
Κυπριακή Πολιτική και Oικονομική Eφημερίδα www.kathimerini.com.cy   |  €2,90

ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

ΛΕΥΚΩΣΙΑ, Κυριακή 10 Δεκεμβρίου 2023 • Eτος 16ο • Aρ. φύλλου 797

ΜΙΛΟΥΝ
ΣΤΗΝ «Κ»

Πρόδρομος Προδρόμου
Τέως υπουργός Παιδείας

Η κυβέρνηση 
τρέχει πίσω από 

τις προσδοκίες Σελ. 8

Θέμης Θεμιστοκλέους
Επικεφαλής του ΕΜΕΑ Investment

Office Global της UBS

H Kύπρος
αναπτύσσεται με
μεγάλη ταχύτητα

Οικονομική, σελ. 4

Χουλουσί Κιλίμ
Γ.Γ. του Βολτ Κύπρος

Από εμάς εξαρτάται
η βιωσιμότητα μιας
πιθανής λύσης Σελ. 10

Ωφέλιμοι
Για ακόμη μία φορά οι πολίτες
βρίσκονται ενώπιον μιας διελ-
κυστίνδας μεταξύ ανωτάτων
θεσμών της Πολιτείας. Μπαί-
νουν στο ζύγι αρμοδιότητες,
καθήκοντα και υποχρεώσεις
μαζί με την ιδιωτικότητα και
τα ενδότερα του Προεδρικού
Μεγάρου. Οι εκατέρωθεν βολές
δεν πλήττουν μόνο την εικόνα
όσων συμμετέχουν στην ιδιό-
τυπη αυτή γκιόστρα, αλλά και
την ιδιοσυστασία της Πολιτεί-
ας. Ιδιαίτερα σε περιόδους δύ-
σκολες οφείλουν άπαντες να
λειτουργήσουν προς όφελος
του δημοσίου συμφέροντος.
Χρειάζεται λοιπόν μόνο να φα-
νούν ωφέλιμοι, ουδέν άλλο.

Τρομοκρατική επίθεση εναντίον Ισραηλινών
στην Κύπρο φαίνεται να απέτρεψε η αστυ-
νομία, με τη σύλληψη δύο Ιρανών, οι οποίοι
φέρονται να συνδέονταν με τους Φρουρούς
της Επανάστασης του Ιράν. Οι συλληφθέν-
τες τελούν υπό κράτηση από τον προηγού-

μενο μήνα και υπάρχει ένταλμα απέλασής
τους. Σύμφωνα με πληροφορίες, οι Ιρανοί
συγκέντρωναν στοιχεία για άτομα εβραϊκής
καταγωγής που ζουν στην Κύπρο και τα
οποία θα αποτελούσαν τον στόχο τους.
Είναι η τρίτη φορά μέσα σε δύο χρόνια που

αποτρέπονται τρομοκρατικά κτυπήματα
στην Κύπρο. Οι συλληφθέντες Ιρανοί είχαν
εισέλθει στο έδαφος της Δημοκρατίας μέσω
των Κατεχομένων, γεγονός που επαναφέρει
τη συζήτηση για την «τρύπα» που υπάρχει
στο ζήτημα της ασφάλειας. Σελ. 4

ΑΠΕΤΡΑΠΗ ΤΡΟΜΟΚΡΑΤΙΚΗ ΕΠΙΘΕΣΗ

Σχεδίαζαν κτύπημα
κατά Ισραηλινών

Υπό κράτηση δύο Ιρανοί που συνδέονται με τους Φρουρούς της Επανάστασης

ΕΞΩΤΕΡΙΚΕΣ ΣΧΕΣΕΙΣ ΤΗΣ Ε.Ε.

Γεωπολιτικά πειράματα
Η αναζήτηση πυξίδας στις εξωτερικές σχέσεις της Ε.Ε. δυσχε-
ραίνεται από τις αγκυλώσεις εντός Κομισιόν. Η Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν επιδίωξε ανανέωση της ευρωπαϊκής ατζέντας, με
κλείσιμο των εσωτερικών μετώπων. Σελ. 21

ΘΕΣΜΟΙ

Η κόκκινη ζώνη
της σύγκρουσης 
Οσα εκτυλίσσονται μεταξύ του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας και του γε-
νικού ελεγκτή, έχουν πλήξει το προ-
φίλ και των δύο και προκαλούνερω-
τήματα για το μέχρι πού θα φτάσει
η σύγκρουση. Σελ. 7

ΟΙΚΟΠΕΔΟ «ΑΦΡΟΔΙΤΗ»

Συμφώνησαν
Κ.Δ. - Chevron

Η συμφωνία μεταξύ Κυπριακής Δη-
μοκρατίας και Chevron χαρακτη-
ρίζεται δίκαιη. Η κυβέρνηση απο-
δέχθηκε την επικαιροποίηση κά-
ποιων προνοιών της αρχικής συμ-
φωνίας του 2019 και η Chevron
αποδέχθηκε τις κόκκινες γραμμές
που είχε θέσει η Λευκωσία. Σελ. 9

ΚΥΠΡΙΑΚΟ 

Σε αγκαθωτή 
οδό η Κουεγιάρ

Η νέα ειδική απεσταλμένη του ΟΗΕ
Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ θε-
ωρείται πως έχει εμπειρία σε μα-
κροχρόνιες άλυτες συγκρούσεις. Η
αποστολή της όμως μόνο εύκολη
δεν είναι στο κρίσιμο χρονοδιά-
γραμμα των έξι μηνών. Σελ. 6

ΕΛΛΑΔΑ

Ο Αλ. Τσίπρας
και η σκιά του 

Οι ευρωεκλογές θα δείξουν τον
δρόμο, και πόσο κομβικό ρόλο στην
αναδιάταξη των δυνάμεων της Κεν-
τροαριστεράς θα παίξει πλέον και
η Νέα Αριστερά. Σελ. 20

Αισθητή αύξηση παρουσιάζει ο αριθμός των
δημοσίων υπαλλήλων. Τον Οκτώβριο του 2023
έφτασε στις 53.554, έναντι 51.378 τον Οκτώβριο

του 2012. Ο αριθμός των μόνιμων έχει μειωθεί
αλλά ο αριθμός των εκτάκτων έχει σχεδόν
τριπλασιαστεί. Οικονομική, σελ. 5

Αμλετ
Ο Τόμας Οστερμάιερ, σκηνο-
θέτης του «Αμλετ» που έρ-
χεται στο Διεθνές Φεστιβάλ,
μιλάει στην «Κ» για την οπτι-
κή του στο σπουδαίο σαιξ-
πηρικό έργο. Τέχνες, σελ. 1

Το τέρας έρχεται
Οι σκηνοθέτες της παράστα-
σης του ΘΟΚ «Το τέρας έρ-
χεται», Ειρήνη Ανδρέου και
Γιάννης Καραούλης, κατα-
θέτουν  τις απόψεις τους για
το θέατρο. Τέχνες, σελ. 4

Meatball
Οι ηθοποιοί του «Meatball»
της ΕΘΑΛ, Γρηγόρης Γεωρ-
γίου και Πέννυ Φοινίρη, μι-
λούν για το έργο στο οποίο
όλα ανατρέπονται με αφορμή
ένα κεφτεδάκι. Τέχνες, σελ. 5

ΑΙΣΘΗΤΗ ΑΥΞΗΣΗ ΘΕΣΕΩΝ

Διογκώνεται ο δημόσιος τομέας

Ως ιδιαίτερα σημαντικό κρίνεται πως κατά
την επίσκεψη του Τούρκου προέδρου στην
Αθήνα, μεταξύ των κ. Μητσοτάκη και Ερν-
τογάν συμφωνήθηκε, σύμφωνα με πληρο-
φορίες, ο οδικός χάρτης του πολιτικού δια-
λόγου, από την έκβαση του οποίου θα δια-

φανεί πόσο κοντά ή μακριά είναι δυνατόν
να βρεθούν οι δύο χώρες αναφορικά με
τον πυρήνα των ελληνοτουρκικών διαφο-
ρών. Στη φωτογραφία οι Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν και Κυριάκος Μητσοτάκης υπογρά-
φουν τη διακήρυξη των Αθηνών. Το συγ-

κεκριμένο έγγραφο δεν δεσμεύει τις δύο
πλευρές κατά το διεθνές δίκαιο και δεν πα-
ράγει νομικά δικαιώματα ή υποχρεώσεις,
ωστόσο, εκφράζει την πολιτική βούληση
να διασφαλιστούν η ομαλότητα και η συ-
νέχιση του διαλόγου. Σελ. 19

ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗ - ΕΡΝΤΟΓΑΝ

Αναζήτηση λύσεων για τα μεγάλα

ΤΕΧΝΗΤΗ ΝΟΗΜΟΣΥΝΗ

Εχουμε τον απόλυτο έλεγχο
Ο Ανάντ Αγκαργουάλ, καθηγητής Επιστήμης Ηλεκτρονικών
Υπολογιστών στο MIT, μιλάει στην «Κ» για την Τεχνητή Νοη-
μοσύνη και λέει πως θα χρειαστεί πραγματική ανθρώπινη ευφυΐα
για να την εκμεταλλευτούμε πλήρως. Σελ. 23

Σταύρος Χριστοδούλου
Συγγραφέας, δημοσιογράφος

Η λογοτεχνία 
δεν έχει κατ’ανάγκη 
ένα «διά ταύτα» Σελ. 16

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΣΥΝΤΕΛΕΣΤΕΣ ΤΩΝ ΠΑΡΑΣΤΑΣΕΩΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Ο Τούρκος πρόεδρος Ταγίπ Ερντογάν και ο πρωθυπουργός της Ελλάδας Κυριάκος Μητσοτάκης υπογράφουν τη διακήρυξη των Αθηνών. 
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΚΙΝΔΥΝΟΣ: Τηλεγραφούν εκ Μαδρίτης ότι ολόκληρος η Ισπανική
Επικράτεια εκηρύχθη εις κατάστασιν κινδύνου (état d’alarme). Η
απόφασις περί κηρύξεως της χώρας εν κινδύνω ελήφθη κατά την
διάρκειαν εκτάκτου υπουργικού συμβουλίου, το οποίον συνήλθε
προς εξέτασιν της καταστάσεως. [...] Η εξουσία παραμένει εις χεί-

ρας των πολιτικών αρχών.
Πάντως ως και με τον
στρατιωτικόν νόμον, αι
συνταγματικαί εγγυήσεις
αίρονται, εγκαθίσταται δε
προληπτική λογοκρισία
επί του Τύπου. [...] Η Ισπα-
νία, κουρασμένη από μιαν
μακράν περίοδον πολιτι-

κών αγώνων, δεν θα υφίστατο άνευ ταραχών και σοβαρών περιπλο-
κών ένα νέον εκλογικόν αγώνα. Εν τούτοις εις τον ορίζοντα της πο-
λυπαθούς αυτής χώρας, συγκεντρούνται πάλιν νέφη. Προμηνύματα
καταιγίδος την οποίαν προανήγγειλε το βαρόμετρον του κ. Μαρτίνεθ
Μπαρίος. Η Κυβέρνησις, εις γνώσιν της οποίας περιήλθε το σχεδια-
ζόμενον κίνημα των αναρχικών, έχει ήδη λάβει δρακόντεια μέτρα.
Ωρισμέναι ισπανικαί περιφέρειαι εκηρύχθησαν εις κατάστασιν πο-
λιορκίας. Αι συγκεντρώσεις και τα συλλαλητήρια απηγορεύθησαν.
Εις τας οικίας των άκρων δεξιών και άκρων αριστερών ενεργούνται
έρευναι. Πολλά όπλα κατεσχέθησαν. Εις τον δρόμον επίσης οι πολί-
ται και τα οχήματα ερευνώνται. Συλλήψεις ενεργούνται. Αι φυλακαί
της Βαρκελώνης επληρώθησαν και οι συλλαμβανόμενοι στιβάζονται
πλέον εις το ατμόπλοιον «Παραγουάλ». Τα στρατοδικεία λειτουρ-
γούν και τιμωρούν παραδειγματικώς.

ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΣΜΟΣ: Εις την Ομόνοιαν ο πολιτισμός ελαύνει από ρυτή-
ρος και ο αμερικανισμός κατακτά το παν. Ούτω οι διαβάται χθες ανέ-
κοπτον το βήμα των από μιαν φωνήν προερχομένην μυστηριωδώς
εκ των άνω και καλούσαν αυτούς να επισκεφθούν τα έγκατα της
πλατείας. Eνα μεγάφωνον τοποθετημένον εις την κορυφήν του πε-
ριπτέρου διεβίβαζε την φωνήν του διαλαλητού ευρισκομένου εντός
του παραπλεύρως υπογείου! Το οποίον είχε κηρυχθή εις «αναγκα-
στικήν διάλυσιν και επώλει παντοία είδη εις ευθηνάς τιμάς».

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
10.12.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Είμαι λέει σε μια χασιέντα…».
«Ποιος το λέει;». «Το όνειρο, μάνα
μου. Συγκεντρώσου επιτέλους».
«Με συγχωρείς» ψιθύρισε η ενοχική
Κουλλίτσα. «Σε συγχωρώ αλλά με
αποσπάς από την αφήγηση» ξέσπα-
σε η Ιουλία κι ένευσε στη Ρωσίδα να
σερβίρει ένα γύρο τεκίλες ακόμα.
«Καλέ, θα γίνουμε ντίρλα» είπε η
Καλαμαρού. «Ας γίνουμε λοιπόν». 

«Είμαι σε μια χασιέντα και περιφέ-
ρομαι ασκόπως. Τύπου πολύ πλού-
σια και πολύ αργόσχολη, τα γνω-
στά… Περιφέρομαι λοιπόν στην πο-
λυτελή χασιέντα μου, πλήττοντας
καθηκόντως, ώσπου εμφανίζεται η
Δόνα Φιλίππα σε έξαλλη κατάστα-
ση. Τα μωρά, τα μωρά Δόνα Χούλια
Πάλεο Λόκα! Τι έπαθαν τα μωρά;
ρώτησα η τρελή Λόκα –όνομα και
πράμα. Ο αδίστακτος Δον Οντισέο
ντε Κάμπος ξανακτύπησε… ψιθύρι-
σε η ηρωική μάνα κι έπειτα κατέρ-
ρευσε υπό το βάρος των καταιγιστι-
κών εξελίξεων». 

«Ο Οντισέο ντε Κάμπος, όχι μόνο
καταδυναστεύει όλο τον κάμπο, αλ-
λά τώρα ασχολείται και με τα ανήλι-
κα. Γιατί να τα πάνε στο σχολείο με
το υπηρεσιακό αμάξι, άκου τώρα
θέμα για να γίνει το σύστριγγλο!
Τον μισώ, ολοφυρόταν η Δόνα Φι-
λίππα, ενώ ο Αφέντης κουνούσε
προβληματισμένος το κεφάλι του».
«Είσαι πολύ γλαφυρή, Ιουλία μου…
». «Είμαι η άτιμη, αλλά μη με διακό-
πτεις καθότι ο δυνάστης δεν έχει
πει τον τελευταίο του λόγο». «Μι-
λάς με γρίφους και μας ταράζεις,
γερόντισσα Χούλια».

«Δώσε πίσω τα λεφτά, είπε ο Δον
Οντισέο ντε Κάμπος με το ατσάλινο
βλέμμα και τους γκρίζους κροτά-
φους στον Αφέντη με το θεληματικό
πηγούνι. Εκείνος όμως παρέμεινε
ατάραχος. Είναι πολλά τα λεφτά, Νί-
κο! επέμενε ο δυνάστης του κάμ-
που. Αγέρωχος ο Αφέντης. Όλα αυ-
τά δε, να συμβαίνουν μέσα στη δική
μου χασιέντα όπου έπρεπε να δια-

χειριστώ τις εχθροπραξίες ως μια
αληθινή κυρία: με την απαιτούμενη
ψυχραιμία και αξιοπρέπεια. Είστε
τόσο πλούσια και τόσο απλή Δόνα
Χούλια Πάλεο Λόκα, είπε στο εντε-
λώς άσχετο μια κομπάρσα τύπου σο-
σιαλιτέ βου. Θα το δεχτώ, της απάν-
τησα με το ειδικό βάρος της κοινωνι-
κής μου θέσης, και τότε ξύπνησα». 

«Καλέ, τι όνειρο, τι υπερπαραγω-
γή! Και τι συμβολισμοί! Κανονική
μεξικάνικη τηλενουβέλα. Όταν είπε
ο Γούντι Άλεν ότι η ζωή δεν μιμείται
την τέχνη αλλά την κακή τηλεόρα-
ση, νήστευε σαράντα ημέρες, μάνα

μου» αποφάνθηκε η Ευγενία η Κα-
λαμαρού, αποδίδοντας τα εύσημα
για ακόμη μία φορά στη γυναίκα
που έβλεπε τα όνειρα.

« Άστε με να ονειρεύομαι… Η σκλη-
ρή πραγματικότητα της μικρής μας
βραχονησίδας με συνθλίβει» είπε
μελοδραματικά η Ιουλία και ζήτησε
ένα ακόμα σφηνάκι τεκίλα. «Μιλάς
και πάλι με γρίφους, γερόντισσα»
τόλμησε να ψελλίσει η Καλαμαρού.
«Το λες γιατί προφανώς δεν έχεις
δει το Must Talk με τη Σάβια Ορφανί-
δου, το οποίο θα μπορούσε να είχε
ονειρευτεί η Δόνα Χούλια Πάλεο

Λόκα, πιστέψτε με, πλην όμως αυτό
το βίντεο είναι τόσο συγκλονιστικά
αληθινό που μοιάζει με σύγχρονο
πολιτικό εφιάλτη». 

«Το βίντεο διαρκεί εφτά λεπτά και
αποτελεί μνημείο πολιτικής ελα-
φρότητας. Η αντιπρόεδρος του ΔΗ-
ΣΥ ανοίγει την πόρτα του σπιτιού της
και απαντά με χαριτωμένο τρόπο
στην πιο χαριτωμένη μεταπολιτική
συνέντευξη που έγινε ποτέ. Απλή
αγνή απορία: υπάρχει έστω και ένας
άνθρωπος στο συναγερμικό σύμπαν
που μπορεί να φανταστεί την Στέλ-
λα Κυριακίδου παραδείγματος χά-

ριν, αντιπρόεδρο του κόμματος πριν
από κάποια χρόνια, να κάνει κάτι αν-
τίστοιχα χαριτωμένο; Ουδείς, σας
διαβεβαιώ» είπε η Ιουλία και ζήτησε
από τη Ρωσίδα να γεμίσει τα ποτη-
ράκια τους με τεκίλα.

Στα όχι και τόσο χαριτωμένα ανήκει
η φωτογραφία του βουλευτή Κυ-
ριάκου Χατζηγιάννη μπροστά από
αφίσα με σλόγκαν «Κηροζίνη μέσω
χρηματοδέκτη» –ό,τι και να σημαί-
νει αυτό, παραδέχτηκε την άγνοιά
της η χήρα. Κι έπειτα, σε μια κίνηση
αντιπερισπασμού, έβαλε να παίξει
μια συνέντευξη του Μόρφου «για

να ευθυμήσωμεν λίγο, κοπέλες». Ο
Νεόφυτος, άλλωστε, με τα παραλη-
ρήματά του για τη νέα σατανική τά-
ξη πραγμάτων, αποτελεί εγγύηση
ψυχαγωγίας. Λίγο τα αναθέματα
στους Ρότσιλντ και Ροκφέλερ, λίγο
τα εμβόλια του σατανά και λίγο οι
έγκυρες πληροφορίες για κρεοπω-
λεία στην Κύπρο που πωλούν τε-
χνητό κρέας, ανέβασαν την πεσμέ-
νη διάθεση του καρέ. 

Η Ευγενία, ως συνταξιούχος φιλό-
λογος, είχε ένα λόγο παραπάνω πάν-
τως να είναι επιρρεπής στην κατά-
θλιψη. Η έκθεση PISA κατέταξε την
Κύπρο στην 62η θέση, επιβεβαι-
ώνοντας τα χάλια της εκπαίδευσής
μας. Ελεύθερη πτώση σημειώθηκε
σε μαθηματικά, κατανόηση κειμένου
και στις επιστήμες, γεγονός που μας
οδηγεί στο θλιβερό συμπέρασμα ότι
τα νέα βλαστάρια από την πλούσια
πολιτιστική μας παράδοση των 2.500
ετών, το μόνο που κατέχουν είναι τα
αρχαιοπρεπή τους ονόματα που εί-
ναι και της μόδας. «Το να σε λένε
Πυθαγόρα και να μην ξέρεις την τύ-
φλα σου είναι ένα άλφα πρόβλημα»
σημείωσε η Καλαμαρού. 

«Είμαι λέει στην Πιονγιάνγκ». «Ποι-
ος το λέει;». «Το όνειρο, μάνα μου!
Είμαι στην Εθνική Συνάντηση Μητέ-
ρων τίγκα στα κόκκινα λάβαρα και
στις φωτογραφίες του Κιμ Γιονγκ
Ουν». «Ως Δόνα Χούλια Πάλεο Λό-
κα;». «Αυτή, αλλά με ωραιότατο με-
ταξωτό κιμονό. Οπότε εμφανίζεται
ο Κιμ, πέφτει στην αγκαλιά μου και
κλαίει γοερά γιατί ο Πούτιν ζήτησε
λέει από τις Ρωσίδες να γεννούν 8
παιδιά (γεγονός), ενώ οι μουλάρες
οι Βορειοκορεάτισσες τον αγνοούν
(γεγονός επίσης). Κι ύστερα δάκρυ-
σαν οι εικόνες του Κιμ, έκλαιγαν οι
μητέρες και έκλαιγα κι εγώ καθότι
πολύ με συγκίνησε το πρόβλημα
υπογεννητικότητας της Βορείου Κο-
ρέας». «Είσαι τρελή, Ιουλία». «Ναι,
αλλά ωραία τρελή». 

Η γυναίκα που έβλεπε τα όνειρα

stavros.christodoulou@gmail.com

Στη χασιέντα της Δόνα Χούλια Πάλεο Λόκα αναμετρήθηκε ο Οντισέο ντε Κάμπος με τον Αφέντη. Ονειρο ήτανε, έσπευσε να διευκρινίσει η
Ιουλία στο καρέ.

Οι Αριστοι των Αναλφάβητων
«Το ΚΕΒΕ δεν θα αποδεχθεί άλλο
αυτή τη δυσφήμιση» δήλωσε ο παν-
μέγιστος Αγκαστινίωτης στην τελευ-
ταία του ομιλία ως πρόεδρος του Κυ-
πριακού Εμπορικού Βιομηχανικού
Επιμελητηρίου. Αμέσως μετά τη δή-
λωση του πανίσχυρου άντρα της κυ-
πριακής βιομηχανίας και του εμπορί-
ου οι μετοχές των μεγάλων δημοσιο-
γραφικών δικτύων έκαναν βουτιά,
προκαλώντας ένα μίνι κραχ σε Παρί-
σι, Φρανκφούρτη και Λονδίνο. Ναι, ο
ίδιος ο Αγκαστινιώτης που έκανε ro-
adshow στο Λονδίνο προωθώντας το
πρόγραμμα των διαβατηρίων. 

Σοκαρισμένη η υπουργός Παιδείας
από τα αποτελέσματα έρευνας που
δείχνει τους δεκαπεντάχρονους μα-
θητές μας να βρίσκονται στα όρια
του αναλφαβητισμού. Καλά, πού
ζούσε η αγαπητή υπουργός τα προ-
ηγούμενα χρόνια και εκπλήσσεται
τόσο πολύ; Πού εργαζόταν πριν γίνει
υπουργός; Η εναλλακτική λύση για
να μην ξαναπατώσουμε είναι να
σταματήσουμε να συμμετέχουμε σε
διεθνείς έρευνες και να συνεχίσου-
με να αποκαλούμε ο ένας τον άλλο
άριστο των αρίστων. Την ίδια ώρα
νοσηλευτής κλείδωσε ασθενή σε
δωμάτιο επί ώρες και μαθητής κτύ-
πησε οδηγό λεωφορείου με ραβδί,
ενώ εκείνος οδηγούσε. Δεν μάθαμε
αν ο μαθητής βρίσκεται στο 60 τοις
εκατό των αναλφάβητων ή στο 100
τοις εκατό των αρίστων!

Πολύ χαμηλή ήταν η απόδοση των
μαθητών μας στην κατανόηση κει-

μένου. Ίσως αυτό να εξηγεί και το
πώς και ποιους ψηφίζουμε. Ποιος
κατάλαβε τον ξεκάθαρο πρόεδρο τι
έλεγε προεκλογικά;

Στις πρώτες μέρες έδωσε εκατό
εκατομμύρια ΑΤΑ, στους έξι μήνες
προσέλαβε 2.000 νέους δημόσιους
υπαλλήλους. Ο προηγούμενος δε-
ξιός πρόεδρος είχε δώσει ελάχιστο
εγγυημένο εισόδημα ενώ έφτιαξε
μονο-ασφαλιστικό ΓεΣΥ που μας

στοιχίζει 2 δισ. Θα αρχίσω να αναπο-
λώ τον Χριστόφια που έκανε απολύ-
σεις και έκοβε μισθούς.

Ανεπιβεβαίωτες πληροφορίες ανα-
φέρουν πως ο πατέρας Καρσεράς
μετακόμισε εκτάκτως στη Λευκωσία
και ως καλός παππούς που είναι πη-
γαινοφέρνει τα παιδιά σχολείο, ιδι-
αιτέρα μαθήματα και πιάνο. Μάλι-
στα, καθώς περνούν από τον Ζορπά
αγοράζει από την ψησταριά φαγητό

για να τρώει η οικογένεια στον πάνω
όροφο. Ο γενικός ελεγκτής έχει ήδη
ζητήσει τους λογαριασμούς του
σουπερμάρκετ του Προεδρικού, τις
προσφορές για χαρτί υγείας και τη
μάρκα των καθαριστικών. Λέγεται
πως ετοιμάζει ειδική έκθεση γιατί
το Προεδρικό προμηθεύεται χαρτί
υγείας Kleenex που είναι το πιο
ακριβό. Κατασκευής του Ομίλου Πα-
παέλληνα. Όχι, η ζιβανία στο Προ-
εδρικό είναι δωρεάν από τον Καρσε-
ρά. Και είναι και πολύ καλή ακούγε-
ται. Με αυτήν καθαρίζουν και τα τζά-
μια απάντησαν στον ελεγκτή. 

Βρέθηκε και η απεσταλμένη των
Ηνωμένων Εθνών για το Κυπριακό,
με λίγα λόγια το άτομο στο οποίο θα
φορτώσουμε όλες τις ευθύνες σε
ενδεχόμενη νέα αποτυχία. Μια πρα-
κτική που έχει γίνει πλέον θεσμός. 

Το προτεινόμενο έργο ηλεκτρικής
διασύνδεσης Ισραήλ - Κύπρου -
Κρήτης μετονομάζεται από EuroA-
sia σε Great Sea Interconnector.
Πώς φαίνεται πως μπήκαν στο έργο
οι αδερφοί Έλληνες. 

Συναντήσαμε ένα τελείως διαφο-
ρετικό Ερντογάν, λένε στο Μέγαρο
Μαξίμου, σημειώνοντας πως στην
επίσκεψή του στην Ελλάδα ο Τούρ-
κος πρόεδρος εμφανίστηκε ιδιαιτέ-
ρως φιλικός και διαλλακτικός. Βρε
μπας και έχουν δίκαιο οι συνωμο-
σιολόγοι και κάποιοι προέδροι
(εκτός από τον Μπάιντεν) έχουν σω-
σία; Λέμε τώρα…

Μόλις βάλουμε air condition η Παιδεία μας θα πετάξει.
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ΑΡΘΡΟ /  Των SVIATLANA TSIKHANOUSKAYA και ROBERTA METSOLA

Αψηφώντας τη δικτατορία

Μ ε τον αθόρυβο αγώνα του
για ελευθερία και δημοκρα-
τία, ο λαός της Λευκορω-

σίας στέκει φάρος θάρρους και αν-
τοχής. Παρά τις δεκαετίες αυταρ-
χισμού και συστηματικής κατα-
στολής, επιδιώκει ακατάπαυστα
μια ζωή ελεύθερη. Είναι ένας αγώ-
νας που, ιδίως σε αυτή τη συγκυρία
παγκόσμιας αστάθειας, δεν πρέπει
να λησμονείται. Οι θεμελιώδεις
αξίες του σεβασμού της ανθρώπινης
αξιοπρέπειας και των ανθρωπίνων
δικαιωμάτων, της ελευθερίας, της
δημοκρατίας, της ισότητας και του
κράτους δικαίου είναι για εμάς,
τους Ευρωπαίους, σημεία αναφοράς
που μας φέρνουν κοντά και μας
κρατούν ενωμένους. Ωστόσο, σε
αυτήν την ήπειρο που μοιραζόμα-
στε, ο λαός της Λευκορωσίας εξα-
κολουθεί να τα στερείται. 

Ζει υπό συνεχή εκφοβισμό και
απειλές. Ζει με ένα καθεστώς που
φυλακίζει ανθρώπους με χαλκευ-
μένες κατηγορίες, που στερεί από

δικηγόρους την άδειά τους με κα-
τηγορίες για αθέμιτη συμπεριφορά,
που λογοκρίνει εκατοντάδες ανε-
ξάρτητα μέσα ενημέρωσης, τα
οποία αναγκάζονται να κλείσουν,
που διαγράφει από το μητρώο πάνω
από χίλιες μη κυβερνητικές οργα-
νώσεις (ΜΚΟ), εμποδίζοντάς τες
να κάνουν τη δουλειά τους. Ζει με
ένα καθεστώς με περισσότερους
από 1.500 πολιτικούς κρατουμένους.
Άλλοι αναγκάζονται να ζουν εξό-
ριστοι, στερούμενοι τα διαβατήριά
τους, ενώ διεξάγονται έρευνες εις
βάρος τους, δικάζονται και κατα-
δικάζονται ερήμην.

Περιφρονώντας τις δημοκρατι-
κές αξίες και τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα, το καθεστώς στη Λευκορωσία
γαντζώνεται από την εξουσία με
κάθε τρόπο. Φτάνει ακόμα και στο
σημείο να μετατρέψει τη χώρα σε
υποτελές κράτος της Ρωσίας, δια-
τηρώντας ρωσικά πυρηνικά όπλα
κοντά στα σύνορα με την Ε.Ε.
Όμως, η Λευκορωσία είναι κατ’ ου-

σία εγγενώς ευρωπαϊκή, άρρηκτα
συνδεδεμένη με τις αξίες, τον πο-
λιτισμό και τη φιλοδοξία για ένα
καλύτερο μέλλον. Οι ιστορικοί αυτοί
δεσμοί της Λευκορωσίας με την
Ευρώπη ανάγονται στον Λευκο-
ρώσο Francysk Skaryna, έναν από
τους πρώτους εκπροσώπους του
Διαφωτισμού και της ευρωπαϊκής
Αναγέννησης, και η μοναδική συμ-
βολή της την ευρωπαϊκή τέχνη και
σκέψη, αναδεικνύεται με τα πρω-
τοπόρα έργα του Marc Chagall, που
απηχούν τα ευρωπαϊκά ιδεώδη.

Απέναντι στις όλο και πιο απε-
γνωσμένες προσπάθειες καταστο-
λής εναντίον των αντιφρονούντων,
ο λαός της Λευκορωσίας έχει επι-
δείξει αταλάντευτη προσήλωση
στον αγώνα του για ελευθερία και
δημοκρατία.

Η προσήλωση αυτή απηχεί τους
αγώνες και τις προσδοκίες αμέτρη-
των Ευρωπαίων διαχρονικά. Το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο χαιρετίζει
τις δηλώσεις της δημοκρατικής
ηγεσίας της Λευκορωσίας σχετικά
με τις ευρωπαϊκές προσδοκίες του
λαού της Λευκορωσίας. Η πόρτα
μας θα παραμένει πάντα ανοικτή
σε όλα εκείνα τα ευρωπαϊκά κράτη
που ενστερνίζονται τις αξίες και
τα ιδανικά μας και θεωρούν την
Ευρώπη σπίτι τους. Αυτό ισχύει
και για τη Λευκορωσία, αφού γίνει
μια χώρα δημοκρατική, ελεύθερη
και ανεξάρτητη.

Μέχρι τότε, είναι ουσιαστικής
σημασίας να συνεχίσουμε να πε-
ριλαμβάνουμε τη Λευκορωσία στο

ευρωπαϊκό αφήγημα και να την
κρατάμε ψηλά στην ατζέντα, ώστε
να προωθηθεί η δημοκρατική με-
τάβαση στη χώρα και να στηριχθεί
η ανεξαρτησία και η κυριαρχία της
Λευκορωσίας. Στους Λευκορώσους,
τους Ουκρανούς και τους Μολδα-
βούς, η Ευρώπη αναγνωρίζει τον
εαυτό της. Βρίσκει τις αξίες που
συνιστούν το ευρωπαϊκό εγχείρημα.
Ο αγώνας για μια δημοκρατική Λευ-
κορωσία δεν είναι απλώς ο αγώνας
ενός έθνους. Είναι αγώνας για τη
διατήρηση των αξιών που ορίζουν
την ήπειρό μας.

Γι’ αυτό, το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο ζητεί τη συνεχή στήριξη
των δημοκρατικών δυνάμεων και
της κοινωνίας των πολιτών της
Λευκορωσίας. Αυτό σημαίνει αυ-
ξημένες κυρώσεις κατά του καθε-
στώτος του Λουκασένκο, ένα κα-
θεστώς που στερείται νομιμοποί-
ησης, για τα εγκλήματά του και
την εμπλοκή του στην επίθεση της
Ρωσίας κατά της Ουκρανίας. Χρει-

αζόμαστε επίσης μια ενιαία θέση
για να προστατεύσουμε και να στη-
ρίξουμε εκείνους που εγκατέλειψαν
τη χώρα τους για να ξεφύγουν από
την καταστολή και βρήκαν κατα-
φύγιο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Εί-
ναι ζωτικής σημασίας να καταλά-
βουμε ότι η Ευρώπη δεν θα κατα-
φέρει ποτέ να αποδώσει σε όλο το
εύρος των δυνατοτήτων της όσο
η Λευκορωσία παραμένει υπό δι-
κτατορία.

Μια ελεύθερη, δημοκρατική και
ανεξάρτητη Λευκορωσία είναι απα-
ραίτητος όρος για την ειρήνη και
την ασφάλεια στην Ευρώπη. Αυτός
είναι ο μόνος δρόμος προς τα εμ-
πρός για να διασφαλιστεί το ειρη-
νικό μέλλον που αξίζουν πραγμα-
τικά οι Ευρωπαίοι.

Η Sviatlana Tsikhanouskaya είναι επικε-
φαλής του Ενωμένου Μεταβατικού Συμ-
βουλίου της Λευκορωσίας και η Roberta
Metsola είναι πρόεδρος του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Στη σύλληψη δύο Ιρανών προχώ-
ρησε τον μήνα που πέρασε η κυ-
πριακή αστυνομία, καθώς τα εν λό-
γω πρόσωπα φέρεται να συνδέον-
ταν με τους Φρουρούς της Επανά-
στασης του Ιράν (IRGC) και είχαν
ως στόχο πολίτες εβραϊκής κατα-
γωγής που ζουν στην Κύπρο. Οι
δύο Ιρανοί βρίσκονται υπό κράτηση
ενώ υπάρχει ένταλμα απέλασής
τους από τη χώρα. Πρόκειται, ωστό-
σο, για το τρίτο συμβάν τα τελευταία
δύο χρόνια που φέρνει την Κύπρο
ξανά στο προσκήνιο τρομοκρατι-
κών ενεργειών.

Η πρώτη, ήταν πριν από δύο
χρόνια και αφορούσε τη σύλληψη
Αζέρου με ρωσικό διαβατήριο, ο
οποίος φέρεται να δρούσε για λο-
γαριασμό των Φρουρών της Επα-
νάστασης και η δεύτερη, ήταν τον
περασμένο Ιούνιο, όταν αποτρά-
πηκε τρομοκρατική ενέργεια στο
έδαφος της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Το ενδεχόμενο τρομοκρατικής
ενέργειας έχει αποτραπεί και αυτή
τη φορά επιτυχώς λόγω της στενής
συνεργασίας των κυπριακών υπη-
ρεσιών ασφαλείας με δυτικές αν-
τίστοιχες, ωστόσο η εν λόγω περί-
πτωση επαναφέρει τη συζήτηση
για την τρύπα που υπάρχει στο ζή-
τημα της ασφάλειας εξαιτίας των
κατεχόμενων περιοχών. Μία τρύπα
ασφαλείας που μπορεί να αξιοποι-

ηθεί πλήρως από δίκτυο τρομο-
κρατών για να αποσταλούν στρα-
τολογημένα πρόσωπα στις ελεύ-
θερες περιοχές, από σημεία που
δεν ελέγχει η Κυπριακή Δημοκρα-
τία. Με δεδομένο ότι στόχοι είναι
κυρίως πολίτες εβραϊκής καταγω-
γής, υπάρχει πλέον αυξημένη ανη-
συχία για το τι μπορεί να εκτυλιχθεί
στα Κατεχόμενα, αφενός γιατί δεν
υπάρχει έλεγχος της Κυπριακής
Δημοκρατίας και αφετέρου γιατί
εκεί υπάρχει μεγάλος αριθμός Ισ-
ραηλινών πολιτών. 

Προφίλ συλληφθέντων
Οι δύο Ιρανοί, βρίσκονταν στο

αρχικό στάδιο συλλογής πληροφο-
ριών των στόχων τους. Αξίζει να
σημειωθεί πως είχαν έρθει στις

ελεύθερες περιοχές μέσω Κατεχο-
μένων και ήταν αναγνωρισμένοι
πολιτικοί πρόσφυγες. Πρόκειται
βεβαίως για δύο διαφορετικές πε-
ριπτώσεις –δεν ενεργούσαν μαζί–
αλλά σύμφωνα με έγκυρες πηγές
είχαν τον ίδιο χειριστή, ο οποίος
δεν είναι άγνωστος, αλλά έχει ήδη
εκτεθεί με τη δράση του. Πρόκειται
για τον Mohammed Reza Ebadi
Arablu, ο οποίος συνδέεται με την
τρομοκρατική ενέργεια που απο-

τράπηκε τον περασμένο Νοέμβριο
στη Γεωργία. Στόχος τότε, ήταν ο
εβραϊκής καταγωγής επιχειρηματίας
Itzik Moshe, ο οποίος ζούσε στην
Τιφλίδα. 

Οι κρατικές υπηρεσίες πληρο-
φοριών της Κύπρου παρακολου-
θούσαν από κοντά τις κινήσεις των
δύο Ιρανών, τους τελευταίους δύο
μήνες, και κατάφεραν να αποτρέ-
ψουν εγκαίρως πιθανές τρομοκρα-
τικές ενέργειες. Αυτό το οποίο προ-
βληματίζει ιδιαίτερα είναι το πώς
θα τύχει χειρισμού το ζήτημα των
Κατεχομένων, δεδομένου ότι υπάρ-
χει σημαντική παρουσία Ιρανών
στα Κατεχόμενα αλλά κυρίως ση-
μαντική παρουσία Ισραηλινών πο-

λιτών. Το άλλο το οποίο δεν περνά
απαρατήρητο από τις υπηρεσίες
ασφαλείας είναι η επιρροή που
αποκτούν ιρανικές παραστρατιω-
τικές ομάδες στην περιοχή, η οποία
επιρροή φτάνει μέχρι τη Μεσόγειο.

Είναι γνωστές οι σχέσεις των Φρου-
ρών της Επανάστασης με τη Χαμάς,
η επιρροή που έχουν στη Χεζμπο-
λάχ σε έναν Λίβανο που καταρρέει,
αλλά και ο σοβαρός ρόλος τους που
ενισχύθηκε στη Συρία. Αρμόδιες
πηγές αναφέρουν στην «Κ» πως η
Κυπριακή Δημοκρατία δεν επιθυμεί
να έχει εχθρούς, θα συνεχίσει να
διατηρεί τα κανάλια επικοινωνίας
και δεν επιθυμεί να διασαλευτούν
οι διπλωματικές της σχέσεις με κα-
νένα κράτος της περιοχής. Δεν κρύ-
βεται πλέον όμως η δυσαρέσκεια
για τη στάση των Φρουρών της
Επανάστασης και δεν μπορεί να
γίνει ανεχτή η όποια τρομοκρατική
δράση. 

<<<<<<

Η πόρτα μας θα παραμέ-
νει πάντα ανοικτή σε όλα
εκείνα τα ευρωπαϊκά
κράτη που ενστερνίζο-
νται τις αξίες και τα ιδα-
νικά μας και θεωρούν
την Ευρώπη σπίτι τους. 

Νέα αποτροπή
τρομοκρατικής
επίθεσης κατά

Ισραηλινών
Η αστυνομία συνέλαβε δύο Ιρανούς που συνδέονται

με τους Φρουρούς της Επανάστασης του Ιράν 

<<<<<<

Είναι η τρίτη απόπειρα
τρομοκρατικής ενέργει-
ας κατά Ισραηλινών πο-
λιτών, η οποία ανοίγει εκ
νέου το κεφάλαιο της
ασφάλειας λόγω των κα-
τεχόμενων περιοχών.

<<<<<<

Οι δύο Ιρανοί συλλη-
φθέντες  που είχαν πε-
ράσει από τις κατεχόμε-
νες περιοχές είναι ανα-
γνωρισμένοι πολιτικοί
πρόσφυγες και μέχρι τώ-
ρα συνέλεγαν πληροφο-
ρίες για εβραϊκής κατα-
γωγής πολίτες που βρί-
σκονται στην Κύπρο.

Χειριστής των δύο Ιρανών είναι ο
Mohammed Reza Ebadi Arablu, ο
οποίος συνδέεται με την τρομοκρα-
τική ενέργεια που αποτράπηκε τον
περασμένο Νοέμβριο στη Γεωργία.
Στόχος τότε, ήταν ο εβραϊκής κατα-
γωγής επιχειρηματίας Itzik Moshe, ο
οποίος ζούσε στην Τιφλίδα.

Δεν περνά απαρατήρητη η επιρροή που αποκτούν ιρανικές παραστρατιωτικές ομάδες στην περιοχή, η οποία φτάνει
μέχρι τη Μεσόγειο. Είναι γνωστές οι σχέσεις των Φρουρών της Επανάστασης με τη Χαμάς, η επιρροή που έχουν στη
Χεζμπολάχ σε έναν Λίβανο που καταρρέει, αλλά και ο σοβαρός ρόλος τους που ενισχύθηκε στη Συρία.
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Βρυξέλλες, του ανταποκριτή μας
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Σε βαρύ κλίμα συνεχίζονταν μέχρι
την Παρασκευή οι προσπάθειες
για προετοιμασία της συνόδου κο-
ρυφής των 27 αρχηγών των κρατών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς
ο Ούγγρος πρωθυπουργός Βίκτορ
Ορμπάν συνέχιζε να μπλοκάρει
την έγκριση της έναρξης ενταξια-
κών διαπραγματεύσεων για την
Ουκρανία και για την αποδέσμευση
50 δισ. ευρώ σε στήριξη για τη
χώρα στο πλαίσιο της αναθεώρησης
του πολυετούς προϋπολογισμού
της Ε.Ε.

Οι επαφές Ευρωπαίων αξιωμα-
τούχων και ηγετών με τον κ. Ορμ-
πάν τις τελευταίες ημέρες ήταν συ-
νεχείς, και οι συζητήσεις γίνονταν
στη βάση των αντιρρήσεων που
ήγειρε δημόσια για το κατά πόσο
η συζήτηση για στήριξη της Ου-
κρανίας είναι ώριμη, αλλά και δη-
λώσεων όπου εκφράζει αμφιβολίες
για το κατά πόσο η χώρα είναι έτοι-
μη για ένταξη λόγω προβλημάτων
διαφθοράς. Ωστόσο, κανείς μέχρι
το τέλος της περασμένης εβδομάδας
δεν γνώριζε κατά πόσο η επιμονή
του Ούγγρου πρωθυπουργού στις
θέσεις του –τόσο δημόσια όσο και
ιδιωτικά στον Σαρλ Μισέλ μεταξύ
άλλων–θα διατηρηθεί μέχρι τέλους,
ή αν ο κ. Ορμπάν θα υποχωρήσει,
έχοντας λάβει κάποια ανταλλάγματα
ή κάτι που μπορεί να σπινάρει ως
αντάλλαγμα στην κοινή γνώμη της
χώρας του. Το ερώτημα είναι κατά

πόσο οι υπόλοιποι ηγέτες θέλουν
να δώσουν έστω την παραμικρή
εντύπωση υποχωρήσεων στον εκ-
βιασμό Ορμπάν, ή αν θα προτιμή-
σουν να κηρύξουν αδιέξοδο στην
προσπάθεια για τις ενταξιακές της
Ουκρανίας για τη συγκεκριμένη
σύνοδο, και να προχωρήσουν με
διμερείς ρυθμίσεις για τη χορήγηση
βοήθειας στη χώρα. Επιλογές όμως
που, ιδιαίτερα όσον αφορά τη δεύ-
τερη, θα είναι χρονοβόρες δεδο-
μένων των επειγουσών αναγκών
της χώρας που εξακολουθεί να αν-
τιμετωπίζει ρωσική εισβολή.

Διαφθορά και τα κονδύλια
Στις Βρυξέλλες αποτελεί κοινό

μυστικό, ή τουλάχιστον κοινή πε-
ποίθηση μεταξύ διπλωματικών πη-
γών, πως το αντάλλαγμα για την
άρση της ομηρείας των θεμάτων
που αφορούν την Ουκρανία, είναι
ευελιξία ή διασφαλίσεις για την
αποδέσμευση κονδυλίων της Ε.Ε.
για τη Βουδαπέστη, που έχουν πα-
γώσει εξαιτίας των σοβαρών ζητη-
μάτων διαφθοράς και κράτους δι-

καίου στην ίδια την Ουγγαρία. Την
Παρασκευή το Συμβούλιο της Ε.Ε.
ενέκρινε και επίσημα την πρόταση
της Κομισιόν για έγκριση του ανα-
θεωρημένου Σχεδίου Ανάκαμψης
της Ουγγαρίας με νέο κεφάλαιο για
τα θέματα που αφορούν την ενερ-
γειακή μετάβαση (RePowerEU), το
οποίο ξεκλειδώνει προπληρωμές
ύψους περίπου 900 εκατ. ευρώ, κα-
θώς σε αυτά τα κονδύλια η Κομισιόν
δεν έχει θέσει κριτήρια που σχε-
τίζονται με το κράτος δικαίου.

Παράλληλα, σε μια εξέλιξη που

δεν αποκλείεται να αποτελέσει ιδα-
νικό υλικό για εσωτερική κατανά-
λωση στην Ουγγαρία, η Βουλή της
Ουκρανίας ενέκρινε την Παρα-
σκευή σειρά νομοσχεδίων που πε-
ριλαμβάνουν την αναγνώριση μει-
ονοτικών δικαιωμάτων, θέμα το
οποίο έχει εγείρει η Ουγγαρία προς
την Ουκρανία σε σχέση με τα δι-
καιώματα στην εκπαίδευση της
ουγγρικής μειονότητας στη δυτική
Ουκρανία. 

Τα άλλα δύο ζητήματα αφορούν
την αντιμετώπιση της διαφθοράς,

και σχετίζονται τόσο με τα βήματα
που ζητά η Ε.Ε. από την Ουκρανία
να κάνει, όσο και με τα όσα ανα-
φέρει στις αντιρρήσεις του ο Βίκτορ
Ορμπάν.Νωρίτερα την Παρασκευή,
ο Ούγγρος πρωθυπουργός είχε επι-
μείνει σε συνέντευξήτου σε γαλλική
εφημερίδα, με αφορμή τη συνάν-
τησή του με τον Γάλλο πρόεδρο
Εμανουέλ Μακρόν την Πέμπτη,
πως η Ουκρανία «είναι γνωστή ως
μια από τις πιο διεφθαρμένες χώρες
του κόσμου», και πως οι αντιρρήσεις
του αφορούν αντικειμενικά κριτή-
ρια για την πρόοδο της χώρας και
τις οικονομικές επιπτώσεις της έν-
ταξής της στην Ε.Ε. Δήλωσε, ωστό-
σο, έτοιμος για συμφωνία «σε άλλα
ζητήματα», λέγοντας πως υπάρχουν
«ιστορικά, στρατηγικά ζητήματα
και ζητήματα τακτικής», και πως
ενώ η ένταξη της Ουκρανίας θα
ήταν μια ιστορική απόφαση, το
«οικονομικό ζήτημα είναι ζήτημα
τακτικής».

Η επιστολή
Οι αντιρρήσεις Ορμπάν κατα-

γράφηκαν συνοπτικά σε επιστολή
του προς τον πρόεδρο του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου, Σαρλ Μισέλ,
ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου, όπου
αν και δεν αναφέρεται ευθέως στο
βέτο στο οποίο αναφέρεται δημό-
σια, κάνει λόγο για έλλειψη ομο-
φωνίας στα θέματα τα οποία αφο-
ρούν την Ουκρανία, προσθέτοντας
πως για αυτό θα πρέπει να συζη-
τηθεί η στρατηγική της Ε.Ε. απέ-
ναντι στη χώρα πριν γίνουν νέες

κινήσεις. Η επιστολή ήρθε μερικές
ημέρες μετά το ταξίδι του κ. Μισέλ
στη Βουδαπέστη σε μια προσπάθεια
να εξασφαλιστεί η συναίνεσή του,
και σύμφωνα με κοινοτικές πηγές,
όσα καταγράφονται στην επιστολή
αντικατοπτρίζουν επακριβώς και
τα όσα λέει ο κ. Ορμπάν στις συ-
ναντήσεις του, μεταξύ άλλων και
με τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου. Ειδικότερα, στην επι-
στολή ο Ούγγρος πρωθυπουργός
αναφέρει πως δεν υπάρχει βάση
στις προσδοκίες πως η σύνοδος
κορυφής θα μπορέσει να δώσει το
πράσινο φως στις ενταξιακές της
Ουκρανίας καθώς και στην αναθε-
ώρηση του Πολυετούς Δημοσιο-
νομικού Πλαισίου (του πολυετούς
προϋπολογισμού της Ε.Ε.) για την
περίοδο 2021-2027, ώστε να περι-
λάβει και τη στήριξη στην Ουκρα-
νία. Ο λόγος που αυτές οι προσδο-
κίες είναι αβάσιμες, αναφέρει, είναι
«το σημερινό επίπεδο πολιτικής
και τεχνικής προετοιμασίας». Ο
Ούγγρος πρωθυπουργός αναφέρει
πως η πρόταση για έναρξη εντα-
ξιακών διαδικασιών για την Ου-
κρανία «αποτελεί το τέλος της πο-
λιτικής διεύρυνσης της Ε.Ε. ως αν-
τικειμενικού εργαλείου», θεωρώντας
πως η Ουκρανία δεν πληροί τα κρι-
τήρια που έχουν τεθεί.Όσον αφορά
το ΠΔΠ πάντως, ο κ. Ορμπάν ανα-
φέρεται γενικά στην πρόταση της
Κομισιόν ως «ατεκμηρίωτη, μη
ισορροπημένη και μη ρεαλιστική»,
χωρίς να αναφέρεται στο ζήτημα
της Ουκρανίας.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Κοινή γραμμή» εξυπηρέτησης της
Άγκυρας για «προώθηση και στα-
διακή υλοποίηση των ευρωτουρ-
κικών ντοσιέ, ανεξαρτήτως λύσης
του Κυπριακού», έχουν χαράξει οι
Βρυξέλλες, υπό την εποπτεία του
Βερολίνου, αξιοποιώντας «την κα-
νονικοποίηση των ελληνοτουρκι-
κών σχέσεων» με την υπογραφή
«Διακήρυξης Φιλίας» Μητσοτάκη-
Ερντογάν ως επίσης και τον διο-
ρισμό απεσταλμένης του ΟΗΕ στο
Κυπριακό, επί του οποίου βρίσκον-

ται σε απόλυτο συντονισμό με τη
γραμματεία των Ηνωμένων Εθνών. 

Πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
ότι «η Γερμανία και η Κομισιόν δεν
αφήνουν κανένα περιθώριο υλο-
ποίησης των σχεδιασμών της Λευ-
κωσίας, που επιδιώκει ευθεία δια-
σύνδεση της παροχής ευρωδώρων
προς την Άγκυρα, με την επίλυση
του Κυπριακού, σύμφωνα με τα
ψηφίσματα ΟΗΕ. Αντίθετα, θεω-
ρώντας ως δεδομένη την ύπαρξη
«ευνοϊκού κλίματος» σε ελληνο-
τουρκικά - Κυπριακό, Βερολίνο και
Βρυξέλλες δρομολογούν την «υιο-
θέτηση ενός οδικού χάρτη, με στόχο
την άμεση υλοποίηση (deliverables)
της επανέναρξης όλων των ευρω-
τουρκικών υψηλών διαλόγων, τη
συμμετοχή της Τουρκίας σε άτυπες
συνόδους των ΥΠΕΞ της Ε.Ε., τη
σύγκληση Συμβουλίου Σύνδεσης,
την πλήρη επανενεργοποίηση της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων
στην Τουρκία, την επέκταση της

συμφωνίας Ε.Ε.-Τουρκίας στο με-
ταναστευτικό, τη διευκόλυνση πα-
ροχής ευρωπαϊκών θεωρήσεων δια-
βατηρίων και, σε δεύτερο χρόνο,
την αναβάθμιση της Τελωνειακής
Ένωσης και την εγκαθίδρυση ευ-
ρωτουρκικής Περιεκτικής Αερο-
πορικής Συμφωνίας». 

Όπως είμαστε σε θέση να γνω-
ρίζουμε, στις προκαταρκτικές συ-
ζητήσεις που έγιναν σε διπλωματικό
επίπεδο, εκπρόσωπος της Γερμανίας
κάλεσε όλα τα κράτη-μέλη να στη-
ρίξουν με «περισσότερη θέρμη»
την υλοποίηση των πιο πάνω ευ-
ρωτουρκικών ντοσιέ, όπως αποτυ-
πώνονται στην έκθεση Μπορέλ,
απαλλαγμένα δηλαδή από κάθε δια-
σύνδεση με την επίλυση του Κυ-
πριακού. Οι ίδιες πληροφορίες της
«Κ», αναφέρουν ότι ο εκπρόσωπος
της Γερμανίας δεν δίστασε μάλιστα
να διατυπώσει και παράπονα για
κάποια κράτη-μέλη που δεν επέ-
δειξαν τον ενθουσιασμό που ανέ-

μενε το Βερολίνο επί του εγγράφου
Μπορέλ, επιχειρώντας να δώσει
γραμμή, προκειμένου να τύχει θε-
τικής υποδοχής από τους «27». 

Ο ίδιος ο Γιοσέπ Μπορέλ ανα-
μένεται να ενημερώσει τους ΥΠΕΞ
των κρατών-μελών, στο πλαίσιο
της διήμερης Συνόδου που αρχίζει
αύριο στις Βρυξέλλες, ενώ κοινο-
τικές πηγές εκτιμούσαν ότι «ενδέ-
χεται να επιδιωχθεί όπως το έγ-
γραφο τύχει θετικής υποδοχής».
Παράλληλα, δεν απέκλειαν, εάν
απαιτηθεί, να ζητηθεί «καθοδήγηση
από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο»,
κάτι που φέρεται να είχε αναφέρει
και ο ίδιος ο ύπατος εκπρόσωπος
της Ε.Ε., αν και το θέμα δεν είχε
τοποθετηθεί στην ατζέντα της επι-
κείμενης Συνόδου Κορυφής (14-15
Δεκεμβρίου), ενώ γράφονταν αυτές
οι γραμμές, προχθές Παρασκευή. 

Συγκλίνουσες πληροφορίες ανα-
φέρουν ότι σε κάθε περίπτωση
τόσο το Βερολίνο όσο και υψηλό-

βαθμοι αξιωματούχοι στην έδρα
της Ε.Ε., ζητούν ήδη παρασκηνιακά
συγκεκριμένο λεκτικό «θετικής
υποδοχής» του εγγράφου Μπορέλ
από κράτη-μέλη, επιστρατεύοντας
προς αυτή την κατεύθυνση, την
εκτίμηση ότι «το κλίμα είναι ευ-
νοϊκό», τόσο στα ελληνοτουρκικά,
υπό το φως της επίσκεψης Ερντο-
γάν στην Αθήνα και των 15 συμ-
φωνιών που υπογράφηκαν, όσο
και στο Κυπριακό, με τον διορισμό
απεσταλμένης του ΟΗΕ, προκει-
μένου να εξετάσει το ενδεχόμενο
επανέναρξης των απευθείας συ-
νομιλιών. 

Σημειώνεται ότι, ουδόλως τυχαία,
η έκθεση Μπορέλ διασύνδεσε τη
δρομολόγηση της αναβάθμισης της
Τελωνειακής Ένωσης της Τουρκίας,
με την ύπαρξη «ευνοϊκού κλίματος»
για επανέναρξη συνομιλιών και όχι
με τη λύση του Κυπριακού αυτή
καθαυτή, όπως θα ανέμενε κάποιος
ότι θα ζητούσε η Ε.Ε., που φραστικά

τοποθετείται υπέρ της διευθέτησης
του προβλήματος στη βάση των
ψηφισμάτων του ΟΗΕ. Πηγή στη
Λευκωσία, με άριστη γνώση των
τεκταινομένων, έλεγε στην «Κ» ότι
«μόλις γνωστοποιήθηκε αυτή η
αναφορά της έκθεσης Μπορέλ στα
ευρωτουρκικά, έγινε αντιληπτό ότι
ο διορισμός του απεσταλμένου του
ΟΗΕ στο Κυπριακό θα ήταν θέμα
ημερών, ώστε ουδείς να μπορεί να
αμφισβητήσει την ύπαρξη δήθεν
“ευνοϊκού κλίματος” για επανέναρξη
συνομιλιών και να μη διανοηθεί να
θέσει εν αμφιβόλω τα δώρα που
προτείνεται να παραχωρηθούν προς
την Τουρκία, συνεπεία του λεγό-
μενου “ευνοϊκού κλίματος”». Όπως
δε υπαινίχθηκε η ίδια πηγή, «ο διο-
ρισμός απεσταλμένου του ΟΗΕ στο
Κυπριακό, λίγες μόνο μέρες πριν
από το Συμβούλιο Υπουργών Εξω-
τερικών και τη Σύνοδο Κορυφής,
δεν είναι άσχετος με την προσπά-
θεια της Ε.Ε. να καταδείξει ότι υπάρ-
χει “ευνοϊκό κλίμα” για επανέναρξη
συνομιλιών στο Κυπριακό, ώστε
να εξυπηρετηθεί και να υποστη-
ριχθεί η προσπάθεια δρομολόγησης
της υλοποίησης των ευρωτουρκικών
ντοσιέ και να καμφθούν οι ενστάσεις
της Λευκωσίας».Συναφείς πληρο-
φορίες αναφέρουν πάντως ότι η
Λευκωσία θα επιδιώξει «αναπρο-
σαρμογή» του εγγράφου Μπορέλ
για τις ευρωτουρκικές σχέσεις, προ-
σβλέποντας στη διασύνδεσή τους
με την επίλυση του Κυπριακού προ-
βλήματος, στο πλαίσιο μιας βήμα
με βήμα προσέγγισης. Στο πλαίσιο
αυτό, η Λευκωσία, είτε σε επίπεδο
ΥΠΕΞ είτε και στο επίπεδο του προ-
έδρου της Δημοκρατίας, αναμένεται
να επιστρατεύσει και τις πρόσφατες
ενέργειες των δυνάμεων κατοχής
της Τουρκίας να υφαρπάξουν εδάφη
στη νεκρή ζώνη. 

Την ίδια ώρα, το Βερολίνο, όπως
δημοσιεύσαμε την περασμένη εβδο-
μάδα, επιχειρεί να οργανώσει «πλατ-
φόρμα» στήριξης του εγγράφου
Μπορέλ, «ως έχει» και χωρίς ου-
σιαστικές τροποποιήσεις. «Ένας
καλός τρόπος για να προχωρήσουμε
μπροστά στις ευρωτουρκικές σχέ-
σεις, θα είναι να επισημανθεί σε
ομόφωνα Συμπεράσματα των κρα-
τών-μελών, ότι το έγγραφο Μπορέλ
είναι ευπρόσδεκτο (welcomes)»,
υποστήριξε κοινοτική πηγή. 

Η σκιά του Βίκτορ Ορμπάν
Ο πρωθυπουργός μπλοκάρει την ενταξιακή πορεία της Ουκρανίας και η Κομισιόν τα ευρωπαϊκά κονδύλια για τη χώρα του 

<<<<<<<

Την Παρασκευή το Συμ-
βούλιο της Ε.Ε. ενέκρινε
και επίσημα την πρότα-
ση της Κομισιόν για έγ-
κριση του αναθεωρημέ-
νου Σχεδίου Ανάκαμψης
της Ουγγαρίας.

<<<<<<<

Στις προκαταρκτικές συ-
ζητήσεις που έγιναν σε
διπλωματικό επίπεδο,
εκπρόσωπος της Γερμα-
νίας κάλεσε όλα τα κρά-
τη-μέλη να στηρίξουν με
«περισσότερη θέρμη»
την υλοποίηση των ευ-
ρωτουρκικών ντοσιέ,
όπως αποτυπώνονται
στην έκθεση Μπορέλ.

Οι αντιρρήσεις Βίκτορ Ορμπάν καταγράφηκαν συνοπτικά σε επιστολή του
προς τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, Σαρλ Μισέλ, με τον κ. Μισέλ
να επισκέπτεται τη Βουδαπέστη σε μια προσπάθεια να εξασφαλιστεί η συναί-
νεση του Ούγγρου πρωθυπουργού για την ενταξιακή πορεία της Ουκρανίας.

Τσεκ-ματ για εξυπηρέτηση της Τουρκίας
Βερολίνο και Βρυξέλλες αξιοποιούν την απεσταλμένη ΟΗΕ – Ελληνοτουρκικά: Προς οδικό χάρτη τα δώρα Ταγίπ Ερντογάν

Σε τεντωμένο
σχοινί οι ΥΠΕΞ

Eντονο παρασκήνιο με φόντο το
έγγραφο Μπορέλ και τα «επόμενα
βήματα» γύρω από τα δώρα που
προτείνεται να παρασχεθούν προς
την Άγκυρα, εκτυλισσόταν τα τε-
λευταία εικοσιτετράωρα, ενόψει
των συνόδων του Συμβουλίου Εξω-
τερικών Σχέσεων και Γενικών Υπο-
θέσεων, αύριο και μεθαύριο στις
Βρυξέλλες. Πληροφορίες της «Κ»
αναφέρουν ότι στη διάρκεια συζη-
τήσεων σε διπλωματικό επίπεδο,
ενόψει της συνεδρίας των ΥΠΕΞ
των «27», έγιναν βολιδοσκοπήσεις
όπως παράλληλα με τα Συμπερά-
σματα της διεύρυνσης για την Τουρ-
κία που θα εκδοθούν από το Συμ-
βούλιο Γενικών Υποθέσεων, περι-
ληφθεί μία παράγραφος «θετικής
υποδοχής» του εγγράφου Μπορέλ,
ενδεχομένως από το Συμβούλιο
Εξωτερικών Σχέσεων. «Στόχος»,
όπως διαφήμιζαν κοινοτικοί κύκλοι,
«είναι να σχεδιαστούν τα επόμενα
βήματα προς τα εμπρός, ένα νέο
πλαίσιο ευρωτουρκικών σχέσεων,
με βάση το έγγραφο Μπορέλ». Γί-
νεται κατανοητό ότι στόχος της
όλης προσπάθειας, είναι αφενός να
υπάρξει πολιτική υιοθέτηση του
εγγράφου Μπορέλ, ως έχει. Και αφε-
τέρου, να περιοριστεί ο αντίκτυπος
των Συμπερασμάτων διεύρυνσης
που θα εκδοθούν για την Τουρκία,
τα οποία βασίζονται στην έκθεση
προόδου που εξέδωσε η Κομισιόν
στις αρχές Νοεμβρίου και θεωρείται
μία από τις χειρότερες που έχουν
εκδοθεί μέχρι σήμερα για την υπο-
ψήφια χώρα. Υπενθυμίζεται ότι η
έκθεση της Κομισιόν για την Τουρ-
κία, καταγράφει οπισθοδρόμηση
σε όλους τους τομείς, περιλαμβα-
νομένων των ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων και του κράτους δικαίου, ενώ
για πρώτη φορά αναφέρεται σε κα-
τεχόμενα εδάφη στην Κύπρο. 

Ουδόλως τυχαία, η έκθεση Μπορέλ διασύνδεσε τη δρομολόγηση της αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ενωσης της Τουρκίας, με την ύπαρξη «ευνοϊκού κλίματος» για επανέναρξη συνομιλιών και όχι με τη λύ-
ση του Κυπριακού αυτή καθαυτή, όπως θα ανέμενε κάποιος ότι θα ζητούσε η Ε.Ε.



6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Κυριακή 10 Δεκεμβρίου 2023

ΑΡΘΡΟ /  Της ΑΛΕΞΙΑΣ ΚΟΥΝΤΟΥΡΗ

Αξιοπρέπεια, Ελευθερία και Δικαιοσύνη για όλους 

Τ α Ηνωμένα Έθνη έχουν δώσει
στη φετινή παγκόσμια ημέρα
ανθρωπίνων δικαιωμάτων το

σύνθημα «Αξιοπρέπεια, Ελευθερία
και Δικαιοσύνη για Όλους» (Dignity,
Freedom and Justice for All). Εβδο-
μήντα πέντε χρόνια μετά την οι-
κουμενική διακήρυξη των δικαιω-
μάτων του ανθρώπου που υπογρά-
φηκε σαν σήμερα, στις 10/12/1948
στη σκιά του δεύτερου παγκοσμίου
πολέμου, υπάρχει δυστυχώς ακόμη
η ανάγκη να υπογραμμίζονται έν-
νοιες και αξίες αυτονόητες και αδια-
πραγμάτευτες.

Το φετινό σύνθημα μας οδηγεί
–πίσω– στα βασικά. Σε αυτά που
η ανθρωπότητα κατέκτησε με αγώ-
νες και αίμα: Ο κάθε άνθρωπος σε
όποια γωνιά της γης και εάν γεν-
νιέται, γεννιέται ελεύθερος. Ο κάθε
άνθρωπος σε όποια γωνιά της γης
και εάν βρεθεί, δικαιούται να ζήσει
και να αντιμετωπιστεί με αξιοπρέ-
πεια. Ο τρίτος πυλώνας του συν-
θήματος είναι η Δικαιοσύνη, έννοια
σύμφυτη με την ίδια την ανθρώπινη
ύπαρξη. Αποτελεί κατά τον Πλά-

τωνα την ανώτερη των αρετών.
Κυρίως όμως αποτελεί θεσμό, άρ-
ρηκτα συνδεδεμένο με τη Δημο-
κρατία. 

Στις σύγχρονες κοινωνίες, το
δικαίωμα του κάθε ανθρώπου για
ελεύθερη πρόσβαση στη Δικαιο-
σύνη θα πρέπει να θεωρείται ιερό
και αδιαπραγμάτευτο. Στη χώρα
μας η κατοχύρωση του δικαιώματος
μέσα από διεθνείς συνθήκες και
μέσα από το ίδιο το Σύνταγμα απο-
τελεί έμπρακτη αναγνώριση της
Πολιτείας ότι η δικαιοσύνη είναι
το τελευταίο καταφύγιο του κάθε
ανθρώπου που αναζητεί και διεκ-
δικεί το δίκαιό του.

Σε μία σύγχρονη, δημοκρατική
και προοδευτική κοινωνία, για να
έχει νόημα και περιεχόμενο αυτό
το δικαίωμα θα πρέπει πρώτα και
κύρια όλοι οι πολίτες να μπορούν
να έχουν πρόσβαση σε δικηγόρο.
Να μπορούν δηλαδή σε πρώτο στά-
διο να λαμβάνουν νομική καθοδή-
γηση και στη συνέχεια, να διεκδι-
κούν αυτό που δικαιωματικά με
βάση τον νόμο τους ανήκει ή ανά-

λογα, να προβαίνουν σε ενέργειες
που θα τους προστατέψουν. 

Στην πράξη, η ελεύθερη και ισό-
τιμη πρόσβαση στη Δικαιοσύνη
δεν είναι δεδομένη, ακόμη και στις

σύγχρονες κοινωνίες. Αρκεί να ανα-
λογιστεί κανείς συγκεκριμένες,
ευάλωτες ομάδες πληθυσμού και
την πρακτική δυσκολία που έχουν
πρώτα να αναγνωρίσουν και μετά

να διεκδικήσουν τα δικαιώματά
τους. Θύματα εμπορίας προσώπων,
ενδοοικογενειακής βίας, παιδιά
που δεν μεγαλώνουν μέσα σε συν-
θήκες ασφάλειας και φροντίδας,
ηλικιωμένοι που ζουν σε συνθήκες
απομόνωσης και κοινωνικού απο-
κλεισμού κ.ά. Την ίδια στιγμή, ένα
μεγάλο μέρος του πληθυσμού δεν
έχει τις οικονομικές δυνατότητες
να απευθυνθεί σε δικηγόρο, και
κατ’ επέκταση να προσφύγει στη
Δικαιοσύνη. 

Εάν όμως έστω και ένας άνθρω-
πος στερηθεί την πρόσβαση στη
Δικαιοσύνη, είτε γιατί αγνοεί βασικά
του δικαιώματα, είτε γιατί δεν έχει
τα μέσα να αναζητήσει νομική συμ-
βουλή και να διεκδικήσει το δίκαιό
του, τότε το οικοδόμημα της Δι-
καιοσύνης μπάζει. Δικαιοσύνη των
λίγων ή έστω των πολλών, αλλά
όχι όλων, δεν νοείται Δικαιοσύνη.
Εξ ορισμού. 

Στο εξωτερικό λειτουργούν εδώ
και πολλά χρόνια Οργανισμοί που
έχουν σκοπό τους την παροχή από
δικηγόρους δωρεάν νομικής στή-

ριξης και εκπροσώπησης σε αν-
θρώπους που δεν έχουν τα οικο-
νομικά μέσα να απευθυνθούν σε
δικηγόρο. Στην Κύπρο, πέραν από
τον θεσμό της νομικής αρωγής που
χρήζει αναθεώρησης, εκσυγχρο-
νισμού και σωστής παρακολούθη-
σης, δημιουργήθηκε ο οργανισμός
Δικαιοσύνη για Όλους, με σκοπό
να καλύψει συγκεκριμένες ανάγκες
σε αυτόν τον τομέα. Προσβλέπουμε
στη συνέχιση της στήριξης του ορ-
γανισμού από την πολιτεία, για να
μπορέσουμε και εμείς με τη σειρά
μας να συνεχίσουμε να στηρίζουμε
αυτούς που έχουν ανάγκη. Όχι από
φιλανθρωπία, αλλά από υποχρέωση.
Τη βασική υποχρέωση που έχουν
τα σύγχρονα κράτη και οι σύγχρο-
νες κοινωνίες να διασφαλίζουν έμ-
πρακτα τα ανθρώπινα δικαιώματα
όλων, χωρίς διακρίσεις.

Η κα Αλεξία Κουντουρή είναι δικηγόρος
και συνιδρύτρια του Κυπριακού Δικτύου
Δικαιοσύνη για Όλους, αντιπρόεδρος
της Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμά-
των του ΠΔΣ.

Σε μία σύγχρονη, δημοκρατική και προοδευτική κοινωνία, για να έχει νόημα
και περιεχόμενο αυτό το δικαίωμα θα πρέπει πρώτα και κύρια όλοι οι πολίτες
να μπορούν να έχουν πρόσβαση σε δικηγόρο. 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Το αδιέξοδο στον διορισμό του ει-
δικού απεσταλμένου, για το Κυ-
πριακό, του γενικού γραμματέα
του ΟΗΕ είχε, τελικά, αίσιο τέλος
με τη Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουε-
γιάρ, πρώην ΥΠΕΞ της Κολομβίας,
να είναι το πρόσωπο που τελικά
θα κληθεί να τετραγωνίσει τον κύ-
κλο (όπως ανέφερε χαρακτηριστικά
κάποτε ο ίδιος ο Αντόνιο Γκουτέρες)
στο αδιέξοδο του Κυπριακού, μία
εξαετία μετά την κατάρρευση των
συνομιλιών στο Κραν Μοντάνα,
το 2017. Μπορεί η κ. Κουεγιάρ να
παραπέμπει, ονοματολογικά του-
λάχιστον, 40 χρόνια πίσω και στους
δείκτες Κουεγιάρ, ένα breakthrough
που συνδιαμόρφωσε τις συνομιλίες
για λύση του Κυπριακού, ωστόσο
η αποστολή μόνο εύκολη δεν θε-
ωρείται.

Ήδη το παρασκήνιο του διορι-
σμού ειδικού απεσταλμένου, εκ μέ-
ρους των Ηνωμένων Εθνών, απο-
τέλεσε «μια διαπραγμάτευση μέσα
στη διαπραγμάτευση» όπου η Τουρ-
κία απέρριψε την πρόταση της
Τζούλι Μπίσοπ (πρώην ΥΠΕΞ της
Αυστραλίας), ενώ θέτει και προ-
ϋποθέσεις περί κυριαρχικής ισό-
τητας και χρονικού περιορισμού
των όρων εντολής της στην Κύπρο.
Εκτός απροόπτου τις πρώτες εβδο-

μάδες του νέου χρόνου η κ. Κουε-
γιάρ θα αφιχθεί στο νησί, εγκαι-
νιάζοντας, ουσιαστικά, μια κρίσιμη
περίοδο προκειμένου να διαφανεί,
«επί του εδάφους», αν το αδιέξοδο
έξι ετών στο Κυπριακό θα οριστι-
κοποιηθεί ή, τελικά, θα υπάρξει
ένα περιθώριο για επάνοδο στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων. 

Το προφίλ της 
Η Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουε-

γιάρ, 60 ετών, θεωρείται πολύπειρη
διπλωμάτης καριέρας και πολιτικός
με καταγωγή από την Κολομβία.
Είχε διατελέσει 25η Μόνιμη Αντι-
πρόσωπος της Κολομβίας στην
έδρα του ΟΗΕ στη ΝέαΥόρκη (2004-
2006) και, ακολούθως, υπουργός
Εξωτερικών της χώρας (2010-2018).
Στο ενεργητικό της πιστώνονται
δύο σοβαρές επιτυχίες σε επίπεδο
άλυτων και μακροχρόνιων συγ-
κρούσεων. Πρώτη επιτυχία της η
διαχείριση της επόμενης ημέρας
της λεγόμενης «κρίσης των Άνδε-
ων», του 2008, όταν η Κολομβία
έφτασε στα πρόθυρα του πολέμου
με το Εκουαδόρ και τη Βενεζουέλα,
κατάσταση που διαχειρίστηκε η
ίδια όντας και πρέσβης της Κολομ-
βίας στη Βενεζουέλα, νωρίτερα,
την περίοδο 2002-2004. Στο ευαί-
σθητο αυτό γεωπολιτικό υποσύ-
στημα της Λατινικής Αμερικής, ο

εμφύλιος της Κολομβίας συχνά πα-
ρουσίαζε διασυνοριακές υπερχει-
λίσεις στα γειτονικά κράτη με τον
φόβο αναζωπύρωσης μιας περιφε-
ρειακής σύγκρουσης μεταξύ της
«φιλοδυτικής» Κολομβίας και της
Βενεζουέλας του Μαδούρο. Δεύτερη
επιτυχία της το μεγάλο breakthro-
ugh του 2016-2017 μεταξύ της κυ-
βέρνησης της Κολομβίας και των
ανταρτών του FARC-EP (Επανα-

στατικές Ένοπλες Δυνάμεις της
Κολομβίας-Λαϊκός Στρατός) που
οδήγησε στον αφοπλισμό της ορ-
γάνωσης σε μία από τις μεγαλύτε-
ρες, χρονικά, και σε επίπεδο κατα-
κερματισμού εμφύλιες συγκρούσεις
της Λατινικής Αμερικής του 20ού
αιώνα (σ.σ. ξεκίνησε το 1964) με
επίκεντρο την Κολομβία, τα γειτο-
νικά κράτη και το διεθνές καρτέλ
ναρκωτικών (Narcos). Σε αυτό το
επίπεδο η κ. Κουεγιάρ απολαμβάνει
της καθολικής αποδοχής και του
σεβασμού του ΟΗΕ καθώς δούλεψε,
στενά, και με τον Μπαν Κι Μουν
και με την τρέχουσα ηγεσία του
διεθνούς οργανισμού. 

Δύσκολο το έργο της
Η κα Κουεγιάρ θα έχει ένα δύ-

σκολο έργο, όχι ακατόρθωτο, αλλά
επί της αρχής δύσκολο, στηνΚύπρο.
Σε αυτό συντείνουν όχι μόνο ο συσ-
σωρευμένος χρόνος –ρεκόρ για
την ιστορία του Κυπριακού– απου-
σίας κάθε διαλόγου μετά την κο-
ρύφωση των συνομιλιών αλλά και
την κατάρρευσήτους στην Ελβετία,

το 2017, αλλά και η αλλαγή στάσης
της Τουρκίας, που τόσο σε επίπεδο
Άγκυρας όσο και σε επίπεδο τουρ-
κοκυπριακής ηγεσίας, διά του Τα-
τάρ, έχει αλλάξει τη ρητορική της,
επιμένοντας σε λύση δύο κρατών
και στην αποδοχή της κυριαρχικής
ισότητας ως προαπαιτούμενης συν-
θήκης για να επανέλθουν στο τρα-
πέζι του διαλόγου. Οι δυσκολίες
στο έργο της νέας ειδικής απεσταλ-
μένης δείχνουν ως προς τα ποιοτικά
τους χαρακτηριστικά να διανέμον-
ται σε μια σειρά αξόνων που συν-
δέονται με:

• Tην πίεση του χρόνου, που εξ
ορισμού θέτει η τουρκική πλευρά
σε σχέση με τους όρους εντολής
της και που αφαιρούν από την ελ-
ληνοκυπριακή πλευρά το τακτικό
πλεονέκτημα –εκτός απροόπτου
η κα Κουεγιάρ θα έχει ένα εξάμηνο,
με επιλογή παράτασης, προκειμέ-
νου να επαναφέρει τις δύο πλευρές
στο τραπέζι του διαλόγου.

• Την πτυχή της ίδιας της δια-
πραγμάτευσης. Οι δύο πλευρές
έχουν τελείως διαφορετικές αφε-

τηριακές προσεγγίσεις τόσο σε
σχέση με τις συγκλίσεις Γκουτέρες
(«Πλαίσιο Γκουτέρες») όσο και στη
λογική του σημείου της συνέχισης
των συνομιλιών («από εκεί που
έμειναν στο Κραν Μοντάνα» της
ε/κ πλευράς Vs της «κυριαρχικής
ισότητας» που προτάσσουν οι Τουρ-
κοκύπριοι. 

• Τον ίδιο τον χρόνο ως προς
το συσσωρευμένο αποτέλεσμα μιας
πλήρους εξαετίας χωρίς καμιά απο-
λύτως διαπραγμάτευση στο Κυ-
πριακό, που πλέον έχει αποτύπωμα
«επί του εδάφους» (π.χ. πτυχή του
Περιουσιακού, δημογραφικό απο-
τύπωμα Κατεχομένων, κοκ.).

Αυτό που εξ ορισμού θα επιχει-
ρήσει η κα Κουεγιάρ είναι να ανα-
ζητήσει συγκλίσεις επί του «Πλαι-
σίου Γκουτέρες» προκειμένου αυτό
να επανέλθει, σταδιακά, στον ορί-
ζοντα της απόστασης των δύο πλευ-
ρών ως μέρος μιας στρατηγικής
συμφωνίας στο πλαίσιο των συγ-
κλίσεων Ταλάτ-Χριστόφια ή της
συναντίληψης Αναστασιάδη-Έρο-
γλου, το 2014. 

Η δύσκολη
αποστολή

της Κουεγιάρ
Οι 6 μήνες που θα κρίνουν το Κυπριακό 

για τη νέα ειδική απεσταλμένη
του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ

<<<<<<<

Η Τουρκία θέλει να κινη-
θεί τόσο συναλλακτικά
προκειμένου η κινητικό-
τητα στο Κυπριακό με
αφορμή και την άφιξη
Κουεγιάρ να διασυνδεθεί
με τις πολύπλοκες εξισώ-
σεις των ευρωτουρκικών
και αμερικανοτουρκικών
σχέσεων και όχι μόνο.

Η μεγάλη εικόνα του πώς θα κινηθεί
Τατάρ και Άγκυρα μετά την άφιξη
της κα Κουεγιάρ στην Κύπρο δεν
συνδέεται με την πάγια πρακτική,
κυρίως της δεύτερης, να ασκήσει
μια μικροπολιτική διαπραγμάτευση
με τον ακριβή της τίτλο (προσωπική
Vs ειδική) ή τους όρους εντολής
της ως προς τον χρόνο (ασχέτως
αν το «εξάμηνο» μεταφέρει την πίε-
ση στην ελληνοκυπριακή πλευρά). 

Η Τουρκία θέλει να κινηθεί τόσο
συναλλακτικά προκειμένου η κι-
νητικότητα στο Κυπριακό με αφορ-
μή και την άφιξη Κουεγιάρ να δια-
συνδεθεί με τις πολύπλοκες εξισώ-
σεις των ευρωτουρκικών και αμε-
ρικανοτουρκικών σχέσεων, όσο
και να εμβαθύνει το χάσμα της αλ-

λαγής πλεύσης στο Κυπριακό –
μετά το 2017– που ήταν, είναι και
δείχνει να παραμένει με κάποιο
τρόπο στρατηγικό. Το τελευταίο
δείχνει να συνδέεται με τη σπουδή
της για τη «δεύτερη καλύτερη λύση»
όπου κυριαρχεί η αλλαγή παρα-
δείγματος των διαχρονικά συμφω-
νημένων παραμέτρων λύσης του
Κυπριακού όπου εισέρχονται οι
όροι «δύο κράτη» και «κυριαρχική
ισότητα». Υπάρχει, ωστόσο, και η
διάσταση της διασφάλισης των κε-
κτημένων του 2017 και δη του ευαί-
σθητου ζητήματος της πολιτικής
ισότητας, καθώς και της Ασφάλειας
και των Εγγυήσεων, όπως και η
«προσθήκη» της ενέργειας στην
εξίσωση των κεφαλαίων του Κυ-

πριακού, ιδίως μετά τα τετελεσμένα
σε ΑΟΖ με τις έξι έκνομες γεωτρή-
σεις της περιόδου 2019-2020. Εξάλ-
λου και στη συνάντηση Μητσοτά-
κη-Ερντογάν, στην Αθήνα, την πε-
ρασμένη Πέμπτη η «διαφωνία στο
Κυπριακό» καταγράφηκε. 

Σε αυτό το επίπεδο η δύσκολη
αποστολή της Κουεγιάρ δυσκολεύει
ακόμη περισσότερο με το συνεχι-
ζόμενο μοτίβο αμφισβήτησης του
στάτους κβο επί της νεκρής ζώνης,
την απειλή επανόδου των τουρκι-
κών γεωτρύπανων στη θαλάσσια
περιοχή πέριξ της Κύπρου και δη
επί «αδειοδοτημένων τεμαχίων»
της λεγόμενης «ΤΔΒΚ», τη συνεχι-
ζόμενη προβολή της κυριαρχικής
ισότητας ως προϋπόθεσης για την

επιστροφή στο τραπέζι των συνο-
μιλιών «εντός ή εκτός» Πλαισίου
Γκουτέρες και την ανάδειξη διαφό-
ρων πτυχών που θα κερδίσουν προ-
καταβολικά το blame-game σε βάρος
της ελληνοκυπριακής πλευράς ενώ-
πιον της επιτετραμμένης από τον
ΟΗΕ διπλωμάτη. Καταληκτικά, η
κα Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ
εγκαινιάζει μια κρίσιμη –την κρι-
σιμότερη ίσως των τελευταίων χρό-
νων– περίοδο για το μέλλον του
Κυπριακού όπως το γνωρίσαμε με
μια δύσκολη αποστολή να άρει το
αδιέξοδο. Από τις υγρές ζούγκλες
της Κολομβίας με ναρκέμπορους
του γενεαλογικού δέντρουτου Πάμ-
πλο Εσκομπάρ, μαρξιστές αντάρτες
και τον στρατό της Κολομβίας η

απόσταση μέχρι τον Άγιο Δομέτιο
και τις προκλήσεις του άλυτου για
πάνω από μισό αιώνα Κυπριακού
προϊδεάζει για ένα ενδιαφέρον πρώ-

το εξάμηνο του 2024. Και ίσως και
για μια τελευταία ευκαιρία στο Κυ-
πριακό, πενήντα χρόνια μετά την
τουρκική εισβολή του 1974. 

Παίζει και η… Τουρκία

Η νέα ειδική απεσταλμένη του ΟΗΕ στην Κύπρο Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ θεωρείται πως έχει σημαντική εμπειρία σε μακροχρόνιες άλυτες συγκρού-
σεις όπως ο εμφύλιος στην Κολομβία.

Στη συνάντηση Μητσοτάκη-Ερντογάν, στην Αθήνα, την περασμένη Πέμπτη
η «διαφωνία στο Κυπριακό» καταγράφηκε. 
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Τα όρια του διαλόγου με την Τουρκία

Η επίσκεψη του Ταγίπ Ερντο-
γάν στην Αθήνα είχε θετικό
πρόσημο. Η τουρκική ηγεσία

προσπάθησε ξεκάθαρα να κρατήσει
χαμηλούς τόνους και να μην προ-
καλέσει την ελληνική πλευρά, όπως
συνέβη κατά τη διάρκεια της επί-
σκεψης του 2017. Οι δεκαπέντε
συμφωνίες, μνημόνια κατανόησης
και διακηρύξεις έρχονται να προ-
στεθούν στα περίπου πενήντα πα-
ρόμοια κείμενα που έχουν υπογρα-
φεί στις τέσσερις προηγούμενες
συνεδριάσεις του Ανωτάτου Συμ-
βουλίου Συνεργασίας Ελλάδας -
Τουρκίας.

Κάποιοι ήδη μιλούν για μια νέα
εποχή στις διμερείς σχέσεις, αφού
η ύφεση της στρατιωτικής έντασης
είναι μετρήσιμη. Πράγματι, οι τουρ-
κικές παραβιάσεις του εθνικού ενα-
έριου χώρου και οι υπερπτήσεις
πάνω από ελληνικά νησιά έχουν
σχεδόν μηδενιστεί. Αυτό από μόνο
του συνιστά μια σημαντική εξέλιξη
που δεν μπορούμε να παραβλέψου-

με προσώρας. Ταυτόχρονα, απου-
σιάζει η επιθετική ρητορική εναν-
τίον της Ελλάδας, αν και δεν συμ-
βαίνει το ίδιο στην περίπτωση της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Σε κάθε
περίπτωση, η νηνεμία στο Αιγαίο
δεν πρέπει να οδηγήσει σε βιαστικές
αποφάσεις βασισμένες σε μια ελ-
ληνοκεντρική αντίληψη της διε-
θνούς πολιτικής.

Οι ελληνοτουρκικές σχέσεις
δεν αναπτύσσονται σε ένα στενό
διμερές πλαίσιο, αντίστοιχο με εκεί-
νο της δεκαετίας του 1930. Τότε ο
Ελευθέριος Βενιζέλος είχε το δι-
πλωματικό περιθώριο και την αυ-
τονομία να αναλάβει μια ιστορική
πρωτοβουλία συμφιλίωσης με τη
γειτονική χώρα. Ούτε οι σχέσεις
Ελλάδας - Τουρκίας προσδιορίζονται
από την ύπαρξη ενός κοινού εχ-
θρού, όπως συνέβη στην πρώιμη
ψυχροπολεμική περίοδο. Σήμερα
οι δύο χώρες συνυπάρχουν σε ένα
πολύπλοκο περιβάλλον ασφάλειας
που χαρακτηρίζεται από μεγάλη

αβεβαιότητα και γεωπολιτική ρευ-
στότητα. Αθήνα και Αγκυρα βρί-
σκονται πολύ συχνά σε διαφορετικά
στρατόπεδα και εκεί μάλλον θα πα-
ραμείνουν τη δεκαετία που δια-
νύουμε και ίσως και την επόμενη.

Η σχέση της Αγκυρας με την
Ουάσιγκτον συνεχώς επιδεινώνεται
λόγω διαφόρων προβλημάτων
ασφαλείας που έχουν ανακύψει
στην ευρύτερη περιοχή. Η υπο-
στήριξη της Αγκυρας προς τη Χαμάς
και άλλες ισλαμιστικές οργανώσεις
δείχνει ότι βασικός στόχος της

τουρκικής εξωτερικής πολιτικής
παραμένει η πρωτοκαθεδρία στον
μουσουλμανικό κόσμο. Ακόμη και
αν αυτή η στρατηγική επιλογή οδη-
γήσει ξανά σε πλήρη ρήξη με το
Ισραήλ, η τουρκική ηγεσία είναι
αποφασισμένη να προχωρήσει
προς αυτήν την κατεύθυνση. Δεν
είναι καθόλου τυχαία η ραγδαία
αύξηση του αντιαμερικανισμού
στο εσωτερικό της Τουρκίας, που
υπηρετεί τους στόχους της Αγκυρας.
Παράλληλα, η στάση της τουρκικής
ηγεσίας στον πόλεμο της Ουκρανίας
και ο εναγκαλισμός με τη Μόσχα
καταδεικνύουν το ψυχολογικό χά-
σμα που υπάρχει πλέον με την ενω-
μένη Ευρώπη.

Η ψύχρανση των τουρκογερμα-
νικών σχέσεων, με υπαιτιότητα
της Αγκυρας, δεν φαίνεται να είναι
μια συγκυριακή εξέλιξη. Το ίδιο
ισχύει και στην περίπτωση των
τουρκογαλλικών σχέσεων. Παρά
τα αντιθέτως λεγόμενα, η ερντο-
γανική Τουρκία χρειάζεται λιγότερο

την Ευρώπη από ό,τι στο παρελθόν
και το δείχνει με διάφορους τρό-
πους. Αρκεί να προσέξει κανείς τη
ραγδαία ανάπτυξη των εμπορικών
σχέσεων ανάμεσα στην Τουρκία
και τον αραβικό κόσμο, αλλά και
τη Ρωσία. 

Στο πολυπολικό διεθνές σύστη-
μα που αναδύεται μπροστά μας, η
Τουρκία βλέπει τον εαυτό της σαν
μια νέα περιφερειακή δύναμη που
επιθυμεί την «πολύτιμη μοναξιά
της» (de erli yaln zl k). Πρόκειται
για έναν όρο που επινόησε ο Ιμ-
πραήμ Καλίν, στενός συνεργάτης
του Τούρκου προέδρου, για να πε-
ριγράψει την αυτονόμηση της χώ-
ρας από τη Δύση και τη συγκρότηση
μιας ανεξάρτητης εξωτερικής πο-
λιτικής. Η σημερινή Τουρκία δια-
θέτει μία από τις είκοσι μεγαλύτερες
οικονομίες στον κόσμο, έναν δυ-
ναμικό και αυξανόμενο νεανικό
πληθυσμό, ισχυρές ένοπλες δυνά-
μεις που μπορούν να επιχειρούν
ταυτόχρονα σε διαφορετικά σημεία

και ένα μεγάλο πλέγμα συμμαχιών
και εταιρικών σχέσεων. Υπό αυτές
τις εξελίξεις, τίθεται το ερώτημα
εάν πραγματικά υπάρχει ένα «πα-
ράθυρο ευκαιρίας» στα ελληνο-
τουρκικά, που μπορεί να ανοίξει
ασχέτως τι συμβαίνει σε παγκόσμιο
και περιφερειακό επίπεδο. Η άνοδος
της Τουρκίας είναι μια μη αναστρέ-
ψιμη εξέλιξη, που νομοτελειακά
θα αυξήσει την ένταση και την κα-
χυποψία με τη Δύση. Αυτή είναι
μια σημαντική παράμετρος που
δεν μπορεί να αγνοηθεί από την
Αθήνα. Τα όρια του ελληνοτουρ-
κικού διαλόγου είναι προδιαγε-
γραμμένα.

Ο κ. Μάνος Καραγιάννης είναι καθηγη-
τής Διεθνών Σχέσεων στο Πανεπιστήμιο
Μακεδονίας και Reader in International
Security στο King’s College London. Το
βιβλίο του «Το Νέο Πολιτικό Ισλάμ: Αν-
θρώπινα Δικαιώματα, Δημοκρατία και Δι-
καιοσύνη» κυκλοφορεί από τις εκδόσεις
Παπαζήση.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Οταν ο Νίκος Χριστοδουλίδης εξέ-
φραζε πικρία και στενοχώρια μετά
την δημοσιοποίηση της έκθεσης
του γενικού ελεγκτή γύρω από τα
ωφελήματα και τα επιδόματα που
λάμβανε ενόσω ήταν κυβερνητικός
εκπρόσωπος και παράλληλα απο-
σπασμένος δημόσιος υπάλληλος,
στακομματικά πηγαδάκια ρωτούσαν
πού θα οδηγήσει η σύγκρουση που
άνοιγε μεταξύ προέδρου και γενικού
ελεγκτή.

Κάποιοι εξ αυτών, βεβαίως, άρ-
χισαν να διερωτώνται για τις πραγ-
ματικές προθέσεις του προέδρου,
όταν μαζί με την πικρία του υπο-
γράμμιζε ότι θα προστατεύσει τον
θεσμό και γι’ αυτό θα αποταθεί για
γνωμάτευση στον γενικό εισαγγελέα.
Μία δήλωση που επανέφερε στο
προσκήνιο τις σκέψεις που γίνονταν
επί Νίκου Αναστασιάδη για διαδι-
κασία παύσης του γενικού ελεγκτή
για ανάρμοστη συμπεριφορά. Αν
όμως ο Νίκος Αναστασιάδης δεν
τολμούσε να προχωρήσει σε μία τέ-
τοια κίνηση, θα το έκανε άραγε σή-

μερα ο Νίκος Χριστοδουλίδης; Στο
Προεδρικό διαβεβαιώνουν ότι δεν
είναι διατεθειμένος να κάνει κάτι
τέτοιο ο πρόεδρος, παρότι δέχεται
παραινέσειςαπό κύκλουςπωςτώρα
είναι η κατάλληλη στιγμή. Ο ίδιος
θέλει να συνεργαστεί μαζί του, καθώς
αντιλαμβάνεται καλά πως μία τέτοια
σύγκρουση δεν πρόκειται να τον
βγάλει ούτε αλώβητο, ούτε ατσα-
λάκωτο, ασχέτως αν τελευταίως και
ο γενικός ελεγκτής μαζί με τον πρό-
εδροέχει αποκτήσει σοβαρές ρωγμές
στο άλλοτε άτρωτο προφίλ του. 

Το ιστορικό των σχέσεων
Στο Προεδρικό είχαν εδώ και

καιρό εκφράσει την έκπληξή τους,

όταν ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης είχε
ξεκινήσει να θέτει ζητήματα που
αφορούσαν την Προεδρία. Ήταν
πρώτα η ενεργειακή αναβάθμιση
του Προεδρικού, το κόστος της
ανακαίνισης και πρόσφατα η έκ-
θεση για τα ωφελήματα που λάμ-
βανε ως αποσπασμένος δημόσιος
υπάλληλος του υπουργείου Εξω-
τερικών και εκτελών χρέη κυβερ-
νητικού εκπροσώπου. Και λέμε με
έκπληξη, καθώς, όπως σημειώνεται,
μέχρι πρόσφατα ο Οδυσσέας Μι-
χαηλίδης διατηρούσε άριστες σχέ-
σεις με τον Νίκο Χριστοδουλίδη.
Δεν είναι τυχαίο ότι σε συνέντευξή
του στο ΚΥΠΕ τον περασμένο Ιούλιο
διαβεβαίωνε πως η συνεννόηση

είναι σε πολύ καλύτερο επίπεδο
από ό,τι επί προηγούμενης κυβέρ-
νησης.

Και το ρήγμα
Τι προκάλεσε συνεπώς όλη αυ-

τήν την ένταση; Το πρώτο πλήγμα
στις σχέσεις τους είχε επέλθει μετά
την κρίση των συμβούλων και το
ερώτημα της καταλληλότητάς τους.
Ο Νίκος Χριστοδουλίδης μεσούσης
της κρίσης ζήτησε τη βοήθεια του
γενικού ελεγκτή για να λυθεί το
ζήτημα. Η συνάντησή τους είχε γί-
νει σε πολύ θερμό κλίμα, χωρίς να
δίδονται περισσότερες λεπτομέρειες
προς τα έξω πέραν του ότι είχε βρε-
θεί κάποια λύση. Ο Οδυσσέας Μι-

χαηλίδης –είχε αναφέρει κάτι σχε-
τικό στη Βουλή– ενοχλήθηκε, κα-
θώς ενώ ο πρόεδρος είχε δεσμευθεί
να αποδεσμεύσει πρόσωπα που ερ-
γοδοτούνται στο Προεδρικό και
δεν είχαν τα κατάλληλα προσόντα
τελικώς δεν το έπραξε. Αντιθέτως
διαπιστώθηκε πως άτομα εργάζον-
ταν και από το σπίτι. Αυτό, σε συν-
δυασμό με το γεγονός ότι ενώ ζη-
τήθηκε από την Ελεγκτική Υπηρε-
σία να δοθούν τα στοιχεία όποιων
έχουν άδεια κατοχής όπλου και τε-
λικώς απορρίφθηκε ενέτεινε το κα-
κό κλίμα. Αξίζει να σημειωθεί και
δεν φαίνεται να είναι άσχετο με
την υπόθεση, πως προσφάτως δη-
μοσιοποιήθηκε στον «Φ» ότι ο Νίκος

Αναστασιάδης έχει στην κατοχή
του δύο πιστόλια. Και τον κύκλο
του Προεδρικού ωστόσο φαίνεται
να τον είχε ενοχλήσει η θέρμη με
την οποία ο γενικός ελεγκτής εξέ-
τασε το ζήτημα της ενεργειακής
αναβάθμισης και της ανακαίνισης
του Προεδρικού. Κίνηση που σύμ-
φωνα με νομικούς κύκλους ήταν
ανεπίτρεπτη καθώς λειτουργούσε
προληπτικά και κατ’ επέκταση
εκτός των αρμοδιοτήτων του. Υπήρ-
ξε κυρίως ενόχληση στο οικογε-
νειακό περιβάλλον του προέδρου
για παραβίαση της ιδιωτικότητάς
τους. Καθόλου τυχαία η αναφορά
του κυβερνητικού εκπροσώπου
Κωνσταντίνου Λετυμπιώτη ότι ο

γενικόςελεγκτής μπήκε και εξέτασε
την κρεβατοκάμαρα και το μπάνιο
του προεδρικού ζεύγους. Μία το-
ποθέτηση που προκάλεσε την ορ-
γίλη αντίδραση του γενικού ελεγ-
κτή, αναγκάζοντας την υπηρεσία
μέσω ανακοίνωσης να εξηγήσει
πως η παρουσία του έγινε κατόπιν
επιμονής του ίδιου του προέδρου.
Το κερασάκι στην τούρτα, βεβαίως,
ήταν η έκθεση του γενικού ελεγκτή
για την Αστυνομία στην οποία επε-
σήμαινε μεταξύ άλλων ως παρά-
νομη τη μεταφορά των παιδιών
του προεδρικού ζεύγους με υπη-
ρεσιακά οχήματα. 

Ο λεκές και στους δύο
Το κατά πόσο οι θεσμοί θα έπρε-

πε να αναλώνονται σε λεπτομέρειες
για κρεβατοκάμαρες, μπάνια, με-
ταφορές παιδιών είναι ένα ζήτημα
που θα πρέπει να τύχει ανάλυσης,
όπως και το κατά πόσο χάθηκε
μέσα από όλη αυτή την ιστορία η
μεγάλη εικόνα. Το σίγουρο, ωστόσο,
είναι πως μέσα από όλη αυτή τη
δημόσια συζήτηση τόσο η εικόνα
του προέδρου της Δημοκρατίας
όσο και του γενικού ελεγκτή πλή-
γηκαν. Το περιστατικό που αφο-
ρούσε τη μετακίνηση των παιδιών
του προέδρου όπως επίσης και η
εξέταση των χιλιομέτρων που διέ-
νυσε με το υπηρεσιακό όχημα –
που δεν δικαιούτο– έστειλε το μή-
νυμα της τυπολατρείας, της εμμο-
νήςκαι της κακής πίστης. Από πλευ-
ράς πάντως του Νίκου Χριστοδου-
λίδη μπορεί να λειτουργεί όπως
όλα δείχνουν νομότυπα –εκτός της
χρήσης υπηρεσιακού οχήματος,
αδειώνκαι επιδομάτων πολιτειακού
αξιωματούχου τη στιγμή που ήταν
αποσπασμένος δημόσιος υπάλλη-
λος–, υπάρχει ωστόσο η ηθική πτυ-
χή. Ένας πρόεδρος ο οποίος εξελέγη
με το αφήγημα ότι βρίσκεται απέ-
ναντι από το κατεστημένο και που
απαλλαγμένος από τα κομματικά
βαρίδιαθα προκαλέσει ρηξικέλευθες
αλλαγές, αρνείται να αφήσει την
ασφάλεια της δημόσιας υπηρεσίας
για να κυβερνήσει. Ένα πρόσωπο
που παρουσιάστηκε ως μέρος της
κοινωνίας των πολιτών, φάνηκε
να επωφελείται πλήρως από τα
ωφελήματα μιας δημόσιας υπηρε-
σίας που λειτουργεί στο πλαίσιο
άλλων δεκαετιών και κατά τα άλλα
θα έπρεπε να μεταρρυθμίσει, διεκ-
δικώντας και το τελευταίο σεντ
που δικαιούται.

<<<<<<

Αθήνα και Αγκυρα βρί-
σκονται πολύ συχνά σε
διαφορετικά στρατόπεδα
και εκεί μάλλον θα πα-
ραμείνουν τη δεκαετία
που διανύουμε, και ίσως
και την επόμενη.

<<<<<<

Επί διακυβέρνησης Ανα-
στασιάδη είχε γίνει μία
συζήτηση με πολύ γνω-
στό νομικό για το πώς θα
μπορούσε να παυθεί ο
γενικός ελεγκτής, κάτι το
οποίο κυκλοφόρησε και
φέρεται να έμαθε ο
Οδυσσέας Μιχαηλίδης. 

Οι θεσμοί
στην κόκκινη ζώνη 

Η κόντρα του Προέδρου της Δημοκρατίας με τον γενικό ελεγκτή
και στο βάθος η σύγκρουση με τη Γενική Εισαγγελία

Το ερώτημα που εγείρεται βεβαίως
είναι αν αυτό είναι το όλο ζήτημα
της σύγκρουσης ή αν υπάρχει κάτι
περισσότερο πίσω από αυτό. Η κί-
νηση του Νίκου Χριστοδουλίδη να
αποταθεί για νομική γνωμάτευση
στον γενικό εισαγγελέα δεν πέρασε
απαρατήρητη από την Ελεγκτική
Υπηρεσία, η οποία διερωτήθηκε
γιατί να αποταθεί στον γενικό ει-
σαγγελέα για ένα ζήτημα που εκτυ-
λίχθηκε ενόσω ήταν απλός πολίτης.
Και δεν πέρασε απαρατήρητο κα-
θώς οι σχέσεις των δύο θεσμών
είναι εδώ και καιρό στο κόκκινο.
Είναι γνωστό ότι επί διακυβέρνησης

Αναστασιάδη, και κυρίως όταν διο-
ρίστηκαν στη Γενική Εισαγγελία
οι Σαββίδης και Αγγελίδης, είχε
γίνει μία πρώτη συζήτηση για το
πώς μπορεί να παυθεί ο Οδυσσέας
Μιχαηλίδης. Η λύση που εξεταζόταν
ήταν αυτή που οδήγησε σε παύση
τον Ρίκκο Ερωτοκρίτου και που
αφορούσε ανάρμοστη συμπεριφο-
ρά, δεδομένου ότι ο κ. Μιχαηλίδης
είχε συγκρουστεί με τους πλείστους
θεσμούς και πολλές φορές όπως
καταγγέλθηκε υπερέβαινε τις εξου-
σίες του. Για τις σκέψεις αυτές, είχε
ζητηθεί η γνωμάτευση πολύ γνω-
στού νομικού, ωστόσο οι σκέψεις

της Γενικής Εισαγγελίας φαίνεται
να κυκλοφόρησαν και να έφτασαν
στα αφτιά του Οδυσσέα Μιχαηλίδη.
Οι όποιες σκέψεις παύσης του γε-
νικού ελεγκτή εγκαταλείφθηκαν,
καθώς στο περιβάλλον του Νίκου
Αναστασιάδη επικράτησε η σκέψη
ότι η δίωξη του Οδυσσέα Μιχαηλίδη
–ιδιαίτερα λόγω της υψηλής δημο-
τικότητας που είχε τότε– θα τον
ηρωοποιούσε στα μάτια της κοι-
νωνίας. Τα περί ηρωοποίησης φαί-
νεται να σκέφτεται και σήμερα ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης σε συν-
δυασμό με το ότι δεν θέλει να συγ-
κρουστεί μαζί του, ασχέτως αν μία

σειρά κινήσεων του κ. Μιχαηλίδη
έχουν πλήξει την εικόνα του στα
μάτια μιας μερίδας της κοινωνίας.
Η σκέψη Χριστοδουλίδη ότι μετά
από την κόντρα τους το ενδεχόμενο
διαδικασίας παύσης Μιχαηλίδη θα
οδηγήσει στην ηρωοποίησή του
φαίνεται να είναι κάτι που αντι-
λαμβάνεται πλήρως η Ελεγκτική
Υπηρεσία και αυτός μπορεί να είναι
ακόμη ένας λόγος που αυξάνει την
πίεση στο Προεδρικό μέσω των τε-
λευταίων δημοσιευμάτων. Υπάρχει
βεβαίως και η σκέψη ότι ο γενικός
ελεγκτής ανέκαθεν λειτουργούσε
με τον ίδιο τρόπο και δεν πρόκειται

να κρύψει κάτι που αφορά συγκε-
κριμένο αξιωματούχο, έστω κι αν
διατηρούν κατά τα άλλα καλή σχέ-
ση. Δεν είναι τυχαίο πάντως ότι ο
γενικός ελεγκτής νιώθει πίεση το
τελευταίο διάστημα, μετά την κα-
ταγγελία του στην Αρχή Κατά της
Διαφθοράς, για κατάχρηση εξουσίας
από τον βοηθό γενικό εισαγγελέα
Σάββα Αγγελίδη. Στο ενδεχόμενο
που προκύψει ζήτημα για τον βοηθό
γενικό εισαγγελέα, ο τελευταίος
αναμένεται πως θα παραιτηθεί.
Στο ενδεχόμενο που αθωωθεί όμως,
η πίεση θα αυξηθεί προς την πλευρά
του Οδυσσέα Μιχαηλίδη και το αν-

τιλαμβάνεται. Το αν η Γενική Ει-
σαγγελία θα προχωρήσει σε δια-
δικασία παύσης του γενικού ελεγ-
κτή λόγω ανάρμοστης συμπεριφο-
ράς είναι ένα ζήτημα ανοικτό. Ο
Γιώργος Σαββίδης σε τρία χρόνια
αφυπηρετεί και δεν φαίνεται δια-
τεθειμένος να μπει σε μία τέτοια
διαδικασία. Εξαρτάται, ωστόσο,
από το αν άλλοι θεσμοί –που ήρθαν
σε ρήξη με τον Οδυσσέα Μιχαηλί-
δη– προχωρήσουν σε παράπονο ή
αν ο ίδιος ο Σάββας Αγγελίδης το
πράξει στο ενδεχόμενο που αθωω-
θεί από την εν λόγω αρχή που ερευ-
νά την υπόθεση. 

Η παύση και ο ρόλος της Εισαγγελίας 

Τόσο ο Νίκος Χριστοδουλίδης όσο και ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης φέρεται να έχουν πληγεί μετά τα τελευταία γεγονότα, ο καθένας για διαφορε-
τικούς λόγους.

ΚΥ
Π

Ε
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Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης εμ-
φανίζεται σαν να βρίσκεται σε μό-
νιμη άσκηση πολιτικού manage-
ment», δηλώνει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο Πρόδρομος Προ-
δρόμου, τέως υπουργός Παιδείας.
Η κυβέρνηση, λέει, μοιάζει με μια
ομάδα διαχείρισης που δεν έχει
συγκεκριμένους πολιτικούς στό-
χους και μέχρι στιγμής υπάρχει η
αίσθηση ότι υπολείπεται. Σχολιά-
ζοντας την κατάσταση στον ΔΗΣΥ,
αναφέρειπως δεν υπάρχει επαρκές
σχέδιο αντιπολίτευσης και τονίζει
ότι ένα μεγάλο κόμμα δεν μπορεί
να περιορίζεται σε δημόσιες σχέ-
σεις, κοκτέιλ και εικόνες. Αναφε-
ρόμενος στην επεισοδιακή συνε-
δρία του Πολιτικού Γραφείου του
ΔΗΣΥ ανάμεσα στους δύο γύρους
των προεδρικών εκλογών δηλώνει
πως έζησε μια άσχημη εμπειρία
και επισημαίνει ότι πίσω από το
κλίμα εκφοβισμού που δημιουρ-
γήθηκε βρίσκονταν άτομα του
κομματικού μηχανισμού. Στη συ-
ζήτηση κατά πόσο ο ΔΗΣΥ πρέπει
να μπει στην κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη αναφέρει πως αυτό το
επεισόδιο έχει λήξει στην παρούσα
φάση, παραπέμπονταςστις εκλογές
Ιουνίου και στον Ηράκλειτο –ότι
όλα είναι ρευστά. 

–Αποστασιοποιηθήκατε μετά τις
εκλογές. Με τι ασχολείστε αυτήν
την περίοδο;

–Έχω πλέον τον χρόνο να ασχο-
ληθώ με πράγματα που τόσα χρό-
νια είχα αφήσει πίσω. Φυσικά, δεν
μπορώ να είμαι έξω από την πο-
λιτική. Παρακολουθώ τις εξελίξεις
και όπου το κρίνω χρήσιμο, δεν
θα παραμείνω αδρανής.
–Πώς αξιολογείτε τον πρόεδρο
Χριστοδουλίδη; 

–Η εκλογή του Νίκου Χριστο-
δουλίδη στην προεδρία έχει ταράξει
τα νερά. Ήταν κάπως εκτός προ-
διαγραφών του πολιτικού συστή-
ματος και ήρθε μαζί με μεγάλες
προσδοκίες. Όμως λιγότερο από
ένα χρόνο μετά, οι προσδοκίες φέρ-
νουν κραδασμούς. Υπάρχει προ-
βληματισμός, πολλά ερωτηματικά.
Ακόμα και μεταξύ ανθρώπων που
στήριξαν την προσπάθεια. Ακόμα
και αισθήματα απογοήτευσης. 
–Ήσασταν ο πρώτος από τον ΔΗ-
ΣΥ που δήλωσε μετά την ήττα
του α΄ γύρου ότι ο Συναγερμός
πρέπει να στηρίξει Χριστοδουλίδη
στον β΄ γύρο. Αισθάνεστε δικαιω-

μένος για την επιλογή σας;
–Και σήμερα αν υπήρχε επιλογή

ανάμεσα σε έναν υπουργό της δι-
κής μας κυβέρνησης –και συγκε-
κριμένα στον Νίκο Χριστοδουλί-
δη– και έναν υποψήφιο του ΑΚΕΛ,
το ίδιο θα έλεγα. Χωρίς φανατισμό
ή μισαλλοδοξία απέναντι στο
ΑΚΕΛ. Καθαρά για λόγους πολιτι-
κής. Δεν θα έπρεπε να αποφύγουμε
επικίνδυνες πολιτικές που μπορεί
να φέρουν μέχρι και καταστροφή;
Μπορούσε ο Συναγερμός να συγ-
κατανεύσει στην επιστροφή του
ΑΚΕΛ στην εξουσία; Δεν θα ήταν
σαν να εγκαταλείπαμε πολιτικές
και αρχές που εκπροσωπούμε;
Έπρεπε να επιδιώξουμε διακυβέρ-

νηση με γνώμονα την πορεία της
χώρας, με συνέχεια των μεταρ-
ρυθμίσεων και του εκσυγχρονι-
σμού. Εκεί θα μπορούσαμε να μι-
λήσουμε και για δικαίωση.
–Γιατί πιστεύετε ότι υπάρχει ήδη
απογοήτευση;

–Η κυβέρνηση που προέκυψε
και τα δείγματα γραφής φανερώ-
νουν να υπάρχει κάποιο ζήτημα
πολιτικής υπόστασης. Σαν να μην
έχει πολιτικό σκελετό και είναι
απλώς μια ομάδα διαχείρισης. Ενός
είδους στενή κυβερνητική διαχεί-
ριση. Σαν να προχωρούν μόνο

«κομμάτι το κομμάτι». Δεν υπάρ-
χουν συγκεκριμένοι πολιτικοί στό-
χοι. Η διακυβέρνηση δεν μπορεί
όμως να είναι αυτοσκοπός. Θα
πρέπει να οδηγεί και σε κάποια
πράγματα. Εδώ όμως δεν φαίνεται
να υπάρχει κάποιος σχεδιασμός
με ορατούς στόχους και απώτερες
επιδιώξεις.
–Έχετε επαφή με τον κ. Χριστο-
δουλίδη; Του τα είπατε αυτά; 

–Περιστασιακές επαφές υπάρ-
χουν. Δεν έχω όμως κάποιο ρόλο
για να τα πω εγώ στον πρόεδρο.
Είμαι όμως βέβαιος ότι κάποια
πράγματα τα αντιλαμβάνεται. Είναι
σαν να έχουμε μια κατάσταση
πραγμάτων όπου είναι ένα πράγμα
ο πρόεδρος και άλλο η κυβέρνηση.
Σαν να έχουμε κυβέρνηση που
τρέχει πίσω από τις προσδοκίες
που δημιούργησε ο ίδιος ή που
έχτισε η κοινωνία για τον πρόεδρο.
Και ο πρόεδρος, εμφανίζεται σαν
να βρίσκεται σε μόνιμη άσκηση
πολιτικού management. Μέχρι
στιγμής υπάρχει η αίσθηση ότι η
κυβέρνηση υπολείπεται. Είμαστε
βέβαια στον πρώτο χρόνο. Θα μπο-
ρέσει, όπως λέμε, να «δέσει αυτό
το γλυκό»;
–Μάλλον απαισιόδοξος είστε. 

–Προβληματισμένος. Είναι και
σημάδια της εποχής που ζούμε.
Όχι μόνο η διακυβέρνηση, αλλά
όλο το πολιτικό σύστημα –ακόμα
και ο ΔΗΣΥ και γενικότερα η κοι-
νωνία. Ο χώρος της επικοινωνίας
ξεφεύγει από την ουσία και αυτο-
νομείται. Επικρατεί το θεαθήναι,
πολύ «δήθεν» και επιδερμικές εν-
τυπώσεις. Μέσα σε αυτόντονπολτό
της κοινωνικής δικτύωσης, το πο-
λιτικό σύστημα μοιάζει να αγκο-
μαχά. Τρέχει ξοπίσωκρατώντας το
σακούλι της δημοτικότητας και το
γεμίζει «φασούλιτο φασούλι», όπως
έλεγαν παλιά για την αποταμίευση.
Όμως, δεν μπορεί ένα μεγάλο κόμμα
όπως ο ΔΗΣΥ να περιορίζεται σε
δημόσιες σχέσεις, σκηνοθετημένα
σκηνικά, κοκτέιλ και εικόνες.
–Αυτά βλέπετε στον ΔΗΣΥ; 

–Ναι, σε μεγάλο βαθμό. Όπως
και γενικότερα στο πολιτικό σκη-
νικό. Χρειάζεται βέβαια η επικοι-
νωνιακή στρατηγική, αλλά δεν αρ-
κεί μόνη της. Ένα μεγάλο κόμμα
όπως ο Συναγερμός πρέπει να πα-
ράγει πολιτική. Δεν γίνεται να τρέ-
χει διαρκώς να ταυτιστεί με ρεύ-
ματα επιφανειακού εντυπωσια-
σμού ή πίσω από περιστασιακούς
ακτιβιστές. Δεν θα έπρεπε μέσα
σε αυτόν τον κυκεώνα ναρκισσι-
σμού και ρηχής ηθικολογίας, ένα

πολιτικό κόμμα να χαράζει δρόμους
και να καλλιεργεί την κρίση των
ανθρώπων; 
–Πώς θα περιγράφατε την κατά-
σταση στον Συναγερμό; 

–Μια πρωτοφανής και παρά-
δοξη κατάσταση. Ο ΔΗΣΥ τάχθηκε
να είναι αντιπολίτευση στην κυ-
βέρνηση ενός υπουργού δικής του
κυβέρνησης, πουεκλέγηκεμε δικές
του ψήφους. Την πρώτη Κυριακή
έπεσε στην αντιπολίτευση. Αλλά
τη δεύτερη, με πρόεδρο να εκλέ-
γεται κυρίως με ψήφους συναγερ-
μικών, ουσιαστικά έβγαινε ρόλος
σύμπλευσης! Πώς το διαχειρίζεσαι;
Πάντως όχι με τον τρόπο που έγινε.
Δύσκολα πράγματα για τη νέα ηγε-
τική ομάδα που έχει να διαχειριστεί
και κάποια διχόνοια. 
–Θεωρείτε ότι ο ΔΗΣΥ πρέπει να
μπει στην κυβέρνηση Χριστοδου-
λίδη; 

–Αυτό έπρεπε να είχε γίνει με
αποφάσεις ανάμεσα στους δύο γύ-
ρους των εκλογών. Δεν έγινε. Λή-
φθηκαν αποφάσεις με συναισθη-
ματικό φόρτο της στιγμής. Συνε-
πώς, αυτό το επεισόδιο έχει λήξει
στην παρούσα φάση.
–Γιατί λέτε στην παρούσα φάση;

–Να θυμίσω τον Ηράκλειτο «τα
πάντα ρει, μηδέποτε κατά τ’ αυτό
μένειν». Ισχύει και στην πολιτική.
Μιλάμε με σημερινά δεδομένα,
δεν ξέρουμε τι συσχετισμοί μπορεί
να προκύψουν. Ακολουθούν και
εκλογές. 
–Μπορεί το αποτέλεσμα των εκλο-
γών να καθορίσει αν ένα κόμμα
είναι ή όχι στην αντιπολίτευση
ή στη συμπολίτευση;

–Νομίζω πως παίζει ρόλο. Αυτά
όμως είναι ζητήματα που ίσως αν-
τιμετωπιστούν εν καιρώ, αν τυχόν
τεθούν και στη σημερινή ηγεσία.
Θα επιμείνω μόνο ότι είναι πολύ
παράδοξο σε κρίσιμες αποφάσεις
ένα κόμμα να βρίσκεται σε εντελώς
αντίθετη πορεία από την πολιτική
βούληση του κόσμου του. Το 2023
ήταν μάλιστα η δεύτερη φορά,
γιατί είχαμε το 2004.
–Και πλέον καλείται να πείσει ως
αντιπολίτευση. 

–Σοβαρή αντιπολίτευση περνά
μέσα από παραγωγή πολιτικής.
Δεν αρκεί να διαφωνείς, αλλά χρει-
άζονται και άξονες πολιτικής. Δεν
φαίνεται να υπάρχει επαρκές σχέ-
διο με στόχους πολιτικής. Βέβαια,
δεν βοηθά ούτε η ασάφεια που πε-
ριβάλλει την ίδια την κυβέρνηση.
Εξάλλου, ο ΔΗΣΥ φαίνεται να είναι
σε μια διαδικασία ανασύνταξης,
θα δούμε. 

ΠΡOΔΡΟΜΟΣ ΠΡΟΔΡOΜΟY, τέως υπουργός Παιδείας 

Σε μόνιμo πολιτικό
management

ο Χριστοδουλίδης
Η κυβέρνηση σαν να μην έχει πολιτικό σκελετό και είναι απλώς

μια ομάδα διαχείρισης, χωρίς συγκεκριμένους στόχους

–Τι έγινε τελικά στην περιβόητη
συνεδρία του πολιτικού γραφείου
ανάμεσα στους δύο γύρους των
προεδρικών εκλογών;

–Δεν σας κρύβω ότι έζησα μια
πολύ άσχημη εμπειρία. Να εμφανί-
ζονται στελέχη πρώτης γραμμής όχι
απλώς να προωθούν την επιλογή
τουυποψηφίου του ΑΚΕΛ, αλλά με-
ρικοί, να φτάνουν να πλέκουν και
εγκώμιο του ΑΚΕΛ. Χονδροειδής
απόπειρα αποϊδεολογικοποίησης.
Δηλαδή να πάρουμε αποφάσεις που
φαίνεται να βολεύουν ή συμφέρουν,
ανεξάρτητα από το πολιτικό περιε-
χόμενο καιτις ιδέες. Προσπαθούσαν
κάποιοι να πείσουν ότι μπροστά σε
αυτό που χαρακτήριζαν ως αποστα-
σία, κομματικά ορθόδοξη και πα-
τριωτική ακόμα επιλογή, ήταν να
υποστηρίξουμε πολιτικές του ΑΚΕΛ.
Πολιτικές που όχι μόνο ξέρουμε ότι
κατέστρεψαν τη χώρα, αλλά για να
διορθώσει τις συνέπειές τους η πα-
ράταξή μας είχε κληθεί να πληρώσει
μαζί με τον λαό πολύ μεγάλο τίμημα.
Και όλο αυτό μαζί με οργανωμένες
εκδηλώσεις εκφοβισμού, στα όρια
του τραμπουκισμού. Ήταν πραγμα-
τικά εξωφρενικό.
–Μάθατε τι έγινε τελικά εκείνη τη
μέρα;

–Κάποιοι προσπάθησαν να ορ-
γανώσουν ένα περιβάλλον που θα
οδηγούσε στην υποστήριξη του υπο-
ψηφίου του ΑΚΕΛ. Από την αρχή
εκείνης της συνεδρίας υπήρχε μέσα
στην αίθουσα ένας όχλος που πα-
ρενοχλούσε. Οχλαγωγία, κραυγές,
προπηλακισμοί και εκφοβισμός για
να αποτρέψουν κάποιους να εκφρά-
σουν τη γνώμη τους και να μιλήσουν.
Αξιολύπητες όσο και απαράδεκτες
πρακτικές που θύμισαν μέρες 2004.
–Ποιοι το οργάνωσαν όλο αυτό που
περιγράφετε;

–Ορισμένα άτομααπό τον μηχα-
νισμό του κόμματος. Πολύ θλιβερό
δείγμα αυτοδιάψευσης για ένα κόμμα
που άλλοτε άνοιξε δρόμο απέναντι
σε τραμπουκισμούς που το εμπόδιζαν
να λειτουργήσει και να ακουστεί.
–Εκείνοι που σας προπηλάκισαν
ήταν άνθρωποι του κόμματος;

–Ήταν ένα συνονθύλευμα αν-
θρώπων τους οποίους κάποιοι φρόν-
τισαν να συγκεντρώσουν εκεί. Πολλοί
ήταν νεαρά παιδιά που τους κουβά-
λησαν ομαδικά και πίστευαν ίσως
ότι εξυπηρετούσαν υψηλό σκοπό.
Και είναι κοινό μυστικό ότι ο στόχος
δεν ήμουν εγώ, αλλά ο πρόεδρος
Αναστασιάδης. Και ευτυχώς που δεν
ήρθε, διότι ήταν ακόμη εν ενεργεία
πρόεδρος της Δημοκρατίας. Φαντα-
στείτε να προπηλακίζεται ο πρόεδρος
από μέλη του κόμματός του, διότι
τουπροσάπτουν ότι υποστήριζε τον
τέως υπουργό Εξωτερικών της κυ-
βέρνησής του και όχι τον υποψήφιο
του κομμουνιστικού κόμματος. Θα
γινόμασταν είδηση στα διεθνή μέσα! 
–Δούλεψε όντως ο κομματικός μη-
χανισμός για τον κ. Μαυρογιάννη
στον β΄ γύρο; 

–Βεβαίως αρκετάστελέχη το έκα-
ναν. Λειτουργούσαν σαν να έπαιρναν
κάποια εκδίκηση για το αποτέλεσμα
του πρώτου γύρου, και αυτό είναι
κακός οδηγός.
–Μπορείτε να τεκμηριώσετε αυτό
που λέτε; 

–Μα είναι κοινό μυστικό. Πολλοί
άνθρωποι θα σας πουν ότι δέχτηκαν
τηλεφωνήματα και άλλες πιέσεις.
Εξάλλου, και η τοποθέτηση «ψηφίστε
ό,τι θέλετε, αλλά όχι τον αποστάτη»
ήταν σαν το νιάου-νιάου στα κερα-
μίδια.
–Αυτό που λέτε πάει στον κ. Νεο-
φύτου. Δόθηκε η εντύπωση πάντως
ότι στηρίζατε τον κ. Χριστοδουλίδη
προεκλογικά. Δεν βγήκατε μπροστά
για την υποψηφιότητα Αβέρωφ.

–Τοποθετήθηκα ότι έχουμε υπο-
ψήφιο και αυτός ήταν ο Αβέρωφ Νε-
οφύτου. Αλλά ήμουν εν ενεργεία
υπουργός. Δεν ήταν ρόλος μου να
κάνω προεκλογικό, όπως το έκανα
το 1998 στην πρώτη γραμμή για
επανεκλογή του Κληρίδη ή το 2008
για τον Κασουλίδη, και δυο φορές,
κυρίως το 2018, για τον Αναστασιάδη.
Με τον Αβέρωφ Νεοφύτου συνερ-
γαστήκαμε στενά και τον στήριξα
όσο λίγοι ως πρόεδρο του κόμματος
στην πολύ δύσκολη περίοδο 2013-
16, τότε που αντιμετωπίζαμε τη λαί-
λαπα που μας είχε αφήσει η διακυ-

βέρνηση ΑΚΕΛ. Δεν στήριξα όμως
Χριστοδουλίδη. Πιθανώς η εντύπωση
αυτή να υπάρχει διότι πράγματι πολ-
λοί φίλοι μου ήταν στο πλευρό του
Χριστοδουλίδη. Αλλά αυτό ήταν ανα-
πόφευκτο, αφού μια μεγάλη μερίδα
του Συναγερμού έκανε το ίδιο.
–Ακούστηκε ότι θα σας αξιοποιούσε
ο κ. Χριστοδουλίδης. 

–Ακούστηκαν πολλά. Δεν υπήρξε
όμως τέτοια συνεννόηση. Φήμες και
διαδόσεις υπάρχουν, διότι δημιουρ-
γούνται εντυπώσεις. Ίσως από την
τοποθέτησή μου μεταξύ των δύο
γύρων; Ήταν η πολιτική θέση μου,
δεν σήμαινε κατ’ ανάγκη κάτι άλλο.  
–Η νέα υπουργός Παιδείας λαμβάνει
θετικές κριτικές μέχρι στιγμής. Πώς
βλέπετε τις εξελίξεις στην εκπαί-
δευση; 

–Ένα παράδειγμα μόνο που είναι
ενδεικτικό για το πώς πολιτεύεται
η κυβέρνηση αλλά και για τον αν-
τιπολιτευτικό ρόλο του ΔΗΣΥ. Αυτές
τις μέρες ανακοινώθηκαν 1.800 νέες
θέσεις εκπαιδευτικών. Πρόκειται
για μονιμοποιήσεις συμβασιούχων

και καλώς γίνεται. Την ίδια ώρα ξέ-
ρουμε ότι υπάρχει ανάγκη για πε-
ρίπου 1.000 θέσεις ακόμα, επειδή
πρέπει να καταργηθεί η διαδικασία
αγοράς υπηρεσιώνγια εκπαιδευτικά
προγράμματα. Την προηγούμενη
περίοδοπου συζητούσαμε την ανάγ-
κη μονιμοποιήσεων, είχαμε συνδέσει
αυτές τις νέες θέσεις με ένα αναθε-
ωρημένο και αξιόπιστο σύστημα
αξιολόγησης των εκπαιδευτικών.
Μετά από χρόνια διαλόγου και με
διαδοχικές κυβερνήσειςετοιμάστη-
καν νομοσχέδια. Δυστυχώς όμως,
φαίνεται να τα σπρώχνουν στα συρ-
τάρια. Δίνεται η εντύπωση ότι η κυ-
βέρνηση αποφεύγει να εμπλακεί σε
θέματα που μπορεί να έχουν και δυ-
σκολίες. Ο Συναγερμός που άνοιξε
κάπως προβληματική συζήτηση για
τις 397 «αποπαγοποιήσεις» θέσεων
στο Δημόσιο, θα έπρεπε να είχε εν-
τοπίσει ότι δόθηκαν διαβεβαιώσεις
για 1.800 θέσεις, συν άλλες που έρ-
χονται, στέλνοντας στις καλένδες
το σχέδιο αξιολόγησης. Ο ΔΗΣΥ στον
οποίο πιστώνεται ότι στη δική του
διακυβέρνηση είχαμε για πρώτη φο-
ρά την εισαγωγή αξιοκρατικής επι-
λογής των εκπαιδευτικών, θα έπρεπε
σήμερα να διεκδικήσει και ένα γε-
νικότερο σύστημα αξιολόγησης. Τό-
σο για να ενισχυθεί η ποιότητα της
εκπαίδευσης όσο όμως και από σε-
βασμό στους φορολογούμενους που
κατά μέσο όρο πληρώνουν περίπου
10.000 ευρώ τονχρόνο για κάθε μα-
θητή.
–Πάτωσαν οι μαθητές μας στην
αξιολόγηση PISA. Γιατί;

–Υποκύπτουμε συνεχώς στον
πειρασμό να αποφεύγουμε την αξιο-
λόγηση –και για τους εκπαιδευτικούς
και για τους μαθητές. Δενμπορούμε
να μην αξιοποιούμε τημεγάλη επέν-
δυση που κάνουμε στην παιδεία.
Εδώ χρειάζεται πολιτικός και εθνικός
σχεδιασμός, που δεν φαίνεται να
υπάρχει.

Ατομα του κομματικού
μηχανισμού πίσω

από το επεισοδιακό
πολιτικό γραφείο 

Δεν στήριξα Χριστοδουλίδη προ-
εκλογικά, όμως, πιθανώς η εντύπω-
ση αυτή να υπάρχει διότι πολλοί φί-
λοι μου ήταν στο πλευρό του. 

Η τοποθέτηση
«ψηφίστε ό,τι θέλετε,
αλλά όχι τον αποστάτη»
ήταν σαν το νιάου-
νιάου στα κεραμίδια.

Δεν μπορεί ένα μεγάλο
κόμμα όπως ο ΔΗΣΥ
να περιορίζεται
σε δημόσιες σχέσεις,
κοκτέιλ και εικόνες.

Σαν να έχουμε κυβέρ-
νηση που τρέχει πίσω
από τις προσδοκίες που
δημιούργησε ο πρό-
εδρος ή που έχτισε η
κοινωνία γι’ αυτόν.

Είναι παράδοξο σε κρίσιμες αποφάσεις ένα κόμμα να βρίσκεται σε αντίθετη πορεία από την πολιτική βούληση του κόσμου του, όπως
συνέβη το 2004 και το 2023.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η κορύφωση της διαφωνίας Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και Chevron
Cyprus Limited (διαχειρίστριας εται-
ρείας του κοιτάσματος «Αφροδίτη»)
αλλά και η συμφωνία στην οποία
κατέληξαν μπορεί να θεωρηθεί ότι
σε μεγάλο βαθμό ικανοποιεί τα θέλω
και των δύο πλευρών. Μπροστά
στονκίνδυνο κάποιου «ατυχήματος»
στο πρώτο επιβεβαιωμένο κοίτασμα
της κυπριακής ΑΟΖ με ανυπολόγι-
στες γεωπολιτικές και οικονομικές
επιπτώσεις, οι δύο πλευρές πραγ-
ματοποίησαν ένα βήμα πίσω προ-
κειμένου να προχωρήσει το έργο
παραγωγής Φ.Α. από το «Αφροδίτη».
Η συμφωνία, σημαντικά μέρη της
οποίας είναι εις γνώσιν της «Κ», χα-
ρακτηρίζεται δίκαιη, βάζοντας φρέ-
νο σε αρνητικές κριτικές και χαρα-
κτηρισμούς για κερδισμένους και
ηττημένους. Η κυβέρνηση μπροστά
στο όχι απίθανο σενάριο η όλη δια-
φορά να προσλάβει απρόβλεπτες
διαστάσεις, με ορατές ψυχολογικές
επιδράσεις και στο υπόλοιπο ενερ-
γειακό πρόγραμμα εντός της ΑΟΖ,
αποδέχθηκε την επικαιροποίηση
κάποιων προνοιών της αρχικής
συμφωνίας του 2019 χωρίς ωστόσο
να αγγίζεται ο βασικός κορμός της,
που είναι το τεχνικό κομμάτι πα-
ραγωγής του Φ.Α., με την εγκατά-
σταση πλωτής μονάδας πάνω από
το κοίτασμα. Η αμερικάνικη Che-
vron στην επιστολή της προς το
υπουργείο Ενέργειας αποδέχθηκε
τις κόκκινες γραμμές που είχε θέσει
η Λευκωσία, έλαβε χρονική παρά-
ταση για την ετοιμασία της τεχνο-
οικονομικής μελέτης η οποία θα
έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί μέχρι
τις 7 Νοεμβρίου 2023, ενώ θα μπορεί
να αιτηθεί διαφοροποίηση-επικαι-
ροποίηση κάποιων προνοιών της
συμφωνίας του 2019 εάν και εφόσον

έχουν διαφοροποιηθεί πραγματικά
δεδομένα. Η αναταραχή που ξέ-
σπασε πιστεύεται πως θα καθυστε-
ρήσει την ανάπτυξη του κοιτάσμα-
τος κατά ένα χρόνο περίπου.

Σύμφωνα με αξιόπιστες πηγές,
η νέα συμφωνία βασίζεται στην
αμοιβαιότητα, προκειμένου να απο-
φευχθεί ο κίνδυνος οι διαφωνίες
που υπήρχαν να επιλυθούν με βίαιο
νομικό τρόπο. Βασική φιλοσοφία

είναι πως και τα δύο μέρη κάτι πή-
ραν και κάτι έδωσαν. Στο πνεύμα
αυτό η χρυσή τομή που εξευρέθηκε
στηρίζεται στην αποδοχή ότι συμ-
φωνία του 2019 δενεγκαταλείπεται,
άρα δεν αμφισβητείται. Συνεπώς
αφετηρία της νέας συμφωνίας πα-
ραμένει τα όσα συμφωνήθηκαν το
2019 και οι όποιες διαφοροποιήσεις
θα είναι στοχευμένες. Η Κυπριακή
Δημοκρατία πέτυχε να μη διαφο-
ροποιηθεί το αρχικό μοντέλο εμ-
πορικής ανάπτυξης του κοιτάσματος
που προβλέπει πλωτή μονάδα πάνω
από το κοίτασμα «Αφροδίτη», που
ήταν και η επιδίωξη εξ αρχής. Η
μεταφορά των ποσοτήτων Φ.Α. που
θα εξαχθούν προς τα τερματικά της
Αιγύπτου θα πραγματοποιηθεί μέσω
αγωγού ή υφιστάμενων υποδομών
της περιοχής. Πραγματοποίηση
πέντε γεωτρήσεων, και όχι μιας
που ζητούσε η εταιρεία, εκπόνηση

της τεχνοοικονομικής μελέτης (FE-
ED) και τέλος κατάθεση της τελικής
επενδυτικής πρότασηςαπό πλευράς
διαχειρίστριας εταιρείας. Η Chevron
εξασφάλισε χρονική παράταση προ-
κειμένου να ετοιμάσει την τεχνο-
οικονομική μελέτη, η οποία βάσει
συμβατικών υποχρεώσεων θα έπρε-
πε να είχε ολοκληρωθεί μέχρι τις
7 Νοεμβρίου 2023. Η εταιρεία επι-
καλέστηκε ως λόγους καθυστέρησης
την υγειονομική κρίση, καθώς και
τις εχθροπραξίες στην περιοχή της
Μέσης Ανατολής. Η Chevron θα
μπορεί να προχωρήσει σε μερική
τροποποίηση προνοιών της συμ-
φωνίας του 2019 εκτός από την
πρόνοια για πλωτή μονάδα πάνω
από το κοίτασμα.

Οι τροποποιήσεις
Σύμφωνα με τις πληροφορίες

της «Κ», εάν η διαχειρίστρια εται-

ρεία κρίνει πως έχουν διαφοροποι-
ηθεί δεδομένα προνοιών της συμ-
φωνίας του 2019 θα μπορεί να ζη-
τήσει επικαιροποίησή τους. Π.χ.
Λόγω του πολέμου στην περιοχή
θα υπάρχει η δυνατότητα διαφο-
ροποίησης των ενεργειακών κα-
τευθύνσεων. Στην περιοχή υπάρ-
χουν άλλα κοιτάσματα τα οποία
βρίσκονται σε φάση ωρίμανσης
που μπορούν να προκαλέσουν συ-
νέργειες με το «Αφροδίτη» στο εμ-
πορικό κομμάτι. Δηλαδή να υπάρξει
συνεργασία για την από κοινού με-
ταφορά των παραγόμενων ποσο-
τήτων Φ.Α. προς τα τερματικά της
Αιγύπτου ή ακόμα και προς την
Κύπρο, προς ικανοποίηση των αναγ-
κών της εσωτερικής αγοράς. Η κυ-
βέρνηση δείχνοντας κατανόηση
στις ανησυχίες της αμερικάνικης
εταιρείας για το οικονομικό κόστος,
δεν εμφανίζεται αρνητική στην

προοπτική επενδύσεων από τρίτους
στο κοίτασμα προκειμένου να με-
τριασθεί το οικονομικό κόστος της
επένδυσης προς αξιοποίηση του
κοιτάσματος. Κατηγορηματικά η
Λευκωσία φαίνεται να απέκλεισε
το ενδεχόμενο η ίδια να έχει οποι-
αδήποτε συμμετοχή στο κομμάτι
παραγωγής.

Τα υπέρ και κατά
Η νέα συμφωνία, όπως προκύ-

πτει, απέτρεψε την πιθανότητα
όπως το πρώτο κοίτασμα Φ.Α. στην
κυπριακή ΑΟΖ να βρεθεί σε περι-
πέτειες. Μια ενδεχόμενη εξέλιξη
η διαφορά να έφθανε στα άκρα, θα
είχε για τη Λευκωσία ευρύτερες
επιπτώσεις που θα ξεπερνούσαν
τις οικονομικές. Πρώτον, η μετω-
πική σύγκρουση με την αμερικά-
νικη εταιρεία θα άγγιζε σε ένα βαθ-
μό και τις σχέσεις της Κύπρου με
τις ΗΠΑ. Δεύτερον, ο αντίκτυπος
από μια πιθανή αποχώρηση του
διαχειριστή του πρώτου κοιτάσμα-
τος που εντοπίσθηκε στην ΑΟΖ θα
ήταν αρνητικός σε πολιτικό και οι-
κονομικό επίπεδο. Τρίτον, υπήρχε
σοβαρό ενδεχόμενο αλυσιδωτής
μετάδοσης της κρίσης και στο υπό-
λοιπο ενεργειακό πρόγραμμα της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Η εκτό-
νωση της κρίσης διατηρεί τη δυ-
ναμική που έχει αναπτυχθεί εντός
της ΑΟΖ με αντίκτυπο και στον
ενεργειακό ρόλο της Κύπρου στην
περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου.
Από την άλλη η Chevron απεγκλω-
βίστηκε από την κατάσταση που
είχε δημιουργηθεί το προηγούμενο
διάστημα, ενώ οι αλλαγές που μπο-
ρεί να αιτηθεί ενδεχομένως να μει-
ώσουν το οικονομικό κόστος της
επένδυσης για έναρξη της παρα-
γωγής Φ.Α. Ένα θέμα που φαίνεται
ότι οδήγησε τις σχέσεις των δύο
μερών στα άκρα.

<<<<<<<

Η ανάπτυξη πλωτής 
μονάδας πάνω από το
«Αφροδίτη» διατηρεί
ζωντανή την προοπτική,
ποσότητες Φ.Α. να κατα-
λήξουν στην εσωτερική
αγορά της Κύπρου.

Με οδηγό το 2019 η συμφωνία με Chevron
Παραμένει ο βασικός κορμός των αρχικών συμφωνηθέντων για την εμπορική αξιοποίηση του κοιτάσματος «Αφροδίτη» 

Η κυπριακή πλευρά θεωρεί σημαντική εξέλιξη την αποδοχή από πλευράς της Chevron ότι η συμφωνία του 2019 είναι εν ζωή και πως η νέα, στην
οποία κατέληξαν οι δυο πλευρές, ουσιαστικά επαναβεβαιώνει την αρχική. 



10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Κυριακή 10 Δεκεμβρίου 2023

ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜHΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡIΟΥ

O «πύργος» της PISA και τα κάστρα στην άμμο

Α πό τα σύννεφα δεν πιστεύω
να έπεσε κανείς διαβάζοντας
τα αποτελέσματα του διε-

θνούς διαγωνισμού της παιδείας,
αυτού της PISA. Τα αποτελέσματα
του διαγωνισμού έρχονται στην επι-
καιρότητα, κάθε φορά που βλέπουμε
τα αποτελέσματα, από το 2012 που
συμμετέχουμε ως χώρα, μέχρι να
τα ξεχάσουμε, λίγες μέρες δηλαδή
μετά. Όπως βεβαίως γίνεται και με
πολλά άλλα ζητήματα. Η ειδοποιός
διαφορά εδώ, χωρίς να θέλω να μει-
ώσω την αξία κανενός άλλου ζητή-
ματος, είναι πως συζητάμε για την
παιδεία, για τον πιο σημαντικό πυ-
λώνα του μέλλοντος της χώρας μας.
Κούφια λόγια θα μου πείτε, χιλιοει-
πωμένα, συνθήματα ατάκτως ερ-
ριμμένα σε έναν βρώμικο τοίχο γε-
μάτο με άλλες χιλιάδες συνθήμα-
τα.

Έτσι είναι, έτσι θα συνεχίσει να
είναι εκτός και αν αποφασίσουμε
πως κάτι ριζικό πρέπει να κάνουμε.

Όχι μικροαλλαγές, όχι διορθώσεις,
ριζικές αλλαγές. Αλλά πρώτα ας δού-
με τον στόχο. Τι δεν έχουμε σήμερα
και τι θέλουμε να αποκτήσουμε;
Μαθητές και απόφοιτους με κρίση,
που να έχουν την αντίληψη με μικρή
αλλαγή στα δεδομένα ενός προβλή-
ματος να μπορούν να απαντήσουν.
Και αυτό το λένε καθηγητές στα
δικά μας δημόσια πανεπιστήμια,
αξιολογώντας τους φοιτητές τους
που πέρασαν μάλιστα σε σχολές
που ζητούν και ψηλή βάση, άρα
ήταν και μαθητές με ψηλό γενικό
βαθμό απολυτηρίου.

Τα θύματα αυτής της κατάστα-
σης είναι πολλά. Κυρίως οι μαθητές,
αλλά και οι γονείς τους. Θύματα και
η πλειοψηφία των καθηγητών που
είναι και ευσυνείδητοι και έτοιμοι
να προσαρμοστούν σε ένα περιβάλ-
λον. Οι μαθητές, φορτωμένοι από
το πρωί τις βαριές τους τσάντες,
φορτώνονται με πολλά περισσότερα
κιλά ύλης, μέχρι το μεσημέρι στο

σχολείο και το απόγευμα στα φρον-
τιστήρια. Λέγαμε για την πολλή ύλη
από τον καιρό που ήμουν εγώ σχο-
λείο, πριν από περίπου 24 χρόνια,
και από τότε συνολικά αυξήθηκε.
Λέμε για να καλλιεργήσουμε την
κρίση, αλλά κινούμαστε ακριβώς
στην αντίθετη κατεύθυνση. Οι κα-
θηγητές, σε ένα συνεχές κυνήγι κά-
λυψης της ύλης, πολλές φορές δεν
έχουν χρόνο για να λύσουν απο-
ρίες.

Το ζήτημα είναι σήμερα τι κά-
νουμε. Χρειάζεται αλλαγή μοντέλου.
Μπορούσα να γράψω για μεταρ-
ρύθμιση, ολιστική, ριζική, ριζοσπα-
στική. Οι λέξεις βεβαίως πρέπει να
χρησιμοποιούνται με φειδώ, για να
μην περάσουμε πάλι κάτω από τον
πήχη. Τα δεδομένα σήμερα είναι
πολύ διαφορετικά από αυτά που εί-
χαμε πριν από είκοσι και τριάντα
χρόνια, ακόμη και πριν από δέκα
χρόνια. Και τα αντανακλαστικά μας
σήμερα πρέπει να είναι άμεσα. Αν

ξεκινήσουμε μελέτες από την αρχή,
μέχρι να τις εφαρμόσουμε θα έχουν
ήδη λήξει. Η αξιοποίηση της τεχνο-
λογίας στο έπακρο είναι επίσης απα-
ραίτητο. Η μετατροπή των βιβλίων
σε ψηφιακή μορφή, όχι σε ένα αρχείο
για ανάγνωση, αλλά σε ένα διαδρα-
στικό εργαλείο, είναι επίσης από τα
πρώτα που χρειάζεται να γίνει.

Τον Ιανουάριο του 2016, ο τότε
πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου Κώστας Χριστοφίδης έγραψε
μια ανοικτή επιστολή προς τον πρό-
εδρο της Δημοκρατίας που προκά-
λεσε αίσθηση τότε. Έγραφε τότε ο
πρύτανης, πως υπάρχουν φοιτητές,
που δεν είναι και λίγοι, που δεν μπο-
ρούν να συντάξουν σωστά μια πρό-
ταση. Και καλούσε τότε τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας να προχωρήσει
σε μια μεγάλη γενναία μεταρρύθ-
μιση, κλείνοντας τα αφτιά του σε
αντιδράσεις και απεργίες. Πιστεύω
πως σήμερα είμαστε στο σημείο
μηδέν. Και ναι, ήρθε η ώρα να αψη-

φήσουμε τυχόν αντιδράσεις στην
αναγκαία αλλαγή που χρειάζεται.

Το επίκεντρο της παιδείας μας
πρέπει να είναι τα παιδιά. Ο τόπος
και το μέλλον του. Το μέλλον είναι
οι άνθρωποί του. Αν συνεχίσουμε
να αποφασίζουμε στη βάση άλλων
προτεραιοτήτων είμαστε καταδι-
κασμένοι. Έχουμε μια νέα κυβέρ-
νηση που είπε κάποια πολύ συγκε-
κριμένα πράγματα στο προεκλογικό
πρόγραμμα για την εκπαίδευση.
Προχθές, η υπουργός Παιδείας, σχο-
λιάζοντας τα αποτελέσματα του εν
λόγω διαγωνισμού, είπε πως αν και
σήμερα δεν πάρουμε τα μηνύματα
δεν ξέρει πότε θα τα πάρουμε. Μί-
λησε για την ανάγκη αλλαγής των
αναλυτικών προγραμμάτων, για την
αξιολόγηση των εκπαιδευτικών που
πρέπει να προχωρήσει και για πολλά
άλλα. Αναμένουμε. Η δική μας πο-
λιτική βούληση είναι δεδομένη για
να ενισχύσουμε μια τέτοια μεγάλη
μεταρρύθμιση. Βεβαίως, πέραν της

απαραίτητης πολιτικής βούλησης
χρειάζεται να κατανοήσει ο καθένας
που έχει να κάνει με την παιδεία τη
θέση του και το πώς μπορεί να ενι-
σχύσει αυτήν την πορεία. Και οι κα-
θηγητές που πρέπει να σέβονται το
λειτούργημά τους και να προσπα-
θούν καθημερινά να είναι καλύτεροι,
και οι γονείς που πρέπει επίσης να
σέβονται του διδάσκοντες και να
μάθουν και στα παιδιά τους να σέ-
βονται και να εκτιμούν, και τα παιδιά
τα ίδια να μάθουν –να τους μάθου-
με– πως πρέπει να τους σέβονται
όλους, μα πρώτα τους εαυτούς τους.
Ας μην ξεχνάμε όμως ποτέ πως η
αξία των παιδιών μας είναι αμέτρητη,
άπειρη. Ας επενδύσουμε, στοχευ-
μένα, μετρημένα, σωστά στο μέλλον
του τόπου μας.

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
twitter: @dmdemetriou

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Χουλουσί Κιλίμ, επιχειρηματίας
από την Αμμόχωστο, εξελέγη γε-
νικός γραμματέαςτου νεοσύστατου
πανευρωπαϊκού κόμματος Βολτ
Κύπρος και είναι ο πρώτος Τ/κ που
αναλαμβάνει ανώτατο αξίωμα σε
κόμμα το οποίο δραστηριοποιείται
στην ε/κ πλευρά. Σε συνέντευξή
του στην «Κ» λέει πως ως ιδρυτικό
μέλος τουρκοκυπριακής καταγωγής
φέρνει τη γνώμη της τουρκοκυ-
πριακής κοινότητας σε αυτόν τον
σχηματισμό για να εδραιωθεί το
ενιαίο μέτωπο που θέλει το κόμμα
να πετύχει. «Το Βολτ Κύπρου θα
μεγαλώσει και φωνές σαν τις δικές
μου θα μαζευτούν κάτω από τη
στέγη της». Ο κ. Κιλίμ αναφέρει
πως η γεωπολιτική δυναμική έπαιξε
μεγάλο ρόλο στην πολιτική της Κύ-
πρου τον τελευταίο μισό αιώνα και
συνεχίζει να το κάνει, λέγοντας χα-
ρακτηριστικά: «Σε καθημερινή
βάση μάς υπενθυμίζεται πόσο γρή-
γορα μπορούν να αλλάξουν τα πράγ-
ματα στο εξωτερικό και στην άμεση
γειτονιά μας, πιο πρόσφατα στο
Ισραήλ και στην Παλαιστίνη. Το
συνεχιζόμενο καθεστώς “κατάπαυ-
σης του πυρός” στην Κύπρο πρέπει
να ενισχυθεί με μια ειρηνευτική
συμφωνία για την προστασία της
χώρας από οποιαδήποτε πιθανή
αστάθεια».

–Ποιες είναι οι δυσκολίες για την
ειρηνευτική διαδικασία στην Κύ-
προ;

–Οι προκλήσεις στην ειρηνευ-
τική διαδικασία πηγάζουν από διά-

φορους παράγοντες. Για πολλά χρό-
νια, το στάτους κβο έχει προκαλέσει
πολλές προκλήσεις και συνεχίζει
να το κάνει. Το επίπεδο της δια-
φθοράς και της ευνοιοκρατίας που
παρατηρείται και στις δύο κοινό-
τητες είναι αλληλένδετα με την
τρέχουσα κατάσταση πραγμάτων.
Η έλλειψη πολιτικής βούλησης για
την επίλυση αυτών των ζητημάτων,
με τη σειρά της, τροφοδοτεί το ίδιο

το στάτους κβο. Επομένως, πρέπει
πραγματικά να καταβάλουμε επι-
πλέον προσπάθεια για να βγούμε
από αυτόν τον φαύλο κύκλο που
έχει ξεκινήσει εδώ και πολύ καιρό.
Κατά την ομιλία μου στο ιδρυτικό
μας συνέδριο, έθιξα την παρατε-
ταμένη περίοδο έλλειψης επικοι-
νωνίας μεταξύ των δύοκοινοτήτων.
Κατά τη διάρκεια των 29 ετών, ενώ
τα σημεία ελέγχου παρέμεναν κλει-
στά, προέκυψε ένα επικοινωνιακό

κενό –ένα κενό πληροφοριών και
επομένως μια ευκαιρία να καλυφθεί
αυτό το κενό με ταμπού, παραπλη-
ροφόρηση, ακόμη και μίσος. Εκ-
κρεμή ζητήματα, όπως οι αγνοού-
μενοι, δημιουργούν δυσκολίες,
επειδή πρόκειται για ανοιχτές πλη-
γές που εμποδίζουν τους ανθρώ-
πους να προχωρήσουν παρακάτω.
Πρέπει να θεραπευθούμε και να
κοιτάξουμε μπροστά. Η γεωπολιτική
δυναμική έπαιξε μεγάλο ρόλο στην
πολιτική της Κύπρου τον τελευταίο
μισό αιώνα και συνεχίζει να το κά-
νει. Σε καθημερινή βάση μάς υπεν-
θυμίζεται πόσο γρήγορα μπορούν
να αλλάξουν τα πράγματα στο εξω-
τερικό και στην άμεση γειτονιά
μας, πιο πρόσφατα στο Ισραήλ και
στην Παλαιστίνη. Το συνεχιζόμενο
καθεστώς «κατάπαυσης του πυρός»
στην Κύπρο πρέπει να ενισχυθεί
με μια ειρηνευτική συμφωνία για
την προστασία τηςχώρας από οποι-
αδήποτε πιθανή αστάθεια. Πώς η
Ιρλανδία πέτυχε την ειρήνη; Πώς
πέτυχε η Ευρώπη την ειρήνη μετά
από δύο παγκόσμιους πολέμους;
Είναι εφικτό αφήνοντας στην άκρη
τις εθνικιστικές ιδεολογίες και
εστιάζοντας στην εδραίωση των
κοινών κυπριακών συμφερόντων
μας. Υπάρχει κάτι καλύτερο από
την ειρήνη;
–Στην ομιλία σας στο ιδρυτικό συ-
νέδριο του Βολτ Κύπρος μιλήσατε
για τον ορθό δρόμο για την ειρήνη
στο νησί, ποιος είναι αυτός ο δρό-
μος;

–Ο σωστός τρόπος για να επι-
τευχθεί ειρήνη είναι η εξάλειψη
των πολιτικών φραγμών που εμ-
ποδίζουν τις προοπτικές συνύπαρ-

ξης. Πρώτο, σε κοινωνικό επίπεδο,
ο σωστός τρόπος για να επιτευχθεί
η ειρήνη είναι να μιλάμε ο ένας
στον άλλο, και μέσω της ενσυναί-
σθησης. Μπορούμε να το πετύχου-
με αυτό, εφαρμόζοντας πολιτικές
για να αυξήσουμε ακόμη περισσό-
τερο τις ευκαιρίες επαφής μεταξύ
των ανθρώπων. Χρειαζόμαστε πε-
ρισσότερα σημεία διέλευσης. Πρέ-
πει να μπορούμε να χρησιμοποι-
ούμε τα τηλέφωνά μας σε όλο το
νησί χωρίς επιπλέον χρεώσεις και
δεν θα πρέπει να πληρώνουμε διπλή
ασφάλιση για τα αυτοκίνητά μας.
Τέτοιες πολιτικές δεν συμβάλλουν
στις προοπτικές συνύπαρξης; Δεύ-
τερο, σε πολιτικό επίπεδο, ο σωστός
τρόπος είναι να είμαστε πρόθυμοι
να ακούμε ο ένας τον άλλον καθώς
και όσα έχουμε να πούμε όλοι. Οι
πολιτικοί και από τις δύο κοινότητες
δεν εμφανίζονται σχεδόν ποτέ στα
μέσα ενημέρωσης της άλλης κοι-
νότητας. Γιατί αυτό; Επειδή αρ-
νούνται να κάνουν κάτι τέτοιο ή
δεν είναι καθόλου καλεσμένοι; Πρέ-
πει να επιμείνουμε στη δημιουργία
αυτών των γραμμών επικοινωνίας.
Δεν έχουμε την πολυτέλεια να πε-
ριορίσουμε τις πολιτικές συζητήσεις
σε μηνιαίες δικοινοτικές συναντή-
σεις πολιτικών κομμάτων. Τέλος,
σε οικονομικό επίπεδο, ο σωστός

τρόπος για να επιτευχθεί ειρήνη
είναι η δημιουργία συν-εξάρτησης.
Πρέπει να δημιουργήσουμε κίνητρα
για το ενδοκοινοτικό εμπόριο αντί
να βάζουμε εμπόδια σε αυτό.
–Είστε αισιόδοξος για μία βιώσιμη
λύση του χρονίζοντος κυπριακού
προβλήματος;

–Επί του παρόντος, δεν βλέπω
να καταβάλλεται μεγάλη και γνήσια
προσπάθεια για την επίλυση του
Κυπριακού. Δεν υπάρχει τίποτα αι-
σιόδοξο σε αυτό. Δεν ξέρω από πού
αντλούν την αισιοδοξία τους ορι-
σμένοι πολιτικοί. Είμαστε σε αδιέ-
ξοδο. Αυτό δεν σημαίνει, ωστόσο,
ότι πρέπει να αγνοήσουμε τη θετική
δουλειά που γίνεται σε πολλούς κύ-
κλους σε επίπεδο κοινότητας. Για
παράδειγμα, οι δύο κοινότητες συ-
νεργάζονται οικονομικά περισσό-
τερο από ποτέ, οι επιχειρηματίες
δημιουργούν νέα επιχειρηματικά
εγχειρήματα μαζί, οι καλλιτέχνες
αλληλεπιδρούν και εμπλουτίζουν
τον πολιτιστικό χώρο. Ένας αυξα-
νόμενος αριθμός δικοινοτικών έρ-
γων ξεκίνησε και ολοκληρώθηκε
με την πάροδο των ετών και ο αριθ-
μός των ατόμων που διέσχισαν τα
σημεία ελέγχου αυξήθηκε σημαν-
τικά. Αυτή η πρόοδος από μόνη της
αυξάνει σημαντικά τις προοπτικές
βιώσιμης λύσης του Κυπριακού.

Πρέπει να αναγνωρίσουμε ότι βρι-
σκόμαστε σε ένα στάδιο όπου οι
κοινότητες συνδέονται, αλληλεπι-
δρούν και συνεργάζονται, αλλά
κατά ειρωνικό τρόπο, η πολιτική
στέκεται εμπόδιο. Η παρούσα κα-
τάστασητων πολιτικών πραγμάτων
στην πραγματικότητα δυσχεραίνει
τη συνεργασία και την επίλυση του
Κυπριακού αντί να το βοηθά. Αυτό
πρέπει να αλλάξει. Αυτό που πρέπει
να κάνουμε είναι να αναδιαρθρω-
θούμε, να ανασχηματιστούμε, να
αναδιοργανωθούμε στις κοινότητες,
να εκλέξουμε τους κατάλληλους
ανθρώπους στις σωστές θέσεις και
να κάνουμε τις σωστές συζητήσεις,
για να μπορέσουμε να αξιοποιήσου-
με αυτές τις ενέργειες καλής προ-
όδου και να μην τις αφήσουμε να
χαθούν μέσα στη μεγαλύτερη ει-
κόνα. Η βιωσιμότητα μιας πιθανής
λύσης εξαρτάται από εμάς, τους αν-
θρώπους. Εδώ είναι που το Βολτ θα
παίξει πολύ σημαντικό ρόλο. Να
δείξουμε ότι όλες οι κοινότητες της
Κύπρου μπορούν να ενωθούν, να
συνεργαστούν και να επιτύχουν
μαζί και να αισθάνονται σιγουριά
για το μέλλον. Για αυτό θα εργα-
στούμε: θα υποστηρίξουμε σθεναρά
την ενωμένη Κύπρο γιατί η ενωμένη
Κύπρος είναι εκεί που βρίσκονται
τα συμφέροντά μας.

Η βιωσιμότητα
μιας πιθανής λύσης
εξαρτάται από εμάς

Ο Χουλουσί Κιλίμ, γενικός γραμματέας του Βολτ Κύπρος,
μιλάει για την επιλογή του να συμμετέχει στο κόμμα

–Πώς προσδιορίζετε πολιτικά τον
εαυτό σας; Προοδευτικό αριστερό
ή Ευρωπαίο φιλελεύθερο; 

–Πάντα θεωρούσα τον εαυτό
μου ως αμφισβητία του στάτους
κβο, αναζητώντας συνεχώς τρόπους
για την πρόοδο της κοινωνίας στην
οποία ζω, την επίτευξη κοινωνικής
ισότητας και δικαιοσύνης και την
προάσπιση των θεμελιωδών αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων για όλους.
Πιστεύω ότι αυτά συλλογικά με κά-
νουν έναν προοδευτικό Ευρωπαίο,
όπου οι απόψεις μου συμπίπτουν
με αυτές του Βολτ.
–Εκτός από το Κυπριακό, το Βολτ
Κύπρου πού αλλού θέλει να επι-
κεντρωθεί;

–Οι πρωταρχικοί στόχοι του Volt
Europa, του πανευρωπαϊκού δικτύου
στο οποίο ανήκει το Βολτ Κύπρος,
μας παρέχει μια πλούσια βάση για
να αναπτύξουμε τις πολιτικές μας
στην Κύπρο. Θέλουμε να είμαστε
στοχευμένοι στην προσέγγισή μας
και να κάνουμε ένα βήμα τη φορά
με ξεκάθαρα καθορισμένες προτε-
ραιότητες, αντί να προσπαθούμε
να αντιμετωπίσουμε τα πάντα ταυ-
τόχρονα. Το κόμμα αυτή τη στιγμή
διαμορφώνει τις επιτροπές πολιτικής
του και συγκεντρώνει αξιόλογα και
σεβαστά ονόματα για να συμμετά-
σχει σε μια επίπονη σειρά συζητή-
σεων για τη διαμόρφωση προτά-
σεων για τη βελτίωση όλων των

πτυχών της ζωής στην Κύπρο, συμ-
περιλαμβανομένων, ενδεικτικά, της
έξυπνης διακυβέρνησης, της και-
νοτομίας, της καταπολέμησης της
διαφθοράς, οικονομικές υποθέσεις,
κοινωνική ισότητα, πολιτισμός,
υγεία, ανθρώπινα δικαιώματα, εκ-
παίδευση-συμφιλίωση και ειρήνη,
και μετανάστευση. Το Βολτ είναι
εδώ με προτάσεις και την τόσο ανα-
γκαία προσπάθεια επικοινωνίας με
το κοινό για να δημιουργήσει τη
βάση για μια βιώσιμη αλλαγή. Ένα
βήμα τη φορά.
–Συμμετέχετε στο Βολτ Κύπρος
ως Κύπριος ή ως Τ/κ, εκπροσω-
πώντας την τ/κ κοινότητα;

–Αυτό που στοχεύει να προσφέ-

ρει το Βολτ είναι μια ενωμένη φωνή
όλων των Κυπρίων, που περιλαμ-
βάνει Ελληνοκύπριους, Τουρκοκύ-
πριους, Αρμενοκύπριους, Μαρω-
νίτες Κύπριους και Λατινοκύπριους.
Είναι αυτονόητο ότι ως ιδρυτικό
μέλος τουρκοκυπριακής καταγωγής,
ναι, φέρνω την άποψη της τουρ-
κοκυπριακής κοινότητας σε αυτόν
τον σχηματισμό για να εδραιωθεί
το ενιαίο μέτωπο που θέλουμε να
πετύχουμε. Το Βολτ Κύπρου θα με-
γαλώσει και φωνές σαν τις δικές
μου θα μαζευτούν κάτω από τη
στέγη του.
–Για ποιον λόγο επιλέξατε να συμ-
μετάσχετε στο Βολτ Κύπρος, ποιες
είναι οι διαφορές από τα άλλα πο-

λιτικά κόμματα;
–Όταν σκέφτομαι τι θέλω να δω

σε ένα πολιτικό κόμμα, σκέφτομαι
ξεκάθαρες βασικές αρχές, ευκαιρία
να ακουστώ και συλλογικότητα.
Σε συνέχεια της προηγούμενης
ερώτησης, η μεγαλύτερη διαφορά
του Βολτ σε σχέση με άλλες πολι-
τικές ομάδες είναι το γεγονός ότι
παρέχει μια πλατφόρμα για όλους
τους Κύπριους. Δεύτερο, ο συλλο-
γικός τρόπος εργασίας μας ξεχω-
ρίζει, καθώς δεν είμαστε ένα κόμμα
που περιστρέφεται γύρω από έναν
μόνο ηγέτη. Το Βολτέχει στραμμένο
το βλέμμα του στο μέλλον. Θέλουμε
να πάμε πολύ πέρα από τα παρα-
δοσιακά σημεία των επιχειρημάτων

και των διαφορών μεταξύ των κοι-
νοτήτων. Μέσω της δέσμευσης με
όλες τις κοινότητες, επιθυμούμε
να οικοδομήσουμε μια σαφή εικόνα
για το μέλλον που θέλουμε για τη
χώρα μας και να εργαστούμε προς
αυτό μαζί. Το Βολτ είναι νέο και
φρέσκο και θέλουμε να γίνουμε το
κόμμα που κάνει τους ανθρώπους
να ενδιαφέρονται ξανά για την πο-
λιτική, να αναζωπυρώσει την ελπίδα
που έχει εξασθενίσει ιδιαίτερα τις
τελευταίες δύο δεκαετίες, να εν-
δυναμώσει τους ανθρώπους ξανά
ώστε να πιστέψουν ότι η πολιτική
μπορεί επίσης να σημαίνει καλά
και ότι μαζίμπορούμε να αλλάξουμε
τα πράγματα προς το καλύτερο.

Ενας προοδευτικός Ευρωπαίος

Μέσω της δέσμευσης
με όλες τις κοινότητες,
επιθυμούμε να οικοδο-
μήσουμε μια σαφή εικό-
να για το μέλλον που
θέλουμε για τη χώρα
μας και να εργαστούμε
προς αυτό μαζί.

«Επί του παρόντος, δεν βλέπω να καταβάλλεται γνήσια προσπάθεια για την επίλυση του Κυπριακού. Δεν υπάρχει τί-
ποτα αισιόδοξο σε αυτό. Δεν ξέρω από πού αντλούν την αισιοδοξία τους ορισμένοι πολιτικοί» λέει ο Χουλουσί Κιλίμ.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     11Σ Τ Η Λ Ε ΣΚυριακή 10 Δεκεμβρίου 2023

Προτεραιοτήτων συνέχεια (Ι)
Στη μακρά λίστα προτεραιοτήτων του προ-
έδρου της Δημοκρατίας, τις οποίες είχε
επισημάνει προ μερικών εβδομάδων η
στήλη έρχονται να προστεθούν ακόμη με-
ρικές: «Κληθείς να αναφερθεί στην κατά-
σταση στη νεκρή ζώνη και συγκεκριμένα
στη Δερύνεια, ο πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας είπε: “Υπάρχει μια αμφισβήτηση από
τουρκικής πλευράς της νεκρής ζώνης, με
διαφορετικά περιστατικά, μια διαχρονική
στάση που δεν υποβαθμίζουμε σε καμιά
απολύτως περίπτωση. Έχουμε αποταθεί
και στα Ηνωμένα Έθνη και στην Ευρωπαϊ-
κή Ένωση, προβαίνουμε σε όλες εκείνες
τις ενέργειες –αυτή είναι η προτεραιότητά
μας– για να νιώθουν ασφαλείς οι κάτοικοι
που ζουν στις γύρω περιοχές και όποτε
χρειάζεται να παρθούν περισσότερα μέ-
τρα να είστε σίγουροι ότι θα το πράξου-
με”. Στο ίδιο πλαίσιο και οι δηλώσεις του
στον Άγιο Δομέτιο: «Η προτεραιότητά μας
είναι ο κόσμος να νιώθει ασφαλής, δήλω-
σε την Κυριακή ο πρόεδρος Νίκος Χριστο-
δουλίδης, ο οποίος πραγματοποίησε μη
προγραμματισμένη επίσκεψη στην περιο-
χή του Αγίου Δομετίου, για να ενημερωθεί
για την πορεία υλοποίησης των μέτρων
που λαμβάνονται από την Κυπριακή Δημο-
κρατία μετά την τουρκική παραβίαση στη
νεκρή ζώνη, στην περιοχή. 

- - - - - - - - -

Παρέκβαση…
Ευτυχώς που η Πολιτεία δεν υποβαθμίζει
τα περιστατικά στη Νεκρή Ζώνη, γιατί από
τις υποβαθμίσεις πάθαμε πολλά… Θυμά-
στε την Αμμόχωστο και το άνοιγμά της,
που δεν θα γινόταν, αλλά έγινε, και τώρα
ψάχνουμε τι και πώς και γιατί…

- - - - - - - - -

Προτεραιοτήτων συνέχεια (ΙΙ)
Επίσης, δήλωσε ξανά στο Αμερικανικό
Εμπορικό Επιμελητήριο Κύπρου (AmCh-
am) στη Λευκωσία, με την ευκαιρία της
γιορτής για τη Μέρα των Ευχαριστιών
«για το θέμα της φήμης της Κύπρου σε
σχέση με το ξέπλυμα βρώμικου χρήματος
και των κυρώσεων, θα ήθελα να επαναλά-
βω με τον πλέον έντονο τρόπο ότι, για αυ-
τήν την κυβέρνηση, η ενίσχυση του νομο-
θετικού πλαισίου και του πλαισίου επιβο-
λής είναι θέμα ύψιστης προτεραιότητας». 

Μία ακόμη προτεραιότητα δηλώθηκε χαι-
ρετίζοντας την Υψηλού Επιπέδου Συνάν-
τηση για την ανασκόπηση της προσαρμο-
γής στις πρόνοιες της Συμφωνίας του
Ντουμπάι, στο πλαίσιο της Συνόδου Κορυ-
φής για την Κλιματική Αλλαγή, COP28, ο
πρόεδρος είπε: «[…] η Κύπρος βρίσκεται
στο κέντρο μιας περιοχής όπου οι επιπτώ-
σεις της κλιματικής αλλαγής είναι πιο έν-
τονες, σημειώνοντας ότι η ανάγκη προ-
σαρμογής αποτελεί προτεραιότητα και γι’
αυτόν τον λόγο γίνεται εντατική δουλειά
τόσο σε εθνικό όσο και σε περιφερειακό
επίπεδο για εξεύρεση των κατάλληλων
πολιτικών και δράσεων. Φαντάζομαι πως
υπάρχει στο Προεδρικό κάποιος/α λει-
τουργός που τις καταγράφει, αλλιώς δου-
λίτσα δεν γίνεται

- - - - - - - - -

Αυτό είναι ενδιαφέρον
Τα Χαλίτζια Τηλλυρίας / Halitzia Tillirias
έχουν κατοχυρωθεί ως Προστατευόμενη
Γεωγραφική Ένδειξη στην Ε.Ε. Είναι λευ-
κά τυριά που παρασκευάζονται από νωπό
αιγινό γάλα και σήμερα το τυρί παράγεται
σε μικρές οικοτεχνίες της Τηλλυρίας, κα-
θώς και σε άλλες ορεινές περιοχές του
νησιού. Γαστρονομική παράδοση υπάρ-

χει, θέληση για νέες καινοτόμες ιδέες αι-
σθάνομαι ότι υπάρχουν, άρα θα πρέπει η
Πολιτεία να εγκύψει σοβαρά για να δει
πώς μπορεί να βοηθήσει τον πρωτογενή
τομέα να πάρει τα πάνω του, να ενισχύσει
νέους και νέες που θέλουν να ασχολη-
θούν με τον γεωργοκτηνοτροφικό τομέα.
Το κράτος θα έχει πολλαπλά οφέλη.

Οφείλω να πω επίσης πως τα Χαλίτζια
αναδείχθηκαν από τον Διαγωνισμό του
Γαστρονόμου το 2016 που έλαβε το βρα-
βείο Παραδοσιακού Προϊόντος. Πλούσιος
τόπος που του έλαχαν συμφορές πολλές,
ας τον σεβαστούμε επιτέλους.

- - - - - - - - -

I will put a spell on you
Χώρος εκδηλώσεων πάσης φύσεως, και
όχι Κρατική Πινακοθήκη Σύγχρονης Τέ-
χνης, αυτό είναι η ΣΠΕΛ, και Κύριος οίδε
πότε θα τη δούμε να είναι γι’ αυτό που εγ-
καινιάστηκε. Θα πρέπει να το παραδεχ-
θούμε, λοιπόν, πως η περιλάλητη ΣΠΕΛ
επιτελεί πλέον άλλον ρόλο και αυτός μάλ-
λον είναι αρκετός και ουδεμία άλλην
χρείαν έχομεν.

Τώρα γιατί και πώς και πότε, μη με ρωτά-
τε, και να σας απαντήσω δεν ξέρω. Οι
καλλιτέχνες και τα σωματεία τους πού εί-
ναι δεν ξέρω για να αναρωτηθούν για το
τι σημαίνει και τι συμβαίνει με την Πινα-
κοθήκη Σύγχρονης Τέχνης σε ένα σύγ-
χρονο κράτος που θέλει να αναδείξει όχι
μόνο το καλλιτεχνικό του παρελθόν του,
αλλά και το παρόν του και τους σύγχρο-
νους καλλιτέχνες. Να γίνει βήμα για νέ-
ους/ες που θέλουν να εκθέσουν.

Η ΣΠΕΛ, που κάποιοι έσπευσαν να χαρα-
κτηρίσουν Πινακοθήκη, για την ώρα και
για κάποια χρόνια μπροστά είναι κάτι σαν
τον τάφο του Αγίου Νεοφύτου, όλα χωρά-
νε, σινεμά, εικαστικά, μουσική, πολιτικές
εκδηλώσεις, παρτάρες.

Τρεις γκαλερί και πολλές μας είναι και
όποιος θέλει να δει δωρεάν σύγχρο-
νους/ες Κύπριους/ες δημιουργούς, να
δει εικαστικό έργο άλλων, μη Κυπρίων, ας
γυρευτεί αλλού, στην Κύπρο από τέτοια
δεν σκαμπάζουμε και δεν τα χρειαζόμα-
στε κιόλας. Κτήρια να έχουμε και να τα
γεμίζουμε ξέρουμε. Και αν φθαρούν τα
κτήρια, και αν χρειάζεται να τα επιδιορ-
θώσουμε για την επόμενη εκδήλωση,
όποια και να είναι αυτή θα τα βρούμε τα
λεφτά, δεν υπάρχει θέμα. Καλή διάθεση
να έχουμε. 

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Θέλετε χώρο εκδηλώσεων, είστε ομάδα, κυβερνητικός φορέας, συλλογικότητα,
φυσικό πρόσωπο; Η ΣΠΕΛ, η Κρατική Πινακοθήκη Σύγχρονης Τέχνης, θα χαρεί
να σας δει στους χώρους της και να σας φιλοξενήσει. Πληροφορίες στο υφυ-
πουργείο Πολιτισμού, Τμήμα Νεότερου κα Σύγχρονου Πολιτισμού, ενταύθα.

Τ α τελευταία χρόνια έχει γίνει
εντονότερα αισθητή η δια-
πίστωση ότι η μοναξιά και η

κοινωνική απομόνωση ανάγονται
πλέον σε μείζονα προβλήματα της
σύγχρονης κοινωνίας, με σοβαρές
συνέπειες στη δημόσια υγεία. Νέα
έρευνα, που διεξήχθη από την εται-
ρεία Meta-Gullup σε 142 χώρες,
διαπίστωσε ότι το 24% των ατόμων
ηλικίας 15 ετών και άνω δήλωσαν
ότι αισθάνονται πολύ ή πολύ μόνοι,
απαντώντας στην ερώτηση «Πόσο
μόνος αισθάνεστε;». Η έρευνα απο-
κάλυψε επίσης ότι τα υψηλότερα
ποσοστά μοναξιάς παρατηρούνται
μεταξύ των νέων ενηλίκων, με
το 27% των ατόμων ηλικίας 19-29
ετών να δηλώνουν ότι αισθάνονται
πολύ ή πάρα πολύ μόνοι. Τα χαμη-
λότερα ποσοστά ήταν μεταξύ των
ηλικιωμένων ενηλίκων.

Σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Ορ-
γανισμό Υγείας (ΠΟΥ), το 5% του
παγκόσμιου πληθυσμού ζει με κα-
τάθλιψη στην οποία πιο επιρρεπείς
είναι οι γυναίκες, οι νέοι και οι ηλι-
κιωμένοι. Αυτό το φαινόμενο είναι
πολυδιάστατο, όπως αναγνωρίζουν
οι ειδικοί, οι οποίοι προσπαθούν
να εντοπίσουν τους λόγους για τους
οποίους συμβαίνει αυτό, σε μια
εποχή που η ηλεκτρονική κοινω-
νική δικτύωση κατέχει πρωτεύοντα
ρόλο στην επικοινωνία μεταξύ των
ανθρώπων, είτε αυτή είναι για επαγ-
γελματικούς λόγους είτε για προ-
σωπικούς.

Αφήνοντας στο πλάι τις επιστη-
μονικές στατιστικές και έρευνες,
αντιλαμβανόμαστε όλοι ότι η αν-
θρωπότητα παραμένει ευάλωτη
όταν έρχεται αντιμέτωπη με τη μο-
ναξιά, εφόσον οι άνθρωποι είμαστε
εκ φύσεως κοινωνικά όντα και, ως
εκ τούτου, έχουμε την ίδια ανάγκη
για επικοινωνία, αλληλοκατανόηση,
αλληλοϋποστήριξη και αλληλεγγύη
όπως έχουμε ανάγκη να τραφούμε.
Κάνει δε ιδιαίτερη εντύπωση το
γεγονός ότι η «σιωπηρή» αίσθηση
της μοναξιάς παραμένει κοινωνικά
στιγματισμένη. Η μοναξιά και η
κοινωνική περιθωριοποίηση φέρνει
την κατάθλιψη, το άγχος και άλλες
διαταραχές, οι οποίες κλονίζουν
τον άνθρωπο. Για παράδειγμα, βλέ-
πουμε δυστυχώς αυξημένη χρήση
ουσιών, αλόγιστη χρήση χαπιών
και αλκοόλ ως απέλπιδα προσπά-
θεια εξεύρεσης καταφυγίου. Φυσικά
το αποτέλεσμα είναι ακριβώς το
αντίθετο, εφόσον εντείνεται η πε-
ριθωριοποίηση και η απομάκρυνση
από τον κοινωνικό περίγυρο. Στην

προσπάθειά τους να ακουστούν,
οι άνθρωποι που υποφέρουν εκ-
πέμπουν τη δική τους κραυγή από-
γνωσης, καταφεύγοντας σε εθιστι-
κές συνήθειες και ουσίες για να
ναρκώσουν τον πόνο τους, ξεκι-
νώντας έτσι τον φαύλο κύκλο της
αυτοκαταστροφής.

Μοναξιά και Πανδημία
Τέτοια φαινόμενα, δυστυχώς,

επίσης εντείνονται κατά τη διάρκεια
κρίσεων και τραυματικών συνθηκών.
Η πανδημία του κορωνοϊού «CO-
VID-19» έφερε τρομακτικές και πρω-

τόγνωρες επιπτώσεις στη σωματική
και ψυχική υγεία, κάτι που βιώσαμε
και εμείς στην Κύπρο. Δοκιμάστηκαν
σκληρά οι αντοχές μας, βλέποντας
πως είχαμε εγκλωβιστεί σε μια πα-
ρατεταμένη εφιαλτική δοκιμασία.
Τα έντονα συναισθήματα του θυμού,
η απόγνωση, η αβεβαιότητα, ο φό-
βος, η μοναξιά και ηκοινωνική απο-
μόνωση είναι επακόλουθα τόσο της
πανδημίας, όσο και των δυσμενών
κοινωνικο-οικονομικών συνθηκών
που δημιουργήθηκαν.Οι συνθήκες
φτώχειας που επακολούθησαν συ-
νέτειναν στη μεγέθυνση των ψυ-
χικών διαταραχών και την περαιτέρω
απομόνωση του ατόμου από το κοι-
νωνικό σύνολο, καθιστώντας την
καθημερινότητα δυσβάσταχτη πολ-
λές φορές. 

Η επιστημονική κοινότητα έχει
προειδοποιήσει αλλεπάλληλα για
τις βραχυπρόθεσμες και τις μακρο-
πρόθεσμες συνέπειες της μοναξιάς
στην ψυχική μας υγεία, και τις προ-
εκτάσεις αυτού του προβλήματος
στην κοινωνική και οικονομική
ευημερία όλων μας. Το 2018 και το
2021, το Ηνωμένο Βασίλειο και η
Ιαπωνία δημιούργησαν υπουργεία
Μοναξιάς αντίστοιχα για να αντι-
μετωπίσουν το φαινόμενο της μο-
ναξιάς τόσο ως κοινωνικό πρόβλημα
όσο και ως πρόβλημα δημόσιας
υγείας. Επιπρόσθετα, ανά το παγ-
κόσμιο βλέπουμε ότι έχουν αυξηθεί
οι αυτοκτονίες που συνδέονται με

το αίσθημα της ματαιότητας που
συνοδεύει τη μοναξιά και την κοι-
νωνική απομόνωση. 

Τι συμβαίνει στην Κύπρο
Αναγνωρίζοντας τη διάσταση

και τις επιπτώσεις της κοινωνικής
απομόνωσης στη φυσική και πνευ-
ματική υγεία, ιδιαίτερα ανάμεσα
στη νεολαία, καθώς και την ανάγκη
για επιστημονική διερεύνηση του
φαινομένου, το Πανεπιστήμιο Λευ-
κωσίας σε συνεργασία με τον Ορ-
γανισμό Νεολαίας διεξήγαγε το
2022 έρευνα αναφορικά με τις επι-
πτώσεις της πανδημίας στην ψυ-
χολογία των νέων μας όπου διαπι-
στώσαμε επιπρόσθετους λόγους
για τους οποίους οι συνάνθρωποί
μας νιώθουν έντονα αρνητικά συ-
ναισθήματα και μοναξιά. Στην έρευ-
να συμμετείχαν 1.000 νέοι και νέες
ηλικίας 14-35 χρόνων από όλη την
Κύπρο. Το 46% αυτών που συμμε-
τείχαν ανέφερε πως η κατάσταση
της ψυχικής τους υγείας επιδεινώ-
θηκε εξαιτίας της πανδημίας. Ένα
ποσοστό 71% των νέων ηλικίας 14-
17 χρόνων δήλωσαν πως η ψυχική
τους υγεία επηρεάστηκε προς το
χειρότερο, ενώ ποσοστό 29% της
ίδιας ηλικιακής ομάδας, δήλωσαν
πως από την έναρξη της πανδημίας
αισθάνθηκαν την ανάγκη για ψυ-
χολογική στήριξη. Συμπεραίνουμε
λοιπόν ότι όντως η ψυχική υγεία
των νέων μας επηρεάστηκε αρνη-

τικά από την πανδημία. Χρειάζεται
να δώσουμε βοήθεια στους νέους
μας, οι οποίοι ζητούν τη στήριξη
της κοινωνίας.

Η μοναξιά και τα προβλήματα
που επιφέρει δεν περιορίζονται σε
μια ηλικιακή ομάδα μόνο. Την ίδια
χρονιά, δηλαδή το 2022, ποσοτική
έρευνα μεταξύ ατόμων τρίτης ηλι-
κίας, η οποία είχε διεξαχθεί κατόπιν
πρωτοβουλίας της αείμνηστηςΖέτας
Αιμιλιανίδου ως υπουργούΕργασίας
(η οποία θέσπισε επίσης τονΕθνικό
Φορέα Τρίτης Ηλικίας), κατέδειξε
ότι ένα στα τρία άτομα τρίτης ηλι-
κίας υποφέρει από μοναξιά και κοι-
νωνική απομόνωση. Επιπρόσθετα,
το 38% των ερωτηθέντων δήλωσε
πως η έλλειψη χρημάτων τούς εμ-
ποδίζει ακόμη περισσότερο από το
να κοινωνικοποιηθούν και να δρα-
στηριοποιηθούν. Ως εκ τούτου, η
ανάγκη για την αντιμετώπιση του
φαινομένου της μοναξιάς χρήζει
ευρείας, διεπιστημονικής προσέγ-
γισης, τόσο σε επίπεδο πολιτικής
όσο και σχεδιασμού δράσεων σε
αυτή την κατηγορία των συναν-
θρώπων μας που θεωρείται κοινω-
νικά αδύναμη.

Τεχνολογία
Η τεχνολογική πρόοδος είναι

ένα εργαλείο που θα πρέπει να εν-
ταχθεί στον αγώνα κατά της μο-
ναξιάς. Υπάρχουν σήμερα«έξυπνες»
τεχνολογικές λύσεις (όπως μέσω

των «έξυπνων» ή «smart» εφαρμο-
γών και συσκευών) που μπορούν
να απαλύνουν το πρόβλημα της
μοναξιάς. Η ανάγκη για τεχνολο-
γικές λύσεις ήταν ευδιάκριτη κατά
τη διάρκεια της πανδημίας, όπου
οι άνθρωποι έψαχναν λύσεις για
συνέχιση της επικοινωνίας τους
με άλλους. Δυστυχώς, όμως, τα τε-
χνολογικά μέσα δεν είναι πάντα
προσβάσιμα σε όλους, είτε για οι-
κονομικούς λόγους είτε λόγω μη
εξοικείωσης με τη χρήση της τε-
χνολογίας. Παράλληλα, υπάρχουν
βιοηθικοί προβληματισμοί όσον
αφορά την ενσωμάτωση της τε-
χνολογίας στην καθημερινότητά
μας, όπως για παράδειγμα η παρα-
βίαση του απορρήτου και η ενη-
μερωμένη συναίνεση.

Συνεπώς, θα πρέπει να στοχεύ-
σουμε στην ενσωμάτωση καλών
πρακτικών που θα μας βοηθήσουν
να αντιμετωπίσουμε τη «σιωπηρή
πανδημία» της μοναξιάς, αξιοποι-
ώντας τόσο τα σύγχρονα τεχνολο-
γικά μέσα που διαθέτουμε, βάσει
σωστών βιοηθικών αρχών, όσο και
τις δομές διάχυσης πληροφοριών
και την παροχή προσβασιμότητας
σε τέτοια μέσα σε όλους και ιδιαί-
τερα στις ευάλωτες ομάδες. 

Στρατηγική για
την ψυχική υγεία

Η προάσπιση και προώθηση της
ψυχικής υγείας θα πρέπει να απο-

τελεί αναπόσπαστο μέρος της πο-
λιτικής για τη δημόσια υγεία. Συ-
νεπώς, η πρόσφατη απόφαση της
Προεδρίας της Κυπριακής Δημο-
κρατίας για τη σύσταση ομάδας
εργασίας η οποία θα είναι αρμόδια
για τα θέματα ψυχικής υγείας, την
προώθηση σχετικών δράσεων και
επίλυση των προβλημάτων που
έχουν εντοπιστεί μέχρι την ετοι-
μασία της Εθνικής Στρατηγικής
για την Ψυχική Υγεία είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση.

Πολλά κράτη και οργανισμοί
παγκοσμίως, αναγνωρίζοντας επί-
σημα τις ολέθριες συνέπειες της
κοινωνικής απομόνωσης στην ψυ-
χική και σωματική υγεία, λαμβά-
νουνπροληπτικάμέτρα. Η Ιαπωνία,
για παράδειγμα, έχει δρομολογήσει
πολίτικες«εξάλειψηςτης μοναξιάς»,
εστιάζοντας στη δημιουργία κοι-
νοτήτων, την υποστήριξη της ψυ-
χικής υγείας και σε προγράμματα
διαγενεακών σχέσεων.

Παρόμοιες προσπάθειες είναι
ορατές σε χώρες όπως το Ηνωμένο
Βασίλειο, στο οποίο αναφέρθηκα
πιο πάνω, και η Σιγκαπούρη, η
οποία εγκαινίασε το πρόγραμμα
«Kampung Admiralty», το πρώτο
έργο ολοκληρωμένης κοινότητας
συνταξιούχων προωθώντας την
κοινοτική διαβίωση και την υπο-
στήριξη μεταξύ των ηλικιωμένων
πολιτών με όλα τα συνεπακόλουθα
οφέλη.

Θεωρώ λοιπόν ότι η στρατηγική
τής ψυχικής υγείας θα πρέπει να
συμπεριλαμβάνει και τις κοινωνι-
κο-ψυχολογικές ανάγκες των πο-
λιτών, επιδιώκοντας τη δημιουργία
δομών αντιμετώπισης της κοινω-
νικής απομόνωσης και της μοναξιάς
για να αποφευχθεί η δυσάρεστη
εξέλιξη όπου θα μιλάμε για άγχος,
κατάθλιψη και αυτοκτονίες. Η δε
σύμπραξη όλων των σχετικών φο-
ρέων και εμπειρογνωμόνων θα βελ-
τιστοποιήσει την ωφελιμότητα και
χρησιμότητα της στρατηγικής. 

Συνεπώς, ο καταρτισμός μιας
σωστής στρατηγικής είναι μόνο η
αρχή. Το στοίχημα θα το κερδίσου-
με αν ως αποτέλεσμα των δράσεων
που θα εκπονηθούν από όλους τους
εμπλεκόμενους φορείς, ο θετικός
αντίκτυπος στη δημόσια ψυχική
υγεία θα είναι αυταπόδεικτα αι-
σθητός. 

Ο καθηγητής Κωνσταντίνος Ν. Φελλάς
είναι ανώτερος αντιπρύτανης στο Πανε-
πιστήμιο Λευκωσίας και προέδρος Εθνι-
κής Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου.

Μοναξιά: Η «Σιωπηλή Πανδημία» της Εποχής μας
Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Ν. ΦΕΛΛΑ

<<<<<<

Η πανδημία του κορω-
νοϊού «COVID-19» έφερε
τρομακτικές και πρωτό-
γνωρες επιπτώσεις στη
σωματική και ψυχική
υγεία, κάτι που βιώσαμε
και εμείς στην Κύπρο.

Το 2022, ποσοτική έρευνα μεταξύ ατόμων τρίτης ηλικίας, η οποία είχε διεξαχθεί κατόπιν πρωτοβουλίας της αείμνη-
στης Ζέτας Αιμιλιανίδου ως υπουργού Εργασίας, κατέδειξε ότι ένα στα τρία άτομα τρίτης ηλικίας υποφέρει από μονα-
ξιά και κοινωνική απομόνωση.
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Τι κοινό έχει ο διορισμός της
απεσταλμένης του ΟΗΕ Μα-
ρία Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ
και η Διακήρυξη Φιλίας Ελ-
λάδας-Τουρκίας, περιλαμβα-
νομένων των 15 συμφωνιών

Μητσοτάκη-Ερντογάν; Θα μπορέσουν να
λειτουργήσουν υποστηρικτικά στις προ-
σπάθειες διευθέτησης του Κυπριακού; 

Κάποιος θα μπορούσε να απαντήσει,
«ενδεχομένως ναι», με αρκετές όμως προ-
ϋποθέσεις: 

• Ίσως λοιπόν να μπορούσαν να δρο-
μολογηθούν θετικές εξελίξεις για διευθέ-
τηση του Κυπριακού, «αν» η κα Κουεγιάρ
κατορθώσει να εξεύρει κοινό έδαφος μεταξύ
των μερών, κάτι πάντως που φαντάζει εξαι-
ρετικά δύσκολο υπό τις παρούσες συνθήκες,
καθώς η μεν ελληνοκυπριακή πλευρά δη-
λώνει προσήλωση στα ψηφίσματα του
ΟΗΕ για λύση διζωνικής, δικοινοτικής ομο-
σπονδίας και η δε τουρκοκυπριακή πλευρά,
με τις πλάτες της Άγκυρας, διεκδικεί λύση
δύο χωριστών οντοτήτων, αξιώνοντας κυ-
ριαρχική ισότητα. 

• Ανάλογο «αν» επικρατεί και στα ελ-
ληνοτουρκικά, που μετά την επίσκεψη Ερν-
τογάν στην Αθήνα αναμένεται να συνεχί-
σουν να κυλούν σε «ήρεμα νερά», χωρίς
ωστόσο να αναιρούν τις πολιτικές και νο-
μικές θέσεις Ελλάδας-Τουρκίας. Όπως άλ-
λωστε διαφάνηκε στα μείζονα ζητήματα,
όπως αυτό της Θράκης και του Κυπριακού,
Ερντογάν και Μητσοτάκης διαφωνούν πλή-
ρως, με ό,τι αυτό συνεπάγεται. Χωρίς βεβαίως
να μπορεί να αποκλεισθεί το ενδεχόμενο,
η «νέα σελίδα» στις ελληνοτουρκικές σχέσεις
να αγγίξει μελλοντικά, εφόσον διατηρηθεί,
και το Κυπριακό, κάτι που αποτελεί ελπίδα
όλων μας. 

Ωστόσο, θα ήταν καλό να κρατήσουμε
μικρό καλάθι. Όχι μόνο λόγω της δεδομένης
πολιτικής προσέγγισης του Ταγίπ Ερντογάν.
Αλλά και επειδή, για την Ε.Ε. και τον ίδιο
τον Τούρκο πρόεδρο, ο διορισμός απε-
σταλμένης του ΟΗΕ στο Κυπριακό και η
Διακήρυξη Φιλίας Ελλάδας-Τουρκίας, στην
παρούσα χρονική συγκυρία, δεν αξιοποι-
ούνται για να δημιουργήσουν συνθήκες
επίλυσης του Κυπριακού. Αντίθετα, αξιο-

ποιούνται για να δημιουργήσουν την αί-
σθηση ενός τόσο «ευνοϊκού κλίματος»,
ώστε να αιτιολογείται η εξασφάλιση από
την Άγκυρα μιας τεράστιας λίστας δώρων,
αποσυνδεδεμένης από τη λύση του Κυ-
πριακού, όπως αποτυπώνεται και δυστυχώς
προτείνεται στο έγγραφο που υπέβαλε ο
Ύπατος Εκπρόσωπος της Ε.Ε. Γιοσέπ Μπο-
ρέλ και για το οποίο θα ενημερώσει τους
ΥΠΕΞ της Ε.Ε., ενώ ενδέχεται να ζητηθεί
και καθοδήγηση από τη Σύνοδο Κορυφής.
Αυτός ήταν και ο λόγος της μετάθεσης δη-
μοσιοποίησης του εγγράφου Μπορέλ από
τον Οκτώβριο (όπως αρχικά είχε προγραμ-
ματιστεί), τον Δεκέμβριο, ώστε να συμπέσει
με τον διορισμό απεσταλμένου του ΟΗΕ
στο Κυπριακό και τη Διακήρυξη Φιλίας Ελ-
λάδας-Τουρκίας, κάτι που ανέμεναν τόσο
το Βερολίνο, όσο και οι Βρυξέλλες.

Με άλλα λόγια, στην πραγματικότητα,
η μόνη δεδομένη σχέση της κας Κουεγιάρ
και της Διακήρυξης Φιλίας Ελλάδας-Τουρ-
κίας, σε ό,τι αφορά στο Κυπριακό, είναι η
κοινή τους αξιοποίηση, κυρίως από το Βε-
ρολίνο και από αξιωματούχους της Ε.Ε.,

προκειμένου να πείσουν όλους μας, ότι
υπάρχει «ευνοϊκό κλίμα» και ότι κανείς
δεν πρέπει να το διαταράξει. Και στη βάση
της ίδιας λογικής, για να μη διαταραχθεί
το υποτιθέμενο «ευνοϊκό κλίμα», θα πρέπει
όπως λέγεται, όλοι μαζί, τα 27 κράτη-μέλη,
να υποδεχθούν θετικά το έγγραφο Μπορέλ
και ιδανικά να προσυπογράψουν κι έναν
οδικό χάρτη για την «μακρόπνοη» προ-
ώθηση των ευρωτουρκικών σχέσεων, χωρίς
καμιά διασύνδεση με τη λύση του Κυπρια-
κού. Με αφετηρία το ξεπάγωμα των υψηλών
ευρωτουρκικών διαλόγων, τη συμμετοχή
του Τούρκου ΥΠΕΞ σε άτυπες συνεδρίες
του Συμβουλίου Υπουργών Εξωτερικών
της Ε.Ε., τη διευκόλυνση ευρωπαϊκών θε-
ωρήσεων διαβατηρίων για Τούρκους επι-
χειρηματίες και φοιτητές, την πλήρη επα-
ναδραστηριοποίηση της Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας Επενδύσεων στην Τουρκία. Και με
κατάληξη μια ευρωτουρκική Περιεκτική
Αεροπορική Συμφωνία και την αναβάθμιση
της Τελωνειακής Ένωσης της Τουρκίας,
που δικαίως αποτελούν κόκκινο πανί για
την Κυπριακή Δημοκρατία, η οποία υπο-

φέρει και στις δύο περιπτώσεις, από τα
τουρκικά εμπάργκο. 

Υπό το φως του «ευνοϊκού κλίματος»,
των 15 συμφωνιών και της Διακήρυξης
Φιλίας Ελλάδας-Τουρκίας, η Αθήνα και ο
Κυριάκος Μητσοτάκης θα κάνουν επιλογές
τους, σε σχέση με τον τρόπο υποδοχής
του εγγράφου Μπορέλ, σταθμίζοντας τα
δικά τους συμφέροντα. Και καλά θα κάνουν. 

Καλά όμως θα κάνει και η Λευκωσία,
αν κάνει τις δικές της επιλογές, σταθμί-
ζοντας τα αντίστοιχα δικά της συμφέροντα.
Αναγνωρίζοντας ότι ενδεχόμενη συναίνεση
του προέδρου Χριστοδουλίδη στην παρα-
χώρηση όλης αυτής της λίστας δώρων
προς την Τουρκία, χωρίς καμιά διασύνδεση
με την επίλυση του Κυπριακού, όπως επι-
χειρεί το έγγραφο Μπορέλ, θα ισοδυναμεί
με πολιτική αυτοχειρία. Και θα έχει ως συ-
νέπεια, να μείνει αγκαλιά με το Κυπριακό,
έχοντας απολέσει τον μοναδικό μοχλό πίε-
σης που ενδεχομένως διαθέτει έναντι της
Άγκυρας, εντός Ε.Ε. 

Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης έχει τάσεις πολιτικής αυτοχειρίας; 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Για τον Δημοκρατικό Συναγερμό υπάρχουν
καλά και κακά νέα. Τα καλά νέα αφορούν στη
«χειραφέτηση» της προέδρου του κόμματος.
Όπως μου είπε χαρακτηριστικά συνάδελφος
του πολιτικού ρεπορτάζ, η Αννίτα για το θέμα
της αποπαγοποίησης θέσεων στο Δημόσιο

πιστώνεται με την πρώτη στιβαρή πολιτική της πράξη. Η
απόφαση να μη στηρίξει το κόμμα τούς 400 νέους διορισμούς
που ζήτησε η κυβέρνηση έστειλε ξεκάθαρο μήνυμα ότι δεν
πρέπει να θεωρείται ο ΔΗΣΥ δεδομένος, παρά τα συχνά
σούρτα φέρτα συναγερμικών στελεχών στον Λόφο. Σημαντική
ήταν βεβαίως η βοήθεια του Ονούφριου Κουλλά για να με-
ταδώσει αποτελεσματικά το μήνυμα, γεγονός που δεν πρέπει
να θεωρείται διόλου αυτονόητο. Η νέα ανθρωπογεωγραφία
της Πινδάρου άλλωστε, συνοδεύεται με πολλά ερωτηματικά
τόσο για την επάρκεια όσο και για το ειδικό πολιτικό της
βάρος. Ο Κουλλά μπορεί να είναι ο λιγότερο φωτογενής
από τη νέα ηγεσία, αποδεικνύεται όμως σταθερή αξία και
με πολιτικό περιεχόμενο. 

Τα κακά νέα, δυστυχώς για την πρόεδρο, εμπεριέχονται
σε αυτά ακριβώς τα σούρτα φέρτα ή αν θέλουμε να είμαστε
πιο ακριβείς, στις πολλές και διαφορετικές προσωπικές
ατζέντες. Θα τολμήσω να πω στα πολλά υπερτροφικά εγώ,
καθώς ο πιο δόκιμος τρόπος για να «διαβάσει» κανείς τη νέα
συναγερμική πραγματικότητα είναι με ψυχολογικούς όρους.
Παρατηρώντας το μεγάλο κομματικό κάδρο, διακρίνουμε
την τάση προσωπικότητες του χώρου να κάνουν δημόσιες
παρεμβάσεις ως ελεύθεροι σκοπευτές. Η περίπτωση του
Κωνσταντίνου Πετρίδη, με τη συνέντευξή του την περασμένη
Κυριακή στην «Καθημερινή», είναι χαρακτηριστική. Δεν επι-
χείρησε να κάνει αρχηγική εμφάνιση κι ούτε αμφισβήτησε
την πρόεδρο. Έκανε όμως κάτι που δύσκολα περνά απαρα-
τήρητο: έδωσε ένα αυτόνομο στίγμα, με πολιτικές μάλιστα
φιλοδοξίες όπως μια θέση στο ευρωψηφοδέλτιο. Τίποτε το
κακό δεν θα υπήρχε σε αυτό, εάν η περίπτωση του τέως
υπουργού ήταν μεμονωμένη. Το πρόβλημα όμως για τον
ΔΗΣΥ είναι ότι αρκετές «αυτόνομες» και «αυτόφωτες» φωνές
συνωστίζονται τελευταία γύρω από την ηγεσία, δημιουργώντας
σύγχυση. Δεν χρειάζεται να είναι κανείς ειδικός στην επι-
κοινωνία για να κατανοήσει ότι κατ’ αυτόν τον τρόπο προκύπτει
θέμα συνοχής και ευκρίνειας στην εικόνα που εκπέμπεται. 

Η υψηλή δημοτικότητα της Αννίτας Δημητρίου μπορεί
να βοηθά στη δημιουργία θετικών εντυπώσεων, όμως δεν
είναι αρκετή. Να θυμίσουμε ότι δημοφιλείς αρχηγοί υπήρξαν
και άλλοι στο παρελθόν, με χαρακτηριστικότερη περίπτωση
τον Βάσο Λυσσαρίδη, αλλά το γεγονός αυτό από μόνο του
δεν δημιουργεί πολιτικό κεφάλαιο. Η δημιουργία πολιτικού
κεφαλαίου προϋποθέτει συμπαγή πολιτικό λόγο και διακριτές
θέσεις με σαφή χαρακτηριστικά. Για να το πούμε λαϊκά, αν
είσαι αντιπολίτευση πρέπει και να φαίνεσαι. Όταν κάποιοι
φλερτάρουν π.χ. απροκάλυπτα με την προοπτική της συγ-
κυβέρνησης ή όταν ακόμα χειρότερα αντιμετωπίζουν πα-
τερναλιστικά την ηγεσία με αφ’ υψηλού παραινέσεις, αυτό
που καταφέρνουν είναι να θολώνουν περισσότερο τα νερά. 

Επιστρέφω στην περίπτωση του Ονούφριου Κουλλά
γιατί κατά την άποψή μου σε αυτή τη συγκυρία είναι το
πιο αξιόπιστο στήριγμα της νέας προέδρου. Όταν η Σάβια
Ορφανίδου πλατσουρίζει στα απόνερα του lifestyle (με
κίνδυνο να πνιγεί) και ο Ευθύμιος Δίπλαρος με το ένα μάτι
κοιτάει τα εθνικόφρονα σωματεία, ενώ με το άλλο βλέπει
στο Προεδρικό, κάποιος πρέπει να κάνει την πολιτική
δουλειά. Δύσκολη δουλειά, αν σκεφτεί κανείς ότι το κόμμα
προσπαθεί να βρει ακόμα τον βηματισμό του, κουβαλώντας
τα βαρίδια της διακυβέρνησης Αναστασιάδη –κυρίως τις
κατηγορίες περί διαφθοράς. Επιπλέον δεν πρέπει να ξεχνάμε
το κεφάλαιο Αβέρωφ, το οποίο και να θέλουν κάποιοι να
ξεχάσουν, δεν φαίνεται ότι ο τέως πρόεδρος θα τους το
κάνει εύκολο. Οι τελευταίες του κινήσεις –είτε αυτές αφορούν
δηλώσεις για την οικονομία / Κυπριακό είτε η ζωηρή παρουσία
του στο Χ– στέλνουν το μήνυμα ότι ο Αβέρωφ παραμένει
ενεργός παίχτης. 

Το άθροισμα των πιο πάνω αν πρέπει να αποτυπωθεί σε
μια μόνο έννοια, αυτή είναι το «power game». Ένα ανελέητο
και εξαντλητικό παιχνίδι εξουσίας ανάμεσα στην ηγεσία,
τους επίδοξους δελφίνους και τους κάθε λογής παράγοντες
με τα υπερτροφικά εγώ και τις προσωπικές ατζέντες. Δύσκολη
η εξίσωση για την Αννίτα Δημητρίου.

Power game
στην Πινδάρου

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Eχουν συμβεί σημεία και τέρατα σχετικά
με τα έργα που γίνονται στον Ακάμα και
τις παραβάσεις των όρων της Ειδικής
Οικολογικής Αξιολόγησης (ΕΟΑ) αλλά ο
υπουργός Γεωργίας κ. Ξενοφώντος δεν
είναι ακόμα σίγουρος ότι πρέπει να δια-

τάξει πειθαρχική έρευνα ώστε να αποδοθούν ευθύνες.
Αυτό τουλάχιστον δήλωσε στο Πρωινό Δρομολόγιο
ερωτηθείς αν της διοικητικής έρευνας θα επακολουθήσει
πειθαρχική. «Θα αποφασίσω και θα επανέλθω» ήταν
η απάντησή του. Και παρότι παραδέχτηκε ότι υπάρχουν
ευθύνες, επέλεξε «να σκεφτεί και να επανέλθει» αντί
να απαντήσει αμέσως ότι αυτές θα διερευνηθούν
άμεσα. Τι ακριβώς χρειάζεται να σκεφτεί περαιτέρω ο
κ. Ξενοφώντος και ποιο είναι άραγε το περιεχόμενο
αυτής της περισυλλογής που θα τον φωτίσει να πράξει
το αυτονόητο, όταν ήδη τα γεγονότα κράζουν από
μόνα τους πως επείγεται απόδοση ευθυνών, είναι πραγ-
ματικά άξιο απορίας.

Ο ίδιος άλλωστε παραδέχτηκε πως τα όσα κατάγγειλαν
οι περιβαλλοντικές οργανώσεις σχετικά με τις παραβάσεις
των όρων της οικολογικής μελέτης, ισχύουν. Φρόντισε
δε να μας διευκρινίσει ότι τα τελικά κατασκευαστικά
έργα δεν παρουσιάστηκαν από την αρμόδια αρχή (βλέπε
Τμήμα Δασών) ενώπιον της adhocεπιτροπής που έκανε
την εν λόγω μελέτη, ενώ θα έπρεπε να είχαν παρουσιαστεί.
Αλλά και πάλι θεωρεί πως χρειάζεται «να αποφασίσει
και να επανέλθει» σχετικά με το κατά πόσο θα προχωρήσει
σε πειθαρχική έρευνα. Ο δε τρόπος που ο κ. υπουργός
απαντούσε στις εύστοχες ερωτήσεις της κ. Βρεττού δη-
μιουργούσε στον όποιο σκεπτόμενο πολίτη είχε την
τύχη ή ατυχία να τον ακούει, την εντύπωση πως είτε
δεν ξέρει τι του γίνεται, είτε ξέρει αλλά δεν έχει το
τσαγανό να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων και δη
για μια τόσο ευαίσθητη περιβαλλοντικά περιοχή. Ρωτά
η κ. Βρεττού: «Τα τελικά κατασκευαστικά σχέδια βγήκαν
με βάση τους νομικά δεσμευτικούς όρους της οικολογικής
μελέτης;», απαντά ο υπουργός: «Αυτό πρέπει να διερευ-
νηθεί περαιτέρω. Άλλαξαν κάποια πράγματα και γι’ αυτό
έπρεπε να παρουσιαστούν τα τελικά σχέδια στην ad
hoc επιτροπή». Ρωτά η κ. Βρεττού: «Αυτά που κρατούσε
στα χέρια του ο εργολάβος ήταν εκείνα που έπρεπε σύμ-
φωνα με τις περιβαλλοντικές προδιαγραφές;». Απάντηση
υπουργού: «Δεν μπορώ να το απαντήσω εγώ προσωπικά.
Πρέπει να το απαντήσει κάποιος που έχει γνώσεις πο-
λιτικής μηχανικής και θα συγκρίνει τι περιλαμβάνει η
μελέτη και τι τα κατασκευαστικά σχέδια». Ρωτά η κ.
Βρεττού: «Εσείς γιατί κάνατε τη διοικητική έρευνα
τελικά;». Απάντηση υπουργού: «Για να απαντηθούν δύο
ερωτήματα, αν δόθηκαν οι όροι της ΕΟΑ στους μελετητές
και η απάντηση είναι ότι δόθηκαν, και αν τα τελικά
σχέδια παρουσιάστηκαν στην ad hoc επιτροπή και η
απάντηση είναι ότι δεν παρουσιάστηκαν». Και φτάνοντας
ώς εδώ ο κ. υπουργός θεωρεί ότι επιτέλεσε το καθήκον
του παρότι η ουσία του όλου θέματος φαίνεται να του
διαφεύγει. Διότι η ουσία δεν είναι αν έφτασαν ή όχι τα
τελικά κατασκευαστικά σχέδια στην επιτροπή αλλά το
γιατί σε αυτά δεν ενσωματώθηκαν οι νομικά δεσμευτικές
περιβαλλοντικές προϋποθέσεις της οικολογικής μελέτης.
Ο ίδιος άλλωστε παραδέχτηκε πως οι καταγγελίες των
περιβαλλοντικών οργανώσεων ισχύουν. Άρα; Τι ακριβώς
περίμενε για να πει ευθαρσώς ότι διατάσσει άμεσα πει-
θαρχική έρευνα; Τι ακριβώς τον εμπόδιζε; Και πόσο συ-
νείδηση έχει ότι αυτή η πρώτη αντίδρασή του από τον
σκεπτόμενο πολίτη μόνο ως πολιτική ατολμία μπορεί
να εκληφθεί;

Με απλά λόγια εκείνο που απαιτεί ο πολίτης από τον
πολιτικά προϊστάμενο αυτής της υπόθεσης, η οποία
μοιάζει να μπάζει από παντού, είναι να δείξει αποφασι-
στικότητα για να βρει ποιος ευθύνεται για τις παραβάσεις
των περιβαλλοντικών προϋποθέσεων και ποιος ευθύνεται
για τον μη έλεγχο αυτής της μη συμμόρφωσης. Και
επειδή όπως είπε και ο ίδιος η διοικητική έρευνα κατα-
γράφει μόνο τα γεγονότα χωρίς να αναζητεί ευθύνες,
τότε τι ακριβώς χρειάζεται να σκεφτεί ο υπουργός για
να προχωρήσει σε πειθαρχική έρευνα ώστε να αποδοθούν
οι ευθύνες για τις παραβάσεις που έγιναν;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Ο υπουργός
θα σκεφτεί

elenixenou11@gmail.com
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H Madison Chock και ο Evan Bates από τις ΗΠΑ στο Ice Dance Rhythm Dance κατά τη διάρκεια του τελι-
κού ISU Figure Skating Grand Prix στο Εθνικό Κλειστό Στάδιο στο Πεκίνο, Κίνα.

Ι στορικής σημασίας η επίσημη επίσκεψη του
Τούρκου προέδρου στην Αθήνα. Ομολογου-
μένως καλά προετοιμασμένη αυτή τη φορά,

με όλη τη σημειολογία να φανερώνει την κοινή
διάθεση να περάσει μια καλή εικόνα προς τα
έξω, αλλά και να δοθεί συνέχεια σε αυτή. Βεβαίως
δεν θα ήταν φρόνιμο να καλλιεργούνται ψευ-
δαισθήσεις αναφορικά με το μέχρι που μπορεί
να φτάσει όσον αφορά στα δύσκολα ζητήματα.
Είναι εξάλλου πολύ νωρίς για εκτιμήσεις. Το δε-
δομένο όμως είναι πως κάθε φορά που οι ελλα-
δοτουρκικές σχέσεις διέρχονται μίας καλής πο-
ρείας και υπάρχει ανοικτό κανάλι συνεργασίας,
αυτό ευνοεί έμμεσα και τις συνθήκες στο Κυ-
πριακό. Αυτό φάνηκε και στις δημόσιες δηλώσεις
όπου ο Τούρκος πρόεδρος, όταν κλήθηκε να μι-
λήσει γι’ αυτό, δε θέλησε να χαλάσει το καλό
κλίμα ακόμη και όταν ο Έλληνας πρωθυπουργός
αναφέρθηκε στη θέση αρχής τής ελληνικής κυ-
βέρνησης για λύση στη βάση του πλαισίου των
Ηνωμένων Εθνών. Ο ίδιος με μία φειδωλή απάν-
τηση, οριοθέτησε από τη μια την ανάγκη επί-
τευξης συνολικής και βιώσιμης λύσης με έμφαση,
όμως στις σημερινές πραγματικότητες. 

Παράλληλα με τις σημαντικές εξελίξεις σε
επίπεδο ελλαδοτουρκικών και την υπογραφή
μνημονίου φιλίας με στόχο την εξομάλυνση και
της δημόσιας ρητορικής που συχνά έφερε τις
δύο χώρες αντιμέτωπες έχει διοριστεί επιτέλους
η νέα εκπρόσωπος του γ.γ. των Ηνωμένων
Εθνών για την Κύπρο. Εξ αρχής ορισμένοι έσπευ-
σαν να επιβεβαιώσουν αυτό που συχνά λέγεται,
ότι δηλαδή, η Κύπρος μετατράπηκε σε κοιμητήριο
διπλωματών, αφού, στις πλείστες περιπτώσεις
οι απεσταλμένοι έφυγαν από το νησί κακήν κα-
κώς, και εφόσον και οι δύο πλευρές τούς απέ-
δωσαν κακές υπηρεσίες και ιδιοτελή συμφέροντα
πίσω από τις προσπάθειές τους. Σε κάθε περί-
πτωση, φαντάζομαι πως αυτό είναι ήδη γνωστό
και συνυπολογίζεται από τον ΟΗΕ. Αυτό που
δεν φαίνεται να γίνεται κατανοητό όμως από
κύκλους στο εσωτερικό, είναι πως κάθε φορά
που απαξιώνεται μία ειρηνευτική διαδικασία
και που ορισμένοι με ανακούφιση πιστεύουν
ότι φτάνουμε πιο κοντά στο λεγόμενο «βελούδινο
διαζύγιο», στο μόνο που φτάνουμε είναι σε μία
μόνιμη ατελέσφορη αποκαθήλωση οποιουδήποτε
μεγάλου οράματος για το μέλλον της χώρας. 

Επειδή το ιδιάζον καθεστώς ένταξής μας
στην Ενωμένη Ευρώπη θα μας φέρνει διαρκώς
ενώπιον των ευθυνών μας ως Δημοκρατία έναντι
των Τουρκοκυπρίων και παράλληλα η συνεχι-
ζόμενη κατοχή θα μας αναγκάζει να διαχειρι-

ζόμαστε τις συνέπειες των ενεργειών που η
Τουρκία θα κάνει στα Κατεχόμενα. 

Για όσους παρακολουθούν τι συμβαίνει, η
διχοτόμηση βρίσκεται ήδη προ των πυλών με
τρόπο εντελώς ανεξέλεγκτο, και δεν αναφέρομαι
μόνο στα όσα καθημερινά τσιμεντώνονται επί
του εδάφους με τον οικοδομικό οργασμό στα
κατεχόμενα. Αναφέρομαι στην πολιτική, οικο-
νομική, θρησκευτική και εκπαιδευτική προ-
σπάθεια αποκαθήλωσης της τουρκοκυπριακής
κοινότητας από την Τουρκία. Στην πρωτοβουλία
αλλαγής ταυτότητας, ονόματος και λειτουργιών,
με σκοπό την πλήρη ποδηγέτηση. Αυτό θα είναι
καταστροφικό για κάθε ενδεχόμενη πορεία του
Κυπριακού. Με λύση ή χωρίς. Αν χαθεί η τ/κ
κοινότητα θα χαθεί κάθε ιστορική, κοινωνική
και πολιτισμική συνάφεια που μπορεί να κρατήσει
συνεκτικά ενωμένο το νησί. Θα βρεθούμε επι-
πλέον ενώπιον νέων προκλήσεων με ανυπολό-
γιστες προεκτάσεις που μπορεί να δημιουργηθούν
σε επίπεδο ανταγωνισμού στους τομείς τουρι-
σμού, προϊόντων, μεταφορών, υπηρεσιών κ.λπ. 

Το ερώτημα που παραμένει είναι τι μπορούμε
να κάνουμε εμείς. Ο διορισμός της νέας απε-
σταλμένης δημιουργεί μία ευκαιρία να θέσει η
πλευρά μας ξεκάθαρο πλαίσιο ως προς το τι στο-
χεύουμε ως τελικό αποτέλεσμα και να πάμε βή-
μα-βήμα να αποδείξουμε ότι εμείς και θέλουμε
και μπορούμε. Με μικρά βήματα που θα στέλνουν
και μηνύματα προς την τουρκοκυπριακή αντι-
πολίτευση που αντιστέκεται με κάθε τρόπο και
μέσο που διαθέτει ενάντια στα σχέδια της Τουρ-
κίας. Όσον αφορά την ίδια την Τουρκία, φαίνεται
η συνεργασία για το αέριο να την ενδιαφέρει.
Αν αυτό μπορεί να ξεκλειδώσει τη διάθεσή της
για λύση του Κυπριακού, οπωσδήποτε θα πρέπει
να τύχει διερεύνησης.

Σήμερα, το μείζον είναι να πείσουμε με
πράξεις –εντός και εκτός– ότι η λύση δεν είναι
αδύνατη και ότι το όραμα ένταξης ολόκληρου
του νησιού στην Ευρώπη δεν είναι άπιαστο.
Χρειάζεται όμως πολιτική βούληση, και εδώ
ακριβώς είναι που θα κριθεί ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης κατά πόσο θα φανεί θαρραλέος
και τολμηρός ή αν θα υποκύψει στις αντιδράσεις
μερίδας των κομμάτων που τον στηρίζουν και
αφήσει τα πράγματα να εξελιχθούν ερήμην του
εις βάρος τελικά και των δύο κοινοτήτων και
κάθε επόμενης γενιάς Κυπρίων. 

Η κα Ξένια Κωνσταντίνου είναι αναπληρώτρια
εκπρόσωπος Τύπου Δημοκρατικού Συναγερμού,
υπεύθυνη Πολιτικού Σχεδιασμού.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Οι ελλαδοτουρκικές σχέσεις
και το Κυπριακό
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Γ ια να είμαι ειλικρινής, δεν
είμαι σε θέση να κρίνω την
αξιολόγηση του περίφημου

PISA. Οχι επειδή δεν είμαι εκπαι-
δευτικός. Ενα αξιόπιστο σύστημα
που μπορεί να κρίνει την αποτελε-
σματικότητα της μέσης εκπαίδευ-
σης δεν αφορά μόνον τους εκπαι-
δευτικούς. Στα φετινά αποτελέσμα-
τα μου έκανε εντύπωση ότι, εκτός
από τη χώρα μας, απέτυχαν σχεδόν
όλες οι μεγάλες ευρωπαϊκές –Γαλλία,
Γερμανία, Ολλανδία–, ακόμη και η
χώρα που προβάλλεται ως πρότυπο
της μέσης εκπαίδευσης, η Φινλαν-
δία. Αν δεν κάνω κάποιο σοβαρό
λάθος, πρώτευσαν η Σιγκαπούρη
και η Ιαπωνία, ενώ σε πολύ καλή
θέση στέκει η Καμπότζη. Αν έχεις
επιβιώσει από τον Πολ Ποτ, τίποτε
δεν σε σταματάει. Η Σαουδική Αρα-
βία πήγε πολύ καλά στα μαθημα-
τικά, όμως απογοήτευσε στην κα-
τανόηση κειμένου. Τίποτε περίεργο.
Οι Αραβες έκαναν άλματα στα μα-
θηματικά, όμως δεν τα πήγαν και
τόσο καλά στην κατανόηση του
Αριστοτέλη και του Πλάτωνα, από
τον καιρό του πρώτου Χαλιφάτου
τον δωδέκατο αιώνα.

Οι Ελληνες μαθητές απογοήτευ-
σαν στα μαθηματικά και στην κα-
τανόηση κειμένου. Για τα μαθημα-
τικά δεν έχω πολλά να πω. Ομολογώ

την αδυναμία μου. Ομως, επικα-
λούμαι τη μαρτυρία φίλου, καθη-
γητή της μέσης εκπαίδευσης, ο
οποίος τα δίδαξε για χρόνια σε ένα
από τα καλύτερα σχολεία της χώρας.
Μου είχε πει ότι ακόμη και οι κα-
λύτεροι μαθητές του, όσοι αρί-
στευαν στην άλγεβρα, ενώ έλυναν
τις εξισώσεις δεν μπορούσαν να
εξηγήσουν, με «δικά τους λόγια»
που λένε, ποια λογική ακολούθησαν
για να τις λύσουν. Και κάπως έτσι,
μέσω των μαθηματικών, φτάνουμε
στην κατανόηση κειμένου. Ο μα-
θητής έχει αποστηθίσει τους τύπους
και τη μέθοδο, όμως δεν είναι σε
θέση να την αναγάγει σε ένα σύ-
στημα αναφοράς το οποίο δεν αφο-
ρά μόνον τους τύπους, αλλά τον
τρόπο σκέψης του.

Κατανόηση κειμένου: Την αδυ-
ναμία τη ζούμε στην καθημερινή
μας ζωή και εννοείται στον δημόσιο
βίο. Οπου οι λέξεις έχουν χάσει τη
σημασία τους και η εκφορά του λό-
γου έχει αποχυμωθεί από τη δυνα-
μική του ύφους του. Ο σαρκασμός
και η ειρωνεία αντιμετωπίζονται
ως ύβρεις. Οι δε ύβρεις ταυτίζονται
με την πολιτική αντιπαράθεση. Τις
συνέπειες του φαινομένου τις ζή-
σαμε την εποχή της εχθροπάθειας.
Η εχθροπάθεια στηριζόταν στην
αδυναμία κατανόησης κειμένου.

Δεν υπήρχαν αντίπαλοι που διεκ-
δικούσαν τη δική τους ερμηνεία
του κειμένου της δημοκρατίας. Δεν
είναι δα και τόσο μακρινή η εποχή
που η μισή Ελλάδα αποκαλούσε
την άλλη μισή «γερμανοτσολιάδες»
εξαιτίας των μνημονίων.

Το έχω ξαναγράψει πολλές φο-
ρές, με κίνδυνο να καταντήσω γρα-
φικός. Η μέση εκπαίδευση δεν δι-
δάσκει την κατανόηση κειμένου
στα παιδιά μας. Αυτό σχετίζεται με
τον στρεβλό τρόπο που διδάσκεται
η λογοτεχνία. Αποσπάσματα που
αναδεικνύουν την ιστορική σημασία
του έργου, τη θέση των γυναικών
ή την καταγγελία του πολέμου.
Ομως, η «Φόνισσα» του Παπαδια-
μάντη υπερβαίνει την καταγγελία
της θέσης της γυναίκας στην κλει-
στή κοινωνία της Σκιάθου. Αν την
περιορίσεις σ’ αυτό, δεν διδάσκεις
κατανόηση κειμένου. Διδάσκεις
πολιτική ορθότητα. Κοινώς, ανά-
γνωση των κειμένων που οργάνω-
σαν τον πολιτισμό μας βάσει στοι-
χείων που τα ίδια απορρίπτουν. Η
«Φόνισσα» δεν είναι φεμινιστικό
μανιφέστο.

Δεν νομίζω ότι είναι τυχαίο ότι
οι μαθητές των ευρωπαϊκών χωρών,
των οποίων τα εκπαιδευτικά συ-
στήματα αντιμετωπίζαμε ως πρό-
τυπα, απογοήτευσαν στην κατα-

νόηση κειμένου. Το επαναλαμβάνω
και πάλι. Δεν θεωρώ ότι ο διαγω-
νισμός PISA συνιστά απόλυτο κρι-
τήριο. Δεν μπορώ όμως να μη συν-
δυάσω την αδυναμία κατανόησης
κειμένου, ειδικά στη μέση εκπαί-
δευση, με την επέλαση της ιδεο-
λογίας της πολιτικής ορθότητας.
Αυτή επιβάλλει τον τρόπο με τον
οποίον πρέπει να διαβάζουμε κεί-
μενα υποδεικνύοντας τους όρους
της κατανόησής τους. Ενα μικρό
ξεγλίστρημα από το τι αντιλαμβά-
νεσαι στο τι πρέπει να αντιλαμβά-
νεσαι. Η διαφορά της κλασικής παι-
δείας από τη σύγχρονη παιδεία.

Κι αν προεκτείνουμε τις συνέ-
πειες, τα συμπεράσματα είναι ακόμη
πιο ανησυχητικά. Αν οι νεότερες
ευρωπαϊκές γενιές πάσχουν από
αδυναμία κατανόησης κειμένου,
αυτό σημαίνει ότι πάσχουν από
αδυναμία κατανόησης του πολιτι-
σμού μας. Η πολιτική ορθότητα λει-
τουργεί ως υποκατάστατο. Gender
studies, φεμινισμός, φυλετική ανα-
γνώριση, αποικιοκρατία έχουν υπο-
καταστήσει την κατανόηση του
κειμένου του πολιτισμού μας. Η
πολιτική ορθότητα λειτουργεί ως
φυλλάδιο συναρμολόγησης του πο-
λιτισμού μας. Είναι φιλική προς τον
χρήστη, απλώς μας εμποδίζει να
κατανοήσουμε το κείμενό του.

Κατανόηση κειμένου και πολιτική ορθότητα
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Τ α μάρμαρα, που λεηλάτησε
ο Ελγιν από την Ακρόπολη,
κατέληξαν στο Βρετανικό

Μουσείο, όπως γνωρίζει ο κ. Σού-
νακ. Αλλά μήπως κάποιος πρέπει
να του πει πού κατέληξε του Ελγιν
η μύτη; Διότι στο πορτρέτο του,
του 1788, τον βλέπουμε ορθό, κα-
μαρωτό, να στηρίζεται με το δεξί
στο σπαθί του καρφωμένο στη γη,
με το αριστερό γροθιά στον γοφό
του, φορεί κόκκινο χρυσοκέντητο
ζακέτο, λευκό κολλητό κοντοβράκι,
γοβίτσα με φιόγκο – είναι η προ-
σωποποίηση της αυτοπεποίθησης
και η μύτη του απεικονίζεται ολό-
κληρη και δίχως ούτε καν ένα μπιμ-
πίκι.

Θα πρέπει να είχε μεγάλη φι-
λαυτία αυτός ο νεαρός Βρετανός,
μόλο που το εισόδημα από τα κτή-
ματά του στη Σκωτία δεν ξεπερ-
νούσε τις 2.000 λίρες, διότι φιλο-
δόξησε να μετατρέψει το οικογε-
νειακό του Μπρουμάλ στο μεγα-
λοπρεπέστερο αρχοντικό της Σκω-
τίας. Το έργο αυτό το ανέθεσε σε
έναν από τους πιο διακεκριμένους
αρχιτέκτονες της εποχής, τον Τομ
Χάρισον, ενθουσιώδη θιασώτη τού
Greek Revival – τάση που τότε κυ-
ριαρχούσε. Ο ίδιος παντρεύτηκε
την όμορφη Μαίρη, Χάμιλτον Νί-
σμπεθ, νύφη πολύφερνη με μεγάλη
οικογένεια, που διευκόλυνε οικο-
νομικά το καινούργιο ζευγάρι, και
ετοιμάστηκε μαζί της να ξεκινήσει
για την Κωνσταντινούπολη, όπου
είχε διοριστεί πρεσβευτής.

Σε συμβουλεύω, του σύστησε
ο αρχιτέκτονας, να σταματήσεις

καθ’ οδόν για λίγο στην Ιταλία και
να βάλεις καλλιτέχνες να σου σχε-
διάσουν και να σου ετοιμάσουν
γύψινα καλούπια από διάφορα δια-
κοσμητικά στοιχεία και αρχιτεκτο-
νικά μέλη, προκειμένου αυτά να
τα αντιγράψουμε εδώ και να τα εν-
σωματώσουμε στις αίθουσες υπο-
δοχής του Μπρουμάλ.Ο Ελγιν είχε
μεν τότε ακόμη ολόκληρη τη μύτη
του αλλά δεν είχε ενδιαφερθεί ποτέ
για την κλασική αρχαιότητα. Η
ιδέα όμως να στολίσει τόσο μεγα-
λοπρεπώς το Μπρουμάλ του άρεσε
και όταν βρέθηκε στην Πόλη την
έβαλε σε εφαρμογή και δη βελτιω-
μένη: αντί για αντίγραφα, θα έπαιρ-
νε τα ίδια τα πρωτότυπα! Το 1801,
όταν οι Αγγλοι έδιωξαν τον Ναπο-
λέοντα από την Αίγυπτο και απέ-
δωσαν τη χώρα στον σουλτάνο, το
κλίμα των αγγλο-τουρκικών σχέ-
σεων βελτιώθηκε, οπότε ο Ελγιν
ανέθεσε το ζήτημά του σε έναν νε-
αρό ιερωμένο, τον Φίλιπ Χαντ.

Ο παμπόνηρος πάστορας, που
ήξερε ότι πριν από λίγα χρόνια οι
Γάλλοι είχαν ζητήσει άδεια να απο-
σπάσουν και να πάρουν μια μετόπη
του Παρθενώνα και είχαν συναν-
τήσει την απόλυτη άρνηση του
σουλτάνου, εξεμαίευσε πονηρά
μια επιστολή που έδινε την άδεια
να έχουν «οι καλλιτέχνες του (Ελγιν)
στην Αθήνα ελεύθερη πρόσβαση
στην Ακρόπολη και να στήσουν
σκαλωσιές γύρω από τους ναούς,
έτσι ώστε να μπορούν να σχεδιά-
σουν, να μετρήσουν και να κάνουν
γύψινα αποτυπώματα των γλυ-
πτών». Την άδεια αυτή την ανα-

βάθμισε ο Ελγιν σε «φιρμάνι», πει-
θαναγκάζοντας συγχρόνως τους
τοπικούς Τούρκους αξιωματούχους
αφενός με τρομερές φοβέρες και
αφετέρου με ωκεανό από δώρα –
κρυστάλλινους πολυελαίους, υπέ-
ροχα όπλα, άλογα, τηλεσκόπια,
αμέτρητα τόπια υφάσματα μετα-
ξωτά και δαμάσκηνα. Και έτσι δε-
κάδες εργάτες βάλθηκαν να ξηλώ-
νουν όπως όπως, μετόπες, αγάλ-
ματα, αρχιτεκτονικά μέλη, βιαστικά
και άτεχνα, αδιαφορώντας για τις
μεγάλες καταστροφές που προκα-
λούσαν στα μνημεία.

Τα μπαχτσίσια και η δουλειά κό-
στιζαν – του Ελγιν τα εισοδήματα
φαγώθηκαν, το ίδιο και η κληρο-
νομιά του, η προίκα που είχε πάρει,
και τα δανεικά επίσης, άρχισε δε
και η μύτη του, που έως πρόσφατα
ήταν μια χαρά, να φαγώνεται κι αυ-
τή! Σύφιλη ήταν; Κάποια άλλη ασθέ-
νεια; Ή μήπως εκδίκηση της θεάς
Αθηνάς; Πάντως, ολοένα κάτι του
κατέτρωγε τη μύτη, όπως κατέτρω-
γαν και πάνω στην Ακρόπολη οι
άνθρωποί του τα αρχαία μνημεία.

Εκεί απάνω ήρθε και ο ίδιος να
επιθεωρήσει τους δεκάδες εργάτες
που νυχθημερόν πριόνιζαν, τσά-
κιζαν, βίαια αποσπούσαν και συ-
σκεύαζαν για εξαγωγή, αρχαιότητες.
Εκατό κιβώτια στοιβάζονταν ήδη
στον Πειραιά, ενώ ο Ελγιν «βομ-
βάρδιζε» την αγγλική κυβέρνηση
ζητώντας αποζημίωση για τα τε-
ράστια έξοδά του, τιμητικούς τίτ-
λους και πολεμικά πλοία, για να
συνοδεύσουν αυτό το πολύτιμο
φορτίο, το οποίο θεωρούσε ότι,

διακοσμώντας το Μπρουμάλ, θα
αντανακλούσε αίγλη σε όλη την
Αγγλία!

Σιωπούσε όμως η αγγλική κυ-
βέρνηση και ο Ελγιν, απένταρος,
δίχως μύτη, κυνηγημένος από τους
δανειστές του, έσυρε το 1808 στα
δικαστήρια τη γυναίκα του, που
στο μεταξύ τον είχε εγκαταλείψει,
και της ζητούσε αποζημίωση 20.000
λίρες. Εκείνη αμύνθηκε καταθέ-
τοντας τα σχετικά με την απωθη-
τική διάλυση της μύτης του συζύγου
της. Το 1812, έφθασαν στην Αγγλία
καραβοτσακισμένα τα πλοία με τα
λάφυρα του Ελγιν από την Ακρό-
πολη, και το 1816 το θέμα έφθασε
πλέον να συζητηθεί στο αγγλικό
Κοινοβούλιο.

Και εκεί άρχισε σιγά σιγά να ξε-
χνιέται, πως όλη αυτή η καταστρο-
φή είχε γίνει για να διακοσμηθεί
με τα έργα του Φειδία το σπίτι ενός
αγράμματου, μεγαλοπιασμένου,
άξεστου Βρετανού, και μια νέα θε-
ωρία άρχισε να αναδύεται: όλες
αυτές οι αρχαιότητες είχαν, λέει,
μεταφερθεί προκειμένου να «δια-
σωθούν». Και το όλο εγχείρημα
είχε γίνει «νομίμως».

Αυτά ισχυρίζεται σήμερα και ο
κ. Σούνακ. Εγώ όμως στη θέση του
θα αναλογιζόμουν ότι ακριβώς όπως
και ο Ελγιν, κατέχω μια εξαιρετική
θέση, έχω μια πάμπλουτη σύζυγο
και ελάχιστη έως ανύπαρκτη επαφή
με τον αρχαιοελληνικό πολιτισμό.
Και θα ανησυχούσα πολύ, μα πάρα
πολύ για τη μύτη μου.

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Ο Ελγιν, τα μάρμαρα και η μύτη του κ. Σούνακ
Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ     

Κουρασμένη Δύση
σε έναν άναρχο κόσμο

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η Δύση είναι κουρα-
σμένη. Η Δύση είναι
επίσης βαθιά διχα-
σμένη. Το ερώτημα
είναι πόσο κουρα-
σμένη είναι. Την

απάντηση αναζητούν με αγωνία
οι κορυφαίοι αντίπαλοί της για
να σχεδιάσουν την επόμενη ημέ-
ρα. Με πρώτο τον Ρώσο ηγέτη. Ο
Πούτιν υποτίμησε ίσως την ενό-
τητα της Δύσης και τη σφοδρό-
τητα της αντίδρασής της όταν ει-
σέβαλε στην Ουκρανία. Αλλαξε
όμως στρατηγική και τώρα παίζει
ένα παιχνίδι αντοχών. Ξέρει καλά
πως ο Ζελένσκι δεν μπορεί να αν-
τέξει για πολύ καιρό ακόμη χωρίς
την αδιάκοπη υποστήριξη των
ΗΠΑ και της Ευρώπης σε χρήματα
και όπλα. Τώρα όμως αρχίζουν να
φαίνονται έντονα τα σημάδια μιας
«στρατηγικής κόπωσης» σε σχέση
με την Ουκρανία. Στις ΗΠΑ, οι
Ρεπουμπλικανοί δεν μπορούν ακό-
μη να συμφωνήσουν στο πακέτο
βοήθειας προς το Κίεβο και η συ-
ναίνεση που είχε δημιουργηθεί
αρχίζει να κλονίζεται. Ασχέτως
του τι θα γίνει στο τέλος, κορυφαίοι
πολιτικοί και των δύο κομμάτων
αρχίζουν να ρωτούν επίμονα, πίσω
από κλειστές πόρτες: «Ποια είναι
η στρατηγική εξόδου αν η Ουκρα-
νία δεν καταφέρει να εκδιώξει
τους Ρώσους από σημαντικές πε-
ριοχές που έχουν καταλάβει;»,
«πόσο θα κοστίσει στο τέλος αυτός
ο πόλεμος;» κ.λπ.

Τον Πούτιν εξυπηρέτησε αφάν-
ταστα η κρίση στη Μέση Ανατολή.
Ο προβολέας έφυγε από την Ου-
κρανία και στράφηκε στο Ισραήλ.
Οι Αμερικανοί συνειδητοποιούν
ότι πρέπει να πληρώσουν ταυτό-
χρονα δύο πολέμους.

Ολα αυτά, βέβαια, συμβαίνουν
σε μια περίοδο κατά την οποία
έχουν σπάσει ταμπού δεκαετιών

και ο δημόσιος διάλογος διεξάγεται
υπό συνθήκες άκρας τοξικότητας,
ενίοτε και βιαιότητας. Παράδειγμα
το πώς έχει αλλάξει η συζήτηση
για τον πόλεμο στη Γάζα. Πριν
από μία δεκαετία ακόμη το δόγμα
της απόλυτης στήριξης των ΗΠΑ
στο Ισραήλ, παρά τις όποιες δια-
φωνίες μεταξύ τους, ήταν θέσφα-
το. Τώρα πια δεν είναι. Ο συνδυα-
σμός των μέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης και της επέλασης της
πολιτικής ορθότητας έχει αλλάξει
τους όρους του παιχνιδιού και το
πώς συζητούνται τα ζητήματα
εξωτερικής πολιτικής. Στην πε-
ρίπτωση του Ισραήλ, αυτό το νέο
σκηνικό έχει φτάσει στο σημείο
όπου ξυπνούν βαθιά και σκοτεινά
αντισημιτικά σύνδρομα, πράγμα
πρωτόγνωρο.

Οσο για την Ευρώπη, σίγουρα
αποτελεί το πιο κουρασμένο κομ-
μάτι της Δύσης. Ως συνήθως, πα-
ρακολουθεί τι γίνεται στις ΗΠΑ
και περιμένει... Η κούραση με τον
πόλεμο στην Ουκρανία είναι εμ-
φανής σε ορισμένες χώρες, ενώ
και η στάση απέναντι στο Ισραήλ
αποτελεί σημείο τριβής.

Εχουμε, λοιπόν, από τη μία τον
Πούτιν και άλλους ηγέτες που συ-
νιστούν τον «άξονα της αντίστα-
σης» έναντι της Δύσης, όπως τον
αποκαλούν οι Ιρανοί. Χωρίς πίεση
από μέσα κοινωνικής δικτύωσης
και την κουλτούρα της πολιτικής
ορθότητας, χωρίς ιδιαίτερο πολι-
τικό κόστος από χιλιάδες νεκρούς,
περιμένει... Από την άλλη, έχουμε
τους ηγέτες μιας κουρασμένης
Δύσης που πιέζονται αφόρητα
εσωτερικά, αλλά νιώθουν ότι αν
χαθεί το μπρα ντε φερ με τη Μό-
σχα ή την Τεχεράνη, θα χαθούν
μαζί και η ασφάλεια και η πρω-
τοκαθεδρία της Δύσης στον νέο,
άναρχο κόσμο που ξημερώνει.
Και όποιος αντέξει...

Επιμελημένη η σκη-
νοθεσία. Το περι-
βάλλον αποστειρω-
μένο. Επιβεβλημένη
αφωνία στους δη-
μοσιογράφους που

παρακολουθούσαν τις δηλώσεις
των δύο ηγετών στο Μέγαρο Μα-
ξίμου, δίχως τη δυνατότητα να
θέσουν ερωτήσεις, ώστε να απο-
φευχθεί ο κίνδυνος διαταράξεως
του κλίματος. Και όντως καλά πή-
γαν τα πράγματα. Καλές και χρή-
σιμες οι υπογραφείσες δεκαπέντε
συμφωνίες. 

Κάποιοι ανησυχούσαν μήπως
ο πρόεδρος της Τουρκίας Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν αποφάσιζε να
επιπέσει ως ταύρος εν υαλοπω-
λείω. Μόνον που ο κ. Ερντογάν
είναι κατεξοχήν πολιτικός. Και
στην παρούσα φάση, η αντιπα-
ράθεση του Τούρκου προέδρου
αφορά την πολιτική των ΗΠΑ,
της Γερμανίας και του Ισραήλ στο
δράμα των Παλαιστινίων της Γά-
ζας. 

Εξ ου και η εκτενής αναφορά
του στο μείζον αυτό ζήτημα κατά
την τοποθέτησή του μετά τις συ-
νομιλίες του με τον πρωθυπουργό
Κυριάκο Μητσοτάκη. Ως ηγέτης
της μόνης ισλαμικής χώρας που
είναι μέλος του ΝΑΤΟ από το 1952,
είχε την υποχρέωση να το κάνει,
δοθέντος ότι όλα τα άλλα μέλη
της Ατλαντικής Συμμαχίας αντι-
δρούν «χλιαρά» στις υπερβασίες
του Ισραήλ στη Γάζα. Απλώς αγω-
νιούν για το ενδεχόμενο εκδηλώ-
σεως τρομοκρατικών επιθέσεων. 

Ο κ. Μητσοτάκης ανακοίνωσε
με ιδιαίτερη ικανοποίηση την
υπογραφή «κοινής διακηρύξεως
φιλίας και συνεργασίας», 93 χρόνια
μετά τη συμφωνία Βενιζέλου - Κε-
μάλ, που υπέγραψε εκ μέρους του
Ατατούρκ ο τότε Τούρκος πρω-
θυπουργός Ισμέτ Ινονού με τον
Ελληνα ομόλογό του Βενιζέλο. 

Το κείμενο της κοινής διακη-
ρύξεως «δεν είναι δεσμευτικό»
και «δεν παράγει νομικά δικαιώ-
ματα». Ο κ. Μητσοτάκης και οι
επιτελείς του λησμόνησαν ασφα-

λώς ότι ο κ. Ερντογάν είχε κατ’
επανάληψη επικρίνει δημοσίως
τον Ινονού, τον οποίο μάλιστα
είχε χαρακτηρίσει «μεθύστακα»,
διότι δεν υπερασπίσθηκε τα τουρ-
κικά συμφέροντα. Αλλά αυτά θε-
ωρούνται τυπικότητες εδώ. 

Με ιδιαίτερη ικανοποίηση ο κ.
Ερντογάν χαιρέτισε το κλείσιμο
του καταυλισμού φιλοξενίας του
Λαυρίου – κέντρο συνωμοσίας
Κούρδων τρομοκρατών κατά την
Αγκυρα. Οπως επίσης και την πα-
ροχή ετήσιας βίζας επισκέψεως
–επταημέρου διαρκείας συνολι-
κώς– Τούρκων πολιτών σε δέκα
νησιά του Ανατολικού Αιγαίου,
περιλαμβανομένου του Καστελ-
λόριζου. Κυρίως διότι έγινε κατόπιν
εγκρίσεως από την Ε.Ε. 

Βεβαίως ο κ. Ερντογάν ανα-
φέρθηκε στην τουρκική μειονό-
τητα της Θράκης, όπως συμβαίνει
μονίμως επί σειράν ετών. Στην
Οθωμανική Αυτοκρατορία δεν
αναγνωρίζονταν «μειονότητες»,
αλλά «μιλλέτ» στη βάση της θρη-
σκείας. Και η ανταλλαγή των πλη-
θυσμών έγινε στη βάση του θρη-
σκεύματος. Μετά την εγκαθίδρυση
της εθνικιστικής Τουρκίας τα
πράγματα άλλαξαν φυσικά. 

Κατά παρέκκλιση των συμφω-
νηθέντων, ο κ. Μητσοτάκης δευ-
τερολόγησε τονίζοντας ότι η Λω-
ζάννη αναφέρεται στη «μουσουλ-
μανική» μειονότητα. Και ο κ. Ερν-
τογάν έκρινε σκόπιμο να μη δευ-
τερολογήσει και χειροκρότησε
θέτοντας τέλος στην παράσταση.
Εχει τους λόγους του να μη δια-
ταραχθεί το θετικό κλίμα – απροσ-
διορίστου διαρκείας. 

Τέλος, ο κ. Μητσοτάκης με ιδι-
αίτερη ικανοποίηση εξέφρασε
την πρόθεσή του να επισκεφθεί
την Τουρκία πριν από την επίσημη
σύνοδο του ΝΑΤΟ στις ΗΠΑ. Και
ως ευγενής οικοδεσπότης ο κ.
Ερντογάν είπε πως ευχαρίστως
θα τον φιλοξενήσει. Εθιμοτυπικές
παρεκκλίσεις. Κατά τα άλλα ήμα-
σταν όλοι μια ωραία ατμόσφαιρα.
Αναμένουμε με ενδιαφέρον τη
συνέχεια. 

Ωραία ατμόσφαιρα 
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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Κοινή Διακήρυξη Φιλίας
και Συνεργασίας Ελλά-
δας-Τουρκίας 2023, 7
Δεκεμβρίου: «Τα Μέρη
συμφωνούν να συμμε-
τέχουν σε συνεχείς

εποικοδομητικές και ουσιαστικές δια-
βουλεύσεις με βάση τους ακόλουθους
πυλώνες: (α) Πολιτικός Διάλογος: σε
θέματα αμοιβαίου συμφέροντος, Διε-
ρευνητικές/Διαβουλευτικές συνομιλίες
(β) Θετική Ατζέντα, στο πλαίσιο του
ενισχυμένου Κοινού Σχεδίου Δράσης,
που περιλαμβάνει μέτρα κοινού εν-
διαφέροντος στους τομείς της επιχει-
ρηματικότητας και όποιον άλλο τομέα
συμφωνηθεί από κοινού, με στόχο
την επίτευξη σημαντικών και συγκε-
κριμένων παραδοτέων, εξορθολογί-
ζοντας και επικαιροποιώντας συνεχώς
την ατζέντα, με δομημένο τρόπο και
νέα θέματα».

Από την επίσκεψη Ερντογάν στην
Αθήνα, το πιο μεγάλο όφελος αφορά
το κλίμα που καλύπτει τις ε/τ σχέσεις.
Το καλό κλίμα επιτρέπει την πρόοδο,
βοηθά τις νέες συμφωνίες και τοποθετεί
τις διαφωνίες μέσα σε ένα ασφαλές
περιβάλλον στο πιο υψηλό επίπεδο
ηγετών, ΥΠΕΞ, ΥΠΑΜ. Την παραμονή
της επίσκεψής του στην Αθήνα ο Τ.
Ερντογάν μίλησε στην εφημερίδα «Η
Καθημερινή». Το κεντρικό μήνυμα της
συνέντευξης διευκόλυνε τις επαφές
στην Αθήνα την επομένη ημέρα: «Κυ-
ριάκο φίλε μου, δεν σας απειλούμε, αν
δεν μας απειλήσετε. Δεν υπάρχει κανένα
πρόβλημα που δεν μπορούμε να λύ-
σουμε μέσω του διαλόγου. Η αντίληψη
“win-win” βρίσκεται ήδη στον πυρήνα
της προσέγγισης της Τουρκίας στις
διεθνείς σχέσεις και τη διπλωματία».

Ο Τ. Ερντογάν μίλησε και για τα
πολύπλοκα στο Αιγαίο: «Υπάρχουν
πολλά αλληλένδετα προβλήματα που
πρέπει να λυθούν εκτός από την υφα-
λοκρηπίδα. Όταν προσφεύγουμε στη
διεθνή δικαιοσύνη, δεν πρέπει να
αφήνουμε κανένα πρόβλημα πίσω».

Ο Τ. Ερντογάν κάνει «ήπια» ανα-
φορά σε σχέση με τις διαβουλεύσεις
του 2003 –οι διπλωμάτες που ετοίμα-
σαν το κείμενο της συνέντευξής του
προφανώς έχουν υπόψη τους τον σχε-
τικό φάκελο. Ρεπορτάζ Β. Νέδος, «Κ»,
16/6/2019: «Η Ελλάδα τασσόταν υπέρ
μιας κλιμακωτής επέκτασης των Χ.Υ.
(6, 8, 9 και 12) ώστε να μην εμποδίζεται
η διεθνής ναυσιπλοΐα, ενώ η τουρκική
πλευρά είχε μια διαφορετική ερμηνεία,
καθώς εξέφραζε ενστάσεις για την
κλιμακωτή επέκταση, τασσόμενη αλ-
λού υπέρ των 6 και αλλού υπέρ των
12 ν.μ. Σε περίπτωση συμφωνίας, ανα-
λόγως θα προσαρμοζόταν και ο ενα-
έριος χώρος (ως γνωστόν η Ελλάδα
έχει παντού εναέριο χώρο 10 ν.μ.). Το
2003 είχε διαμορφωθεί μια εικόνα πι-
θανής συμφωνίας για τα Χωρικά Ύδα-
τα, αλλά και να γίνει από κοινού προ-
σφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο της
Χάγης. Όπως υπολογίζουν πηγές με
γνώση των συζητήσεων, η Ελλάδα
από περίπου 40% του Αιγαίου το οποίο
υπάγεται στην εθνική επικράτεια (Χω-
ρικά Ύδατα), θα πήγαινε περίπου στο
60%, με την Τουρκία να κινείται, αν-
τιστοίχως, από το περίπου 6% στο
8%-9%. Προφανώς, η υπόλοιπη έκταση
θα αποτελούσε τα Διεθνή Ύδατα».

Ο πρόεδρος της Τουρκίας υπογράμ-
μισε ότι «έχουμε τη βούληση, στη
βάση της αμοιβαίας εμπιστοσύνης να
αναπτύξουμε τη συνεργασία μας σε

πολλούς τομείς σημαντικούς για τις
χώρες και την περιοχή μας. Θέλουμε
να ενισχύσουμε τις σχέσεις και να ζή-
σουμε ειρηνικά σε αυτή τη γεωγρα-
φία». Ζητήματα «χαμηλής πολιτικής»
έχουν ειδική αξία στην περίοδο αυτή:
το εμπόριο, οι συναλλαγές, η ενέργεια,
οι επισκέψεις, ο τουρισμός, ο αθλη-
τισμός (όπως Ε. Αταμάν στον Πανα-
θηναϊκό, Δ. Ιτούδης στην Φενέρμπα-
χτσε). Δεν λύνουν τα παλαιά τα προ-
βλήματα, αλλά κτίζουν γέφυρες επι-
κοινωνίας, χρήσιμες για το μέλλον.
Το RND, Γερμανικό Δημοσιογραφικό
Δίκτυο, επιχειρεί τη δική του εξήγηση
στα νέα δεδομένα (6/7): «Ενώ κατά το
πρώτο τρίμηνο οι Τούρκοι πιλότοι πα-
ραβίασαν 1.164 φορές τον ελληνικό
εναέριο χώρο, από τον Απρίλιο μέχρι
τον Νοέμβριο καταγράφηκαν μόλις
οχτώ περιστατικά. Από τον Σεπτέμβριο
οι μεταναστευτικές ροές από την Τουρ-
κία μειώθηκαν κατά 60%. Οι περισ-
σότεροι επενδυτές του εξωτερικού
και οι σημαντικότεροι εμπορικοί εταί-
ροι της Τουρκίας εδρεύουν στην Ευ-
ρώπη». Το RND συμπεραίνει «πως ο
Τ. Ερντογάν επιθυμεί πράγματι τη
μείωση των εντάσεων». 

Στη Λευκωσία ο κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος (6/12) σημείωσε ότι «η βελ-
τίωση σχέσεων Ελλάδας-Τουρκίας
είναι συνυφασμένη με το Κυπριακό,
αφού αυτή η βελτίωση μπορεί να έχει
θετικό αντίκτυπο και στο Κυπριακό».
Ο ΠτΔ ανέφερε επίσης (7/12) πως «θε-
ωρώ ότι η βελτίωση των ε/τ σχέσεων
είναι κάτι που θα βοηθήσει και τις
δικές μας προσπάθειες».

Ο θετικός «αντίκτυπος» δεν μετα-
φέρεται στη Λευκωσία με κάποιο πε-
ριστέρι. Μόνο η εργασία πάνω σε έγ-

γραφα μετρά, εφόσον πάμε μπροστά
με το Πλαίσιο Γκουτέρες. Αυτό το σήμα
εξέπεμψε η Ε.Ε. Σε έγγραφο για την
επικείμενη σύνοδο του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου (14-15/12) σημειώνεται
πως, πρώτο, «Μόνο ο συνολικός εκ-
συγχρονισμός της Τελωνειακής Ένω-
σης (Τ.Ε.) μπορεί να δώσει πλήρη προ-
οπτική στην νέα Ευρωτουρκική Οικο-
νομική Συνεργασία». Δεύτερο, η Τουρ-
κία καλείται «να επαναβεβαιώσει τη
δέσμευσή της στις συνομιλίες επίλυσης
του Κυπριακού υπό την αιγίδα του
ΟΗΕ», άρα η Ε.Ε. επαναλαμβάνει τη
θέση της «όχι σε δύο κράτη», και τρίτο,
και τα δύο πιο πάνω συνδέονται καθώς
«η πλήρης αξιοποίηση της θετικής
ατζέντας με την Τουρκία θα παραμείνει
εξαιρετικά επίμαχη στην απουσία της
επίλυσης του Κυπριακού». Η Ε.Ε. δη-
λώνει: «αξιοποίηση της θετικής ατζέντας
με την Τουρκία για επίλυση του Κυ-
πριακού», άρα υπάρχει πεδίο για δι-
πλωματικές δράσεις σε Βρυξέλλες, Άγ-
κυρα, Λευκωσία. Οι δράσεις καλύπτουν
τρεις ενότητες: α) Διαπραγματεύσεις
Ε.Ε.-Τουρκίας για ανανέωση της Τ.Ε.,
(β) η Λευκωσία με τα Έξι Σημεία του
Πλαισίου Γκουτέρες μπροστά, αν γυ-
ρίσει στο «πρωτόκολλο της Άγκυρας»,
όπως έγινε το 2005, απλώς θα κάνει
μία (ακόμη) τρύπα στο νερό, (γ) η απε-
σταλμένη του γ.γ. για την Κύπρο Maria
AngelaHolguinCuellar, πρώην υπουρ-
γός εξωτερικών της Κολομβίας, θα
έρθει για εξάμηνη αποστολή. Αν ακόμη
μία αδράνεια από τη Λευκωσία, η Τ.Ε.
θα προχωρήσει μόνη της σε «απάντη-
ση» σε όσους θεωρούν ότι βρέχει ευ-
καιρίες όποτε τις παραγγείλουμε!

Η κλιμακωτή διπλωματία
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Ενα κορίτσι ελέγχει το κατεστραμμένο αυτοκίνητο της οικογένειάς της στη σκηνή ενός ολονύκτιου βομβαρδισμού στο Χάρκοβο της ανατολικής Ουκρανίας.
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Για να παραφράσουμε τη γνωστή φρά-
ση-τίτλος της ομιλίας, σε καιρό πολέμου,
του Ουίνστον Τσώρτσιλ, “Never was so
much owed by so many to so few”, στο
χρονικό πλαίσιο του Κυπριακού που δια-
νύουμε θα λέγαμε πως «ποτέ άλλοτε στην

ιστορία του Κυπριακού, κρίνονται τόσα πολλά σε τόσο
μικρό διάστημα». Και με το παράθυρο του χρόνου να
είναι, αυτή την φορά, εξαιρετικά μικρό και σύντομο. 

Το πρώτο εξάμηνο, εξάλλου, του 2024 είναι το πιο
κρίσιμο στην ιστορία των αδιεξόδων του Κυπριακού.
Μέσα σε έξι μήνες ο ΟΗΕ θα έχει έναν –ας μην μείνουμε
στον τίτλο του– διπλωμάτη που μαζί του θα συμβούν
δύο τινά: Ή δεν θα αφιχθεί ποτέ στην Κύπρο εντείνοντας
έτσι το αδιέξοδο των συνομιλιών του Κυπριακού στον
έβδομο, πλέον χρόνο του. Εντάσσοντας το άλυτο εθνικό
μας θέμα σε ένα κενό χρόνου. Ή, πιθανότερα, θα αφιχθεί
στην Κύπρο και σε ένα μικρό περιθώριο χρόνου, έξι
μηνών, θα κρίνει αν υπάρχουν τα περιθώρια για την
επάνοδο στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων. Με τα
κυρίαρχα σενάρια εδώ να παραμένουν ως προς την
αποτυχία επίτευξης του στόχου ή στην επάνοδο –πάλι
με την πίεση του χρόνου να παραμένει στη δική μας
πλευρά. Πώς ο χρόνος κρίνεται, φιλοσοφικά, ως μέτρο
πίεσης; Στην περίπτωση των άλυτων ζητημάτων διεθνούς
φύσεως συνδέεται με την ανθεκτικότητα, την προοπτική

της έκβασης (θετική ή
αρνητική) και της πα-
ρόδου της (ως μέτρο
σύγκρισης/αξιολόγησης
αυτής της έκβασης) και
φυσικά με την επόμενη
ημέρα. Στο σημείο που
βρισκόμαστε, μετά το
2017, η ανθεκτικότητα
της Κ.Δ. παραμένει αν-
τικείμενο καθημερινού
αγώνα, η έκβαση κρίνε-
ται ως προς τα τετελε-
σμένα σε εδαφικό, ΑΟΖ,
την πορεία της λεγόμε-

νης «ΤΔΒΚ» και φυσικά την καθημερινότητα (π.χ. η
νεκρή ζώνη και πώς επηρεάζει τους κατοίκους εγγύς
της) και η επόμενη μέρα παραμένει ένα μεγάλο ερω-
τηματικό –στην περίπτωση της μη εξεύρεσης λύσης
στο Κυπριακό. Αυτό το εξάμηνο συνεπώς παραμένει
αμείλικτο. Ως προς το τι θα συζητήσουμε αν επιστρέψουμε
στο τραπέζι του διαλόγου –πριν φτάσουμε στις επιμέρους
λεπτομέρειες του Κυπριακού–, ως προς το τι επιδιώκουμε,
συλλογικά ως κοινωνία και ως πολιτικές ηγεσίες και
φυσικά σε σχέση με το Plan B σε περίπτωση που μετά
την πάροδο του εξαμήνου δεν υπάρχουν οι προϋποθέσεις
για επιστροφή στις διαπραγματεύσεις. Αν δει εξάλλου
κανείς, αναστοχαστικά, την ιστορία του Κυπριακού
μετά το 2017, έχουμε απωλέσει ένα ισχυρό τακτικό πλε-
ονέκτημα. Τον χρόνο perse. Η πλευρά μας διαχειρίζονταν
τον χρόνο ακόμη και αν οι συνομιλίες αποτύγχαναν.
Έβρισκε τον δρόμο, τόσο η Κ.Δ. όσο και η ελληνοκυ-
πριακή πλευρά να διαχειρίζεται το tempo, την έκβαση
και την επόμενη ημέρα. Αυτό μετά το Κραν Μοντανά
άλλαξε άρδην. Και το άλλαξε η Τουρκία που προχώρησε
σε σειρά τετελεσμένων σε στεριά και θάλασσα στο-
χεύοντας όχι μόνο στο στάτους κβο αλλά και στη βάση
εξεύρεσης λύσης στο Κυπριακό –με την λογική των
δύο κρατών και της κυριαρχικής ισότητας να εισέρχεται,
προς το παρόν ανεπιστρεπτί, στη δημόσια σφαίρα της
Άγκυρας και της τουρκοκυπριακής ηγεσίας με συνέπεια. 

Το 2024, και δεν το γράφω σαν «Μέγας Εγκυκλοπαι-
δικός Καζαμίας» αλλά με όσο ρεαλισμό μπορώ να επι-
στρατεύσω, διαγράφεται κρίσιμο και σημαντικό για
την πορεία του Κυπριακού και όχι μόνο για την, ιδού
πάλι, χρονική σημειολογία των 50 χρόνων από το 1974
και την τραγωδία της τουρκικής εισβολής. Θα διαμορ-
φώσει, οριστικά ίσως, το Κυπριακό όπως το γνωρίσαμε
ιστορικά ως άλυτο ζήτημα διεθνών σχέσεων, ως ζήτημα
εισβολής και κατοχής αλλά και εθνοτικής σύγκρουσης
–νωρίτερα. Και ο χρόνος όταν δεν είναι κρίσιμος, όπως
το εξάμηνο μπροστά μας, είναι αμείλικτος. 

Το πιο κρίσιμο
εξάμηνο
Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

<<<<<<

Αν δει εξάλλου κα-
νείς, αναστοχαστι-
κά, την ιστορία του
Κυπριακού μετά το
2017, έχουμε απω-
λέσει ένα ισχυρό τα-
κτικό πλεονέκτημα.
Τον χρόνο per se. 

Τ έτοιεςμέρες πριν από ένα χρό-
νο ο κ. Ερντογάν απειλούσε
την Ελλάδα με τον νέο τουρ-

κικό πύραυλο «Τυφώνα». Δήλωνε
στις 10.12.2022 στη Σαμψούντα:
«Τώρα αρχίσαμε να φτιάχνουμε
τους πυραύλους μας. Φυσικά, αυτή
η παραγωγή τρομάζει τον Ελληνα.
Οταν λες «Tayfun» (Τυφώνας), ο Ελ-
ληνας φοβάται. Στην Ελλάδα λένε
ότι θα χτυπήσει την Αθήνα. Φυσικά
και θα χτυπήσει, αν δεν κάτσετε
ήρεμα». Ενα χρόνο μετά ο Τούρκος
πρόεδρος όχι μόνο έχει ξεχάσει τις
απειλές, αλλά πραγματοποίησε την
πιο θερμή επίσκεψη που έχει κάνει
εκπρόσωπος της Τουρκίας στην Ελ-
λάδα στα χρόνια της Μεταπολίτευ-
σης. Υπεγράφη μάλιστα Διακήρυξη
Φιλίας και Καλής Γειτονίας με την
Ελλάδα, που μπορεί να μην έχει νο-
μική ισχύ, αλλά έχει σημαντική συμ-
βολική αξία καθώς σημειώνει ότι

Ελλάδα και Τουρκία θα πρέπει «να
επιλύουν οποιαδήποτε διαφορά με-
ταξύ τους με φιλικό τρόπο μέσω
απευθείας διαβουλεύσεων ή με άλλα
μέσα αμοιβαίας επιλογής σύμφωνα
με τον Χάρτη των Ηνωμένων
Εθνών». Τι άλλαξε, άραγε, από τότε
που ο κ. Ερντογάν δήλωνε «Μητσο-
τάκης γιοκ», απειλούσε με πυραύ-
λους την Αθήνα και προειδοποιούσε
ότι αν οι Ελληνες δεν συμπεριφερ-
θούν σωστά, η Τουρκία «θα έρθει
ξαφνικά ένα βράδυ»; 

Κανείς δεν μπορεί να είναι βέ-
βαιος για το τι συμβαίνει στο μυαλό
του κ. Ερντογάν. Μπορεί όλο αυτό
να μην είναι τίποτε άλλο παρά ακόμη
μία στρατηγική κίνηση ή ακόμη
ένα από τα γνωστά «ζιγκ-ζαγκ» του
σουλτάνου. Κανείς δεν γνωρίζει
πόσο μπορεί κρατήσει αυτή η θετική
στάση του Τούρκου προέδρου έναντι
της Ελλάδας – έχει επανειλημμένως

αποδείξει, εξάλλου, ότι είναι απρό-
βλεπτος, διπρόσωπος και ευμετά-
βλητος όπως ο υδράργυρος. 

Το σίγουρο είναι ότι μεταξύ Δε-
κεμβρίου 2022 και Δεκεμβρίου 2023
μεσολάβησαν οι καταστρεπτικοί
σεισμοί στην Τουρκία με δεκάδες
χιλιάδες νεκρούς (και την Ελλάδα
να δείχνει μεγάλη αλληλεγγύη),
αλλά και η εκλογική νίκη Ερντογάν
που επισφράγισε την απόλυτη κυ-
ριαρχία του Τούρκου προέδρου στην
πολιτική σκηνή της γείτονος. 

Με άλλα λόγια, ο ίδιος ο κ. Ερν-
τογάν αντελήφθη ότι δεν έχει πλέον
την ανάγκη να χτυπάει «τα τύμπανα
του πολέμου» για να προσελκύσει
τους εθνικιστές ψηφοφόρους. Και
γνωρίζει ότι η καλή σχέση του με
την Ελλάδα μπορεί να αποτελέσει
διαβατήριο για την οικονομική βοή-
θεια σχετικά με τη στήριξη της
ασθμαίνουσας οικονομίας του από

την Ε.Ε. αλλά και για την άρση του
εμπάργκο των Αμερικανών σε αν-
ταλλακτικά και στον εκσυγχρονισμό
των τουρκικών F-16, το οποίο έχει
διαλύσει την πολεμική του αερο-
πορία – το ισχυρότερο κάποτε όπλο
της χώρας του. Σημαντικό ρόλο στη
στροφή Ερντογάν, πάντως, έπαιξε
η ισχυροποίηση της Ελλάδας διε-
θνώς με διπλωματικές πρωτοβουλίες
σε Ευρώπη και ΗΠΑ. Πρωτοβουλίες
που οδήγησαν στην ενίσχυση των
εξοπλιστικών προγραμμάτων της
Αθήνας, με την υπογραφή αμυντι-
κών συμφωνιών με ΗΠΑ και Γαλλία.
Που είχαν ως αποτέλεσμα, πρώτον,
την προμήθεια γαλλικών φρεγατών
και πολεμικών αεροσκαφών 5ης γε-
νιάς Rafale και, δεύτερον, την ενί-
σχυση της Σούδας και την παρά-
καμψη των Δαρδανελλίων μέσω της
Αλεξανδρούπολης – μεγάλη υπο-
βάθμιση της στρατηγικής σημασίας

της Τουρκίας. Πάντως, η διαφαινό-
μενη νέα σελίδα στις ελληνοτουρ-
κικές σχέσεις και η συνέχιση της
περιόδου των «ήρεμων νερών» στο
Αιγαίο είναι ιδιαίτερα ωφέλιμη για
την Αθήνα – όσο κι αν κρατήσει.
Δεν πρέπει να καλλιεργούμε προσ-
δοκίες ότι μια μακρά περίοδος νη-
νεμίας στα ελληνοτουρκικά θα λύσει
τα δύσκολα προβλήματα του Αιγαίου.
Βελτιώνει, όμως, τις σχέσεις των
δύο χωρών και ενισχύει την εμπι-
στοσύνη (π.χ. το θέμα της προσω-
ρινής βίζας σε Τούρκους για δέκα
νησιά του Αιγαίου έχει μεγάλη ση-
μασία για την Τουρκία), ενώ δημι-
ουργεί κατάλληλο έδαφος να τεθούν
με ειλικρίνεια σε βάθος χρόνου ακό-
μη και τα θέματα υψηλής πολιτικής,
μην αποκλείοντας κάποτε συμφωνία
προσφυγής στη Χάγη για υφαλο-
κρηπίδα και ΑΟΖ. Συγχρόνως δίνει
τη δυνατότητα στην Ελλάδα να ολο-

κληρώσει με συστηματικό τρόπο
το εξοπλιστικό της πρόγραμμα και
να εξισορροπήσει την πλάστιγγα
στο Αιγαίο, η οποία γέρνει υπέρ των
Τούρκων τα τελευταία χρόνια. Αρ-
κετοί είναι αυτοί σε Ελλάδα και
Τουρκία που δεν συμφωνούν με αυ-
τή την ελληνοτουρκική προσέγγιση,
με τη λογική ότι «μας κοιμίζει και
μας αφήνει ακάλυπτους απέναντι
στον άγριο λύκο που καιροφυλακτεί».
Με αυτή τη λογική, όμως, οι Γάλλοι
και οι Γερμανοί που είχαν εκατομ-
μύρια νεκρούς στις μεταξύ τους
συγκρούσεις στον Α  ́και τον Β  ́Παγ-
κόσμιο Πόλεμο θα έπρεπε να είναι
ακόμη στα μαχαίρια. Και να μην
αποτελούν τη σπονδυλική στήλη
της Ε.Ε. Ας αξιοποιήσουμε, λοιπόν,
την ευκαιρία που ανοίγεται χωρίς
να ξεχνάμε ότι η διαφαινόμενη λια-
κάδα σήμερα δεν αποκλείει τους
επικίνδυνους τυφώνες αύριο. 

Ας δώσουμε ακόμη μία ευκαιρία
Του ΝΟΤΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     15Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 10 Δεκεμβρίου 2023

Στις 5 Δεκεμβρίου
2023 παρουσιάστηκε
η τελευταία έκδοση
των αποτελεσμάτων
της αξιολόγησης των
επιδόσεων των μα-

θητριών και μαθητών σε 79 χώρες
του ΟΑΣΑ που έλαβαν μέρος στην
έρευνα. Η έκθεση, γνωστή με το
ακρώνυμο PISA 2022, παρατηρεί
μια άνευ προηγουμένου πτώση
από το 2000 στα αποτελέσματα
των μαθητών στα μαθηματικά και
στην κατανόηση κειμένου, ενώ
λίγο καλύτερα είναι τα αποτελέ-
σματα στις φυσικές επιστήμες.

Η κατανόηση κειμένου και τα
μαθηματικά είναι τυπικά παραδείγ-
ματα δύο ειδών λογικής, της υπερ-
βατικής και της τυπικής ή φορμα-
λιστικής λογικής ή, όπως το έθεσε
ο Πασκάλ, της «λεπταισθησίας της
κρίσης» (finesse de l’esprit) και του
«πνεύματος της γεωμετρίας» (esprit
de géometrie). Η πρώτη αφορά την
κρίση ανθρώπινων χαρακτήρων,
την κατανόηση των παθών, των
ελαττωμάτων και των αρετών των
ανθρώπων μέσα στα κοινωνικά σύ-
νολα. Προϋποθέτει εμπειρία και
ψυχικό πλούτο, βιώματα και μελέτη

του άλλου, σύνδεση με διαφορετικά
πολιτισμικά χαρακτηριστικά, ικα-
νότητα ανάλυσης των προθέσεων
του άλλου και εξαγωγής ορθών ηθι-
κών συμπερασμάτων.

Ως ικανός στον τομέα αυτό ανα-
φέρεται από τον Όμηρο ο πολυ-
μήχανος Οδυσσέας, «που γνώρισε
τις πόλεις και τις νοοτροπίες πολλών
ανθρώπων». Η δεύτερη λογική, η
γεωμετρική, αφορά την ικανότητα
κατασκευής συστημάτων σκέψης,
ξεκινώντας από τις πρώτες και αδια-
φιλονίκητες αλήθειες και καταλή-
γοντας με λογική ακρίβεια σε ορθά
πορίσματα. Η πρώτη στηρίζεται
στη διαίσθηση και αφορά την ηθική
πράξη, η δεύτερη στη λογική και
αφορά τον τρόπο σύνταξης ενός
επιχειρήματος. Η άνευ προηγου-
μένου πτώση του επιπέδου των
δύο αυτών τύπων έλλογης επεξερ-
γασίας των δεδομένων του περι-
βάλλοντος στο οποίο ζούμε ισοδυ-
ναμούν με «φτωχοποίηση» του «κό-
σμου» μας.

Στην προσπάθειά του να χτυ-
πήσει τον περιρρέοντα θετικισμό
και επιστημονισμό της εποχής του
μεσοπολέμου, που οδήγησε στους
ολοκληρωτισμούς και τις θηριωδίες

του ναζιστικού καθεστώτος, ο Χούσ-
σερλ πρότεινε ως αρχή της επιστή-
μης τον όρο «κόσμος της ζωής (Le-
benswelt)». Με τον όρο αυτό εν-
νοούσε το σύνολο των σημασιο-
δοτήσεων και των σχέσεων που
ένας πολιτισμός είχε δημιουργήσει
ανάμεσα στον άνθρωπο και τα όντα
που τον περιβάλλουν.

Έτσι, ο αρχαιοελληνικός «κό-
σμος» δεν ήταν το φυσικό περι-
βάλλον κατά την Αρχαιότητα, αλλά
ο συμβολικός κόσμος στον οποίο
ζούσαν πραγματικά οι Έλληνες
της εποχής, με τους θεούς και του
δαίμονές τους, τις πίστεις και τις
δοξασίες τους, τους μύθους και τις
επιστήμες τους. Ακόμη και τα ζώα
έχουν «κόσμο», εγγενές δηλαδή σε
κάθε είδος σύστημα νοηματοδο-
τήσεων, με τη διαφορά ότι οι «κό-
σμοι» τους, σε σχέση με εκείνους
των ανθρώπων, είναι φτωχοί. Από
τον φαντασιακό κόσμο ξεπήδησαν
οι θεσμοί, μας δίδαξε ο Καστοριά-
δης, όχι μόνο κοινωνικοί, νομικοί
και πολιτικοί, αλλά και επιστημο-
νικοί, καλλιτεχνικοί και αισθητικοί.
Από το ίδιο «βλέμμα» γεννήθηκαν
το αρχαίο θέατρο, ο Παρθενώνας,
η φιλοσοφία και η γεωμετρία. Με

την εισαγωγή της έννοιας του «κό-
σμου», ο Χούσσερλ είχε επιτύχει
να αντιστρέψει τους όρους με τους
οποίους οι θετικές λεγόμενες επι-
στήμες επέβαλαν τη μεθοδολογία
τους στις ιστορικές και φιλοσοφικές
επιστήμες.

Κατέληξε έτσι στο περίφημο
συμπέρασμά του ότι δεν «υπάρχει
ζωολογία των εθνών» (1935), που
θα κατέτασσε τους λαούς σε ανώ-
τερους και κατώτερους, όπως ισχυ-
ριζόταν το κυρίαρχο στις βιολογικές
επιστήμες πνεύμα της εποχής, εκεί-
νο του νεοδαρβινισμού. Συνεπώς
μαθηματικά και λογοτεχνία δεν
αποτελούν ξεχωριστούς, στεγανούς
μεταξύ τους, τομείς σκέψης και
γνώσης, αφού τα πρώτα υπερέχουν
σε λογική συγκρότηση, ενώ και οι
δύο αυτές αντιλήψεις του «κόσμου»
μας ανήκουν στο ίδιο σύστημα
νοηματοδοτήσεων. Μάλιστα, μο-
λονότι θεωρούμε τα μαθηματικά
και τις «θετικές» επιστήμες ανε-
ξάρτητες από το συλλογικό φαν-
τασιακό, το γεγονός και μόνο της
αδυναμίας να σκεφτούμε τα μαθη-
ματικά εκτός ενός γλωσσικού πε-
ριβάλλοντος, προτάσσει τη γλώσσα
και όχι τα μαθηματικά σύμβολα ως

βασική γνώση πάνω στην οποία
στηρίζονται οι επιστήμες.    

Αυτό το οποίο καταδεικνύει η
τελευταία έκθεση της PISA είναι
μια άνευ προηγουμένου φτωχο-
ποίηση των ανθρώπινων «κόσμων»
κατά τις πρώτες δεκαετίες του 21ου
αιώνα. Το δεύτερο σημαντικό συμ-
πέρασμα είναι ότι κύρια αιτία της
φτωχοποίησης αυτής δεν είναι η
αμέλεια της διδασκαλίας επιστη-
μονικών μαθημάτων – επιστήμη,
τεχνολογία, μηχανική, μαθηματικά
(STEM) – σε δημοτικά, γυμνάσια
και λύκεια, αλλά η φτωχή ή ανύ-
παρκτη διδασκαλία ιστορικών, φι-
λολογικών και φιλοσοφικών μαθη-
μάτων.

Αν η διδασκαλία των επιστημών
ξεκινά στο σχολείο, η γλώσσα και
οι γλωσσικές δεξιότητες όπως η
κατανόηση, ξεκινούν από την οι-
κογένεια, γεννιούνται μέσα στο
στενό συγγενικό και φιλικό περι-
βάλλον. Η γλωσσική ευφυία ενός
παιδιού τρέφεται από τα διηγήματα
που θα του διαβάσουν οι γονείς
του στο κρεβάτι πριν κοιμηθεί και
από τα βιβλία που θα δει στο σπίτι
του και που θα διαβάσει αργότερα
μόνο του. Σε όλες δε τις βαθμίδες

του εκπαιδευτικού συστήματος,
το κύριο μάθημα πάνω στο οποίο
στηρίζονται όλα τα άλλα είναι η
τέχνη του λόγου, η ικανότητα του
ατόμου να χειρίζεται νοήματα, να
τα εκφράζει και να θέτει έλλογα
τους προβληματισμούς του.

Η γλωσσική ανεπάρκεια όμως
σχετίζεται και με ηθικά φαινόμενα,
όπως η ενδοσχολική βία και η αύ-
ξηση της παραβατικότητας σε ανή-
λικους μαθητές και μαθήτριες γε-
νικότερα. Τα μαθηματικά δεν με-
ταδίδουν εμπειρίες ζωής, όπως η
λογοτεχνία. Ορθά λέγεται ότι όποιος
δεν διαβάζει λογοτεχνία ζει μόνο
μια ζωή, ενώ όποιος διαβάζει ζει
μαζί με τη δική του και τις ζωές
των ηρώων και των ηρωίδων της.
Όσες και όσοι δε μιλούν δύο γλώσ-
σες είναι αλεπούδες, έγραψε ο Μα-
κιαβέλλι. Και αυτό γιατί η κριτική
σκέψη είναι αποτέλεσμα πολιτι-
σμικών συγκρίσεων ατόμων που
βιώνουν με την ίδια ένταση δια-
φορετικούς γλωσσικούς πολιτι-
σμούς.        

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

«Δώσε λάμψη στο φως σου»
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Μόνος ένας νέος
Ιωάννης Καποδί-
στριας, με την ευ-
στροφία και την πο-
νηριά του, μπορεί να
φέρει νέες «πατάτες»

και να σώσει αυτόν τον έρμο τόπο
από τις κουτοπονηριές, αξιωμα-
τούχων και πολιτών. Ο πρώην πρό-
εδρος Γιώργος Βασιλείου, ίσως ο
μόνος ηγέτης αυτού του τόπου, ο
οποίος άνοιξε νέους δρόμους στην
οικονομία, όταν ανέλαβε την εξου-
σία, έλεγε ότι συμφέρουν οι υπε-
ρωρίες στο Δημόσιο και μάλιστα
θα πρέπει να φορολογούνται και
με χαμηλότερο συντελεστή. Ο άν-
θρωπος, με τις εμπειρίες στον επι-
χειρηματικό τομέα, γνώριζε ότι η
πείρα αποτελεί το μεγαλύτερο προ-
σόν σε έναν εργαζόμενο. Με τα
πτυχία και το βιογραφικό μπορεί
να προσλαμβάνεται ένας εργαζό-
μενος, αλλά για να καταφέρει να
αποκτήσει «εμπειρία» θα πρέπει
να δουλέψει και να αποδεικνύει
καθημερινώς ότι αξίζει τη θέση
του. Στον ιδιωτικό τομέα, συνήθως
–εκτός και αν ισχύουν άλλοι ταπει-
νοί λόγοι– ο εργαζόμενος παραμένει
στη θέση του, μόνο αν αποδίδει
και προσφέρει κέρδη στον εργο-
δότη. Σε διαφορετική περίπτωση
θα πρέπει να αναζητήσει δουλειά.
Ο Γιώργος Βασιλείου κατάλαβε γρή-
γορα ότι άλλο είναι o ιδιωτικός το-
μέας και άλλο το Δημόσιο, όπου η
«αργία αποτελεί μήτηρ πάσης κα-
κίας», για μεγάλο ποσοστό εργα-
ζομένων. Σύντομα έμαθε ότι γιατροί,
αστυνομικοί, τελωνειακοί, γραμ-
ματείς και ένα σωρό άλλοι δημόσιοι
υπάλληλοι, το πρωί την «τσακρού-
σαν» και έκαναν τη δουλειά το από-
γευμα, για να λαμβάνουν υπερωρίες.
Σύντομα κατάλαβε ότι αυτά τα
οποία διαλαλούσε για αξιοκρατία
και για μείωση της γραφειοκρατίας
ήταν «όνειρο απατηλό». Η μόνη
αλλαγή ήταν στις προσλήψεις οι
οποίες δεν γίνονταν μόνο από το
κυβερνών κόμμα, αλλά αναλογικά,
από όλα τα κόμματα. Αποτέλεσμα
ήταν και είναι η δημόσια υπηρεσία
να αυξάνεται και να πληθύνεται,
η παραγωγικότητα να μειώνεται,
αλλά και όλοι να είναι ευχαριστη-
μένοι στις εκλογές. «Ξένος κ…
χίλιες ξυλιές». 

Η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας
ανακοίνωσε ότι αλλάζουν τα δεδο-
μένα στην αξιολόγηση των εργα-
ζομένων στο Δημόσιο, από την
πρώτη του χρόνου, ύστερα από πο-
λύχρονες συζητήσεις. Ακόμη και
οι διευθυντές του Δημοσίου θα πα-
ρακάθονται σε εξετάσεις για προ-
αγωγή και θα υποχρεούνται να πα-
ρακολουθούν σεμινάρια επιμόρ-
φωσης. Όλοι οι επιχειρηματίες σί-
γουρα γελούν, ακούγοντας τον πρό-
εδρο της ΕΔΥ να λέει ότι θα διαλέ-
γουν διευθυντές με εξετάσεις. Διε-
ρωτώνται απλά, γιατί δεν τίθενται
κριτήρια παραγωγικότητας, με ανά-
λογες ποινές ή επιβραβεύσεις. Στον

ιδιωτικό τομέα, κάθε χρόνο οι δι-
ευθυντές ετοιμάζουν στόχους για
τη νέα χρονιά. Θα αυξήσω τα κέρδη,
θα αυξήσω τους πελάτες, θα μειώσω
τη γραφειοκρατία και ούτω καθεξής.
Ανάλογα με τα αποτελέσματα είναι
τα μπόνους ή η απόλυση. Σίγουρα
στον δημόσιο τομέα δεν πρέπει να
επιτρέπονται οι απολύσεις, χωρίς
πειθαρχικά ή ποινικά αδικήματα.
Δεν θέλουμε νέες πλατείες «Κλαυθ-
μώνος» (Αθήνα) όπου, πριν από
πολλές δεκαετίες, κατέφευγαν οι
δημόσιοι υπάλληλοι για να κλάψουν,
όταν άλλαζε η κυβέρνηση, αφού
έχαναν τις δουλειές τους. Αυτό το
οποίο πρέπει επιτέλους να γίνει,
είναι να αποκτήσουν ευθύνες οι
διευθυντές του Δημοσίου και με-
τρήσιμα κριτήρια αξιολόγησης. Σή-
μερα ούτε να κρίνουν τους υφιστά-
μενούς τους δεν μπορούν, με απο-
τέλεσμα όλοι να είναι άριστοι. Ακό-
μη, είναι καιρός οι υφιστάμενοι να
μπορούν να κρίνουν τους προϊστα-
μένους τους. Κατά κανόνα η κρίση
των «κάτω» είναι πολύ πιο αξιο-
κρατική, από την κρίση των «πάνω». 

Η κακή δημοσιοϋπαλληλική νο-
οτροπία εισήλθε βίαια και στο ΓεΣΥ,
με τον περιορισμό στις εγχειρήσεις
από άξιους γιατρούς. Αποτέλεσμα
είναι να δημιουργηθούν απίστευτες
λίστες αναμονής και οι απελπισμέ-
νοι ασθενείς, να μην μπορούν πρα-
κτικά και ουσιαστικά να επιλέξουν
τους καλούς γιατρούς, αφού στα
χαρτιά όλοι είναι άριστοι. Ο έλεγχος
για τα αποτελέσματα των εγχειρή-
σεων να είναι ουσιαστικά ανύπαρ-
κτος και ο ΟΑΥ να έχει αρχίσει ήδη
να πληρώνει πολλαπλάσια για διόρ-
θωση λαθών. Τα ίδια και χειρότερα
με την «ισοπέδωση» των προσω-
πικών γιατρών.

Οι καλοί είναι λίγοι και δεν έχουν
περιθώριο παρακολούθησης νέων
ασφαλισμένων. Και άραγε γιατί
πρέπει να υπάρχει ο θεσμός των
προσωπικών γιατρών, όταν όλα τα
ιατρικά δεδομένα είναι στο σύστη-
μα. Ο κάθε ασφαλισμένος να δια-
λέγει τον γιατρό, όπως στις ιδιωτικές
ασφάλειες. Άσε το χειρότερο, ότι
οι ιδιαιτέρες των προσωπικών για-
τρών μετατράπηκαν σε «μικρούς»
γιατρούς, γράφοντας φάρμακα και
παραπέμποντας από το τηλέφωνο
σε ειδικούς γιατρούς. Αν άφηναν
τους άριστους γιατρούς να δου-
λεύουν όσο θέλουν, σίγουρα η κα-
τάσταση θα ήταν πολύ καλύτερη
για τους ασθενείς. Η ισοπέδωση
είναι μια άλλη μορφή φασισμού
και αποτελεί μορφή διάλυσης μιας
επιχείρησης, μιας διοίκησης και
μιας δημόσιας υπηρεσίας. Οι υπε-
ρωρίες συμφέρουν, όταν εκτελούν-
ται από τους άριστους, αλλά απο-
τελούν καταστροφική συνταγή,
όταν εκτελούνται από ανίκανους.
Και ο Θεός να βάλει το χέρι του και
να μας γλιτώσει από τους αναντι-
κατάστατους.

Συμφέρουν οι υπερωρίες
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Η φτωχοποίηση του «κόσμου»

Α ρκετές ευρωπαϊκές πόλεις
δεν διαφέρουν αρκετά με-
ταξύ τους όσον αφορά την

αρχιτεκτονική των κτιρίων, με τις
κεντρικές πλατείες να κεντρίζουν
το ενδιαφέρον των επισκεπτών.
Η κάθε πόλη ή πρωτεύουσα έχει
όμως τη δική της ιστορία, η οποία
φαίνεται μέσα από τα επιβλητικά
κτίρια, τους καθεδρικούς ναούς
και τις οχυρώσεις που χτίζονταν
κυρίως για να προστατέψουν τον
πληθυσμό εντός των τειχών.

Η Τιμισοάρα Ρουμανίας είναι
Πολιτιστική Πρωτεύουσα της Ευ-
ρώπης για το 2023. Σ’ αυτή την
πόλη των 300 χιλιάδων κατοίκων
συνυπάρχουν αρκετές εθνοτικές
μειονότητες όπως Ρομά, Γερμανοί,
Ούγγροι, Σέρβοι, Βούλγαροι, Ιταλοί
και Έλληνες. Σε κάθε γωνιά της
πόλης είναι αισθητό το ξένο στοι-
χείο, το οποίο αποτελεί μέρος της
ιστορίας της και αναδεικνύεται
μέσα από τα πολιτιστικά δρώμενα
και την συνύπαρξη των διαφόρων
μειονοτήτων. Χριστιανοί Ορθό-
δοξοι, Καθολικοί, Εβραίοι, Προ-
τεστάντες, Λουθηριανοί και Μου-
σουλμάνοι αποτελούν μέρος μιας
πολυπολιτισμικής κοινωνίας, η
οποία χτίστηκε στις βάσεις της
ανοχής, της αδελφότητας, της διο-
ρατικότητας και της αποδοχής.

Οικογένειες με παιδιά προτι-
μούν την Τιμισοάρα για μόνιμη
εγκατάσταση, όπως και οι 40 χι-
λιάδες περίπου φοιτητές για φοί-
τηση, καθιστώντας την μία άκρως
νεανική πόλη με ενέργεια, δυνα-
μισμό και επιχειρηματικότητα. Η

παρουσία νέων ανθρώπων και
ζευγαριών αποτελεί πόλο έλξης
της νεολαίας από διάφορες χώρες
που επιθυμούν να γνωρίσουν το
παρελθόν των προγόνων τους. 

Ο δήμαρχος της πόλης είναι
Γερμανός, ο οποίος έφτασε ως επι-
σκέπτης στην πόλη πριν από 20
χρόνια, την αγάπησε και την υπη-
ρετεί σήμερα από το ανώτατο
αξίωμα. Τα πλείστα κτίρια ανε-
γέρθηκαν μεταξύ του 15ου και
19ου αιώνα κατά την Οθωμανο-
κρατία και την περίοδο όπου άν-
θησε ο Πολιτισμός της Αυστρο-
ουγγαρίας. Το 1989 έλαβαν χώρα
οι πρώτες συγκεντρώσεις στις
κεντρικές πλατείες της Τιμισοάρα
ενάντια στο καθεστώς του Τσα-
ουσέσκου. Η επανάσταση κορυ-
φώθηκε ένα χρόνο αργότερα στην
πρωτεύουσα Βουκουρέστι με την
ανατροπή του.

Τα ιστορικά γεγονότα αλλά και
οι δύσκολες στιγμές που βίωσε η

πόλη από τον Μεσαίωνα μέχρι
τον 19ο αιώνα δεν κρύβονται κάτω
από το χαλί, αλλά σ’ αυτές βασί-
στηκε η τοπική Αρχή, όταν ετοί-
μασε την πρόταση για τη διεκδί-
κηση του τίτλου της Πολιτιστικής
Πρωτεύουσας της Ευρώπης. Με
το σλόγκαν «Δώσε λάμψη στο φως
σου», η τοπική Αρχή ήθελε να φω-
τίσει το ένδοξο παρελθόν της, το-
νίζοντας τη συμβολή των εθνικών
μειονοτήτων στην ανάδειξη της
ιστορίας της πόλης. 

Τα κτίρια της πόλης φέρουν
ακόμα τις πληγές από την επανά-
σταση του 1989, με τους χώρους
εκτελέσεων και τις τρύπες που
άφησαν πίσω τους οι σφαίρες στα
Μνημεία να κεντρίζουν το ενδια-
φέρον των τουριστών. Η Γαστρο-
νομία, το καλό φαγητό, οι αμπε-
λώνες, οι οποίοι θυμίζουν Ιταλία
και Γαλλία, δεσπόζουν του πανέ-
μορφου τοπίου γύρω από την πό-
λη, με το τοπικό κρασί να κερδίζει

μια ψηλή θέση στις προτιμήσεις
των ξένων αγοραστών.

Μέχρι την τελετή λήξης των
πολιτιστικών δρωμένων στην Τι-
μισοάρα, που προγραμματίζεται
το τριήμερο 16-18 Δεκεμβρίου
2023, η πόλη θα έχει υποδεχτεί
πέραν του μισού εκατομμυρίου
επισκέπτες. Πάνω από 1.000 εκ-
δηλώσεις συμπεριλαμβανομένων
συναυλιών, εκθέσεων, προβολές
ταινιών θα διοργανωθούν τόσο
στην πόλη όσο και στα αγροτικά
κέντρα, φιλοξενώντας επίσης πά-
νω από 100 γνωστούς καλλιτέχνες
σε συνεργασία με 30 χώρες. Τε-
ράστια είναι επίσης η συμβολή
2.000 εθελοντών, οι οποίοι με τις
πολύ καλές γλωσσικές γνώσεις
και ικανότητες μεταδίδουν τις
ομορφιές της πόλης τους στους
επισκέπτες. Η Τιμισοάρα, η «Μι-
κρή Βιέννη» και η «Πόλη των Πάρ-
κων και των Λουλουδιών» όπως
είναι επίσης γνωστή, έχει κερδίσει
επάξια τον τίτλο της Πολιτιστικής
Πρωτεύουσας της Ευρώπης για
το 2023, αφού εστίασε στην πο-
λυπολιτισμικότητα, τη διαφορε-
τικότητα, την ένταξη και συμπε-
ρίληψη των εθνοτικών μειονο-
τήτων στη χάραξη πολιτικής για
το καλό της κοινωνίας των πολι-
τών, αλλά και στην καλλιέργεια
μνήμης, ευαισθητοποίησης και
συνείδησης για τα ιστορικά γε-
γονότα που σημάδεψαν τη σύγ-
χρονη ιστορία της.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Η Τιμισοάρα είναι Πολιτιστική Πρωτεύουσα της Ευρώπης για το 2023.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Αν περάσεις την γραμμή της βίας,
υπάρχει άραγε επιστροφή; Στο νέο
του μυθιστόρημα «Μαύρο Φλα-
μίνγκο» (εκδόσεις Καστανιώτη) ο

Σταύρος Χριστοδούλου επιχειρεί
να εξετάσει αυτό ακριβώς το ερώ-
τημα. Αν δηλαδή η βία είναι νομο-
τέλεια ή αν πρέπει μέσα σου να
υπάρχει κάτι που σε οδηγεί εκεί.
Ένα νέο βιβλίο όπου και αυτή τη
φορά ο συγγραφέας και δημοσιο-

γράφος αποτυπώνει τις κύριες πο-
λιτικές του ανησυχίες γι’ αυτό που
συμβαίνει αυτή τη στιγμή στο πο-
λιτικό σκηνικό. «Αυτή την κανο-
νικοποίηση της Ακροδεξιάς φοβά-
μαι» αναφέρει σε συνέντευξή του
στην «Κ», εξηγώντας πως «το γε-

γονός ότι συζητούμε σοβαρά ότι
το 2024 στην Κύπρο μπορεί να δού-
με το ΕΛΑΜ τρίτο κόμμα και με δι-
ψήφιο μάλιστα αριθμό, είναι ένα
τεράστιο θέμα. Λυπάμαι αν αυτό
γειώνει τη λογοτεχνία, αλλά τα
πράγματα σε αυτή την περίπτωση
είναι απελπιστικά πεζά». 

–Η κατάρρευση του υπαρκτού
σοσιαλισμού είναι ένα θέμα με
το οποίο καταπιάνεσαι τόσο στο
«Hotel National» όσο και στο
«Μαύρο Φλαμίνγκο». Γιατί είναι
τόσο σημαντική εκείνη η περίοδος
για σένα; 

–Κάθε συγγραφέας έχει θέματα
που τον ακολουθούν ή θέματα στα
οποία επιστρέφει. Ο υπαρκτός σο-
σιαλισμός ως πείραμα και ως πραγ-
ματικότητα με σφράγισε ως άν-
θρωπο. Προσπάθησα να κατανοή-
σω τι ακριβώς συνέβη, τι πήγε λάθος
και στο πρώτο βιβλίο έκανα την
απόπειρα να ερμηνεύσω αυτή τη
μεγάλη περιπέτεια της Αριστεράς.
Στο «Μαύρο Φλαμίνγκο» επιστρέφω
–ενδεχομένως πιο ώριμος συγγρα-
φικά– προσπαθώντας να διερευ-
νήσω αυτό που συνέβαινε πριν από
την κατάρρευση αλλά και αυτό που
συνέβη μετά. Η Γεωργία, μετά την
κατάρρευση του σοβιετικού καθε-
στώτος, μπήκε σε μία βαθιά οικο-
νομική κρίση. Ήταν η πιο φτωχο-
ποιημένη χώρα στην Ευρώπη και
οι άνθρωποι πέρασαν μέσα από
μία τρομακτική δυσκολία. Αν λόγω
αυτής της πραγματικότητας, κά-
ποιοι αναφέρονται στο πριν, δεν
σημαίνει ότι το νοσταλγούν επειδή
ήταν καλύτερο. Το πριν, είχε τα
δικά του χαρακτηριστικά, ήταν
εξαιρετικά προβληματικό και σί-
γουρα το μετά δεν δικαιώνει κατ’
ανάγκην ό,τι προηγήθηκε.
–Γιατί ένιωσες όμως την ανάγκη
να αγγίξεις αυτό το θέμα δύο φο-
ρές; 

–Επειδή έψαχνα απαντήσεις
γιατί μία ιδεολογία στην εφαρμογή
της, στράβωσε τόσο πολύ. Ο κα-
θένας κουβαλά τις εμμονές του, τα
θέματά του. Εγώ κάποτε πίστεψα
σε αυτή την ουτοπία αλλά πολύ
νωρίς απομακρύνθηκα. Είχα ζήσει
στη Βουδαπέστη στις αρχές του
’80 κι είχα μία γεύση υπαρκτού σο-
σιαλισμού. Πάντα ήταν μέσα μου
ανοικτά αυτά τα ερωτήματα.
–H δημοσιογραφική σου ιδιότητα
εμπλέκεται με τη συγγραφική;

–Στη φάση της έρευνας, ο δη-
μοσιογράφος είναι πολύ παρών. Δεν
ήμουν ποτέ τσακάλι του ρεπορτάζ,
όμως το DNA μου είναι 100% δη-
μοσιογραφικό. Έχω τη φυσική πε-
ριέργεια του δημοσιογράφου και
αυτή η ιδιότητα με βοηθά στη με-
θοδολογία. Θα διαβάσω βιβλία, ρε-
πορτάζ, θα πάω στους τόπους για
τους οποίους γράφω, θα συναντήσω
τους κατάλληλους ανθρώπους…
Γενικά μαζεύω πολύ υλικό προτού
ξεκινήσω τη συγγραφή. Για παρά-
δειγμα, την Κωνσταντινούπολη τη
γνωρίζω πολύ καλά, γιατί όταν ερ-
γαζόμουν στην Αθήνα πήγαινα σχε-
δόν κάθε χρόνο για διακοπές. Όταν
έγραφα τις «Τρεις Σκάλες Ιστορία»,
όμως, πήγα εκεί με πλάνο και πρό-
γραμμα, γιατί έπρεπε να βρω τα πα-
τήματα του ήρωά μου. Πάντοτε έχω

την ανάγκη να περπατήσω στους
δρόμους που περπάτησαν οι ήρωές
μου. Δεν μου ήταν αρκετή η Κων-
σταντινούπολη λοιπόν όπως την
έζησα τουριστικά.
–Η Γεωργία, στην οποία εκτυλίσ-
σεται ένα μέρος του βιβλίου, πώς
προέκυψε;

–Ήταν μία εντελώς άγνωστη
για μένα χώρα, δεν έχω βιωματικά
στοιχεία, πήγα με πρόγραμμα και
βρήκα τον κατάλληλο άνθρωπο να
με ξεναγήσει. Η ξεναγός μού ανέ-
φερε το Ρουστάβι, μία μικρή αμιγώς
βιομηχανική πόλη, η οποία κτίστηκε
επί Στάλιν. Σε αντίθεση με την Τι-
φλίδα στην οποία οι Γεωργιανοί εί-
χαν σβήσει κάθε ίχνος σοβιετικό
και ρωσικό, στο Ρουστάβισυμβαίνει
ακριβώς το αντίθετο. Μόλις το επι-

σκέφτηκα είπα πως αυτός είναι ο
τόπος –και ο τόπος είναι καταλύτης
στα βιβλία μου. Ενώ δηλαδή πή-
γαινα στη Γεωργία να γράψω ένα
βιβλίο με τον τίτλο «Λεβάν», την
ιστορία ενός παιδιού που μπλέκει
με τη Χρυσή Αυγή, μόλις βρέθηκα
εκεί ξύπνησε ξανά το ενδιαφέρον
μου για τον υπαρκτό σοσιαλισμό
και έτσι το βιβλίο κατέληξε αυτό
που είναι.
–Ο ήρωας, που εμπλέκεται με τη
Χρυσή Αυγή, έχει μεταναστευτικό
βιογραφικό. Δεν είναι οξύμωρο;

–Οι μετανάστες έχουν συχνά
θέματα ταυτότητας. Ο Λεβάν, ο
κεντρικός ήρωάς μου, μεγάλωσε
στην Ελλάδα και οι αναφορές του
στη Γεωργία είναι περισσότερο συ-
ναισθηματικές. Είναι ενδιαφέρον
ότι ένα παιδί που δέχτηκε ρατσισμό
στην Ελλάδα κατέληξε σε μία τέτοια
κατάσταση. Ακόμη και στην Κύπρο
υπάρχει το φαινόμενο ξένοι μετα-
νάστες να μιλούν και να τοποθε-
τούνται ρατσιστικά απέναντι σε

άλλους, πόσο μάλλον Έλληνες που
αναζητούν έντονα την ταυτότητά
τους, θέλουν την ενσωμάτωση. Κά-
ποιοι, όχι όλοι βέβαια, βρίσκονται
τελικά στην απέναντι πλευρά. Αυτό
ακριβώς με ερέθιζε συγγραφικά.
–Πώς ένας άνθρωπος που περι-
θωριοποιείται οδηγείται στη βία;

–Ο Λεβάν ήταν μη ορατός, ένας
άνθρωπος χωρίς πρόσωπο που με-
γάλωσε με τεράστια οικονομική
δυσκολία. Στην προσπάθειά του
να γίνει πιο ορατός βρέθηκε σε
έναν χώρο, ένα γυμναστήριο, που
ένιωσε συμβατός. Αυτό το γυμνα-
στήριο είναι η φωλιά της Ακροδε-
ξιάς. Το βιβλίο συνεπώς εξετάζει
αν η βία είναι νομοτέλεια ή αν πρέ-
πει μέσα σου να υπάρχει κάτι που
σε οδηγεί εκεί. Ο Λεβάν δεν είναι
ο απόλυτα κακός ήρωας, όμως μπαί-
νοντας στη σκοτεινιά της Ακροδε-
ξιάς κάτι χάλασε μέσα του. Είναι
πολύ διαφορετικό να λες μια άποψη
ακραία ρατσιστική και πολύ δια-
φορετικό να παίρνεις ένα καδρόνι
και να σπάζεις το κεφάλι κάποιου.
Είναι διαφορετικό να συμμετέχεις
σε ό,τι συνέβη στη Χλώρακα και
στη Λεμεσό από το να είσαι κάποιος
που γράφει απόψεις ομοφοβικές ή
ρατσιστικές. Ο Λεβάν ξεπέρασε τη
γραμμή. Το ερώτημα είναι αν πε-
ράσεις τη γραμμή της βίας υπάρχει
άραγε επιστροφή; Το βιβλίο εξετάζει
αυτά τα θέματα και η πολυτέλεια
με τη λογοτεχνία είναι ότι δεν χρει-
άζεται να σου δώσει αυτή την τελική
απάντηση. Η λογοτεχνία σε οδηγεί
να σκεφτείς, να προβληματιστείς
και πλέον εναπόκειται σε σένα να
το επεξεργαστείς.
–Ως δημοσιογράφος, ωστόσο, έχεις
ξεκάθαρη θέση για την άνοδο της
Ακροδεξιάς…

–Έχω μία πολύ συγκεκριμένη
πολιτική τοποθέτηση και οι πολι-
τικές μου ανησυχίες αποτυπώνον-
ται στο συγγραφικό μου έργο. Το
βιβλίο αποτυπώνει συνεπώς την
αγωνία μου γι’ αυτό που συμβαίνει
αυτή τη στιγμή. Το γεγονός ότι συ-
ζητούμε σοβαρά ότι το 2024 στην
Κύπρο μπορεί να δούμε το ΕΛΑΜ
τρίτο κόμμα και με διψήφιο μάλιστα
αριθμό, είναι ένα τεράστιο θέμα.
Λυπάμαι αν αυτό γειώνει τη λογο-
τεχνία, αλλά τα πράγματα σε αυτή
την περίπτωση είναι απελπιστικά
πεζά.
–Είναι η περίπτωση Φύσσα που
σε οδήγησε στο να ασχοληθείς με
το συγκεκριμένο θέμα;

–Αυτό που συνέβη στην Ελλάδα
με συγκλόνισε. Δεν αναφέρομαι
μόνο στον Φύσσα, αλλά αυτό που
έγινε με τη Χρυσή Αυγή είναι αδια-
νόητο για μένα. Όταν έγραφα το
«Μαύρο Φλαμίνγκο» πίστευα αφε-
λώς ότι είχε κλείσει αυτό το κεφά-
λαιο. Τρία χρόνια μετά, όταν το βι-
βλίο εκδιδόταν στην Ελλάδα, η
Χρυσή Αυγή είναι στη Βουλή με
άλλο καπέλο, με τον Κασιδιάρη να
κάνει προεκλογικό από τις φυλακές
και στην Κύπρο, ένα κόμμα που
μόνο από τύχη δεν ονομάζεται Χρυ-
σή Αυγή, συνεχώς ενδυναμώνεται
υιοθετώντας άλλο μοντέλο λειτουρ-
γίας από την εγκληματική οργά-
νωση στην Ελλάδα. Αυτή την κα-
νονικοποίηση της Ακροδεξιάς εγώ
φοβάμαι. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ, συγγραφέας - δημοσιογράφος

Φοβάμαι
την κανονικοποίηση

της Ακροδεξιάς 
Το «Μαύρο Φλαμίνγκο» αποτυπώνει την αγωνία μου

γι’ αυτό που συμβαίνει αυτή τη στιγμή στο πολιτικό σκηνικό

«Εγώ πάντοτε συντασσόμουν με αυτό που λέει ο Γιώργος Ιωάννου, ότι η Αριστερά σημαίνει διαρκής
ευαισθησία» λέει στην «Κ» ο Σταύρος Χριστοδούλου, μιλώντας για τις προκλήσεις μίας Αριστεράς που
τρώει τις σάρκες της και που σε κάποιους δημιουργεί το αίσθημα ήττας. 

–Το ανέφερες στο παρελθόν στη
στήλη σου, ότι ο ψηφοφόρος δεν
μπορεί πλέον να πει ότι δεν ξέρει
τι ψηφίζει στην περίπτωση της
Ακροδεξιάς και με όσα εκτυλίχ-
θηκαν. Πώς αντιμετωπίζεται συ-
νεπώς το φαινόμενο;

–Η πολιτική είναι θέμα ατομικής
ευθύνης. Δεν σημαίνει ότι πρέπει
να οργανωθείς σε ένα κόμμα, αλλά
πρέπει να πάρεις θέση απέναντι
σε αυτή τη νέα δυστοπική πραγ-
ματικότητα. Εγώ προσωπικά δεν
ανήκω σε κόμμα, αλλά δεν έκρυψα
ποτέ ότι η τοποθέτησή μου είναι
μία ματιά που προέρχεται από τα
αριστερά.
–Παρατηρείται συχνά σε συγγρα-
φείς με αριστερό αποτύπωμα, μία
αίσθηση ήττας της Αριστεράς.
Ισχύει για σένα;

–Δεν είναι θέμα ήττας, η Αρι-
στερά από τη φύση της έχει έναν
ρομαντισμό απέναντι στα πράγ-
ματα. Εγώ πάντοτε συντασσόμουν
με αυτό που λέει ο Γιώργος Ιωάννου,
ότι η Αριστερά σημαίνει διαρκής
ευαισθησία. Αυτή η Αριστερά που
πέρασε από πολλές περιπέτειες,
συγκρούσεις, που τρώει τις σάρκες
της, δεν ξέρω αν δημιουργεί το αί-

σθημα της ήττας… Υπάρχει όμως
μια λύπη για την αδικαίωτη προ-
σπάθεια της Αριστεράς να εκφρα-
στεί πολιτικά και να πείσει.
–Θα περιοριστεί συνεπώς σε ένα
θεωρητικό επίπεδο που θα απα-
σχολεί τον κόσμο των γραμμάτων
και των τεχνών;

–Αυτή είναι μια ελιτίστικη προ-
σέγγιση και εντελώς παρωχημένη
πια. Η Αριστερά είχε προνομιακή
σχέση με τον χώρο της διανόησης
ιστορικά. Μεσολαβήσαν όμως πολ-
λά επεισόδια. Η Αριστερά απογοή-
τευσε πολύ και τους άλλους και τον
εαυτό της, οπότε τίποτε δεν είναι
αυτονόητο πλέον. Παλεύει για να
πείσει και να υπάρξει. Στο σημείο
που είμαστε τώρα αποτελεί ευθύνη
του καθενός να επιλέξει όχθη. Στην
ουσία επιλέγεις τον τρόπο που θα
δεις τον κόσμο. Στην αριστερή
όχθη για μένα υπάρχει μία οπτική
που είναι πολύ πιο δίκαιη. Η Αρι-
στερά, παρά τα προβλήματα και
τις απογοητεύσεις, παρά το τι συμ-
βαίνει στην Ελλάδα, που είναι σί-
γουρα αμήχανο, θα συνεχίζει να
υπάρχει κόντρα στα σημεία των
καιρών. Διότι η Αριστερά είναι συ-
ναίσθημα, ο τρόπος που ονειρεύεται

κάποιος τον κόσμο.
–Ενώ τα πρώτα δύο βιβλία σου
δεν ήταν κυπροκεντρικά, στις
«Τρεις Σκάλες Ιστορία» ασχολή-
θηκες με την Εισβολή. Είναι ένα
αναπόσπαστο κομμάτι που κου-
βαλά κάθε Κύπριος συγγραφέας
το Κυπριακό;

–Δεν είναι το Κυπριακό, είναι η
αναπηρία μας. Αυτό που ζούμε δεν
είναι μια κανονική χώρα, είναι ένα
νησί μισό και είναι μισές οι ζωές
μας. Είμαι 60 χρονών και έζησα σε
μία χώρα σε πένθος τα πιο ωραία
μου χρόνια. Ένας λαός που μεγά-
λωσε σε συνθήκες μη κανονικό-
τητας. Όσο κι αν μαϊμουδίζεις την
κανονικότητα όσο κι αν θέλεις να
είσαι ένας Ευρωπαίος πολίτης που
ασχολείσαι με τόσα άλλα, η πραγ-
ματικότητα σε κυνηγά και σε κα-
πελώνει. Δεν έγραψα ένα βιβλίο
για το Κυπριακό αλλά γι’ αυτό που
ζούμε σε αυτή τηχώρα τα τελευταία
πενήντα χρόνια. Επί της ουσίας
ήθελα να γράψω ένα βιβλίο για τη
μνήμη. Αυτό που με απασχολούσε
είναι ο χρόνος και πώς εμείς βιώ-
σαμε αυτό το τραύμα, γιατί είναι
ένα βιβλίο για το τραύμα. Είμαστε
η χώρα του τραύματος.

–Τι σε ώθησε στο να το ξεκινήσεις;
–Διάβασα για τις ομαδικές εκτρώ-

σεις των γυναικών που βιάστηκαν
στην εισβολή και η ιστορία τους
με συγκλόνισε. Για τη βιαιότητα
που βίωσαν, όχι μόνο με τον βιασμό
τους, αλλά κι έπειτα με το κοινωνικό
στίγμα. Πρέπει να σου πω ότι σο-
καρίστηκα με το πόσο με επηρέασε
το θέμα. Συνειδητοποίησα ότι μπο-
ρεί να διαχειρίστηκα επαγγελματικά
τον αφρό της ζωής, αυτό που λέμε
lifestyle, για πάνω από 20 χρόνια,
αλλά κουβαλούσα μέσα μου το
τραύμα. Βρίσκω εξαιρετικά ενδια-
φέρον δε, ότι κυρίως τα τελευταία
δέκα χρόνια αναπτύχθηκε η λογο-
τεχνία του τραύματος σε σχέση με
τη μυθοπλασία. Χρειαζόταν προ-
φανώς η απόσταση για να ακουμ-
πήσει η τέχνη τις νωπές πληγές κι
ας πέρασε μισός αιώνας από εκείνο
το καλοκαίρι.
–Όσο ξεκάθαρη κι αν είναι η άπο-
ψή σου δημοσιογραφικά σε θέματα
που αφορούν την πολιτική, οι χα-
ρακτήρες σου στα βιβλία παρου-
σιάζονται πάντα πιο σύνθετοι. Το
είδαμε και στο «Hotel National»
στις «Τρεις Σκάλες Ιστορία», το
παρακολουθούμε και τώρα πως

δεν είναι απόλυτα κακοί ή καλοί.
Πού οφείλεται;

–Η λογοτεχνία δεν είναι υπόθεση
καλού ή κακού, μαύρου ή άσπρου.
Σε αντίθεση με τη στήλη μου που
λέω την άποψή μου με απόλυτο
τρόπο, στη λογοτεχνία τα πράγματα
είναι πιο σύνθετα. Δεν ήθελα για
παράδειγμα έναν κακό ακροδεξιό,
θέλω κάποιον που έχει συσσωρευ-
μένες αντιφάσεις. Μέσα από την
περιπέτεια του Λεβάν και το μετέ-
ωρο τέλος του βιβλίου δημιουργείται
προβληματισμός, γεννιούνται σκέ-
ψεις. Η λογοτεχνία δεν έχει κατ’
ανάγκη ένα «διά ταύτα». Είναι τέ-
χνη, δεν είναι υποχρεωμένη να
σου δώσει μασημένη τροφή.

–Η λογοτεχνία, δεν είναι μαση-
μένη τροφή, όμως το «Μαύρο Φλα-
μίνγκο» τι θα ήθελες να αφήσει ως
επίγευση στους αναγνώστες; 

–Θα ήθελα να ταξιδέψω τον ανα-
γνώστη στην «απέναντι όχθη» εκεί
όπου λαθροβιούν οι άνθρωποι με
τις υποθηκευμένες ζωές. Και να
σκεφτεί, αυτό που λέει ο Χριστια-
νόπουλος, αν κοκκίνησε ποτέ για
την τόση ευτυχία του κι αν κράτησε
ενός λεπτού σιγή για τους απεγνω-
σμένους.

Ο Λεβάν, παιδί μεταναστών, μεγά-
λωσε με τεράστια οικονομική δυ-
σκολία, αποκτά ορατότητα σε ένα γυ-
μναστήριο που αποτελεί τη φωλιά
της Ακροδεξιάς. («Μαύρο Φλαμίνγ-
κο», εκδόσεις Καστανιώτη).

Η πολιτική είναι θέμα ατομικής ευθύνης 

Η λογοτεχνία δεν
έχει κατ’ ανάγκη ένα
«διά ταύτα». Είναι
τέχνη, δεν είναι
υποχρεωμένη να σου
δώσει μασημένη τροφή.

Θα ήθελα να ταξιδέψω
τον αναγνώστη
στην «απέναντι όχθη»,
εκεί όπου λαθροβιούν
οι άνθρωποι με τις
υποθηκευμένες ζωές.

Έζησα σε μία χώρα
σε πένθος τα πιο
ωραία μου χρόνια.
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Πέφτοντας από τον πύργο της PISA

Τ ις προάλλες, ανακοινώθηκαν
τα αποτελέσματα της εξέτασης
PISA που διεξήχθη το 2022,

για τις 81 χώρες που συμμετείχαν.
Και για άλλη μία φορά, τα αποτελέ-
σματα των Ελληνίδων και Ελλήνων
ήταν πολύ άσχημα. Φαντάζομαι ότι
θα έχετε διαβάσει ή ακούσει γι’ αυτό
το θέμα έως τώρα. Ποιες όμως είναι
οι αιτίες που τα πηγαίνουμε τόσο
χάλια; Πολλές απόψεις ακούγονται
κάθε φορά περί αυτού. Εφταιξε η
πανδημία (είναι σαν τα ελληνόπουλα
να έχασαν ένα χρόνο σχολείου, σε
γνώσεις και ικανότητες), όμως, φταί-
νε και άλλα πράγματα. Στη σχετική
συζήτηση δίνονται διάφορες εξη-
γήσεις, από το περιεχόμενο του εκ-
παιδευτικού μας συστήματος μέχρι
την αδιαφορία των μαθητών για τη
συγκεκριμένη εξέταση και, φυσικά,
την παπαγαλία. Αλλά δεν μπορεί να
είναι μόνον αυτά.

Αδιαφορία των μαθητών για μια
άσχετη, δίχως συνέπειες εξέταση
θα υπάρχει σίγουρα και σε όλες τις

άλλες χώρες που συμμετέχουν, και
ιδίως στις άλλες που πολιτισμικά
μας μοιάζουν. Παπαγαλία και απο-
στήθιση έχουν σε ακόμη μεγαλύτερο
–έως και ακραίο– βαθμό και σε χώρες
όπως η Κίνα, η Κορέα και η Σιγκα-
πούρη, που διαχρονικά τα πηγαίνουν
πάρα πολύ καλά στην PISA.

Οι άλλες αιτίες αναφέρονται
σπανιότερα σε άρθρα γνώμης επει-
δή, νομίζω, είναι λιγότερο αρεστές.
Για το επίπεδο των παιδιών δεν
φταίνε μόνο το εκπαιδευτικό σύ-
στημα και η εμμονή με τις Πανελ-
λήνιες, αλλά και το χαμηλό επίπεδο
των εκπαιδευτικών, το πόσο κα-
κογραμμένα είναι τα σχολικά βιβλία
(ακόμη κι αν το περιεχόμενό τους
δεν είναι όλο κακό) και, βεβαίως,
οι γονείς. Ενα από τα πιο ενδιαφέ-
ροντα χαρακτηριστικά της PISA
είναι ότι συνοδεύεται και από ερω-
τηματολόγια για τη ζωή και τo οι-
κογενειακό περιβάλλον των μαθη-
τών. Κι εκεί φαίνεται ότι το πώς
ζουν τα παιδιά στο σπίτι τους έχει

μεγάλη επίπτωση στο πώς τα πη-
γαίνουν στην εξέταση. Παιδιά στο
σπίτι των οποίων υπάρχουν πολλά
βιβλία, παιδιά που τρέφονται καλά,
παιδιά με μορφωμένους γονείς,
παιδιά με ευκατάστατους γονείς
και παιδιά που παίζουν videogames
(αλλά όχι υπερβολικά πολύ) τα πη-
γαίνουν κατά κανόνα αισθητά κα-
λύτερα από τον μέσο όρο.

Υπάρχει ωστόσο ένα θέμα που
το κουβεντιάζουμε πολύ λιγότερο
από τις αιτίες. Τις συνέπειες. Και
σημαντικότερη συνέπεια είναι, βε-
βαίως, ότι αυτοί οι 15χρονοι μετά

μεγαλώνουν και γίνονται οι Ελληνες
ενήλικοι. Εκτός από την PISA υπάρ-
χει και μια άλλη εξέταση του ΟΟΣΑ,
που αφορά τις δεξιότητες των ενη-
λίκων. Λέγεται PIAAC, και σ’ αυτήν
εξετάζονται ενήλικοι ως προς τις
δεξιότητές τους στα μαθηματικά,
στη γλώσσα και στην επίλυση προ-
βλημάτων. Στο τελευταίο κύκλο της
PIAAC, όπου συμμετείχε η Ελλάδα,
το 2015, μάθαμε ότι 1 στους 4 Ελ-
ληνες ενηλίκους δεν έχει ούτε τις
βασικές ικανότητες κατανόησης
και επεξεργασίας ενός κειμένου.
Σχεδόν 1 στους 3 δεν έχει ούτε τις
βασικές ικανότητες στα μαθηματικά.
Μιλάμε για ανθρώπους που δεν
έχουν τις δεξιότητες να κατανοή-
σουν τον κόσμο γύρω τους, να επε-
ξεργαστούν σωστά τις πληροφορίες
που παίρνουν. Δεν είναι χαζοί –
απλά δεν έχουν τα εργαλεία, τις
γνώσεις και την κατάρτιση για να
καταλάβουν και να επεξεργαστούν
βασικά πράγματα που τους συμβαί-
νουν. Δεν τα έμαθαν ποτέ. Αυτή

είναι μια πραγματικότητα την οποία
τώρα διαβάσατε και, πριν καν μπει
τελεία σε αυτήν εδώ την πρόταση,
θα την έχετε ξεχάσει και θα προ-
χωρήσετε τη ζωή σας αγνοώντας
την. Ετσι κάνουμε όλοι. Πορευόμα-
στε όπως πριν, θεωρώντας ότι όλοι
οι υπόλοιποι άνθρωποι σκέφτονται
και δρουν λίγο-πολύ όπως εμείς και
οι γνωστοί μας.

Αλλά δεν θα έπρεπε. Το ότι ένα
μεγάλο μέρος του πληθυσμού της
χώρας έχει περάσει από την εκπαι-
δευτική διαδικασία και έχει φτάσει
σε ένα σημείο σήμερα να έχει πρα-
κτική αδυναμία να καταλάβει τι γρά-
φει ένα κείμενο, τι λένε πραγματικά
στην τηλεόραση ή πώς λειτουργεί
ο κόσμος, είναι ένας κρίσιμος πα-
ράγοντας που καθορίζει το επίπεδο
του διαλόγου, το πώς και πόσο γρή-
γορα η κοινωνία μας αλλάζει, τον
πολιτικό μας πολιτισμό, την υγεία
της δημοκρατίας μας, την εμφάνιση
και μακροημέρευση παλαβών θε-
ωριών συνωμοσίας, το πώς περνούν

μεταρρυθμίσεις στο πολιτικό μας
σύστημα, το αποτέλεσμα των εκλο-
γών και πολλά, πολλά άλλα πράγ-
ματα. Πρέπει να το σκεφτόμαστε
πάντα. Και να συνειδητοποιούμε
και να αποδεχόμαστε ότι πολύ δύ-
σκολα αλλάζει.

Κάποιοι από τους 15χρονους του
2000, αυτούς που έλαβαν μέρος
στην πρώτη PISA, είναι οι ίδιοι που
το 2015 πάτωσαν στην PIAAC και
σήμερα είναι γονείς. Μεγαλώνουν
τα παιδιά που θα συμμετάσχουν
στην PISA του 2031, υπεύθυνοι για
το περιβάλλον στο οποίο τα παιδιά
αυτά μεγαλώνουν, για τις συνθήκες
στις οποίες ζουν, για τον χρόνο που
περνούν μπροστά σε οθόνες, για
το πώς αντιμετωπίζουν τη γνώση,
τη μάθηση, το διάβασμα, τον κόσμο.
Θα τα πάνε καλύτερα αυτά τα παιδιά
από τους γονείς τους; Κοιτάζοντας
γύρω μας, στο περιβάλλον σας, στους
ανθρώπους γύρω σας, υπάρχει κάτι
που να μας κάνει να αντιμετωπίζουμε
το ερώτημα αυτό με αισιοδοξία;

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Σύμφωνα με τη δέσμευση του
υπουργείου Μεταφορών και των
ιδιοκτητριών εταιρειών των 570
ακινητοποιημένων λεωφορείων,
στις αρχές της προεσεχούς εβδο-
μάδας αναμένεται η επιστροφή
στην κανονικότητα. Όπως ανέφε-
ραν και οι δύο πλευρές, μέχρι το
Σαββατοκύριακο αναμενόταν να
φτάσουν αεροπορικώς τα συστή-
ματα αυτόματης πυρόσβεσης μη-
χανών, που παρήγγειλαν από το
εξωτερικό, ώστε να τηρηθεί η προ-
ϋπόθεση που έθεσε το υπουργείο
για όλες τις εταιρείες, οι οποίες
έχουν υπογράψει δημόσια σύμβα-
ση, με αφορμή την πυρκαγιά σε
λεωφορείο την Παρασκευή, 1 Δε-
κεμβρίου, στη Λευκωσία.

Την ίδια ώρα, άρχισε να τρέχει
η διαδικασία διοικητικής έρευνας
από ερευνώντα λειτουργό που διό-
ρισε το υπουργείο, το πόρισμα του
οποίου αναμένεται να είναι έτοιμο
σε δύο μήνες, για να καταδείξει ευ-
θύνες για το ποιος έδωσε άδεια κυ-
κλοφορίας στα 570 λεωφορεία, τα
οποία δεν φέρουν το εν λόγω σύ-
στημα, μετά από επιστολή που
έστειλε ο ίδιος ο υπουργός τον πε-
ρασμένο Οκτώβριο στις εταιρείες,
έπειτα από περιστατικό φωτιάς σε

μηχανή, ζητώντας την τοποθέτησή
του. Το ζητούμενο για την κυβέρ-
νηση είναι να τρέξουν γρήγορα οι
διαδικασίες, ώστε να σταματήσει
η ταλαιπωρία του επιβατικού κοι-
νού, που επηρεάστηκε από την κα-
θήλωση των λεωφορείων, κυρίως
των 6.000 περίπου μαθητών, αλλά
και να απομακρυνθούν τα σύννεφα
δυσαρέσκειας των πολιτών, δεδο-
μένου ότι το περιστατικό της 1ης
Δεκεμβρίου είναι το τέταρτο πα-
ρόμοιας φύσεως στη σειρά σε πε-
ρίοδο τεσσάρων χρόνων, με το προ-
ηγούμενο μόλις πριν από έναν
μήνα, δημιουργώντας πονοκέφαλο
στην κυβέρνηση, η οποία από τις
πρώτες μέρες στην εξουσία ενέταξε,
με το ξεδίπλωμα οράματος, τη χρή-
ση λεωφορείου στην παντιέρα της
πολιτικής της για λύση του κυκλο-
φοριακού προβλήματος.

Τι συστήματα
Καθώς εξελίσσονταιτα πιο πάνω,

ένα ερώτημα που τίθεται από ει-
δικούς του τομέα της πυρασφάλειας
στην Κύπρο είναι τι είδους συστή-
ματα πυρόσβεσης θα φθάσουν από
το εξωτερικό για να εγκατασταθούν
στα λεωφορεία, από τη στιγμή που
στο εμπόριο υπάρχουν διαβαθμίσεις
ως προς την αποτελεσματικότητά
τους. Υπάρχει ένα συγκεκριμένο
πρότυπο, το οποίο έχει εκδώσει η
Οικονομική Επιτροπή των Ηνωμέ-

νων Εθνών για την Ευρώπη, το πι-
στοποιητικό αυτό είναι το R 107,
το οποίο μιλάει για ενεργητικής
μορφής αυτόματα συστήματα πυ-
ρόσβεσης εντός της μηχανής των
λεωφορείων, τα οποία είναι κατη-
γορίας M2 και Μ3. «Αυτό το πρό-
τυπο, το οποίο εξηγεί ακριβώς ποιες
είναι οι μέθοδοι πυρόσβεσης σε
αυτά τα λεωφορεία, θα πρέπει να
ληφθεί υπόψη», τόνισε στην «Κ»
ο Ελευθέριος Κανέλλος, πρόεδρος
του νεοσύστατου Συνδέσμου Πυ-
ρασφάλειας Κύπρου (FIA Cyprus),
ο οποίος εκπροσωπεί 26 μέλη, από
τον ευρύτερο χώρο της πυρασφά-
λειας και είναι εξειδικευμένα επί
του θέματος. Σύμφωνα με τον Σύν-
δεσμο, υπάρχουν δύο είδη συστη-
μάτων, αυτά που είναι ενεργητικού
χαρακτήρα και συνάδουν με την
οδηγία R 107 της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και αυτά που είναι παθητικού
χαρακτήρα, τα οποία δεν είναι πι-
στοποιημένα από τηνΕ.Ε. και έχουν
μικρότερο βαθμό απόδοσης.

Τριμελής επιτροπή
Αξίζει να σημειωθεί ότι, όταν

τέθηκε από τον Σύνδεσμο το συγ-
κεκριμένο ζήτημα στη σύσκεψη
της Επιτροπής Μεταφορών της
Βουλής, την περασμένη Πέμπτη,
με τη συμβουλή να αντικαταστα-
θούν τυχόν μη πιστοποιημένα από
διεθνή πρότυπα εισηγμένα συστή-

ματα σε δεύτερο χρόνο από τύπου
R 107, και ακολούθως η «Κ» το με-
τέφερε ρωτώντας σχετικά τον
υπουργό Μεταφορών, με την απο-
ρία μήπως η λύση που πάει να δοθεί
δεν είναι η καταλληλότερη, ο κ.
Βαφεάδης απάντησε ότι «έχει ορι-
στεί μία τριμελής επιτροπή από
εμπειρογνώμονες οι οποίοι αξιο-

λογούν όλα τα προϊόντα, τα οποία
εισηγούνται οι εταιρείες να προ-
μηθευτούν και να εγκαταστήσουν,
και αυτή η αξιολόγηση γίνεται σε
άμεση συσχέτιση με τα όσα προνοεί
η σύμβαση. Εγώ θεωρώ ότι αυτό
έχει γίνει, και αναμένουμε ότι και
αυτό το θέμα θα περιληφθεί στη
διοικητική έρευνα».

Οι διαφορές
Εκ μέρους της εταιρείας FIRE-

PRO και ως μέλος του Συνδέσμου
Πυρασφάλειας Κύπρου, ο μηχανο-
λόγος μηχανικός δρ Ιωάννης Λάμ-
πρου, με επταετή επαγγελματική
εμπειρία στον τομέα των συστη-
μάτων πυρόσβεσης, εξήγησε στην
«Κ» ότι ένα ενεργητικό σύστημα
έχει τη δυνατότητα να κάνει ανί-
χνευση της πιθανής φωτιάς, να δώ-
σει άμεση ένδειξη στον οδηγό, είτε
μέσω μιας σειρήνας είτε μέσω ενός
πίνακα, ότι υπάρχει κάποιο πρό-
βλημα στον χώρο που προστατεύε-
ται από πυρασφάλεια –στην προ-
κειμένη περίπτωση η μηχανή– ενώ
συγχρόνως, όπως ζητάει και η οδη-
γία R 107, γίνεται αυτόματη κατά-
σβεση της φωτιάς.

Αντιθέτως, ένα σύστημα παθη-
τικής μορφής είναι μία συσκευή
που εφαρμόζεται στη μηχανή χωρίς
οποιαδήποτε ανατροφοδότηση
στον οδηγό και χωρίς ειδοποίηση
ότι κάτι πάει λάθος. Όπως σημείωσε
ο κ. Λάμπρου, είναι ένα σύστημα
πιο απλής μορφής, από αυτά που
διέπουν το R 107. Την ίδια ώρα επε-
σήμανε ότι τα συστήματα R 107
είναι αυτά τα οποία οι ίδιοι οι με-
γάλοι κατασκευαστές λεωφορείων
τοποθετούν στο κατασκευαστικό
στάδιο των καινούργιων λεωφο-
ρείων –είναι τμήμα των οχημάτων
αυτών πλέον.

Στο ερώτημα τι χρησιμεύει μία
πιστοποίηση, ο κ. Λάμπρου απάν-
τησε ότι αυτή μπορεί να δώσει εγ-
γύηση κατάσβεσης μέχρι ενός πι-
στοποιημένου επιπέδου, τονίζοντας
ότι «αυτό που λέμε εμείς στη βιο-
μηχανία της πυρασφάλειας είναι
ότι η γρήγορη ανίχνευση είναι πολ-
λές φορές και κλειδί στο να γίνει
πιο αποτελεσματική η κατάσβεση.
Δηλαδή, στα ενεργητικά συστή-
ματα, οι αισθητήρες και οι πίνακες,
οι οποίοι είναι πιστοποιημένοι,
προσφέρουν τις απαιτούμενες δι-
κλίδες ασφαλείας και ελαχιστοποι-
ούν το ρίσκο τούνα πάει κάτι λάθος.
Για αυτό γίνονται άλλωστε οι πι-
στοποιήσεις, για να αποδείξεις ότι
το σύστημα θα αποδώσει σωστά
όταν χρειαστεί». 

Από την πλευρά του, ο Γιώργος
Σοφοκλέους, ο οποίος είναι ιδιο-
κτήτης της εταιρείας UNIFIRE και
ένα άλλο μέλος του Συνδέσμου,
δήλωσε στην «Κ» ότι ένα σύστημα
πυρόσβεσης μηχανών λεωφορείων
θα πρέπει να συνοδεύεται από μία
δήλωση συμμόρφωσης με ένα ευ-
ρωπαϊκό ή διεθνές πρότυπο. «Οφεί-
λει να αναφέρει η κατασκευάστρια
εταιρεία, δηλαδή, ότι το σύστημα
αυτό καλύπτει όλες τις πρόνοιες
του προτύπου, ούτως ώστε να δια-

σφαλιστεί η τελική χρήση του χρή-
στη. Ενδεικτικά, να παρέχεται ένα
δελτίο ασφάλειας υλικού, το οποίο
να εξηγεί ότι η σύνθεση και η πο-
σότητα του μείγματος πυρόσβεσης
ενδείκνυται για τον συγκεκριμένο
χώρο μηχανής ενός λεωφορείου»,
πρόσθεσε.

Όσον αφορά το γιατί ορισμένοι
καταφεύγουν στα παθητικού τύπου
συστήματα παρά στα ενεργητικού
τύπου, ο κ. Κανέλλος σημείωσε ότι
πολλές φορές τα δεύτερα είναι πιο
ακριβά απ’ ό,τι τα παθητικού τύπου
και μη πιστοποιημένα. «Είναι ακρι-
βές οι πιστοποιήσεις στο κομμάτι
της πυρασφάλειας, διότι πιστοποι-
είται ότι θα λειτουργήσει κάτι, το
οποίο θα προστατέψει την ανθρώ-
πινη ζωή. Είναι και η διατήρηση
της πιστοποίησης, η οποία είναι
πολύ δύσκολη και επίσης το γεγονός
ότι τα ενεργητικού τύπου συστή-
ματα διέπονται από πιο αυστηρά
πρότυπα παραγωγής. Όλα αυτά
προσθέτουν στο κόστος. Τα πιστο-
ποιημένα προϊόντα στον τομέα της
πυρασφάλειας είναι ένας ‘‘κόσμος’’
πολύ διαφορετικός από την υπό-
λοιπη αγορά. Και γι’ αυτόν τον λόγο
οι εξελίξεις στον χώρο είναι πολύ
αργές και πολύ συντηρητικές, γιατί
ακριβώς στο τέλος της ημέρας προ-
στατεύουν την ανθρώπινη ζωή»,
ανέφερε ο πρόεδρος του Συνδέ-
σμου. 

Η επόμενη μέρα
των ακινητοποιημένων

λεωφορείων
Προβληματισμός για τα συστήματα πυρόσβεσης που θα τοποθετηθούν

και αν αυτά ακολουθούν την ευρωπαϊκη οδηγία R 107

<<<<<<

Αδιαφορία των μαθητών
για μια άσχετη, δίχως
συνέπειες εξέταση θα
υπάρχει σίγουρα και σε
όλες τις άλλες χώρες
που συμμετέχουν...

<<<<<<

Σύμφωνα με τον Σύνδε-
σμο Πυρασφάλειας
υπάρχουν δύο είδη συ-
στημάτων, τα ενεργητι-
κά, που συνάδουν με την
οδηγία R 107 της Ε.Ε., και
τα παθητικά, που δεν
την ακολουθούν.

<<<<<<

Μία επιτροπή εμπειρο-
γνωμόνων αξιολογεί όλα
τα προϊόντα, τα οποία ει-
σηγούνται οι εταιρείες
να προμηθευτούν, αξιο-
λογώντας σε άμεση συ-
σχέτιση με τα όσα προ-
νοεί η σύμβαση, δηλώνει
ο Αλέξης Βαφεάδης. 

Η νεοσύστατη FIA Cyprus
Ο νεοσύστατος Σύνδεσμος Πυρασφάλειας Κύπρου (FIA
Cyprus), που είναι μέλος της ΟΕΒ, ενεργοποιήθηκε στις 19
Οκτωβρίου 2023, όταν έλαβε χώρα στην Κύπρο ένα συνέδριο
πυρασφάλειας, με την ονομασία «Fire Summit 2023» και
στο οποίο, μεταξύ άλλων, συμμετείχε η Πυροσβεστική Υπη-
ρεσία Κύπρου, η Αστυνομία, το Κυπριακό Ινστιτούτο και
διάφορες άλλες οργανώσεις, οι οποίες, σύμφωνα με τον κ.
Κανέλλο, στήριξαν αυτό το συνέδριο, για να μπορέσει να
υπάρξει μία Αρχή, η οποία για πρώτη φορά θα εκπροσωπεί
στην Κύπρο τον ευρύτερο τομέα της πυρασφάλειας. Το συ-
νέδριο έγινε υπό την αιγίδα του ύπατου αρμοστή του Ηνω-
μένου Βασιλείου στην Κύπρο και της ΟΕΒ. Ο Σύνδεσμός
Πυρασφάλειας είναι ένα αυτόνομο παράρτημα του FIA (Fire
Industry Association) του Ηνωμένου Βασιλείου, είναι ένας
μη κερδοσκοπικός οργανισμός, κατ’ εικόνα και καθ’ ομοίωσιν
του βρετανικού, με το ίδιο καταστατικό. «Ήδη έχουμε 26
ιδρυτικά μέλη, που είναι εταιρείες από τον ευρύτερο τομέα
της πυρασφάλειας, όπως η πυρανίχνευση, η πυρόσβεση,
τα πυράντοχα υλικά και η πυρομηχανική, ενώ ο στόχος μας
είναι πολύ σύντομα να προχωρήσουμε στο άνοιγμα για πε-
ρισσότερα μέλη, από περισσότερες κατηγορίες του συγκε-
κριμένου τομέα», σημείωσε ο κ. Κανέλλος.

Το περιστατικό πυρκαγιάς σε μηχανή λεωφορείου της 1ης Δεκεμβρίου είναι το τέταρτο παρόμοιας φύσεως στη σειρά σε περίοδο τεσσάρων
χρόνων, με το προηγούμενο μόλις πριν από έναν μήνα, καθηλώνοντας 570 λεωφορεία, με την ταλαιπωρία για 6.000 περίπου μαθητές.
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«Παράθυρο» προκειμένου να διε-
ρευνηθεί σε δεύτερο χρόνο, αλλά 
με τελικό ορόσημο την ήδη προ-
γραμματισμένη επίσκεψη του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη στην Αγκυρα 
περί τα τέλη Απριλίου, η προο-
πτική παραπομπής στη Χάγη της 
οριοθέτησης υφαλοκρηπίδας και 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώ-
νης αποτέλεσε η επίσκεψη του 
Τούρκου προέδρου Ρετζέπ Ταγίπ 
Ερντογάν στην Αθήνα και το τετ 
α τετ με τον πρωθυπουργό.

Είναι ενδεικτικό ότι ο κ. Μη-
τσοτάκης ανέδειξε το θέμα στις 
δημόσιες δηλώσεις του, που εί-
ναι σαφές πως είχαν τεθεί υπόψη 
της τουρκικής αντιπροσωπείας – 
όπως αντιστοίχως και εκείνες του 
κ. Ερντογάν στην ελληνική. Το 
βασικό, όμως, είναι πως σύμφω-
να με πληροφορίες, όταν το θέ-
μα μπήκε στο τραπέζι, πίσω από 
τις κλειστές πόρτες του Μεγάρου 
Μαξίμου, ο Τούρκος πρόεδρος δεν 
ήταν απορριπτικός. Αντιθέτως, φέ-
ρεται να αντέδρασε λέγοντας «να 
βρούμε λύσεις στα μεγάλα», κάτι 
που ασπάζεται απολύτως και ο κ. 
Μητσοτάκης. Βεβαίως, είναι σα-
φές πως ο δρόμος που θα πρέπει 
να διανύσουν οι δύο πλευρές είναι 
μακρύς. Ο κ. Ερντογάν δεν συνό-
δευσε, εξάλλου, την τοποθέτησή 
του περί «λύσεων» στη συνάντη-
ση με τον πρωθυπουργό με κάποια 
ρητή αναφορά στη Χάγη, ενώ και 
στη συνέντευξη που παραχώρησε 
στην «Κ» κατέστησε σαφές πως 
τυχόν προσφυγή στη «διεθνή δι-
καιοσύνη» θα πρέπει να συμπερι-
λάβει και τα «αλληλένδετα», όπως 
τα χαρακτήρισε, θέματα.

Σε κάθε περίπτωση, κρίνεται 
ιδιαίτερα σημαντικό πως κατά την 
επίσκεψη του Τούρκου προέδρου 
στην Αθήνα, μεταξύ των κ. Μητσο-
τάκη και Ερντογάν συμφωνήθηκε, 
σύμφωνα με πληροφορίες, ο οδι-
κός χάρτης του πολιτικού διαλό-
γου, από την έκβαση του οποίου 
θα διαφανεί πόσο κοντά ή μακριά 
είναι δυνατόν να βρεθούν οι δύο 
χώρες αναφορικά με τον πυρήνα 
των ελληνοτουρκικών διαφορών. 
Με βάση αυτόν και ενώ η Αθήνα 
θα αξιολογεί τον βαθμό τήρησης 
της ∆ιακήρυξης των Αθηνών, φυ-
σικά ως προς την πολιτική δέσμευ-
ση που αυτή υπονοεί, καθώς νο-
μική δεν προκύπτει:

• Μέχρι τις αρχές Φεβρουαρίου, 
οι κ. Γεραπετρίτης και Φιντάν που 
θα έχουν την υψηλή εποπτεία 
του εγχειρήματος θα συναντη-
θούν σίγουρα δύο, ενδεχομένως 
και τρεις φορές, είτε διμερώς είτε 
στο περιθώριο κάποιας διεθνούς 
διάσκεψης.
• Τον Φεβρουάριο, τη σκυτάλη 

θα παραλάβουν η υφυπουργός 
Εξωτερικών Αλεξάνδρα Παπαδο-
πούλου και ο Τούρκος ομόλογός 
της Μπουράκ Ακσαπάρ, όπου στο 
πλαίσιο του Πολιτικού ∆ιαλόγου θα 
ανοίξει σταδιακά και η δύσκολη 
διαδικασία της χαρτογράφησης 
των υδάτων που συνδέονται με 
τα δύσκολα θέματα. Οι δύο πλευ-
ρές συμφώνησαν στην επανεκκί-
νηση των διερευνητικών επαφών 
παράλληλα με το πλαίσιο του πο-
λιτικού διαλόγου, προκειμένου να 
αρχίσει ξανά η συζήτηση για τις 
βασικές διαφορές στο Αιγαίο, συ-
γκεκριμένα για τα εθνικά χωρικά 
ύδατα, που συμπαρασύρουν και 
τον εθνικό εναέριο χώρο.
• Τον Απρίλιο θα πραγματοποιη-
θεί η κρίσιμη, όπως προαναφέρ-

θηκε, επίσκεψη του κ. Μητσοτάκη 
στην Αγκυρα.

Για τη μειονότητα 

Σύμφωνα με άριστα πληροφο-
ρημένες πηγές, στις συνομιλίες 
των δύο ηγετών, μόνο ζήτημα που 
έθεσε ο κ. Ερντογάν μετ’ επιτάσε-
ως είναι εκείνο που αφορά τη μει-
ονότητα, καθώς ο πρόεδρος της 
Τουρκίας θεωρεί ότι η προστασία 
των «ομογενών» εκτός της μητρο-
πολιτικής έκτασης της χώρας του 
είναι η πλέον ιερή υποχρέωσή του. 
Μάλιστα, σύμφωνα με πληροφο-
ρίες της «Κ»,  φέρεται να είπε ότι 
«τα δικαιώματα της τουρκικής μει-
ονότητας είναι για εμάς πιο ση-
μαντικά από οτιδήποτε». Σε αυτή 
την αποστροφή του κ. Ερντογάν, 

ο πρωθυπουργός φέρεται να απά-
ντησε ότι η ελληνική κυβέρνηση 
έχει διαφορετική άποψη ως προς 
τον προσδιορισμό της μειονότη-
τας, ωστόσο από τη στιγμή που 
πρόκειται για Ελληνες πολίτες, το 
κράτος κάνει ό,τι είναι δυνατόν 
ώστε όλοι να έχουν τις ευκαιρίες 
που πρέπει, είτε πρόκειται για χρι-
στιανούς είτε για μουσουλμάνους.

Πέραν της μειονότητας οι δύο 
πλευρές φαίνεται να συζήτησαν 
και για το Κυπριακό, όπου η από-
σταση είναι δεδομένη. Πάντως, η 
συνάντηση των δύο ηγετών στην 
Αθήνα καταγράφεται λίγες ημέρες 
μετά την τελική πρόταση του γ.γ. 
του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες για 
νέα απεσταλμένη για το Κυπριακό, 
γεγονός που υποδηλώνει μια κά-

ποια δυναμική, δίχως, βεβαίως, να 
υπάρχουν ψευδαισθήσεις για τον 
πολύ δύσκολο δρόμο που ακολου-
θεί τους επόμενους μήνες. Αυτές οι 
τρεις βασικές διαφωνίες, δηλαδή 
η μειονότητα, το κυπριακό και η 
διαφορετική ανάγνωση για το ποια 
θέματα μπορεί να αχθούν στη δι-
καιοδοσία του ∆ιεθνούς ∆ικαστη-
ρίου της Χάγης, ήταν τα βασικά 
ζητήματα που χωρίζουν τις δύο 
πλευρές. Ωστόσο, η δημιουργία 
ενός οδικού χάρτη που –σε κάθε 
περίπτωση– θα δρομολογήσει τις 
διμερείς επαφές τουλάχιστον μέ-
χρι το καλοκαίρι του 2024 πρακτι-
κά σημαίνει ότι μπορεί να υπάρξει 
κάποια επικέντρωση και στη θετι-
κή ατζέντα. Υπενθυμίζεται ότι με 
εξαίρεση τη συμφωνία για τη βί-
ζα, όλες οι υπόλοιπες πράξεις που 
υπογράφηκαν από τους υπουργούς 
θα μπορούσαν να προχωρήσουν 
με την έγκριση και μόνο των γε-
νικών γραμματέων. Ως εκ τούτου, 
θα πρέπει σταδιακά και η θετική 
ατζέντα να υλοποιηθεί και να μη 
μείνει γράμμα κενό περιεχομένου.

Οι υπουργοί Αμυνας

Υπήρχαν πάντως και κάποιοι 
συμβολισμοί στις επαφές της Πέ-
μπτης που δεν έχουν αναδειχθεί. 
Συγκεκριμένα, το τετ α τετ των δύο 
υπουργών Εθνικής Αμυνας Ελλά-
δας και Τουρκίας είχε μιαν ιδιαιτε-
ρότητα. Ο Νίκος ∆ένδιας δεν υπο-
δέχθηκε τον Γιασάρ Γκιουλέρ στο 
υπουργείο Εθνικής Αμυνας, αλλά 
στο κτίριο της Λέσχης Αξιωματι-
κών Ενόπλων ∆υνάμεων (ΛΑΕ∆) 
στη Ρηγίλλης, για λόγους που δεν 
συνδέονται με τη γεωγραφική εγ-
γύτητα του κτιρίου στο Μέγαρο 
Μαξίμου ή στο υπουργείο Εξωτε-
ρικών. Σύμφωνα με πληροφορί-
ες της «Κ» η πολιτική ηγεσία του 
υπουργείου Εθνικής Αμυνας έκρινε 
ότι, παρά τη σαφή βελτίωση των 
συνθηκών στο πεδίο, στη παρού-
σα φάση δεν είναι ακόμη ώριμες 
οι συνθήκες ώστε άνδρες των Ενό-
πλων ∆υνάμεων να παρουσιάσουν 
όπλα ενώπιον ενός υπουργού Εθνι-
κής Αμυνας της Τουρκίας, ο οποίος 
ήταν μάλιστα αρχηγός των τουρκι-
κών ενόπλων δυνάμεων της χώρας 
του κατά την πολύ κρίσιμη περίο-
δο ραγδαίας επιδείνωσης των ελ-
ληνοτουρκικών σχέσεων το 2020. 
Οταν οι συνθήκες ωριμάσουν, θα 
γίνει και αυτή η τιμητική κίνηση, 
έλεγαν αρμόδιες πηγές.

«Nα βρούμε λύσεις στα μεγάλα»
Ο διάλογος Μητσοτάκη - Ερντογάν και ο οδικός χάρτης των επαφών μέχρι το ορόσημο του Απριλίου

Μέχρι τις αρχές 
Φεβρουαρίου οι κ. Γερα-
πετρίτης και Φιντάν 
θα συναντηθούν σίγου-
ρα δύο, ενδεχομένως 
και τρεις φορές.

Μητσοτάκης και Ερντογάν ανεβαίνουν τα σκαλοπάτια του Μεγάρου Μαξίμου. Ο δρόμος που πρέπει να διανύσουν μέχρι τη Χάγη είναι ανηφορικός.
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Των Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ, Β. ΝΕΔΟΥ

Η συνάντηση Μητσοτάκη - Ερντο-
γάν αφήνει θετικό αποτύπωμα. 
Κατά πόσον την περασμένη Πέ-
μπτη άνοιξε μία νέα σελίδα στις 
ελληνοτουρκικές σχέσεις θα φα-
νεί τους επόμενους μήνες. Ομως, 
το κλίμα, το πνεύμα και εν τέλει η 
υπογραφή μιας διακήρυξης, έστω 
μη δεσμευτικής, που στα άρθρα 
της έρχεται σε πλήρη αντίθεση 
με τις αντιλήψεις και τις πρακτι-
κές της Τουρκίας όπως αυτές εκ-
φράστηκαν τα τελευταία χρόνια, 
συνιστά πρόοδο. Ακόμη και αν 
είναι αρκετά γενικόλογη για να 
επιδέχεται παρερμηνείες. 
 
Μη λησμονούμε πως λίγο καιρό πριν, 
ο πρόεδρος Ερντογάν αξίωνε την 
αναθεώρηση της συνθήκης της 
Λωζάννης, απειλούσε την Ελλάδα 
με αιφνιδιαστική εισβολή και εί-
χε διακόψει κάθε επικοινωνία σε 
όλα τα επίπεδα ανάμεσα στις δυο 
χώρες. Η συνθήκη μετά το περιώ-
νυμο «Μητσοτάκης γιοκ» είχε ως 
αποτέλεσμα τη στοχοποίηση της 
Ελλάδας, τον δηλητηριασμό της 
τουρκικής κοινωνίας, στην οποία 
η Ελλάδα εμφανιζόταν ως απειλή, 
επειδή αυτό εξυπηρετούσε το επι-
χείρημα περί αποστρατιωτικοποί-
ησης ελληνικών νησιών, ενώ και 

στο μεταναστευτικό δεν υπήρχε 
καμία συνεργασία ανάμεσα στα 
δύο μέρη. Αντιθέτως, με τιμωρη-
τική διάθεση η γειτονική χώρα 
ενθάρρυνε τον πολλαπλασιασμό 
μεταναστευτικών και προσφυγι-
κών ροών. Μεταξύ της άνοιξης 

του 2022 και του χειμώνα του ιδί-
ου έτους, η Ελλάδα βρισκόταν κα-
θημερινά ψηλά στην επικαιρότητα 
στην Τουρκία, με διάθεση εχθρική 
και εμφανιζόμενη ως υποχείριο 
των Αμερικανών, με τους τελευ-
ταίους να χρεώνονται προθέσεις 
αποσταθεροποίησης του καθεστώ-
τος Ερντογάν. Υπήρξε μία συστη-
ματική προσπάθεια δυσφήμησης 
της Αθήνας, που κατέρρευσε μετά 
την ακαριαία κινητοποίηση της ελ-
ληνικής πλευράς, στη σκιά των κα-

ταστροφικών σεισμών στην Τουρ-
κία τον περασμένο Φεβρουάριο. 
 
Είχαν προηγηθεί η υπογραφή του 
παράνομου τουρκολιβυκού συμ-
φώνου, η κρίση στον Εβρο, οι σει-
σμικές έρευνες του «Ορούτς Ρέις» 
επί 82 μέρες νοτίως του Καστελ-
λόριζου, οι επιστολές στον Οργα-
νισμό Ηνωμένων Εθνών για την 
αποστρατιωτικοποίηση, οι απει-
λές για την εκτόξευση πυραύλων 
σε ελληνική επικράτεια, καθώς 
και η εμπέδωση του ιδεολογή-
ματος της «Γαλάζιας Πατρίδας», 
το οποίο είναι βαθιά αναθεωρητι-
κό και επιθετικό, σφετεριζόμενο 
κυριαρχικά μας δικαιώματα, ακό-
μη και κυριαρχία. Ταυτόχρονα, οι 
Τούρκοι κατηγορούσαν διεθνώς, 
έχοντας ενεργοποιήσει τη μοντα-
ζιέρα προπαγάνδας, την Ελλάδα 
για πνιγμούς χιλιάδων μετανα-
στών, με τον Ερντογάν να φέρνει 
το ζήτημα ακόμη και στη Γενική 
Συνέλευση του Οργανισμού Ηνω-
μένων Εθνών. Οι δε παραβιάσεις 
του ελληνικού εναέριου χώρου 
συνοδεύονταν από υπερπτήσεις 
πάνω από ελληνικά νησιά σε τα-
κτική βάση. 
 
Στο Kυπριακό, η Τουρκία υιοθέτησε 
και έκτοτε επιμένει στη λύση των 
δύο κρατών, έχοντας προβεί σε 

ενέργειες αναγνώρισης του ψευδο-
κράτους και από άλλα κράτη, ενώ 
στην Αμμόχωστο παραβιάζει τα 
ψηφίσματα του ΟΗΕ. Παράλληλα, 
μέχρι πριν από λίγο καιρό προσπα-
θούσε να υπονομεύσει την εξέλιξη 
του ενεργειακού προγράμματος 
της Λευκωσίας, είτε δημιουργώ-
ντας συνθήκες αποσταθεροποί-
ησης, είτε διεξάγοντας σεισμικές 
έρευνες και ερευνητικές γεωτρή-
σεις εντός της κυπριακής υφαλο-
κρηπίδας, είτε εκδιώκοντας όλο τα 
γεωτρύπανα ή και ωκεανογραφικά 
σκάφη που δραστηριοποιούνταν 
στην περιοχή. 
 
Μπορεί να μη γνωρίζουμε ποια θα 
είναι η έκβαση της εξομάλυνσης 
των ελληνοτουρκικών σχέσεων 
και οπωσδήποτε είναι εξαιρετικά 
δύσκολο στο προβλεπτό μέλλον 
να φτάσουμε κοντά σε προσφυ-
γή στη Χάγη. Αλλωστε, στη συνέ-
ντευξή του στην «Kαθημερινή», ο 
Ερντογάν ουσιαστικά απέρριψε τη 
Χάγη διά της πλαγίας, διότι γνωρί-
ζει ότι για ζητήματα κυριαρχίας η 
Ελλάδα δεν δέχεται τη δικαιοδο-
σία κανενός οργάνου. Αρα, όταν 
λέει ότι στη Χάγη θα προσφύγου-
με για όλα τα θέματα, εννοώντας 
την αποστρατιωτικοποίηση, τον 
εναέριο χώρο και τις γκρίζες ζώ-
νες, το μόνο που προσπαθεί είναι 

να χρεώσει στην ελληνική πλευρά 
την ευθύνη της μη διευθέτησης 
μέσω της δικαστικής οδού. Αλλά 
πάντως, βλέποντας την τουρκική 
πολιτική των περασμένων ετών, 
η συνάντηση στην Αθήνα και η 
εκπεφρασμένη διάθεση του Ερ-
ντογάν να ανοίξει μία νέα σελίδα 
στις ελληνοτουρκικές σχέσεις συ-
νιστά αναδίπλωση. 
 
Η Τουρκία έχει κερδίσει διπλω-
ματικό κεφάλαιο από τον πόλε-
μο στην Ουκρανία, τις εξελίξεις 
στον Καύκασο και την εμπλοκή 
της στη Λιβύη. Είναι μία υπολο-
γίσιμη δύναμη με αξιοσημείωτο 
αποτύπωμα σε περιοχές όπως η 
Αφρική και λιγότερο τα Βαλκά-
νια, ενώ εξελίσσεται σε σημείο 
αναφοράς του μουσουλμανικού 
και αραβικού κόσμου παγκο-
σμίως. Επίσης, η πολιτική του 
brinkmanship, που έχει εξελιχθεί 
σε δεύτερη φύση του Ερντογάν, 
άλλοτε αποδίδει καρπούς και άλ-
λοτε όχι. Γι’ αυτό, όμως, όπως και 
λόγω αυτοπεποίθησης, ενίοτε 
στερείται ευελιξίας, δείχνει επι-
μονή (στο λάθος) και έτσι υπο-
χρεώνεται σε βίαιες προσαρμο-
γές. Μοιάζει οξύμωρο, ωστόσο, 
ότι ενώ η Τουρκία έχει ισχυρο-
ποιηθεί και επεκτείνει τα ερεί-
σματά της, στα ελληνοτουρκι-

κά έχει χάσει έδαφος. Γιατί εκεί 
όπου αυτή γκρέμιζε σχέσεις, η 
Ελλάδα τις οικοδομούσε. Οταν η 
Αγκυρα προκαλούσε ανασφάλεια 
και προβληματισμό για την αξιο-
πιστία της, η Αθήνα αναδυόταν 
σε φερέγγυο εταίρο. Επιπλέον, η 
Ελλάδα ενισχύθηκε στρατιωτικά 
(κάτι που η Τουρκία σέβεται), εν-
δυναμώθηκε γεωπολιτικά με την 
περίπτωση της Αλεξανδρούπο-
λης, προσελκύει επενδύσεις και 
έχει κατορθώσει οι σχέσεις της 
Αγκυρας με τη ∆ύση να φιλτρά-
ρονται από τη συμπεριφορά της 
πρώτης έναντι της Ελλάδας και 
σε μικρότερο βαθμό της Κύπρου, 
υπό την έννοια πως δεν μπορεί 
να κινηθεί με άνεση και χωρίς 
συνέπειες. 
 
Πάντως, αν η Τουρκία δεν κατα-
σταλάξει ως προς το πού (θέλει να) 
ανήκει, γιατί προφανώς βρίσκεται 
σε στρατηγική αναζήτηση, αν όχι 
σύγχυση, δεν θα αποφασίσει να 
λύσει εντός νομικού πλαισίου τις 
εκκρεμότητες με την Ελλάδα, ελπί-
ζοντας ότι στο μέλλον θα είναι σε 
θέση να επιβάλλει τις απόψεις της. 

 
O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA) και καθηγητής του 
Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος.

Ενώ η Τουρκία έχει 
ισχυροποιηθεί και επε-
κτείνει τα ερείσματά της, 
στα ελληνοτουρκικά έχει 
χάσει έδαφος. Γιατί εκεί 
όπου αυτή γκρέμιζε
σχέσεις, η Ελλάδα
τις οικοδομούσε.

Α Ν Α ΛΥ Σ Η

Η αναδίπλωση και το εκκρεμές της Τουρκίας
Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

ΣΕ ΝΕΑ ΤΡΟΧΙΑ
ΤΑ ΕΛΛΗΝΟΤΟΥΡΚΙΚΑ
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Η «τράπουλα» στον χώρο της Κε-
ντροαριστεράς είναι θέμα με-
ρικών μηνών για να ξαναμοι-
ραστεί. Ολοι συμφωνούν πως 
οι ευρωεκλογές θα δείξουν τον 
δρόμο, και κομβικό ρόλο στην 
αναδιάταξη των δυνάμεων θα 
παίξει πλέον και η Νέα Αριστερά. 
Η νεοσύστατη κοινοβουλευτική 
ομάδα θα μετατραπεί το επόμενο 
διάστημα σε κόμμα, εκτός και αν 
στις κάλπες του Ιουνίου επιλέξει 
να συμμετάσχει ως ξεχωριστός 
φορέας σε κάποιο συμμαχικό 
σχήμα. Η διείσδυση που θα έχει 
στην κοινωνία θα καθορίσει το 
μέλλον της και για αυτό τα βή-
ματα που γίνονται είναι προσε-
κτικά. Ποιος ήταν ο φόβος των 
ηγετικών στελεχών –όπως είναι 
σε θέση να γνωρίζει η «Κ»– και 
η απόφαση για την απόσχιση 
πέρασε από πολλά κύματα; ∆εν 
ήθελαν να δημιουργήσουν κά-
τι «μικρό» που θα επιβεβαίωνε 
τον κανόνα του «μαντριού με 
τον λύκο».

Ο Αλέξης Τσίπρας την εβδο-
μάδα που πέρασε επέλεξε να 
παρέμβει δύο φορές και να 
στείλει ξεχωριστά μηνύματα. 
Το πρώτο, κυρίως επειδή συνέ-
πεσε με την ημέρα των ανακοι-
νώσεων στο Σεράφειο, ερμηνεύ-
τηκε πως αφορούσε την «ομάδα 
των 11». Στηλίτευσε την πολυ-
διάσπαση και τον πολυκερμα-
τισμό των προοδευτικών κομ-
μάτων, που ανοίγει τον δρόμο 
για την εδραίωση των συντη-
ρητικών δυνάμεων. Στη δεύτε-
ρη περίπτωση, στράφηκε προς 
την πλευρά του Στέφανου Κασ-
σελάκη, αφού επέλεξε να συνα-
ντηθεί με τους «διασπαστές» 
από το κομμουνιστικό κόμμα 
της Ιταλίας. Για τους γείτονες 
συντρόφους τόνισε πως επιλέ-
γουν να ασκούν κριτική στη 
Μελόνι αντί να ανταλλάσσουν 
φίλια πυρά.

Ολική επανεκκίνηση

ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Αριστερά 
διαμηνύουν συνεχώς πως επι-
θυμούν να κάνουν ένα ολικό 
restart. Και η αλήθεια είναι πως 
η προσπάθεια πρέπει να επιχει-
ρηθεί ακόμη και αν δεν εξαιρεί 
τον ιστορικό ηγέτη του χώρου. 
Στην περίπτωση της αξιωματι-
κής αντιπολίτευσης, ο «απογα-
λακτισμός» από τον Αλέξη Τσί-
πρα έχει επιχειρηθεί άκομψα. 
O Στέφανος Κασσελάκης έχει 
αποτινάξει από πάνω του αιφ-
νιδιαστικά, με δηλώσεις του, τη 
μνημονιακή περίοδο του ΣΥΡΙ-
ΖΑ και το «μαξιλάρι» των 37 δισ. 
ευρώ. Ακολούθησαν διευκρινί-

σεις και υποστηρικτικές τοπο-
θετήσεις για την τετραετία του 
ΣΥΡΙΖΑ στο Μαξίμου, ωστόσο 
την «καρδάρα με το γάλα» έχυσε 
πρόσφατα ο Παύλος Πολάκης, 
επισημαίνοντας πως το κόμμα 
βρισκόταν σε βαθιά κρίση. Οι 
κόκκινες γραμμές μπαίνουν σι-
γά σιγά.

Στα «βαφτίσια» της νέας κοι-
νοβουλευτικής ομάδας την προ-
ηγούμενη ∆ευτέρα έγιναν ανα-
φορές στα κεκτημένα από την 
περίοδο διακυβέρνησης, στην 
τακτοποίηση των δημόσιων οι-
κονομικών, στην έξοδο από τα 
μνημόνια και στη συμφωνία των 
Πρεσπών. Καμία όμως ονομα-
στική αναφορά στον Αλέξη Τσί-
πρα. Σε αυτό ήρθε να προστεθεί 
και η δήλωση του Αλέξη Χαρί-
τση πως η Νέα Αριστερά «δεν 
επιθυμεί την αναπαλαίωση του 
παλαιού ΣΥΡΙΖΑ». Πηγές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας δι-
ευκρίνιζαν πως ο επικεφαλής 
της ήθελε απλώς να επισημάνει 
ότι ο καινούργιος φορέας δεν 
θέλει να γυρίσει το ρολόι του 
χρόνου πίσω, δεν αναφερόταν 

στον πρώην πρωθυπουργό και 
πως κρατάει ως κληρονομιά τις 
μεγάλες κατακτήσεις από την 
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Από τη στιγμή που ο Αλέξης 
Τσίπρας δίνει το «παρών» στη 
συνεδρίαση της Κοινοβουλευτι-
κής Ομάδας του ΣΥΡΙΖΑ, όσο και 
αν το θέλουν στη Νέα Αριστερά 
καταλαβαίνουν πως δεν μπο-
ρούν να τον επικαλούνται και 
τόσο συχνά. Συγχρόνως θα πρέ-
πει να προσεγγίσουν και όσους 
στην πορεία του χρόνου δεν 
έκριναν θετικά την περίοδο δι-
ακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, και 
δεν είναι καθόλου λίγοι. Ολο 
αυτό το νέο περιβάλλον ενέχει 
κάποια στοιχεία αμφισβήτησης 
της προσφοράς του τέως προέ-
δρου; Σε καμία περίπτωση. Οι 
ισορροπίες ωστόσο είναι λεπτές 
και κάπου εδώ αρχίζουν τα δύ-
σκολα για την ομάδα του Αλέ-
ξη Χαρίτση.

Μία από τις βασικές δεξαμε-
νές στις οποίες θα «ψαρέψει» ο 

νέος φορέας αφορά τους ψηφο-
φόρους που έχουν γυρίσει την 
πλάτη εδώ και καιρό στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Είτε απείχαν συνειδητά 
είτε αναζήτησαν πολιτική στέ-
γη στον Γιάνη Βαρουφάκη και 
στη Ζωή Κωνσταντοπούλου, η 
προσέγγισή τους έχει ήδη ξε-
κινήσει. Αυτός είναι ο λόγος 
που το αριστερό πρόσημο με 
τη συνδρομή της «Ομπρέλας» 
θα παραμείνει ανεξίτηλο. Από 
τον Ιούλιο του 2019 μέχρι τον 
Ιούνιο του 2023 απομακρύνθη-
καν περίπου 850.000 ψηφοφό-
ροι. Hδη στις δημοσκοπήσεις 
οι μισοί από όσους ψήφισαν 
ΣΥΡΙΖΑ, στις τελευταίες εκλο-
γές δηλώνουν απογοητευμένοι 
από τη νέα ηγεσία. Βασικό ζη-
τούμενο στις πρώτες μετρήσεις 
είναι να μειωθούν οι διαρροές 
προς το ΠΑΣΟΚ και το ΚΚΕ. Η 
αποχώρηση του Γιάννη ∆ραγα-
σάκη από την Κ.Ε., σύμφωνα 
με στελέχη της Νέας Αριστε-
ράς, δείχνει πως υπάρχει ακό-
μη ένα μεγάλο κομμάτι στον 
ΣΥΡΙΖΑ που αμφιταλαντεύεται. 
Εκτιμάται ότι θα συμπαρασύρει 

και άλλες δυνάμεις εκτός Κου-
μουνδούρου το επόμενο διά-
στημα. Υπενθυμίζεται πως το 
ιστορικό στέλεχος συμμετείχε 
σε όλα τα συντονιστικά της κί-
νησης των «6+6».

Θέσεις και ταυτότητα

Η Νέα Αριστερά ανεβάζει 
ρυθμούς προκειμένου να απο-
κτήσει δομές αλλά και πρόγραμ-
μα που θα ξεχωρίζει από του 
ΣΥΡΙΖΑ, με εναλλακτικές προτά-
σεις. Σε διαφορετική περίπτω-
ση οι πρώην σύντροφοί τους θα 
τους κατηγορούν πως η αποχώ-
ρησή τους δεν είχε κανένα πο-
λιτικό περιεχόμενο. ∆εν είναι 
τυχαίο πως ακόμη και ο Ευκλεί-
δης Τσακαλώτος εμφανίζεται 
πιο διαλλακτικός σε σχέση με 
τους ανοιχτούς διαύλους που 
πρέπει να διατηρηθούν με το 
ΠΑΣΟΚ, βλέποντας πως ο Νί-
κος Ανδρουλάκης δεν κόβει τις 
γέφυρες, σε αντίθεση με ό,τι 
έπραττε όλο το προηγούμενο 

διάστημα με τον ΣΥΡΙΖΑ.
Στην Κουμουνδούρου άλλα-

ξαν απότομα το αφήγημα για 
τον πήχυ των ευρωεκλογών. 
Το 17,8% εκτινάχθηκε σε νίκη 
απέναντι στη Νέα ∆ημοκρα-
τία, καθώς αυτό που χρειάζε-
ται το κόμμα και οι ψηφοφόροι 
του είναι «ενέσεις» τόνωσης 
ηθικού και όχι ηττοπάθεια. Οι 
δημοσκοπήσεις δεν είναι κα-
λές, συσπείρωση δεν υπάρχει 
και η διάσπαση αναμένεται να 
πιέσει περαιτέρω τα ποσοστά. 
Ο Στέφανος Κασσελάκης κάθε 
πρωί, είτε διά ζώσης είτε μέ-
σω Zoom, συζητάει με ομάδες 
βουλευτών και στελεχών σχε-
διάζοντας τα επόμενα βήματα. 
Βούλησή του είναι να πραγμα-
τοποιηθεί το έκτακτο συνέδριο 
στην ώρα του, ευελπιστώντας 
να λειτουργήσει αναζωογονη-
τικά για το κόμμα.

Οι τρεις «φυλές»

Στην Κουμουνδούρου αυτή 
τη στιγμή υπάρχουν τρεις δια-
φορετικές «φυλές». Οι νεοπρο-
εδρικοί, με τους Παύλο Πολά-
κη, Θεοδώρα Τζάκρη, Γιώργο 
Τσίπρα, ∆ώρα Αυγέρη, Πάνο 
Ρήγα κ.ά., που αποτελούν τον 
σκληρό πυρήνα των υποστη-
ρικτών του Στέφανου Κασσε-
λάκη. ∆εύτερη ομάδα είναι η 
παλαιά προεδρική φρουρά του 
Αλέξη Τσίπρα, που έχει αποφα-
σίσει να παραμείνει στο κόμμα 
και να το στηρίξει, χωρίς να δί-
νει όμως «λευκή επιταγή» στην 
ηγεσία. Η Ολγα Γεροβασίλη, ο 
Αλέκος Φλαμπουράρης, ο Νίκος 
Παππάς, η Μαριλίζα Ξενογιαν-
νακοπούλου, ο Κώστας Ζαχαρι-
άδης, ο Θανάσης Θεοχαρόπου-
λος και ο Γιάννης Ραγκούσης 
είναι οι «βασικοί μέτοχοι» αυ-
τού του γκρουπ. Τα δύο τελευ-
ταία στελέχη μαζί με τον ∆ιο-
νύση Τεμπονέρα θα μπορούσαν 
να συμπεριληφθούν και στις 
τάξεις της τρίτης «φυλής» που 
συνθέτει τη νέα εσωκομματική 
αντιπολίτευση, καθώς ασκούν 
συχνά κριτική στον νέο πρόε-
δρο για τον τρόπο λειτουργίας 
του κόμματος.

Ηδη ο Στέφανος Κασσελά-
κης ετοιμάζει την ομάδα των 
υποψήφιων ευρωβουλευτών θέ-
λοντας να φτιάξει μια δυνατή 
λίστα. Ολα δείχνουν πως κο-
ρυφαία επιλογή θα είναι ο κα-
θηγητής Νίκος Φαραντούρης, 
πέρα από τους Κώστα Αρβανί-
τη και Ελενα Κουντουρά. Ειδι-
κός σε θέματα ενέργειας, είναι 
από τα λίγα πρόσωπα που κατά-
φεραν να κάνουν «γκελ» κατά 
την προεκλογική περίοδο του 
καλοκαιριού.

Μετά την αμφισβήτηση 
της μνημονιακής 
περιόδου από 
τον Κασσελάκη, 
και η Νέα Αριστερά 
κόβει τα σχοινιά 
που τη δένουν
με το παρελθόν της.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Ο Ντε Γκωλ φέρεται να έχει πει 
ότι «η Αριστερά είναι για να σκέ-
φτεται και η ∆εξιά για να πράτ-
τει». Αν και προδήλως αβάσιμη 
στην ουσία της, η φράση αυ-
τή στοίχειωνε για χρόνια την 
πολιτική ζωή πολλών ευρωπα-
ϊκών χωρών. Της Ελλάδας ακό-
μα περισσότερο, στον βαθμό 
που πολλοί μιλούσαν για «ιδε-
ολογική ηγεμονία της Αριστε-
ράς». Το τσιτάτο ότι «η ∆εξιά 
κέρδισε τη μάχη του Εμφυλί-
ου και η Αριστερά τη μάχη των 
ιδεών» ακουγόταν επί μακρόν. 
Και πράγματι, η ελληνική ∆εξιά 
διαχρονικά έδινε περισσότερη 
έμφαση στον κυβερνητικό πραγ-
ματισμό παρά στις ιδεολογικές 
διαμάχες. 
 
Μετά τη δικτατορία, η μετατό-
πιση του πολιτικού φάσματος 
προς τα αριστερά ήταν συνολι-
κή. Τόσο στο πεδίο της εφαρμο-
ζόμενης πολιτικής –με τη «σο-
σιαλμανία» της εποχής, η οποία 
πάντως δεν ήταν ελληνικό φαι-
νόμενο, αλλά παγκόσμια τάση– 
όσο και σε επιμέρους κοινωνι-
κούς χώρους, όπως ο πολιτισμός, 
τα πανεπιστήμια, η ιστορική 
έρευνα κ.λπ. Ενώ και εκλογικά 
το άθροισμα των δυνάμεων της 
ευρύτερης Αριστεράς - Κεντρο-
αριστεράς ήταν μεγαλύτερο από 
αυτό της Κεντροδεξιάς. 

Οι διαπιστώσεις αυτές ωστόσο –
απότοκες σε μεγάλο βαθμό της 
δικτατορίας και των ιδιαιτερο-
τήτων της πολιτικής μας ιστο-
ρίας– δύσκολα μπορούσαν να 
θεμελιώσουν την άποψη περί 
«ιδεολογικής ήττας» της ∆εξιάς 
στην Ελλάδα. Αντιθέτως, η ελ-
ληνική ∆εξιά ήταν που υπέγρα-
ψε τις ουσιαστικές στρατηγικές, 
πολιτικές και εντέλει και ιδεολο-
γικές επιλογές που καθόρισαν 

τον προσανατολισμό της χώρας 
και διαμόρφωσαν τη σύγχρονη 
Ελλάδα. Η Αριστερά κέρδιζε τη 
μάχη της ιστοριογραφίας και των 
μυθοπλασιών (και αυτό όχι μό-
νιμα, καθώς πολλά ήδη αναθε-
ωρούνται), αλλά η ∆εξιά κέρδιζε 
την ουσία, που ήταν η πρόσδεση 
της χώρας στον δυτικό κόσμο και 
στο ευρωπαϊκό πλαίσιο, με ό,τι 

αυτό σήμαινε στο πεδίο της γε-
ωπολιτικής, της οικονομίας, του 
πολιτισμικού περιβάλλοντος, των 
ατομικών ελευθεριών. 
 
Σήμερα πολλοί πηγαίνουν στο 
άλλο άκρο, κάνοντας λόγο για 
«δεξιά ηγεμονία». Η πρόσφατη 
εκλογική επικράτηση της Ν.∆. 
ήταν συντριπτική. Η δημοσκοπι-
κή κυριαρχία της μοιάζει εδραι-
ωμένη επί 8 σχεδόν χρόνια. Το 
άθροισμα των κομμάτων της ευ-
ρύτερης Αριστεράς και Κεντρο-
αριστεράς ήταν στις πρόσφατες 
εκλογές μειοψηφικό, ενώ ο χώ-
ρος μοιάζει να βρίσκεται συνο-
λικά σε περιδίνηση. Αλλά και σε 
αξιακό επίπεδο, πολλές είναι οι 
αλλαγές προς τα δεξιά, ακόμα 
και σε ζητήματα που παλαιότε-
ρα θεωρούνταν ταμπού (π.χ. μη 
κρατικά πανεπιστήμια, ιδιωτικές 
επενδύσεις κ.λπ.). 
 
Πριν καταλήξουμε όμως στο αν 
πρόκειται για συνειδητή ιδεο-
λογική μετατόπιση ή απλώς για 
έναν πολιτικό κύκλο, θα πρέπει 
να εξετάσουμε τι οδήγησε στη 
σημερινή πολιτική συγκυρία. Η 
πολιτική υπεροχή της Κεντρο-
δεξιάς μοιάζει να είναι λιγότερο 
προϊόν ιδεολογικών ζυμώσεων 
και περισσότερο αποτέλεσμα 
του πολιτικού ρεαλισμού και πο-
λιτικών διεργασιών της τελευταί-
ας δεκαετίας. ∆εν άλλαξαν ιδε-
ολογία οι Ελληνες μέσα σε μια 

4ετία, το περιβάλλον άλλαξε, άρα 
και οι πολιτικές επιλογές τους. 
 
Οι διαψεύσεις από τη διακυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ ήταν ένα σημα-
ντικό πλήγμα για τον χώρο της 
Αριστεράς συνολικά. Ο πραγμα-
τισμός, που (ορθώς) επέδειξε ο 
ΣΥΡΙΖΑ με τη στροφή του 2015, 
δεν συνοδεύτηκε από μια συνο-
λική μετεξέλιξή του, από ένα νέο 
στρατηγικό και προγραμματικό 
πλαίσιο του κόμματος. Αντιθέ-
τως, η επιστροφή, πολύ συχνά, 
στη ρητορική τοξικότητας της 
«μνημονιακής περιόδου» παρέ-
πεμπε αντανακλαστικά σε μια 
Αριστερά που δοκιμάστηκε, δι-
έψευσε τις προσδοκίες που είχε 
η ίδια καλλιεργήσει και δεν ήταν 
ούτε πειστική ούτε ελκυστική. 
 
Ο αντιδυτικισμός και αντιευρωπα-
ϊσμός, που είχαν ενισχυθεί την 
περίοδο της οικονομικής κρίσης, 
έχουν πλέον υποχωρήσει. Το τέ-
λος των «αυταπατών» εδραίωσε 
ακόμα περισσότερο τις κρατού-
σες αντιλήψεις για τον προσα-
νατολισμό της χώρας, κάτι που 
επίσης ευνοεί τη Ν.∆. 
 
Η έξαρση, σε όλη την Ευρώπη, ζη-
τημάτων όπως το μεταναστευτι-
κό - προσφυγικό ή η τρομοκρα-
τική δράση του ριζοσπαστικού 
Ισλάμ, ενεργοποιούν συντηρη-
τικά αντανακλαστικά των Ευρω-
παίων πολιτών και συχνά προ-

καλούν αμηχανία σε κόμματα 
της Αριστεράς. Εξ ου και η όποια 
κριτική στα «συστημικά» κεντρο-
δεξιά κόμματα για τα ζητήματα 
αυτά γίνεται κυρίως από τη ρι-
ζοσπαστική ∆εξιά και όχι από 
τα αριστερά. 
 
Ενώ, τέλος, οι εκλογικές επιδόσεις 
της Ν.∆. δεν είναι τόσο το αποτέ-
λεσμα ιδεολογικών διεργασιών, 
αλλά της στρατηγικής που ακο-

λουθεί ο κ. Μητσοτάκης με την 
οποία δημιουργεί έναν δικό του 
χώρο πολιτικής επιρροής, ο οποί-
ος υπερβαίνει τα όρια της παρα-
δοσιακής ∆εξιάς και την ατζέντα 
ενός τυπικά δεξιού κόμματος. 
 
Ο κ. Μητσοτάκης (όπως έχουμε 
αναλύσει και σε παλαιότερα 
άρθρα) εφαρμόζει σταθερά μια 

πολιτική «τριγωνοποίησης» κι-
νούμενος πάνω από τον παραδο-
σιακό άξονα ∆εξιάς - Αριστεράς, 
καταφέρνοντας έτσι να συνομι-
λεί ανά περίσταση με ευρύτερα 
ακροατήρια, χωρίς δογματικό 
ιδεολογικό πρόσημο.
 
Επενδύσεις, μαζί με επιδόματα. 
Μείωση φόρων, αλλά και αύξη-
ση κατώτατου μισθού. Ιδιωτι-
κοποιήσεις κρατικών επιχειρή-
σεων, αλλά και προσλήψεις σε 
Εκπαίδευση και Υγεία. «Ανάλα-
φρες» δημόσιες εμφανίσεις, αλλά 
και «σκληρή» γραμμή στα εθνι-
κά όπου έχει κριθεί αναγκαίο. 
Αναζήτηση ισορροπίας (συχνά 
δύσκολης) ανάμεσα σε πιο συ-
ντηρητικές και πιο φιλελεύθε-
ρες επιλογές.
 
Πολλά στελέχη της Κεντροαρι-
στεράς και της Αριστεράς ξορ-
κίζουν τη «δεξιά ηγεμονία» και 
μιλούν –κάπως αόριστα είναι η 
αλήθεια– για την ανάγκη ενός 
«προοδευτικού» οράματος που 
θα την αμφισβητήσει. Απολύτως 
θεμιτό. Αλλά ίσως χρειάζεται να 
αναλύσουν πιο προσεκτικά το 
πολιτικό περιβάλλον, γιατί αυτό 
που ζούμε δεν είναι τόσο ηγεμο-
νία της ∆εξιάς όσο του πολιτικού 
ρεαλισμού.

 
Ο κ. Ευτύχης Βαρδουλάκης είναι 
σύμβουλος στρατηγικής και 
επικοινωνίας.

Η Αριστερά κέρδιζε
τη μάχη της ιστοριογρα-
φίας και των μυθοπλα-
σιών, αλλά η Δεξιά
κέρδιζε την ουσία,
που ήταν η πρόσδεση 
της χώρας στον δυτικό 
κόσμο και στο ευρωπαϊ-
κό πλαίσιο.

Η έξαρση, σε όλη
την Ευρώπη, ζητημάτων 
όπως το μεταναστευτικό 
- προσφυγικό ή η τρο-
μοκρατική δράση
του ριζοσπαστικού 
Ισλάμ, συχνά προκαλεί 
αμηχανία σε κόμματα 
της Αριστεράς.

Α Π Ο Ψ Η

«Ηγεμονία της Δεξιάς» ή του ρεαλισμού;
Του ΕΥΤΥΧΗ ΒΑΡΔΟΥΛΑΚΗ

Η Κουμουνδούρου, 
για να συσπειρώσει 
την κομματική 
βάση ενόψει της μάχης 
των ευρωεκλογών, 
ανέβασε τον πήχυ 
από το 17% σε «νίκη 
επί της Ν.Δ.».

Ποιοι 
κόβουν τώρα

τον λώρο 
με τον Τσίπρα

Ο ίσκιος του πρώην πρωθυπουργού 
αγχώνει και αυτούς που έφυγαν και 
αυτούς που έμειναν στον ΣΥΡΙΖΑ
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Ο Στέφανος Κασσελάκης με τον Νίκο Παππά μετά τη συνεδρίαση της 
Πολιτικής Γραμματείας του ΣΥΡΙΖΑ την περασμένη Πέμπτη. Ο παλαιός 
συνεργάτης του Αλέξη Τσίπρα έχει βρεθεί στο πλευρό του νέου προέ-
δρου. Ο Κασσελάκης, ωστόσο, δεν έχει διστάσει να αμφισβητήσει ευθέ-
ως κεντρικές επιλογές του Τσίπρα, όπως το δημοσιονομικό απόθεμα.
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Δύο μήνες μετά τις πρωτοφανείς 
επιθέσεις της Χαμάς στο νότιο 
Ισραήλ, ο Μπέντζαμιν Νετανιά-
χου διεξάγει τρεις πολύ διαφο-
ρετικούς, αλλά στενά συνδεδε-
μένους πολέμους ταυτόχρονα. 
Στο εσωτερικό της χώρας του για 
την πολιτική του επιβίωση. Στη 
Γάζα και τη ∆υτική Οχθη για μια 
οριστική λύση του Παλαιστινια-
κού στα δικά του μέτρα. Και στη 
διεθνή σκηνή για τη διατήρηση, 
αν όχι της υποστήριξης, τουλά-
χιστον της ανοχής των ∆υτικών 
του συμμάχων και πρωτίστως των 
ΗΠΑ. Το μόνο βέβαιο, μέσα στην 
πυκνή ομίχλη των ημερών, είναι 
ότι είτε θα τους κερδίσει και τους 
τρεις, είτε θα τους χάσει όλους, 
παρασύροντας και τη χώρα του 
σε μια περιπέτεια ιστορικών δι-
αστάσεων.

Στο δικαστήριο

Την περασμένη ∆ευτέρα, ξα-
νάρχισε η δίκη του Νετανιάχου 
για οικονομικά σκάνδαλα, που 
είχε διακοπεί προσωρινά μετά 
το σοκ της 7ης Οκτωβρίου. Οι 
κατηγορίες για διαφθορά φέρ-
νουν σε ακόμη δυσχερέστερη 
θέση τον μακροβιότερο πρωθυ-
πουργό του Ισραήλ, ο οποίος χρε-
ώθηκε την πιο δραματική απο-
τυχία στον τομέα της εθνικής 
ασφάλειας από την ίδρυση του 
εβραϊκού κράτους. Τρεις προκά-
τοχοί του διαφορετικού πολιτι-
κού στίγματος, ο κεντροαριστε-
ρός Εχούντ Μπαράκ, ο κεντρώος 
Γιαΐρ Λαπίντ και ο δεξιός Εχούντ 
Ολμέρτ, ζήτησαν την παραίτησή 
του. Η σύντομη εκεχειρία με τη 
Χαμάς για την ανταλλαγή αιχμα-
λώτων απέδειξε ότι, ύστερα από 
50 ημέρες καταιγιστικών βομ-
βαρδισμών που άφησαν πίσω 
τους πάνω από 16.000 νεκρούς, η 
ισλαμική οργάνωση διατηρούσε 
την ιεραρχική δομή, τη μαχητι-
κή ικανότητα και τη δυνατότητα 

να θέτει όρους στους εισβολείς. 
Ακροδεξιοί σύμμαχοι υπό τον 
υπουργό Εθνικής Ασφαλείας Ιτα-
μάρ Μπεν-Γκβιρ απειλούσαν να 
ρίξουν την κυβέρνηση, με τις δη-
μοσκοπήσεις να προοιωνίζονται 
συντριπτική νίκη της αντιπολί-
τευσης στις επόμενες εκλογές.

Η απάντηση του Νετανιάχου 
ήταν η φυγή προς τα εμπρός: 
επέκταση του πολέμου και στη 
νότια Γάζα με επίκεντρο την πό-
λη Χαν Γιουνίς, όπου γεννήθη-
καν και πιθανότατα κρύβονται 
ο ηγέτης της Χαμάς στα παλαι-
στινιακά εδάφη Γιαχία Σινουάρ 
και ο επικεφαλής της στρατιω-
τικής της πτέρυγας Μοχάμεντ 
Ντεΐφ. Ωστόσο, τα πιο σοβαρά 
think tank των αμερικανικών 
ελίτ, όπως το Foreign Affairs και 
η RAND, εκτιμούν ότι η εκστρα-
τεία του είναι πιθανό να αποτύ-
χει. Οι ένοπλες παλαιστινιακές 
οργανώσεις προβάλλουν ισχυ-
ρή αντίσταση στη Χαν Γιουνίς, 
όπως και στην Τζαμπάλια και την 
πόλη της Γάζας στον βορρά. Οι 

μάχες διεξάγονται δρόμο δρόμο 
και σπίτι σπίτι, ενώ ο ισραηλινός 
στρατός μετρούσε 87 νεκρούς 
την Πέμπτη. Παρά το ανελέητο 
σφυροκόπημα, οι Παλαιστίνιοι 
ήταν ακόμη σε θέση να εκτοξεύ-
ουν ρουκέτες προς το Τελ Αβίβ, 
την Μπερ Σεβά και την Ασκελον. 
Με βάση τους ισραηλινούς υπο-
λογισμούς, στους δύο μήνες του 
πολέμου είχαν εξοντωθεί 5.000 
ένοπλοι της Χαμάς σε σύνολο 
30.000, κάτι που προδιαθέτει για 
μια παρατεταμένη σύγκρουση με 
εφιαλτικό ανθρωπιστικό κόστος. 

Στο πολιτικό επίπεδο επιβε-
βαιώθηκε η ιστορική αλήθεια, 
που λέει ότι οι καταιγιστικοί βομ-
βαρδισμοί αστικών κέντρων (του 
Λονδίνου από τον Χίτλερ, της 
∆ρέσδης και του Αμβούργου από 
τους Συμμάχους, του Ανόι από 
τους Αμερικανούς) όχι μόνο δεν 
ξεσηκώνουν τον ντόπιο πληθυ-
σμό εναντίον των κυβερνώντων, 
αλλά τον συσπειρώνουν εναντί-
ον των επιδρομέων. Εγκυρα δυ-
τικά μέσα αναγνωρίζουν ότι η 

απήχηση της Χαμάς σε Γάζα και 
∆υτική Οχθη βρίσκεται αυτή τη 
στιγμή στο ζενίθ της, κι αυτό εί-
ναι που επιτρέπει στους μαχητές 
να συγχωνεύονται με τον άμα-
χο πληθυσμό και να διεξάγουν 
αντάρτικο των πόλεων. Εάν ο 
ισραηλινός στρατός, πιεσμένος 
από τις αυξανόμενες απώλειες 
και από τον πολιτικό χρόνο που 
λειτουργεί εναντίον του, υλο-
ποιήσει ακραία σενάρια, όπως 
ο βίαιος εκτοπισμός του παλαι-
στινιακού πληθυσμού στο Σινά, 
δηλαδή η ανοιχτή εθνοκάθαρση, 
τότε η αραβική αντίδραση και η 
διεθνής κατακραυγή θα είναι εκ-
κωφαντικές, κάτι που ίσως ούτε 
ο Τζο Μπάιντεν θα μπορέσει αυ-
τή τη φορά να αγνοήσει. 

Αποστάσεις

Κι εδώ ερχόμαστε στο τρίτο 
μέτωπο του Νετανιάχου, όπου 
οι εξελίξεις δεν είναι καθόλου 
ενθαρρυντικές. Αξιωματούχοι 
του ΟΗΕ καταγγέλλουν το Ισρα-
ήλ για εγκλήματα πολέμου και ο 

γενικός γραμματέας του διεθνούς 
οργανισμού, Αντόνιο Γκουτέρες, 
ζητεί άμεση εκεχειρία. Ο Εμανου-
έλ Μακρόν, ο οποίος στην αρχή 
του πολέμου πρότεινε να ενεργο-
ποιηθεί ο διεθνής συνασπισμός 
κατά του Ισλαμικού Κράτους για 
τη συντριβή της Χαμάς, ήρθε 
την περασμένη Κυριακή να ζη-
τήσει οριστική κατάπαυση του 
πυρός, τονίζοντας ότι, αν το Ισ-
ραήλ επιμείνει στους μαξιμαλι-
στικούς στόχους του, ο πόλεμος 
θα κρατήσει ίσως και δέκα χρό-
νια. Την ίδια ώρα, ο Αμερικανός 
υπουργός Αμυνας Λόιντ Οστιν 
προειδοποιούσε τον Νετανιά-
χου ότι «αν σπρώξετε τον άμα-
χο πληθυσμό στην αγκαλιά του 
εχθρού, τότε θα πληρώσετε μια 
τακτική επιτυχία με μια στρα-
τηγική ήττα». Λίγο αργότερα, το 
Στέιτ Ντιπάρτμεντ επέβαλε για 
πρώτη φορά κυρώσεις (απαγό-
ρευση εισόδου στις ΗΠΑ) σε Ισ-
ραηλινούς εποίκους που ασκούν 
βία εναντίον αμάχων στην κατε-
χόμενη ∆υτική Οχθη, μια κίνηση 

η οποία, παρά το μικρό πρακτι-
κό της αντίκρισμα, δεν παύει να 
συνιστά σοβαρή προειδοποίηση.

Ανήσυχη για τον κίνδυνο ευ-
ρύτερης περιφερειακής σύγκρου-
σης και για το αυξανόμενο πο-
λιτικό κόστος που επωμίζεται, 
η κυβέρνηση Μπάιντεν επιδί-
ωξε να χαράξει κάποιες κόκκι-
νες γραμμές: όχι εκτόπιση των 
Παλαιστινίων, όχι συρρίκνωση 
της Λωρίδας, όχι κατοχή από τον 
ισραηλινό στρατό, διοίκηση τό-
σο της Γάζας όσο και της ∆υτι-
κής Οχθης από μια «ανανεωμένη 
Παλαιστινιακή Αρχή» – κάτι που 
προϋποθέτει, πιθανότατα, διεύ-
ρυνση της Οργάνωσης για την 
Απελευθέρωση της Παλαιστίνης, 
ώστε να ενταχθεί σ’ αυτήν –ίσως 
με άλλο όνομα– και η Χαμάς προ-
τού αναδειχθεί νέα κυβέρνηση 
εθνικής ενότητας. Ωστόσο, ο Νε-
τανιάχου απορρίπτει δημοσίως 
τα πάντα, εκθέτοντας τον βασικό 
υποστηρικτή του. Ενώπιον του 
Μπλίνκεν δήλωσε ότι «όσο βρί-
σκομαι σ’ αυτή την καρέκλα, δεν 
πρόκειται να κυβερνήσει τη Γάζα 
η Παλαιστινιακή Αρχή», ενώ νω-
ρίτερα υπερηφανευόταν ότι είναι 
«ο μόνος ηγέτης του Ισραήλ που 
μπορεί να διασφαλίσει ότι δεν θα 
υπάρξει ποτέ παλαιστινιακό κρά-
τος». Παράλληλα, διακήρυξε ότι 
ο ισραηλινός στρατός θα ελέγχει 
τη Γάζα επ’ αόριστον γιατί δεν 
εμπιστεύεται κανέναν άλλον και 
έστειλε λομπίστες στην Ουάσι-
γκτον, προκειμένου να πιεστούν 
από τις ΗΠΑ τα αραβικά κράτη 
να δεχτούν, έναντι οικονομικών 
ανταλλαγμάτων, τους πρόσφυγες 
από τη Γάζα (ή μήπως και από 
τη ∆υτική Οχθη;) που θα δημι-
ουργήσει η «οριστική λύση» του 
Παλαιστινιακού. Μένει να απο-
δειχθεί αν και πότε η κυβέρνη-
ση Μπάιντεν θα συμπεράνει ότι 
ο δύστροπος σύμμαχός της έχει 
μετατραπεί σε τεράστιο, επικίν-
δυνο βάρος. 

Αποτιμώντας όσα πολλά προηγή-
θηκαν στην πολιτική ζωή στο Ισ-
ραήλ, με τις αλλεπάλληλες εκλογι-
κές αναμετρήσεις, τις μαχητικές 
διαδηλώσεις κατά της δικαστι-
κής μεταρρύθμισης μέχρι και τα 
γεγονότα της 7ης Οκτωβρίου, το 
συμπέρασμα είναι το εξής: το μι-
κρόβιο της ομφαλοσκόπησης κα-
τάφερε να αποπροσανατολίσει μια 
ολόκληρη χώρα από την καθ’ όλα 
υπαρκτή, σκληρή πραγματικότη-
τα της Μέσης Ανατολής.   
 
Επί τριάντα ημέρες από την κήρυ-
ξη του πολέμου κατά της Χαμάς, η 
κοινή γνώμη καλείτο να συνειδη-
τοποιήσει τι ακριβώς είχε συμβεί 
στις 7 Οκτωβρίου, παρακολουθώ-
ντας με συγκρατημένο θυμό και 
αμηχανία πλείστες δημόσιες συγ-
γνώμες της ηγεσίας του στρατού 
και των μυστικών υπηρεσιών, νυν 
και πρώην υπουργών, μέχρι και 
του ιδίου του πρωθυπουργού Νε-
τανιάχου. Τα 400.000 φύλλα πο-
ρείας που ήδη διανέμονταν, αλλά 
και οι τύχες των ομήρων που κρα-
τούνταν στη Γάζα, καθιστούσαν 

ακόμη πιο εσωστρεφή την υπαρ-
κτή λαϊκή οργή κατά του όποιου 
κατεστημένου, πολιτικού ή στρα-
τιωτικού.   
 
Ο σχηματισμός κυβέρνησης εθνικής 
ενότητας και η προθυμία του τέ-
ως πρωθυπουργού και υπουργού 
Αμυνας Μπένι Γκαντς να συμ-
μετάσχει σε αυτή τη «σύμπραξη 
που επιβάλλει το εθνικό πεπρωμέ-
νο», όπως ο ίδιος την αποκάλεσε, 
έδρασε κατευναστικά έναντι της 
κυβέρνησης Νετανιάχου. Και τώ-
ρα, που ο πόλεμος ξεπερνάει την 
65η ημέρα του, το επίκεντρο του 
ενδιαφέροντος συγκεντρώνουν η 
πορεία των μαχών, το ενδεχόμενο 
της επέκτασης του πολέμου στο 
ανεπίσημο (αλλά υπαρκτό) μέτω-
πο με τη Χεζμπολάχ και βέβαια η 
τύχη των ομήρων. Κατευναστικά 
έδρασε και η κοινή παραδοχή, 
από όλες ανεξαιρέτως τις πολιτι-
κές δυνάμεις, ότι ο πόλεμος αυ-
τός, εκτός από δίκαιος, ουσιαστι-
κά επιβλήθηκε στο Ισραήλ. Από 
την άλλη, όμως, είναι διάχυτο το 
υπόκωφο αίσθημα μνησικακίας, 
που υπόσχεται ότι αμέσως μόλις 
ο πόλεμος λήξει, η ετυμηγορία θα 

πρέπει να είναι αμείλικτη κατά 
παντός υπευθύνου, όποιος κι αν 
είναι και όσο ψηλά κι αν βρίσκε-
ται. Το κατηγορητήριο θα είναι 
βαρύ και το μόνο που αναζητεί-
ται είναι τα ονόματα των κατη-
γορουμένων.    
 
Η δημοτικότητα του Νετανιάχου 
γνωρίζει μεγάλη ύφεση, όπως κα-
ταδεικνύουν ξεκάθαρα δύο πρό-
σφατες δημοσκοπήσεις που δη-
μοσίευσε η εφημερίδα Maariv. 
Παρότι θα μπορούσε βάσιμα να 
υποτεθεί ότι τα ευρήματά τους 
πλαισιώνουν μια σταθερά φιλική 
αρθρογραφία υπέρ του πολιτικού 
του αντιπάλου Μπένι Γκαντς, εί-
ναι σαφές ότι ανταποκρίνονται 
στην πραγματικότητα.    
 
Στα συλλογικά όργανα του Λικούντ, 
για πρώτη φορά συζητείται πλέον 
σοβαρά το ενδεχόμενο αλλαγής 
ηγεσίας. Την περασμένη εβδο-
μάδα ο νυν υπουργός Εθνικής Οι-
κονομίας και τέως δήμαρχος της 
Ιερουσαλήμ, Νιρ Μπαρκάτ, εξέ-
φρασε ανοικτά την πρόθεσή του 
να διεκδικήσει την ηγεσία του 
κόμματος. Παρότι οι πιθανότητες 

επικράτησής του στην κομματική 
βάση διαφαίνονται περιορισμέ-
νες, σε ένα κόμμα που χαρακτη-
ρίζεται από το αίσθημα συσπείρω-
σης υπέρ του εκάστοτε αρχηγού, 
η κίνηση Μπαρκάτ προδίδει πολ-
λά. Και δελφίνοι υπάρχουν πολλοί, 
επίσης. Παραδόξως, η επανέναρ-
ξη της εκδίκασης των υποθέσεων 
Νετανιάχου δεν αναβίωσε τα πο-
λιτικά πάθη, ίσως επειδή η στιγμή 
της απολογίας του προσδιορίζεται 
χρονικά στα μέσα Απριλίου 2024 
ή και αργότερα. Προτού, όμως, 
καταλήξουμε ποια θα είναι η πο-
λιτική μοίρα του Νετανιάχου, ας 
περιμένουμε να δούμε το αποτέ-
λεσμα του πολέμου.    
 
Ο Μπένι Γκαντς, από την άλλη, δρέ-
πει τους καρπούς των συγκρατη-
μένων δημοσίων τοποθετήσεών 
του στους προηγούμενους δέκα 
ταραγμένους μήνες. Πρώτος στις 
δημοσκοπήσεις στην έγκυρη (και 
φιλική του) εφημερίδα Maariv, 
συγκεντρώνει στο πρόσωπό του 
όλα τα χαρακτηριστικά που προ-
ωθούν έναν πολιτικό στο Ισρα-
ήλ: στρατιωτικό παρελθόν, πραγ-
ματιστής στις θρησκευτικές του 

θέσεις, συντηρητικός στις αρχές 
του και ανεκτικός στη διαφορε-
τικότητα, έχει πλέον μάθει τι ση-
μαίνει κομματικός συγκερασμός. 
Ωστόσο δεν παραλείπει να υπεν-
θυμίζει ότι η συμμετοχή του στην 
κυβέρνηση εθνικής ενότητας δεν 
συνεπάγεται μελλοντικές συμπρά-
ξεις με τον Νετανιάχου. Από την 
άλλη, δύσκολα θα βρει εγγύτερο 
ιδεολογικό εταίρο στο μέλλον – 
και το γνωρίζει καλά.   
 
Εν τω μεταξύ, η εθνοθρησκευτι-
κή Ακροδεξιά δοκιμάζεται. Η έλ-
λειψη στρατιωτικής πείρας των 
Μπεν-Γκβιρ και Σμότριτς, εν και-
ρώ πολέμου, τους έθεσε στο περι-
θώριο. Ουδείς εξέλαβε στα σοβα-
ρά τις διαμαρτυρίες τους επειδή 
αποκλείσθηκαν από το «μικρό 
ΚΥΣΕΑ», που διαχειρίζεται τον 
πόλεμο. Εν καιρώ πολέμου, ο δι-
χαστικός λόγος ευτυχώς τιμωρεί-
ται. Ο «Θρησκευτικός Σιωνισμός» 
υπό τον Σμότριτς εξαφανίζεται 
στις δημοσκοπήσεις. Αντιθέτως, 
η «Εβραϊκή Ισχύς» διατηρεί τα πο-
σοστά της, κυρίως εξαιτίας των 
θορυβωδών δηλώσεων του ηγέτη 
της Μπεν-Γκβιρ, οι οποίες, πίσω 

από κλειστές πόρτες, αγνοούνται 
επιδεικτικά.    
 
Η κεντροαριστερή αξιωματική αντι-
πολίτευση υπό τον Γιαΐρ Λαπίντ 
επέλεξε να μη συμμετάσχει στην 
κυβέρνηση εθνικής ενότητας, το-
νίζοντας ότι «θα στηρίζει επικοι-
νωνιακά τη χώρα διεθνώς». ∆εί-
χνει να αποφάσισε ότι θέλει να 
χάσει εκ των προτέρων –και δη 
αμαχητί– το πολιτικό παιχνίδι της 
επόμενης μέρας. Η στάση Λαπίντ 
μάλλον απογοητεύει.   
 
Παρ’ όλα αυτά, ο μακρύς πολιτικός 
χρόνος μέχρι το τέλος του πολέ-
μου δεν ενδείκνυται για ασφα-
λείς εκτιμήσεις. Η έκβαση των 
μαχών, το τίμημα, τα κέρδη, αλλά 
και οι ευθύνες που θα αποδοθούν 
για όσα δεν έγιναν σωστά στις 7 
Οκτωβρίου θα κρίνουν την επό-
μενη μέρα του ισραηλινού πολι-
τικού χάρτη.    

 
Ο κ. Γαβριήλ Χαρίτος διδάσκει Ιστορία 
των Πολιτικών Σχέσεων Ελλάδας - Ισραήλ 
- Κύπρου στο Πανεπιστήμιο Μπεν-
Γκουριόν και στο Πάντειο Πανεπιστήμιο. 
Είναι ερευνητής του ΕΛΙΑΜΕΠ.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Του ΓΑΒΡΙΗΛ ΧΑΡΙΤΟΥ  

Διαδήλωση εναντίον της πολιτικής της κυβέρνησης Νετανιάχου στον τομέα της ∆ικαιοσύνης, τον περασμένο Μάρτιο. Η εκδίκαση της υπόθεσης 
διαφθοράς δυσχεραίνει τη θέση του πρωθυπουργού, ο οποίος χρεώνεται προσωπικά και την αποτυχία των υπηρεσιών εθνικής ασφαλείας.

Α Π Ο Ψ Η

Βουβές ανακατατάξεις στη σκιά του πολέμου   

Οι τρεις πόλεμοι του Νετανιάχου

Στους δύο μήνες του πο-
λέμου έχουν εξοντω-
θεί περίπου 5.000 μέ-
λη της Χαμάς σε σύνολο 
30.000, ενώ ο ισραη-
λινός στρατός μετράει 
τουλάχιστον 87 νεκρούς.

Ανήσυχη για τον κίνδυ-
νο ευρύτερης περιφερει-
ακής σύγκρουσης και 
για το αυξανόμενο πο-
λιτικό κόστος, η Ουάσι-
γκτον χάραξε τις δικές 
της κόκκινες γραμμές.

Επεκτείνει τις επιχειρήσεις στη Γάζα, για να δραπετεύσει από τις συμπληγάδες εσωτερικών και εξωτερικών πιέσεων
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Απομένουν μόλις έξι μήνες πριν από 
τις ευρωπαϊκές εκλογές του 2024 
και επί της ουσίας τρεις για την 
ολοκλήρωση των φακέλων της τρέ-
χουσας θητείας της Κομισιόν, την 
οποία η πρόεδρός της Ούρσουλα 
φον ντερ Λάιεν έχρισε «γεωπολι-
τική», σε αντίθεση με την «πολι-
τική» επιτροπή του προκατόχου 
της Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ. Επί της 
ουσίας η Γερμανίδα πολιτικός επι-
δίωξε ανανέωση της ευρωπαϊκής 
ατζέντας, με κλείσιμο των εσωτερι-
κών μετώπων και στροφή προς τις 
διεθνείς προκλήσεις, που απαιτούν 
ωστόσο οικοδόμηση συναίνεσης 
σε πολλά, ακανθώδη ζητήματα. «Ο 
κόσμος χρειάζεται την ηγεσία μας 
περισσότερο από ποτέ. Να συνε-
χίσουμε να συμπράττουμε με τον 
κόσμο ως υπεύθυνη δύναμη», δι-
ακήρυττε ενώπιον του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου το 2019 –μόλις 
είχε επικυρωθεί από την ολομέ-
λεια η υποψηφιότητά της–, ενώ 
δεσμευόταν «να προωθήσει και 
να προστατεύσει τα ευρωπαϊκά 
συμφέροντα μέσω του ανοιχτού 
και δίκαιου εμπορίου». Περιέγρα-
φε ουσιαστικά τα χαρακτηριστικά 
μιας νέας «Ευρώπης στον κόσμο». 

Σε αυτό το πλαίσιο η Ούρσου-

λα φον ντερ Λάιεν παρουσίασε 
τότε και την ομάδα γι’ αυτή την 
πολυδιάστατη «αποστολή»: με 
την αμιγώς διπλωματική να ανα-
λαμβάνει ο Ισπανός βετεράνος 
διπλωμάτης Ζοζέπ Μπορέλ, τις 
διεθνείς εταιρικές σχέσεις η Φιν-
λανδή Γιούτα Ουρπιλάινεν, τη δι-
εύρυνση ο Ούγγρος Oλιβερ Βαρ-
χέλι, τη διαχείριση κρίσεων και 
ανθρωπιστικής βοήθειας ο Σλο-
βένος Γιάνες Λέναρτσιτς, ενώ το 
χαρτοφυλάκιο του εμπορίου με 
στρατηγικούς εταίρους και αντα-
γωνιστές της Ε.Ε ο Λετονός Βάλ-
ντις Ντομπρόβσκις. Eνα «σχή-
μα» με πέντε αντιπροέδρους και 
επιτρόπους που, όπως φαίνεται, 
ήταν σχεδιασμένο για μια Ευρώ-
πη του 2019 και υπό συνθήκες 
«ομαλότητας». «Τότε δηλαδή που 
η Ε.Ε. είχε την “πολυτέλεια” να 
εργάζεται σε όλα αυτά τα “ερ-
γοτάξια” απρόσκοπτα», αναφέ-
ρει χαρακτηριστικά Ευρωπαίος 
αξιωματούχος, συμπληρώνοντας 
πως τέσσερα χρόνια μετά «με δύο 
πολέμους στη γειτονιά της Ευ-
ρώπης, με το μεταναστευτικό να 
αποκτά την ίδια, εάν όχι μεγαλύ-
τερη διάσταση στην εξωτερική 
πτυχή του από την εσωτερική, 
το “αρχιτεκτόνημα” κλονίζεται. 
Και αυτό είναι μια αντικειμενική 
διαπίστωση». 

Με αυτή συμφωνεί ο Ρικάρντο 
Μπόργκες ντε Κάστρο, αναπλη-
ρωτής διευθυντής του Κέντρου 
Ευρωπαϊκής Πολιτικής (EPC), ο 
οποίος σημειώνει ότι «δεν μπο-
ρείς απλώς να διακηρύττεις μια 
“γεωπολιτική” Κομισιόν, χωρίς να 
μπορείς να τη μετατρέψεις ως τέ-
τοια. Το πώς ενεργείς γεωπολιτικά 
συμπληρώνεται με το πώς ακρι-
βώς αντιμετωπίζεις τα γεγονότα».  

Υπάρχουν βέβαια και άλλοι 

παράγοντες που δεν διευκολύ-
νουν τον «γεωπολιτικό προσα-
νατολισμό» της Κομισιόν, όπως 
η προσωπική «χημεία» των με-
λών της ομάδας που επιλέχθηκαν 
να την υπηρετήσουν, αλλά και η 
διαχείριση της εντολής που έλα-
βαν. Πρόσφατα παραδείγματα η 
«σύγκρουση» Μπορέλ - Βαρχέλι 
για την ανθρωπιστική βοήθεια 
στη Γάζα, με «πυροσβεστική» τό-
τε παρέμβαση της Ούρσουλα φον 
ντερ Λάιεν που ζήτησε διενέργεια 
ελέγχου για τα κοινοτικά κονδύλια 
προς τους Παλαιστινίους, οι συ-
νεχιζόμενες δηλώσεις του επικε-
φαλής της ευρωπαϊκής διπλωμα-
τίας Μπορέλ για το Ισραήλ –που 
ξεπερνούν τα «όρια» της εντολής 
για εκπροσώπηση των κρατών-
μελών–, γεγονός που ενοχλεί αρ-
κετές ευρωπαϊκές πρωτεύουσες, 
όπως και οι αρχικές ατυχείς δηλώ-
σεις της ίδιας της προέδρου της 
Κομισιόν για τη σύγκρουση στη 
Μέση Ανατολή.   

«Ακόμη βιώνουμε τις επιπτώ-
σεις των διαφορετικών δηλώσεων 
του Μπορέλ ή του Βαρχέλι ή της 
προέδρου», αναφέρει χαρακτηρι-
στικά ο Ρικάρντο Μπόργκες ντε 
Κάστρο, συμπληρώνοντας ότι «o 
χαμός ήταν τόσο μεγάλος, που 
απέδειξε πόσο εύκολα μπορεί να 
υπονομευθεί η θέση της Ευρώ-
πης παγκοσμίως». Λόγω αυτής 
της «κακοφωνίας» –που οφείλεται 
κυρίως στην Κομισιόν και λιγότε-
ρο στα κράτη-μέλη– ο ίδιος λέει 
ότι εάν θα μπορούσε να «βαθμο-
λογήσει» την τρέχουσα Κομισιόν, 
«καθώς βρισκόμαστε στην αρχή 

μιας γεωπολιτικής “αφύπνισής 
της”, θα της έδινα ένα ∆΄ ή Γ΄, 
κατά τα ελληνικά πρότυπα στο 
δημοτικό σχολείο».  

Η αλήθεια είναι εξάλλου ότι η 
τρέχουσα επιτροπή βρέθηκε αντι-
μέτωπη με «πολυκρίσεις» ή μόνι-
μες κρίσεις και κάποιες πρωτοφα-
νείς, όπως η πανδημία της COVID 
ή ο πόλεμος στην Ουκρανία και 
οι επιπτώσεις του στην ενέργεια. 
Αυτές οι κρίσεις –που μάλιστα δι-
αδέχονταν η μία την άλλη– ανά-
γκασαν τους Ευρωπαίους να σκε-
φθούν διαφορετικά το «παιχνίδι», 
έχοντας αντιληφθεί καθυστερημέ-
να την πλήρη ενεργειακή εξάρτη-
σή τους από τη Ρωσία αλλά και την 
αντίστοιχη της ασφάλειάς τους 
από τις ΗΠΑ. «Κανείς ωστόσο δεν 
μπορεί να πει ότι η Κομισιόν δεν 
αντέδρασε με επιτυχία, ιδιαίτερα 
σε ό,τι αφορά τη διαχείριση της 
πανδημίας», αναφέρει Ευρωπαίος 
αξιωματούχος, όπως και στον πό-
λεμο στην Ουκρανία, όμως, «επρό-
κειτο για ad hoc διαχειρίσεις – η 
ευρύτερη θεσμική απεικόνιση πά-
σχει», λέει χαρακτηριστικά. 

Λάτιν δυσκαμψία   

Αδυναμία κατεγράφη ωστόσο 
και στη μακροπρόθεσμη στρα-
τηγική για τη διαπραγμάτευση 
και σύναψη διεθνών εμπορικών 
σχέσεων, την ευθύνη των οποίων 
φέρει εξ ολοκλήρου η Κομισιόν. 
Τα τελευταία τέσσερα χρόνια η 
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν διήνυ-
σε χιλιόμετρα προς αναζήτηση 
νέων εταιρικών σχέσεων, που 
όμως τελικά δεν της απέφεραν 

αξιόλογες συμφωνίες. Τελευταίο 
παράδειγμα η αναβολή του ταξι-
διού της, αυτή την εβδομάδα, στη 
Βραζιλία για μια σύνοδο που θα 
«σφραγιζόταν» με εμπορική συμ-
φωνία με χώρες της Λατινικής 
Αμερικής, το λεγόμενο γκρουπ 
Mercosur, ύστερα από δύο δεκα-
ετίες διαπραγματεύσεων. Οι συ-
νομιλίες δεν προχώρησαν λόγω 
της αλλαγής κυβέρνησης στην 
Αργεντινή και της δημόσιας αντι-
παράθεσής της με τον Γάλλο πρό-
εδρο Εμανουέλ Μακρόν. Αλλά 
ούτως ή άλλως θεωρούνταν μια 
δύσκολη συμφωνία, την οποία η 
Κομισιόν εκτιμούσε ότι μπορού-
σε να «σφραγίσει». Το ίδιο συ-
νέβη το φθινόπωρο με αντίστοι-
χη συμφωνία με την Αυστραλία, 
ενώ «με άδεια χέρια» έφυγαν την 
περασμένη εβδομάδα από τον 
Καναδά η Ούρσουλα φον ντερ 
Λάιεν και ο πρόεδρος του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου, Σαρλ Μισέλ. 
Καμία συμφωνία και με τις ΗΠΑ 
δεν έχει ακόμη επιτευχθεί, ίσως 
γιατί, όπως σημειώνουν αναλυτές, 
οι γεωπολιτικές φιλοδοξίες της 
προέδρου συγκρούονται συχνά 
με ευαίσθητα θέματα εθνικών 
συμφερόντων κρατών-μελών, ιδι-
αίτερα εκείνων που καθοδηγού-
νται από ιδέες προστατευτισμού, 
όπως η Γαλλία.  

Για την Κίνα, τον μεγαλύτε-
ρο εμπορικό εταίρο της Ε.Ε με 
εμπορικές συναλλαγές που φθά-
νουν τα 2,3 δισ. ευρώ ημερησίως, 
η πρόεδρος της Κομισιόν «δεν 
μάσησε τα λόγια της» την περα-
σμένη Πέμπτη. Μετά τη συνά-

ντησή της με τον πρόεδρο της 
χώρας Σι Τζινπίνγκ προειδοποί-
ησε ότι ο «ανταγωνισμός πρέ-
πει να είναι δίκαιος», καθώς οι 
εισαγωγές από την Κίνα υπερβαί-
νουν πλέον τις εξαγωγές της κα-
τά σχεδόν 400 δισ. ευρώ. Τελικά, 
η σύνοδος Ε.Ε. - Κίνας –η πρώτη 
εδώ και πέντε χρόνια–, συνοδεία 
του Σαρλ Μισέλ, παρά τις υψηλές 
προσδοκίες και εν μέσω γεωπολι-
τικών αναταράξεων και τεταμέ-
νων εμπορικών σχέσεων, δεν κα-
τέληξε σε αμοιβαίες δεσμεύσεις 
των δύο πλευρών. Μήπως και σε 
αυτή την περίπτωση η πολιτική 
της Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν 
με πρόταγμα την αποφυγή κιν-
δύνου (de-risking), αλλά όχι την 
απομάκρυνση από την Κίνα (de-
coupling), δεν αποδίδει; Ο Ρικάρ-
ντο Μπόργκες ντε Κάστρο δεν 
συμφωνεί, καθώς θεωρεί ότι ο 
στόχος της συνόδου ήταν απλώς 
«να σταθεροποιήσει τις σχέσεις 
και να αποφευχθεί χειροτέρευ-
σή τους. Αυτό που επιθυμούν τα 
κράτη-μέλη». Και ο Βασίλης Ντού-
σας, επικεφαλής των ευρωπαϊκών 
επιχειρήσεων της συμμαχίας για 
τη διασφάλιση της δημοκρατίας 
στο German Marshall Fund, στις 
Βρυξέλλες, θεωρεί ότι «αν και η 
διαφοροποίηση μεταξύ των κρα-
τών-μελών σχετικά με την Κίνα 
εξακολουθεί να υφίσταται, η Ε.Ε. 

στο σύνολό της έχει προχωρή-
σει τα τελευταία τέσσερα χρόνια 
σημαντικά προς μια προσέγγιση 
που αναγνωρίζει πλέον τους κιν-
δύνους και τις απειλές που θέτει 
το Πεκίνο».  

Στην εκπνοή του χρόνου που 
απομένει για τη θητεία της, πά-
ντως, η Ούρσουλα φον ντερ Λά-
ιεν έχει –όπως φαίνεται– διαπι-
στώσει αυτές τις παθογένειες 
και τη δομική έλλειψη σχεδια-
σμού της υπερφιλόδοξης «γεω-
πολιτικής Κομισιόν», που ορα-
ματίστηκε. Σε αυτό το πλαίσιο, 
άλλωστε, έχει ξεκινήσει το τε-
λευταίο εξάμηνο να εμπιστεύεται 
περισσότερο εκείνους που έχουν 
ανταποκριθεί κατά καιρούς σε 
δύσκολες «αποστολές» και ανή-
κουν στην ίδια πολιτική ομάδα 
με εκείνη. ∆ιόλου τυχαία η Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν παρέδω-
σε πρόσφατα εκ νέου το κρίσιμο 
χαρτοφυλάκιο των διεθνών εται-
ρικών σχέσεων της Φινλανδής 
Γιούτα Ουρπιλάινεν, που πήρε 
άδεια άνευ αποδοχών για να με-
τάσχει στις προεδρικές εκλογές 
στη χώρα της, στον αντιπρόεδρό 
της Μαργαρίτη Σχοινά. Στον ίδιο, 
εξάλλου, είχε ήδη εμπιστευθεί 
μέρος του χαρτοφυλακίου της 
Μαργκρέτε Βεστάγκερ, που έχει 
πάρει άδεια άνευ αποδοχών δι-
εκδικώντας την προεδρία της 
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύ-
σεων, αλλά και της Μαρίγια Γκά-
μπριελ, όταν παραιτήθηκε για να 
επιστρέψει στην πολιτική σκηνή 
της Βουλγαρίας. Στον Μαργαρί-
τη Σχοινά εμπιστεύθηκε πολύ 
πρόσφατα και τη «μεταναστευ-
τική διπλωματία», την πολιτική, 
δηλαδή, συνεννόηση με βασικές 
χώρες προέλευσης μεταναστών 
της ∆υτικής Αφρικής.  

Της ανταποκρίτριάς μας 

στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ  

Πειράματα γεωπολιτικής χημείας  
Η αναζήτηση πυξίδας στις εξωτερικές σχέσεις της Ε.Ε. δυσχεραίνεται από τις αγκυλώσεις εντός Κομισιόν. Φταίει η πρόεδρός της;   

Παλιά και νέα εμπόδια 

Το εσωτερικό ρήγμα  
Η Ουγγαρία συνεχίζει το «παιχνίδι εκβιασμών» 
έναντι των προτάσεων της Κομισιόν για ενίσχυ-
ση της Ουκρανίας ύψους 50 δισ. ευρώ, αλλά και 
ανοίγματος των ενταξιακών της διαπραγματεύ-
σεων με την Ε.Ε. «Μπορεί η Ε.Ε. να αντιμετωπί-
σει μελλοντικές κρίσεις χωρίς να προχωρήσει 
στις απαραίτητες εσωτερικές μεταρρυθμίσεις, 
όπως αλλαγή τρόπου λήψης αποφάσεων ιδιαίτε-
ρα σε θέματα εξωτερικής πολιτικής;» αναρωτιέ-
ται Ευρωπαίος αξιωματούχος.   

«Βιώνουμε τις επιπτώσεις των 
διαφορετικών δηλώσεων του Μπορέλ 
ή του Βαρχέλι ή της προέδρου. 
Αποδείχθηκε πόσο εύκολα μπορεί να 
υπονομευθεί η θέση της Ευρώπης». 

Η Φον ντερ Λάιεν εμπιστεύεται όσους 
έχουν ανταποκριθεί σε δύσκολες 
«αποστολές». Γι’ αυτό παρέδωσε εκ 
νέου το χαρτοφυλάκιο των διεθνών 
εταιρικών σχέσεων στον Μ. Σχοινά.  

Η πρόεδρος της Κομισιόν Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν και ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Σαρλ 
Μισέλ μόλις έχουν ολοκληρώσει συνέντευξη Τύπου στα γραφεία της Ευρωπαϊκής Αντιπροσωπείας στο 
Πεκίνο, την Πέμπτη. Η σύνοδος Ε.Ε. - Κίνας δεν κατέληξε σε αμοιβαίες δεσμεύσεις των δύο πλευρών.   

Καμπάνια στη Βουδαπέστη, με τίτλο «Ας μη χορεύουμε στον ρυθμό 
τους», απεικονίζει τον Αλεξ Σόρος (γιο του Τζορτζ Σόρος) και την Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν. 
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Ο φόβος του Τραμπ 
Η Ευρώπη γνωρίζει πολύ καλά τι θα συμβεί 
με την πιθανότητα επανεκλογής του Ντό-
ναλντ Τραμπ στις ΗΠΑ. Τα γεωπολιτικά βή-
ματα της Ε.Ε. θα πρέπει πλέον είτε να χαρα-
χθούν διαφορετικά είτε να ιδωθούν υπό ένα 
διαφορετικό πρίσμα, παραδέχονται οι ανα-
λυτές. Οι Ευρωπαίοι συνειδητοποίησαν με 
μεγάλη καθυστέρηση την ενεργειακή εξάρ-
τησή τους από τη Ρωσία, αλλά και την αμυ-
ντική εξάρτησή τους 
από τις ΗΠΑ.    
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«Πρέπει να είσαι πολύ συγκεκρι-
μένος. Είναι σαν να μιλάς σε ένα 
παιδί». «Ενα παιδί με όλη τη γνώ-
ση του κόσμου», απαντάω. «Ναι!», 
αναφωνεί χαμογελαστός ο συ-
νομιλητής μου. «∆εν είναι τρο-
μακτικό;». Συνομιλούμε –μέσω 
Zoom– με τον Ανάντ Αγκαργουάλ, 
καθηγητή στο Τμήμα Ηλεκτρολό-
γων Μηχανικών και Επιστήμης 
Ηλεκτρονικών Υπολογιστών του 
MIT, πρωτοπόρο της διαδικτυ-
ακής εκπαίδευσης, ιδρυτή εται-
ρείας σχεδιασμού μικροτσίπ και 
πρωταγωνιστή στο ιλιγγιώδες πε-
δίο των υπερυπολογιστών. Μου 
εξηγεί «την τέχνη και την επι-
στήμη» του prompt engineering 
– του τρόπου διάδρασης με ερ-
γαλεία «παραγωγικής» τεχνητής 
νοημοσύνης (generative AI) ώστε 
να μεγιστοποιηθεί η χρησιμότη-
τά τους.   

Ο κ. Αγκαργουάλ θα βρεθεί 
στην Αθήνα τον Ιανουάριο για 
το συνέδριο του EmTech Europe, 
που συνδιοργανώνουν η «Καθη-
μερινή» και το ΜΙΤ. Με αυτή την 
αφορμή μιλήσαμε για κάποια από 
τα ζωτικά θέματα τεχνολογίας με 
τα οποία έχει καταπιαστεί στη λα-
μπρή σταδιοδρομία του – τις νέες 
προοπτικές αλλά και τους φόβους 
που γεννούν.   

«Δεν το περιμέναμε»  

Τον ρώτησα –μεταξύ άλλων ως 
πρώην διευθυντή του Εργαστηρί-
ου Επιστήμης των Υπολογιστών 
και Τεχνητής Νοημοσύνης του 
MIT– πόσο εξεπλάγη όταν είδε τι 
μπορεί να κάνει το ChatGPT. «Ξέ-
ραμε ήδη ότι η Τ.Ν. έχει τεράστια 
δύναμη», λέει ο κ. Αγκαργουάλ. 
«Αλλά κανείς μας δεν περίμενε 
ένα εργαλείο που θα γίνει τόσο 
μαζικά διαθέσιμο και που έχει τέ-
τοιες δυνατότητες ώστε να μη 
γνωρίζεις, τελικά, αν συνομιλείς 
με έναν άνθρωπο ή με μια μηχα-
νή. Η “παραγωγική” Τ.Ν. αλλάζει 
τα δεδομένα, θα μετασχηματίσει 
κάθε πεδίο της ανθρώπινης δρα-
στηριότητας. Η πρώτη μου αντί-
δραση ήταν εξίσου ενθουσιασμός 
και τρόμος».   

Ο 64χρονος καθηγητής του MIT 
είναι καθησυχαστικός. Απαντώ-
ντας σε όσους έχουν μιλήσει για 
επιστράτευση δυνάμεων που δεν 
κατανοούμε, σημειώνει: «Αυτή η 
φράση προϋποθέτει ότι αυτή η δύ-
ναμη υπάρχει εκεί έξω και εμείς 
απλώς αντλούμε από αυτή, χωρίς 
να την ελέγχουμε. Αλλά σήμερα 
έχουμε τον απόλυτο έλεγχο. Εμείς 
αποφασίζουμε πώς και πού χρησι-
μοποιούμε την Τ.Ν. Θα χρειαστεί 
πραγματική ανθρώπινη ευφυΐα για 
να εκμεταλλευτούμε πλήρως την 
Τ.Ν. Αλλά εξαρτάται από εμάς να 
θέσουμε τους προστατευτικούς 
φραγμούς, το ηθικό πλαίσιο, ώστε 
να μην ξεφύγει από τον έλεγχο».   

Ιδιαίτερη σημασία, όπως ανα-
φέρει, έχει οι εφαρμογές να είναι 
ανοιχτού κώδικα, «ώστε να μπορεί 
να επωφεληθεί όλη η ανθρωπότη-
τα». Επιπλέον, αυτή η διαφάνεια 
και η πρόσβαση «σημαίνουν ότι 
πολλοί άνθρωποι θα ελέγξουν τον 
κώδικα και θα εντοπίσουν σφάλ-
ματα και πιθανούς κινδύνους».   

Η εκπαίδευση  

Ο κ. Αγκαργουάλ ήταν από τους 
συνιδρυτές, το 2012, της EdX, μιας 
κοινής πλατφόρμας του MIT και 
του Χάρβαρντ για διαδικτυακή 

εκπαίδευση. Η εταιρεία ήταν μη 
κερδοσκοπική έως το 2021, όταν 
εξαγοράστηκε για 800 εκατ. δο-
λάρια από την εισηγμένη 2U (ο 
καθηγητής παραμένει κορυφαίο 
στέλεχος έως σήμερα και το μη 
κερδοσκοπικό κομμάτι εξακολου-
θεί να λειτουργεί). Τον ρώτησα 
πώς θα επηρεάσει η νέα μορφή 
Τ.Ν. τον χώρο της εκπαίδευσης.    

«Μπορεί να βοηθήσει τους εκ-
παιδευτικούς και τους μαθητές. 
Τους πρώτους ως ένας απίστευ-
τα ευφυής ψηφιακός βοηθός, που 
θα τους βοηθήσει να οργανώσουν 

το μάθημα με τρόπο που θα είναι 
πολύ πιο ενδιαφέρον για τους μα-
θητές. Για τους μαθητές μπορεί 
να γίνει ένας εξατομικευμένος 
βοηθός καθηγητή, τον οποίο θα 
μπορούν να ρωτήσουν οτιδήποτε, 
χωρίς το άγχος της δημόσιας έκ-
θεσης στη σχολική αίθουσα. Στην 
EdX χρησιμοποιούμε επίσης Τ.Ν. 
για την αυτόματη μετάφραση της 
ύλης διδασκαλίας και για την πα-
ροχή συνοπτικών περιλήψεων».    

Πώς θα διατηρηθεί το κίνητρο 
των μαθητών για μελέτη; «Η κατά-
χρηση όντως είναι πολύ εύκολη. 
Εμείς το αντιμετωπίζουμε αυτό εκ-
παιδεύοντας τον ψηφιακό βοηθό 
καθηγητή της EdX να μην παρέχει 
απευθείας τις απαντήσεις, αλλά 
να απαντάει με ερωτήσεις – σαν 
τη σωκρατική μέθοδο».   

Το πρόβλημα, λέει, είναι αντί-
στοιχο με αυτό που αντιμετώπισε 
μια παλαιότερη γενιά εκπαιδευτι-
κών με τις αριθμομηχανές. «Φο-
βόμασταν ότι η χρήση τους θα 
έκανε τους μαθητές να ξεχάσουν 
τις βασικές γνώσεις των μαθημα-
τικών. Η λύση ήταν να απαγορευ-
θεί η χρήση κατά την εκμάθηση 
των βασικών μαθηματικών δεξι-
οτήτων. Ετσι και με την Τ.Ν.· δεν 
μπορεί να χρησιμοποιείται από 
μαθητές που μαθαίνουν βασικές 
δεξιότητες γραφής για παράδειγ-
μα. Αλλά αφού τις αποκτήσουν, 
μπορεί να συμβάλει ώστε να γρά-
φουν με μεγαλύτερη ταχύτητα, 
να βελτιώνουν την ποιότητα του 
κειμένου κ.ο.κ.».

Υπερυπολογιστές    

Ο κ. Αγκαργουάλ, όμως, ασχο-
λείται ενεργά με την τεχνολογία 
στην οποία βασίζεται η επόμε-
νη γενιά των υπερυπολογιστών, 
που σπάνε το φράγμα του Exascale 
(1.000.000.000.000.000.000 υπολο-
γιστικές λειτουργίες το δευτερόλε-
πτο· οι προσωπικοί υπολογιστές 
σήμερα μπορούν να επιτελέσουν 
περίπου 1-10 δισ. λειτουργίες το 
δευτερόλεπτο). «Πρόκειται για 
υπολογιστές που μπορούν να χει-
ριστούν τρομερά περίπλοκα, τερά-
στια προβλήματα, να φτιάξουν μο-
ντέλα της αλληλεπίδρασης όλων 
των ανθρώπων στον πλανήτη ή 
να δείξουν προς τα πού κατευθύ-
νεται το σύμπαν...».   

Η εξοικείωσή του με την προ-
ηγμένη τεχνητή νοημοσύνη, μάλι-
στα, όπως αφηγείται, ήταν προϊόν 
της συμβολής του στην ανάπτυξη 
των υπερυπολογιστών. «Θέλαμε να 
χρησιμοποιήσουμε τη νοημοσύνη 
στην ανάπτυξη των υπολογιστών, 
εν μέρει για την πιο αποτελεσματι-
κή διαχείριση των τεράστιων πο-
σοτήτων ηλεκτρικής ισχύος που 
χρειαζόταν το σύστημα. Ετσι ανα-
πτύξαμε τη μηχανική μάθηση, τα 
νευρωνικά δίκτυα, τα οποία ήταν 
το θεμέλιο της βαθιάς μάθησης, 
που ήταν το θεμέλιο της “παρα-
γωγικής” Τ.Ν.».  

Κανείς μας 
δεν περίμενε 
ένα εργαλείο 
που έχει τέ-

τοιες δυνατότη-
τες ώστε να μη 
γνωρίζεις, τε-
λικά, αν συνο-
μιλείς με έναν 
άνθρωπο ή με 
μια μηχανή. Η 
«παραγωγική» 
Τ.Ν. αλλάζει τα 
δεδομένα, θα 
μετασχηματί-
σει κάθε πεδίο 
της ανθρώπι-
νης δραστηριό-
τητας. Η πρώτη 
μου αντίδραση 
ήταν εξίσου εν-
θουσιασμός και 

τρόμος.  

Σήμερα έχου-
με τον απόλυτο 
έλεγχο. Εμείς 
αποφασίζου-
με πώς και 
πού χρησιμο-
ποιούμε την 
Τ.Ν. Θα χρεια-
στεί πραγματι-
κή ανθρώπινη 
ευφυΐα για να 
εκμεταλλευ-
τούμε πλήρως 
την Τ.Ν. Αλλά 
εξαρτάται από 
εμάς να θέσου-
με τους προ-
στατευτικούς 
φραγμούς, το 
ηθικό πλαίσιο, 
ώστε να μην 
ξεφύγει από 
τον έλεγχο.  

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓO 

Μπορούμε να 
έχουμε απόλυτο 
έλεγχο της Τ.Ν.  
Η διαφάνεια και ο ανοιχτός κώδικας μπορούν 
να βοηθήσουν στον εντοπισμό των κινδύνων

από την τεχνητή νοημοσύνη   

Πλησιάζει η στιγμή που δεν θα εί-
μαστε τα μόνα ενσυνείδητα όντα 
στον πλανήτη; Μήπως η ελευθερία 
μας κινδυνεύει από την τεχνητή 
νοημοσύνη ανεξάρτητα από το αν 
αποκτήσει συνείδηση; Η έλευση 
του Gemini μας φέρνει αντιμέτω-
πους με τα παραπάνω ερωτήματα. 
Ως μια επαναστατική πολυτροπι-
κή τεχνητή νοημοσύνη διαθέτει: 
Πρώτον, μια άνευ προηγουμένου 
ικανότητα να επεξεργάζεται, αλλά 
επίσης, υπό μια έννοια, να ερμη-
νεύει ταυτόχρονα δεδομένα από 
διαφορετικές πηγές, όπως κείμενο, 
εικόνες, ήχους και βίντεο. ∆εύτε-
ρον, μια πρωτόγνωρη συλλογιστι-
κή ικανότητα η οποία επιτρέπει 
την επίλυση πρακτικών και μα-
θηματικών προβλημάτων. Σε αυτά 
τα αξιοσημείωτα χαρακτηριστικά 
ελλοχεύει ένα επαναστατικό δυ-
ναμικό για εφαρμογές σε ποικί-
λες περιοχές, από την υγειονομική 
περίθαλψη, την εκπαίδευση μέχρι 
την ψυχαγωγία και τις επιχειρή-
σεις, αλλά επίσης νέες δυνατότη-
τες επιτήρησης και χειραγώγησης 
των πολιτών ή διεξαγωγής πολε-
μικών επιχειρήσεων.   
 
Η ικανότητα του Gemini να επε-
ξεργάζεται και να συνθέτει πλη-

ροφορίες από πολλαπλές πηγές 
συγχρόνως σε πραγματικό χρό-
νο αμφισβητεί τη συμβατική μας 
κατανόηση της νοημοσύνης. Τα 
παραδοσιακά συστήματα τεχνη-
τής νοημοσύνης συχνά περιορί-
ζονται στην επεξεργασία και ανά-
λυση δεδομένων εντός μόνο ενός 
τομέα, όπως η επεξεργασία φυσι-
κής γλώσσας ή η αναγνώριση ει-
κόνας. Οι πολλαπλές δυνατότητες 
του Gemini υποδηλώνουν μια πιο 
ολιστική και ολοκληρωμένη προ-
σέγγιση στη νοημοσύνη. Μια προ-
σέγγιση που αντικατοπτρίζει την 
ικανότητα του ανθρώπινου εγκε-
φάλου να ενσωματώνει και να επε-
ξεργάζεται απρόσκοπτα πολλών 
ειδών πληροφορίες. Με βάση τα 
προηγούμενα είναι άραγε δυνα-
τόν μια μελλοντική εκδοχή του 
να καταστεί ενσυνείδητη;  
 
Η σχέση μεταξύ ευφυΐας και συνεί-
δησης είναι περίπλοκη. Παρότι η 
τελευταία περιλαμβάνει την πρώ-
τη, η ύπαρξη ευφυΐας δεν συνε-
πάγεται αναγκαία τη συνείδηση. 
Κατά τη γνώμη μου, η ικανότητα 
του Gemini να επεξεργάζεται και 
να «ερμηνεύει» πληροφορίες από 
πολλαπλές πηγές δεν υποδηλώνει 
μια στοιχειώδη μορφή συνείδησης. 
Πιστεύω ότι η συνείδηση είναι ένα 
μοναδικά ανθρώπινο φαινόμενο, 

το οποίο είναι θεμελιωδώς διακρι-
τό από τις υπολογιστικές διαδικα-
σίες της τεχνητής νοημοσύνης 
καθώς είναι συνυφασμένο με τη 
σωματικότητα και τη  θνητότητά 
μας. Αυτό όμως δεν σημαίνει πως 
η τεχνητή νοημοσύνη δεν μπορεί 
να εξελιχθεί σε μια ευφυΐα εφάμιλ-
λη και ακολούθως ανώτερη του 
ανθρώπου, με επικίνδυνες συνέ-
πειες για το είδος μας. Το Gemini 

αποτελεί ένα μείζον βήμα σε αυ-
τή την κατεύθυνση παρότι μόλις 
πέντε χρόνια νωρίτερα μια γενι-
κή τεχνητή νοημοσύνη, δηλαδή 
μια τεχνητή νοημοσύνη ικανή να 
επιτελεί όσα ο άνθρωπος, έμοιαζε 
επιστημονική μυθοπλασία.   
 
Καθώς η τεχνητή νοημοσύνη θα 
εξελίσσεται, αλλά επίσης θα ενσω-
ματώνεται περισσότερο στη ζωή 

μας, το δίλημμα μεταξύ της ευκο-
λίας στην επιτέλεση δραστηριοτή-
των και της απώλειας της ελευθε-
ρίας μας λόγω της ανάθεσής τους 
σε αυτή θα οξυνθεί. Ωστόσο είναι 
σημαντικό να αναγνωρίσουμε τη 
δυνατότητα για μια συμβιωτική 
συνεργασία μεταξύ των ανθρώ-
πων και της τεχνητής νοημοσύνης, 
αρκεί να την οριοθετούμε με φρό-
νηση. Τα δυνατά σημεία της στην 
επεξεργασία και την ανάλυση πλη-
ροφοριών μπορούν να συμπληρώ-
σουν την ανθρώπινη νοημοσύνη 
επιτρέποντάς μας να αντιμετωπί-
σουμε πολύπλοκα προβλήματα και 
να λάβουμε τεκμηριωμένες αποφά-
σεις. Πρώτα όμως πρέπει να δια-
σφαλίσουμε ότι η τεχνητή νοημο-
σύνη θα λειτουργεί με γνώμονα τις 
αξίες μας δίχως να θέτει σε κίνδυνο 
την ανθρωπινότητά μας.  
 
Στον πυρήνα της η πρόκληση της 
ευθυγράμμισης της τεχνητής νο-
ημοσύνης (ΑΙ alignment) με τις 
αξίες μας πηγάζει από το γεγονός 
ότι οι αλγόριθμοι δεν χρειάζεται 
να νοηματοδοτούν τη λειτουργία 
τους, ούτε κατανοούν την έννοια 
του νοήματος. Αυτό έχει ως συνέ-
πεια να μην ενεργούν πάντα με 
τρόπους οι οποίοι να συμμορφώ-
νονται προς τις ηθικές, πολιτικές 
και κοινωνικές μας αξίες. Ενώ η 

τεχνητή νοημοσύνη είναι ικανή 
να επεξεργάζεται τεράστιες πο-
σότητες δεδομένων εκτελώντας 
σύνθετες εργασίες με ταχύτητα 
και ακρίβεια, δεν διαθέτει ούτε θα 
αποκτήσει διαίσθηση, φαντασία, 
συμπόνια και φρόνηση, που μαζί 
με τον ορθό λόγο χαρακτηρίζουν 
την ανθρώπινη κρίση στη λήψη 
αποφάσεων. Εχοντας κατά νου τα 
παραπάνω πρέπει να επιλέξουμε 
με επίγνωση ποιες εργασίες και 
δραστηριότητες επιθυμούμε να 
αναθέσουμε στην τεχνητή νοημο-
σύνη και ποιες επιλέγουμε να ανα-
λάβουμε οι ίδιοι. Πράγμα που δεν 
συνιστά απλώς ένα θέμα πρακτι-
κής χρησιμότητας ή αποτελεσμα-
τικότητας, αλλά ένα βαθιά ηθικό 
και πολιτικό ζήτημα που απαιτεί 
από εμάς να εξετάσουμε την εγ-
γενή αξία διαφορετικών μορφών 
ανθρώπινης δραστηριότητας δια-
κρίνοντάς την από την εργαλεια-
κή αξία τους.  
 
Η εμφάνιση του Gemini εμπεριέ-
χει τεράστιες ευκαιρίες και τρο-
μακτικές προκλήσεις. Μπορούμε 
να αξιοποιήσουμε την ισχύ του για 
να ενισχύσουμε τις ανθρώπινες 
ικανότητες, να αντιμετωπίσουμε 
παγκόσμια προβλήματα και να δι-
αμορφώσουμε ένα δικαιότερο μέλ-
λον. Αλλά είναι επιτακτική ανάγκη 

να προχωρήσουμε με ταπεινότη-
τα, προνοητικότητα και δέσμευση 
στις αξίες ενός ψηφιακού ανθρω-
πισμού. Το μέλλον δεν είναι ανα-
γκαία δυστοπικό ή ουτοπικό, αλλά 
ενδέχεται να είναι συγχρόνως και 
τα δύο. Φρόνιμο για τη διασφάλι-
ση της ανθρωπινότητας και της 
ελευθερίας μας είναι να διαβου-
λευτούμε ως προς τη διαμόρφω-
σή του εκκινώντας από την ορι-
οθέτηση του πεδίου εφαρμογών 
της τεχνητής νοημοσύνης. Πιο 
συγκεκριμένα, πρέπει να προσδιο-
ρίσουμε τις ανθρώπινες δραστηρι-
ότητες οι οποίες θα ανατεθούν σε 
αυτήν, ώστε να μην καταλήξει να 
απαλλάξει τον άνθρωπο από την 
ευθύνη για τις πράξεις του και την 
ιστορία του, εντέλει αντικαθιστώ-
ντας τον. Αντιθέτως, η αξιοποίηση 
της τεχνητής νοημοσύνης πρέπει 
να διευρύνει και να εμβαθύνει την 
ατομική, αλλά επίσης την κοινω-
νική αυτονομία. Στην αρχαιότητα 
οι δίδυμοι ∆ιόσκουροι θεωρούνταν 
προστάτες των ναυτικών. Μακάρι 
το Gemini να προστατεύσει την 
ανθρωπότητα στον πλου της.    

 
Ο κ. Θεοφάνης Τάσης είναι φιλόσοφος 
και διδάσκει στο Alpen-Adria-
Universität. Το τελευταίο του βιβλίο 
«Εν μέση οδώ» κυκλοφορεί από τις 
εκδόσεις Αρμός.   

Του ΘΕΟΦΑΝΗ ΤΑΣΗ  

Gemini AI: η ώρα μιας ευφυΐας χωρίς συνείδηση;  

Πρέπει να 
διασφαλίσουμε ότι 
η τεχνητή νοημοσύνη θα 
λειτουργεί με γνώμονα 
τις αξίες μας, δίχως 
να θέτει σε κίνδυνο 
την ανθρωπινότητά μας. 

Ανάντ Αγκαργουάλ, 
καθηγητής Επιστήμης Ηλεκτρονικών Υπολογιστών στο MIT  

Ο Ανάντ Αγκαργουάλ επιμένει στη σημασία του ανοιχτού κώδικα για την τεχνητή νοημοσύνη. «Για να 
επωφεληθεί όλη η ανθρωπότητα», λέει στην «Κ» ο καθηγητής Επιστήμης Ηλεκτρονικών Υπολογιστών 
στο MIT και προσθέτει ότι έτσι θα είναι πιο εύκολο να εντοπιστούν τυχόν λάθη και πιθανοί κίνδυνοι.



Βοήθεια! 
Δεν σου κάνω πλάκα. Ό,τι γράφεται κάτω
είναι η παρουσίαση των γεγονότων έτσι
όπως δημοσιεύτηκαν. Στις 2 Νοεμβρίου
έγινε γνωστό ότι ο πρόεδρος του Κυπριακού
Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), Ανδρέας
Μιχαηλίδης, σε δηλώσεις το στο συνέδριο
της ΕΑΚ – ΠΣΑΤ σημείωσε μεταξύ άλλων
ότι η Νομική Υπηρεσία έδωσε αρνητική
απάντηση στα αιτήματα της Ομόνοιας και
της Πάφου να τους παραχωρηθούν το «Μα-

κάρειο» και το «Στέλιος Κυριακίδης» αντίστοιχα. 
Την επόμενη μέρα μιλώντας στον ΣΠΟΡ FM 95, ο πρό-

εδρος του ΚΟΑ διευκρίνισε ότι η γνωμάτευση της Νομικής
Υπηρεσίας αφορούσε αποκλειστικά και μόνο το γήπεδο
της Πάφου και όχι το «Μακάρειο», προσθέτοντας μάλιστα
ότι το σκεπτικό της Νομικής Υπηρεσίας είναι εμπιστευτικό
(!) και δεν μπορεί ν’ αποκαλύψει περαιτέρω λεπτομέρειες!
Ένα περίπου μήνα μετά, στις 6 Δεκεμβρίου, με ρεπορτάζ
του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων γινόταν γνωστό
ότι... «δεν υπάρχει πρόβλημα για ιδιωτικές επενδύσεις σε
γήπεδα, μετά και την γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας,
όπως δήλωσε την Τετάρτη (6/12), ο πρόεδρος του Κυπριακού
Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), Ανδρέας Μιχαηλίδης, μετά
το πέρας της συνεδρίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής
Παιδείας και Πολιτισμού όπου συζητήθηκε η αδυναμία
του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού να συντηρήσει
τα στάδια ‘Στέλιος Κυριακίδης’ και ‘Μακάρειο’ και οι λόγοι
που δεν παραχωρούνται σε ιδιώτες επενδυτές».

Τι καταλαβαίνετε απ’ όλα αυτά; Ότι στην τελική –και
μετά από χίλια μύρια κύματα– πλέον άνοιξε ο δρόμος για
τυχόν συνεργασία του ιδιωτικού τομέα με τον κρατικό,
όσον αφορά τις επενδύσεις στις αθλητικές εγκαταστάσεις.
Το γράφει το Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων, το είπε ο
πρόεδρος του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού στη
Βουλή των Εκπροσώπων ενώπιον των βουλευτών που
ψήφισε ο κυπριακός λαός… όλα καλά κι όλα ωραία. «Είμαστε
μια ωραία ατμόσφαιρα» που έλεγε και ο αείμνηστος Ντίνος
Ηλιόπουλος. Είμαστε και πολύ ικανοί μάλλον, παράδειγμα
συνεργασίας και συνεννόησης προς του Ευρωπαίους ένα
πράγμα, αφού κράτος και ιδιωτικός τομέας στην Κύπρο
εργάζονται για το καλό της κοινωνίας. 

Τι; Δεν είμαστε ικανοί; Και δεν μπορούμε να συνεννοη-
θούμε; Και γεμίσαμε ανεύθυνο-υπεύθυνους; Γιατί καλέ; Τι
έγινε; Αυτό που μαθαίνουμε είναι ότι τίποτα, μα τίποτα
απ’ όλα αυτά τα ωραία δεν ισχύει, αφού η Νομική Υπηρεσία
διεμήνυσε προς πάσα αρμόδιο ότι η αρχική εισήγηση που
έλαβε και αφορούσε το Παφιακό, ήταν γεμάτη παραλείψεις
και δεν της έδινε άλλη επιλογή από να απορρίψει την όποια
παραχώρηση γης σε σωματεία ή επενδυτές. 

Από κει και πέρα διεμήνυσε ότι, αν και εφόσον και αν
ακολουθηθούν οι σωστές διαδικασίες και αν κάποιος θέλει
να επενδύσει… το βλέπουμε. «Κάτσε γάρε ψόφα» που λεν
στο και στο χωριό σου αγαπητέ. 

Τι δεν καταλαβαίνετε; Θέλετε βοήθεια; Και εμείς… 

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Εικονικό sold out και
ρεαλιστικό πρόβλημα

Αν επιβεβαιωθούν οι πρώτες εκτιμήσεις, με
βάση τις πρώτες ενδείξεις, πολύ πιθανό να
υλοποιηθεί ο στόχος της διοίκησης του
ΑΠΟΕΛ, για τη συγκέντρωση δύο εκατομ-
μυρίων ευρώ, από την ανταπόκριση του
κόσμου στο οικονομικό της κάλεσμα. Υπό
τις περιστάσεις θα είναι επιτυχία, υπό τις
περιστάσεις θα συμβάλει στην γενικότερη
προσπάθεια της φετινής περιόδου. Στην
ουσία, ωστόσο, λύση και… επιτυχία το πολύ

μέχρι πιο κάτω θα αποτελεί…
Σε τέτοιο βαθμό και επίπεδο ανοίγματος όχι, αλλά δεν

είναι η πρώτη φορά –τα τελευταία χρόνια– που η διοίκηση
Πρόδρομου Πετρίδη ζητά τη βοήθεια του κόσμου του
ΑΠΟΕΛ προκειμένου να αντιμετωπίσει τα οικονομικά προ-
βλήματα και κυρίως την έλλειψη οικονομικής ρευστότητας.
Δεν ήταν η πρώτη φορά, στην πρόσφατη συνέντευξη
τύπου, που η διοίκηση του ποδοσφαιρικού ΑΠΟΕΛ αιτιο-
λόγησε το πρόβλημα, τους ελλειμματικούς προϋπολογισμούς
και κατ’ επέκταση την ολοένα και μεγαλύτερη «τρύπα»
στο συνολικό χρέος, στην αποτυχία συμμετοχής σε όμιλο
ευρωπαϊκής διοργάνωσης. Και για μία ακόμη φορά, η ανα-
φορά και μόνο στη συμμετοχή σε ευρωπαϊκό όμιλο, είτε
ως την αιτία του κακού είτε ως την απάντηση και λύση
του προβλήματος, αποδεικνύει την έλλειψη οποιουδήποτε
άλλου σχεδιασμού. Απουσία πλάνου και σχεδιασμού, όχι
για μια προσωρινή λύση, όχι για να… βγει το υπόλοιπο
μιας περιόδου σε ό,τι έχει να κάνει με τη μισθοδοσία των
παικτών, αλλά για την αντιμετώπιση του γενικότερου οι-
κονομικού προβλήματος και κατ’ επέκταση της επιβίωσης
της ποδοσφαιρικής εταιρείας του ΑΠΟΕΛ. 

Με βάση στοιχεία και αριθμούς που έχουν δημοσιοποιηθεί
αλλά και τους υπολογισμούς, για φέτος το συνολικό χρέος
του ποδοσφαιρικού ΑΠΟΕΛ πλησιάζει ή και ξεπερνά τα
σαράντα εκατομμύρια. Εύκολα μπορεί να υπολογίσει
κάποιος πως ακόμη και με συμμετοχή το ερχόμενο καλοκαίρι
σε όμιλο ευρωπαϊκής διοργάνωσης –και ειδικά αν μιλάμε
για το πιο εφικτό σενάριο, του Conference ή του Europa
League– από τα έσοδα, στην καλύτερη περίπτωση δεν θα
προστεθούν κάποια ακόμη εκατομμύρια στο συνολικό
χρέος. Για το χρέος, όπως και για τις εκκρεμότητες και
«αμαρτίες» που η κάθε αγωνιστική περίοδος τα τελευταία
χρόνια αφήνει, χρειάζεται κάτι άλλο. Χρειάζεται και
απαιτείται μακροχρόνιος σχεδιασμός, θαρραλέος, προτού
να είναι πολύ αργά.

Εκτός κι αν κάποιος πιστεύει –και πολύ περισσότερο
υπολογίζει– σ’ ένα θαρραλέο επενδυτή, διατεθειμένο να…
επενδύσει κόντρα στα πολλά εκατομμύρια χρέους και σ’
ένα χώρο όπως το κυπριακό ποδόσφαιρο, που ακόμη και
με τις καλύτερες συνθήκες από οικονομικής πλευράς, δύ-
σκολα μια κυπριακή ποδοσφαιρική εταιρεία βγάζει σημαντικό
κέρδος…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Το κυπριακό ποδόσφαιρο βαδίζει ολο-
ταχώς προς την καταστροφή χωρίς
κανένας να μπορεί να βάλει φραγμό
στα έξοδα των ποδοσφαιρικών εται-
ρειών/σωματείων. Τα τελευταία χρό-
νια είναι σε πορεία… Τιτανικού που
κάποιοι επιβάτες βλέπουν το παγό-
βουνο, ωστόσο το πλήρωμα τους
αγνοεί και διασκεδάζει στην περιβε-
βλημένη με λούσα και στολίδια αί-
θουσα δεξιώσεων. Το να ψάχνεις λο-
γική σε μια γενικευμένη ατμόσφαιρα
όπου κυριαρχεί ο παραλογισμός σε
κάνει να μοιάζεις με τον τρελό του
χωριού. Και δυστυχώς η πλειοψηφία
των «χωριανών» όλο ζητά παίκτες,
προπονητές, γήπεδα…, σμαράγδια
και ρουμπίνια. 

Φαίνεται πως το πάθημα της κρί-
σης το 2013 και το κούρεμα καταθέ-
σεων δεν ήταν αρκετό για να «σφίξει»
τα μυαλά μας και δέκα χρόνια αργό-
τερα παραμένει νερωμένο. Αντί για
μάθημα, δυστυχώς γίνεται συνήθεια.

Και αυτός είναι κακός οιωνός, αυτό
είναι το κακό σενάριο. Για τα μπι-
χλιμπίδια της Ευρώπης, μοιάζουμε
σαν ιθαγενείς τον Μεσαίωνα στην
Αφρική και την Αμερικανική Ήπειρο.
Το τίμημα λόγω και της πορείας, με-
τωπικής σύγκρουσης, που ακολου-
θούν, θα είναι βαρύ. 

Δε θα πρέπει να μας διαφεύγει το
γεγονός πως λόγω χρεών τεράστιες
ομάδες υποβιβάστηκαν, όπως η Ρέιν-
τζερς (Δ΄ κατηγορία) στην Σκωτία
και η Σερβέτ στην Ελβετία. Δεν άν-
τεξαν τα χρέη και υποβιβάστηκαν
επίσης ομάδες με τίτλους (ΑΕΚ Αθη-
νών), με ιστορία (Άρης Θεσσαλονίκης)
και με παράδοση (Ηρακλής Θεσσα-
λονίκης, Πανιώνιος). Ακόμη και στην
Κύπρο έβαλαν λουκέτο –λόγω οφει-
λών– μικρότερες ομάδες όπως ο Ατρό-
μητος ο οποίος μέσα σε πέντε χρόνια
από το Αγροτικό ανέβηκε για μια
χρονιά (2008-09) στην Α΄ κατηγορία
και τέσσερα χρόνια αργότερα (2013)
λόγω οικονομικών δυσκολιών δια-
γράφηκε από τα μητρώα της ΚΟΠ.

Το ίδια συνέβη και με την ΑΕΚ
Κουκλιών, που επίσης από το Αγρο-
τικό έφτασε στην Α΄ κατηγορία αλλά
μετά την ενοποίησή της με την ΑΕΠ
Πάφος, αναλαμβάνοντας και τις οφει-
λές της, στο τέλος δεν άντεξε. Άλλη
μια ομάδα της επαρχίας, ο ΑΠΟΠ/Κι-
νύρας Πέγειας, έκλεισε λόγω χρεών
και δημιουργήθηκε ξανά με νέα ονο-

μασία. Το πιο χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα εξαφάνισης ποδοσφαιρικού
συλλόγου είναι ασφαλώς η Αλκή Λάρ-
νακας.

Οι προϋπολογισμοί
Σήμερα, αν δούμε τα τελευταία

χρόνια μερικούς προϋπολογισμούς
των ομάδων μας, οι οποίες στην προ-
σπάθειά τους να κατακτήσουν το
πρωτάθλημα ή να εξασφαλίσουν ευ-
ρωπαϊκό εισιτήριο που θα τους απο-
φέρει από δύο μέχρι έξι εκατομμύρια
ευρώ καθαρά έσοδα, θα αντιληφθούμε
το μέγεθος της παραφροσύνης που
υπάρχει. Αναφερόμαστε βέβαια στις
δύο διοργανώσεις Γιουρόπα και Κόν-
φερενς Λιγκ που είναι οι πιο προσιτές,
διότι πλέον, κυπριακή ομάδα είναι
εξαιρετικά δύσκολο να δημιουργεί
μεγάλους προϋπολογισμούς με την
ελπίδα εισόδου σε όμιλο του Τσάμ-
πιονς Λιγκ. Τα στοιχεία που παρα-
θέτουμε τα αντλήσαμε από τους ισο-
λογισμούς που δημοσιοποιούν οι
ομάδες στην ΚΟΠ και αναρτώνται
κάθε χρόνο στην ιστοσελίδα της. 

Σε δυο-τρεις περιπτώσεις τα τε-
λευταία χρόνια ο πρόεδρος του ΑΠΟ-
ΕΛ Πρόδρομος Πετρίδης είχε ανα-
φέρει δημόσια ότι τα έσοδα της ομά-
δας του είναι γύρω στα 6-7 εκατομ-
μύρια ευρώ. Ο ΑΠΟΕΛ είναι ένα καλό
μέτρο σύγκρισης διότι συνδυάζει τίτ-
λους στο εγχώριο πρωτάθλημα, ευ-

ρωπαϊκές επιτυχίες και διαθέτει με-
γάλο όγκο οπαδών.

Η Κύπρος είναι ένα μικρό νησί
που δύσκολα μπορεί να αντλήσει
εκατομμύρια έσοδα από παγκόσμιες
εταιρείες ή να επιβραβεύεται με τε-
ράστια τηλεοπτικά συμβόλαια. Ακόμη
και ομάδες στο εξωτερικό με εκα-
τομμύρια οπαδούς δεν περιμένουν
να ζήσουν από τις εισπράξεις δύο
φορές το μήνα απ’ τα εισιτήρια των
εντός έδρας αγώνων τους. 

Αν λοιπόν θεωρηθεί το ποσό των
6-7 εκατομμυρίων ευρώ ως το «τα-
βάνι» των ετήσιων εσόδων των κο-
ρυφαίων ομάδων του νησιού –άντε
με κάποιο τρόπο αυτό το ποσό να
αυξηθεί στα 7-8 εκ. ευρώ, ίσως κάποια
και ομάδα να μπορέσει να φτάσει τα
εννέα εκατομμύρια ευρώ– ακόμη κι
έτσι, δεν υπάρχει καμιά λογική οι
προϋπολογισμοί να ξεπερνούν τα 10
εκ. ευρώ. Και όταν αναφερόμαστε
σε έσοδα των 8-9 εκ. ευρώ αυτόματα
σημαίνει, μεγάλο τηλεοπτικό συμ-
βόλαιο, πέραν των 100.000 εισιτηρίων
τον χρόνο και τίτλους που ισχυρο-
ποιούν τη διαπραγματευτική θέση
για χορηγίες, πράγμα εξαιρετικά δύ-
σκολο για πέραν της μίας, δύο ομά-
δων. Η πλειοψηφία των «ισχυρών»,
βάσει των οικονομικών δυνατοτήτων
του κυπριακού πρωταθλήματος, θα
πρέπει να περιμένει λιγότερα έσοδα
–των περίπου πέντε εκατομμυρίων

ευρώ. Κι όμως σχεδόν στο σύνολό
τους οι ομάδες της Α΄ κατηγορίας
προβαίνουν σε μεγαλύτερους προ-
ϋπολογισμούς χωρίς να υπάρχει καμιά
λογική και χωρίς κανένα πανεπιστή-
μιο οικονομικών στον κόσμο να μπο-
ρεί να το εξηγήσει. Εσχάτως την ίδια
τακτική άρχισαν να ακολουθούν και
ομάδες σε χαμηλότερες κατηγορίες. 

Πάμε να δούμε τι δηλώνουν στους
οικονομικούς τους ισολογισμούςκάθε
χρόνο οι κορυφαίες ομάδες του νη-
σιού. Ό,τι παραθέτουμε είναι από
την ιστοσελίδα της Κυπριακής Ομο-
σπονδίας Ποδοσφαίρου.

Απαραίτητη διευκρίνηση: δεν κα-
ταγράφουμε τους προϋπολογισμούς
των ομάδων που είναι ασφαλώς με-
γαλύτεροι αλλά μόνο τα έξοδα των
ποδοσφαιρικών τμημάτων. 

Τα λεφτά της Ευρώπης
Τα λεφτά που δαπανώνται όπως

φαίνεται από τον σχετικό πίνακα δει-
κνύει πως όλες πληρώνουν πολύ πε-
ρισσότερα από τα πραγματικά έσοδα.
Προσδοκία τους είναι να βγάλουν
περισσότερα όταν με το καλό προ-
κριθούν σε όμιλο ευρωπαϊκής διορ-
γάνωσης. Εκεί στοχεύουν, σε αυτό
στηρίζονται. Όπως έχω αναφέρει και
πιο πάνω, αν εξαιρέσουμε τους ομί-
λους του Τσάμπιονς Λιγκ, τα έσοδα
από το Γιουρόπα Λιγκ και το Κόνφε-
ρενς Λιγκ δεν είναι τόσα, έτσι ώστε
να αξίζει το ρίσκο έξι-επτά ομάδες
να ευελπιστούν ότι θα κατακτήσουν
ένα από τέσσερα ευρωπαϊκά εισιτήρια
και θα καταφέρουν να προκριθούν
σε όμιλο ευρωπαϊκής διοργάνωσης. 

Είναι γεγονός ότι οι ομάδες που
δεν καταφέρνουν να κερδίσουν ευ-
ρωπαϊκό εισιτήριο ήδη έχουν πέσει
έξω στον προϋπολογισμό τους μερικά
εκατομμύρια ευρώ και θα χρειαστούν
να καλύψουν τη ζημιά την επόμενη
σεζόν. Και αν την επόμενη κερδίσουν
ευρωπαϊκό εισιτήριο αλλά αποκλει-
στούν στα προκριματικά, τότε προ-
στίθενται κι άλλα εκατομμύρια ευρώ
στο έλλειμα τους και… στοχεύουν
στην επόμενη χρονιά, και πάει λέ-
γοντας. Μοιραία λοιπόν κάθε χρόνο
οι οφειλές μεγαλώνουν και σε κάποια
στιγμή η «φούσκα» του κυπριακού
ποδοσφαίρου θα τιναχτεί στον αέρα. 

Οι εκάστοτε κυβερνήσεις δεν νου-
θετούν τις ποδοσφαιρικές ομάδες,
ούτε και τις πιέζουν να πληρώνουν
τις οφειλές τους προς το κράτος. Η
δε Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαί-
ρου, τηρεί στάση απάθειας στην ισορ-
ρόπηση των ισολογισμών με αποτέ-
λεσμα εκτός του να αδυνατούν να
σταθεροποιήσουν το χρέος τους –
και να κάνουν μια νέα αρχή αποπλη-
ρωμής– αυτό κάθε χρόνο να μεγα-
λώνει. Το μπαλόνι του χρέους όμως
ήδη έχει μεγαλώσει αρκετά και όλοι
πρέπει να είναι προετοιμασμένοι πως
μέσα στα επόμενα χρόνια δε θα ξε-
φουσκώσει, παρά μόνο θα σπάσει
με κρότο.

Φούσκα έτοιμη να εκραγεί 
Οι πλείστες ποδοσφαιρικές εταιρείες/σωματεία δημιουργούν έξοδα
πολύ περισσότερα από τα έσοδά τους, υποθηκεύοντας το μέλλον τους

Για τα μπιχλιμπίδια της Ευρώπης, μοιάζουμε σαν ιθαγενείς τον Μεσαίωνα στην Αφρική και την Αμερικανική Ήπειρο. Το τίμημα λόγω και της πορείας, μετωπικής
σύγκρουσης, που ακολουθούν, θα είναι βαρύ.

ΕΞΟΔΑ ΠΟΔΟΣΦΑΙΡΙΚΩΝ ΟΜΑΔΩΝ (€)

2018 2019 2020 2021 2022

Ομόνοια 5.034.522 10.123.021 13.282.922 14.527.771 17.553.699

ΑΠΟΕΛ 20.728.367 19.294.940 15.613.355 14.717.047 15.991.698

Πάφος fc - - 7.508.373 8.204.926 15.479.135

Απόλλων 12.488.943 12.122.989 8.231.414 9.866.491 13.828.579

Άρης - - 391.568 5.434.431 11.072.299 

ΑΕΚ 7.289.036 6.461.394 5.321.295 6.571.285 9.343.690 

Ανόρθωση 7.040.689 6.602.361 7.311.913 8.859.266 8.984.734 

ΑΕΛ -805.349 -1.909.583 -1.377.626 -620.980 -2.723.183 

- Το ποσό για το 2018 στην Ομόνοια αφορά την περίοδο Ιουλίου-Δεκεμβρίου όταν το σωμα-
τείο μετατράπηκε σε ποδοσφαιρική εταιρεία. 
- Για τα ποσά στις περιπτώσεις της ΑΕΛ δεν δίνονται οι προϋπολογισμοί στην ΚΟΠ παρά μόνο
τα ετήσια ελλείματα κάθε χρονιάς. 

<<<<<<<

Δε θα πρέπει να μας δια-
φεύγει το γεγονός πως λό-
γω χρεών τεράστιες ομά-
δες υποβιβάστηκαν, όπως
η Ρέιντζερς στην Σκωτία
και η Σερβέτ στην Ελβετία.
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ΦΟΡΟΔΙΑΦΥΓΗ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Δηλώνουν λίγα,
αλλά ξοδεύουν πολλά
Κλήση για να εξηγήσουν τα παράδοξα
θα λάβουν με τοn νέο χρόνο 20.000
φορολογούμενοι στην Ελλάδα, οι οποίοι
είχαν δηλώσει εισόδημα έως 10.000
ευρώ το προηγούμενο έτος. Η ΑΑΔΕ
έχει διαπιστώσει ότι οι δαπάνες που
πραγματοποίησαν είναι πολλαπλάσιες
του δηλωθέντος εισοδήματος. Σελ. 23

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ

Περιθώρια για παζάρι
στις παλιές κατοικίες
Μεγάλα περιθώρια για παζάρι έχουν οι
επίδοξοι αγοραστές κατοικιών στην Ελ-
λάδα, ειδικά όταν το ακίνητο είναι 30-40
ετών. Η τελική τιμή αγοράς μπορεί να εί-
ναι έως και 25% χαμηλότερη από αυτή
που αναγράφεται στην αγγελία, καθώς
οι απαιτήσεις των ιδιοκτητών είναι
υπερβολικές. Σελ. 12

Διογκώνεται πάλι ο δημόσιος τομέας
Οι θέσεις ξεπέρασαν τα επίπεδα του 2012 – Μειώθηκαν οι μόνιμοι, τριπλασιάστηκαν οι έκτακτοι

Κύπρος 3,29% -0,29%

Γερμανία 2,19% -0,25%

Γαλλία 2,81% -0,20%

Ιταλία 3,93% -0,29%

Ισπανία 3,19% -0,28%

Ιρλανδία 2,60% -0,41%

Ελλάδα 3,34% -0,32%

Ην. Βασίλειο 3,96% -0,21%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Απολαυστική επένδυση με υψηλές αποδόσεις το κρασί

Αισθητή αύξηση παρουσιάζει ο
αριθμός των απασχολουμένων
στον δημόσιο τομέα. Η απασχό-
ληση στην κυβέρνηση στην Κύ-
προ τον Οκτώβριο του 2023 έχει
φτάσει τα 53.554 πρόσωπα, έναντι
51.378 που ήταν τον Οκτώβριο

του 2012. Λίγους μήνες δηλαδή
προτού έλθει η Τρόικα και μπει
η χώρα στα μνημόνια όπου αναγ-
κάστηκε να περικόψει θέσεις. Ως
σύνολο (εκτός ωρομίσθιου προ-
σωπικού) από τον Οκτώβριο του
2012 έως και τον Οκτώβριο του

2023 έχουν αυξηθεί και οι μόνιμοι
και οι έκτακτοι από 41.734, στις
46.690. Οι μόνιμοι ωστόσο έχουν
μειωθεί από 33.344 τον Οκτώβριο
του 2012 σε 24.853 τον Οκτώβριο
του 2023, ενώ αντιθέτως, ο αριθ-
μός των εκτάκτων έχει σχεδόν

τριπλασιαστεί. Συγκεκριμένα, από
8.390 που απασχολούνταν στην
κυβέρνηση τον Οκτώβριο του
2012, πλέον αριθμούνται στους
21.837. Οι απολαβές προσωπικού
περιλαμβανομένων των βασικών
μισθών, τιμαριθμικού, ειδικών

επιδομάτων, συνεισφορών στα
ταμεία συντάξεων, υγείας και στο
νέο επαγγελματικό Σχέδιο Συν-
ταξιοδοτικών Ωφελημάτων υπο-
λογίζονται να αυξηθούν κατά
15,3% και να ανέλθουν στα 3,72
δισ. το 2024. Σελ. 5

Επιλογή με υψηλές
αποδόσεις αποτελούν
πλέον τα εκλεκτά
κρασιά. Τα τελευταία 10
χρόνια, οι τιμές τους
έχουν αυξηθεί κατά
149%, σημειώνοντας
δηλαδή τη δεύτερη
υψηλότερη απόδοση
ανάμεσα σε όλες τις
εναλλακτικές
επενδύσεις μετά το
ουίσκι (322%) και πολύ
μπροστά από τα
αυτοκίνητα, τα νομίσματα
και τα κοσμήματα. Οι πιο
διάσημες φιάλες μάλιστα
μεταξύ αυτών,
αυξήθηκαν ακόμη
περισσότερο, με τα
κρασιά από την περιοχή
της Βουργουνδίας, που
φημίζεται για τις
ποικιλίες σταφυλιών
«πινό νουάρ» και
«σαρντονέ», να
αυξάνονται κατά 214%
την ίδια περίοδο. Οι
δημοπρασίες κρασιών
στον οίκο Sotheby’s
έχουν σχεδόν
τριπλασιάσει την αξία
τους την τελευταία
δεκαετία, φτάνοντας 
στα 158 εκατ. δολ. το
2022. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Το θέμα της κλιματικής αλλαγής
παραμένει στην επικαιρότητα.
Τα κράτη-μέλη, εμπλεκόμενες
επιχειρήσεις, οργανώσεις πολιτών
και εμπειρογνώμονες συναντών-
ται αυτήν την περίοδο, υπό την
ομπρέλα των Ηνωμένων Εθνών,
στο Ντουμπάι. Βασικές επιδιώξεις
είναι η επίτευξη συμφωνίας που
να περιλαμβάνει: (α) επιβεβαίωση
των φιλόδοξων στόχων για κλι-
ματική ουδετερότητα μέχρι το
2050 και μείωση της ανόδου της
θερμοκρασίας στους 1,5 βαθμούς
Κελσίου, και (β) απεξάρτηση της
παραγωγής ενέργειας από τις πα-
ραδοσιακές, και περιβαλλοντικά
επιβλαβείς, πηγές πετρελαίου,
φυσικού αερίου και κάρβουνου.

Η επιτευχθείσα πρόοδος είναι
αντικειμενικά αξιοσημείωτη. Τα
τεχνολογικά άλματα επιτρέπουν
την παραγωγή ενέργειας από ανα-
νεώσιμες πηγές ενέργειας σε αν-

ταγωνιστικές τιμές, καθώς και
την αποθήκευσή τους, μέσω μπα-
ταριών, με μειωμένο κόστος.

Ωστόσο, η συντριπτική πλει-
οψηφία των ειδικών επισημαίνει
το μεγάλο χάσμα που εξακολουθεί
να υπάρχει μεταξύ των δεσμεύ-
σεων των κρατών για μείωση των
εκπομπών ρύπων και την υλο-
ποίηση αποφάσεων στην πράξη.

Ιδιαίτερα ανησυχητικό είναι
το γεγονός ότι, σε πολιτικό επί-
πεδο, σημειώνεται χαλάρωση η
οποία εκφράζεται με διάφορους
τρόπους, όπως η «παραδοχή» ότι
οι κλιματικοί στόχοι δεν είναι ρε-
αλιστικοί και η επίτευξή τους πρέ-
πει να μετατοπιστεί χρονικά, ενώ
υποστηρίζεται πως οι συνέπειες
της κλιματικής αλλαγής δεν θα
είναι όσο καταστροφικές πιστεύει
η πλειοψηφία των επιστημόνων.
Επίσης, εναποτίθενται ελπίδες
για επίτευξη των κλιματικών στό-

χων σε τεχνολογίες που, ενώ μα-
κροχρόνια δύναται να έχουν θε-
τική συνεισφορά, βρίσκονται ακό-
μη σε αρχικά στάδια –π.χ. τεχνο-
λογίες απορρόφησης διοξειδίου
του άνθρακα.

Εξίσου προβληματική είναι η
περιορισμένη απήχηση στους
πολίτες και η μειωμένη στήριξη
των πολιτικών για καταπολέμηση
της κλιματικής αλλαγής. Εύλογα,
λοιπόν, αναδεικνύεται το ερώτημα
γιατί σημειώνεται αυτή η αναν-
τιστοιχία μεταξύ επιστημονικής
γνώσης και πολιτειακής/πολιτικής
πραγματικότητας. Ο γνωστός οι-
κονομολόγος Pisani-Ferry παρα-
θέτει δύο βασικούς παράγοντες: 

Πρώτο, το κόστος καταπολέ-
μησης της κλιματικής αλλαγής
είναι άμεσο ενώ τα οφέλη, αν και
αδιαμφησβήτητα, είναι μακρο-
χρόνια. Σε τέτοιες περιπτώσεις,
ο μηχανισμός αγοράς (ιδιωτική

πρωτοβουλία) δεν οδηγεί μονο-
μερώς στα επιθυμητά αποτελέ-
σματα.

Δεύτερο, τα μέτρα προσαρμο-
γής επηρεάζουν δυσανάλογα τα
ευάλωτα πληθυσμιακά στρώματα,
γεγονός που καθιστά την πολιτική
διαχείριση του εγχειρήματος ιδι-
αίτερα δύσκολη.

Στην πράξη, παρατηρείται μια
πρόκληση μεταβατικής φύσης,
μέχρι οι πράσινες πολιτικές να
γίνουν οικονομικά και πολιτικά
βιώσιμες, χωρίς να απαιτείται έν-
τονη παρέμβαση του κράτους.

Δυστυχώς, τα χρονικά περι-
θώρια αλλαγής πλεύσης και απο-
τροπής αρνητικών εξελίξεων για
τις επόμενες γενεές στενεύουν.
Η χρονική μετατόπιση απλά θα
καταστήσει την μελλοντική προ-
σαρμογή πιο οδυνηρή και, πιθα-
νώς, καταστροφική. 

Η επιστημονική γνώση δείχνει

την ορθή οδό για τη διεθνή διά-
σκεψη του Ντουμπάι, η οποία
περιλαμβάνει προσήλωση στους
φιλόδοξους στόχους για μηδενι-
σμό των ρύπων μέχρι το 2050,
συμφωνία για αύξηση των δημό-
σιων επενδύσεων στις αναγκαίες
υποδομές, σημαντική επιδότηση
ιδιωτικών επενδύσεων σε ΑΠΕ
και τεχνολογίες αποθήκευσης,
δημιουργία ειδικού ταμείου για
χρηματοδότηση των κλιματικών
πολιτικών των αναπτυσσόμενων
χωρών, επέκταση του μηχανι-
σμού εμπορίας ρύπων, υιοθέτηση
ενός παγκόσμιου πλαισίου για
ελάχιστη φορολογία του άνθρακα,
αλλά και προώθηση στοχευμένων
μέτρων για άμβλυνση των επι-
πτώσεων στα ευάλωτα κοινωνικά
στρώματα.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

28η διεθνής διάσκεψη για την κλιματική αλλαγή – Μήπως είναι πλέον αργά;

Η Κύπρος
μπορεί να 
προσελκύσει
επενδύσεις
Δηλώσεις  Θ. Θεμιστοκλέους
Η Κύπρος μπορεί να προσελκύσει
επενδύσεις, δηλώνει ο επικεφα-
λής του EMEAInvestmentOffice
Global της UBS Θέμης Θεμιστο-
κλέους. Τονίζει όμως ότι πρέπει
να υπάρχει ένα ασφαλές περι-
βάλλον, χωρίς καμία διαφθορά,
χωρίς κανέναν κίνδυνο για την
επένδυσή τους. Προσθέτει ότι
η Κύπρος είναι από τις ταχύτερα
αναπτυσσόμενες οικονομίες
στην Ευρώπη. Σελ. 4

Το στοίχημα
με τα «φτερά»
στις Βρυξέλλες
Από την Cyprus Airways

Σε στοίχημα εξελίσσεται το δρο-
μολόγιο Λάρνακας-Βρυξελλών
που ανακοίνωσε η Cyprus Air-
ways. Πηγές της αγοράς ταξιδίων
εκτιμούν ότι η απήχηση του δρο-
μολογίου ευρύτερα στην βελγική
αγορά, θα κρίνει και το κατά πόσο
αυτό θα είναι βιώσιμο. Σελ. 6

ΔΙΕΘΝΗ

Αυξάνονται
οι φόβοι για
νέα ύφεση 
στην Ευρωζώνη

Σελ. 10

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.
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Του ΓΕΝΣ ΜΕΡΧΟΦ*

Η διασφάλιση ενός μέλλοντος με
χαμηλότερες εκπομπές άνθρακα
δεν είναι μόνο απαραίτητη, αλλά
και ευνοϊκή για την οικονομία,
σύμφωνα με τα τελευταία κλιμα-
τικά σενάρια από το «Δίκτυο για
ένα πράσινο χρηματοπιστωτικό
σύστημα», μια ομάδα 127 κεντρι-

κών τραπεζών και χρηματοπι-
στωτικών εποπτικών αρχών, που
εργάζονται για τη διαχείριση των
κλιματικών κινδύνων και την τό-
νωση των πράσινων επενδύσεων.
Τα δεδομένα του Δικτύου δίδονται
στη δημοσιότητα, ακριβώς τη
στιγμή που οι ηγέτες του κόσμου
συγκεντρώνονται στο Ντουμπάι
για την 28η Διάσκεψη των Ηνω-
μένων Εθνών με θέμα την κλιμα-
τική αλλαγή –ή COP28– και με
στόχο να σφυρηλατήσουν νέα
συμφωνία σχετικά με τον τρόπο
πρόληψης της υπερθέρμανσης
του πλανήτη. Η ομαλή μετάβαση
στους μηδενικούς ρύπους έως το
2050 θα μπορούσε να έχει ως απο-
τέλεσμα το παγκόσμιο ΑΕΠ να
είναι 7% υψηλότερο από ό,τι με
τις τρέχουσες πολιτικές που ακο-
λουθούν οι κυβερνήσεις των κρα-
τών. Η φετινή χρονιά, εν τω με-
ταξύ, θα είναι η θερμότερη που
έχει καταγραφεί ποτέ στην Ιστο-

ρία, σύμφωνα με τον Παγκόσμιο
Μετεωρολογικό Οργανισμό. Παρά
το γεγονός πως οι θερμοκρασίες
αυξάνονται άνισα σε όλο τον κό-
σμο, κατά μέσον όρο είναι υψη-
λότερες 1,2 βαθμό Κελσίου από
τα προβιομηχανικά επίπεδα. Οι
οικονομικοί και χρηματοοικονο-
μικοί κίνδυνοι αυξάνονται επίσης.
Τα μοντέλα του «Δικτύου για ένα
πράσινο χρηματοπιστωτικό σύ-
στημα» φανερώνουν ότι η ξηρασία
και οι καύσωνες συνιστούν τη
μεγαλύτερη πηγή κινδύνου σε
όλες τις περιοχές. Συγκεκριμένα,
οι χώρες της Ευρώπης και της
Ασίας είναι περισσότερο εκτεθει-
μένες σε καύσωνες, ενώ οι χώρες
της Αφρικής, της Βόρειας Αμερι-
κής και της Μέσης Ανατολής είναι
πιο ευάλωτες στην ξηρασία. Η
μετάβαση σε μια οικονομία χα-
μηλών εκπομπών διοξειδίου του
άνθρακα θα έχει αρνητικές επι-
πτώσεις στη ζήτηση από τις υψη-
λότερες τιμές γαιάνθρακα και το
ενεργειακό κόστος. Ωστόσο, αυτά
μπορούν να αντισταθμιστούν εν
μέρει με την ανακύκλωση των
εσόδων από τον γαιάνθρακα σε
κρατικές επενδύσεις και χαμη-
λότερους φόρους απασχόλησης.
Το πιο σημαντικό όλων είναι πως
η μείωση των ρύπων θα περιορίσει
τις φυσικές επιπτώσεις της κλι-
ματικής αλλαγής, γεγονός που
ελαττώνει και το μακροοικονομικό
κόστος. Η δε μετάβαση σε μια οι-
κονομία χωρίς διοξείδιο του άν-
θρακα, προϋποθέτει και σοβαρές
επενδύσεις στην πράσινη ηλε-
κτρική ενέργεια και τις μεθόδους
και τα συστήματα για την απο-
θήκευση ενέργειας. Ο τρόπος με
τον οποίο οι επιμέρους οικονομίες
προσεγγίζουν την πραγματοποί-
ηση αυτών των επενδύσεων δη-
μιουργεί και το αντιστάθμισμα
σε επίπεδο πολιτικής, όπως πε-
ριγράφεται λεπτομερώς στην έκ-
θεση του ΔΝΤ του Οκτωβρίου
σχετικά με την παρακολούθηση
των δημοσιονομικών των κρατών
του πλανήτη.

* Ο κ. Γενς Μέρχοφ είναι οικονομο-
λόγος στο Τμήμα Στατιστικής του
ΔΝΤ. Το άρθρο δημοσιεύεται στο
ιστολόγιο του ΔΝΤ.

Όταν όλοι γνωρίζουν 
τι πρέπει να γίνει 
To 2015 όταν υιοθετήθηκε η συμφωνία του Πα-
ρισίου, το κλίμα ήταν πανηγυρικό. Πολλοί τότε
έκαναν λόγο για το τέλος των ορυκτών καυσί-
μων και ατένιζαν με αισιοδοξία την νέα ενερ-
γειακή εποχή του πλανήτη. Οκτώ χρόνια μετά
το Παρίσι, η COP28 που φέτος διεξάγεται στο
Ντουμπάι έχει σαφώς τοποθετήσει τον δείκτη
των προσδοκιών πολύ χαμηλότερα. Εξάλλου η
περίοδος κατακλύζεται από γεωπολιτικές εξε-
λίξεις που σίγουρα θέτουν τα ζητήματα της συ-
νόδου στην καλύτερη σε δεύτερη μοίρα. Επί
της ουσίας, όλοι αντιλαμβάνονται ότι η προσπά-
θεια ξεκίνησε αργά και προχωρά ακόμη πιο αρ-
γά. Επιπλέον όλοι οι εμπλεκόμενοι γνωρίζουν
πολύ καλά τι πρέπει να γίνει και πόσο μεγάλο
πολιτικό και οικονομικό κόστος θα πρέπει να
αναληφθεί. 

••••
Η ακρίβεια χρηματοδότησε
τα κέρδη
Η προσπάθεια για περιορισμό της ακρίβειας
υπήρξε έντονη και συντονισμένη από τις κεντρι-
κές τράπεζες σε παγκόσμια κλίμακα. Η ανάλυση
των πηγών της ανεξέλεγκτης ακρίβειας αποτε-
λεί ακόμα πεδίο αναλύσεων σε μια προσπάθεια
να διαπιστωθεί τι ακριβώς συνέβη και η κατά-
σταση απαίτησε τόσο σκληρές νομισματικές
αποφάσεις. Σύμφωνα με πρόσφατη έρευνα σε
δείγμα 1.350 εταιρειών διαπιστώθηκε πως μέ-
ρος της ακρίβειας προήλθε από τις επιχειρήσεις
του κλάδου τροφίμων και ενέργειας οι οποίοι
ανέβασαν τις τιμές τους σε σημείο που τους
επέτρεψε να βελτιώσουν τα περιθώρια κερδο-
φορίας τους. 

••••
Νέα δεδομένα 
για ρευστότητα 
Η μίνι τραπεζική κρίση του Μαρτίου ανέδειξε
την ανάγκη για καλύτερες εκτιμήσεις σε σχέ-
ση με τα επίπεδα ρευστότητας κάθε τράπεζας.
Στους ελέγχους που διενεργεί η ΕΚΤ, το
ακραίο σενάριο περιλαμβάνει «φυγή» κατα-
θέσεων ιδιωτών ίση με το 5% του συνόλου σε
περίοδο 30 ημερών. Εδώ αξίζει να σημειωθεί
ότι η Silicon Valley Βank, τον Μάρτιο του 2023,
«έχασε» το 85% των καταθέσεών της σε 48
ώρες. Την ίδια περίπου περίοδο η First Repu-
blic Bank και η Credit Suisse έχασαν το 57%
και 21% του συνόλου των καταθέσεών τους,
αντίστοιχα, σε διάστημα 90 ημερών. Αν και
δεν απαιτείται η άμεση λήψη μέτρων, η ΕΚΤ
αναμένεται πως θα ζητήσει το επόμενο διά-
στημα μεγαλύτερη ακρίβεια στους υπολογι-
σμούς των δεικτών ρευστότητας και αυξημένη
συχνότητα στην αποστολή των σχετικών ανα-
φορών.

••••

Δεν είναι μόνο ευθύνη 
του κράτους 
Το ζήτημα της κοινωνικής ανισότητας αποτελεί
ένα από τα σημαντικότερα προβλήματα των
σύγχρονων κοινωνιών, αν και όλοι αναγνωρί-
ζουν την ανάγκη να αντιμετωπιστεί το πρόβλη-
μα, δεν φαίνεται πως υπάρχει ομοφωνία για τις
πιθανές λύσεις στο πρόβλημα. Σε πρόσφατη
έρευνα που διενέργησε ο ΟΑΣΑ η πλειοψηφία
των ερωτηθέντων απάντησε πως θα πρέπει να
αυξηθεί ο κατώτατος μισθός ενώ ένα σημαντικό
ποσοστό (46%) είχε την άποψη πως θα πρέπει
να βελτιωθεί η πρόσβαση στην εκπαίδευση. Ως

σημαντικό εύρημα θεωρείται και η εμπλοκή που
επιθυμούν οι ερωτώμενοι να διαδραματίσει ο
ιδιωτικός τομέας προκειμένου να καλυφθεί το
μισθολογικό χάσμα που είναι ήδη ορατό στις
πλείστες αναπτυγμένες κοινωνίες. 

••••
Χρειαζόμαστε πιο 
ισχυρές τράπεζες 
Η Βασιλεία III ήρθε για να διορθώσει τα κενά
που εντοπίστηκαν στην παγκόσμια κρίση του
2007-2009 με στόχο τη δημιουργία πιο ανθεκτι-
κών τραπεζών. Αρκετές μεταβατικές διατάξεις
παραχωρήθηκαν προκειμένου να δοθεί ο κα-
τάλληλος χρόνος προετοιμασίας. Στα σημαντικά
που αναμένονται να εφαρμοστούν σημειώνου-
με τη διαφοροποίηση του τρόπου υπολογισμού
των κεφαλαίων εφαρμόζοντας μια εναλλακτική
μεθοδολογία λαμβάνοντας υπόψη το ρίσκο που
αναλαμβάνει κάθε τράπεζα στον ισολογισμό
της. 

••••
Ο ελκυστικός κλάδος 
των ροφημάτων 
Με διαφορετική εμπορική επωνυμία και εστια-
τόρια εισέρχεται η McDonald’s στην πολύ ανα-
πτυσσόμενη αγορά ροφημάτων. Η CosMc’s θα
είναι η απάντηση της McDonald’s στην κυριαρ-
χία των Starbucks στην αμερικανική αγορά, με
τα πρώτα δέκα εστιατόρια να δημιουργούνται
εντός του 2024. Οι πρώτες πληροφορίες για τα
προϊόντα που θα προσφέρει η CosMc’s ξεκαθα-
ρίζει ότι η νέα αλυσίδα δεν θα επικεντρωθεί
στον καφέ αλλά θα επιδιώξει να προσελκύσει
τη νεολαία με διάφορα άλλα ροφήματα. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Στασιμοπληθωρισμός
Είναι το οικονομικό φαι-
νόμενο κατά το οποίο πα-
ρατηρείται αύξηση του
πληθωρισμού (συνεχής
και αισθητή αύξηση του
γενικού επιπέδου τιμών /
μείωση της αγοραστικής

αξίας του χρήματος), παράλληλα με την
αύξηση των ποσοστών ανεργίας, με το
ρυθμό ανάπτυξης της οικονομίας να επι-
βραδύνεται και την αγορά να μη λειτουρ-
γεί αποτελεσματικά.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus 
Business School

Τα οφέλη της πράσινης
μετάβασης υπερτερούν

του κόστους

<<<<<<

Η ομαλή μετάβαση
στους μηδενικούς 
ρύπους έως το 2050
μπορεί να αυξήσει 
το παγκόσμιο ΑΕΠ
έως και 7%.

Οι Γάλλοι δεν μπορούν να αντισταθούν στην επέλαση των ντόνατ
Της ΛΙΖ ΑΛΝΤΕΡΜΑΝ

Ξημερώματα Τετάρτης στο κέντρο
του Παρισιού. Τουλάχιστον 500
άτομα περιμένουν με ασυνήθιστη
υπομονή σε μια τεράστια ουρά για
να αγοράσουν ένα κάθε άλλο παρά
γαλλικό σνακ: ένα αμερικανικό ντό-
νατ. Σε λίγες ώρες, επρόκειτο να
γίνουν τα εγκαίνια της αλυσίδας
Krispy Kreme και οι ντόπιοι, παρότι
υπερήφανοι για την τοπική κουζίνα
τους, αδημονούσαν να δοκιμάζουν
ένα ζεστό γλασαρισμένο ντόνατ
για πρωινό.

Οταν τελικά οι πόρτες άνοιξαν,
οι πεινασμένοι καταναλωτές ξεχύ-
θηκαν μέσα σαν χείμαρρος, παραγ-
γέλνοντας τη λιχουδιά κατά δεκάδες
τεμάχια για τους ίδιους και τους οι-
κείους τους.

Πριν από μερικές δεκαετίες, μια

τέτοιου είδους συνάθροιση ίσως
να φάνταζε σουρεαλιστική σε μια
χώρα με παράδοση στο μαγειρε-
μένο φαγητό, στα δείπνα διαρκείας
πολλών ωρών και στην εμμονική
κατανάλωση εγχώριων προϊόντων.
Τα πράγματα όμως έχουν αλλάξει.
Η Γαλλία υπήρξε η δεύτερη μεγα-
λύτερη αγορά των McDonalnd’s
για το έτος 2022, αποφέροντας

στον κολοσσό του γρήγορου φα-
γητού κέρδη 6 δισ. ευρώ προερ-
χόμενα από τα σχεδόν 1.500 κα-
ταστήματα που διαθέτει η εταιρεία
στη χώρα. «Η Γαλλία είναι το Ελν-
τοράντο του αμερικανικού φαστ
φουντ», εξηγεί ο Χαβιέ Εξπιλί, επεν-
δυτικός σύμβουλος που βοηθά με-
γάλα αμερικανικά brands να επε-
κτείνουν τις δουλειές τους στη
Γαλλία. «Οι συνήθειες αλλάζουν –
οι άνθρωποι τρώνε πιο γρήγορα
από ό,τι στο παρελθόν και αναζη-
τούν νέες εμπειρίες. Οι αμερικα-
νικές αλυσίδες γνωρίζουν πολύ κα-
λά πώς να ανταποκρίνονται σε
αυτή την ανάγκη».

Τα περισσότερα άτομα που
έσπευσαν να αγοράσουν τα νεοα-
φιχθέντα σνακ ήταν, όπως είναι
λογικό, μικρής ηλικίας. «Τα ντόνατ
δεν είναι ιδιαίτερα γνωστά στη Γαλ-

λία, τουλάχιστον σε σύγκριση με
τα κρουασάν και άλλα γλυκίσματα»,
λέει ο Αλεξάντρ Μεζουέ, γενικός
διευθυντής της αλυσίδας. «Ομως η
αμερικανική ποπ κουλτούρα είναι»,
εξηγεί. «Το κοινό μας είναι κυρίως
η γενιά του Netflix. Εχουν δει όλες
τις αμερικανικές σειρές. Τους αρέ-
σουν η αμερικανική κουλτούρα και
ο αμερικανικός τρόπος ζωής».

Η εταιρεία γνωρίζει τις ιδιαιτε-
ρότητες της γαλλικής αγοράς και
δεν σκοπεύει να κάνει τα λάθη που
έκαναν άλλες αλυσίδες φαστ φουντ
στο παρελθόν, επιμένοντας σε ένα
υπερβολικά αμερικανικό μενού.
Ετσι, τα ντόνατ που θα σερβίρονται
στο Παρίσι θα έχουν ενισχυμένη
γεύση φρούτου στη βερσιόν με το
μήλο, ενώ το γλάσο φράουλας έχει
λιγότερη ζάχαρη από την αμερικα-
νική εκδοχή του. Επιπλέον, προ-

στέθηκε στον κατάλογο και ένα
ντόνατ με τριμμένο μπισκότο τζίν-
τζερ, ένα πολύ δημοφιλές μπισκο-
τάκι που σερβίρεται στα παριζιάνικα
καφέ συνοδεία του καφέ.

Φυσικά, η εισαγωγή νέων ειδών
δεν προβλέπεται να αλλάξει στο
άμεσο μέλλον τις διατροφικές συ-
νήθειες των Γάλλων. Ο Νο 1 πωλη-

τής σνακ παραμένει ο φούρνος της
γειτονιάς. Τα σχεδόν 2,6 δισ. σάν-
τουιτς με μπαγκέτα που πωλούνται
κάθε χρόνο στη χώρα δεν απει-
λούνται, για παράδειγμα, καθόλου
από το 1,4 δισ. χάμπουργκερ που
καταναλώνονται το ίδιο διάστημα.
Η νέα γενιά είναι πιο εξοικειωμένη
με το γρήγορο φαγητό από ό,τι οι
γονείς της, ενώ τα μαγειρεμένα σπι-
τικά γεύματα αποτελούν όλο και
σπανιότερη επιλογή. Και ο μεγάλος
κερδισμένος της αλλαγής αυτής εί-
ναι οι Αμερικανοί. Περυσινές έρευ-
νες υπολογίζουν πως το 1/3 του τζί-
ρου από τη συνολική αγορά του
φαστ φουντ πήγε σε αμερικανικές
εταιρείες. Με την αμερικανική αγο-
ρά να θεωρείται πλέον κορεσμένη,
η Γαλλία έχει όλα τα φόντα να γίνει
η νέα «αγαπημένη πελάτισσα» του
αμερικανικού γρήγορου φαγητού.

<<<<<<<

«Η Γαλλία είναι ο Ελντο-
ράντο του αμερικανικού
φαστ φουντ», εξηγεί
επενδυτικός σύμβουλος
για brands των ΗΠΑ που
ανοίγουν στη χώρα.

<<<<<<<

Η νέα γενιά είναι πιο
εξοικειωμένη με το
γρήγορο φαγητό από
ό,τι οι γονείς της, ενώ τα
μαγειρεμένα σπιτικά
γεύματα αποτελούν όλο
και σπανιότερη επιλογή.

Η κυβέρνηση μέσα από τον προϋπολογισμό και την οικονομική της πολιτική καλείται να γίνει πιο φι-
λόδοξη σε θέματα πράσινης μετάβασης και κυβερνοασφάλειας. 

Υπάλληλοι της Krispy Kreme ετοιμάζονται πυρετωδώς για τα εγκαίνια της αλυσίδας που έγιναν στο Παρίσι στις 6 Δεκεμβρίου. Οι ντόπιοι –κυρίως νεαροί– περίμεναν υπομονετικά έξω από το
μαγαζί για να γευτούν τα ζεστά ντόνατς με το γλάσο, ενώ η αμερικανική εταιρεία θα προσθέσει στο μενού και είδη πιο κοντά στις γαλλικές γεύσεις.
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Πιθανή μείωση επιτοκίων μέσα του 2024
Θέμης Θεμιστοκλέους: Η Ευρωζώνη θα αποφύγει την ύφεση το επόμενο έτος, αλλά θα πρέπει να είμαστε ρεαλιστές

Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Οι αναλυτές του ελβετικού κολοσ-
σού της UBS στις προβλέψεις τους
στο «Year Ahead 2024» αναμένουν
ότι η ισχύς της οικονομίας των
ΗΠΑ το 2023 θα υποχωρήσει σε
πιο αργούς ρυθμούς, αν και θα
εξακολουθήσει να έχει θετική ανά-
πτυξη το 2024. Για την Ευρώπη
οι αναλυτές της UBS αναμένουν
ότι η ανάπτυξη θα παραμείνει
υποτονική. Για την Κίνα εκτιμούν
ότι θα εισέλθει σε μία νέα φυσιο-
λογική και χαμηλότερη ανάπτυξη,
αλλά δυνητικά υψηλότερης ποι-
ότητας.

Στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο επικεφαλής του EMEA Inve-
stment Office Global της UBS, Θέ-
μης Θεμιστοκλέους εκτιμά πως
υπάρχει μεγάλη πιθανότητα τα
επιτόκια να αρχίσουν να μειώνον-
ται γύρω στα μέσα του 2024 στις
περισσότερες από τις μεγάλες πε-
ριφέρειες, ενώ τονίζει παράλληλα
πως η Ευρωζώνη έχει αποφύγει
προς το παρόν τον κίνδυνο της
ύφεσης για το 2024.

Ο επικεφαλής του EMEA Inve-
stment Office Global της UBS ση-
μειώνει πως οι τράπεζες είναι η
καρδιά της οικονομίας γιατί, όπως
αναφέρει, αν δεν μπορούν να πα-
ραχωρήσουν πιστώσεις, τότε η
οικονομία είναι πολύ δύσκολο να
αναπτυχθεί.
- Πότε περιμένετε να ξεκινήσουν
οι μειώσεις των επιτοκίων στην
Ευρωζώνη και πόσο μακριά
μπορεί να φτάσει αυτή η δια-
δικασία το 2024;

- Υπάρχει μεγάλη πιθανότητα
τα επιτόκια να αρχίσουν να μει-
ώνονται γύρω στα μέσα του 2024
στις περισσότερες από τις μεγάλες
περιφέρειες. Ξεκινώντας από την
Ευρώπη, η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα πιθανότατα θα αρχίσει
να τα μειώνει στο δεύτερο τετρά-
μηνο του 2024. Οι ΗΠΑ πιθανό-
τατα θα κάνουν κάτι παρόμοιο.
Όσο για την Τράπεζα της Αγγλίας,
θα μπορούσαν επίσης να μειωθούν
στα μέσα του 2024, ή λίγο πιο νω-
ρίς. Οι κεντρικές τράπεζες πρέπει
πάντα να εξισορροπούν αυτό που
συμβαίνει με τη δημοσιονομική
πολιτική, έναντι της νομισματικής
πολιτικής. Εάν δουν τις δαπάνες
στη δημοσιονομική πλευρά, μπο-
ρεί να καθυστερήσουν τις περι-
κοπές στα επιτόκια. Η ευρωπαϊκή
οικονομία δεν αναπτύσσεται πραγ-
ματικά, υπάρχει πολύ ασθενής
ανάπτυξη για το τρέχον έτος, ίσως
λιγότερο από 0,5%. Πρέπει να δρά-
σουν οι κεντρικές τράπεζες πολύ
προσεκτικά, για να μην υπάρξει
ύφεση.

Τα στατιστικά της Κύπρου στον
τομέα της ανάπτυξης φαίνονται
πολύ καλά και από ότι υπολογίζεται
ο αντίκτυπος θα είναι μικρότερος.
Η Κύπρος έχει μια πολύ μικρή οι-
κονομία, αλλά και ανοιχτή. Επω-
φελείται από τον τομέα των υπη-
ρεσιών που λειτουργεί καλά, από
την τουριστική βιομηχανία και
είναι μια από τις ταχύτερα ανα-
πτυσσόμενες οικονομίες στην Ευ-
ρώπη.

- Θα αποφύγει τελικά η Ευρω-
ζώνη την ύφεση το 2024, ή θα
απαιτηθεί αντιστροφή της νο-
μισματικής πολιτικής για να
επιστρέψει η ανάπτυξη στην
προηγούμενη δυναμική της;

- Προς το παρόν, πιστεύουμε
ότι ναι, αλλά πρέπει να είμαστε
ρεαλιστές όταν προβλέπεται ανά-
πτυξη 0,5%. Νομίζω, λοιπόν, πως
αν με ρωτήσετε ποιοι είναι οι κίν-
δυνοι για τη Ζώνη του Ευρώ, θα
σας απαντήσω πως υπάρχουν αρ-
κετοί. Εάν οι ΗΠΑ μπουν σε ύφεση
υπάρχει πιθανότητα να ωθήσουν
την Ευρώπη σε ύφεση, λόγω του
γεγονότος ότι γίνονται πολλές συ-
ναλλαγές μεταξύ του ευρώ και
των ΗΠΑ. Την ίδια ώρα η ευρω-
παϊκή ύφεση μπορεί να προκύψει
από το ύψος των επιτοκίων της
ΕΚΤ εάν διατηρηθούν υψηλά για
πάρα πολύ καιρό. Οι γεωπολιτικές
εξελίξεις μπορεί να επηρεάσουν
την εμπιστοσύνη, η οποία μπορεί
επίσης να οδηγήσει με τη σειρά
της σε πολλές αλλαγές που έχουν

να κάνουν με τις τιμές των εμπο-
ρευμάτων. Τα παραπάνω ωστόσο
δεν είναι κανόνας.

Όπως προ είπα, αν μη τι άλλο,
η ευρωπαϊκή οικονομία εκπλήσσει
θετικά, διότι οι περισσότεροι πε-
ρίμεναν ύφεση στην Ευρώπη και
δεν έχει συμβεί. Αντίστοιχα και
με τις ΗΠΑ. Και για τις δύο οικο-
νομίες γινόταν λόγος για ύφεση,
κάτι που δεν συνέβη και αποδείχ-
θηκαν πιο ανθεκτικές από τις προ-
βλέψεις. Για να συνοψίσω, θεωρώ
ότι η Ευρώπη αποφεύγει την ύφε-
ση, όχι ωστόσο με μία πολύ ισχυρή
ανάπτυξη, αλλά με μια αδύναμη.

Να επενδύουμε
- Στην ετήσια έκθεση UBS Year
Ahead 2024 γράφετε ότι η ευ-
ρωπαϊκή ανάπτυξη θα παρα-
μείνει «υποτονική». Ωστόσο,
πώς πρέπει να επενδύσουμε το
2024;

- Πιστεύουμε ότι είναι καλά
πάντα να επενδύουν οι πολίτες
και να παραμένουν σε ένα επεν-
δυτικό περιβάλλον, εστιάζοντας
στις προοπτικές του 2024. Ο πιο
ενδιαφέρων τομέας για επένδυση
είναι το σταθερό εισόδημα, τα
ομόλογα, γιατί αν περιμένετε να
μειωθούν τα επιτόκια, τότε τα
ομόλογα υψηλής ποιότητας, όπως
η υψηλή επενδυτική βαθμίδα τεί-
νουν να τα πάνε καλά. Για εμάς
τα ομόλογα φαίνονται καλύτερα
από τις μετοχές, αλλά αναμένουμε
λογικές αποδόσεις και από μετοχές
και από ομόλογα. Επομένως, βλέ-
πουμε ευκαιρίες σε πολλές κατη-
γορίες περιουσιακών στοιχείων.
Αλλά η προτιμώμενη κατηγορία
περιουσιακών στοιχείων μας είναι
ομόλογα υψηλής ποιότητας και

μετοχές υψηλής ποιότητας, επειδή
οι μετοχές υψηλής ποιότητας τεί-
νουν επίσης να τα πηγαίνουν καλά
σε μια επιβράδυνση ή, να το πω
αλλιώς, σε μια περίοδο επιβρά-
δυνσης ή ύφεσης. Πρόκειται για
εταιρείες που έχουν έναν πολύ
ισχυρό ισολογισμό που μπορεί να
έχει πολύ ανθεκτικά κέρδη και
πολύ καλά περιθώρια. Και αυτές
είναι οι εταιρείες που θα τα πή-
γαιναν σχετικά καλύτερα από την
υπόλοιπη οικονομία.

Ευκαιρίες επανεκπαίδευσης
- Πώς θα μπορούσε η άνοδος
της τεχνητής νοημοσύνης να
προμηνύει μια εποχή υψηλό-
τερης παραγωγικότητας, όπως

γράφετε στο UBS Year Ahead
2024;

- Νομίζω ότι η «ΑΙ» έχει δημι-
ουργήσει μια τεράστια ευκαιρία
για την οικονομία. Δεν θα υλο-
ποιηθεί από τη μια μέρα στην άλ-
λη, υπάρχουν όμως τεράστιες επι-
δόσεις που μπορούν να επιτευχ-
θούν. Και μπορούμε να σκεφτούμε
πολλούς διαφορετικούς τομείς.
Ας μιλήσουμε για νομικά για πα-
ράδειγμα. Κάθε φορά που εξετά-
ζεται μια υπόθεση, μέχρι τώρα
σχεδόν εξεταζόταν χειρωνακτικά.
Μπορούμε πλέον να δημιουργή-
σουμε ένα πρόγραμμα που μπορεί
να αντλεί όλες τις απαραίτητες
πληροφορίες και να τις παρου-
σιάζει. Στον τομέα της ιατρικής,

μπορεί να γίνει επίσης κάτι αν-
τίστοιχο και ένα πρόγραμμα να
αντλήσει απαραίτητες πληροφο-
ρίες για τον ασθενή. Να σημειώσω
πως πάντα χρειάζεται ο ανθρώ-
πινος παράγοντας για να λάβει
την τελική απόφαση, αλλά ο υπο-
λογιστής μπορεί να κάνει τη δια-
δικασία. Πόσες φορές ψάχνουμε
για πληροφορίες; Πρέπει να τις
βρούμε, να τις συνοψίσουμε και
μετά να βγάλουμε συμπεράσματα.
Μπορούμε λοιπόν να εκπαιδεύ-
σουμε τον υπολογιστή να κάνει
αυτή τη δουλειά για εμάς και να
βελτιώσουμε την αποτελεσματι-
κότητα. Εκτιμώ δε, πως, η «AI»
δημιουργεί επίσης πολλές ευκαι-
ρίες δημιουργίας νέων μορφών
απασχόλησης. Για παράδειγμα
θα δημιουργηθούν νέες θέσεις
εργασίας από ανθρώπους που θα
χρειαστεί να εκπαιδευτούν για
συγκεκριμένα προγράμματα. Πολ-
λές και ενδιαφέρουσες οι ευκαιρίες
για τις επιχειρήσεις, ωστόσο να
σημειώσω πως, θα υπάρξουν προ-
φανώς κάποιοι χαμένοι στη δια-
δικασία, και επίσης ίσως μειωθούν
κάποιες θέσεις εργασίας. Την ίδια
ώρα θα ήθελα να τονίσω ότι η
«AI» δημιουργεί ευκαιρίες επα-
νεκπαίδευσης, καθώς θα υπάρ-
χουν ολοένα και διαφορετικές θέ-
σεις εργασίας που θα πρέπει το
εργατικό δυναμικό να προσαρ-
μοστεί κατάλληλα.

Και μετά είναι να επανεκπαι-
δεύσουμε αυτούς τους ανθρώπους
για να βρουν διαφορετικές δου-
λειές. Πάντα όταν εμφανίζονται
επαναστατικές τεχνολογίες, υπάρ-
χει αυτή η αλλαγή όπου οι θέσεις
εργασίας σε έναν τομέα γίνονται
περιττές και άλλες θέσεις εργασίας

σε έναν άλλο τομέα εμφανίζονται.
Δημιουργούνται  διαφορετικοί
τύποι θέσεων εργασίας, όπου πρέ-
πει να προσαρμοστούμε σε αυτό
το είδος του εργατικού δυναμι-
κού.
- Μπορεί η Κύπρος να προσελ-
κύσει σημαντικές επενδύσεις,
ή προσδιορίζεται οριστικά ως
καταπιστευματικός προορισμός,
γεγονός που την αποκλείει από
οποιεσδήποτε πραγματικές
επενδυτικές ευκαιρίες;

- Σίγουρα μπορεί να προσελ-
κύσει επενδύσεις, αλλά πρέπει να
τονιστεί πως, οι επενδυτές όταν
επενδύουν σε μια χώρα ή μια επι-
χείρηση ή οτιδήποτε άλλο, πρέπει
να αισθάνονται ασφαλείς. Ότι δη-
λαδή λειτουργούν σε ένα ασφαλές
περιβάλλον, χωρίς καμία διαφθορά,
χωρίς κανέναν κίνδυνο για την
επένδυσή τους. Και γι’ αυτό, αν
κοιτάξετε τις αξιολογήσεις των
Οίκων Αξιολόγησης, όταν αξιολο-
γούν τη χώρα, υπάρχει μια ενότητα
γύρω από τη διαφθορά, γύρω από
το δικαστικό σύστημα, το εσωτε-
ρικό, τα πάντα.

Προφανώς, πρέπει να κοιτά-
ξουμε και το παρελθόν και το μέλ-
λον. Αυτό νομίζω που θα πρέπει
να μας ενθαρρύνει είναι ότι η κυ-
πριακή κυβέρνηση έχει κάνει πολ-
λά για να βελτιωθεί το πλαίσιο
των νόμων γύρω από το χρήμα,
το ξέπλυμα, τη διαφθορά. Είναι
πολλά που έχουν γίνει τα τελευταία
χρόνια και θα πρέπει να το ανα-
γνωρίσουμε. Όλα πλέον έχουν να
κάνουν με τη διατήρηση αυτής
της δυναμικής και να πείσουμε
τους ανθρώπους ότι η κυβέρνηση
κάνει τα σωστά πράγματα για να
δημιουργήσει το κατάλληλο πε-
ριβάλλον για επενδύσεις. Έτσι,
οι επενδυτές δεν θα χρειάζεται
να ανησυχούν για τη διαφθορά,
ή για άλλες παρόμοιες καταστά-
σεις.

Πιστεύουμε ότι είναι καλά πάντα να επενδύουν οι πολίτες και να παραμένουν σε ένα επενδυτικό περιβάλλον,
εστιάζοντας στις προοπτικές του 2024, αναφέρει ο επικεφαλής του EMEA Investment Office Global της UBS κ.
Θέμης Θεμιστοκλέους.

<<<<<<

Η Κύπρος επωφελείται
από τον τομέα των υπη-
ρεσιών που λειτουργεί
καλά από την τουριστι-
κή βιομηχανία και είναι
μια από τις ταχύτερα
αναπτυσσόμενες οικο-
νομίες στην Ευρώπη.

<<<<<<

H «AI» δημιουργεί ευ-
καιρίες επανεκπαίδευ-
σης, καθώς θα υπάρ-
χουν ολοένα και διαφο-
ρετικές θέσεις εργασίας
που θα πρέπει το εργα-
τικό δυναμικό να προ-
σαρμοστεί κατάλληλα.

- Πιστεύετε ότι η Κύπρος έχει
δυνατότητες να παίξει βασικό
ρόλο στη μετατροπή της Ευ-
ρώπης σε κλιματικά ουδέτερη
και ψηφιακά αποδοτική οικο-
νομία;

- Δεν είμαι σίγουρος ότι μια
μικρή χώρα μπορεί να παίξει «ρό-
λο- κλειδί» για να επηρεάσει ολό-
κληρη την Ευρώπη και δεν πρέπει
να υπερεκτιμούμε τις δυνατότη-
τες της Κύπρου. Αν και νομίζω
ότι είναι μεγάλη η πρόοδος που
έχει επιτευχθεί με τα χρόνια, εξα-
κολουθώ να πιστεύω ότι έχουμε
δρόμο να διανύσουμε ως χώρα
στην ψηφιοποίηση, πόσω μάλλον
ό,τι αφορά την κυβέρνηση –νιώ-
θεις ακόμα τη γραφειοκρατία και
την έλλειψη ευελιξίας και ψηφιο-
ποίησης. Όσον αφορά στο περι-
βάλλον, η Κύπρος στηρίζεται
πολύ στα ορυκτά καύσιμα, παρά
το γεγονός ότι έχει τόσο ήλιο και
αέρα. Πρέπει λοιπόν να συνεχί-
σουμε να κινούμε την οικονομία

περισσότερο προς την πράσινη
οικονομία.

Επιστρέφοντας στα τα της ψη-
φιοποίησης, αυτό που βρίσκω
συναρπαστικό με την Κύπρο είναι
η σειρά νέων επιχειρήσεων που
έχουν δημιουργηθεί γύρω από
εταιρείες ψηφιακής τεχνολογίας.
Η τεχνολογία παρέχει τη βάση
και το πλαίσιο για τους επιχει-
ρηματίες να ξεκινήσουν επιχει-
ρήσεις και να δραστηριοποιηθούν
και εκτός Κύπρου, λειτουργώντας
μετά στη Μέση Ανατολή, στην
υπόλοιπη Ευρώπη, ή οπουδήποτε
αλλού. Είναι ένας πολύ καλός
τρόπος για την Κύπρο να ενισχύ-
σει και την οικονομία της, αλλά
και να επηρεάσει –κατά κάποιο
τρόπο– και άλλες οικονομίες.
- Πιστεύετε ότι η Κύπρος πρέ-
πει να αντλήσει όσα περισσό-
τερα χρήματα μπορεί από το
Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθε-
κτικότητας;

- Είναι μια τεράστια ευκαιρία

για όλες τις χώρες που είναι με-
γάλοι δικαιούχοι του Ταμείου
(RRF), όπως για παράδειγμα η
Κύπρος, η Ελλάδα, η Ιταλία. Τα
κατάλληλα έργα για την απορ-
ρόφηση αυτών των χρημάτων
είναι μια τεράστια ευκαιρία από
τις κυβερνήσεις και πρέπει να
προχωρήσουν στις κατάλληλες
μεταρρυθμίσεις και επενδύσεις
για να αποδεσμεύσουν όσα πε-
ρισσότερα μπορούν. Έτσι εκτιμώ
πως θα υποστηρίξουν οι χώρες
και τη μελλοντική ανάπτυξη.

Μπορούν ξανά
- Μία τελευταία ερώτηση, ποια
είναι η γνώμη σας για τις κυ-
πριακές τράπεζες;

- Οι τράπεζες είναι πολύ ση-
μαντικές με οποιονδήποτε τρόπο
σε οποιαδήποτε χώρα. Είναι η
καρδιά της οικονομίας, γιατί αν
δεν μπορούν να παραχωρήσουν
πιστώσεις, τότε η οικονομία είναι
πολύ δύσκολο να αναπτυχθεί.

Χρειάζεται λοιπόν ισχυρός οικο-
νομικός κύκλος για να στηριχθεί
η οικονομική ανάπτυξη. Σε μέρη
όπως η Ελλάδα και η Κύπρος,
όπου ο τραπεζικός τομέας υπέ-
φερε κατά τη διάρκεια της ευρω-
παϊκής κρίσης, έπρεπε να ξανα-
χτίσουν τον ισολογισμό τους για
να είναι σε θέση να χορηγήσουν
πιστώσεις. Νομίζω ότι είναι και
πάλι στο σημείο που μπορούν να
αρχίσουν να δανείζουν χρήματα
και να στηρίζουν την οικονομία.
Πρέπει να είναι προσεκτικές
ωστόσο, γιατί ενώ μείωσαν τα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια και
τα «κατέβασαν» πουλώντας τα
σε εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων,
παραμένουν στην οικονομία.
Οπότε, πρέπει να βρεθεί μία λύση.
Τέλος, θα ήθελα να υπογραμμίσω
το γεγονός ότι όσο ισχυρότερες
είναι οι τράπεζες, τόσο περισσό-
τερο μπορούν να υποστηρίξουν
τις επενδύσεις για την ανάπτυξη
της οικονομίας.

Η ψηφιακή τεχνολογία στην Κύπρο και το Ταμείο Ανάκαμψης

- Πιστεύετε ότι οι αποκαλύψεις
του «Cyprus Confidential» θα παί-
ξουν αρνητικό ρόλο στις μελλον-
τικές επενδύσεις στην Κύπρο;
- Πρέπει να ομολογήσω ότι δεν
γνωρίζω τις λεπτομέρειες πίσω
από αυτές τις αποκαλύψεις. Αλ-
λά εκείνο που γνωρίζω είναι ότι
αυτές οι αποκαλύψεις δεν λει-
τουργούν θετικά, αφού είναι
δεδομένα που εξετάζονται από
τους επενδυτές, τους οίκους
αξιολόγησης και άλλους ενδια-
φερόμενους. Αλλά και πάλι, το
ζήτημα είναι να κάνει η κυβέρ-

νηση πράγματα για να βελτιώ-
σει την κατάσταση. Πρέπει να
υπάρξει μια απτή δράση ώστε
να διασφαλιστεί ότι δεν θα
επαναληφθούν κακές πρακτι-
κές για να είναι η Κύπρος συνυ-
φασμένη ως ένα περιβάλλον
στο οποίο οι άνθρωποι μπο-
ρούν να αισθάνονται σίγουροι
για να επενδύουν. Για να συνο-
ψίσω, σίγουρα χρειάζονται να
γίνουν διορθωτικές διαδικασίες
επί των κακών πρακτικών που
έχουν παρατηρηθεί κατά το πα-
ρελθόν.

Οι αποκαλύψεις δεν  λειτουργούν θετικά
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ΤΟΥ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Την ώραπου συζητούνται νέες προσ-
λήψεις και αν επιβαρύνεται ή όχι ο
προϋπολογισμός του 2024 που έχει
κατατεθεί στη Βουλή, εκείνο που
έχει σημασία είναι πως έχουν ξε-
περάσει ξανάκατά πολύ τα επίπεδα
απασχόλησης προσώπων στην κυ-
βέρνηση τον Οκτώβριο του 2023,
σε σύγκριση με τον Οκτώβριο του
2012, δηλαδή προτού έρθουν στην
Κύπρο τα μνημόνια. 

Την ίδια ώρα, για τον «χαρτο-
πόλεμο» ανακοινώσεων που είδαμε
εντός της εβδομάδας αναφορικά
με τις προσλήψεις, τις νέες θέσεις
και την απασχόληση στην κυβέρ-
νηση, ο υπουργός Οικονομικών
Μάκης Κεραυνός κατά την ομιλία
του στη Βουλή την Παρασκευή κα-
τέστησε σαφές πως, στο πλαίσιο
της διαδικασίας τροποποίησης του
προϋπολογισμού του 2024, η συ-
νολική αύξηση με εξαίρεση τις 604
θέσεις που αφορούν τον τομέα της
εκπαίδευσης, θα ανέλθει το 2024
στις 101, αντί σε 52 που είχαν αρ-
χικώς υπολογιστεί. «Προς τούτο»,
σχολίασε, «τονίζεται ότι η δημιουρ-
γία των 604 θέσεων κρίθηκε ανα-

γκαία ώστε να μειωθεί ο αριθμός
του έκτακτου προσωπικού. Ως εκ
τούτου, διατηρείται η συνολική
απασχόληση στον δημόσιο τομέα
και δεν επιβαρύνεται σημαντικά
το κρατικό μισθολόγιο». Όπως είπε,
οι 101 θέσεις δημιουργούνται κυρίως
λόγω της άμεσης ανάγκης για αν-
τιμετώπιση του μεταναστευτικού
προβλήματος άλλα και άλλων άμε-
σων αναγκών για σκοπούς εύρυθμης
λειτουργίας τμημάτων και υπηρε-
σιών του δημόσιου τομέα.

Πόσο όμως έχει αυξηθεί η απα-
σχόληση στην κυβέρνηση από τον
Οκτώβριο του 2012 έως και τον
Οκτώβριο του 2023 την ώρα που γί-
νονται συζητήσεις και για νέεςπροσ-
λήψεις; Η απασχόληση στην κυ-
βέρνησηστην Κύπρο τον Οκτώβριο
του 2023 έχει φτάσει τα 53.554 πρό-
σωπα, έναντι 51.378 που ήταν τον
Οκτώβριο του 2012. Λίγους μήνες
δηλαδή προτού έλθει η Τρόικα και
μπει η χώρα στα μνημόνια όπου
αναγκάστηκε να περικόψει θέσεις.
Πλέον,απασχολούνται στην κυβέρ-
νησηκαι ως μόνιμοι και ως έκτακτοι
παραπάνω 2.176 πρόσωπα, δίχως
να υπολογίζονται οι επιπλέον 101
που αναμένεται να μπουν το 2024.

Από τον Οκτώβριο του 2013 εί-
δαμε μία μεγάλη μείωση στην απα-
σχόληση στην κυβέρνηση. Από
51.378 έγιναν 49.723, ακολούθως
τον Οκτώβριο του 2014 μειώθηκαν
περαιτέρω στους 49.063 και τον
Οκτώβριο του 2015 έφτασαν στο
χαμηλότερο σημείο που έχουμε δει
την τελευταία 15ετία, στους 48.553.
Τον Μάρτιοτου 2016 η Κύπρος εξήλ-
θε επιτυχώς από τα μνημόνια και
από τότε βλέπουμε μόνο αυξήσεις
στην απασχόληση της κυβέρνησης.
Τον Οκτώβριοτου 2016 αυξήθηκαν
σε 48.625, τον Οκτώβριο του 2017
εκτοξεύθηκαν στους 51.614 (παρα-
πάνω από τον Οκτώβριο πριν το
κούρεμα), τον Οκτώβριο του 2018
συνέχισαν την ανοδική πορεία στους

51.881, τον Οκτώβριοτου 2019 έφτα-
σαν τους 52.476 και η δεκαετία έκλει-
σε τον Οκτώβριοτου 2020 με 52.513
πρόσωπα να απασχολούνται στην
κυβέρνηση. Τον Οκτώβριοτου 2021
ήταν στα 53.008 πρόσωπα και τον
Οκτώβριο του 2022, λίγους μήνες
δηλαδή πριν «παραδώσει τα κλειδιά»
η κυβέρνηση Αναστασιάδη στην
κυβέρνηση Χριστοδουλίδη, ήταν
53.271. Η ανοδική τάση από ό,τι
φαίνεται συνέχισε και έφτασαν να
απασχολούνται στην κυβέρνηση
τον Οκτώβριο του 2023, συνολικά
53.554 πρόσωπα.

«Μπουμ» εκτάκτων
Σύμφωνα με τα στοιχεία της Στα-

τιστικής Υπηρεσίας Κύπρου απο-

τυπώνεται η εικόνα πως οι έκτακτοι
τείνουν να «υδροκεφαλιάσουν» την
απασχόληση στην κυβέρνηση. Ως
σύνολο (εκτός ωρομίσθιου προσω-
πικού) από τον Οκτώβριο του 2012
έως και τον Οκτώβριο του 2023
έχουν αυξηθεί και οι μόνιμοι και οι
έκτακτοι από 41.734, στα 46.690
πρόσωπα. Οι μόνιμοι ωστόσο έχουν
μειωθεί από 33.344 τον Οκτώβριο
του 2012 σε 24.853 τον Οκτώβριο
του 2023, ενώ αντιθέτως, οι έκτακτοι
έχουν σχεδόν τριπλασιαστεί. Συγ-
κεκριμένα, από 8.390 που απασχο-
λούνταν στην κυβέρνησητον Οκτώ-
βριο του 2012, πλέον αριθμούνται
στους 21.837.

Μεγάλη αύξηση παρουσιάζεται
στην εκπαιδευτική υπηρεσία. Συγ-

κεκριμένα, τον Οκτώβριο του 2012
αυτοί που απασχολούνταν στην Κυ-
βέρνηση έφταναν τους 13.040, ενώ
τον Οκτώβριο του 2023 φτάνουν
τους 16.077. Βέβαια, οι έκτακτοι
έχουν την τιμητική τους, αφού από
2.040 έχουν φτάσει τους 7.443, ενώ
οι μόνιμοι έχουν μειωθεί από τους
11.000 στους 8.634.

Παρόμοια τάση και για τις δυνά-
μεις ασφαλείας. Από 10.071 τον
Οκτώβριο του 2012 έχουν φτάσει
πλέον τον Οκτώβριοτου τρέχοντος
έτους στους 13.007. Στους μόνιμους
υπάρχει φθίνουσα τάση, από 8.467
τον Οκτώβριοτου 2012 στους 6.341
τον Οκτώβριοτου 2023. Όσον αφορά
στους έκτακτους, από 1.604 έχουν
φτάσει 6.666.

Απασχόληση κυβέρνησης ανά κατηγορία, 
από Οκτώβριο 2012 μέχρι Οκτώβριο 2023

2012 2016 2018 2022 2023
Δημόσια Υπηρεσία
Σύνολο 18.623 17.197 17.270 17.407 17.606
Μόνιμοι 13.877 11.855 11.423 10.146 9.878
Εκτακτοι 4.746 5.342 5.847 7.261 7.728

Εκπαιδευτική Υπηρεσία
Σύνολο 13.040 12.942 13.350 14.879 16.077
Μόνιμοι 11.000 10.206 9.919 8.885 8.634
Εκτακτοι 2.040 2.736 3.431 5.994 7.443

Δυνάμεις Ασφαλείας
Σύνολο 10.071 9.679 12.598 12.549 13.007
Μόνιμοι 8.467 7.382 7.145 6.524 6.341
Εκτακτοι 1.604 2.297 5.453 6.025 6.666

Σύνολο 
(εκτός Ωρομίσθιου Προσωπικού)
Σύνολο 41.734 39.818 43.218 44.835 46.690
Μόνιμοι 33.344 29.443 28.487 25.555 24.853
Εκτακτοι 8.390 10.375 14.731 19.280 21.837

Ωρομίσθιο Προσωπικό
Σύνολο 9.644 8.807 8.663 8.436 6.864
Μόνιμοι ... ... ... ... ...
Εκτακτοι ... ... ... ...

Γενικό Σύνολο
Σύνολο 51.378 48.625 51.881 53.271 53.554
Μόνιμοι ... ... ... ... ...
Εκτακτοι ... ... ... ... ...

Πηγή: Στατιστική Υπηρεσία Κύπρου

Παρελθόν
οι μειώσεις
θέσεων 
στο Δημόσιο
Τον Οκτώβριο του 2023 οι δημ. υπάλληλοι

ανήλθαν στις 53.554, έναντι 51.378 το 2012

Αύξηση 15,3%
Σύμφωνα με την παρουσίαση
του προϋπολογισμού του 2024 οι
απολαβές προσωπικού περιλαμ-
βανομένων των βασικών μισθών,
τιμαριθμικών επιδομάτων, ειδι-
κών επιδομάτων, συνεισφορών
στα ταμεία συντάξεων, υγείας και
στο νέο επαγγελματικό Σχέδιο
Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων
υπολογίζονται να αυξηθούν κατά
15,3% και να ανέλθουν στα 3,72
δισ. το 2024, σε σύγκριση με 3,23
δισ. ευρώ το 2023. Οι κυριότερες
αυξήσεις αφορούν τις αυξημέ-
νες συνεισφορές στα ασφαλιστι-
κά ταμεία κρατικών υπαλλήλων
όπως ΤΚΑ και ΓεΣΥ ύψους 252,2
εκατ. ευρώ στο νέο επαγγελματι-
κό Σχέδιο Συνταξιοδοτικών Ωφε-
λημάτων ύψους 190 εκατ. ευρώ
ετησίως για τα έτη 2024 2025 και
2026 και από αυξημένα τιμαριθ-
μικά επιδόματα ύψους 104 εκατ.
ευρώ. Όπως τονίζεται στην πα-
ρουσίαση του προϋπολογισμού
του 2024 για την πολιτική απα-
σχόληση στον δημόσιο τομέα η
κάλυψη των αναγκών της δημό-
σιας υπηρεσίας γίνεται σε προ-
σωπικό μέσω της πλήρωσης μό-
νιμων θέσεων και όχι μέσω της
πρόσληψης μη μόνιμου προσω-
πικού.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Ένα δρομολόγιο που αναμένεται ότι
θα συγκεντρώσει το ενδιαφέρον
κυρίως όσων ταξιδεύουν για επαγ-
γελματικούς λόγους επιστρέφει
στις 5 Φεβρουαρίου, όπως ανακοί-
νωσε η Cyprus Airways. Πρόκειται
για το δρομολόγιο Λάρνακα - Βρυ-
ξέλλες, που επιστρέφει μετά από
ένα κενό δύο χρόνων, κατά τη διάρ-
κεια των οποίων το ταξίδι από και
προς τις Βρυξέλλες πραγματοποι-
είται με πτήσεις σε ενδιάμεσους
σταθμούς και ως εκ τούτου επιβα-
ρύνεται με περισσότερες ώρες και
ταλαιπωρία για τους ταξιδιώτες.
Είναι λοιπόν ομολογουμένως μία
κίνηση που έρχεται να καλύψει
ένα σημαντικό κενό στην αεροπο-
ρική συνδεσιμότητα της Κύπρου,
και που έχει την ιδιαίτερη του ση-
μασία, εφόσον συνδέει την χώρα
μας με την πρωτεύουσα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, πόσω μάλλον και
ενόψει της ανάληψης της Κύπρου
της προεδρίας του Συμβουλίου της
Ευρώπης το 2026. Σημειώνεται ότι
από το 2015 μέχρι το 2021 το δρο-
μολόγιο Λάρνακας - Βρυξελλών
εκτελείτο από την Ryanair, (προ-
ηγουμένως από τις Κυπριακές Αε-
ρογραμμές)με συχνότητα δύο εβδο-
μαδιαίες πτήσεις κάθε Παρασκευή
και Δευτέρα και με πολύ καλές επι-
δόσεις όσον αφορά την πληρότητα
των πτήσεων. Το νέο δρομολόγιο
θα έχει την ίδια εβδομαδιαία συ-
χνότητα μέχρι τον Μάιο, ενώ από
τον Μάιο μέχρι τον Οκτώβριο, θα
αυξηθεί σε τρεις εβδομαδιαίες πτή-
σεις. Εφόσον θα καλύψει το κενό
των προηγούμενων χρόνων θεω-
ρείται ότι θα αγκαλιαστεί από τους
άμεσα ενδιαφερόμενους, όπως ευ-
ρωβουλευτές, μέλη του γραφείου
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, συμ-
μετέχοντες σε συνέδρια κοκ. Ωστό-
σο κρίνεται απαραίτητο να κερδίσει
μερίδιο τουριστών ώστε να εξα-
σφαλιστεί η βιωσιμότητά του. 

Οι προβληματισμοί
Ως εκ τούτου, παρά τη χρησι-

μότητα και τη σημαντικότητα του

συγκεκριμένου δρομολογίου, η
επιτυχία του εξαρτάται σε μεγάλο
βαθμό είτε από τις παράλληλες
ενέργειες της εταιρείας για προ-
ώθησή του, είτε με διαφήμιση –
και κυρίως με επαφές με οργανωτές
ταξιδίων, ώστε το αεροσκάφος της
εταιρείας να καταφέρει να προ-
σελκύσει και τουρίστες, πέραν των
ταξιδιωτών για επαγγελματικούς
λόγους. Πηγές από την αγορά τα-
ξιδίων εκτιμούν ότι η απήχηση
του δρομολογίου ευρύτερα στη
βελγική αγορά, θα κρίνει και το
κατά πόσο αυτό θα είναι βιώσιμο,
κυρίως εφόσον το κόστος της πτή-
σης θεωρείται μειονέκτημα. Πάν-

τως, διαχρονικά οι αφίξεις από τη
βελγική αγορά δεν είχαν δυνατό
αποτύπωμα για τον κυπριακό του-
ρισμό, με χαμηλούς αριθμούς οι
οποίοι ωστόσο μπορούν να θεω-
ρηθούν ικανοποιητικοί δεδομένης
της συχνότητας των δύο εβδομα-
διαίων πτήσεων. Ανατρέχοντας
σε στοιχεία προηγούμενων ετών,
το 2018 οι αφίξεις από το Βέλγιο
ανήλθαν στις 28.231 και το 2019
στις 26.077. Για το 2023, αν και
δεν υπάρχει ακόμη συνολική ει-
κόνα του έτους, τα στοιχεία δεί-
χνουν ότι θα κυμανθεί περίπου
στα ίδια επίπεδα, εφόσον μέχρι
τον Οκτώβριο οι αφίξεις από το
Βέλγιο ανήλθαν στις 22,5 χιλιά-
δες.

Το προφίλ
Το κατά πόσο το άνοιγμα προς

τις Βρυξέλλες μπορεί να αποτελέσει
ευκαιρία για να αυξηθούν τα νού-

μερα από την αγορά της βορειοδυ-
τικής Ευρώπης, είναι ένα στοίχημα
που δεν αφορά μόνο την εταιρεία,
αλλά και το υφυπουργείο Τουρισμού
για το κατά πόσο το τουριστικό
προϊόν που προσφέρει η Κύπρος
ανταποκρίνεται στο προφίλ των
τουριστών από το Βέλγιο. Από τα
στοιχεία των προηγούμενων ετών
προκύπτει ότι η πλειοψηφία των
επιβατών από το Βέλγιο που ταξί-
δευαν προς την Κύπρο ήταν νεαροί,
με ψηλή κατά καφαλή δαπάνη και
διάρκεια διακοπών. Ενδεικτικά ανα-
φέρουμε ότι βάσει των στοιχείων
της Στατιστικής Υπηρεσίας για την
κατά καφαλή δαπάνη τουριστών,
τον φετινό Αύγουστο, η κατά κα-
φαλή δαπάνη των τουριστών από
το Βέλγιο ανήλθε στα 1.266 ευρώ,
113, ευρώ ανά ημέρα και η διάρκεια
παραμονής τους στο νησί ήταν
κατά μέσο όρο 11,2 μέρες.

Και Ισπανία
Πέρα από τις Βρυξέλλες, η Cy-

prus Airways ετοιμάζεται να ανα-
κοινώσει σύντομα νέα δρομολόγια
συνδέοντας τη Λάρνακα με την
Ισπανία. Πηγές από την αεροπορική
εταιρεία αναφέρουν στην «Κ» ότι
δεν αποκλείεται να γίνουν ανακοι-
νώσεις τις επόμενες εβδομάδες,
για έναρξη των πτήσεων κατά την
καλοκαιρινή περίοδο. Υπενθυμί-
ζεται ότι ήδη η εταιρεία συνεργά-
ζεται με την Aegean Airlines μέσω
κοινού κωδικού, προσφέροντας
πτήσεις από και προς τη Βαρκελώ-
νη. Ωστόσο η επιτυχία και αυτού
του ανοίγματος προϋποθέτει δυ-
νατή προωθητική καμπάνια, ώστε
το αεροσκάφος να μην γεμίζει μόνο
με εξερχόμενους τουρίστες αλλά
και τουρίστες από Ισπανία. Πάντως
ο στόχος να κλείσουν κενά και να
εξυπηρετηθούν ευρωπαϊκές πρω-
τεύουσες οι οποίες δεν εξυπηρε-
τούνται, αποτελεί στόχο και της
Hermes Airports, με τις Βρυξέλλες
και τη Μαδρίτη να είναι δύο από
αυτές. Για τις υπόλοιπες –Λιουμ-
πλιάνα, Λουξεμβούργο, Ταλίν και
Λισαβώνα– θα γίνει προσπάθεια
σε μεταγενέστερο στάδιο.

Το στοίχημα για το δρομολόγιο των Βρυξελλών
Τα βήματα που απαιτούνται για άνοιγμα της αγοράς και το κλίμα αβεβαιότητας για τις αεροπορικές εταιρείες το 2024

Τόσο στην περίπτωση των Βρυξελλών όσο και της Ισπανίας, η εταιρεία θα πρέπει να προχωρήσει σε ενέργειες και
επαφές με ταξιδιωτικούς πράκτορες ώστε να προωθήσει τα νέα δρομολόγια.

<<<<<<

Η πλειοψηφία των επι-
βατών από το Βέλγιο
που ταξίδευαν προς την
Κύπρο ήταν νεαροί, με
ψηλή κατά καφαλή δα-
πάνη και διάρκεια δια-
κοπών.

Την ίδια ώρα προκαταρτικές πλη-
ροφορίες από τον τομέα των αε-
ρομεταφορών κάνουν λόγο για
ανησυχία σε σχέση με τις προ-
οπτικές της αεροπορικής κίνησης
του 2024, και το κατά πόσο αυτή
θα μπορεί να συνεχίσει την ανο-
δική πορεία του 2023. 

Όπως περιγράφουν τα δεδο-
μένα έχουν ως εξής: Εκτιμάται
ότι με βάση την υφιστάμενη ει-
κόνα, η αγορά του Ισραήλ θα ανα-
κάμψει, αφού ο προορισμός προ-
ωθείται από τις αεροπορικές εται-
ρείες. Αυτό βεβαίως θα διαφορο-
ποιηθεί στην περίπτωση επιδεί-

νωσης της κατάστασης στη χώρα.
Ακόμα πιο καθοριστικός παρά-
γοντας για τις επιδόσεις της αε-
ροπορικής και κατ’ επέκταση και
της επιβατικής κίνησης για το
2024, είναι το γεγονός ότι αριθμός
αεροπορικών εταιρειών στην Ευ-
ρώπη, συμπεριλαμβανομένης και
της WizzAir, πιθανόν να αναγ-
καστούν να καθηλώσουν για με-
γάλο χρονικό διάστημα αριθμό
αεροσκαφών τους, λόγω προβλή-
ματος στις μηχανές του Airbus
A320 neo. Η εικόνα αναμένεται
να ξεκαθαρίσει περί τις αρχές
του 2024, αν και θεωρείται βέβαιο

ότι το επόμενο έτος δεν θα υπάρ-
ξει αύξηση της αεροπορικής κί-
νησης, ενώ οι εξελίξεις θα επη-
ρεάσουν αναπόφευκτα και το
τουριστικό ρεύμα. Ωστόσο πηγές
του αεροδρομίου αναφέρουν ότι
είναι σε εξέλιξη κάποιες ενέργειες
με θετικό αποτύπωμα, που δύ-
νανται να μετριάσουν τις αρνη-
τικές επιπτώσεις. Όσον αφορά
το 2023, αναμένεται ότι θα κλείσει
με θετικό πρόσημο και με ρεκόρ
επιβατικής κίνησης η οποία εκτι-
μάται ότι θα φτάσει τα 11,5 εκατ.
επιβάτες εισερχόμενους και εξερ-
χόμενους.

Προβληματισμοί για την αεροπορική κίνηση του 2024

Της ΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Από τον περασμένο Φεβρουάριο
άρχισε η προώθηση της πρότασης
και η διαβούλευση για τη δημιουρ-
γία της ηλεκτρονικής πλατφόρμας
e-kalathi, πέρασε από το Υπουργικό
Συμβούλιο τον Απρίλιο, και οκτώ
μήνες μετά έλαβε τελικά και την
έγκριση της Βουλής την περασμένη
Παρασκευή. Προηγήθηκαν πολυά-
ριθμες συζητήσεις αφού το νομο-
σχέδιο δεν έτυχε της καλύτερης
υποδοχής από τη Βουλή κατά τη
συζήτησή του τον περασμένο
Μάιο, γεγονός που αποδίδεται του-
λάχιστον εν μέρει και στην αντι-
πολιτευτική στάση του Δημοκρα-
τικού Συναγερμού. Οι έντονες επι-
φυλάξεις και προβληματισμού εκ-
φράστηκαν και στις επόμενες συ-
νεδρίες της Επιτροπής ενώ έγινε
λόγος για ελλιπή διαβούλευση με
τους ενδιαφερομένους. Τελικά η
αρμόδια επιτροπή εμπορίου κατά
την κατ’ άρθρον συζήτηση του θέ-
ματος κατέληξε σε αλλαγές σε τέσ-
σερα σημεία τα οποία φαίνεται ότι
ήταν τελικά το «αγκάθι» στην όλη
συζήτηση:

-Η αύξηση ορίου του ετήσιου
κύκλου εργασιών από τα 2 εκατ.
ευρώ στα 5 εκατ. ευρώ, ώστε να
υπάρχει σύγκριση ιδίου μεγέθους
εμπορευόμενων και προστασία
πολύ μικρών υπεραγορών.

- Η σύγκριση θα γίνεται μόνο
ανάμεσα σε υπεραγορές και όχι σε
φούρνους και περίπτερα.

- Να μην εφαρμοστεί το εργαλείο
σε όλα τα προϊόντα αλλά να περιο-
ριστεί στα προϊόντα που θα περι-
λαμβάνονται στο διάταγμα του
υπουργού Εμπορίου. Επιπλέον, η
σύγκριση του προϊόντος θα γίνεται
με βάση της ετικέτας και όχι ονό-

ματος του προϊόντος. Πλέον στον
νόμο περιλαμβάνεται ο όρος κωδικός
προϊόντων που αντιστοιχεί σε όλους
τους γραμμικούς κώδικες που αφο-
ρούν το συγκεκριμένο προϊόν και

- Συμπεριλαμβάνονται και οι
προωθητικές ενέργειες των προ-
ϊόντων ώστε να μπορεί ο πελάτης
να γνωρίζει σε ποιο προϊόν υπάρχει
προσφορά ώστε να μπορεί να επω-
φεληθεί.

Πηγές αναφέρουν στην «Κ» ότι
οι εν λόγω αλλαγές θα μπορούσαν
να συζητηθούν και να συμφωνη-
θούν προ πολλού και το νομοσχέδιο

να κατατίθετο στην Ολομέλεια της
Βουλής πολύ πριν τον Δεκέμβριο,
εφόσον η συζήτησή τους αυτών
των αλλαγών ολοκληρώθηκε μέσα
σε μόλις δύο συνεδρίες, ενώ το θέμα
περιλαμβάνεται στην ατζέντα της
Επιτροπής Εμπορίου και έχει συ-
ζητηθεί σε πολλές συνεδρίες της
επιτροπήςαπό τον περασμένο Μάιο. 

Πλέον, η μπάλα είναι στα χέρια
της Υπηρεσίας Προστασίας του Κα-
ταναλωτή για την ανάπτυξη λογι-
σμικού και την εφαρμογή του ερ-
γαλείου. Σημειώνεται ότι θα πρέπει
να προκηρυχθεί διαδικασία προ-
σφορών για διάστημα περίπου 35
ημερών, ακολούθως να επιλεγεί ο
ανάδοχος, να υπογραφεί η συμφω-
νία και έπειτα θα ακολουθήσει η
υλοποίηση του έργου, η οποία ανα-

μένεται ότι θα χρειαστεί άλλους 2-
3 μήνες μέχρι να ολοκληρωθεί. Ως
εκ τούτου εκτιμάται ότι το εργαλείο
θα είναι διαθέσιμο για τον κατανα-
λωτή, μέχρι τον Μάιο του 2024. 

Τα προϊόντα του καλαθιού
Στην πλατφόρμα, θα συμμετέ-

χουν υποχρεωτικά οι υπεραγορές
με ετήσιο τζίρο 5 εκατ. ευρώ και
πάνω, κάτι που εξαιρεί τα μικρά
σουπερμάρκετ, προστατεύοντάς
τα στην ουσία από ενδεχόμενο αθέ-
μιτου ανταγωνισμού. 

Η ηλεκτρονική διεύθυνση της
πλατφόρμας είναι το www.e-kala-
thi.gov.cy και θα περιλαμβάνει προ-
ϊόντα από τις πιο κάτω κατηγορίες:

-Τρόφιμα.
-Βρεφικά είδη. 

-Είδη οικιακής χρήσης.
-Αναψυκτικά, αλκοολούχα ποτά,

νερό, χυμοί.
-Είδη προσωπικής φροντίδας. 
-Τροφές για κατοικίδια.
Βάσει του νόμου, οι επιχειρήσεις

θα πρέπει να υποβάλλουν τις τιμές
πώλησης των προϊόντων τους το
αργότερο μέχρι τις 8 το πρωί, ή σε
ώρα που θα καθορίζεται από τον
διευθυντή της Υπηρεσίας Προστα-
σίας Καταναλωτή, με γνωστοποίησή
του στην Επίσημη Εφημερίδα της
Δημοκρατίας. Ωστόσο, σε περίπτω-
ση κατά την οποία υπάρξει για οποι-
ονδήποτε λόγο, εντός της ίδιας ημέ-
ρας, αλλαγή της τιμής πώλησης του
προϊόντος , η επιχείρηση θα πρέπει
να αναπροσαρμόσει άμεσα την τιμή
την οποία υπέβαλε στην ηλεκτρο-

νική πλατφόρμα. Οι κωδικοί προ-
ϊόντων που θα περιλαμβάνονται
στην πλατφόρμα καθορίζονται με
υπουργικό διάταγμα του υπουργού
Εμπορίου και αναθεωρούνται πε-
ριοδικά με βάση τις πωλήσεις τους
και τις εποχικές ανάγκες.

Ποινές μέχρι 50.000 ευρώ
Σε περιπτώσεις παράβασης ή

παράλειψης συμμόρφωσης με τις
διατάξεις του νόμου, το πρόσωπο
είναι ένοχο αδικήματος και σε πε-
ρίπτωση καταδίκης του, υπόκειται
σε ποινή φυλάκισης μέχρι ένα χρό-
νο, ή σε χρηματική ποινή που δεν
υπερβαίνει τις 5 χιλιάδες ευρώ, ή
και τις δύο ποινές. Σε περίπτωση
μη υποβολής στοιχείων ή υποβολής
ψευδών και παραπλανητικών πλη-

ροφοριών, η αρμόδια αρχή μπορεί
να επιβάλει διοικητικό πρόστιμο,
αναλόγως της φύσης, της βαρύτη-
τας και της διάρκειας της παράβα-
σης, ύψους μέχρι πενήντα χιλιάδες
ευρώ. Δίνεται παράλληλα η δυνα-
τότητα άσκησης ιεραρχικής προ-
σφυγής από την επιχείρηση, σε
περίπτωση που δεν ικανοποιείται
από την απόφαση του διευθυντή
της Υπηρεσίας, εντός 30 ημερών
από την κοινοποίηση. Ακολούθως,
ο υπουργός αποφασίζει επί της ιε-
ραρχικής προσφυγής εντός 30 ημε-
ρολογιακών ημερών από τη μέρα
άσκησης της προσφυγής. 

Εργαλείο κατανάλωσης
Το συγκεκριμένο εργαλείο εκτι-

μάται ότι αποτελεί ένα έμμεσο μέ-
τρο στήριξης των καταναλωτών,
εφόσον παρέχει τη δυνατότητα
σύγκρισης τιμών σε μια σειρά βα-
σικών προϊόντων, και κατ’ επέκταση
επιτρέπει στον καταναλωτή να επι-
λέξει την πιο συμφέρουσα, για τον
ίδιο, υπεραγορά, σε μια περίοδο
που ο πληθωρισμός τροφίμων καλ-
πάζει. Σύμφωνα με τα τελευταία
στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας
ο Δείκτης Τιμών Καταναλωτή στην
κατηγορία τρόφιμα και μη αλκοο-
λούχα ποτά αυξήθηκε κατά 8,3%
την περίοδο Ιανουαρίου-Νοεμβρίου
2023 σε σχέση με την αντίστοιχη
περίοδο του 2022. Επιπλέον, σύμ-
φωνα με το 5οκύματου «K Business
Trends» καταγράφεται μείωση στην
πρόθεση δαπανών κατά 1,5% και
συγκεκριμένα από 439,9 ευρώ σε
433,3 ευρώ, κάτι που αντικατοπτρί-
ζει την προσαρμογή των κατανα-
λωτικών συνηθειών των νοικοκυ-
ριών στις συνθήκες αυξημένων τι-
μών, αλλά και την αύξηση τιμών
σε εποχιακά προϊόντα.

Με e-kalathi ο καταναλωτής μέχρι το καλοκαίρι
Παρά τις αντιδράσεις πέρασε το νομοσχέδιο – Ποια προϊόντα θα περιληφθούν στην πλατφόρμα σύγκρισης τιμών στις υπεραγορές

<<<<<<

Εκτιμάται ότι το εργα-
λείο θα είναι διαθέσιμο
για τον καταναλωτή,
μέχρι τον Μάιο του
2024. Μετά από πολλές συζητήσεις, αντεγκλήσεις και εντάσεις εντός και εκτός Βουλής, το e-kalathi πέρασε τελικά

ομόφωνα από την Ολομέλεια στην συνεδρία της 8ης Δεκεμβρίου. 
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Κατά 12,41 ευρώ αυξάνεται η 
εθνική σύνταξη από την 1η 
Ιανουαρίου 2024, ενώ στις πε-
ριπτώσεις με λιγότερα από 20 
έτη ασφάλισης, η αύξηση βαί-
νει μειούμενη με αποτέλεσμα 
για τα 15 έτη ασφάλισης να 
ανέρχεται στα 11,17 ευρώ. 
Από την Πρωτοχρονιά όλες 
οι κύριες συντάξεις θα αυξη-
θούν κατά περίπου 3%, τόσο 
ως προς το εθνικό όσο και ως 
προς το ανταποδοτικό τους 
σκέλος. Βέβαια, αυξήσεις στην 
τσέπη θα δουν όσοι δεν έχουν 
προσωπική διαφορά. Ειδικά 
για το σκέλος της εθνικής σύ-
νταξης, η νέα αύξηση της τά-
ξης του 3% από 1/1/2024 οδη-
γεί σε παροχή ίση με 426,17 
ευρώ από 413,76 ευρώ που εί-
ναι σήμερα έπειτα από 20 έτη 
ασφάλισης και σε 383,55 ευ-
ρώ από 372,38 ευρώ σήμερα, 
ύστερα από 15 χρόνια ασφά-
λισης, που αφορά το σύνολο 
των συνταξιούχων της χώρας 
μας («παλαιών» και «νέων»). 
Οι συντάξεις Ιανουαρίου θα 
καταβληθούν από τον ΕΦΚΑ 
στις 20 και 22 ∆εκεμβρίου και 
οι αυξήσεις θα κυμανθούν, 
σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
των ειδικών, μεταξύ 15 και 75 
ευρώ τον μήνα. Μάλιστα, σύμ-
φωνα με τον καθηγητή του 
ΕΚΠΑ και πρόεδρο της ΕΝΥ-
ΠΕΚΚ, Αλέξη Π. Μητρόπουλο 
και τη διδάκτορα - δικηγόρο 
Αγγελική Α. Μητροπούλου, η 
προβλεπόμενη αύξηση κατά 
3% οδηγεί σε αυξήσεις εννέα 
περιπτώσεις συνταξιοδοτικών 

παροχών που καθορίζονται 
βάσει της εθνικής σύνταξης. 
• Ετσι, το τελικό ποσό στις 
συντάξεις αναπηρίας ανα-
προσαρμόζεται ανάλογα με 
το ποσοστό αναπηρίας, τα 
έτη ασφάλισης και το ύψος 
της εθνικής σύνταξης. Οσοι 
συνταξιούχοι έχουν ποσο-
στό αναπηρίας από 80% και 
άνω, τότε λαμβάνουν το σύ-
νολο της εθνικής σύνταξης 
με 20 έτη ασφάλισης, δηλα-
δή 426,17 ευρώ. Στην πιο χα-
μηλή κατηγορία, που αφορά 

όσους έχουν ποσοστό αναπη-
ρίας έως 49,99%, χορηγείται 
το 40% της εθνικής σύντα-
ξης, δηλαδή 170,46 ευρώ από 
1/1/2024.
• Η σύνταξη χηρείας (λόγω 
θανάτου) διαμορφώνεται από 
την 1η Ιανουαρίου 2024 στα 
426,17 ευρώ και βαίνει μει-
ούμενη κατά 1,25% για κάθε 
έτος ασφάλισης που υπολεί-
πεται μέχρι την 20ετία στα 
383,55 ευρώ μεικτά, με βάση 
τον χρόνο ασφάλισης του θα-
νόντος.
• Η εθνική σύνταξη στις συ-
ντάξεις ανασφαλίστων φθά-
νει στα 383,46 ευρώ μεικτά 
από 372,30 ευρώ που είναι 
σήμερα.
• Η εθνική σύνταξη στις συ-
ντάξεις των ομογενών ανα-
προσαρμόζεται από τις αρχές 

του χρόνου σε 426,17 ευρώ 
από 413,76 ευρώ σήμερα.
• Η εθνική σύνταξη στις προ-
σωρινές συντάξεις διαμορφώ-
νεται, επίσης, στα 426,17 ευ-
ρώ μεικτά.
• Το πλαφόν, ήτοι το ανώτα-
το όριο των κύριων συντάξε-
ων που μπορεί να λάβει ένας 
υψηλοσυνταξιούχος ή πολυ-
συνταξιούχος, θα φθάσει στα 
5.114,04 ευρώ, δεδομένου ότι 
το συνολικό ακαθάριστο πο-
σό κάθε μηνιαίας κύριας σύ-
νταξης ή περισσότερων της 
μιας συντάξεων λόγω γήρα-
τος, αναπηρίας ή θανάτου, δεν 
μπορεί, βάσει νόμου, να υπερ-
βαίνει το 12πλάσιο της εθνι-
κής σύνταξης που αντιστοιχεί 
σε 20 χρόνια ασφάλισης (12 Χ 
426,17=5.114,04 ευρώ).
• Η εθνική σύνταξη στις 
πρόωρες (μειωμένες) εθνικές 
συντάξεις θα κυμανθεί από 
268,49 ευρώ έως 298,31 ευρώ 
μεικτά, ανάλογα πάντα με τον 
χρόνο ασφάλισης.
• Η εθνική σύνταξη στις συ-
ντάξεις των υπηρετούντων 
στην αλλοδαπή δημοσίων 
υπαλλήλων αυξάνεται στα 
426,17 ευρώ από 413,76 ευ-
ρώ μεικτά, που είναι σήμερα.
• Το κατώτατο όριο σύνταξης 
λόγω εργατικού ατυχήματος και 
λόγω επαγγελματικής νόσου, δι-
αμορφώνεται στα 852,34 ευρώ 
από 827,52 ευρώ μεικτά, καθώς 
σε αυτές τις περιπτώσεις το πο-
σό της σύνταξης του δικαιού-
χου δεν μπορεί να υπολείπεται 
του ποσού που αντιστοιχεί στο 
διπλάσιο ποσό της εθνικής σύ-
νταξης, για 20 έτη ασφάλισης.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Εφαρμόστηκαν συστηματικά ως 
πολιτική οι ιδιωτικοποιήσεις κα-
τά την περίοδο 1990-2019; Ποιες 
ήταν οι δυνάμεις που τις καθο-
δήγησαν; Ποια εμπόδια υψώθη-
καν για να σταματήσει η υλοποί-
ησή τους; Κατά πόσο διευκόλυναν 
τις μεταρρυθμίσεις και ενίσχυσαν 
τις επιδόσεις της ελληνικής οι-
κονομίας; Σε αυτά τα ερωτήματα 
απαντάει το βιβλίο του Κώστα Σ. 
Μητρόπουλου «Οι ιδιωτικοποιή-
σεις στην Ελλάδα: το τέλος ενός 
δρόμου» (εκδόσεις Κέρκυρα Α.Ε. 
- economia Publishing), που απο-
τελεί ίσως την πρώτη πλήρη θε-
ώρηση των αποκρατικοποιήσεων 
κατά το χρονικό διάστημα από το 
1990 έως το 2019. 

Η έννοια της παραχώρησης 
δημόσιων δικαιωμάτων σε ιδιώ-
τες καταγράφηκε για πρώτη φο-
ρά στην αρχαία Ελλάδα τον 5ο και 
τον 4o αιώνα π.Χ., όταν οι πόλεις 
παραχωρούσαν γη, δάση και ορυ-
χεία. Ενα χαρακτηριστικό παρά-
δειγμα ήταν η δεκαετής παραχώ-
ρηση από την πόλη της Ερέτριας 
ενός μολυσμένου από κουνούπια 
βάλτου (λίμνη Χαιρεφάνη) σε έναν 
πολίτη, με αντάλλαγμα την απο-
ξήρανση του βάλτου και στη συ-
νέχεια την καλλιέργειά του. 

Κατά τη δεκαετία του 1980, οι 
ιδιωτικοποιήσεις εξελίχθηκαν σε 
μια καθοριστική, πολιτικά γεννη-
μένη, οικονομική δύναμη – αρχι-
κά στη Βρετανία, σταδιακά όμως 
σε ολόκληρο τον δυτικό κόσμο. 
Η κατάρρευση της Σοβιετικής 
Ενωσης, η επανένωση της Γερ-
μανίας και οι πολιτικές αλλαγές 
στην Κίνα κατέστησαν τις ιδιω-
τικοποιήσεις βασική πολιτική τη 
δεκαετία του 1990. 

Στην Ελλάδα, η εθνικοποίηση 
ιδιωτικών παραγωγικών μονάδων, 

είτε για να αποτραπεί η χρεοκοπία 
τους είτε για πολιτικούς λόγους, 
συνέχισε να είναι εργαλείο πολιτι-
κής μέχρι τα τελευταία χρόνια της 
δεκαετίας του 1990 και σε σχετικά 
σύντομο χρονικό διάστημα εξελί-
χθηκε σε κεντρική πολιτική, ανε-
ξάρτητη από τις πολιτικές πεποι-
θήσεις των κυβερνήσεων. Οταν η 
χρηματοπιστωτική κρίση έπληξε 
την Ελλάδα το 2010, η ιδιωτικο-
ποίηση αναδείχθηκε στην ακρο-

γωνιαία μεταρρύθμιση από τους 
θεσμικούς πιστωτές και συνέχισε 
να βρίσκεται στην πολιτική ατζέ-
ντα μέχρι το 2019. 

Ωστόσο, οι αποκρατικοποιήσεις 
δεν οδήγησαν σε μαζικές αλλαγές 
στο ιδιοκτησιακό καθεστώς κρατι-
κών επιχειρήσεων, με τον έλεγχο 
αρκετών ιδιωτικοποιημένων περι-
ουσιακών στοιχείων να παραμέ-
νει στο κράτος, όπως σημειώνει ο 
Κώστας Σ. Μητρόπουλος που έχει 
εμπλακεί ο ίδιος σε ιδιωτικοποι-
ήσεις είτε ως σύμβουλος είτε ως 
στέλεχος. Στο σύνολό τους οι ιδι-
ωτικοποιήσεις είχαν δημοσιονομι-
κή κατεύθυνση με περιστασιακά 
μεταρρυθμιστικό επίχρισμα. Αν 
και συνοδεύτηκαν με διαφορετι-
κά πολιτικά αφηγήματα, είχαν μια 
μοναδική, κυρίαρχη, μετρήσιμη 
συνεισφορά: τη χρηματοδότηση 
του κράτους. 

Οι ιδιωτικοποιήσεις
στην Ελλάδα
την περίοδο 1990-2019 

Αυξάνονται από 15 έως 75 ευρώ
οι συντάξεις την Πρωτοχρονιά
Παράλληλα ενισχύονται εννέα συνταξιοδοτικές παροχές

Το βιβλίο 
του Κώστα Σ. Μητρό-
πουλου αποτελεί 
ίσως την πρώτη πλήρη 
θεώρηση των αποκρα-
τικοποιήσεων. 

Από τη νέα χρονιά 
όλες οι κύριες συντά-
ξεις θα αυξηθούν 
κατά περίπου 3%.

ПΛATEIA EYPΩПHΣ

Φέτος, τα Χριστούγεννα 
έρχονται νωρίτερα

ΧΟΡΗΓΟΣ 
ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣΜΕΓΑΛΟΣ ΧΟΡΗΓΟΣ ΜΕ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΗΣ ΧΟΡΗΓΟI
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Περισσότερους από 20.000 φορο-
λογουμένους θα καλέσει η εφο-
ρία στις αρχές του 2024, καθώς 
μετά τη μεγάλη διασταύρωση 
3,8 εκατ. ΑΦΜ με εισοδήματα 
κάτω των 10.000 ευρώ εντοπί-
στηκαν αποκλίσεις μεταξύ εσό-
δων και δαπανών.  

Οι συγκεκριμένοι φορολο-
γούμενοι θα πρέπει να δώσουν 
εξηγήσεις στην εφορία, καθώς 
όπως αναφέρουν πηγές του 
υπουργείου Οικονομικών και 
της φορολογικής διοίκησης εί-
ναι αδύνατο να διαβιώνεις για 
παράδειγμα με 250.000 ετησί-
ως και να δηλώνεις εισοδήματα 
10.000 ευρώ.    

Σύμφωνα με πληροφορίες, 
σε αυτή τη φάση η φορολογική 
διοίκηση έχει ζητήσει περαιτέ-
ρω στοιχεία από τα τραπεζικά 
ιδρύματα, καθώς σε ορισμένες 
περιπτώσεις οι αποκλίσεις που 
καταγράφονται προκαλούν δέ-
ος. Για παράδειγμα έχουν εντο-
πισθεί φορολογούμενοι ακόμη 
και με μηδενικά εισοδήματα, οι 
οποίοι με βάση τα στοιχεία των 
τραπεζών παρουσιάζουν υψη-
λές δαπάνες μέσω καρτών, ενώ 
ταυτόχρονα έχουν και μεγάλα 
εμβάσματα σε λογαριασμούς 
που τηρούν στο εξωτερικό.  

Μετά την ολοκλήρωση και 
των πρόσθετων ελέγχων, σε 
κάποιους φορολογουμένους θα 
κοινοποιηθεί φύλλο ελέγχου 
(είναι αδύνατο να εκδοθούν 
20.000 εντολές ελέγχου) και 
κάποιοι θα κληθούν να απο-
δείξουν ότι δεν υπάρχουν φο-
ρολογικές παραβάσεις.   

Οσοι δεν τα καταφέρουν θα 
βρεθούν αντιμέτωποι με ελέγ-
χους σε βάθος πενταετίας, ενώ 
θα επιβληθούν οι φόροι και τα 
πρόστιμα που προβλέπονται 
στις περιπτώσεις απόκρυψης 
φορολογητέας ύλης.  

Οπως ανέφερε ο διοικητής 
της ΑΑ∆Ε Γ. Πιτσιλής, συνολι-
κά διασταυρώθηκαν 80 εκατ. 

δεδομένα σε 3,8 εκατ. φορο-
λογικές δηλώσεις του 2022 με 
ετήσια οικογενειακά εισοδήμα-
τα έως 10.000 ευρώ. Συνολικά 
εντοπίστηκαν 440.000 φορολο-
γούμενοι με αποκλίσεις, εκ των 
οποίων οι 420.000 είχαν μικρές 
διαφορές και ενδεχομένως να 
ελεγχθούν σε δεύτερη φάση.  

Με την αντιπαραβολή των 
εισοδημάτων που δηλώνονται 
με το κόστος διαβίωσης, όπως 
αυτό καταγράφεται ηλεκτρο-
νικά, η ΑΑ∆Ε είχε ως στόχο να 
εντοπίσει όσους κρύβουν τα 
πραγματικά τους εισοδήματα.  

Συγκεκριμένα αξιοποιήθη-
καν στοιχεία από τις κινήσεις 
τραπεζικών λογαριασμών, πλη-
ρωμών με κάρτες, λογαριασμοί 
ηλεκτρικού ρεύματος, κινητής 
τηλεφωνίας αλλά και μια σειρά 
από πληροφορίες για διάφορες 
πληρωμές, που συγκρίθηκαν με 
τα εισοδήματα τα οποία δήλω-
σαν οι φορολογούμενοι.   

Σημειώνεται ότι το επόμενο 
διάστημα η ΑΑ∆Ε θα προχωρή-
σει σε συμφωνία με χρηματο-
οικονομικούς οργανισμούς του 
εξωτερικού, όπως η Revolut και 

η Paypal. Και αυτό καθώς οι Αρ-
χές θεωρούν πιθανό το ενδεχό-
μενο τμήμα της αποκρυβείσας 
φορολογητέας ύλης να βρίσκε-
ται στα ανωτέρω «πορτοφόλια».  

Ενα στοιχείο ακόμη που δεί-
χνει τη μεγάλη απόκρυψη φο-
ρολογητέας ύλης προκύπτει 
από το δηλωθέν εισόδημα και 
τις καταναλωτικές δαπάνες. 
Σύμφωνα με τα στοιχεία, το 
συνολικό δηλωθέν εισόδημα 
φυσικών προσώπων στην ΑΑ-
∆Ε ανέρχεται σε 84 δισ. ευρώ, 
ενώ η τελική καταναλωτική δα-
πάνη των νοικοκυριών βάσει 
των στοιχείων της ΕΛΣΤΑΤ εί-
ναι υψηλότερη κατά περίπου 
40 δισ. ευρώ. Ωστόσο, σε αυτό 
το ποσό θα πρέπει να προσμε-
τρηθούν και τα έσοδα από τον 
τουρισμό. 

Σε επιμέρους αλλαγές σε επαγ-
γελματικούς κλάδους σε σχέση 
με την εφαρμογή των τεκμη-
ρίων προχώρησε την Πέμπτη 
το οικονομικό επιτελείο, διορ-
θώνοντας στρεβλώσεις που θα 
μπορούσαν να δημιουργηθούν. 
Συγκεκριμένα:     
• Οι ασφαλιστικοί σύμβουλοι 
γλιτώνουν το τεκμήριο εφόσον 
εργάζονται σε έως δύο εταιρεί-
ες (θα θεωρούνται «μπλοκάκι»).  
• Μειώνεται κατά 50% το τεκ-
μήριο για όσους έχουν μερίδιο 
25% σε ταξί.
• Εξαιρούνται τα καπνικά προ-
ϊόντα από τον υπολογισμό του 
τζίρου για τα περίπτερα και τα 
ψιλικά. 
• Και απαλλάσσονται από τον 
τεκμαρτό τρόπο φορολόγησης 
των εισοδημάτων τα καφενεία 
σε χωριά με λιγότερους από 
500 κατοίκους και στα νησιά 
με πληθυσμό κάτω από 3.100 
κατοίκους. 

Το φορολογικό νομοσχέδιο 
ψηφίσθηκε από τη Βουλή, κάτι 
που σημαίνει ότι οι επαγγελμα-
τίες θα φορολογηθούν για τη 
χρήση του 2023 με τεκμαρτό 
τρόπο. Το ελάχιστο ποσό τεκ-
μηρίου ανέρχεται στα 10.920 
ευρώ, το οποίο έπειτα από 12 
χρόνια λειτουργίας ανεβαίνει 
στα 14.196 ευρώ.     

Οπως ανέφερε ο υπουργός 
Εθνικής Οικονομίας και Οικονο-
μικών Κ. Χατζηδάκης, «η πλειο-
νότητα των ρυθμίσεων αφορά 
τη μεγάλη φοροδιαφυγή, στην 
οποία θα επικεντρωθούν άλλω-
στε και οι έλεγχοι της ΑΑ∆Ε», 
ενώ απαντώντας συνολικά στην 
κριτική της αντιπολίτευσης για 
τις ρυθμίσεις του νομοσχεδίου 
τη χαρακτήρισε «ισοπεδωτι-

κή, προβλέψιμη, παλιομοδίτι-
κη, καταστροφολογική και σε 
πάρα πολλά σημεία αντιφατι-
κή. Με τον νέο τρόπο φορο-
λόγησης των επαγγελματιών 
πολλοί από αυτούς θα χάσουν 
διάφορα επιδόματα, ενώ σε άλ-
λους θα μειωθούν. Με τις νέ-
ες αλλαγές ανακατευθύνονται 
100 εκατ. ευρώ που καταβάλ-
λονται σε κοινωνικά επιδόμα-
τα», σημείωσε ο κ. Χατζηδάκης 

τονίζοντας ότι «έχουμε 21.000 
ελεύθερους επαγγελματίες που 
δηλώνοντας μέχρι 2.500 ευρώ 
είναι δικαιούχοι του κοινωνι-
κού επιδόματος αλληλεγγύης».    

Οι νέες εξαιρέσεις και οι μει-
ώσεις του τεκμηρίου:  
• Εξαιρούνται από το τεκμή-
ριο τα καφενεία σε χωριά με 
λιγότερους από 500 κατοίκους 
και νησιά κάτω από 3.100 κα-
τοίκους. Πρόκειται για 1.800 
επιχειρήσεις.   
• Ειδική εξαίρεση από την επι-
βάρυνση λόγω του κριτηρίου 
τζίρου για τα περίπτερα επει-
δή εμπορεύονται προϊόντα με 
χαμηλό περιθώριο κέρδους. Συ-
γκεκριμένα, για τον προσδιο-
ρισμό του ετήσιου κύκλου ερ-
γασιών και τον προσδιορισμό 
του μέσου όρου του ετήσιου 

κύκλου εργασιών του ΚΑ∆ δεν 
λαμβάνονται υπόψη οι πωλή-
σεις των καπνοβιομηχανικών 
προϊόντων.    
• Εξαιρούνται οι ασφαλιστικοί 
σύμβουλοι που συνεργάζονται 
με μέχρι δύο εταιρείες, οι οποίοι 
προσομοιάζουν με το καθεστώς 
των εργαζομένων με «μπλοκά-
κι». Συγκεκριμένα, στη νέα διά-
ταξη αναφέρεται ότι στις εξαι-
ρέσεις περιλαμβάνονται και οι 
ασφαλιστικοί διαμεσολαβητές 
που συμβάλλονται με έως και 
δύο ασφαλιστικές επιχειρήσεις 
και δηλώνουν ως επαγγελμα-
τική έδρα την κατοικία τους.  
• Οσοι έχουν μερίδιο μέχρι 25% 
σε ταξί, το τεκμήριο θα εφαρ-
μόζεται μειωμένο κατά 50%.   

Σύμφωνα με τον υπουργό, 
από εδώ και πέρα το βάρος από 
την πλευρά του υπουργείου Οι-
κονομικών και της ΑΑ∆Ε θα πέ-
σει στους ελέγχους. Σε όσους 
αμφισβητήσουν τα τεκμήρια 
προκειμένου οι έλεγχοι αυτοί 
να ολοκληρωθούν πολύ γρή-
γορα και στη μεγάλη φοροδι-
αφυγή, για παράδειγμα στις 
εταιρείες που παρουσιάζουν 
επί χρόνια ζημίες. 

Λαθρεμπόριο καυσίμων   
Αναφερόμενος στο λαθρε-

μπόριο καυσίμων ο κ. Χατζη-
δάκης χαρακτήρισε την κατά-
σταση «εξαιρετικά άσχημη». 
Οπως είπε, «η κυβέρνηση και 
εγώ είμαστε αποφασισμένοι να 
αντιμετωπίσουμε το θέμα με 
την αυστηρότητα που πρέπει. 
Θα εφαρμόσουμε τον νόμο και 
θα αυξήσουμε την πίεση για να 
προχωρήσει το σύστημα ελέγ-
χου εισροών - εκροών».   

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ     

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ   

Μεγάλες αποκλίσεις 
μεταξύ εσόδων και 
εξόδων αποκάλυψε 
η διασταύρωση 
3,8 εκατ. ΑΦΜ 
με εισοδήματα
έως 10.000 ευρώ.  

Οι ασφαλιστικοί 
σύμβουλοι γλιτώνουν 
το τεκμήριο εφόσον 
εργάζονται σε έως 
δύο εταιρείες.    

Το γεγονός ότι «η Ελλάδα απο-
τελεί ένα ανθεκτικό story ανά-
πτυξης τα τελευταία δύο χρό-
νια» είναι ο βασικός λόγος πίσω 
από την αλλαγή επενδυτικής «πί-
στας» της χώρας και την ανα-
βάθμιση στην κατηγορία της 
επενδυτικής βαθμίδας. Αυτό διε-
μήνυσε ο επικεφαλής αναλυτής 
της Fitch την Ελλάδα, Φεντερί-
κο Μπαρίγκα, σε webinar του 
οίκου σχετικά με τις αιτίες της 
πρόσφατης αναβάθμισης.  

Η ισχυρή βελτίωση της δημο-
σιονομικής θέσης τα τελευταία 
χρόνια και η δέσμευση της κυ-
βέρνησης για δημοσιονομική 
εξυγίανση, η πιο ανθεκτική οι-
κονομία, οι περιορισμένοι κίν-
δυνοι πολιτικής και η περαιτέρω 
βελτίωση που έχει σημειώσει ο 
τραπεζικός τομέας είναι οι παρά-
γοντες που συνέθεσαν αυτό το 
θετικό story της Ελλάδας, όπως 
εξήγησε ο κ. Μπαρίγκα.  

H επίμονη και σημαντική μεί-
ωση του δείκτη δημόσιου χρέ-
ους, που οδηγείται για παρά-
δειγμα από τη δημοσιονομική 
προσαρμογή που υλοποιείται σε 
μεσοπρόθεσμη βάση, η βελτίωση 
της μεσοπρόθεσμης αναπτυξια-
κής δυναμικής η οποία μπορεί 
να έρθει από την υψηλότερη δυ-
ναμική των επενδύσεων ή/και η 
εφαρμογή διαρθρωτικών μεταρ-
ρυθμίσεων μπορούν να οδηγή-
σουν τη Fitch σε νέα αναβάθ-
μιση της ελληνικής οικονομίας, 
σημείωσε ο αναλυτής. 

Παρά το γεγονός ότι το ελλη-
νικό χρέος παραμένει υψηλό, ο 
οίκος δεν ανησυχεί για τη βιωσι-
μότητά του μεσοπρόθεσμα, χάρη 
στην πολύ ευνοϊκή δομή του (χα-
μηλό κόστος εξυπηρέτησης, με-
γάλη διάρκεια ωρίμανσης). Οπως 
τόνισε ο κ. Μπαρίγκα, η Ελλά-
δα έχει σημειώσει τη μεγαλύ-
τερη μείωση του δείκτη χρέους 

προς ΑΕΠ από το 2019 έως σή-
μερα στην Ευρώπη, και η τάση 
αυτή θα συνεχιστεί τα επόμενα 
χρόνια χάρη στη συνέχιση της 
ανάπτυξης της οικονομίας και 
της καταγραφής πρωτογενών 
πλεονασμάτων. Κατά τη Fitch, 
η ανάπτυξη το 2024 θα κινηθεί 
στο 2,4% και το 2025 στο 2,3%, 
ενώ ο δείκτης χρέους θα μειωθεί 
από το 160,8% φέτος στο 141,2% 
έως το 2027.   

Πάντως, όπως τόνισε ο ανα-
λυτής, το έλλειμμα τρεχουσών 
συναλλαγών παραμένει σημα-

ντική αδυναμία της Ελλάδας και 
άρα της αξιολόγησής της. Αν και 
θα περιοριστεί στο 6,1% κατά 
μέσον όρο το 2023-2025, χάρη 
στη βελτίωση των όρων εμπορί-
ου και την έντονη αύξηση των 
εξαγωγών υπηρεσιών, θα παρα-
μείνει μεταξύ των υψηλότερων 
στην Ευρωζώνη.  

Τέλος, σε ό,τι αφορά τον τρα-
πεζικό κλάδο, ο οποίος αποτε-
λούσε επί χρόνια έναν από τους 
παράγοντες που περιόριζαν την 
αξιολόγηση της χώρας, ο κ. Μπα-
ρίγκα τόνισε πως τους τελευταί-
ους 6-12 μήνες έχει σημειώσει 
σημαντική βελτίωση. Και αυτό 
οφείλεται τόσο στο νέο περιβάλ-
λον των υψηλών επιτοκίων που 
βοήθησε την κερδοφορία, όσο 
και στην εντυπωσιακή βελτίω-
ση της ποιότητας του ενεργη-
τικού. Η Fitch αναμένει αυτή η 
τάση να συνεχιστεί, ενώ σε ό,τι 
αφορά την πιστωτική επέκταση, 
αν και έχει αποδυναμωθεί φέτος, 
αναμένει ότι θα επιταχυνθεί το 
2024-2025.  

To σκεπτικό της Fitch
για την αναβάθμιση
της ελληνικής οικονομίας

Στα δίχτυα της εφορίας πάνω
από 20.000 φορολογούμενοι   

Τέσσερις αλλαγές στο φορολογικό νομοσχέδιο    

Δηλώνουν έως 10.000 ευρώ, αλλά οι δαπάνες τους φθάνουν ακόμη και στις 250.000 ευρώ  

Ο επικεφαλής αναλυτής 
του οίκου στην Ελλάδα, 
Φεντερίκο Μπαρίγκα, 
εξήγησε τους λόγους. 

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ  

Μειώνεται κατά 50% το τεκμήριο για όσους έχουν μερίδιο 25% σε ταξί.    
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Διψήφια άνοδο κατέγραψε τον 
Νοέμβριο, συγκριτικά με τον ίδιο 
μήνα της περασμένης χρονιάς, 
αλλά και του 2019, η επιβατική 
κίνηση στο διεθνές αεροδρόμιο 
της Αθήνας, το οποίο ολοκλη-
ρώνει τη φετινή χρονιά με νέο 
ρεκόρ επισκεψιμότητας. Κι αυ-
τό, δεδομένου ότι ήδη το εντε-
κάμηνο του 2023 ο αριθμός των 
επιβατών στο «Ελευθέριος Βενι-
ζέλος» ανήλθε σε 26,3 εκατ. και 
είναι μεγαλύτερος κατά 3,1% σε 
σχέση με το σύνολο του 2019, 
έτους-ρεκόρ για τον ελληνικό 
τουρισμό.

Ειδικότερα, τον φετινό Νο-
έμβριο μέσω του «Ελευθέριος 
Βενιζέλος» διακινήθηκαν 1,9 
εκατ. άτομα, αριθμός που είναι 
αυξημένος κατά 18,8% σε σχέ-
ση με πέρυσι και κατά 13,9%, 
έναντι του ίδιου μήνα του 2019. 
Σε ετήσια βάση σύγκρισης, η 
κίνηση στο εσωτερικό της χώ-
ρας ενισχύθηκε κατά 14,2%, σε 
591.000 άτομα, αριθμός που δι-
αμορφώνεται σε 1,3 εκατ. άτομα 
(+21,1%) για τους ξένους επι-
σκέπτες. Και σε σχέση με τον 
Νοέμβριο του 2019 η αύξηση 
της εγχώριας και διεθνούς επι-
βατικής κίνησης είναι διψήφια, 
δηλαδή ανέρχεται σε 18,9% και 
11,7% αντίστοιχα.

Σημαντικά ενισχυμένη έναντι 
και του ενδεκαμήνου των ετών 
2022 και 2019 υπήρξε η επιβατι-
κή κίνηση το διάστημα Ιανουα-
ρίου - Νοεμβρίου. ∆ιαμορφώθηκε 
σε 26,3 εκατ. επιβάτες, μέγεθος 
που είναι μεγαλύτερο κατά 24,5% 
έναντι του αντίστοιχου περυσι-
νού διαστήματος και κατά 9,9% 
σε σχέση με το ενδεκάμηνο του 
2019. Κατά το ίδιο χρονικό διά-
στημα η επιβατική κίνηση εσω-
τερικού αυξήθηκε κατά 19,4%, 

σε 8,2 εκατ. άτομα, ενώ η κίνη-
ση εξωτερικού διευρύνθηκε κατά 
27%, σε περίπου 18 εκατ.

Το αεροδρόμιο της Αθήνας, το 
οποίο βρίσκεται σε τροχιά εισό-
δου στο χρηματιστήριο, ενίσχυσε 
το φετινό εννεάμηνο, σε σύγκρι-
ση με το αντίστοιχο διάστημα 
του 2022, τον κύκλο εργασιών 
κατά 29,8%, σε 463,6 εκατ. ευ-
ρώ. Εμφάνισε και αυξημένα κατά 
29,3% κέρδη προ φόρων, τόκων 
και αποσβέσεων, σε 322 εκατ. 
ευρώ. Η συνδεσιμότητα του «Ελ. 
Βενιζέλος» ενισχύεται με νέους 
προορισμούς προς χώρες του εξω-
τερικού. Πριν από μερικές εβδο-
μάδες, ο πολωνικός αερομεταφο-
ρέας LOT ανακοίνωσε ότι από τις 
11 Απριλίου θα συνδέει, εκ νέου, 
την Αθήνα με τη Βαρσοβία με κα-
θημερινές πτήσεις.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΣ 

Ξεπέρασε την κίνηση
του 2019 το αεροδρόμιο
«Ελευθέριος Βενιζέλος»

Στο ενδεκάμηνο διακινήθηκαν 
26,3 εκατ. επιβάτες, αριθμός υψη-
λότερος κατά 3,1% σε σύγκριση με 
το σύνολο του 2019.

Α
Π

Ε
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ΕΙΣΟΔΟΣ ΕΛΕΥΘΕΡΗ 

Τάφρο Ντ’ Αβίλα
17/11/23 - 07/01/24

ΠΑΡΑΜΥΘΟΥΠΟΛΗ
ΧΡΙΣΤΟΥΓΕΝΝΩΝ

ΧΟΡΗΓΟIΜΕ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΗΣ

ΧΟΡΗΓΟΣ 
ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ

Το εμπόριο εκπομπών άνθρακα –
πολύτιμο εργαλείο για την αντι-
μετώπιση της κλιματικής αλλα-
γής για κάποιους, αμφιλεγόμενο 
για άλλους– ανοίγει τον δρόμο 
για την εκμετάλλευση της Αφρι-
κής, οδηγώντας σε μια νέου τύ-
που αποικιοκρατία. 

Τα δικαιώματα σε τεράστιες 
εκτάσεις αφρικανικών δασών 
πωλούνται σε μια σειρά από 
συμφωνίες αντιστάθμισης άν-
θρακα, εγείροντας ανησυχίες 
για το μέλλον της Αφρικής και 
των πολύτιμων πόρων της. Χα-
ρακτηριστικό είναι το παράδειγ-
μα της Blue Carbon, ενός ιδιω-
τικού επενδυτικού οχήματος 
με έδρα το Ντουμπάι, που βρί-
σκεται στις τελικές διαπραγμα-
τεύσεις για μια «πράσινη» συμ-
φωνία με τη Λιβερία και άλλες 
αφρικανικές χώρες. 

Μόλις οριστικοποιηθεί, η 
Μονρόβια θα εκχωρήσει στην 
Blue Carbon τα δικαιώματα σε 
περίπου 2,5 εκατ. στρέμματα 
δασών (σ.σ.: το 1/10 της συνολι-
κής έκτασης της χώρας) για μια 
περίοδο 30 ετών. Η εταιρεία θα 
«συλλέξει» πιστώσεις άνθρακα 
από εκπομπές που υποτίθεται 
ότι εξοικονομούνται με την προ-
στασία και την αποκατάσταση 
αυτών των δασών, οι οποίες θα 
πωληθούν στη συνέχεια σε με-
γάλους ρυπαίνοντες, στο πλαί-

σιο ενός ημιτελούς διεθνούς 
λογιστικού πλαισίου που σχε-
διάζεται από τον ΟΗΕ. Οι δια-
πραγματεύσεις του κολοσσού 
περιλαμβάνουν πιθανές συμ-
φωνίες για το 1/5 της Ζιμπά-
μπουε, όπως επίσης περιοχές 
της Κένυας, της Ζάμπιας και της 
Τανζανίας, που αποτελούν κρί-
σιμα καταφύγια άγριας ζωής και 
εστίες βιοποικιλότητας.

Το εμπόριο υποτίθεται ότι 
είναι απλό. Οι 195 χώρες που 
έχουν υπογράψει τη Συμφωνία 
του Παρισιού για το κλίμα το 
2015 δεσμεύτηκαν να θέσουν 
στόχους για τη μείωση των εκ-
πομπών άνθρακα έως το 2030. 
Εάν μια χώρα υπερβεί αυτούς ή 
μελλοντικούς στόχους –για πα-
ράδειγμα μέσω της μετάβασης 
σε ανανεώσιμες πηγές ενέργει-
ας ή αναδάσωσης εδαφών που 
αυξάνουν τα αποθέματα άνθρα-
κα– μπορεί να πουλήσει αυτές 
τις πρόσθετες μειώσεις εκπο-
μπών σε άλλη χώρα. 

Η υπάρχουσα διεθνής αγορά 
για πιστώσεις άνθρακα αξίζει 
περίπου 2 δισ. δολ., με περίπου 
4 στις 10 πιστώσεις που πωλού-
νται να βασίζονται σε έργα απο-
κατάστασης της φύσης. Οι ιδι-
ώτες αγοραστές μπορούν να 
αγοράσουν αντισταθμίσεις για 
τις δικές τους εκπομπές για να 
πετύχουν τους δικούς τους στό-

χους μείωσης, με τη βοήθεια με-
σαζόντων όπως η Blue Carbon. 
Μέχρι πρόσφατα, οι κυβερνή-
σεις είχαν αποστασιοποιηθεί 
από τις αγορές και τις πωλήσεις 
απευθείας σ’ αυτή την αγορά. 
Καθώς οι στόχοι, όμως, για τη 
μείωση των εθνικών εκπομπών 
γίνονται πιο επιτακτικοί, η ει-
σαγωγή πιστώσεων άνθρακα 
γίνεται όλο και πιο ελκυστική. 

Η Νότια Κορέα, η Ελβετία, η 
Ιαπωνία, τα ΗΑΕ και η Σιγκα-

πούρη είναι μεταξύ των κρα-
τών που έχουν συνάψει 475 
προκαταρκτικές συμφωνίες 
για να αγοράσουν μελλοντικές 
μειώσεις εκπομπών από χώρες 
όπως η Γκάνα, το Βιετνάμ και 
η Σενεγάλη από την αρχή του 
2021, σύμφωνα με στοιχεία από 
τις αγορές άνθρακα MSCI. Μια 
«έκρηξη» πιστώσεων άνθρακα 
θα μπορούσε να διοχετεύσει 
χρήματα σε φτωχότερες χώρες 
με μικρότερα αποτυπώματα άν-
θρακα και μεγαλύτερες οικονο-
μικές ανάγκες, για να τις βοη-
θήσει να αντιμετωπίσουν τις 
συνέπειες της κλιματικής αλ-
λαγής.

Το μέγεθος και η ταχύτητα 
των «πράσινων» συναλλαγών 
μεταξύ των χωρών έχουν πυ-
ροδοτήσει ανησυχίες για την 
έλλειψη προστατευτικών πλαι-

σίων. Οι χώρες που εκχωρούν 
γη δεν έχουν αρκετό χρόνο για 
να αναπτύξουν μια στρατηγική 
φυσικών πόρων που θα προω-
θούσε το δίκαιο εμπόριο στις 
πιστώσεις άνθρακα, προειδο-
ποιούν ακτιβιστές.

«Οι υποσχέσεις προς τις κοι-
νότητες είναι ασαφείς και θυ-
μίζουν ξανά την υλοτομία, την 
εξόρυξη ή το φοινικέλαιο», λέει 
ο Ντέιβιντ Γιανγκ, ανεξάρτητος 
ειδικός για τον ρόλο της κοινω-
νίας των πολιτών στη διαχείρι-
ση των δασών στη Λιβερία. Οι 
επιστήμονες έχουν επίσης προ-
ειδοποιήσει για τον ευρύτερο 
κίνδυνο να δοθεί στους μεγά-
λους ρυπαντές το πράσινο φως 
για να συνεχίσουν να αντλούν 
πετρέλαιο και φυσικό αέριο. 

«Οι μέθοδοι εκμετάλλευσης 
μπορεί να είναι νέες, αλλά οι 

συνέπειες δεν διαφέρουν τόσο 
σε σχέση με τα τελευταία 200 
χρόνια αρπαγής γης στην Αφρι-
κή», σημειώνουν ακτιβιστές για 
το κλίμα. Το διακύβευμα είναι 
υψηλό. Η Ονδούρα έχει ήδη 
αναπτύξει το 1/10 του μόνιμου 
στρατού της για να προστατεύ-
σει το δασικό της απόθεμα και 
να ενισχύσει τις πιθανότητές 
της να πουλήσει πιστώσεις άν-
θρακα στο μέλλον.

«Πρόκειται για κλιματική δι-
καιοσύνη», τονίζει ο υπουργός 
Περιβάλλοντος της χώρας, Λά-
κι Μεντίνα. «Το θέμα είναι ότι 
τα χρήματα από τις πιστώσεις 
άνθρακα πρέπει να καταλήξουν 
στις χώρες, όχι σε ιδιώτες. Σε  
μια κυρίαρχη αγορά, οι καου-
μπόηδες ή οι μεσίτες άνθρακα 
δεν θα πρέπει να υπάρχουν», 
καταλήγει.

Η Λιβερία θα εκχωρή-
σει στην Blue Carbon 
τα δικαιώματα 2,5 εκατ. 
στρεμμάτων δασών για 
μια περίοδο 30 ετών. 

Ανησυχίες για 
μια «πράσινη»
αποικιοκρατία
στην Αφρική
Οι αμφιλεγόμενες συμφωνίες της Δύσης

με τον φτωχό Νότο για τις εκπομπές ρύπων

Τα δικαιώματα σε τεράστιες εκτάσεις αφρικανικών δασών πωλούνται σε μια σειρά από συμφωνίες αντιστάθμισης άνθρακα, εγείροντας ανησυχίες για το 
μέλλον της Αφρικής και των πολύτιμων πόρων της. «Οι μέθοδοι εκμετάλλευσης μπορεί να είναι νέες, αλλά οι συνέπειες δεν διαφέρουν τόσο σε σχέση με 
τα τελευταία 200 χρόνια αρπαγής γης στην Αφρική», λένε ακτιβιστές για το κλίμα.

A
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Η διάθεση για αισχροκέρδεια που 
επέδειξαν επιχειρήσεις και προ-
παντός οι πολυεθνικές μετά τη 
ρωσική εισβολή στην Ουκρανία 
επιτάχυνε ραγδαία την αύξηση 
των τιμών και οδήγησε τα κέρ-
δη τους στη στρατόσφαιρα και 
μεγάλο μέρος του παγκόσμιου 
πληθυσμού στην ένδεια. Ο λε-
γόμενος απληστο-πληθωρισμός, 
όπως χαρακτήρισαν αυτήν την 
απληστία τα διεθνή ΜΜΕ, ευθύ-
νεται εν ολίγοις για τον τόσο επι-
θετικό πληθωρισμό που έπληξε 
την παγκόσμια οικονομία από 
το 2022 και μετά. Τα πορίσματα 
σχετικής έρευνας προδίδουν πως 
οι επιχειρήσεις αύξησαν τις τιμές 
τους και τα κέρδη τους πολύ πε-
ρισσότερο από όσο δικαιολογού-
σε ο πληθωρισμός που προκάλε-
σε ο πόλεμος στην Ουκρανία. 

Σύμφωνα με έρευνα που διε-
ξήγαγε το Ινστιτούτο Ερευνών 
∆ημόσιας Πολιτικής (IPPR) στη 
βρετανική πρωτεύουσα σε συ-
νεργασία με πολλές δεξαμενές 
σκέψεις και οικονομικά ινστι-
τούτα, τα κέρδη των εισηγμένων 
στο χρηματιστήριο του Λονδίνου 
σημείωσαν αύξηση 30% χάρη 
κυρίως στα ιλιγγιώδη υπερκέρδη 
του 11% των επιχειρήσεων. Τα 
υπερκέρδη ήταν, άλλωστε, ακό-
μη μεγαλύτερα στις ΗΠΑ, όπου 
δεσπόζουν λίγες ισχυρές επιχει-

ρήσεις σε πολλούς καίριους το-
μείς της οικονομίας. Και την ίδια 
στιγμή, βέβαια, οι αυξήσεις των 
τιμών ούτε που πλησίαζαν τον 
ρυθμό του πληθωρισμού, με απο-
τέλεσμα εργαζόμενοι και νοικο-
κυριά να αντιμετωπίζουν τη με-
γαλύτερη μείωση του διαθέσιμου 
εισοδήματός τους μετά τον Β΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο. Ειδικότερα 
οι Kraft Heinz, Archer-Daniels-
Midland, Bunge, ExxonMobil, 
Shell, Glencore, Rio Tinto αλλά 
και πολλές άλλες ισχυρές βιομη-
χανίες αύξησαν τις τιμές τους 
και τα κέρδη τους πολύ περισ-
σότερο από όσο δικαιολογούσε 
ο πληθωρισμός. Οπως χαρακτη-
ριστικά τονίζεται στην εν λόγω 
έκθεση, «οι τιμές της ενέργειας 
και των τροφίμων διαμορφώνουν 
σε σημαντικό βαθμό το κόστος 
σε όλους τους τομείς της ευρύ-
τερης οικονομίας. Η τάση για 
αισχροκέρδεια από πλευράς των 
επιχειρήσεων επέτεινε το αρχικό 
σοκ στις τιμές, οδηγώντας τον 
πληθωρισμό σε υψηλότερα επί-
πεδα και για μεγαλύτερο χρονι-
κό διάστημα».

Επειτα από ανάλυση των στοι-
χείων 1.350 εταιρειών εισηγμέ-
νων στα χρηματιστήρια των 
ΗΠΑ, Βρετανίας, Γερμανίας, Βρα-
ζιλίας και Νοτίου Αφρικής προκύ-
πτει πως και οι εταιρείες τεχνολο-

γίας, τηλεπικοινωνιών αλλά και 
ο τραπεζικός τομέας επέδειξαν 
ακραία απληστία και οδήγησαν 
τις τιμές στα ύψη, αυξάνοντας 
θεαματικά τα περιθώρια κέρδους 
τους. Στην έκθεση επισημαίνε-
ται ότι «οι επιχειρήσεις αυτές 
συγκέντρωσαν υπερβολικά κέρ-
δη, καθώς εκμεταλλεύθηκαν την 
αυξημένη ισχύ και επιρροή τους 

στην αγορά και τη γενικότερη 
δυναμική της διεθνούς αγοράς. 
Οπως αναφέρουν οι συντάκτες 
της εν λόγω έκθεσης, τέσσερις 
εταιρείες τροφίμων, οι εισηγμέ-
νες Archer-Daniels-Midland και 
Bunge καθώς και οι μη εισηγμέ-
νες Cargill και Dreyfus ελέγχουν 
από 70%-90% της παγκόσμιας 
αγοράς τροφίμων. Γι’ αυτό και 
προκάλεσαν μεγάλη ζημιά στην 
παγκόσμια οικονομία στο σύνο-
λό της. Σύμφωνα, πάντα, με την 
έρευνα και την έκθεση του IPPR, 
το παγκόσμιο ΑΕΠ θα μπορούσε 
να ήταν σήμερα έως και κατά 8% 
υψηλότερο αν δεν είχε αυξηθεί 
τόσο πολύ η ισχύς ορισμένων 
εταιρειών στην παγκόσμια αγο-
ρά. Το εισόδημα των εργαζομέ-
νων είναι σημαντικά χαμηλότερο 
και η δυναμική της οικονομίας 
ασθενέστερη, ενώ έχουν μειωθεί 
οι επιλογές των καταναλωτών, 
έχει υποβαθμιστεί η ποιότητα 
των προϊόντων και οι οικονομι-

κές ευκαιρίες είναι σαφώς λιγό-
τερες από όσες θα ήταν σε έναν 
κόσμο στον οποίο δεν θα είχαν 
τόση ισχύ και τόσο δεσποτική 
κυριαρχία οι μεγάλες επιχειρή-
σεις και οι μεγάλοι βιομηχανι-
κοί όμιλοι.

Ενδεικτικές περιπτώσεις εί-
ναι η ExxonMobil που αύξησε τα 
κέρδη της από τα 18,84 δισ. δολ. 
στα 66,58 δισ. δολ., η Shell που 
από 20,10 δισ. δολ. έφτασε στα 
55,28 δισ. δολ., η Glencore που 
από 2,4 δισ. δολ. έφτασε στα 18 
δισ. δολ., αλλά και η Kraft Heinz 
που από τα 333 εκατ. δολ. έφτασε 
στα 2,3 δισ. δολάρια. Στην παθο-
γένεια αυτή της οικονομίας έχουν 
αναφερθεί ορισμένα μέλη της 
ομοσπονδιακής τράπεζας των 
ΗΠΑ, της Federal Reserve, που 
παραδέχθηκαν ότι οι τιμές έχουν 
αυξηθεί δυσανάλογα πολύ ώστε 
να ενισχύσουν την κερδοφορία 
των επιχειρήσεων. Κάτι ανάλογο 
έχουν κάνει και ορισμένα στελέ-

χη της ΕΚΤ. Το περασμένο έτος 
η Ιζαμπελ Σνάμπελ, μέλος της 
εκτελεστικής επιτροπής της ΕΚΤ, 
δήλωσε πως «κατά μέσον όρο τα 
κέρδη έχουν αποτελέσει τελευ-
ταία τον καθοριστικό παράγοντα 
που εξωθεί ανοδικά τον συνολικό 
πληθωρισμό, καθώς έχουν συ-
νεισφέρει περισσότερο από τον 
ιστορικό μέσο όρο τους». 

Ο Κάρστεν Γιουνγκ, επικεφα-
λής του τομέα οικονομικών στο 
IPPR, και ο Κρις Χέιγκς, οικονο-
μολόγος της Common Wealth, 
εκτιμούν πως πρέπει να επιβλη-
θεί πρόσθετος φόρος ύψους 4 
τρισ. δολ. στα παγκόσμια υπερ-
κέρδη και, παράλληλα, πολιτικές 
που θα περιορίσουν τις μονο-
πωλιακές πρακτικές, αφού αυ-
τές επέτρεψαν στις εταιρείες να 
εκμεταλλευθούν την κατάστα-
ση και την επιρροή τους στην 
παγκόσμια αγορά και να συγκε-
ντρώσουν ιλιγγιώδη κέρδη.

THE GUARDIAN

Ισχυρές επιχειρή-
σεις όπως οι Kraft 
Heinz, Archer-Daniels-
Midland, Bunge, 
ExxonMobil, Shell, 
Glencore, Rio Tinto επέ-
δειξαν ακραία απληστία, 
αυξάνοντας θεαματικά 
τα κέρδη τους.

Η απληστία
των πολυεθνικών
εκτόξευσε
τον πληθωρισμό
Τι δείχνει έρευνα για τα υπερκέρδη

που συσσώρευσαν μεγάλοι όμιλοι

Σύμφωνα με έρευνα που διεξήγαγε το Ινστιτούτο Ερευνών ∆ημόσιας Πολιτικής, μεγάλες επιχειρήσεις τροφίμων, ενέργειας, τεχνολογίας, τηλεπικοινωνιών, αλλά και 
ο τραπεζικός τομέας αύξησαν τις τιμές τους και τα κέρδη τους πολύ περισσότερο από όσο δικαιολογούσε ο πληθωρισμός που προκάλεσε ο πόλεμος στην Ουκρανία. 

Τη συρρίκνωση κατά 0,1% του 
ΑΕΠ στην Ευρωζώνη έδειξαν τα 
εποχικά προσαρμοσμένα στοι-
χεία της Eurostat για το γ΄ τρίμη-
νο σε σύγκριση με το προηγούμε-
νο τρίμηνο, επιβεβαιώνοντας την 
αρχική εκτίμησή της. Σύμφωνα 
με την αναθεωρημένη εκτίμηση, 
το β΄ τρίμηνο το ΑΕΠ είχε αυξη-
θεί κατά 0,1% τόσο στην Ευρω-
ζώνη όσο και στην Ε.Ε.

Σε σύγκριση με το ίδιο τρί-
μηνο του προηγούμενου έτους, 
το εποχικά διορθωμένο ΑΕΠ πα-
ρέμεινε σταθερό τόσο στη Ζώ-
νη του Ευρώ όσο και στην Ε.Ε. 
το τρίτο τρίμηνο του 2023, μετά 
από αύξηση 0,6% στη Ζώνη του 
Ευρώ και 0,5% στην Ε.Ε. το προ-
ηγούμενο τρίμηνο.

Κατά το τρίτο τρίμηνο του 
2023, το ΑΕΠ στις Ηνωμένες 
Πολιτείες αυξήθηκε κατά 1,3% 
σε σύγκριση με το προηγούμενο 
τρίμηνο (μετά από αύξηση 0,5% 
το δεύτερο τρίμηνο του 2023). 
Σε σύγκριση με το ίδιο τρίμηνο 
του προηγούμενου έτους, το ΑΕΠ 

,αυξήθηκε κατά 3,0% (μετά από 
+2,4% το προηγούμενο τρίμηνο).

Η Μάλτα (+2,4%) κατέγρα-
ψε τη μεγαλύτερη αύξηση του 
ΑΕΠ σε σύγκριση με το προη-
γούμενο τρίμηνο, ακολουθούμε-
νη από την Πολωνία (+1,5%) και 
την Κύπρο (+1,1%). Οι μεγαλύ-
τερες συρρικνώσεις καταγράφη-
καν στην Ιρλανδία (-1,9%), στην 
Εσθονία (-1,3%) και στη Φινλαν-
δία (-0,9%).

Ο αριθμός των απασχολουμέ-
νων αυξήθηκε κατά 0,2% τόσο 
στη Ζώνη του Ευρώ όσο και στην 
Ε.Ε. το τρίτο τρίμηνο του 2023 
σε σύγκριση με το προηγούμενο 
τρίμηνο. Το δεύτερο τρίμηνο του 

2023, η απασχόληση είχε αυξη-
θεί κατά 0,1% και στις δύο ζώνες.

Σε σύγκριση με το ίδιο τρί-
μηνο του προηγούμενου έτους, 
η απασχόληση αυξήθηκε κατά 
1,3% στη Ζώνη του Ευρώ και κα-

τά 1,2% στην Ε.Ε. το τρίτο τρί-
μηνο του 2023, μετά από +1,4% 
στη Ζώνη του Ευρώ και +1,2% 
στην Ε.Ε. το δεύτερο τρίμηνο 
του 2023.

Παρότι τα στοιχεία έδειξαν 

ότι η κατανάλωση των νοικο-
κυριών παρέμεινε ισχυρή τους 
τρεις μήνες έως τον Σεπτέμβριο, 
ένα ακόμη τρίμηνο συρρίκνωσης 
θα σήμαινε τεχνική ύφεση. Την 
ίδια ώρα, τα πρόσφατα στοιχεία 
δείχνουν ότι η ύφεση στις υπη-
ρεσίες και στη μεταποίηση στη 
Ζώνη του Ευρώ συνεχίζεται.

Για τη Γερμανία ειδικότερα η 
μείωση του ΑΕΠ κατά 0,4% τον 
Οκτώβριο σε σχέση με τον προ-
ηγούμενο μήνα ήταν απροσδό-
κητη – η μέση πρόβλεψη των 
οικονομολόγων ήταν για αύξη-
ση 0,2%. Το αποτέλεσμα δείχνει 
πως η οικονομία εξακολουθεί να 
παλεύει να ξεπεράσει τις επιπτώ-
σεις της κρίσης που προκλήθηκε 
από την ενέργεια τον περασμέ-
νο χειμώνα και της πτώσης της 
παγκόσμιας ζήτησης.

Η βιομηχανία –η οικονομική 
ραχοκοκαλιά της Γερμανίας– επη-
ρεάζεται ιδιαίτερα από την ακρι-
βή ενέργεια, τα υψηλότερα επιτό-
κια και την αδύναμη παγκόσμια 
ζήτηση. Αρκετές μεγάλες βιομη-

χανικές επιχειρήσεις έχουν αρ-
χίσει να μειώνουν το κόστος και 
η εταιρεία παραγωγής χημικών 
BASF SE σχεδιάζει να μειώσει τις 
επενδύσεις κατά σχεδόν 15% τα 
επόμενα τέσσερα χρόνια. 

Τα στοιχεία νωρίτερα την 
εβδομάδα που μας πέρασε έδει-
ξαν ότι οι εργοστασιακές παραγ-
γελίες μειώθηκαν περισσότερο 
από το αναμενόμενο, θολώνο-
ντας περαιτέρω τις προοπτικές 
για ανάκαμψη. Η αναταραχή 
στον προϋπολογισμό του Βερο-
λίνου επιβαρύνει επίσης τις προ-
οπτικές της Γερμανίας.

Παρ’ όλα αυτά, πρόσφατες 
έρευνες εκεί δείχνουν κάποια 
σταθεροποίηση. Οι επιχειρημα-
τικές προοπτικές του ινστιτού-
του Ifo έφτασαν τον περασμένο 
μήνα σε υψηλό έξι μηνών. Μια 
δημοσκόπηση των διευθυντών 
αγορών, εν τω μεταξύ, ανέδειξε 
«σημαντική αδυναμία», αν και η 
χαλάρωση των συνθηκών υπο-
στηρίζει την επιστροφή στην 
ανάπτυξη.

Χιλιάδες προϊόντα, από κινητά 
τηλέφωνα μέχρι ρούχα, τηλε-
οράσεις και χριστουγεννιάτι-
κα στολίδια, κινδυνεύουν να 
μείνουν στα αζήτητα φέτος τις 
γιορτές, καθώς η ιστορική ξηρα-
σία στη διώρυγα του Παναμά δη-
μιουργεί τεράστιες καθυστερή-
σεις στη διέλευση των πλοίων. 

Οι άνευ προηγουμένου συν-
θήκες έχουν μειώσει τα επίπεδα 
των υδάτων στη ζωτικής σημα-
σίας ναυτιλιακή διαδρομή που 
συνδέει τον Ατλαντικό με τον 
τον Ειρηνικό Ωκεανό στο χα-
μηλότερο επίπεδο από τα μέσα 
του 1900. ∆εκάδες πλοία μετα-
φοράς κοντέινερ βιώνουν καθυ-
στερήσεις πολλών εβδομάδων, 
ενώ η συμφόρηση στο κανάλι 
θα μπορούσε να έχει ευρύτερο 
αντίκτυπο στην παγκόσμια αλυ-
σίδα εφοδιασμού. 

Το κόστος στις τιμές των τρο-
φίμων και της ενέργειας θα μπο-
ρούσε επίσης να αυξηθεί, επειδή 
τα σιτηρά και τα καύσιμα είναι 
μεταξύ άλλων σημαντικών προ-
μηθειών που μεταφέρονται μέ-
σω του Παναμά. 

Αντί για τις οκτώ έως δέκα 
ώρες που απαιτούνται συνήθως 
για τη διέλευση, τα πλοία πε-
ριμένουν τώρα στην ουρά μία 
έως δύο εβδομάδες κατά μέσον 

όρο. Ορισμένες εταιρείες μάλι-
στα έχουν πληρώσει έως και 4 
εκατ. δολάρια για να μετακινη-
θούν και να παρακάμψουν τους 
χρόνους αναμονής, ανέφερε το 
Fox News. 

Ο μέσος χρόνος αναμονής 
έχει αυξηθεί από 4,3 ημέρες στις 
7 Νοεμβρίου σε 11,7 αυτόν τον 
μήνα, αποκάλυψαν τα στοιχεία 
της Αρχής της διώρυγας του Πα-
ναμά. Η Ινγκα Φέτσνερ, οικονο-
μολόγος της ING Research, είπε 
στο Bloomberg: «Γίνεται πιο δα-
πανηρό και η αναζήτηση εναλ-
λακτικών διαδρομών θα αυξήσει 
το κόστος και ίσως επιβαρύνει 
επίσης τις τιμές στο τέλος», κα-
θώς τα πλοία αναγκάζονται να 
κάνουν τεράστιες παρακάμψεις, 
μερικές ακόμη και έως ένα μήνα, 
μέσω της διώρυγας του Σουέζ 
στην Αίγυπτο. 

Το 2022 διέσχισαν το κανάλι 
πάνω από 14.000 πλοία συνολι-
κά. Αλλά με την ποσότητα του 
νερού να περιορίζεται δραμα-
τικά, μόνο 24 πλοία την ημέρα 
διέσχιζαν το κανάλι από τις 7 
Νοεμβρίου. 

Από τον Φεβρουάριο, λόγω 
της ξηρασίας, ο αριθμός των 
πλοίων που θα διέρχεται ημε-
ρησίως θα μειωθεί περαιτέρω 
στα 18 την ημέρα. Η ξηρή πε-
ρίοδος του Παναμά ήρθε νωρίς 
φέτος, με τις προβλέψεις να υπο-
δηλώνουν ότι δεν θα υπάρξουν 
σημαντικές βροχοπτώσεις τις 
επόμενες εβδομάδες. Ενα θαύ-
μα της μηχανικής που εγκαινι-
άστηκε το 1914, η διώρυγα του 
Παναμά είναι ένας τεχνητός δί-
αυλος 82 χιλιομέτρων που ενώ-
νει τον Ατλαντικό με τον Ειρη-
νικό Ωκεανό.

Αυξάνονται οι φόβοι για ύφεση στην Ευρωζώνη μετά τη συρρίκνωση του AEΠ το γ΄ τρίμηνο

Μποτιλιάρισμα λόγω ξηρασίας στη διώρυγα του Παναμά

Ανησυχία για ευρύτερο 
αντίκτυπο
στις αλυσίδες 
εφοδιασμού 
και στις τιμές 
των προϊόντων.

Παρότι τα στοιχεία έδειξαν ότι η κατανάλωση των νοικοκυριών παρέμεινε 
ισχυρή τους τρεις μήνες έως τον Σεπτέμβριο, ένα ακόμη τρίμηνο συρρίκνωσης 
θα σήμαινε τεχνική ύφεση στη Ζώνη του Ευρώ.

Η ξηρασία έχει μειώσει τα επίπεδα των υδάτων στη ζωτικής σημασίας ναυτιλι-
ακή διαδρομή που συνδέει τον Ατλαντικό με τον Ειρηνικό Ωκεανό στο χαμηλό-
τερο επίπεδο από τα μέσα του 1900, με αποτέλεσμα να παρατηρούνται μεγά-
λες καθυστερήσεις στη διέλευση των πλοίων.

Το ίδιο διάστημα 
το ΑΕΠ στις ΗΠΑ 
αυξήθηκε κατά 1,3% 
σε σύγκριση με το προ-
ηγούμενο τρίμηνο.
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«Υπάρχουν λίγα πράγματα στη 
ζωή που δεν μπορούν να φτιά-
ξουν με ένα καλό κρασί», λέει η 
πινακίδα που καλωσορίζει τους 
επισκέπτες στο Βιλφράνς-σιρ-
Σαόν του Μποζολέ, καθώς η 
οινοπαραγωγική περιοχή της 
Γαλλίας σηματοδοτεί τη νέα της 
σεζόν. Το παραπάνω σύνθημα 
εφαρμόζεται όλο και περισσό-
τερο στις επενδύσεις, καθώς 
τόσο οι οινόφιλοι όσο και οι 
επενδυτές επιδιώκουν να δια-
φοροποιήσουν τα χαρτοφυλά-
κιά τους με ένα πιο εκλεκτικό 
μείγμα περιουσιακών στοιχεί-
ων. Με χαμηλή συσχέτιση με 
την παγκόσμια χρηματιστηρι-
ακή αγορά, μια καλή συλλογή 
αλκοολούχων ποτών μπορεί 
να αποτελέσει εξαιρετικό συ-
μπλήρωμα των παραδοσιακών 
επενδύσεων. «Βέβαια, δεν είναι 
όλα τα κρασιά ίδια και το να 
ξέρει κανείς από πού να ξεκι-
νήσει ίσως απαιτεί έναν έμπει-
ρο ουρανίσκο. Σε αντίθεση με 
την απόλαυση ενός κρασιού 
που το ανοίγεις, το πίνεις με 
φίλους και περνάς υπέροχα, 
υπάρχουν πολλά χρόνια μάθη-
σης και κατανόησης που απαι-
τούνται για την εκτίμηση του 
εκλεκτού κρασιού», επισημαί-
νει στο CNBC ο Νικ Πέγκνα, 
παγκόσμιος επικεφαλής κρα-
σιού και αλκοολούχων ποτών 
της Sotheby’s. «Αυτό, νομίζω, 
είναι πολύ ελκυστικό: είναι μια 
πνευματική αλλά και ηδονιστι-
κή εμπειρία για τους ανθρώ-
πους».

Τα εκλεκτά κρασιά κατατάσ-
σονται σταθερά ως μία από τις 
καλύτερες αποδόσεις των εναλ-
λακτικών κατηγοριών περιου-
σιακών στοιχείων στο πλαίσιο 
του δείκτη επενδύσεων πολυ-
τελείας της Knight Frank, ο 
οποίος συγκρίνει τις ετήσιες 
αποδόσεις συλλεκτικών αγα-
θών. Τα τελευταία 10 χρόνια, 
οι τιμές των εκλεκτών κρασιών 
έχουν αυξηθεί κατά 149%, ση-
μειώνοντας δηλαδή τη δεύτερη 
υψηλότερη απόδοση ανάμεσα 
σε όλες τις εναλλακτικές επεν-
δύσεις μετά το ουίσκι (322%) 
και πολύ μπροστά από τα αυ-
τοκίνητα, τα νομίσματα και τα 
κοσμήματα. Οι πιο διάσημες 
φιάλες μάλιστα μεταξύ αυτών 
αυξήθηκαν ακόμη περισσότε-
ρο, με τα κρασιά από την πε-
ριοχή της Βουργουνδίας, που 
φημίζεται για τις ποικιλίες στα-
φυλιών «πινό νουάρ» και «σαρ-
ντονέ», να αυξάνονται κατά 
214% την ίδια περίοδο. Ωστό-
σο, όπως συμβαίνει και με την 
ίδια τη διαδικασία της παλαίω-

σης, η επένδυση σε καλό κρα-
σί συνήθως απαιτεί χρόνο και 
γερό στομάχι.

Οι τιμές υποχώρησαν κατά 
11,3% το έτος έως τον Οκτώ-
βριο, έπειτα από το «ράλι» που 
προκάλεσε ο κορωνοϊός, σύμ-
φωνα με τον δείκτη αναφοράς 
Liv-ex Fine Wine 100, ο οποί-
ος παρακολουθεί τα 100 πιο 
εμπορεύσιμα εκλεκτά κρασιά 
στη δευτερογενή αγορά. «∆εν 
είναι ένα βραχυπρόθεσμο παι-
χνίδι. Σίγουρα το κρασί θέλει 
μια πενταετία τουλάχιστον, εί-
ναι μια μεσοπρόθεσμη προο-
πτική», λέει ο Αντονι Μάξουελ, 
εμπορικός διευθυντής της αγο-
ράς κρασιού. Οι επενδυτές που 
επιθυμούν να εισέλθουν στην 

αγορά κρασιού μπορούν να θε-
ωρήσουν την επένδυση ως ένα 
έργο τέχνης, λένε οι ειδικοί, με 
την ποιότητα, τη σπανιότητα 
και την προέλευση του εκλε-
κτού οίνου να αποτελούν βα-
σικούς παράγοντες που πρέπει 
να ληφθούν υπόψη. «Πρέπει 
να βελτιώνεται με την ηλικία 
στη φιάλη, να υπάρχει κάποια 
αναγνωρισιμότητα της μάρκας 
και –ίσως το πιο σημαντικό–  
να έχει αξία μεταπώλησης», 
προσθέτει ο Μάξουελ. Γι’ αυ-
τό η έρευνα είναι το «κλειδί», 
καταλήγει, σημειώνοντας ότι 
η βελτιωμένη πρόσβαση στα 
δεδομένα τα τελευταία χρό-
νια έχει διευκολύνει τους νεο-
εισερχόμενους του κλάδου να 
αξιολογήσουν τα εμπορικά σή-
ματα, την κριτική αναγνώριση, 
τις διαδικασίες παραγωγής και 
τα ποσοστά κατανάλωσης. «Βο-
ήθησε να μετατραπεί αυτό που 
ήταν ίσως λίγο κλειστό κλαμπ, 
σε κάτι πολύ πιο προσιτό για 
πολύ περισσότερους ανθρώ-
πους», καταλήγει.

Ωστόσο, κάτω από τα γε-
γονότα και τους αριθμούς, οι 
επενδυτές θα πρέπει επίσης 
να έχουν πραγματικό ενθουσι-
ασμό για το κρασί, συγκλίνουν 
οι ειδήμονες. «Είναι πάθος, αν 
δεν απολαμβάνετε να πίνετε 

υπέροχα κρασιά τότε γίνεται 
μια μάλλον βαρετή επενδυτι-
κή κατηγορία», επισημαίνει ο 
Πέγκνα. Οι οίκοι δημοπρασι-
ών, εν τω μεταξύ, παρέχουν 
πρόσβαση σε πολύ αξιόλογες 
μάρκες και συλλεκτικές φιά-
λες. Αυτή τη στιγμή στον οίκο 
Sotheby’s βρίσκεται σε εξέλι-
ξη μια ετήσια πώληση 25.000 
φιαλών την οποία επιμελήθη-
κε ο Ταϊβανέζος συλλέκτης έρ-
γων τέχνης και επιχειρηματί-
ας Πιερ Τσεν, με δημοπρασίες 
που θα πραγματοποιηθούν στο 
Χονγκ Κονγκ, στο Παρίσι, στη 
Βουργουνδία, στη Νέα Υόρκη 
και το Λονδίνο μέχρι το τέλος 
του 2024. Η συλλογή, με τίτλο 
«An Epicurean’s Atlas», αναμέ-
νεται να αποφέρει έως και 50 
εκατ. δολάρια στις πέντε πωλή-
σεις. Οι δημοπρασίες εκλεκτών 
κρασιών στον οίκο Sotheby’s 
έχουν σχεδόν τριπλασιάσει την 
αξία τους την τελευταία δεκαε-
τία, ανεβαίνοντας από 58 εκατ. 
δολάρια το 2013 σε 158 εκατ. 
δολάρια το 2022. Κατά την ίδια 
περίοδο, ο αριθμός των πλειο-
δοτών αυξήθηκε κατά σχεδόν 
400% και ο αριθμός των νέων 
πλειοδοτών κατά σχεδόν 500%, 
τα δύο τρίτα των οποίων είναι 
ηλικίας 30 και 40 ετών.

CNBC

Τα εκλεκτά κρασιά κατατάσσονται σταθερά ως μία από τις καλύτερες αποδόσεις των εναλλακτικών κατηγοριών 
περιουσιακών στοιχείων στο πλαίσιο του δείκτη επενδύσεων πολυτελείας της Knight Frank. Oι τιμές τους σημει-
ώνουν τη δεύτερη υψηλότερη απόδοση ανάμεσα σε όλες τις εναλλακτικές επενδύσεις μετά το ουίσκι και πολύ 
μπροστά από τα αυτοκίνητα, τα νομίσματα και τα κοσμήματα. 
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Οι δημοπρασίες 
κρασιών στον οίκο 
Sotheby’s έχουν 
σχεδόν τριπλασιάσει 
την αξία τους
την τελευταία 
δεκαετία, φτάνοντας 
στα 158 εκατ. δολ.
το 2022.

Επενδυτική επιλογή με υψηλές
αποδόσεις τα εκλεκτά κρασιά
Τα τελευταία 10 χρόνια, οι τιμές τους έχουν αυξηθεί κατά 149%

ΑΝΑΛΥΣΗ

«Γιατί είναι όλοι τόσο γκρινιά-
ρηδες;» αναρωτήθηκαν οι συ-
νάδελφοί μου Πίτερ Κόι και 
Μπίνιαμιν Απλμπαουμ τον 
Νοέμβριο, θίγοντας το θέμα 
που έχει απασχολήσει μπερ-
δεμένους οικονομολόγους και 
ανήσυχους ∆ημοκρατικούς. Το 
ΑΕΠ των Ηνωμένων Πολιτει-
ών αυξάνεται, η ανεργία τεί-
νει προς τα ιστορικά χαμηλά 
επίπεδά της, ενώ ολοένα και 
περισσότερο ο πληθωρισμός 
δείχνει να ελέγχεται. Ακόμη 
και οι φωνές που κατακεραύ-
νωναν την άνοδό του δηλώ-
νουν ότι επίκειται μια κάπο-
τε απίθανη οικονομική «ήπια 
προσγείωση». Αν κάθε συμ-
βατικός βασικός δείκτης για 
την υγεία της οικονομίας εί-
ναι ισχυρός, γιατί τόσο πολλοί 
Αμερικανοί είναι τόσο δυσαρε-
στημένοι από την κατάστασή 
της; Ο δείκτης του πληθωρι-
σμού έχει επιβραδυνθεί ση-
μαντικά, αλλά οι τιμές είναι 
σταθερές μόνο σε πολύ υψη-
λότερα επίπεδα από ό,τι ακό-
μη και πριν από τρία χρόνια.

Υπάρχουν επίσης και άλλες 
προσεγγίσεις, όπως ότι ο κομ-
ματισμός θολώνει την κρίση 
μας, ότι τα μέσα ενημέρωσης 
μας διοχετεύουν υπερβολικά 
άσχημες ειδήσεις και ότι η πιο 
πεσιμιστική άποψη πάντα δε-
σπόζει στο TikTok.  Ωστόσο, 
παραβλέπουμε έναν εντελώς 
οφθαλμοφανή παράγοντα, την 
πανδημία. Οχι μόνο σκότω-
σε πάνω από ένα εκατομμύ-
ριο Αμερικανούς, αλλά επίσης 
ανατάραξε ριζικά μεγάλο μέ-
ρος της καθημερινότητας, της 
οικονομικής δραστηριότητας 
και της εμπιστοσύνης του κοι-
νού για αρκετά χρόνια, σημα-
δεύοντας πολλούς ανθρώπους 
και τις αντιλήψεις τους για τη 
χώρα, τις ικανότητές της και 
το μέλλον της.

Οταν οι Αμερικανοί και οι 
Αμερικανίδες ερωτώνται εάν 
η χώρα βρίσκεται στον σωστό 
δρόμο ή εάν οι ίδιοι είναι αι-
σιόδοξοι ή απαισιόδοξοι, δεν 
αντιμετωπίζουν το ερώτημα 
σαν ένα ασήμαντο κουίζ σχε-
τικά με το ΑΕΠ ή ακόμη και 
το μέγεθος των δικών τους μι-
σθών ή των χαρτοφυλακίων 
μετοχών. Απάντησαν σε αυτή 
την ερώτηση σύμφωνα με ένα 
πρότυπο που διαμορφώθηκε 
δεκαετίες πίσω. Και το μοτίβο 
αυτό άλλαξε όχι όταν ο πλη-
θωρισμός κορυφώθηκε στα 
τέλη της άνοιξης του 2022, 
αλλά το 2020, όταν κατέστη 

εμφανής η κλίμακα και η διάρ-
κεια της πανδημίας. Τότε άνοι-
ξε ένα σοβαρό χάσμα μεταξύ 
των οικονομικών συνθηκών 
και της αντίληψης του κοινού. 
Ισως η πιο ζωντανή απεικόνι-
ση αυτής της διαφοροποίησης 
έγινε από το περιοδικό The 
Economist, το οποίο εκπαίδευ-
σε ένα μοντέλο υπολογιστή 
ώστε να χρησιμοποιεί θεμελι-
ώδεις δείκτες για να εκτιμήσει 
το αίσθημα των καταναλωτών. 
Χρησιμοποιώντας τους, το μο-
ντέλο προέβλεπε με μεγάλη 
ακρίβεια το κοινό αίσθημα, 
δείχνοντας έναν στενότατο 
συσχετισμό μεταξύ των θεμε-
λιωδών οικονομικών μεγεθών 
και των αντιλήψεων του κοι-
νού πίσω έως το 1980.

Στη συνέχεια, στις αρχές 
του 2020, ο συσχετισμός δι-
αλύθηκε. Στην αρχή τα θεμε-
λιώδη μεγέθη μειώθηκαν, ενώ 
οι Αμερικανοί διατήρησαν μια 
πιο αισιόδοξη προσέγγιση, αλ-
λά για λίγο. Την άνοιξη του 
2021 το χάσμα ήταν περίπου 
20 μονάδες, ενώ μέχρι τον Ιού-
νιο του 2022, όταν ο πληθω-
ρισμός κορυφώθηκε αμέσως 
μετά τη διακοπή του κύματος 
της μετάλλαξης «Ομικρον», το 
χάσμα ανερχόταν στις περί-
που 35 μονάδες.

Αυτή τη φορά, πάντως, η 
ανάκαμψη αποδείχθηκε εξαι-
ρετικά γρήγορη. Ομως, ενώ ο 
πρόεδρος Τζο Μπάιντεν βαθ-
μολογείται αυστηρά, με χαμη-
λότερα ποσοστά αποδοχής σε 
αυτό το σημείο της πρώτης 
θητείας του από οποιονδή-
ποτε πρόεδρο μετά τον Τζίμι 
Κάρτερ, μόνο ένας ηγέτης χώ-
ρας της Ομάδας των Επτά εί-
ναι πιο δημοφιλής από αυτόν. 
Στη Βρετανία, η δημοφιλία του 
πρωθυπουργού Ρίσι Σούνακ 
έφθασε στις -45 μονάδες τον 
Σεπτέμβριο, έναντι των -33 
μονάδων στον Καναδά για την 
κυβέρνηση Τζάστιν Τριντό.

Αυτό που είναι ασυνήθιστο 
δεν είναι η ζοφερή αίσθηση 
στην Αμερική, όπως δείχνει η 
ανάλυση των Financial Times, 
αλλά ότι η οικονομική πραγ-
ματικότητα στη χώρα είναι 
δυναμική σε σύγκριση με τις 
ομόλογές της. 

Η καταναλωτική εμπιστο-
σύνη στις Ηνωμένες Πολιτεί-
ες είναι περίπου η ίδια με τη 
Γαλλία, τη Γερμανία ή τη Βρε-
τανία, καθεμία από τις οποίες 
είχε χειρότερες οικονομικές 
επιδόσεις μετά την πανδημία 
από τη δική μας χώρα.

Πού οφείλεται η απαισιοδοξία
για την αμερικανική οικονομία

Του ΝΤΕΪΒΙΝΤ ΓΟΥΑΛΑΣ-ΓΟΥΕΛΣ / THE NEW YORK TIMES

Στις αρχές του 2020, στα πρώ-
τα στάδια της πανδημίας, οι 
μάσκες προστασίας ήταν τό-
σο περιζήτητες ώστε πωλού-
νταν μέχρι και στη μαύρη αγο-
ρά, καθώς οι εταιρείες που τις 
έφτιαχναν δεν προλάβαιναν να 
καλύψουν τη ζήτηση. 

Σχεδόν τέσσερα χρόνια με-
τά, το κλείσιμο δύο εταιρειών 
μασκών υψηλής προστασίας 
N95 σηματοδοτεί το τέλος μιας 
εποχής.

Η Project N95, μια αμερικα-
νική μη κερδοσκοπική εταιρεία 
που βοηθούσε τους ανθρώπους 
να αγοράσουν προστατευτικό 
εξοπλισμό κατά τη διάρκεια 
της πανδημίας του κορωνοϊ-
ού, ανακοίνωσε ότι θα σταμα-
τήσει να πουλάει μάσκες στις 
18 ∆εκεμβρίου και θα διακόψει 
τη λειτουργία της. 

Τα έσοδα από τις πωλήσεις 
μασκών και τις δωρεές δεν εί-
ναι πια αρκετά για να καλύ-
ψουν το κόστος λειτουργίας 
της. «Με τον καιρό είδαμε μει-
ωμένη ζήτηση για μάσκες», 
είπε στους New York Times η 
επικεφαλής της εταιρείας Ανι 

Μίλερ. «Φαίνεται ότι ο κόσμος 
προτιμάει να αρρωστήσει παρά 
να πάρει μέτρα προστασίας».

Λουκέτο σχεδιάζει να βάλει 
και η Mask-C έως το τέλος του 
έτους. Τα μοδάτα προϊόντα της 
εταιρείας ήταν κάποτε περιζή-
τητα, καθώς τα φορούσαν δι-
ασημότητες όπως η Ριάνα, η 
Μπέλα Χαντίτ και η Τζένιφερ 
Λόπεζ. «∆υστυχώς, λόγω συν-

θηκών πέραν του ελέγχου μας, 
πήραμε τη δύσκολη απόφαση 
να κλείσουμε τις πόρτες μας», 
ανακοίνωσε η εταιρεία.

Τόσο η Project N95 όσο και 
η Mask-C πουλούσαν τις μά-
σκες N95 και KN95, οι οποίες 
φιλτράρουν το 95% των πιο 
επικίνδυνων σωματιδίων. Οι 
κοινές χειρουργικές μάσκες 
συγκρατούν περίπου το 70% 

των σωματιδίων και είναι λι-
γότερο αποτελεσματικές. Ετσι, 
η ζήτηση για μάσκες N95 ήταν 
σε κάποια στιγμή τόσο μεγάλη, 

ώστε προϊόντα-μαϊμού πλημ-
μύρισαν την αγορά. Στα μέσα 
Μαρτίου του 2020, η ξαφνική 
ζήτηση για μάσκες προκάλε-

σε σοβαρές ελλείψεις. Για τους 
απλούς πολίτες, το να βρουν 
καλές μάσκες ήταν ακόμη 
πιο δύσκολο, καθώς η Κίνα (η 

οποία ήλεγχε το 90% της αμερι-
κανικής αγοράς) επέβαλε απα-
γόρευση εξαγωγών.

Η εκρηκτική αύξηση της 
ζήτησης δημιούργησε μαύ-
ρη αγορά, ενώ ώθησε εκατο-
ντάδες επιχειρήσεις να μπουν 
στην αγορά, θέλοντας να βοη-
θήσουν, αλλά και να βγάλουν 
κέρδος. Η πρώτη μεγάλη δυ-
σκολία γι’ αυτές τις επιχειρή-
σεις ήρθε το 2021, όταν πιο 
φθηνές  μάσκες από την Κίνα 
άρχισαν να κατακλύζουν τις 
αγορές της ∆ύσης.

Αλλά το 2022, το πρόβλη-
μα των κατασκευαστών ήταν 
άλλο: η ζήτηση μειωνόταν. Η 
χαλάρωση των κανόνων οδή-
γησε πολλούς να σταματήσουν 
τη χρήση μάσκας.

Σήμερα, παρά τη μείωση της 
χρήσης τους και το κλείσιμο 
των εταιρειών που τις παρά-
γουν, οι γιατροί εξακολουθούν 
να δηλώνουν ότι οι μάσκες εί-
ναι χρήσιμες σε εσωτερικούς 
χώρους όπου επικρατεί συνω-
στισμός, ειδικά για τους ηλικι-
ωμένους και τα άτομα με επι-
βαρυμένη υγεία.

Κλείνουν οι εταιρείες που φτιάχνουν μάσκες N95

Αιτία, η μείωση 
της ζήτησης 4 χρόνια 
μετά την εμφάνιση 
της πανδημίας.

Λουκέτο σχεδιάζει να βάλει η Mask-C έως το τέλος του έτους. Τα μοδάτα προϊόντα της εταιρείας ήταν κάποτε περι-
ζήτητα, μιας και τα φορούσαν διασημότητες όπως η Ριάνα, η Μπέλα Χαντίτ και η Τζένιφερ Λόπεζ.
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Οι Κτηματικές Επιδόσεις του Νοεμβρίου

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Αποκλίσεις που κυμαίνονται μεταξύ
15% και 25% κατά μέσον όρο κα-
ταγράφονται στην αγορά κατοικίας,
ανάμεσα στις ζητούμενες τιμές πώ-
λησης και στις τιμές στις οποίες
γίνονται τελικά οι αγοραπωλησίες,
αναφέρουν φορείς της αγοράς ακι-
νήτων. Οπως εξηγούν, η σημαντική
αυτή απόσταση προκύπτει κυρίως
λόγω των υπερβολικών προσδοκιών
που έχουν πολλοί πωλητές, ιδίως
μάλιστα στις περιπτώσεις παλαι-
ότερης ηλικίας διαμερισμάτων, που
απαιτούν και τις αντίστοιχες ερ-
γασίες προκειμένου να εκσυγχρο-
νιστούν.

«Πράγματι εντοπίζουμε ότι κατά
μέσον όρο υπάρχει μια απόκλιση
της τάξεως του 15%-20%, μεταξύ
της τιμής που θα δει κανείς στην
αγγελία και εκείνης στην οποία θα
ολοκληρωθεί εντέλει η πράξη», το-
νίζει στην «Κ» ο κ. Λευτέρης Πο-
ταμιάνος, πρόεδρος του Συλλόγου
Μεσιτών Αθηνών - Αττικής. Αυτό
αφορά κατά κύριο λόγο τα πιο παλιά

ακίνητα, αφού οι τιμές των νέων
κατασκευών που ολοκληρώνονται
αυτήν την περίοδο είναι σαφώς
πιο δύσκολο να μειωθούν, καθώς
είναι πιο ανελαστικές λόγω του κό-
στους κατασκευής και του εργο-
λαβικού κέρδους.

Μεγάλες προσδοκίες
«Το πρόβλημα προκύπτει όταν

οι ζητούμενες τιμές παλιών διαμε-
ρισμάτων, π.χ. 30-40 ετών, είναι
πολύ κοντά στις τιμές ενός νεόδ-
μητου ακινήτου στην ίδια περιοχή»,
σημειώνει ο κ. Πάνος Χαραλαμπό-
πουλος,  επικεφαλής της εταιρείας

εκτιμήσεων ακινήτων Solum και
μέλος του Advisory Board RICS Ελ-
λάδος. Σύμφωνα με τον ίδιο, σε αυ-
τές τις περιπτώσεις, που αποτελούν
γενικευμένο κανόνα στη σημερινή
αγορά, για να ολοκληρωθεί μια αγο-
ραπωλησία θα πρέπει να γίνουν
σημαντικές υποχωρήσεις από την
πλευρά του ιδιοκτήτη.

Πρόσφατα, ένα διαμέρισμα με-
γάλης ηλικίας στο Κολωνάκι πω-
λήθηκε αντί ποσού 900.000 ευρώ,
τη στιγμή που η αρχική ζητούμενη
τιμή άγγιζε το 1,2 εκατ. ευρώ, ήταν
δηλαδή 25% υψηλότερη. Μάλιστα,
το διαμέρισμα αυτό έχρηζε και ση-

μαντικής ανακαίνισης. Προκειμένου
λοιπόν να πωληθεί, έπρεπε να μει-
ωθεί σημαντικά η τιμή, καθώς ο
πωλητής είχε ουσιαστικά ενσωμα-
τώσει και το κόστος της ανακαίνι-
σης στη ζητούμενη τιμή, παρότι
δεν είχαν γίνει οι σχετικές εργα-
σίες.

Αντίστοιχα, στις περιπτώσεις
πολλών αγγελιών πώλησης διαμε-
ρισμάτων στα βόρεια, ή στα νότια
προάστια παρατηρούνται υπερβο-
λές, καθώς ζητούνται χρήματα που
δεν αντιστοιχούν στην πραγματική
αξία των ακινήτων αυτών. Για πα-
ράδειγμα, ένα διαμέρισμα 105 τ.μ.,

ηλικίας 35 ετών και πρώτου ορόφου
στο Μαρούσι ζητείται αντί ποσού
350.000 ευρώ και διαφημίζεται ως
ανακαινισμένο, παρότι, όπως φαί-
νεται από τις σχετικές φωτογραφίες,
η μόνη εργασία που έχει γίνει είναι
ένα βάψιμο. Στην πραγματικότητα,
ένα τέτοιο ακίνητο θα βρει αγορα-
στές μόνο αν η τελική τιμή πώλησης
μειωθεί σε περίπου 300.000-310.000
ευρώ κι αυτό εφόσον δεν απαιτη-
θούν σοβαρές εργασίες ανακαίνι-
σης.

Ενεργειακή αναβάθμιση
Αξίζει να σημειωθεί ότι τα πε-

ρισσότερα από τα ακίνητα ηλικίας
άνω των 20 ετών που διατίθενται
σήμερα προς πώληση θα κατα-
στούν μη εμπορεύσιμα σε μερικά
χρόνια από σήμερα, εφόσον υιο-
θετηθεί, χωρίς διαφοροποιήσεις,
η πρόσφατη κοινοτική οδηγία που
ψηφίστηκε. 

Αυτή ορίζει ότι όσες κατοικίες
βρίσκονται σήμερα στις δύο χα-
μηλότερες κατηγορίες του ενερ-
γειακού πιστοποιητικού (κατά βά-
σιν ακίνητα χωρίς μόνωση ή/και
φυσικό αέριο) δεν θα μπορούν να
μισθώνονται ή να πωλούνται από
το 2030, αν δεν αναβαθμιστούν

ενεργειακά κατά τουλάχιστον δύο
κατηγορίες. Αυτό συνεπάγεται
πρόσθετες δαπάνες για τους ση-
μερινούς ενδιαφερόμενους αγο-
ραστές σε περίπτωση που επιθυ-
μούν να αξιοποιήσουν επενδυτικά
το ακίνητό τους σε μερικά χρόνια
από σήμερα.

Πηγές από τη μεσιτική αγορά
κάνουν επίσης λόγο για περιπτώ-
σεις ιδιοκτητών, οι οποίοι μόλις
αντιληφθούν ότι προκύπτει αγο-
ραστικό ενδιαφέρον για το ακίνητό
τους (π.χ. μέσω τηλεφώνων από
ενδιαφερόμενους αγοραστές, που
επιθυμούν να το δουν από κοντά)
σπεύδουν να αυξήσουν άμεσα τη
ζητούμενη τιμή πώλησης, θεω-
ρώντας προφανώς ότι το αποτι-
μούν χαμηλότερα από την πραγ-
ματική του αξία. Στην πραγματι-
κότητα, το υπερτιμούν σε σχέση
με την εμπορική του αξία, με απο-
τέλεσμα να εκμηδενίζουν τη ζή-
τηση, καθώς οι υποψήφιοι αγορα-
στές αποθαρρύνονται και στρέ-
φονται σε άλλες επιλογές ή, ακόμα
χειρότερα, εγκαταλείπουν πλήρως
την αναζήτηση αγοράς κατοικίας,
ακριβώς λόγω των πολύ υψηλών
ζητούμενων τιμών. Το αποτέλεσμα
είναι πολλά ακίνητα να μένουν
απούλητα ακόμα και επί χρόνια,
λόγω της μη ρεαλιστικής αποτί-
μησής τους.

Οπως εξηγεί η κ. Αννα Μωκά-
κου, επικεφαλής του μεσιτικού
γραφείου New Life Real Estate,
«ένας πολύ βασικός παράγοντας
που συντελεί στη διατήρηση των
τιμών πώλησης σε υψηλό επίπεδο
είναι η τάση πολλών ιδιοκτητών
να προχωρούν μόνοι τους σε εκτί-
μηση του ακινήτου τους, πλοη-
γούμενοι στο Διαδίκτυο. Το απο-
τέλεσμα είναι, συχνά, να κοστο-
λογούν το ακίνητό τους ανάλογα
με τις οικονομικές τους ανάγκες
και προσδοκίες σε σχέση με αυτήν
την πώληση. Ετσι, δυστυχώς, πολ-
λές από τις ζητούμενες τιμές πώ-
λησης δεν έχουν προκύψει από
κάποια πιστοποιημένη εκτίμηση,
αλλά από τις προαναφερθείσες
λανθασμένες πρακτικές».

Περιθώρια για παζάρι σε παλιές κατοικίες
Εως και 25% χαμηλότερη τιμή σε σχέση με τις αρχικές απαιτήσεις του ιδιοκτήτη μπορεί να εξασφαλίσει ο αγοραστής 

<<<<<<<

Πολλά ακίνητα παραμέ-
νουν επί χρόνια απού-
λητα εξαιτίας των υπερ-
βολικών απαιτήσεων
των ιδιοκτητών τους. Το πρόβλημα προκύπτει όταν οι ζητούμενες τιμές παλιών διαμερισμάτων, π.χ. 30-40 ετών, είναι πολύ κοντά στις τιμές ενός νεόδμητου ακινήτου στην ίδια

περιοχή, τονίζουν στην «Κ» μεσίτες.

Έκλεισε και ο προτελευταίος μήνας
της φετινής χρονιάς. Η γενική ει-
κόνα είναι πως υπάρχει μια τάση
σταθεροποίησης παρόλο που επι-
μέρους φαίνεται κάποιες αγορές
να ανεβάζουν ρυθμούς ενώ άλλες
να κατεβάζουν ή να σταθεροποι-
ούνται. Η γενική εικόνα καθορί-
ζεται περισσότερο από τις Λεμεσό
και Λευκωσία οι οποίες από κοινού
συναποτελούν σχεδόν τη μισή
αγορά. Και η μεν Λεμεσός κατε-
βάζει ελαφρώς ρυθμούς, ενώ η
Λευκωσία συνολικά σταθεροποι-
είται. Μέχρι τώρα συνολικά επεν-
δύθηκαν περί τα €3,8 δισ. σε ακί-
νητη περιουσία ενώ πέρσι είχαν
επενδυθεί περί τα €3,6 δισ. την
ίδια περίοδο. Οι ενδείξεις είναι
πως η φετινή χρονιά θα κλείσει
κοντά στα ίδια επίπεδα με πέρσι.
Ο δε αριθμός των ακινήτων που
αλλάζουν χέρια βρίσκεται κοντά
στις 18.500 ετησίως για ένα σερί
τριών ετών.

Πάμε λοιπόν να δούμε τι μας
επιφύλαξε ο προτελευταίος μήνας
του τρέχοντος έτους. Τον Νοέμβριο
του 2023 σημειώθηκαν συνολικά
1.768 πωλήσεις (μεταβιβάσεις) ακι-
νήτων. Συγκρινόμενες με τον
Οκτώβριο του 2023 είναι κατά 30
πωλήσεις αυξημένες (1,7%) , ενώ
συγκρινόμενες με τον Νοέμβριο
του 2022 είναι αυξημένες κατά
19,1%, αφού πέρσι τον ίδιο μήνα
καταγράφηκαν 1.484 πωλήσεις.

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις
συναλλαγών που έγιναν), η Παγ-
κύπρια εικόνα για τον Νοέμβριο

είναι ανεβασμένη κατά 7% σε σχέ-
ση με τον Νοέμβριο πέρσι, αφού
κατατέθηκαν συνολικά 1.386 πω-
λητήρια έγγραφα, σε αντίθεση με
1.293 τον Νοέμβριο πέρσι. Η συ-
νολική εικόνα των έντεκα μηνών
του 2023 είναι ανεβασμένη κατά
18% σε σχέση με την αντίστοιχη
περσινή περίοδο σε ό,τι αφορά
στα πωλητήρια έγγραφα.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Νοέμβριο φέτος κυμάνθηκε
πέριξ των €360,9 εκ. –ποσό που
τοποθετεί τον Νοέμβριο στην Πέμ-
πτη μέχρι τώρα θέση της χρονιάς.
Αν τον συγκρίνουμε όμως με τον
Νοέμβριο του 2022 τότε ο φετινός
μήνας υπολείπεται του αντίστοιχου
περσινού κατά €22 εκ., αφού τον
αντίστοιχο περσινό μήνα αντάλ-
λαξαν χέρια ακίνητα αξίας πέριξ
των €382,9 εκ. 

Πώς διανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών;

Η Λευκωσία κατέγραψε 456 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-

λαγών πέριξ των €73,2 εκ. Είχε με-
ρίδιο στη συνολική αγορά του Νο-
εμβρίου 25,8% επί του αριθμού πω-
λήσεων και μερίδιο 20,3% επί της
αξίας συναλλαγών. Καταγράφεται
σαν μια μέτρια επίδοση εντός του
2023 για τη Λευκωσία. Τον Νοέμ-
βριο πέρσι είχε καταγράψει 439
συναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €77,2 εκ. Επιπλέον η Λευκωσία
κατέγραψε και 279 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 15% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Νοέμβριο
του 2022. Οι επιδόσεις της Λευκω-
σίας κατά τον Νοέμβριο εδραιώνουν
μια ανάκαμψη της τοπικής αγοράς
που είναι εμφανής τους τελευταίους

μήνες. Αναμένουμε να δούμε πώς
θα κλείσει η αγορά φέτος.

Η Λεμεσός κατέγραψε 492 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €131 εκ. Είχε με-
ρίδιο στη συνολική αγορά του Νο-
εμβρίου 27,8% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 36,3% επί
της αξίας συναλλαγών. Τον Νοέμ-
βριο πέρσι είχε καταγράψει 415
συναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €101,36 εκ. Επιπλέον, η Λε-
μεσός κατέγραψε και 429 πωλη-
τήρια έγγραφα που είναι κατά 8%
μειωμένα σε σχέση με τον Νοέμ-
βριο του 2022. Παρόλο που η αγορά
της Λεμεσού διατηρείται σε ψηλά

επίπεδα, συντηρεί τα σημεία κό-
πωσης που παρατηρούνται εδώ
και κάποιο διάστημα.

Η Λάρνακα κατέγραψε 387 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €58,8 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Νοεμβρίου 21,9% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 16,3% επί
της αξίας συναλλαγών. Τον Νοέμ-
βριο πέρσι είχε καταγράψει 269
συναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €40,2 εκ. Επιπλέον η Λάρνακα
κατέγραψε και 308 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 57% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Νοέμβριο
του 2022. Η Λάρνακα βαίνει ολο-

ταχώς να κηρυχθεί πρωταθλήτρια
σχετικών επιδόσεων του έτους.

Η Πάφος κατέγραψε 335 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €77,9 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Νοεμβρίου 18,9% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 21,6% επί
της αξίας συναλλαγών. Τον Νοέμ-
βριο πέρσι είχε καταγράψει 271
συναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €89,5 εκ. Επιπλέον η Πάφος
κατέγραψε και 297 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 6% μειωμένα
σε σχέση με τον Νοέμβριο του
2022. Η Πάφος αποτελεί μια στα-
θερή επενδυτική αγορά ανάμεσα
στους ξένους αγοραστές.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 98
πωλήσεις με συνολικό όγκο συ-
ναλλαγών πέριξ των €20,1 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Νοεμβρίου 5,5% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 5,6% επί
της αξίας συναλλαγών. Τον Νοέμ-
βριο πέρσι είχε καταγράψει 90 συ-
ναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €74,94 εκ. Επιπλέον η Αμμό-
χωστος κατέγραψε και 73 πωλη-
τήρια έγγραφα, που είναι ακριβώς
τα ίδια με πέρσι. Η Αμμόχωστος
αν και η μικρότερη σε δύναμη αγο-
ράς, έχει πλέον ανεβάσει ρυθμούς
στην έλκυση επενδυτών που επι-
ζητούν πιο ακριβό real estate, απο-
δεικνύοντας πως άμα έχεις το προ-
ϊόν, δημιουργείς και την αγορά. 

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Η συνολική εικόνα των έντεκα μηνών του 2023 είναι ανεβασμένη κατά 18% σε σχέση με την αντίστοιχη περσινή πε-
ρίοδο σε ό,τι αφορά στα πωλητήρια έγγραφα.

<<<<<<

Μέχρι τώρα συνολικά
επενδύθηκαν περί 
τα €3,8 δισ. σε ακίνητη
περιουσία ενώ πέρσι 
είχαν επενδυθεί περί τ
α €3,6 δισ. την ίδια 
περίοδο. 



Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Για μένα, μια σύγχρονη θεώρη-
ση του θεάτρου σημαίνει αναζή-
τηση ερωτημάτων σε παλιά και 
νέα θεατρικά κείμενα και υλικό 
που έχουν σχέση με την κοινω-
νία μας σήμερα» λέει στην «Κ» 
ο σκηνοθέτης Τόμας Οστερμά-
ιερ, καλλιτεχνικός διευθυντής 
της Σάουμπινε. Ο Γερμανός δημι-
ουργός έρχεται στην Κύπρο στο 
πλαίσιο του ∆ιεθνούς Φεστιβάλ 
Λευκωσίας, όπου θα παρουσιά-
σει την παραγωγή της Σάουμπινε 
Βερολίνου «Άμλετ» του Σαίξπηρ, 
την οποία σκηνοθετεί σε μετά-
φραση Marius von Mayenburg. 
Ο κ. Οστερμάιερ λέει για τον κε-
ντρικό ήρωα Άμλετ: «Όταν μελέ-
τησα το κείμενο πιο εντατικά, ο 
Πρίγκιπας δεν φαινόταν πλέον 
τόσο ευγενής. Έχει επίσης τα χα-
ρακτηριστικά ενός κακομαθημέ-
νου αγοριού που είναι εκκεντρικό 
και ναρκισσιστής και δεν δίνει 
δεκάρα για τα συμφέροντα της 
δικαιοσύνης και του κράτους». 
Λέει επίσης πως 

–Ποια είναι η αντίληψή σας για 

τον Άμλετ ως προσωπικότητα;

–Στην παράδοση του θεάτρου, 
ειδικά στη Γερμανία, ο Άμλετ συ-
χνά περιγράφεται ως ο χαρακτή-
ρας του κατηφούς ευγενούς νεα-
ρού, χαμένου στις σκέψεις του, 
που είναι τόσο γεμάτος αμφιβολί-
ες και δισταγμούς που δεν μπορεί 
να πάρει την απόφαση να ενεργή-
σει και δεν παίρνει εκδίκηση για 
τον δολοφονημένο του πατέρα. 
Όταν μελέτησα το κείμενο πιο 
εντατικά, ο Πρίγκιπας δεν φαι-
νόταν πλέον τόσο ευγενής. Έχει 
επίσης τα χαρακτηριστικά ενός 
κακομαθημένου αγοριού που εί-
ναι εκκεντρικό και ναρκισσιστής 
και δεν δίνει δεκάρα για τα συμ-
φέροντα της δικαιοσύνης και του 
κράτους. Όταν μπαίνει σε μπε-
λάδες, προσποιείται τον παρά-
φρονα. Τελικά, όμως, δεν είναι 
πλέον ξεκάθαρο αν η προσποι-
ητή τρέλα του έχει γίνει τελικά 
«πραγματική». Ειδικά όταν έχεις 
στο μυαλό σου έναν ηθοποιό σαν 
τον Lars Eidinger, αυτή η άποψη 
του χαρακτήρα είναι επίσης πο-
λύ ελκυστική.

–Στη σκηνοθεσία του «Άμλετ», 

πώς αντιμετωπίζετε αυτό το πα-

ρακμιακό βασιλικό περιβάλλον;

–Με τη βασιλική αυλή, ο Σαίξ-
πηρ απεικονίζει μια πολιτική κά-
στα στην οποία η προσποίηση, ο 
δόλος και η ίντριγκα παίζουν ση-
μαντικό ρόλο. Ο Άμλετ όχι μόνο 
μπαίνει στον ρόλο του τρελού, 
για να προστατευτεί και να κα-
ταλάβει λίγο καλύτερα τι συμβαί-
νει γύρω του, αλλά όλοι οι άλλοι 
αναλαμβάνουν και διαφορετικούς 
(κοινωνικούς) ρόλους. Στον Άμ-
λετ, ο Σαίξπηρ κάνει την ίδια την 
υποκριτική θέμα, θα λέγαμε. Στη 
δική μας εκδοχή του έργου και οι 

άλλοι πέντε ηθοποιοί, εκτός από 
τον Άμλετ, μπαίνουν σε άλλους 
χαρακτήρες επίσης.

–Τι θα μπορούσε να σημαίνει 

σύγχρονη θεατρική αντίληψη, 

υπάρχουν όρια που δεν μπορεί 

να ξεπεράσει κάποιος;

–Για μένα, μια σύγχρονη θεώ-
ρηση του θεάτρου σημαίνει ανα-
ζήτηση ερωτημάτων σε παλιά 
και νέα θεατρικά κείμενα και υλι-
κό που έχουν σχέση με την κοι-
νωνία μας σήμερα. ∆εν με ενδι-
αφέρει ένα κλασικό έργο, γιατί 
απλώς είναι κλασικό, αλλά όταν 
αποκαλύπτει πρότυπα και μηχα-
νισμούς απόκτησης και διατήρη-
σης πολιτικής ή κοινωνικής εξου-
σίας. Στην περίπτωση του Άμλετ 
ήταν και ο έντονα επιτελεστικός 
χαρακτήρας της πολιτικής δρά-
σης. Θα όριζα τα όρια της δικής 
μου θεατρικής δουλειάς όπου το 
θέατρο παραιτείται από την ιδέα 
της αφήγησης ιστοριών, μέσα 
από το παιχνίδι των ηθοποιών 
που εξερευνούν δραματικές κα-
ταστάσεις σε ένα πλαίσιο ψυχο-
λογικής κατανόησης.

–Ποιες είναι οι προκλήσεις για 

έναν σκηνοθέτη που κάνει θέ-

ατρο το 2023;

–Ζούμε σε ένα πολύ περίπλο-
κο, παγκοσμιοποιημένο παρόν. 
Αυτή η έλλειψη σαφήνειας μπο-
ρεί εύκολα να δελεάσει τους αν-
θρώπους να βρουν εύκολες, ξε-
κάθαρες απαντήσεις σε δύσκολα 
ζητήματα. Νομίζω ότι η πρόκλη-
ση και για τους ανθρώπους του 
θεάτρου είναι να μην κάνουν τα 
πράγματα πολύ εύκολα για τον 
εαυτό τους. ∆εν έχουμε την τε-
χνογνωσία να εξηγήσουμε τον 
κόσμο στους ανθρώπους. Αρκετά 
συχνά, μπορούμε μόνο να μοιρα-

στούμε την αμηχανία μας και να 
θέσουμε ερωτήματα.

–Μετά από τόσα χρόνια στο θε-

ατρικό περιβάλλον, βρήκατε το 

νόημα της τέχνης του θεάτρου;

–Αυτό είναι ένα πραγματικά 
μεγάλο ερώτημα! Εδώ δεν απέ-
χουμε πια πολύ από το ζήτημα 
του νοήματος της ζωής. Αλλά σο-
βαρά: η ευκαιρία που βλέπω στο 
θέατρο είναι να αμφισβητήσω 
γνώριμες βεβαιότητες σε μια κοι-
νοτική εμπειρία, να αλλάξω οπτι-
κές γωνίες με παιχνιδιάρικο τρό-
πο, ίσως μόνο για ένα βράδυ. Το 
θέατρο έχει επίσης την ευκαιρία 

να αφηγηθεί ιστορίες περιθωριο-
ποιημένων ανθρώπων των οποί-
ων οι ιστορίες κατά τα άλλα δεν 
ακούγονται αρκετά.

–Υπάρχει κάποια συνταγή για 

να κάνεις κάποιος σύγχρονο 

θέατρο και να σκηνοθετήσει 

κλασικά έργα όπως ο «Άμλετ» 

ή ο «Οιδίποδας»; Είμαστε ικα-

νοί ως κοινωνίες να κατανοή-

σουμε τον κόσμο τους;

–∆εν θεωρώ ότι προσωπικά 
μπορώ να δώσω καμία συνταγή. 
Μπορώ να μιλήσω μόνο για τον 
εαυτό μου. Όταν ασχολούμαι με 
ένα κανονικό κείμενο για το θέ-
ατρο, θεωρώ ότι είναι καθήκον 
μου να κάνω τους χαρακτήρες 

και τις καταστάσεις που ζωγρα-
φίζει εκεί ο θεατρικός συγγραφέ-
ας κατανοητούς και αντιληπτούς 
για ένα σύγχρονο κοινό. Οι νέες, 
σύγχρονες μεταφράσεις παίζουν 
ρόλο εδώ, όπως και οι διασκευές 
και μια ξεκάθαρη δραματουργική 
προσέγγιση.

Το θέατρο του Οστερμάιερ
–Πώς αντικατοπτρίζουν οι πο-

λιτικές σας πεποιθήσεις τη δου-

λειά σας ως σκηνοθέτη;

–Νομίζω ότι αν δείτε τις πα-
ραγωγές μου, γίνεται σαφές ότι 
η επιλογή υλικού και θεμάτων 
έχει πάντα (και) κοινωνική και 
πολιτική διάσταση. Με ενδιαφέ-
ρουν ζητήματα κοινωνικής και 
πολιτικής κατανομής της εξουσί-
ας. Για παράδειγμα, όταν άρχισα 
να μελετώ τον Ερρίκο Ίψεν ως 
θεατρικό συγγραφέα, συνειδη-
τοποίησα ότι τα έργα του αφο-
ρούν σχεδόν πάντα τα χρήματα, 
δηλαδή τη διανομή της κοινω-
νικής εξουσίας. Αυτή ήταν μια 
προοπτική που μου έκανε ενδι-
αφέρον να θέλω ασχοληθώ με 
αυτό το υλικό.

–Πόσο εύκολο είναι να καταπο-

λεμηθούν οι ιεραρχίες σε οποιο-

δήποτε κοινωνικό πλαίσιο μέ-

σω της τέχνης;

–Για να είμαι ειλικρινής, δεν 
πιστεύω ότι μπορείς να αλλάξεις 
ή να επηρεάσεις σημαντικά την 
κατανομή της εξουσίας με την τέ-
χνη ή το θέατρο. Στην καλύτερη 
περίπτωση, το θέατρο μπορεί να 
υποστηρίξει με θετικό τρόπο τέ-
τοιες διαδικασίες. Αλλά η πραγ-
ματική δυναμική της πολιτικής 
αλλαγής προέρχεται από τον ακτι-
βισμό, από την πολιτική δέσμευ-
ση και ίσως επίσης από εκδηλώ-
σεις στον δρόμο. ∆εν πρέπει να 
υπερεκτιμούμε τους μηχανισμούς 
επιρροής του θεάτρου.

–Τι είναι «Το Θέατρο του Τόμας 

Οστερμάιερ»;

–Πρόκειται για ένα βιβλίο στο 
οποίο, μαζί με τον θεατρολόγο 
Peter M. Boehnisch, προσπά-
θησα να καταστήσω σαφείς τις 
μεθοδολογικές βάσεις του θεα-
τρικού μου έργου. Κυκλοφόρη-
σε το 2016. Βλέπω τη δουλειά 
ενός σκηνοθέτη περισσότερο ως 
χειροτεχνία, μια δουλειά στην 
οποία μπορείς να αντλήσεις μια 
ολόκληρη εργαλειοθήκη τεχνι-
κών και μεθόδων σε διάλογο με 
τους ηθοποιούς. Κατά την άπο-
ψή μου, η σκηνοθεσία αφορά λι-
γότερο την υλοποίηση έξυπνων 
ιδεών. Στόχος μου είναι πάντα 
να βολιδοσκοπώ τις δραματικές 
καταστάσεις που σχεδίασε ο θε-
ατρικός συγγραφέας, να ανα-
γνωρίζω τις κρυμμένες ιστορί-
ες, τις ορμές, τα συγκεκριμένα 
ενδιαφέροντα των μεμονωμέ-
νων χαρακτήρων. Στη δουλειά 
μου, προσπαθώ επίσης να δώ-
σω στους ηθοποιούς την ελευ-
θερία να βασίζονται σε συγκρί-
σιμες καταστάσεις από τη ζωή 
τους. Με βάση αυτό το υλικό, 
μπορούν να αλληλεπιδράσουν 
πολύ συγκεκριμένα με τους συ-
νεργάτες τους στη σκηνή. Αυ-
τές οι εξερευνήσεις είναι που με 
γοητεύουν στο θέατρο.

Πληροφορίες: «Άμλετ» του 
Ουίλιαμ Σαίξπηρ, σε σκηνοθε-

σία Τόμας Οστερμάιερ, ∆ιεθνές Φε-
στιβάλ Λευκωσίας, 14 και 15 ∆εκεμ-
βρίου, ώρα 8:30 μ.μ . 

Ο Αμλετ είναι ένα κακομαθημένο αγόρι
Ο Γερμανός σκηνοθέτης Τόμας Οστερμάιερ μιλάει στην «Κ» με αφορμή το ανέβασμα του σεξπηρικού έργου στο φεστιβάλ Λευκωσίας  

Στόχος μου είναι πάντα να βολιδοσκοπώ τις δραματικές καταστάσεις που 
σχεδίασε ο θεατρικός συγγραφέας, να αναγνωρίζω τις κρυμμένες ιστορίες, 
τις ορμές, τα συγκεκριμένα ενδιαφέροντα των μεμονωμένων χαρακτήρων.

Η πραγματική δυναμική της πολιτικής αλλαγής προέρχεται από τον ακτιβισμό, από την πολιτική δέσμευση και ίσως επίσης από εκδηλώσεις στον δρόμο. ∆εν πρέπει να υπερεκτιμούμε τους μηχανισμούς επιρροής του θεάτρου λέει στην 
«Κ» ο σκηνοθέτης Τόμας Οστερμάιερ.

Το θέατρο έχει επίσης 
την ευκαιρία να αφηγη-
θεί ιστορίες περιθωριο-
ποιημένων ανθρώπων 
των οποίων οι ιστορίες 
κατά τα άλλα δεν ακού-
γονται αρκετά.

«Για να είμαι ειλικρινής, 
δεν πιστεύω ότι μπορείς 
να αλλάξεις ή να επηρε-
άσεις σημαντικά την κα-
τανομή της εξουσίας με 
την τέχνη ή το θέατρο».

ΚΥΡΙΑΚΗ 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023
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Π Ρ Ο ΤΑ Σ Ε Ι Σ

Κυριακή 10 Δεκεμβρίου 20232 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

10.12-16.12.23

Το Θέατρο «∆ΙΟΝΥΣΟΣ» ανεβάζει το κλασικό 
αριστούργημα του Άντον Τσέχωφ «Ο Θείος 
Βάνιας», σε σκηνοθεσία Αύρας Σιδηροπού-
λου. Ο Θείος Βάνιας του Τσέχωφ είναι μία 
συγκλονιστική αποτύπωση της ανθρώπινης 
μοίρας – πέρα από τον τόπο και τον χρόνο 
-- που καταργεί γεωγραφικούς και πολιτι-
σμικούς περιορισμούς. Η παραγωγή του Θε-
άτρου ∆ιόνυσος, επανασυστήνοντας το έργο 
στο Κυπριακό κοινό μετά από είκοσι πέντε 
ολόκληρα χρόνια, φέρνει τον Βάνια πιο κοντά 
στο σήμερα από ποτέ, και με χιούμορ και ευ-
αισθησία μας παρουσιάζει έναν «αντι-ήρωα 
του καιρού μας». Η παράσταση του Θείου 

Βάνια σμίγει το παρελθόν με το παρόν και το 
μέλλον των ανθρώπων και των θεατρικών 
παραδόσεων, το κωμικό και το δραματικό και 
απευθύνει ένα προφητικό μήνυμα για την 
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος. Συμ-
μετέχουν με σειρά εμφάνισης οι Ηθοποιοί: 
Πατρίτσια Πεττεμερίδου, Σίμος Τσιάκκας, Βα-
σίλης Μιχαήλ, Μανώλης Μιχαηλίδης, Γιώργος 
Αναγιωτός, Μυρσίνη Χριστοδούλου, Έλενα 
∆ημητρίου, Έλενα Χριστοφή. Παραστάσεις 
(Λευκωσία): Τετάρτη, Παρασκευή, Σάββατο 
στις 8:30 μ.μ. και Κυριακή στις 6:30 μ.μ. μέ-
χρι τις 30 ∆εκεμβρίου 2023. Πληροφορίες 

22818999, 99621845.

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο Θείος Βάνιας» του Άντον Τσέχωφ

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Επιτροπές  ως μικροί Λαρήτες

Π
ολύ χαμηλή η κατάταξη της Κύ-
πρου στον μαθητικό διαγωνισμό 
της PISA, που αφορούσε μαθητές 

δεκαπέντε ετών και αξιολογούνται οι 
επιδόσεις τους στα μαθηματικά, την 
κατανόηση κειμένου και τις φυσικές 
επιστήμες. Τις χειρότερες επιδόσεις 
από το 2018 κατέγραψε η χώρα το 2022. 
Είναι σημαντικό το υπουργείο Παιδείας 
να εγκύψει και σε αυτό το ζήτημα, κα-
θώς και σε άλλα που το αφορούν. Είναι 
πολλές οι προκλήσεις του χαρτοφυλα-
κίου του Παιδείας και χρειάζονται πολ-
λές τομές, ώστε η εκπαιδευτική πορεία 
του τόπου να αρχίσει να παίρνει τα πά-
νω της. ∆εν θα σχολιάσω τους λόγους 
για τους οποίους η χώρα είχε αυτά τα 
αποτελέσματα, και τι πρέπει να γίνει, 
διότι δεν είμαι ειδικός και χρειάζονται 
άνθρωποι ειδικοί γι’ αυτά τα ζητήματα 
και όχι κατ’ επίφασιν ειδικοί. 

Αυτό που μπορώ να πω ωστόσο είναι 
ότι το υπουργείο Παιδείας θα πρέπει 
να αξιοποιήσει όλο του το ανθρώπινο 
δυναμικό, γι’ αυτόν τον σκοπό, για την 
αναβάθμιση της εκπαιδευτικής εμπει-
ρίας, για την αναβάθμιση του σχολεί-
ου, του δημόσιου σχολείου. Και για να 
γίνει αυτό θα πρέπει να καταλάβει ότι 
δεν έχει την πολυτέλεια να απασχο-
λούνται σε αλλότρια καθήκοντα οι 
λειτουργοί του. Και ως αλλότρια κα-
θήκοντα είναι η αξιολόγηση για πα-
ράδειγμα θεατρικών παραστάσεων, 

και η έκδοση απανταχουσών για τη 
μη παρακολούθησή τους, επειδή έτσι 
έδοξεν τω λειτουργώ. Ένας λειτουργός, 
που, ενώ δεν έχει καμία αρμοδιότητα, 
κάνει ό,τι θέλει στο υπουργείο και απο-
φαίνεται για το τι κάνει να δουν τα δε-
καπεντάχρονα και τι όχι, ή ακόμα και 
αν το καλλιτεχνικό αποτέλεσμα είναι 
του γούστου του. Ένας λειτουργός, ο 
οποίος εκθέτει το υπουργείο και λει-
τουργεί ως ο απόλυτος άρχων και ο 
εξουσίαν έχει να εγκρίνει ή να σταυ-
ρώσει, απλώς γιατί μπορεί.

Πόσες μέρες έχουν περάσει από την 
απόφαση του εν λόγω λειτουργού ότι 
δεν εγκρίνει για καλλιτεχνικούς λό-
γους την παράσταση του ΘΟΚ «Το τέ-
ρας μέσα μου», πολλές, και ακόμα στο 
υπουργείο δεν έχουν καταλήξει τι θα 
κάνουν με τον λειτουργό, που εξέθε-

σε το υπουργείο, αφού λειτούργησε 
εκτός αρμοδιοτήτων. Εξ όσων γνωρί-
ζει η στήλη ώς την Παρασκευή το πρωί 
που γράφτηκε η στήλη το υπουργείο 
Παιδείας δεν είχε απαντήσει στον Θε-
ατρικό Οργανισμό Κύπρου. Σε συζή-
τηση του γράφοντος με άνθρωπο του 
θεάτρου ειπώθηκε ότι σε λίγο θα αρ-
χίσουν να ελέγχουν και τις παραγωγές 
της Κεντρικής Σκηνής, ή ακόμα και τις 
ιδιωτικές παραστάσεις… ∆εν νομίζω να 
φτάσουμε ώς εκεί, αλλά ποτέ δεν ξέρεις 
στη χώρα που ισχύει ο νόμος του ισχυ-
ρού, είτε είναι λέων είτε ανώτερος λει-
τουργός κάποιου υπουργείου. Στη χώρα 
που ακόμα έχει Επιτροπή Αξιολόγησης 
Θεαμάτων, για τη δημοτική εκπαίδευ-
ση. Η άλλη η μονοπρόσωπη επιτροπή, 
είπαμε, είναι επιτροπή μονομελής, με 
απόλυτες εξουσίες, που προέρχονται 
όχι από τη δύναμη του λαού, αλλά από 
τη δύναμη του ίδιου. Είμαστε η μονα-
δική χώρα που έχει Επιτροπή Αξιολό-
γησης Θεαμάτων, η οποία ας δεχτώ 
ότι χρειάζεται, και όλες οι υπόλοιπες 
χώρες που την έχουν καταργήσει δεν 
ξέρουν τι κάνουν, τότε γιατί δεν είναι 
στελεχωμένη με πρόσωπα που είναι 
εκπαιδευμένα γι’ αυτή τη δουλειά; Να 
είναι πρόσωπα που σχετίζονται με το 
θέατρο στα σχολεία. Σίγουρα θα τα 
βρείτε πολύ πιο καλά από το Assitej 
Κύπρου, το Κέντρο Θεάτρου για Παι-
διά και Νεαρά Άτομα.

Καταληκτικά, αν θέλουμε να έχουμε 
νέες γενιές θεατών, που νομίζω θέλου-
με, αν θέλουμε τα παιδιά να ανοίξουν 
νέα παράθυρα στον κόσμο, να αναπτύ-
ξουν τη φαντασία τους και να μπορούν 
να διαβάζουν τον κόσμο, στον οποίο θα 
κληθούν να ζήσουν, χωρίς κανένα «δί-
κτυ προστασίας» καμιάς επιτροπής επί-
σημης ή ανεπίσημης, καλό θα είναι να 
μπορούμε πρώτα να διαβάζουμε εμείς 
κατά το δυνατόν σωστά τις ανάγκες 
τους, και το υπουργείο Παιδείας να εί-
ναι έτοιμο να μπορεί να τους παρέχει 
τα απαραίτητα εργαλεία κατανόησης 
του κόσμου, για τον οποίο υποτίθεται 
ότι τα προετοιμάζει. Ας αποφασίσει λοι-
πόν το υπουργείο Παιδείας ποιος θέλει 
να είναι ο ρόλος του στη διαμόρφωση 
της προσωπικότητας των μαθητών και 
των μαθητριών και αν θέλει να άγεται 
και να φέρεται από έναν και μόνο λει-
τουργό. Ένας λειτουργός που μοιάζει 
να έχει και το μαχαίρι και το πεπόνι 
και πολλοί φοβούνται, όπως και εγώ, 
ότι η ανακοίνωση που θα βγει από το 
υπουργείο θα είναι ήξεις αφήξεις και εν 
τέλει δεν θα έχουμε καταλήξει πουθενά.

Στοπ λοιπόν σε επιτροπές που δεν 
έχουν λόγο ύπαρξης, και φρένο σε ιτα-
μούς λειτουργούς, που λειτουργούν 
ωσάν μικροί θεοί, ή για να σκεφτώ τον 
Καβάφη ως μικροί Λαρήτες. 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΠΑΙΔΙΚΗ ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Σκρουτζ» από
το θέατρο Piccolo
Αυτή την Κυριακή η πρεμιέρα της παρά-
στασης «Σκρουτζ – Μια Χριστουγεννιάτικη 
Ιστορία», από το θέατρο Piccolo, σε σκη-
νοθεσία Μάριου Στυλιανού. Το μυθιστόρη-
μα του Κάρολου Ντίκενς σε μια παράσταση 
που θα μαγέψει μικρούς και μεγάλους. Παί-
ζουν: Μάριος Στυλιανού, Κωνσταντίνος Αλ-
κιβιάδης, Αθηνά Σάββα, Πωλίνα Ματθαίου, 
Εύρος Βασιλείου. Κινηματοθέατρο Πανόρα-
μα Ιδαλίου. Παραστάσεις: 10, 17, 24, 26 ∆ε-
κεμβρίου, ώρα 11:00 π.μ. και 23, 24 ∆εκεμ-
βρίου, ώρα 4:00 μ.μ. Στις 30 ∆εκεμβρίου, 
ώρα 4:00 στο θέατρο Πάνω Πολεμιδιών. 
Πληροφορίες τηλέφωνο 94409100. Συστή-
νεται για παιδιά άνω των 5 ετών.

ΕΚΘΕΣΗ

Μελέτιος Μελετίου: Playground
H Γκαλερί Eins παρουσιάζει την πρώτη 
ατομική έκθεση του Μελέτιου Μελετί-
ου στην Κύπρο, με τίτλο «Playground» 
σε επιμέλεια του Πάνου Γιαννικόπου-
λου. Το Playground ενεργοποιεί με πε-
ριπετειώδη τρόπο την αίσθηση της εξε-
ρεύνησης και του παιχνιδιού. Μεταξύ 
επικινδυνότητας και απόλαυσης, επιθε-
τικών επιφανειών που κάμπτονται και 
η αρχική εντύπωσή τους αντιστρέφε-
ται. Ο καλλιτέχνης παρουσιάζει συνθέ-
σεις που καταλαμβάνουν τις επιφάνει-
ες του εκθεσιακού χώρου και μοιάζουν 
να αναπτύσσονται, να εξαπλώνονται, 
να συγκροτούν ενότητες και να αυτο-

νομούνται σε ένα παιχνίδι ισορροπιών. 
Ο Μελετίου επιμένει στη σημασία του 
παιχνιδιού και της ευχαρίστησης ακόμα 
και σε καταστάσεις που αυτές οι λέξεις 
φαίνονται αδιανόητες. Στην έκθεση, 
το επιθετικό αστικό περιβάλλον γίνε-
ται ορατό με παιγνιώδη διάθεση. Μέσα 
από το πρίσμα μιας επικίνδυνης «παιδι-
κής χαράς», ο καλλιτέχνης επιστρέφει 
στις εννοιολογήσεις της παιδικής ηλι-
κίας, θεματική που τον απασχολεί σε 
ένα ευρύ φάσμα του έργου του. Eins 
Gallery, Θέμιδος 28, Λεμεσός. ∆ιάρκεια 
έως 15 Ιανουαρίου 2024. Πληροφορίες 

99522977, www.einsgallery.com

Οι Εκδόσεις Καστανιώτη παρουσιάζουν το νέο μυθιστόρημα του Σταύρου 
Χριστοδούλου, «Μαύρο Φλαμίνγκο», την Τρίτη 12 ∆εκεμβρίου, στο Θέατρο 
∆έντρο στη Λευκωσία. Για το βιβλίο θα μιλήσει ο πρώην υφυπουργός Πο-

λιτισμού, Γιάννης Τουμαζής, ενώ σχετικά αποσπάσματα 
θα διαβάσει η ηθοποιός ∆έσποινα Μπεμπεδέλη. Το βι-
βλίο ακολουθεί τις πατημασιές του Λεβάν, του γιου της 
οικογένειας, καθώς μεγαλώνει στις φτωχογειτονιές της 
Αθήνας. Προσπαθώντας να αποτινάξει τη ρετσινιά του 
«Ρωσοπόντιου», καταλήγει στη Σχολή Πυγμαχίας του Ερ-
μή Σαραντάκου, τη σκοτεινή μήτρα που θα του χαρίσει 
μια δεύτερη ζωή. Τι σπρώχνει ένα αποσυνάγωγο παιδί 
στη σκοτεινιά του μίσους, κάτω από τη σκιά μιας τοξικής 

ιδεολογίας που γεννά τη βία; Σε αυτό το ερώτημα πασχίζει να απαντήσει το 
«Μαύρο φλαμίνγκο». Η ώρα προέλευσης και η υπογραφή αντιτύπων από 
τον συγγραφέα, είναι στις 6:00 μ.μ. Θέατρο Δέντρο, Ενότητος 44, Λευκωσία.

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΒΙΒΛΙΟΥ

«Μαύρο Φλαμίνγκο» του Στ. Χριστοδούλου
ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

«Η Φόνισσα» στο Πάνθεον
Προβάλλεται από τις 7 ∆εκεμβρίου μέχρι τις 20 
∆εκεμβρίου με καθημερινές προβολές στο σι-
νεμά Πάνθεον, στη Λευκωσία «Η Φόνισσα», σε 
σκηνοθεσία Εύας Νάθενα και σενάριο Κατερίνας 
Μπέη. Με φόντο μία τοποθεσία του προηγού-
μενου αιώνα, η κλασική ιστορία της Χαδούλας 
μεταφέρεται στο παρόν, επιχειρώντας να φέρει 
στο φως αλλά και να γιατρέψει το διαγενεαλο-
γικό τραύμα που διέπει την ελληνική κοινωνία. 
Το σκηνοθετικό εγχείρημα της Εύας Νάθενα, 
εμπνευσμένο από το διαχρονικό μυθιστόρημα του 
Αλέξανδρου Παπαδιαμάντη, αποτελεί μια κινημα-
τογραφική προσέγγιση πάνω στην τραγική ηρωί-
δα «Φόνισσα». Η ταινία δεν επιχειρεί μία ποινική 
ή εγκληματολογική προσέγγιση, αλλά εισχωρεί 

στον τρόπο που ο Αλέξανδρος Παπαδιαμάντης 
διείσδυσε στην ψυχή της ηρωίδας του - τρόπος, 
ως εκείνη τη στιγμή, πρωτοφανής λογοτεχνικά. 
Καθημερινές προβολές στο σινεμά Πάνθεον στις 
8:30 μ.μ. Σαββατοκύριακο 9 και 10 ∆εκεμβρίου 
στις 6:00 μ.μ. η 1η προβολή και στις 8:30 μ.μ. η 2η 
προβολή). Σαββατοκύριακο 16 και 17 ∆εκεμβρίου 
μία μόνο προβολή στις 8:30 μ.μ. Η ταινία δεν θα 
προβληθεί τις ∆ευτέρες 11 και 18 ∆εκεμβρίου.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Τίποτα δεν θα μας σταματήσει. Τίποτα δεν 
θα μας φιμώσει. ∆ιότι σας διαβεβαιώνω και 
σας εγγυώμαι: θα είμαστε πάντα η φωνή 
σας. ∆εν θα επιτρέψουμε στις ελίτ και στις 
μειονότητες να συνεχίσουν να φέρονται 
με περιφρόνηση σε αυτούς που δουλεύουν 
τη γη, που λερώνουν τα χέρια τους για να 
έχουν όλοι φαγητό στο τραπέζι».

Το απόσπασμα είναι από τον μονόλογο 
του, έως εκείνη τη στιγμή σιωπηλού, πρω-
ταγωνιστή/θύματος στο φινάλε του έργου 
«Καταρίνα και η ομορφιά να σκοτώνεις φα-
σίστες». Παρουσιάστηκε στη Στέγη πριν 
από λίγες ημέρες και προκάλεσε πολλές 
αναταράξεις και αναστάτωση στους θεα-
τές («Κ», 7/12)· όχι η παράσταση του Πορ-
τογάλου σκηνοθέτη Τιάγκο Ροντρίγκες, 
καλλιτεχνικού διευθυντή του Φεστιβάλ 
της Αβινιόν, η οποία και καταχειροκρο-
τήθηκε. Αλλά ο ρόλος του «φασίστα». Το 
κοινό ενοχλήθηκε από τον «χαρακτήρα». 
Εισέπραξε προσβλητικά τα όσα εκστόμιζε. 
Το έργο τοποθετείται στο 2028, όταν ένα 
ολοκληρωτικό καθεστώς βρίσκεται στην 
εξουσία της Πορτογαλίας. Αλλά τα ερωτή-
ματα, τα οποία προβάλλουν μέσα από τη 
δραματουργία, είναι αμείλικτα. Σύγχρονα, 
ζέοντα, συγκρουσιακά, αμφίσημα, σύνθετα 
όσο και η ανθρώπινη ύπαρξη. Τα μέλη μιας 
οικογένειας στη νότια Πορτογαλία έχουν 
την παράδοξη παράδοση, μία φορά τον 
χρόνο, να εγκαταλείπουν την κανονική 
ζωή τους για να σκοτώσουν έναν φασίστα.

Η αρχή έγινε το 1954, ως αντίποινα στον 
φόνο της 26χρονης εξεγερμένης αγρότισ-
σας Καταρίνα Εουφέμια, που ήταν υπαρ-
κτό πρόσωπο και σύμβολο του αγώνα των 
Πορτογάλων κατά της δικτατορίας (1933 
έως 1974). Επί 73 χρόνια, 73 θύματα. Με 
τι αποτέλεσμα; Στις εκλογές ψηφίζονται 
ακροδεξιοί, τα ποσοστά τους είναι ισχυρά 
και διακριτά. Η σκιά τους απλώνεται στην 
Ευρώπη. «Χρησιμοποίησα τη λέξη “φασί-

στες” με έναν επιστημονικά εσφαλμένο 
τρόπο, επειδή κάποιες άλλες λέξεις που 
θα ταίριαζαν στα ακροδεξιά κινήματα, τα 
οποία εμπνέονται από τον φασισμό, έχουν 
πλέον κανονικοποιηθεί», σημειώνει ο Τιά-
γκο Ροντρίγκες. «Οταν λες κάμποσες από 
αυτές τις λέξεις, ιδίως λαϊκιστής ή ακρο-
δεξιός, στην πραγματικότητα αυτές έχουν 
γίνει μέρος του δημοκρατικού τόξου, όχι 
μόνο με τη λαϊκή ψήφο αλλά και με την 
κανονικοποίησή τους στον δημόσιο λό-
γο, στα ΜΜΕ, στην πολιτική, στα καφέ». 
Η νεότερη Καταρίνα, της οικογένειας, η 
οποία και πρόκειται να πυροβολήσει το 
πρώτο της θύμα, αρχίζει να βιώνει αμφιβο-
λίες για το δικαίωμά της να αφαιρέσει τη 
ζωή. Σαν ένα επαναλαμβανόμενο αστείο, 
τα πρόσωπα του έργου αναφέρουν λό-
για του Γερμανού θεατρικού συγγραφέα 
Μπέρτολτ Μπρεχτ.

Οπως και ο Μπρεχτ, ο Ροντρίγκες ωθεί 
το κοινό να υιοθετήσει μια κριτική, «απο-
στασιοποιημένη», στάση. Οταν οι ακραίες 
δυνάμεις βρίσκονται σε άνοδο σε μια δη-
μοκρατία, ποιοι είναι οι καλύτεροι τρόποι 
για να τις αντιμετωπίσουμε; Υπάρχει θέ-
ση για βία στον αγώνα για έναν καλύτερο 
κόσμο; Μπορούμε να παραβιάζουμε τους 
νόμους της δημοκρατίας στην προσπάθειά 
μας να την υπερασπιστούμε; Μπορεί η δι-
καιοσύνη και η εκδίκηση να συμπλέουν; 
Στην πλατφόρμα του Ertflix προβάλλεται 
μια εξαιρετική σειρά από το Ισραήλ, «Το 
μάθημα» (2022), που βασίζεται σε πραγμα-
τική ιστορία, δραματοποιημένη προφανώς. 
Σημείο εκκίνησης μια συζήτηση ανάμεσα 
σε έναν καθηγητή πολιτικής αγωγής και 
μια τελειόφοιτη, 17χρονη μαθήτρια, που 
ξεφεύγει από τον έλεγχο.

Μια διαμάχη για δικαιοσύνη ανάμεσα 
σε έναν αριστερό άνδρα και μια ακραία 
δεξιά γυναίκα, που αρδεύεται από ανοι-
χτά τραύματα της ισραηλινής κοινωνίας 
που διαρκώς αιμορραγούν. ∆ύσκολα ηθικά 
ζητήματα ανακύπτουν, όπως η μεταχείρι-
ση των Αράβων. Οι περισσότεροι μαθητές 
της τάξης (με ασήμαντη αφορμή ένα συμ-
βάν σε πισίνα) ισχυρίζονται με πάθος ότι 
πρέπει να διώξουν τους Αραβες, με κάθε 
τρόπο, με κάθε τίμημα. Ο καθηγητής προ-
σπαθεί να πείσει ότι η «βίαιη ρητορική 
μίσους θα φέρει μόνο περισσότερο πόνο. 
Προκαλεί πολέμους, ολοκαυτώματα, γενο-
κτονίες». Στη σειρά επαληθεύεται ο «πε-
ρισσότερος πόνος». 

ΧΟΡΟΣ

The bodies
we swore
Φέτος συμπληρώνονται εί-
κοσι χρόνια παραστάσεων, 
πρακτικών και συνεργασιών 
με την ομάδα συνεργατών 
μας στο δημιουργικό πλαί-
σιο pelma.Lia Ηaraki. Στην 
παράσταση «The bodies 
we swore’ θα ανατρέξου-
με σε περασμένα έργα, θα 
μοιραστούμε ιστορίες, θα 
δοκιμάσουμε πρακτικές και 
θα ερμηνεύσουμε τραγού-
δια από τις παραστάσεις και 
συνεργασίες μας, μαζί με το 
κοινό που μας στήριξε τόσα 
χρόνια. To «The bodies we 
swore» έχει δομηθεί ως μια 
ανεπίσημη συνάντηση με το 
κοινό πάνω στη σκηνή του 
θεάτρου Ριάλτο, όπου μαζί 
θα θυμηθούμε τα στοιχεία 
και τις θεματικές της πολύ-
χρονης δουλειάς μας μέσα 
από συζητήσεις, μνήμες, 
δημιουργικά παιχνίδια, ανα-
παραστάσεις και ακροάσεις. 
Σύλληψη / σκηνοθεσία /
οργάνωση αρχείου: Λία Χα-
ράκη. Συνεργάτης στην επι-
μέλεια: Αλέξης Βασιλείου. 
Ερμηνευτές / συνεργάτες: 
Αριάννα Μαρκουλίδου, Αλέ-
ξης Βασιλείου, Λία Χαράκη. 
Φιλοξενούμενοι ερμηνευ-
τές: Πέτρος Κονναρής, Ελε-
άνα Αλεξάνδρου. Παραστά-
σεις 13 και 14 ∆εκεμβρίου, 
ώρα 8:30. Θέατρο Ριάλτο, 

Αντρέα Δρουσιώτη 19 Πλα-

τεία Ηρώων, Λεμεσός.

Το «μάθημα»
της Καταρίνα

«Οταν λες λέξεις όπως
λαϊκιστής ή ακροδεξιός,
δεν πονάνε. Στην πραγματικό-
τητα, αυτές έχουν γίνει μέρος 
του δημοκρατικού τόξου».
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Μισή ώρα έξω από το Βερολίνο, 
στη μικρή ιστορική πόλη του Πό-
τσνταμ, στέκεται στην κορυφή 
ενός λόφου και μέσα σε ένα ξέ-
φωτο του δάσους ένα κτίριο που 
μοιάζει λες και ξεπηδά μέσα από 
παράξενο όνειρο. Λέγεται Πύργος 
του Αϊνστάιν (Einsteinturm) και, 
σαν ανεμοδαρμένος φάρος, υπο-
βρύχιο και διαστημόπλοιο μαζί, 
υψώνει τις ρευστές γραμμές του 
είκοσι μέτρα πάνω από το έδαφος. 
Στην πραγματικότητα, ο πύργος 
κοιτάει προς τον ήλιο: δεν είναι 
παρά ένα ηλιακό τηλεσκόπιο, το 
πιο γοητευτικό από τα περίπου 
σαράντα ηλιακά τηλεσκόπια που 
υπάρχουν αυτή τη στιγμή στον 
κόσμο. 

Σχεδιασμένος από τον Γερμανό 
αρχιτέκτονα Εριχ Μέντελσον, άρ-
χισε να χτίζεται το 1921 με σκοπό 
να επιτρέψει στον αστρονόμο Ερ-
βιν Φίνλεϊ-Φρέντλιχ να επαληθεύ-
σει πειραματικά τη Γενική Θεωρία 
της Σχετικότητας. Ο Φρέντλιχ, ο 
πρώτος Γερμανός αστρονόμος που 
έδειξε ενδιαφέρον για τη θεωρία 
του Αϊνστάιν, έπεισε τον αρχιτέ-
κτονα φίλο του να σχεδιάσει αυτό 
το κτίριο. Και ενώ οι έρευνές του 
δεν είχαν ιδιαίτερη επιτυχία, ως 
πείραμα μοντέρνας αρχιτεκτονι-
κής ο πύργος έγινε ένα από τα πιο 
εμβληματικά και σημαντικά κτί-
ρια στην ιστορία της μοντέρνας 
αρχιτεκτονικής. 

Ο Μέντελσον σκόπευε να θε-
μελιώσει ένα κτίριο που θα ήταν 

τόσο πρωτοποριακό όσο και οι 
επιστημονικές έννοιες με τις οποί-
ες συνδεόταν. Ορθωσε μέσα στο 
δάσος ένα κτίσμα που στα μάτια 
τυχαίου περιπατητή της εποχής 
πρέπει να έμοιαζε σαν κάτι που 
βγήκε από μυθιστόρημα του Ιου-
λίου Βερν ή του Χ. Τζ. Γουέλς. Και 
όπως οι φάροι μέσα στον 20ό αιώ-
να άρχισαν να γίνονται, από παρα-
μυθένιοι πύργοι, άχαροι, χρηστι-
κοί μεταλλικοί σκελετοί, έτσι και 
τα αστροφυσικά παρατηρητήρια 
έχασαν τη μεγάλη αρχιτεκτονική 
γοητεία που είχαν κάποτε. Ο Μέ-
ντελσον αντιμετώπισε τον πύργο 
περισσότερο ως γλυπτό παρά ως 

κτίριο. Στυλιστικά θεωρείται αντι-
προσωπευτικό δείγμα του εξπρε-
σιονισμού αλλά και απόλυτη εν-
σάρκωση του μοντερνισμού, ενώ 
ταυτόχρονα, μέσα στην τόσο ιδι-
οσυγκρασιακή μορφή του, τείνει 
να μοιάζει ανένταχτος. Ενας σπου-
δαίος ιστορικός της μοντέρνας 
αρχιτεκτονικής, ο Μπρούνο Ζέβι, 
είχε γράψει πως «αποκαλύπτει το 
άγνωστο σύμπαν της σύγχρονης 
επιστήμης» και πως «ιστορικά μι-
λώντας, βρίσκεται ανάμεσα στο 
έργο του Γκαουντί, το οποίο κορυ-
φώθηκε με την Casa Mila στη Βαρ-
κελώνη το 1910, και στο Chapelle 
de Ronchamp του Λε Κορμπιζιέ 
του 1952». 

Οσον αφορά το εσωτερικό του 
κτιρίου και τη λειτουργικότητά 
του, το μόνο που την προδίδει 
είναι το θολωτό παρατηρητήριο 
στην κορυφή του, κεντρικό συ-
στατικό της αρχιτεκτονικής γλώσ-
σας ενός αστεροσκοπείου. Ο θό-
λος, ο οποίος έχει διάμετρο 4,5 
μέτρων και διάκενο που μπορεί 
να ανοίξει χειροκίνητα έως πλάτος 
2 μέτρων, στεγάζει ένα ακίνητο, 
κάθετα εγκατεστημένο τηλεσκό-
πιο με φακό ανοίγματος 60 εκατο-
στών, κατασκευασμένο από τον 
κορυφαίο γερμανικό οίκο οπτικών 
Carl Zeiss. 

Μέσα στον πύργο, ένα σύστη-
μα από καθρέφτες εκτρέπει το 
φως προς ένα φασματογράφο που 
βρίσκεται στο υπόγειο του κτιρί-
ου, μέσα σε ένα θερμομονωμένο 
εργαστήριο μήκους 14 μέτρων, 
όπου διαχωρίζεται στα φασματι-

κά του συστατικά και αναλύεται. 
Το σύστημα φακών του «ηλι-

ακού πύργου» είναι άκαμπτα εν-
σωματωμένο μέσα στην κατα-
σκευή του κτιρίου, συνιστώντας 
έτσι «πύργο μέσα σε πύργο», με 
το φουτουριστικό κέλυφος του 
Μέντελσον να κρύβει τη «γυμνή 
επιστήμη» του αστρονομικού μη-
χανισμού και να προσφέρει μια έν-
δυση μαγείας. Μια ένδυση όμως 
που, λόγω τεχνικών και δομικών 
περιορισμών αλλά και έλλειψης 
πόρων, δεν σμιλεύτηκε τελικά 
από οπλισμένο σκυρόδεμα όπως 
είχε προβλεφθεί, αλλά από τού-
βλο καλυμμένο με σοβά. Και, όσο 
και αυτό να ήταν κάτι που ο αρ-
χιτέκτονας έκανε απρόθυμα, στο 
τέλος κατάφερε να πετύχει μια 
ομοιόμορφη επεξεργασία μετα-
ξύ των δύο υλικών, ώστε το κτί-
ριο να διατηρήσει τη μονολιθική 
όψη μιας κατασκευής φτιαγμένης 
εξ ολοκλήρου από μπετόν, όπως 
και όριζε το αρχικό πλάνο.

Στα τέλη του Σεπτεμβρίου που 
πέρασε ολοκληρώθηκε η τελευ-

ταία συντήρηση και το εμβλημα-
τικό κτίριο ξανάνοιξε για το κοι-
νό με μια επίσημη τελετή, όπου 
ο επικεφαλής μηχανικός της ανα-
καίνισης δήλωσε χαρακτηριστικά 
πως πρόκειται για «φανταστικό 
κτίριο» που στα μάτια του «είναι 
σαν γλυπτό», όμως ως κατασκευή 
αποτελεί «φιάσκο». 

Στην τελετή εγκαινιάστηκε και 
μια ψηφιακή έκθεση που ελπίζει 
να δώσει στους επισκέπτες σφαι-
ρική εικόνα του πύργου και μια 
διαδραστική εμπειρία περιήγη-
σης, εφόσον οι περισσότεροι από 
αυτούς δεν θα δουν το εσωτερι-
κό του. Οσοι όμως θέλουν να πε-
ράσουν το κατώφλι της εισόδου, 
μπορούν να θαυμάσουν, μεταξύ 
άλλων, και τα «εξπρεσιονιστικά» 
έπιπλα που σχεδίασε ο Μέντελσον 
ειδικά για τους εσωτερικούς χώ-
ρους του πύργου (οι καρέκλες είναι 
λες και βγήκαν από το «Εργαστή-
ρι του δρος Καλιγκάρι» του 1920) 
και να διεκδικήσουν μια θέση στις 
επισκέψεις που πραγματοποιού-
νται το πρώτο Σάββατο κάθε μήνα 

επικοινωνώντας με το πλανητάριο 
«Urania» του Πότσνταμ, που ανή-
κει μαζί με τον πύργο στην ευρύ-
τερη περιοχή του Επιστημονικού 
Πάρκου Αλμπερτ Αϊνστάιν.

Κλείνοντας, αξίζει να παραθέ-
σουμε εδώ τα πύρινα λόγια που εί-
χε γράψει το Architectural Review, 
ένα από το πιο έγκριτα αρχιτε-
κτονικά περιοδικά της Βρετανίας, 
σε άρθρο του τον Μάιο του 1922. 
Εκεί, χαρακτηρίζει τον πύργο «λα-
μπρή κρύπτη των σύγχρονων αλ-
χημιστών και μάγων» και «σταθμό 
λήψης μηνυμάτων από το Μεγάλο 
Απέραντο» και γράφει πως μέσα 
του «ζυγίζονται, αναλύονται και 
ερμηνεύονται τα τελικά μυστή-
ρια του σύμπαντος, του χρόνου, 
του χώρου και των αιώνιων δυ-
νάμεων». Οπως συμπληρώνει, ο 
Πύργος του Αϊνστάιν «είναι ένα 
σύμβολο της ανθρώπινης λαχτά-
ρας μας να αναγάγουμε το άπειρο 
του κόσμου σε κάτι πεπερασμένο 
μέσω της μορφής και να το προ-
σαρμόσουμε στην κλίμακα της 
γήινης ύπαρξής μας».

Ο Πύργος του Αϊνστάιν στο δάσος του Πότσνταμ. Ο ιστορικός της μοντέρνας αρχιτεκτονικής Μπρούνο Ζέβι έγραψε 
για το συγκεκριμένο ηλιακό τηλεσκόπιο πως «ιστορικά, βρίσκεται ανάμεσα στην Κάζα Μιλά του Αντόνι Γκαουντί και 
στο παρεκκλήσι της Νοτρ-Νταμ-ντι-Ο, στη Ρονσάν, του Λε Κορμπιζιέ».

Ο Αλμπερτ Αϊνστάιν στον μόλις 
τελειωμένο πύργο με το όνομά του, 
το 1921, πριν διαμορφωθεί ο εξωτε-
ρικός του χώρος. Οπως λέγεται, όταν 
ο Μέντελσον του παρουσίασε το κτί-
ριο, εκείνος ψιθύρισε στο αυτί του: 
«Οργανικό».

Ενας «φάρος»
που κοιτάζει τον ήλιο
Ο Πύργος του Αϊνστάιν ξανάνοιξε για το κοινό
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Το ότι γεμίζουν τη θεατρική αί-
θουσα και δηλώνουν το παρών 
τους και πέρα των οργανωμένων 
σχολικών παραστάσεων, όταν αυ-
τές υπάρχουν, και οργανώνονται 
και έρχονται σε παρέες ή δύο δύο 
ή κατά μόνας, γιατί άκουσαν για 
κάποια παράστασή μας, είναι η 
ανταμοιβή μας για τις δυσκολί-
ες και τις “αρτηριοσκληρύνσεις” 
που συναντάμε» λένε στην «Κ» η 
Ειρήνη Ανδρέου και Γιάννης Κα-
ραούλης, σκηνοθέτες της παρά-
στασης «Το τέρας έρχεται», που 
ανεβαίνει αυτή την περίοδο στις 
Αποθήκες του ΘΟΚ και θεωρώ 
πως αυτός ο θεατρικός χώρος έχει 
κερδίσει επάξια τη θέση του. Οι 
δύο σκηνοθέτες αναφέρουν πως 
η ιστορία του έργου, όπως και οι 
ιστορίες που το Τέρας διηγείται 
στον Κόνορ, αναγνωρίζει ότι οι 
άνθρωποι είναι περίπλοκα πλά-
σματα και ότι δεν υπάρχει μόνο 
άσπρο και μαύρο. «Οι ιστορίες 
βοηθούν τον Κόνορ –και κατά 
συνέπεια και εμάς σαν θεατές– 
να πλοηγηθεί μέσα από τα σύνθε-
τα συναισθήματά του, τον φόβο, 
τον θυμό, την ενοχή και το πέν-
θος του και να έρθει αντιμέτωπος 
με την αλήθεια του». Είναι χρέος, 
λοιπόν, του ΘΟΚ να διατηρήσει 
ζωντανή και εύπλοη αυτή την 
κιβωτό και της Πολιτείας να τη 
κρατήσει μακριά από κήτη-δημο-
σίους υπαλλήλους  που θέλουν να 
την καταπιούν.

–Σκηνοθετείτε ένα έργο με κε-
ντρικό πυρήνα τον φόβο, αν δεν 
σφάλλω, ωστόσο το κείμενο κα-
ταπιάνεται με πολλά ζητήματα, 
ποιες ήταν οι προκλήσεις για 
εσάς να τα φέρετε επί σκηνής;

–Το «Τέρας έρχεται» είναι μια 
ιστορία που μιλά για το πένθος, 
την απώλεια, για το πώς διαχει-
ρίζεται κανείς –και ειδικότερα 
ένα παιδί– τέτοια ζητήματα και 
τα πολύπλοκα συναισθήματα που 
τα συνοδεύουν. Η πλοκή επικε-
ντρώνεται στον Κόνορ, ένα νεαρό 
αγόρι που έχει να αντιμετωπίσει 
την ασθένεια της μητέρας του και 
ό, τι αυτό συνεπάγεται, τη δική 
του συναισθηματική ταραχή και 
τις σχέσεις του με τους άλλους, 
με τη μητέρα του που «φεύγει» 
αλλά και με τον κόσμο γύρω του, 
το bullying στο σχολείο και τα 
αμήχανα βλέμματα συμμαθητών 
και δασκάλων, την παρεμβατική 
γιαγιά του και τον αποξενωμένο 
μπαμπά του. Το Τέρας που τον 
επισκέπτεται τα βράδια για να 
του αφηγηθεί ιστορίες, λειτουργεί 
ως μεταφορά του εσωτερικού κό-
σμου του Κόνορ, των φόβων του, 

της ανάγκης να αντιμετωπίσει 
την αλήθεια και της δυσκολίας 
να αποδεχτεί την αναπόφευκτη 
απώλεια που πλησιάζει, αλλά και 
τα δικά του αντιφατικά συναισθή-
ματα. Η πρόκληση ξεκινά πρώτα 
πρώτα από την ανάγκη να κα-
ταλάβουμε το συναισθηματικό 
ταξίδι των ηρώων, εφορμώμε-
νοι και πηγαίνοντας πέρα από 
τα προσωπικά μας βιώματα. Πώς 
εικονοποιείς και μεταφέρεις σκη-
νικά το τεράστιο συναισθηματι-
κό χάος και βάρος του δεκατριά-
χρονου Κόνορ; Πώς μιλάς για την 
ασθένεια και το θάνατο στα παι-
διά; Πώς ενώ είναι ένα έργο που 
συγκινεί βαθιά και απευθύνεται 
στις πιο ευαίσθητες χορδές μας, 
αποφεύγεις να γίνεις μελό και να 
καταφύγεις στη συγκίνηση προς 
χάρη της συγκίνησης; Πώς βρί-
σκεις την αλήθεια των σχέσεων 
και των χαρακτήρων σε ένα έργο 
που κινείται με γρήγορους ρυθ-
μούς, σύντομες σκηνές και εναλ-
λαγή ανάμεσα στο ρεαλιστικό και 
στο φανταστικό; Και πώς μέσα σε 
αυτήν την εκ πρώτης δύσκολη 

και σκοτεινή ιστορία αναζητάς 
το φως, τη σύνδεση, την ελπίδα, 
ακόμα και το χιούμορ; Σημαντι-
κός σύμμαχος στις προκλήσεις 
αυτές ήταν το ίδιο το υπέροχο 
και βαθιά συγκινητικό κείμενο 
του Πάτρικ Νες, μια ιστορία που 
ισορροπεί ανάμεσα στη ρεαλιστι-
κή αφήγηση και τη λογοτεχνία 
του φανταστικού και η πετυχη-
μένη θεατρική διασκευή του Old 
Vic που χρησιμοποιήσαμε. 

–Αυτό το παιχνίδι μεταξύ πραγ-
ματικότητας και φαντασιακού 
πόσο δύσκολο ήταν να το συ-
ζεύξετε;

–Η αφηγηματική φόρμα και η 
μετακίνηση από τον ρεαλισμό εί-
ναι κάτι που μας έχει απασχολή-
σει και σε προηγούμενα έργα μας 
και είναι κάτι που μας αφορά και 
μας συγκινεί, οπότε δεν ήταν κάτι 
άγνωστο. Το συγκεκριμένο έργο 
είναι πιο σύνθετο και πιο απαι-
τητικό, καθώς είναι πολυπρόσω-
πο, με γρήγορα εναλλασσόμενες 
σκηνές ανάμεσα στη φαντασία, 
τον ρεαλισμό και την αφήγηση 
ιστορίας. Το να είναι ο θίασος συ-
νεχώς παρών ήταν το κλειδί σε 
αυτό. Είναι εν τέλει μια ιστορία 
που αφηγούμαστε και παρουσιά-
ζουμε από κοινού, και όλα τα άλλα 
μέσα, βιντεοπροβολές, μουσική, 
σκηνικό και κοστούμια, έρχονται 
για να ενισχύσουν και να στηρί-
ξουν αυτήν την κοινή ανάγκη 
και πρόθεση. Είχαμε τη χαρά να 
δουλέψουμε με μια ομάδα συ-
νεργατών που σε όλα τα επίπεδα 
ονειρεύτηκαν μαζί μας αυτόν τον 
περίεργο διττό κόσμο του έργου 

και με ενθουσιασμό, φαντασία 
και κατάθεση δουλειάς βοήθη-
σαν στη σκηνική του επιτέλεση. 

–Υπάρχει κάτι που πρέπει στην 
εποχή μας να αποφεύγεται να 
λέγεται, γιατί είναι δύσκολο ή 
δυσάρεστο; 

–Αν η ερώτηση αφορά στο 
τι λέμε και επικοινωνούμε στα 
παιδιά και στο αν μπορούμε να 
τους μιλάμε για δύσκολα και δυ-
σάρεστα θέματα η απάντηση εί-
ναι όχι. Και αυτό δεν έχει σχέση 
με την εποχή. Τα παιδιά πάντα 
ήταν άνθρωποι ολόκληροι όχι μι-
σοί –όπως έλεγε μια άλλη αγαπη-
μένη περίπτωση συγγραφέα και 
παιδαγωγού που μας έχει απα-
σχολήσει στο παρελθόν, ο Γιά-
νους Κόρτσακ– και κουβαλούν 
κόσμους ολόκληρους και αγωνί-
ες και σκέψεις και συναισθήματα 
πολύπλοκα. Και έχουν ανάγκη να 
μιλήσουν γι’ αυτά και να νιώσουν 
πως υπάρχει ο αντίστοιχος χώ-
ρος για να τους ακούσουν. Όμως, 
έχουν να αντιμετωπίσουν την 
έλλειψη κατανόησης ή υποστή-
ριξης λόγω της ελλιπούς ενημέ-
ρωσης ή της ανεπαρκούς επικοι-
νωνίας με ενήλικες, αλλά και την 
κοινωνική πίεση σε σχέση με το 
για τι είναι εντάξει να μιλήσουν. 
Επίσης, ορισμένα παιδιά ενδέ-
χεται να μην έχουν αναπτύξει 
τις δεξιότητες επικοινωνίας που 
απαιτούνται για να εκφράσουν ή 
να αντιμετωπίσουν αυτά τα θέ-
ματα με αυτοπεποίθηση. Και οι 
προκλήσεις σε αυτό το κομμάτι 
μεγαλώνουν σήμερα –και εδώ 
ίσως να έχει σημασία η εποχή– 

με την υπερέκθεση σε πληρο-
φορίες. Τα παιδιά σήμερα έχουν 
πρόσβαση σε πολλές πληροφορί-
ες και εικόνες μέσω των μέσων 
κοινωνικής δικτύωσης, του ∆ια-
δικτύου και των μέσων ενημέ-
ρωσης και αυτή η υπερέκθεση 
μπορεί να συνεπάγεται την έκ-
θεσή τους σε θέματα που μπορεί 
να μην είναι κατάλληλα για την 
ηλικία τους ή που μπορεί να τα 
αντιμετωπίζουν με δυσκολία. Εί-
ναι σημαντικό να προσαρμόζου-
με την επικοινωνία μας ανάλογα 
με την ηλικία και την ωριμότη-
τα των παιδιών, δίνοντάς τους 
τις ανάλογες πληροφορίες για να 
μπορούν να καταλάβουν και να 
αντιμετωπίσουν ό,τι δύσκολο ή 
δυσάρεστο. Η ειλικρινής επικοι-
νωνία και η υποστήριξη είναι ση-
μαντικές για να δημιουργηθεί ένα 
περιβάλλον όπου τα παιδιά θα 
μπορούν να αντιμετωπίζουν τέ-
τοια θέματα με εμπιστοσύνη και 
κατανόηση. Η τέχνη έρχεται να 
βοηθήσει σε αυτό και να εξερευ-
νήσει και άλλους τρόπους με τους 
οποίους μπορούμε να μιλήσουμε 
στα παιδιά και να τα κάνουμε να 
νιώσουν ότι υπάρχει ο χώρος να 
μιλήσουν και να ακουστούν ή 
ακόμα και να πάρουν τα εργα-
λεία για να επικοινωνήσουν ή να 
αναζητήσουν την επικοινωνία. 

–Κρύβουν αλήθειες οι μύθοι 
και πώς αυτές μπορούν να ει-
πωθούν με όχημα τη θεατρι-
κή πράξη;

–Οι μύθοι και οι ιστορίες κρύ-
βουν αλήθειες ή βαθύτερα νο-
ήματα ή έννοιες που μπορούν 

να αποκαλύψουν ή να αναδεί-
ξουν κάποιες αλήθειες για την 
ανθρώπινη κατάσταση ή για τον 
κόσμο γενικότερα. Μπορούν να 
μεταφέρουν γνώση και ιστορία, 
ταυτότητα και διδάγματα ηθικά 
και αξιακά. Μας βοηθούν να δώ-
σουμε στα άγνωστα ή ακατανόη-
τα κομμάτια της ζωής νόημα και 
μας προσκαλούν να φανταστού-
με πέρα από τη δική μας πραγ-
ματικότητα. Όμως, είναι «άγρια 
πλάσματα» όπως λέει και το Τέ-
ρας του έργου και αν τα αφήσεις 
ελεύθερα ποιος ξέρει τι χάος μπο-
ρεί να προκαλέσουν ή πού μπο-
ρεί να σε οδηγήσουν. Μπορεί να 
είναι παραπλανητικοί και κατα-
στροφικοί μύθοι, όπως μπορούν 
να είναι και παρηγορητικοί και 
λυτρωτικοί. Η ιστορία του έργου, 
όπως και οι ιστορίες που το Τέ-
ρας διηγείται στον Κόνορ, ανα-
γνωρίζει ότι οι άνθρωποι είναι 
περίπλοκα πλάσματα και ότι δεν 
υπάρχει μόνο άσπρο και μαύρο. 
Οι ιστορίες βοηθούν τον Κόνορ 
–και κατά συνέπεια και εμάς σαν 
θεατές– να πλοηγηθεί μέσα από 
τα σύνθετα συναισθήματά του, 
τον φόβο, τον θυμό, την ενοχή 
και το πένθος του και να έρθει 
αντιμέτωπος με την αλήθεια του. 
Έτσι, έρχονται οι μύθοι και τα πα-
ραμύθια για να μας πάρουν από 
το χέρι και να μας βοηθήσουν 
να δούμε τον εαυτό μας και τις 
δύσκολες αλήθειες. Και το πα-
ρηγορητικό «δίδαγμα» είναι ότι 
όσο φρικτό και δύσκολο και αν 
είναι αυτό που περνάει στο τέ-
λος θα τα καταφέρει. Ένας από 
τους μεγάλους παραμυθάδες της 
σύγχρονης λογοτεχνίας του φα-
νταστικού, ο Τόλκιν, μίλησε για 
τη βαθιά επίδραση των παραμυ-
θιών και για το πώς ικανοποιούν 
την ενστικτώδη επιθυμία του αν-
θρώπου για φαντασία, απόδραση 
και παρηγοριά. Υποστήριξε ότι οι 
μύθοι και οι ιστορίες διαθέτουν 
μια γοητεία που υπερβαίνει το 
απλό ψυχαγωγικό, φτάνοντας σε 
βάθος στην ψυχή του ανθρώπου 
και συνδέοντάς τον με τις κοινές 
ανθρώπινες εμπειρίες. Είπε χαρα-
κτηριστικά: «Τα παραμύθια δεν 
είναι μόνο για παιδιά, και τα κα-
λύτερα μιλάνε σε όλες τις ηλικί-
ες». Ένα τέτοιο κείμενο υπήρξε 
και για μας «Το Τέρας έρχεται». 
Ξεφεύγει από τα όρια της εφηβι-
κής λογοτεχνίας και του θεάτρου 
για παιδιά και εφήβους και είναι 
μια ιστορία που μιλάει στον κα-
θένα από μας. Αντικατοπτρίζει με 
έναν τρόπο και το μεγάλο ερώτη-
μα «γιατί κάνουμε θέατρο;». Για 
να λέμε ιστορίες, γιατί είναι η μό-
νη φωτιά που έχουμε ώρες ώρες 
μέσα στο σκοτάδια της πραγμα-
τικότητας. 

Δαμάζοντας τον φόβο και την ενοχή
Οι σκηνοθέτες της παράστασης «Το τέρας έρχεται» στις Αποθήκες του ΘΟΚ, Ειρήνη Ανδρέου και Γιάννης Καραούλης, μιλούν στην «Κ»

–Ασχολείστε με το εφηβικό θέ-
ατρο στις Αποθήκες συστημα-
τικά πολύ καιρό, έχετε εικόνα 
πώς προσλαμβάνει τη θεατρική 
σας δουλειά το εφηβικό κοινό;

–Οι Αποθήκες τα τελευταία 
τέσσερα χρόνια –τώρα διανύουμε 
την πέμπτη χρονιά– έχουν γίνει 
ένας χώρος που έχει δεχτεί τους 
εφήβους ως θεατές, συμμετέχο-
ντες σε εργαστήρια και συνδη-
μιουργούς. Τα παιδιά που αποτε-
λούν τον πυρήνα των ∆ράσεών 
μας και που είναι μια μεγάλη ομά-
δα που συνεχώς εμπλουτίζεται 
και εναλλάσσεται, αναφέρονται 
στις Αποθήκες σαν δεύτερο σπίτι 
τους. Μέσα από δω, πολλά από 
αυτά μάθανε και αγαπήσανε το 
θέατρο. Η αποδοχή τους και η 
αγάπη είναι μια γενικότερη επι-
βεβαίωση για μας, για τη δουλειά 
που γίνεται στις Αποθήκες. Ει-
δικότερα, όσον αφορά τις παρα-
στάσεις, μας γεμίζει χαρά το ότι 
οι έφηβοι και οι νέοι άνθρωποι 
έμαθαν τις Αποθήκες ως θεατρι-
κό χώρο που έχει διαμορφωθεί 
γι’ αυτούς και παρουσιάζει παρα-
στάσεις που απευθύνεται σε αυ-
τούς. Το ότι γεμίζουν τη θεατρική 

αίθουσα και δηλώνουν το παρών 
τους και πέρα των οργανωμένων 
σχολικών παραστάσεων, όταν αυ-
τές υπάρχουν, και οργανώνονται 
και έρχονται σε παρέες ή δύο δύο 
ή κατά μόνας γιατί άκουσαν για 
κάποια παράστασή μας, είναι η 
ανταμοιβή μας για τις δυσκολί-
ες και τις «αρτηριοσκληρύνσεις» 
που συναντάμε. 

–Ακούμε αρκετά ως ενήλικες 
αυτό που έχουν να μας πουν 
οι έφηβοι/ες; Εσείς πώς τους 
αφουγκράζεστε; 

–Η εφηβεία είναι μια δύσκολη 
ηλικία αλλαγών και μεταβάσεων 
και για τους εφήβους είναι ση-
μαντικό να ακούσουμε τις ανη-

συχίες, τις αγωνίες, τις ελπίδες, 
τα όνειρα και τους φόβους τους. 
Ειδικά σήμερα, που υπάρχει μια 
επίφαση μεγαλύτερης έκφρασης 
και επικοινωνίας λόγω των μέσων 
και της χρήσης της οθόνης. Εμείς 
βρισκόμαστε στη θέση να επι-
κοινωνούμε μαζί τους μέσα από 
ένα πολύ συγκεκριμένο πλαίσιο, 
εκείνο του θεάτρου και μέσα από 
τον ρόλο του καθοδηγητή- διδά-
σκοντα και του δημιουργού-καλ-
λιτέχνη. Η προσπάθειά μας σε 
κάθε περίπτωση είναι να τους 
μιλάμε ισότιμα. Ξεκινήσαμε τις 
Αποθήκες εμπνευσμένοι από τις 
αρχές και τη σκέψη του Γιάνους 
Κόρτσακ –που προαναφέραμε– 
ο οποίος μιλούσε για το δικαίω-
μα των νέων και των παιδιών να 
εκφράζουν τις απόψεις τους, να 
συμμετέχουν σε διαδικασίες που 
τους επηρεάζουν και να λαμβά-
νονται υπόψη οι απόψεις και οι 
ανάγκες τους. ∆εν ήρθαμε ποτέ, 
λοιπόν, με το ρόλο του παντογνώ-
στη ενήλικα, ούτε με τη σκέψη 
να κουνήσουμε διδακτικά το δά-
χτυλο μέσα από τις παραστάσεις 
μας. Στα εργαστήρια έχουν χώρο 
να εκφραστούν, να κάνουν λάθος 

και να είναι οι υπέροχοι μπερδε-
μένοι εαυτοί τους, κάτι που ο έξω 
κόσμος και σίγουρα η βαθμοθη-
ρία του σχολείου δεν επιτρέπει. 
Η τέχνη και ειδικά το θέατρο από 
μόνα τους προσφέρουν τα εργα-
λεία για έκφραση μέσα από εναλ-
λακτικούς τρόπους, το σώμα και 
τη φαντασία και τη σύνδεση με 
μια ομάδα στην οποία είμαι ισό-
τιμο μέλος. 

–Ποια θα λέγατε ότι είναι η με-
γαλύτερη δυσκολία στο να κά-
νετε εφηβικό θέατρο; Υπάρχει 

η κρίσιμη μάζα κοινού; 
–Η μεγαλύτερη δυσκολία στο 

να κάνεις εφηβικό θέατρο είναι 
οι ενδιάμεσοι ενήλικοι που πρέ-
πει να πείσεις για να το κάνεις 
και οι λαμβάνοντες αποφάσεις 
που επηρεάζουν την όποια τέ-
τοια προσπάθεια, χωρίς οι ίδιοι 
να έχουν πραγματική πρόθεση, 
ενδιαφέρον και επένδυση σε αυτό 
και στους νέους ανθρώπους που 
αφορά. Η κρίσιμη μάζα κοινού 
υπάρχει, είναι εκεί και διψάει για 
χώρο να εκφραστεί, να υπάρξει, 
να φανταστεί, να συγκινηθεί, να 

δημιουργήσει, να ταξιδέψει. Θα 
τους ακούσουμε; Αναρωτιόμαστε.

Πληροφορίες: «Το τέρας έρ-
χεται», Θέατρο Αποθήκες, 

ΘΟΚ, σκηνοθεσία: Ειρήνη Ανδρέου, 
Γιάννης Καραούλης, σε μετάφραση-
δραματουργία Ελένης Μολέσκη. Παί-
ζουν: Στέλιος Ανδρονίκου, Ιάσονας 
Ασημακόπουλος, Γιώργος Κυριάκου, 
Νίκος Μανωλάς, Ιωάννα Παπαμιχα-
λοπούλου, Αντρέας Πατσιάς, Μέλανη 
Στέλιου, Άννη Χούρη. 
Παραστάσεις: Κάθε Σάββατο στις 
8:30 μ.μ. και Κυριακή στις 6:00 μ.μ.

Υπάρχει η κρίσιμη μάζα θεατών

Η μεγαλύτερη δυσκολία στο να κάνεις εφηβικό θέατρο είναι οι ενδιάμεσοι ενήλικοι που πρέπει να πείσεις για να το 
κάνεις και οι λαμβάνοντες αποφάσεις που επηρεάζουν την όποια τέτοια προσπάθεια.

Δεν ήρθαμε ποτέ, λοι-
πόν, με το ρόλο του πα-
ντογνώστη ενήλικα,
ούτε με τη σκέψη να 
κουνήσουμε διδακτικά 
το δάχτυλο μέσα από
τις παραστάσεις μας.

«Η τέχνη έρχεται
να εξερευνήσει και άλ-
λους τρόπους με τους 
οποίους μπορούμε να 
μιλήσουμε στα παιδιά 
και να τα κάνουμε να 
νιώσουν ότι υπάρχει
ο χώρος να μιλήσουν».

«Το Τέρας έρχεται» ξεφεύγει από τα όρια της εφηβικής λογοτεχνίας και του θεάτρου για παιδιά και εφήβους και είναι μια ιστορία που μιλάει στον καθένα 
από μας, λένε στην «Κ» οι σκηνοθέτες της παράστασης που ανεβαίνει στις Αποθήκες του ΘΟΚ Ειρήνη Ανδρέου και Γιάννης Καραούλης.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το «Meatball» του ∆ημήτρη Φού-
τσια, που ανεβάζει αυτή την πε-
ρίοδο η ΕΘΑΛ, σε σκηνοθεσία 
Μαρίνας Βρόντη αφορά κάτι πε-
ρισσότερο από τον βιγκανισμό και 
τα δικαιώματα των ζώων, που είναι 
το κεντρικό θέμα της παράστασης. 
Αφορά, θεωρώ, και την απολυτό-
τητα στις σκέψεις μας και στις θέ-
σεις μας. Στην «Κ» μίλησαν για την 
παράσταση και το έργο οι ηθοποι-
οί Γρηγόρης Γεωργίου και Πέννυ 
Φοινίρη, που υποδύονται το ένα 
από τα δύο ζευγάρια που βρίσκο-
νται εν τω μέσω μιας αλλοπρόσαλ-
λης κατάστασης, με αφορμή ένα 
δαγκωμένο κεφτεδάκι.  

–Η κοινωνία σήμερα νομίζω ότι 
παλεύει μεταξύ του νέου και του 
παραδεδομένου, πόσο έτοιμοι 
είμαστε όλοι για καινοτόμα βή-
ματα;

–ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: Η κοινω-
νία συχνά αντιμετωπίζει αυτή την 
ισορροπία μεταξύ της προόδου και 
της διατήρησης των παραδόσεων. 
Η ετοιμότητα για καινοτόμα βήμα-
τα διαφέρει ανάλογα με το άτομο 
και τον τομέα. Ορισμένοι είναι πιο 
πρόθυμοι να αποδεχτούν την αλ-
λαγή και την καινοτομία, ενώ άλ-
λοι προτιμούν τη σταθερότητα. 
Η επιτυχία καινοτόμων βημάτων 
συχνά εξαρτάται από την ανάλη-
ψη πρωτοβουλιών που ενθαρρύ-
νουν και υποστηρίζουν αυτές τις 
αλλαγές στην κοινωνία. Ο βιγκα-
νισμός αποτελεί έναν τρόπο ζωής 
που αποκλείει τη χρήση ζώων και 
των παραγώγων τους. Η αποδοχή 
και η ετοιμότητα για τον βιγκανι-
σμό διαφέρει ανάλογα με την πε-
ριοχή, την κουλτούρα και τις προ-
σωπικές πεποιθήσεις. Υπάρχει μια 
αυξανόμενη ευαισθητοποίηση και 
αυξανόμενο ενδιαφέρον για τον βι-
γκανισμό λόγω περιβαλλοντικών, 
υγειονομικών και ηθικών λόγων. 
Πολλοί άνθρωποι εξετάζουν τη μεί-
ωση της κατανάλωσης ζωικών προ-
ϊόντων ή ακόμη και τη μετάβαση 
σε μια πιο φυτοβασική διατροφή. 
Ωστόσο, η απόλυτη υιοθέτηση του 
βιγκανισμού μπορεί να απαιτεί πε-
ραιτέρω ενημέρωση, προσαρμογή 
και εκπαίδευση για την αλλαγή δι-
ατροφικών συνηθειών. 

–ΠΕΝΝΥ ΦΟΙΝΙΡΗ: Η καινοτομία 
και η αλλαγή δεν είναι επιθυμητή 
από όλους (κατ’ εμένα σεβαστό), 
οπότε ήδη παρουσιάζεται ο πρώ-
τος διαχωρισμός. Το ενδιαφέρον 
ελλοχεύει στην ομάδα των πολι-
τών που διψούν για μετατόπιση. 
Οι κατηγορίες εδώ ποικίλουν και 
οι περισσότερες έχουν κατάλη-
ξη σε –ισμός, κι εγώ πότε δεν συ-
μπάθησα τέτοιες καταλήξεις. Οι 
άνθρωποι καλοπροαίρετα χωρί-
ζονται σε ομάδες, προσπαθώντας 
να βρουν τους ομοϊδεάτες τους, 
και να μετακινηθούν ένα βήμα 
παραπέρα προσωπικά και συνο-
λικά. Στην πορεία όμως –αχρεία-
στα πιστεύω– εχθρεύονται τους 
υπόλοιπους που δεν ενστερνίζο-
νται τις ίδιες ανησυχίες μαζί τους. 
Επιστρέφουμε δηλαδή ξανά στον 
ανθρωποκεντρισμό. Υπάρχει μια 
λανθασμένη θεώρηση πως όλοι 
έχουν τις ίδιες επιλογές και ένας 
θυμός, «γιατί δεν επιλέγουν όλοι 
το ορθό». ∆εν υπάρχει δικαιοσύνη 
για να έχουν όλοι τις ίδιες επιλογές 
και δεν υπάρχει ορθό, μέσα σε τε-
τράγωνα και κύβους. Ο άνθρωπος 
είναι «φύσει πολιτικόν ζώον», είπε 
ο Αριστοτέλης, «και εκτός πολιτι-
κής κοινωνίας είναι είτε θηρίο εί-
τε θεός». Έχω συναντήσει πολλά 
θηρία και θεούς, έχουν αγριέψει 
τα πράγματα. 

–Ποιο στοιχείο της παράστασης 
αυτής σας έκανε να σκεφτείτε 
και την άλλη πλευρά, τον Άλλο 
ή το διαφορετικό;

–Γ.Γ.: Το κεφτεδάκι. Ένα φαγητό 
τόσο καθημερινό τόσο συνηθισμέ-
νο, που αν σκεφτείς ολόκληρη τη 
διαδικασία παραγωγής του, κάπως 
αρχίζεις να βλέπεις τα πράγματα 
διαφορετικά. Για έναν βίγκαν, ο θά-
νατος ενός ζώου συνήθως αντιπρο-
σωπεύει το αντίθετο των αρχών 

του βιγκανισμού. Η βιγκανική φι-
λοσοφία απορρίπτει την εκμετάλ-
λευση των ζώων για οποιοδήποτε 
λόγο, συμπεριλαμβανομένης της 
τροφής, των ενδυμάτων, των δο-
κιμών και άλλων χρήσεων. Έτσι, 
ο θάνατος ενός ζώου στην παρα-
γωγή κρέατος, γάλακτος ή αβγών 
εννοείται ως αποτέλεσμα της εκ-
μετάλλευσης του και ως αντίθετο 
της βιγκανικής προσέγγισης για 
μια δίκαιη και ανθρώπινη συμβί-
ωση με τα ζώα.

–Π.Φ.: Η κάθε επιλογή, που κά-
νει ένας χαρακτήρας στο έργο, όσο 
εξωφρενική και να ακούγεται στα 
αφτιά και στη λογική κάποιου άλ-
λου, για τον ίδιο είναι απόλυτα δι-
καιολογημένη και σωστή. Με βά-
ση τις γνώσεις μας, την πρόσβαση 
στην ατελείωτη πλατφόρμα πλη-
ροφοριών, τον συναισθηματικό 
κόσμο, την οικονομική ευχέρεια, 
τις θρησκευτικές πεποιθήσεις, τα 
ψυχικά τραύματα του παρελθό-
ντος, την ελευθερία ή την καταπί-
εση που επιτρέπει ο καθένας στον 
εαυτό του, διαμορφώνει απόψεις. 
Ισχυρές απόψεις. Είναι άδικο να 
τις κρίνουμε επιφανειακά και να 
τις απορρίπτουμε, αλλά απόλυτα 
σεβαστό να τις ακούσουμε και να 
πούμε ότι δεν μας κάνουν!

–Πόσο εύκολο είναι να διασαλευ-
θούν οι σχέσεις των ανθρώπων 
εξαιτίας μιας δαγκωματιάς… σ’ 
ένα κεφτεδάκι;

–Γ.Γ.: Η διάπραξη ενός πράγμα-
τος που είναι αντίθετο προς τις πε-
ποιθήσεις ή τις αξίες ενός ατόμου 
μπορεί να οδηγήσει σε διαταραχή 
στις σχέσεις, ανάλογα με το πόσο 
σημαντικό θεωρείται το ζήτημα και 
η σχέση με το άτομο που δρα αντί-
θετα. Σε ορισμένες περιπτώσεις, η 
διάσπαση στις σχέσεις μπορεί να 
είναι σοβαρή, ειδικά αν η πράξη 
που είναι αντίθετη με τις πεποι-
θήσεις ενός ατόμου επηρεάζει την 
εμπιστοσύνη, τον σεβασμό ή την 
αξιοπιστία. Ωστόσο, η σημαντικό-
τητα του ζητήματος και η ανοχή 
μπορεί να επηρεάσουν το πόσο 
έντονα διαταράσσονται οι σχέσεις. 
Η σχέση μεταξύ βίγκαν και κρεα-
τοφάγων μπορεί να είναι ποικίλη 
και πολυδιάστατη. Σε ορισμένες 
περιπτώσεις, μπορεί να υπάρχει 
αντίθεση ή απόσταση λόγω των 
διαφορετικών πεποιθήσεων και 
τρόπων ζωής. Ορισμένοι βίγκαν 
μπορούν να επικοινωνούν ανοι-
χτά για τις αρχές του βιγκανισμού 
τους, ενώ παράλληλα διατηρούν 
σεβαστικές και φιλικές σχέσεις με 
κρεατοφάγους. Αντίστοιχα, οι κρε-
ατοφάγοι μπορούν να εκφράζουν 
την προσωπική τους επιλογή για 
την κατανάλωση κρέατος χωρίς 
να δημιουργείται σύγκρουση. Η 
καλή επικοινωνία, ο σεβασμός και 
η κατανόηση των διαφορών μπο-
ρούν να συμβάλουν στη δημιουρ-
γία ενός περιβάλλοντος όπου οι 
άνθρωποι μπορούν να συνυπάρ-
χουν, ακόμη και αν έχουν διαφο-
ρετικές διατροφικές προτιμήσεις 
ή πεποιθήσεις.

–Π.Φ.: Έχουν γίνει πολυετείς, 
για την ακρίβεια δεκαετείς πό-

λεμοι για πολύ λιγότερα από ένα 
κεφτεδάκι –που έχει και γεύση 
και μαϊντανό. Έχουν διαπραχθεί 
τέρατα για ένα κομμάτι χάρτη. 
Βέβαια ονομάστηκε πολύ πιο πε-
ρίτεχνα και ευγενικά από ό,τι το 
αναγράφω εγώ εδώ, όπως «κατά-
κτηση εδάφους» και «θρήσκευ-
μα». Ένα κεφτεδάκι μπορεί και 
να σε χορτάσει, η εξουσία όμως 
είναι οδυνηρά αχόρταγη.

–Η παράσταση πραγματεύεται 
το δίκαιο, τον ευσεβή πόθο για 
ειλικρίνεια στις σχέσεις μας, ή 
ίσως και τα όριά μας;

–Γ.Γ.: Το δίκαιο ασχολείται με 
τους νόμους και τους κανόνες που 
διέπουν τη συμπεριφορά μας στην 
κοινωνία. Αυτά περιλαμβάνουν τη 
νομική ασφάλεια, τα δικαιώματα 
και τις υποχρεώσεις μας απέναντι 
στους άλλους. Ο ευσεβής πόθος για 
ειλικρίνεια στις σχέσεις μας αφορά 
το να είμαστε ειλικρινείς και ανοι-
χτοί στις σχέσεις μας με τους άλ-
λους, να εκφράζουμε τις αλήθειες 
και τα συναισθήματά μας με ειλι-
κρίνεια και σεβασμό. Τα όριά μας 
είναι τα όρια που θέτουμε για τον 
εαυτό μας σε διάφορους τομείς, 
όπως οι προσωπικές μας αξίες, οι 
ηθικές μας αρχές, οι όροι για την 
ανεκτικότητά μας ή τις προσωπι-
κές μας πεποιθήσεις. Όλα αυτά τα 
στοιχεία σχετίζονται με την ηθι-
κή, την επικοινωνία και την προ-
σωπική ανάπτυξη, επηρεάζοντας 
τον τρόπο με τον οποίο αλληλοε-
πιδρούμε με τον κόσμο και τους 
άλλους γύρω μας.

–Π.Φ.: Μήπως τελικά πρέπει να 
φτάσουμε στα όρια μας για να εί-
μαστε ειλικρινείς; Η άνεση και η 
ασφάλεια τελικά καλλιεργούν το 
ψέμα, ενώ θα έπρεπε να ισχύει το 
αντίθετο; Για να είμαστε ειλικρινείς 
μόνο όταν πολύ πρόσφατα ήρθα-
με αντιμέτωποι με τη θνητότητά 
μας, κατεβάσαμε τις μάσκες. Φιλί-
ες, σχέσεις και οικογένειες κατα-
κερματίστηκαν και αναγκαστήκα-
με να αναθεωρήσουμε τον κύκλο 
που μας περιβάλει. Η παράσταση 
αυτό ακριβώς επιδιώκει, το ξεγύ-
μνωμα, με τον κίνδυνο να απομα-
κρυνθούμε μια και καλή ή να δού-
με επιτέλους καθαρά αυτά που μας 
ενώνουν και να αγαπηθούμε. Θαρ-
ραλέα όμως το έστησε όλο αυτό η 
Μαρίνα Βρόντη. 

–Πόσο εύκολο είναι να περάσου-
με, πιστεύετε στην εποχή, όπου 
όλοι θα είμαστε αθώοι του αί-
ματος…;

–Γ.Γ.: Η μετάβαση όλου του κό-
σμου στο να γίνουμε όλοι αθώοι 
του αίματος είναι μια πολύπλοκη 
και δύσκολη διαδικασία που εξαρ-
τάται από πολλούς παράγοντες. 
Υπάρχουν διάφοροι λόγοι που κά-
νουν αυτήν τη μετάβαση δυσκολό-
τερη για ορισμένους ανθρώπους, 
όπως οι προσωπικές προτιμήσεις, 
οι πολιτισμικές συνήθειες, οι οικο-
νομικές συνθήκες, η πρόσβαση σε 
εναλλακτικές τροφές και πολλοί 
άλλοι παράγοντες. Παρόλο που ο 
βιγκανισμός αυξάνεται σε παγκό-
σμιο επίπεδο και υπάρχει αυξημέ-

νο ενδιαφέρον για τον σεβασμό 
των ζώων, το περιβάλλον και την 
υγεία, η μετάβαση σε μια πλήρη 
βιγκανική διατροφή δεν είναι κά-
τι που όλοι οι άνθρωποι μπορούν 
ή επιλέγουν να κάνουν. Η εκπαί-
δευση, η ενημέρωση, η διάθεση 
να δοκιμάσουμε νέες τροφές και η 
σταδιακή μετάβαση σε πιο βιγκα-
νικές επιλογές μπορεί να κάνει τη 
διαδικασία πιο εφικτή για ορισμέ-
νους ανθρώπους. 

–Π.Φ. Ανέφικτο. Νομίζω υπάρχει 
δίψα για αίμα. Τα νήματα κινούνται 
με σκοπό να αλληλοτρωγόμαστε. 
Όμως υπάρχουν άνθρωποι, τους 
έχω γνωρίσει, που αντιλήφθηκαν 
την άβολη αλήθεια, όπως την απο-
καλεί ο Mark Manson και είναι η 

εξής: «Κάποια μέρα εσύ και όλοι 
όσοι αγαπάς θα πεθάνουν. Πέρα 
από μια μικρή ομάδα ανθρώπων 
και για ένα εξαιρετικά σύντομο 
χρονικό διάστημα λίγα από όσα 
θα πεις ή θα κάνεις θα έχουν πο-
τέ σημασία… Είμαστε ασήμαντη 
συμπαντική σκόνη, η οποία τρι-
γυρνά πάνω σε ένα μικροσκοπικό 
γαλάζιο σβώλο. Τη σημασία που 
έχουμε απλώς τη φανταζόμαστε. 
Εφευρίσκουμε τους σκοπούς μας, 
αλλά είμαστε ένα τίποτα».

–Υπάρχει μέτρο στην πολιτική 
ορθότητα. Μπορεί να γίνει τυ-
ραννία; Για εσάς ως καλλιτέχνες; 

–Γ.Γ.: Όταν η πολιτική ορθό-
τητα εφαρμόζεται υπερβολικά ή 

χωρίς συναίσθηση του πλαισίου, 
τότε επιβάλλει περιορισμούς στην 
έκφραση των καλλιτεχνών. Αυ-
τό μπορεί να επηρεάσει τον τρό-
πο με τον οποίο εμείς οι καλλιτέ-
χνες εκφράζουμε τις ιδέες μας, 
προσπαθώντας να αποφύγουμε 
την αντίδραση ή την επικριτική 
γνώμη. Επίσης, η πίεση για να 
συμμορφωθούμε με την πολιτική 
ορθότητα μάς οδηγεί στο να αυ-
τοπεριορίζομαστε στην έκφραση 
των ιδεών μας για να αποφύγου-
με τυχόν αρνητικές αντιδράσεις 
ή διαμαρτυρίες. Και αυτό είναι 
τυραννία!

–Π.Φ.: Υπάρχει ισορροπία στην 
πολιτική ορθότητα, αλλά δεν την 
έχουμε βρει ακόμα, χρειάζεται πολ-
λή δουλειά για να επιτευχθεί και 
είμαστε ακόμα στην αρχή. Μπορεί 
να γίνει απίστευτα δυσάρεστη ναι, 
όπως όλες οι καταστάσεις στην 
υπερβολή τους, πιστεύω. Χαίρο-
μαι όμως που υπάρχει τώρα πια, ως 
όρος που μας αρέσει να χρησιμο-
ποιούμε. Γιατί δεν θεωρώ πως ανα-
καλύψαμε κάτι καινούργιο. Απλώς 
μεταφράσαμε πιο λόγια το «να σκέ-
φτεσαι πριν να μιλάς σε συνδυα-
σμό με το μάθε πριν να κρίνεις». 
Ως καλλιτέχνης κάνω αυτό που 
εφαρμόζω ως άνθρωπος. Προσπα-
θώ να ζήσω τη ζωή μου με τέτοιο 
τρόπο ώστε την ώρα που θα πε-
θάνω, να αισθάνομαι αγαλλίαση 
και όχι φόβο.

Πληροφορίες:    «Meatball» του 
∆ημήτρη Φούτσια, σε σκηνο-

θεσία Μαρίνας Βρόντη.  Παραστάσεις: 
Θέατρο ΕΘΑΛ, 12, 15 και 16 ∆εκεμβρί-
ου, ώρα 8:30 μ.μ. και 10 και 17 ∆εκεμ-
βρίου, ώρα 6:30 μ.μ. Επί σκηνής: Γρη-
γόρης Γεωργίου, Γιώργος Ευαγόρου, 
∆ημήτρης Σπύρου, Πέννυ Φοινίρη, Μα-
ρίλια Χαριδήμου.

Π Α Ρ Α Σ ΤΑ Σ Η
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Ενα κεφτεδάκι, ένας κόσμος ολόκληρος
Οι ηθοποιοί Γρηγόρης Γεωργίου και Πέννυ Φοινίρη μιλούν στην «Κ» για την παράσταση της ΕΘΑΛ «Meatball» 

«Τελικά πόσο βιγκανισμό αντέχει η ψυχή μας; Είναι ικανό ένα κεφτεδάκι να διαταράξει τις ισορροπίες ενός ζευγα-
ριού, μιας παρέας και γενικότερα μιας ολόκληρης κοινωνίας;» οι ηθοποιοί Γρηγόρης Γεωργίου και Πέννυ Φοινίρη μι-
λούν γι’ αυτά στην «Κ».

Γρ. Γεωργίου: «Η καλή 
επικοινωνία, ο σεβασμός 
και η κατανόηση των δια-
φορών μπορούν να συμ-
βάλουν στη δημιουργία 
ενός περιβάλλοντος όπου 
οι άνθρωποι μπορούν
να συνυπάρχουν».

Πέννυ Φοινίρη: «Τα 
νήματα κινούνται με 
σκοπό να αλληλοτρωγό-
μαστε. Όμως υπάρχουν 
άνθρωποι, τους έχω 
γνωρίσει, που αντιλή-
φθηκαν την άβολη αλή-
θεια, όπως την αποκα-
λεί ο Mark Manson».
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ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η αξεπέραστη 
γοητεία 

της Βενετίας 

Οταν ο Ζορντί Σαβάλ ανακάλυψε το νόημα της ζωής

Στην Παλαιά Πινακοθήκη του Μονά-
χου, από τα σπουδαιότερα μου-
σεία της Κεντρικής Ευρώπης, 
παρουσιάζεται έως τις 2 Απρι-
λίου του προσεχούς έτους μια 
σπουδαία έκθεση αφιερωμένη 
στην τέχνη της Βενετίας από την 
εποχή της ακμής. 

Είναι ένα θέμα που πάντα εν-
διαφέρει και συγκινεί το ευρύ κοι-
νό, καθώς το ιστορικό, οικονομι-
κό και κοινωνικό ανάγλυφο της 
Ιταλίας στην περίοδο της Αναγέν-
νησης και του Μπαρόκ ευνοού-
σε τον ανταγωνισμό των πόλεων 
και των μεγάλων οικογενειών σε 

μια εποχή που η Βενετία, ως Γα-
ληνοτάτη ∆ημοκρατία, ήταν μια 
σημαντική ναυτική δύναμη στη 
Μεσόγειο. Η έκθεση επικεντρώ-
νεται στα χρόνια της Αναγέννη-
σης, όταν οι καινοτομίες που υιο-
θετήθηκαν από την καλλιτεχνική 
σκηνή της Βενετίας είχαν μεγά-
λη επίδραση σε όλη την εξέλιξη 
της τέχνης, ακόμη και έως τους 
επόμενους αιώνες. 

Ο επιμελητής της έκθεσης, 
Αντρέας Σουμάχερ, αναδεικνύει 
τη Βενετία ως μήτρα του ευρω-
παϊκού πνεύματος. Με τίτλο «Η 
βελούδινη επανάσταση της βε-

νετσιάνικης τέχνης», η έκθεση 
φέρνει κοντά 15 αριστουργήμα-
τα από τις συλλογές της Πινακο-
θήκης του Μονάχου και περίπου 
70 έργα τέχνης που είναι δάνεια 
από άλλα μουσεία του κόσμου. 
Είναι όλα προσωπογραφίες και 
τοπία από το πρώτο ήμισυ του 
16ου αιώνα. 

Είναι η περίοδος που αντιπρο-
σωπεύει καλύτερα την άνθηση 
των τεχνών στη Βενετία, την επο-
χή που η Γαληνοτάτη ήταν υπερ-
δύναμη με κτήσεις στην Αδριατι-
κή, στο Ιόνιο, στην Πελοπόννησο, 
στο Αιγαίο, στην Κρήτη και στην 

Κύπρο. Ηταν, σύμφωνα με τον 
επιμελητή, η πρώτη φορά που 
οι μεγάλοι δάσκαλοι εξερεύνη-
σαν τη φύση του ανθρώπου και 
της φύσης σε αλληλεξάρτηση, με 
μια πρωτοφανέρωτη ένταση. Αυ-
τή η εξέλιξη εξηγεί και την έμφα-
ση στα πρόσωπα και στα τοπία. 
Τα πρόσωπα παρουσιάζονται σε 
έργα ζωγραφικής και γλυπτικής. 
Ο επισκέπτης θα βρεθεί μπρο-
στά σε κορυφαία έργα από τον 
Μπελίνι έως τον Τζορτζόνε, από 
τον Τιτσιάνο στον Τιντορέτο και 
από τον Βέκιο στον Λότο. Η έκ-
θεση τοποθετεί την επιτυχία της 

σχολής της Βενετίας στις σχέσεις 
ελευθερίας ανάμεσα στους καλ-
λιτέχνες και τους πελάτες που 
παράγγελναν τα έργα και στη 
σταδιακή πορεία προς μια ανα-
νεωμένη έκφραση τόσο του προ-
σώπου ως ατόμου όσο και των 
αστικών τοπίων ως προεκτάσεων 
ενός κοινωνικού οικοδομήματος. 
Η έκθεση ορίζει τον όποιο βαθμό 
της επιτυχίας της σε αυτήν ακρι-
βώς την ποιότητα της μεταβολής 
που σημειώθηκε στη Βενετία του 
1500-1550 και στην αίσθηση ότι 
η τέχνη κινείται προς μια απε-
λευθέρωση.

«Η πορεία ολόκληρης της ζωής 
μου θα ήταν οπωσδήποτε πολύ 
διαφορετική εάν ένα βράδυ του 
Οκτωβρίου του 1955 δεν είχα την 
τύχη να ακούσω ζωντανή πρόβα 
του Ρέκβιεμ του Μότσαρτ. Λίγους 
μήνες νωρίτερα, την 1η Αυγού-
στου, έκλεινα τα 14 και το έφε-
ρε έτσι η τύχη ώστε ο δάσκαλός 
μου, Χουάν Χαστ, συνθέτης και 
διευθυντής του ωδείου στην ιδι-
αίτερη πατρίδα μου, την Ιγουα-
λάδα, να προετοιμάζει το έργο 
αυτό με τη χορωδία της τοπικής 
Schola Cantorum.

»Εκείνο το βράδυ ήμουν καθ’ 
οδόν για το ωδείο για το συνηθι-
σμένο μάθημα αντίστιξης και αρ-
μονίας. ∆εν ενημερώθηκα ότι τα 
μαθήματα είχανε ακυρωθεί λόγω 
της πρόβας του Ρέκβιεμ. Ετσι, κά-
θισα διακριτικά στην πίσω πλευ-
ρά της αίθουσας, στην οποία η 
χορωδία συνοδευόταν μόνο από 
ένα εκκλησιαστικό όργανο και 

ένα κουαρτέτο έγχορδων. Από 
τις πρώτες κιόλας νότες ένιωσα 
απολύτως συνεπαρμένος...

»Λίγες ημέρες αργότερα πήγα 
στη Βαρκελώνη για να αγοράσω 
ένα μεταχειρισμένο τσέλο. Επι-
στρέφοντας σπίτι, προσπάθησα 
να παίξω και μετά από μερικές 
στιγμές δισταγμού, αισθάνθηκα 
μια τεράστια οικειότητα με το 
όργανο αυτό... Τότε κατάλαβα 
το μοναδικό αυτό αίσθημα που 
περιγράφει ο Μαρκ Τουέιν, όταν 
έλεγε πως οι δύο πιο σημαντικές 
μέρες της ζωής σου είναι η μέ-
ρα που γεννιέσαι και η μέρα που 

ανακαλύπτεις γιατί γεννήθηκες. 
Αυτό ένιωσα αφού άκουσα το Ρέκ-
βιεμ του Μότσαρτ και όταν προ-
σπάθησα να παίξω το τσέλο...».

Ετσι περιγράφει ο σπουδαίος 
Ζορντί Σαβάλ τη μύησή του στο 
νόημα της ζωής, στο βιβλιαρά-
κι που συνοδεύει την πάντοτε 
φροντισμένη έκδοση όλων των 
ηχογραφήσεών του από την 
εταιρεία Alia Vox, αυτή τη φορά 
μια νέα ερμηνεία του κύκνειου 
άσματος του Μότσαρτ που ηχο-
γράφησε τον Μάιο του 2022 και 
κυκλοφόρησε πριν από λίγο και-
ρό, πάντοτε με την ορχήστρα Le 
Concert des Nations, τη χορωδία 
La Capella Nacional de Catalunya 
και σολίστ τους Ρασέλ Ρεντμόντ 
(υψίφωνο), Μαριάν Μπεάτ Κιλάντ 
(μεσόφωνο), Μινγκιέ Λεΐ (τενόρο) 
και Μανουέλ Βαλζέρ (βαρύτονο). 

Ο Μότσαρτ πέθανε στις 5 ∆ε-
κεμβρίου του 1791 συνθέτοντας 
τη νεκρώσιμη ακολουθία, το 

χρονικό της οποίας συνοδεύουν 
άφθονο μυστήριο και παρεξηγή-
σεις. Ο κύριος Γκρι έχει ξαναγρά-
ψει γι’ αυτόν τον «Παρθενώνα» 
της μουσικής, ο οποίος έμεινε 
ημιτελής εξαιτίας του πρόωρου 
θανάτου του συνθέτη. 

Σημασία έχει πως αυτό που 
άφησε είναι ένα πραγματικό μνη-
μείο σπαραγμού – μα και γαλή-
νης. Είναι ακόμα ένα μνημείο για 
την ανθρώπινη ευτυχία. Ενα ρέκ-
βιεμ δεν μπορεί να είναι χαρού-
μενο, αλλά η χαρά δεν πρέπει να 
συγχέεται με την ευτυχία. Είναι 
δύο διαφορετικά πράγματα. Oταν 
είσαι χαρούμενος δεν είσαι απα-
ραιτήτως ευτυχής. Και, βέβαια, 
όταν είσαι ευτυχής δεν σημαίνει 
ότι είσαι χαρούμενος, αλλά ότι 
εκείνη τη στιγμή νιώθεις πλήρης 
και η πληρότητα περιλαμβάνει 
και τη χαρά και τη λύπη. Είναι αυ-
τό που ένιωσε στα 14 του ο Σαβάλ 
όταν πρωτοάκουσε το Ρέκβιεμ.

ΓΑΝΔΗ
Μουσείο και φίλοι
Το Μουσείο Καλών Τεχνών της 
Γάνδης διάγει το 225ο έτος της λει-
τουργίας του και διαθέτει επίσης 125 
πιστούς φίλους συλλέκτες έργων τέ-
χνης. Αυτήν τη διαδρομή προβάλλει 
η επετειακή έκθεση με τίτλο «Ανά-
μεσα σε φίλους» που παρουσιάζεται 
έως τον Απρίλιο του 2024. Η έκθεση 
έχει ξεχωριστό ενδιαφέρον καθώς 
συνδυάζει έργα των συλλεκτών που 
βρίσκονται στους ιδιωτικούς χώρους 
φύλαξής τους με αριστουργήματα 
των συλλογών του μουσείου, μια δια-
δρομή από το 1350 έως το 1960.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Στο ΜοΜΑ
Ο Πάμπλο Πικάσο είχε περάσει τρεις 
μήνες στο Φοντενεμπλό στη Γαλλία, 
από τον Ιούλιο έως τον Σεπτέμβριο 
του 1921. Εκείνη την περίοδο είχε δη-
μιουργήσει έναν πολύ μεγάλο αριθ-
μό έργων. Σε εκείνους τους ιδιαίτερα 
παραγωγικούς μήνες του 1921 εστιά-
ζει η έκθεση που παρουσιάζεται στο 
Μουσείο Μοντέρνας Τέχνης της Νέας 
Υόρκης (ΜοΜΑ) με τίτλο «Ο Πικάσο 
στο Φοντενεμπλό». Το επίτευγμα της 
έκθεσης είναι ότι συγκεντρώνει τα 
σκορπισμένα στον κόσμο έργα εκεί-
νων των μηνών και τα επανασυστήνει.

ΔΟΥΒΛΙΝΟ
Τα νέα κράτη μετά το 1918
Εξαιρετικά φιλόδοξη είναι η νέα έκ-
θεση που εγκαινιάστηκε στο Ιρλαν-
δικό Μουσείο Μοντέρνας Τέχνης στο 
∆ουβλίνο. Είναι αποτέλεσμα τριών 
ετών έρευνας με θέμα τις νέες ιδέ-
ες για το άτομο και την αυτοδιάθε-
ση όπως διαδόθηκαν στα νέα κράτη 
της Ευρώπης μετά τον Α΄ Παγκόσμιο 
Πόλεμο. Οι επιμελητές συγκέντρω-
σαν 110 έργα Ιρλανδών και ξένων 
καλλιτεχνών από την Κεντρική και 
Ανατολική Ευρώπη. Στη φωτογραφία, 
έργο από το Εθνικό Μουσείο της Ου-
κρανίας.

ΤΟΥΛΟΥΖΗ
Πόλη και τέχνη
Η πόλη της Τουλούζης συνεχίζει τον 
θεσμό της πολιτιστικής άνοιξης κάθε 
χρόνο με ανάθεση σε έναν καλλι-
τέχνη να οργανώσει ένα πρόγραμ-
μα προσκλήσεων, παρεμβάσεων και 
προτάσεων που θα αναδείξουν την 
πόλη, την ταυτότητά της και τις δημι-
ουργικές δυνάμεις. Για την άνοιξη του 
2024, η δημοτική αρχή ανακοίνωσε 
πως προσκεκλημένος καλλιτέχνης θα 
είναι ο διάσημος σκηνοθέτης και σε-
ναριογράφος Αλέν Γκιροντί, ο οποίος 
θα φέρει στην Τουλούζη πάνω από 20 
καλλιτέχνες και πολλές ιδέες.

ΑΝΖΕ
Λίνο Βεντούρα, η κληρονομιά
Ο εγγονός του διάσημου ηθοποιού 
Λίνο Βεντούρα (1919-1987), Κριστόφ 
Λασέρ-Βεντούρα, διευθύνει τον οί-
κο φροντίδας για ΑμεΑ με την ονο-
μασία «Νιφάδα» (Perce-Neige), που 
δημιούργησε πριν από δεκαετίες ο 
παππούς του. Εργο ζωής για παππού 
και εγγονό, αυτός ο οίκος φροντίδας 
κοντά στην ιστορική πόλη Ανζέ είναι 
το θέμα του ντοκιμαντέρ «Το όνειρο 
του Λίνο», το οποίο προβάλλεται στη 
Γαλλία. Είναι μια συγκινητική ιστορία 
ευαισθητοποίησης και οικογενειακής 
παράδοσης.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ρέκβιεμ του Μότσαρτ από τον Ζορντί Σαβάλ, την ορχήστρα Le Concert des 
Nations, τη χορωδία La Capella Nacional de Catalunya και σολίστ τους Ρ. Ρε-
ντμόντ, Μ. Κιλάντ, Μ. Λεΐ και Μ. Βαλζέρ. Εταιρεία: Alia Vox.

Αφιέρωμα στη Βενετία του 1500 από την Παλαιά Πινακοθήκη του Μονάχου. Η έκθεση επικεντρώνεται στα χρόνια της Αναγέννησης, όταν οι καινοτομίες που υιοθετήθηκαν είχαν μεγάλη επίδραση 
σε όλη την εξέλιξη της τέχνης, ακόμη και έως τους επόμενους αιώνες.

Οι δύο πιο σημαντικές 
μέρες της ζωής σου:
η μέρα που γεννιέσαι 
και η μέρα που ανακαλύ-
πτεις γιατί γεννήθηκες. 



Κυριακή 10 Δεκεμβρίου 2023  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 7

Β Ι Β Λ Ι Ο

«Μια φορά τζ’ έναν τζαιρόν»
Παραδοσιακά παραμύθια
Συγκέντρωση και καταγραφή:

Ριάνα Ανδρέου Κωνσταντίνου
Επεξεργασία κειμένων:

Πανίκος Κωνσταντίνου
Eικονογράφηση: Αλεξάνδρα Χριστοδούλου
Γλωσσική επιμέλεια: Δρ Γιώργος Β. Γεωργίου

«Μια φοράν τζ’  έναν τζιαιρόν είσιεν έναν βασιλιάν που είσιεν τρεις 
γιους. Λαλεί του πρώτου να παίξεις μιαν σσιπεθκιάν τζιαι τζιαμαί 
που εν να ππέσει, εν η κοπέλλα που εν να παντρευτείς».

Το βιβλίο «Μια φορά τζ’ έναν τζαιρόν» είναι μια συλλογή παραδοσια-
κών παραμυθιών που διασώθηκαν από στόμα σε στόμα στο πέρασμα 
των αιώνων. Την πολύτιμη δουλειά της συγκέντρωσης και καταγραφής 
τους έκανε η Ριάνα Ανδρέου Κωνσταντίνου, την επεξεργασία των κειμέ-
νων ο Πανίκος Κωνσταντίνου, το έργο της εικονογράφησης η Αλεξάνδρα 
Χριστοδούλου και τη γλωσσική επιμέλεια ο γλωσσολόγος δρ Γιώργος Β. 
Γεωργίου. Τα δεκαεννιά παραμύθια που συμπεριλαμβάνονται στο βιβλίο 
είναι γραμμένα στη σύγχρονη κυπριακή διάλεκτο και κατά τρόπο που 
μπορεί να την κατανοήσει ο καθένας, ακόμη και όσοι δεν γνωρίζουν την 
κυπριακή ντοπιολαλιά. Το λαϊκό παραμύθι είναι διήγηση φανταστική που 
κινείται στον κόσμο του υπερφυσικού και του μαγικού και έχει για σκοπό 
του την τέρψη των ακροατών. Το λαϊκό παραμύθι πριν από την ανάπτυξη 
του μυθιστορήματος ήταν η προφορική λογοτεχνία των ενηλίκων, όπως 
βεβαιώνει η παρουσία σε αυτό άσεμνων και βίαιων σκηνών ή φιλοσο-
φικών νοημάτων, που δεν ενδιέφεραν ούτε γίνονταν κατανοητά από το 
παιδικό κοινό. Με βεβαιότητα μπορούμε να πούμε πως το βιβλίο «Μια 
φορά τζ’ έναν τζαιρόν» είναι ένα βιβλίο πρώτα για ενήλικες και μετά για 
τα παιδιά. Είναι ένας θησαυρός της άυλης πολιτιστικής κληρονομιάς μας 
που αξίζει μια θέση στη βιβλιοθήκη μας και στην καρδιά μας! 

Το ηλεκτρονικό βιβλίο διατίθεται στην εφαρμογή Read Library.
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο https://www.read-library.com/ για πλη-
ροφορίες και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Λίγες ημέρες μετά την επίθεση 
της Χαμάς στο Ισραήλ, ο αρχη-
γός του κεντροαριστερού κόμ-
ματος Yesh Atid της αξιωματικής 
αντιπολίτευσης στο Ισραήλ και 
πρώην πρωθυπουργός, Γιαΐρ Λα-
πίντ, σε άρθρο του στους Times of 
Israel με τίτλο «Τρεις ερωτήσεις 
για την παγκόσμια άκρα Αριστε-
ρά», έγραφε μεταξύ άλλων: «Γνω-
ρίζετε ότι η Χαμάς δεν υποστη-
ρίζει μια λύση δύο κρατών; ∆εν 
θέλουν καν να ελευθερώσουν την 
Παλαιστίνη. ∆εν είναι αυτό το εί-
δος κινήματος. Η Χαμάς δεν είναι 
ένα παλαιστινιακό εθνικό κίνη-
μα, την μπερδεύετε με την Πα-
λαιστινιακή Αρχή. Οι δύο οργα-
νώσεις είναι σκληροί αντίπαλοι. 
Η Χαμάς είναι μια ριζοσπαστική 
ισλαμιστική οργάνωση, όπως το 
ISIS. Στόχος τους είναι ένα ισλα-
μικό χαλιφάτο σε όλη τη Μέση 
Ανατολή χωρίς Εβραίους, χωρίς 
LGBT άτομα, χωρίς χριστιανούς, 
ακόμη και χωρίς μετριοπαθείς 
μουσουλμάνους. Και τι γίνεται 
με τα LGBT άτομα; ∆εν σας νοιά-
ζει πραγματικά που οι άνθρωποι 
που υποστηρίζετε κρεμούν ομο-
φυλόφιλους; ∆εν ενδιαφέρονται 
οι “Queers for Palestine” για τον 
Αχμέντ Αμπού Μαρακχία, έναν 
νεαρό ομοφυλόφιλο Παλαιστίνιο, 
που κατάφερε να διαφύγει στο 
Ισραήλ, αλλά απήχθη από τη Χα-
μάς, δολοφονήθηκε και το σώμα 
του ακρωτηριάστηκε;». 

Ο διεθνής Τύπος βρίθει από 
άρθρα, αναφορές και ανοιχτές 
επιστολές επωνύμων, όπου με 
έντονη έκπληξη αντιμετωπίζο-
νται ως μια βαθιά, υπαρξιακή σύγ-
χυση τα αντίστοιχα άρθρα και οι 
ανοιχτές επιστολές, που δεν αφο-
ρούν πλέον την «παραδοσιακή» 
υπεράσπιση του παλαιστινιακού 
ζητήματος αλλά, αποσιωπώντας 
ή και δικαιολογώντας τις απο-
τροπιαστικές σφαγές της Χαμάς, 
καταδικάζουν όλες τις ενέργειες 
του Ισραήλ. Τη μεγαλύτερη έκ-
πληξη βιώνουν οι αριστεροί του 
Ισραήλ και τα ΜΜΕ που τους εκ-
προσωπούν, όπως για παράδειγ-
μα η εφημερίδα Haaretz. Αυτοί 
που προσπαθούν να ισορροπή-
σουν ανάμεσα στη σκληρή κριτι-
κή που ασκούσαν και συνεχίζουν 
να ασκούν στην εν πολλοίς ακρο-
δεξιά πολιτική του Νετανιάχου 
και στη διεθνή χιονοστιβάδα εί-
τε της «παράλογης» υπεράσπισης 
μιας τρομοκρατικής κτηνώδους 

επίθεσης είτε της αποσιώπησής 
της με επιχείρημα τα δικαιώμα-
τα των Παλαιστινίων. ∆ικαιώμα-
τα που οι ίδιοι υπερασπίζονταν 
επί σειράν ετών και συνεχίζουν 
να υπερασπίζονται. Ο τίτλος του 
άρθρου του Λαπίντ αντανακλά τη 
δική του και τη δική τους σύγ-
χυση: απευθύνεται στην παγκό-
σμια άκρα Αριστερά, τη στιγμή 
που σχεδόν σύνολη η Αριστερά 
κρατάει την ίδια στάση, και στα 
φιλοπαλαιστινιακά συλλαλητήρια 
βρίσκονται να φωνάζουν τα ίδια 
συνθήματα με τους λευκούς εθνι-
κιστές της ∆ύσης. Οπως γράφει 
η ειδική επί του θέματος Λίντσεϊ 
Σούμπινερ, «οι προσπάθειες των 
Αμερικανών λευκών εθνικιστών 
να οικειοποιηθούν τα φιλοπαλαι-
στινιακά κινήματα, με στόχο την 
ενσωμάτωση του αντισημιτισμού 
και την αύξηση των εσωτερικών 
συγκρούσεων, επιδιώκοντας τη 
συνάφεια και τη στρατολόγηση 

νέων υποστηρικτών, είναι εμφα-
νέστατη. Ο Μάικ Πεϊνόβιτς, ένας 
από τους διοργανωτές της φο-
νικής συγκέντρωσης Unite the 
Right του 2017 στη Σάρλοτσβιλ, 
έφερε 40 λευκούς εθνικιστές στον 
Λευκό Οίκο για να διαμαρτυρη-
θούν για τις ενέργειες του Ισραήλ. 
Χρησιμοποιώντας κλασικά αντι-
σημιτικά τροπάρια, ο Πεϊνόβιτς 
ανέπτυξε την “επιχειρηματολο-
γία” στους παρευρισκομένους: 
Εμείς οι Αμερικανοί έχουμε εξα-
πατηθεί για να υποστηρίξουμε (το 
Ισραήλ) εξαιτίας του ελέγχου των 
τραπεζών μας, των μέσων μαζι-
κής ενημέρωσης και των πολιτι-
κών μας από τους Εβραίους, αλλά 
πρέπει να πούμε “Ως εδώ” και να 
ξεσηκωθούμε ως λαός».  

Φοιτητικοί σύλλογοι σε αξι-
οσέβαστα αμερικανικά πανεπι-
στήμια, όπως το Κολούμπια και 
το Χάρβαρντ, υπογράφουν επι-
στολές εναντίον του Ισραήλ, σαν 
να μη συνέβησαν σφαγές νηπίων, 
αποκεφαλισμοί, βιασμοί, αποτρο-
πιαστικές κακοποιήσεις γυναι-
κείων νεκρών σωμάτων την 7η 
Οκτωβρίου του 2023, ενώ αντιση-
μιτικές απειλές θανάτου προκα-
λούν φόβο και ανασφάλεια στους 
Εβραίους φοιτητές, της πανεπι-
στημιούπολης του Κορνέλ μετα-
ξύ άλλων. 

Στην πλατφόρμα κοινωνικής 
δικτύωσης ΤikΤok, που αν και 
πλέον υπάρχουν χρήστες όλων 
των ηλικιών, το νεαρό κοινό πα-

ραμένει το μεγαλύτερο, γίνεται 
viral το διαβόητο «Γράμμα του 
Μπιν Λάντεν στην Αμερική», στο 
οποίο εξηγούσε γιατί επιτέθηκε 
στις Ηνωμένες Πολιτείες στις 11 
Σεπτεμβρίου 2001. Ο Guardian 
είχε αναρτήσει επίσης το «Γράμ-
μα προς την Αμερική», αλλά το 
κατέβασε, γεγονός που οδήγησε 
μόνο σε μεγαλύτερο ενδιαφέρον 
για την επιστολή και σε αντικαπι-
ταλιστικό παραλήρημα από τους 
TikTokers που υποστηρίζουν ότι 
πρόκειται για αντίδραση των μέ-
σων ενημέρωσης και των δυνάμε-
ων που τα ελέγχουν προσπαθώ-
ντας να φιμώσουν την αλήθεια.

Αυτή η κατάσταση, «ο γραμ-
ματέας μαζί με τον αλήτη και η 
παρθένα με τον Σατανά», πιθανώς 
υποδεικνύει ότι ο ισλαμικός φο-
νταμενταλισμός που εκπροσωπεί-
ται και από τη Χαμάς, έχει ήδη αρ-
χίσει να εκφράζει ή να επιλέγεται 
ως δημόσια έκφραση οποιασδή-
ποτε «προοδευτικής αντίρρησης» 
απέναντι σε «οποιοδήποτε κατε-
στημένο». Να βρίσκει συνοδοι-
πόρους στα μηνύματά του εντός 
ομάδων που θα έπρεπε αναφαν-
δόν να στέκονται απέναντι, αφού 
η ύπαρξη και η ταυτότητά τους 
θα εξαφανίζονταν εν μια νυκτί σε 
περίπτωση επικράτησης των αρ-
χών και των ιδεολογημάτων του.

Οπως έγραψε η Σώτη Τριαντα-
φύλλου, ο ισλαμικός φονταμε-
νταλισμός εμφανίζεται «όχι μόνο 
ως ιδεολογία των ιστορικών θυ-
μάτων αλλά και ως μορφή αντι-
καπιταλισμού, ως εναλλακτική 
για τους “αδυνάτους” ολόκληρου 
του κόσμου». Χρησιμοποιώντας 
επίσης τον όρο του Ολιβιέ Ρουά 
από το βιβλίο του «Η Τζιχάντ και 
ο Θάνατος» μπορούμε ίσως να 
μιλήσουμε για «ισλαμοποίηση 
του ριζοσπαστισμού», που, στον 
δυτικό κόσμο, κινητοποιεί δυνά-
μεις αντιφατικές και οδηγεί λο-
γικές εντελώς διαφορετικές με-
ταξύ τους –λευκούς εθνικιστές 
(white supremacist), μαύρους, 
LGBT, υπερασπιστές των μετανα-
στών, προβληματισμένους φοιτη-
τές και τελικώς... υπερασπιστές 
των Παλαιστινίων– να αλληλεπι-
δράσουν, έχοντας ή χρησιμοποι-
ώντας κακόβουλα ως υπόβαθρο 
ταύτισης ό,τι πιο σκοταδιστικό 
έχει αναδειχθεί στον σύγχρονο 
κόσμο βγαίνοντας και πάλι από 
την τρύπα του: τον ισλαμικό φο-
νταμενταλισμό.

Η Χαρά Ρόμβη γεννήθηκε (1985) 
και μεγάλωσε στην Αθήνα (Γαλά-
τσι). Από τα δεκαοκτώ της και με-
τά ζει στο κέντρο της πόλης: Εξάρ-
χεια, Μουσείο και τώρα πλατεία 
Βικτωρίας. Μικρή ήθελε να γίνει ή 
γιατρός ή καθαρίστρια. Οταν τελεί-
ωσε το λύκειο μπήκε στην αγορά 
εργασίας. Εργάζεται πολλά χρόνια 
στον χώρο της εστίασης, ενώ στο 
παρελθόν έχει εργαστεί και ως 
μοδίστρα. Η συλλογή διηγημάτων 
«Σωτηρία» (εκδόσεις Αντίποδες) 
είναι το πρώτο της βιβλίο.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Το «Κοινωνιογλωσσολογία» σε 
επιμέλεια ∆ιονύση Γούτσου και 
Σπυριδούλας Μπέλλα (εκδόσεις 
Gutenberg) και το «Ο οβολός» του 
Ηλία Παπαδημητρακόπουλου (εκ-
δόσεις Κίχλη).
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ιαβάζοντας την «Ιστορία της πο-
λιορκίας της Λισαβόνας» του Ζοζέ 
Σαραμάγκου, έμαθα ότι ο Αριστοτέ-
λης θεωρούσε ότι η κοινή οικόσιτη 
μύγα έχει τέσσερα πόδια. Ενώ έχει 
έξι, φυσικά.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

Το «Τζέιν Εϊρ» της Σαρλότ Μπροντέ.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Μια μέρα που δεν θα έχω καμία 
υποχρέωση, ούτε καν να μαγειρέ-
ψω, γιατί θα έχω φαγητό από την 
προηγούμενη.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Από έφηβη μου αρέσει να διαβάζω 
Καζαμία. Παλιότερα ντρεπόμουν λί-
γο, τώρα καθόλου.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Συγκινούμαι όταν ο συγγραφέας 
μέσα από μια φράση ή μια περιγρα-
φή με «υποχρεώνει» να καταλάβω 
βαθιά κάτι για την ανθρώπινη κα-
τάσταση.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Το «Γείρε, πέσε, σήκω» του Τζον 
ΜακΓκρέγκορ (εκδόσεις Αγρα).
 
Υπάρχουν βιωματικά στοιχεία στο 
βιβλίο, κι αν ναι, ποια είναι αυτά;
Βέβαια. Ειδικά στα διηγήματα 
«Θεία» και «Χριστίνα», όπου οι 
ηρωίδες αφηγούνται ένα περιστα-
τικό από την παιδική τους ηλικία. 
Εκεί υπάρχουν πολλά από όσα έζη-
σα ως παιδί.
 
Τι μαθήματα πήρατε από την έρευ-

νά σας στο παρελθόν και τις μαρ-
τυρίες όσων μιλήσατε;
Κατάλαβα λεπτομερώς μέσα 
από ποιες κοινωνικοπολιτικές 
διαδικασίες οι άνθρωποι τη 
δεκαετία του 1980 άρχισαν 
να εκπαιδεύονται στον κατα-
ναλωτισμό και το life style, 
ώσπου φτάνοντας στο 2000 
να είναι πια τελείως αλλοτρι-

ωμένοι. Κι όσοι άνθρω-
ποι μου μίλησαν γι’ 
αυτή την εποχή, 
ζώντας την ως 
ενήλικες, αυ-
τό μου μαρ-
τύρησαν, 
αν και όχι 
πάντα συνει-
δητά.

JON FOSSE
Το άλλο όνομα. Επταλογία Ι-ΙΙ 
μτφρ. Σωτήρης Σουλιώτης
εκδ. Gutenberg, σελ. 421

 
Κατά καιρούς, τις μέρες των βρα-
βεύσεων Νομπέλ, διαβάζουμε άρ-
θρα για τις κραυγαλέες παραλεί-
ψεις της σουηδικής Ακαδημίας 
μερικών από τα μεγάλα ονόματα 
της λογοτεχνίας. Η αντίστροφη 
δική μου άσκηση είναι να παρα-
θέτω συγγραφείς που ανακάλυψα 
ή πρόσεξα εξαιτίας των Νομπέλ. 
Ιμρε Κέρτες, Χέρτα Μίλερ, Σβετ-
λάνα Αλεξέγιεβιτς και Ανί Ερνό 
που βραβεύθηκαν τα τελευταία 
είκοσι χρόνια, και φέτος ο Γιον 
Φόσε. Οι τέσσερις πρώτοι μυθι-
στοριογράφοι επιδίωξαν να ανα-
πλάσουν μερικές από τις οδυ-
νηρότερες ευρωπαϊκές στιγμές 
(Γκουλάγκ, Ολοκαύτωμα, Τσερ-
νόμπιλ) μαζί με τη μεταπολεμική 
ανοικοδόμηση της κατεστραμ-
μένης μας ηπείρου. Ο Νορβηγός 
Γιον Φόσε (γ. 1959) αποτελεί αντι-
θέτως συγγραφέα ο οποίος δοκι-
μάζεται όχι από τα αναπόφευκτα 
δεινά της Ιστορίας, αλλά από το 
σκοτεινό υπαρξιακό μας δράμα. 
Νόημα, καλλιτεχνική δημιουρ-
γία, τυχαιότητα, αγάπη, φθορά, 
θάνατος, εθισμός και θρησκευ-
τική πίστη είναι μερικά από τα 

θέματα που υφαίνονται θαυμα-
στά στο υποβλητικά σκοτεινό 
«Αλλο όνομα», το μυθιστόρημα 
των δύο πρώτων τμημάτων της 
μεγάλης του «Επταλογίας». Στην 
αρχή το έργο τρομάζει – 421 σε-
λίδες χωρίς σχεδόν σημείο στί-
ξης, λίγα μόνον ερωτηματικά ή 
κόμματα και δύο 
τελείες. Πολύ σύ-
ντομα ωστόσο η 
επαναληπτικό-
τητα της γραφής 
σε υπνωτίζει και 
σε γοητεύει. ∆εν 
πρόκειται για μυ-
θιστόρημα εσω-
τερικού μονο-
λόγου όπως το 
καθιέρωσαν ο 
Τζόις και η Γουλφ 
με φράση που πη-
δάει από θέμα σε 
θέμα σύμφωνα με 
τις διασυνδέσεις των συνειρμών 
της συνείδησής μας. Το αντίθε-
το – πρόκειται για έναν συνε-
κτικό μονόλογο που ακολουθεί 
την εξωτερική πραγματικότητα. 
Μετακινήσεις, ολιγάριθμες συ-
ναντήσεις, οράματα και σκέψεις 
πάνω σε θέματα τα οποία βασα-
νιστικά μηρυκάζει ο μοναχικός 
αφηγητής στη διάρκεια ενός σκο-
τεινού παγωμένου 48ώρου γύρω 

από τη νορβηγική πόλη Μπέρ-
γκεν. Θέματα που επαναλαμβά-
νει εμμονικά ο ζωγράφος Ασλε, 
είτε πάνω στην ανακυκλούμενη 
υλικότητα της καθημερινής ζω-
ής –από το να βάλεις μπρος το 
αυτοκίνητο μέχρι να ρίξεις λάδι 
στο τηγάνι– είτε πάνω στις πιο 

κρίσιμες σχέσεις 
του με τη σύζυγό 
του που έχει πε-
θάνει, με τον μο-
ναδικό του γεί-
τονα και με τον 
γκαλερίστα που 
διαχειρίζεται τη 
ζωγραφική του. 
Ετσι πλάθει ο 
αφηγητής τη μι-
σοσκότεινη χει-
μωνιάτικη σκαν-
διναβική φύση 
και τον σκοτεινό 
χώρο της συνεί-

δησής του – διαπλέκοντας την 
αναπόφευκτη υλική πραγματικό-
τητα με τις πιο βαθιές υπαρξιακές 
αγωνίες. Ενα από τα υπέροχα ευ-
ρήματά του αποτελούν οι σωσίες, 
τα διπλά πρόσωπα που βρίσκει 
ο Ασλε – τον ίδιο του τον εαυτό 
και τη γυναίκα του σε νεαρή ηλι-
κία, αλλά και τον μοναδικό φίλο 
του, έναν ζωγράφο που έχει το 
ίδιο όνομα Ασλε, που ζωγραφίζει 

και αυτός τα ίδια έργα, που όμως 
είναι χωρισμένος και αλκοολικός 
(σε αντίθεση με τον αφηγητή που 
έχει γιατρευτεί απ’ τον εθισμό) 
και που τελικά ο Ασλε ο αφηγη-
τής τον συναντά σε μια κρίσιμη 
στιγμή της ζωής του. Πρόκειται 
για αντικατοπτρισμούς, για μα-
γικές επαναλήψεις, όπως μαγικές 
είναι και οι εκστατικές στιγμές 
του αφηγητή την ώρα που ανά-
μεσα στα ασήμαντα και στα κοι-
νότοπα, ανάμεσα στους ατμούς 
του αλκοόλ και στις βαθιές ψευ-
δαισθήσεις αναπλάθει μικρά και 
μεγάλα θαύματα της ζωής, όπως 
το φως της τέχνης και της πίστης 
μέσα στο σκοτάδι. Θα μπορούσα 
να πω πως ο ρυθμός στο «Αλλο 
όνομα» παραπέμπει στο «Αού-
στερλιτς» του Βίνφριντ Γκέοργκ 
Ζέμπαλντ επιτυγχάνοντας ωστό-
σο κάτι πρωτότυπο, μοναδικά δι-
κό του. Στην αρχή του έργου είχα 
σκεφτεί, ας διαβάσω μοναχά το 
πρώτο μέρος – πού κουράγιο για 
μια «Επταλογία» χωρίς μάλιστα 
σημεία στίξης! Και όμως τώρα 
που τελείωσα το πρώτο της βι-
βλίο, αδημονώ για τη συνέχεια. 
Ελπίζω ο καλός μεταφραστής να 
εργάζεται πυρετωδώς και με την 
ίδια έμπνευση για τους επόμενους 
δύο τόμους που στα νορβηγικά εί-
δαν το φως το 2022 και το 2023.

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Υλική πραγματικότητα και υπαρξιακές αγωνίες

Ποιος υπερασπίζεται ποιους;

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

«Η Χαμάς δεν είναι 
παλαιστινιακό εθνικό 
κίνημα. Είναι μια ριζο-
σπαστική ισλαμιστική 
οργάνωση, όπως το ISIS, 
που ονειρεύεται ένα 
ισλαμικό χαλιφάτο σε 
όλη τη Μέση Ανατολή».

Διαδηλωτές υπέρ των Παλαιστινίων αφήνουν αποτυπώματα των χεριών 
τους στους τοίχους του σιδηροδρομικού σταθμού της Ουάσιγκτον. Πολλοί, σε 
όλο τον κόσμο, ταυτίζονται, ηθελημένα ή αθέλητα, με ό,τι πιο σκοταδιστικό 
έχει αναδειχθεί στον σύγχρονο κόσμο: τον ισλαμικό φονταμενταλισμό.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΧΑΡΑ ΡΟΜΒΗ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Είναι 82 ετών. Εθνικός ήρωας για 
τις ΗΠΑ· νομπελίστας· κάτοχος 
βραβείου Οσκαρ· αναγνωρισμέ-
νος στιχουργός· μοιραίος ερα-
στής· Folk τροβαδούρος, που 
εξηλέκτρισε τον ήχο του εξοργί-
ζοντας τους συντηρητικούς οπα-
δούς του και κερδίζοντας εκα-
τομμύρια άλλους· σύγχρονος και 
επιτυχημένος σε επτά (7!) διαφο-
ρετικές δεκαετίες· εκατομμυρι-
ούχος· Εβραίος που ασπάστηκε 
τον χριστιανισμό· ηθοποιός σε 
ταινίες που δεν φημίζονται για 
την ποιότητά τους και σε διαφη-
μιστικά για γυναικεία εσώρουχα· 
δύστροπος χαρακτήρας· πατέρας 
έξι παιδιών· συγγραφέας· ραδιο-
φωνικός παραγωγός· τεράστιος 
καλλιτέχνης κατά κοινή ομολο-
γία, το έργο του οποίου διδάσκε-
ται στο Πανεπιστήμιο του Χάρ-
βαρντ στην ενότητα «Κλασικοί», 
δίπλα σε Ρωμαίους ποιητές όπως 
ο Οβίδιος και ο Βιργίλιος.  

Oλα αυτά είναι ο Μπομπ Ντί-
λαν. Και, παράλληλα, σου δίνει 
την αίσθηση ότι δεν αποκαλύ-
πτεται πλήρως, παραμένει αινιγ-

ματικός ή, μάλλον, απρόσιτος για 
το ευρύ κοινό και ας είναι μαζι-
κά αποδεκτός! ∆ύο από τις πιο 
πρόσφατες δραστηριότητές του, 
εντούτοις, μας αποκαλύπτουν 
μιαν άλλη πλευρά και, παρόλο 
που ο ίδιος δύσκολα θα το παρα-
δεχόταν, τις... ευαισθησίες του!

Ταγμένος στο να τιμάει και να 
διατηρεί ζωντανή την αμερικα-
νική παράδοση, αναπόσπαστο 
μέρος της οποίας ασφαλέστα-
τα αποτελεί και ο ίδιος, ο Ντί-
λαν έχει λανσάρει το δικό του 
brand αποσταγμάτων, το περί-
φημα Heaven’s Door: αμερικανι-
κό ουίσκι, ουίσκι σικάλεως αλλά 

και μπέρμπον, δηλαδή τα πλέον 
χαρακτηριστικά αποστάγματα 
της αμερικανικής ποτοποιίας, 
με τα οποία, όπως λέει ο ίδιος 
«ήθελα να φτιάξω μια σειρά από 
αμερικανικά ουίσκι, ώστε, μέσω 
αυτών, να αφηγηθώ μία ακόμη 
ιστορία. Ταξιδεύω εδώ και δεκα-
ετίες και είχα τη δυνατότητα να 
δοκιμάσω μερικά από τα ωραιό-
τερα ουίσκι στον κόσμο. Και σε 
αυτά θέλω να συγκαταλέγονται 
και τα δικά μου!».

Eνας από τους λόγους που τα 
Heaven’s Door έχουν αποδειχθεί 
επιτυχημένα, κυρίως σε Αμερι-
κή, Αγγλία και Γερμανία, είναι 

ότι οι φιάλες έχουν φιλοτεχνηθεί 
από τον ίδιο. Ο Ντίλαν, βλέπετε, 
έχει ασχοληθεί και με τη μεταλ-
λοτεχνία, φτιάχνοντας μεταλλι-
κά γλυπτά και κατασκευές που 
εντυπωσιάζουν, καθώς είναι πο-
λύ απαιτητικές και τεχνικά και 
χρονικά – εκτυπώσεις αυτών των 
σιδερένιων πυλών που αρέσκεται 
να φτιάχνει και οι οποίες χρησι-
μοποιήθηκαν πάνω στα μπουκά-
λια. Αλλά εκεί που νομίζεις ότι 
με κάποιο μαγικό τρόπο ο Ντί-
λαν χωράει, παρά την ηλικία του, 
όλες αυτές τις δράσεις εκεί όπου 
οι περισσότεροι άνθρωποι ορια-
κά προλαβαίνουν μία εξ αυτών, 

έρχεται, εδώ και μερικά χρόνια 
να συστηθεί και ως Ντίλαν ο... 
ζωγράφος!

Εξώφυλλα δίσκων
Οι πιο φανατικοί οπαδοί του 

θα θυμούνται ότι από το 1968 έρ-
γα του κοσμούσαν εξώφυλλα δί-
σκων, ενώ το πρώτο λεύκωμα με 
ζωγραφιές του κυκλοφόρησε το 
1973. Ηταν όμως το 2007 η χρονιά 
που πραγματοποίησε την πρώ-
τη έκθεση ζωγραφικής του, ενώ 
τον Νοέμβριο του 2016 ξεκίνησε 
τη σειρά «Beaten Path» που ολο-
κληρώθηκε στις μέρες μας, δηλα-
δή επτά ολόκληρα χρόνια μετά. 

Εδώ και ένα μήνα, τα έργα αυτά 
διατίθενται και στην ευρωπαϊκή 
αγορά, ενώ, ήδη, κάποια εξ αυτών 
έχουν εξαντληθεί από τις προπα-
ραγγελίες, παρά τις υψηλές τιμές. 
Ενας αυθεντικός πίνακας ξεκινάει 
(ο πιο μικρός) από 200.000 ευρώ, 
ενώ μία επιχρωματισμένη, από 
τον ίδιο, μεταξοτυπία ή ένα σκί-
τσο με μολύβι μπορεί να φτάσει 
στις 60.000 ευρώ. Για τους πιο 
ταπεινούς θαυμαστές της τέχνης 
του, υπάρχει και η επιλογή της 
υπογεγραμμένης μεταξοτυπίας 
έναντι 3.500 ευρώ.

Τι ακριβώς όμως πραγματεύ-
εται ο Ντίλαν στο «The Beaten 

Path 2023»; Μια αγαπημένη θεμα-
τική του και μάλιστα μια που πολύ 
συχνά εμφανίζεται και επανέρχε-
ται και στα τραγούδια του, ενίο-
τε και στα εξώφυλλα των δίσκων 
του: τη ζωή στους δρόμους της 
Αμερικής, όχι τόσο στους αστι-
κούς, όσο στις εθνικές οδούς, 
στους πελώριους δρόμους που 
ενώνουν τη μία πολιτεία με την 
άλλη. Και στο παρελθόν πίνακες 
του Ντίλαν έχουν απεικονίσει αυ-
τά τα σκηνικά αλλά, σύμφωνα με 
δήλωσή του, αυτό είναι το τελευ-
ταίο κεφάλαιο, ο επίλογός του, 
ως ζωγράφου, στην αναζήτηση 
της αυθεντικής αποτύπωσης της 
αμερικανικής υπαίθρου: παρθέ-
να τοπία δίνουν τη θέση τους σε 
παρακμιακά μοτέλ, κινηματογρα-
φικές ματιές σε γέφυρες δίνουν 
τη θέση τους σε σιδηροδρομικές 
γραμμές, ενώ δεν λείπουν, ασφα-
λώς, οι αχανείς εκτάσεις και τα 
φορτηγά που διασχίζουν ασφαλ-
τοστρωμένους δρόμους. 

Ολα αυτά, για όποιον είναι 
εξοικειωμένος με το σύμπαν και 
τις προτεραιότητες του Μπομπ 
Ντίλαν, είναι απλώς παραλλαγές 
των εμμονών του εδώ και δεκα-

ετίες, καθώς υποβάλλει τα σέβη 
του στην πεμπτουσία του αμε-
ρικανικού τοπίου. Καθώς, στο 
πλαίσιο των περιοδειών του (και 
όχι μόνο), ο Ντίλαν ταξίδεψε σε 
όλη την Αμερική, μέσα από τους 
πίνακές του προσπαθεί να απα-
θανατίσει την ομορφιά, όπως 
την αντιλαμβανόταν σε απλές 
τοποθεσίες, σε περιοχές που δεν 
περιβάλλονται απαραιτήτως με 
λάμψη και σε εικόνες της καθη-
μερινής ζωής των συμπατριωτών 
του. Επιρροές από Γουόρχολ, Μο-
νέ και ιμπρεσιονιστές είναι αι-
σθητές, αλλά σε καμία περίπτω-
ση περιοριστικές.

Παρουσιάζοντας αυτή τη νέα σει-
ρά έργων τέχνης, ο ίδιος δήλω-
σε ότι «το κοινό θέμα της νέας 
συλλογής είναι πώς βλέπει κα-
νείς τα αμερικανικά τοπία, κα-
θώς διασχίζει τη χώρα και πώς 
εκτιμά αυτό το θέαμα. Αποφεύ-
γοντας τα κεντρικά σημεία από 
όπου περνάει η μάζα και προτι-
μώντας τους πίσω δρόμους, χω-
ρίς να ακολουθεί συγκεκριμένη 
διαδρομή. Ο στόχος μου ήταν 
να κρατήσω τα πράγματα απλά, 

ασχολούμενος μόνο με ό,τι είναι 
εξαρχής ορατό στο μάτι. Αυτοί 
οι πίνακες έχουν έναν επίκαιρο 
ρεαλισμό, αρχαϊκό, πρωτίστως 
στατικό, αλλά, στην πρώτη μα-
τιά, ρευστό. Ερχονται σε αντίθε-
ση με τον μοντέρνο κόσμο. Κάθε 
μία από αυτές τις εικόνες μιλά-
ει και μία διαφορετική γλώσσα, 
γι’ αυτό και δεν επιλέγω τα ίδια 
χρώματα – η κάθε εικόνα έχει 
τον δικό της χαρακτήρα!».

Το 2014, σε μια διαφήμιση για 

λογαριασμό της αυτοκινητοβιο-
μηχανίας Chrysler, μία από αυ-
τές τις δίλεπτες πανάκριβες πα-
ραγωγές που γυρίζονται για να 
προβληθούν αποκλειστικά στο 
περίφημο Super Bowl του αμε-
ρικανικού ποδοσφαίρου, ο Ντί-
λαν εμφανιζόταν στην οθόνη και 
αναρωτιόταν, ενώ παράλληλα 
προβάλλονταν εικόνες παρόμοι-
ες με αυτές του «Beaten Path»: 
«Υπάρχει τίποτα πιο αμερικανικό 
από την ίδια την Αμερική; ∆εν 

μπορείς να εισαγάγεις το αυθε-
ντικό. ∆εν μπορείς να προσποιη-
θείς το αληθινό cool. ∆εν μπορείς 
να αντιγράψεις την κληρονομιά.

Μπορείς να ψάξεις σε όλο τον 
κόσμο για τα καλύτερα πράγμα-
τα – πουθενά δεν θα βρεις, όμως, 
κάτι αντίστοιχο με τους αμερικα-
νικούς δρόμους και τα πλάσματα 
που ζουν εκεί.

Ασε λοιπόν τη Γερμανία να 
σου ζυμώνει την μπίρα, την Ελ-
βετία να σου φτιάχνει το ρολόι, 

την Ασία να σου συναρμολογεί 
το τηλέφωνο. Εμείς θα σου φτιά-
ξουμε το αυτοκίνητο».

Η Αμερική σε παστέλ
Αυτό ακριβώς είναι και το 

πνεύμα της «κολεξιόν» «Beaten 
Path 2023». Αν κάνουμε ένα βήμα 
πίσω για να εξετάσουμε, ακόμη 
και με αυστηρά κριτήρια, το τε-
λικό εικαστικό αποτέλεσμα, δεν 
μπορούμε παρά να θαυμάσου-
με πως, ακόμη και εκεί όπου ο 

Μπομπ Ντίλαν δεν είναι πρωτο-
πόρος, παραμένει εντυπωσιακά 
ταλαντούχος. Και, το κυριότερο, ο 
Μπομπ Ντίλαν ΕΙΝΑΙ η Αμερική. 
Ακόμη και σε παστέλ χρώματα.

 
Οι πίνακες ζωγραφικής του 
Μπομπ Ντίλαν εκτίθενται και 

πρακτορεύονται στην Ευρώπη 
αποκλειστικά από την αλυσίδα γκαλερί 
Castle Fine Art, που ιδρύθηκε το 1995. 
Περισσότερες πληρο-φορίες στο
www.castlefineart.com.

Οπτικώς ακατάλληλο για τυχάρπαστους τουρίστες

Ενας αυθεντικός πίνακας 
ξεκινάει από 200.000 
ευρώ, ενώ μία επιχρω-
ματισμένη μεταξοτυπία 
ή ένα σκίτσο με μολύβι 
φτάνει στις 60.000 ευρώ.

Ο Ντίλαν ταξίδεψε σε 
όλη την Αμερική και μέ-
σα από τους πίνακές του 
απαθανατίζει τοπία, 
παρακμιακά μοτέλ, σιδη-
ροδρομικές γραμμές.

«Pink Motel». Οι παλιοί διαπολιτειακοί αυτοκινητόδρομοι, που διέσχιζαν πόλεις μικρές και μεγάλες, ήταν γεμάτοι από παρόμοιες εικόνες 
φθηνών μοτέλ λουσμένων στα φώτα neon, κάπου στο πουθενά, με βιβλία και δωμάτια γεμάτα από «κυρίους και κυρίες Σμιθ».

«Terminal Bar». Παστέλ αποχρώσεις που αποδίδουν ατμοσφαιρικά μια 
μάλλον βροχερή νύχτα στη γωνία 8ης και 41ης, κοντά στην Τάιμς Σκουέαρ.

«Omaha Rain». Η πόλη που αποκαλείτο «πύλη της ∆ύσης», μεγάλο διαμε-
τακομιστικό κέντρο με θηριώδεις νταλίκες στους δρόμους.

«Brooklyn Bridge, 7am». Πιθανώς έπειτα από μια νύχτα με άφθονο μπέρ-
μπον και κάντρι-ροκ αρπίσματα σε μια ξεκούρδιστη κιθάρα.

Του ΣΠΗΛΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η εικαστική πλευρά του Μπομπ Ντίλαν
Μετά το ουίσκι με την υπογραφή του νομπελίστα τροβαδούρου και συγγραφέα, αποκαλύπτεται και ο ζωγράφος
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ΦΡΕΝΤ ΧΟΪΛ
Το μαύρο σύννεφο
μτφρ.: Θοδωρής Πιερράτος
επίμετρο: Ρίτσαρντ Ντόκινς
εκδ. Ροπή, 2023, σελ. 340

Της δρος ΘΑΛΕΙΑΣ ΤΡΑΪΑΝΟΥ

Πολλοί γνωρίζουν τον Φρεντ Χό-
ιλ, τον διάσημο Αγγλο αστροφυ-
σικό, ως τον άνθρωπο που έδωσε 
το όνομα στη θεωρία της Μεγά-
λης Eκρηξης. Εισηγητής ο ίδιος 
της θεωρίας της Σταθερής Κατά-
στασης εισήγαγε τον όρο Μεγά-
λη Eκρηξη το 1950 για να ειρω-
νευτεί τη θεωρία που έμελλε να 
παραγκωνίσει τη δική του υπό 
το βάρος των παρατηρησιακών 
δεδομένων που θα έρχονταν στο 
φως λίγα χρόνια αργότερα.

Λιγότεροι ίσως γνωρίζουν τον 
Χόιλ - μυθιστοριογράφο που μέ-
σα από τα βιβλία του προσπάθη-
σε να φέρει την επιστήμη στα 
σπίτια όσο το δυνατόν περισσό-
τερων ανθρώπων. Το πρώτο του 
πόνημα, και ίσως το σπουδαιό-
τερο, ήταν το «Μαύρο Σύννε-
φο» το οποίο εκδόθηκε το 1957. 
Μολονότι συγκαταλέγεται στην 
κατηγορία των έργων επιστη-
μονικής φαντασίας, είναι ένα 
βιβλίο που σφύζει από αυστη-
ρή, πραγματική επιστήμη. Οπως 
και ο ίδιος ο Χόιλ αναφέρει στον 
πρόλογο του βιβλίου, «πολύ λί-

γα από αυτά που αναφέρονται 
στο βιβλίο δεν θα μπορούσαν να 
συμβούν στην πραγματικότη-
τα». Σύμφωνα με τον Ρίτσαρντ 
Ντόκινς, που υπογράφει το επί-
μετρο της ελληνικής έκδοσης, 
«...χωρίς ποτέ να μας κάνει μά-
θημα, ο Χόιλ καταφέρνει, καθώς 
η ιστορία εξελίσσεται, να μας 
διδάξει συναρπαστική επιστή-
μη εν τω γίγνεσθαι: όχι μόνο 
επιστημονικά γεγονότα, αλλά 
σημαντικές επιστημονικές αρ-
χές. Μπορούμε να δούμε πώς 
εργάζονται οι επιστήμονες και 
πώς σκέφτονται. Μας φτιάχνει 
τη διάθεση και μας εμπνέει».

Την ίδια στιγμή, ο Χόιλ κατα-
φέρνει να σκαρώσει μία έξοχη 

και συναρπαστική ιστορία, μια 
από εκείνες που σε αιχμαλωτί-
ζουν στην πρώτη σελίδα και δεν 
σε αφήνουν μέχρι να την τελειώ-
σεις τα ξημερώματα. Ενα καται-
γιστικό θρίλερ που εξελίσσεται 
σε επιστημονικό, πολιτικό και 
κοινωνικό επίπεδο. Που αναδει-
κνύει την περιπλοκότητα των 
σχέσεων ανάμεσα στην επιστη-
μονική κοινότητα που εισηγεί-
ται και το πολιτικό κατεστημένο 
που αποφασίζει. Που μας φέρνει 
αντιμέτωπους με ένα δυστοπικό 
περιβαλλοντικό μέλλον. Που υπο-
γραμμίζει την ταπεινότητα της 
ανθρώπινης αλαζονείας μπρο-
στά στα ζητήματα που μπορεί 
να του θέσει απροσδόκητα η φύ-

ση. Που επιχειρεί να πάρει θέση 
στο πώς μπορεί να είναι η ζωή 
πέρα από τη Γη. Που καταρρί-
πτει την κοινή πεποίθηση ότι η 
επιστήμη είναι αλάνθαστη αλλά 
δείχνει ταυτόχρονα ότι είναι ο 
καλύτερος τρόπος που έχουμε 
στην προσπάθειά μας να κατα-
νοήσουμε τον κόσμο. Που θέτει 
επί τάπητος τα μεγάλα ερωτήμα-
τα που απασχολούν τον άνθρωπο 
από καταβολής κόσμου.

Το τέλος του κόσμου;
Σε ό,τι αφορά την ιστορία πά-

νω στην οποία διανθίζονται όλα 
τα παραπάνω: Αστρονόμοι στην 
Αγγλία και την Αμερική κάνουν 
μια συγκλονιστική ανακάλυψη: 

ένα σκοτεινό μεσοαστρικό νέφος 
κινείται ταχύτατα προς το ηλια-
κό μας σύστημα. Εάν οι υπολογι-
σμοί τους είναι σωστοί, το νέφος 
θα βρεθεί σύντομα μεταξύ της 
Γης και του Ηλιου, γεγονός που 
μπορεί να έχει αδιανόητες περι-
βαλλοντικές συνέπειες για τον 
πλανήτη μας. Με τη μοίρα κάθε 
ζωντανού οργανισμού στη Γη 
να διακυβεύεται, οι παγκόσμιοι 
ηγέτες συγκεντρώνουν μια ομά-
δα λαμπρών επιστημόνων για να 
αντιμετωπίσουν το πρόβλημα. 
Οταν όμως αυτοί ανακαλύψουν 
την αλήθεια για την προέλευση 
του νέφους, θα αναγκαστούν να 
επανεξετάσουν όλα όσα νομίζουν 
ότι γνωρίζουν για τη φύση της 

ζωής στο σύμπαν. Οι πολιτικοί, 
όμως, είναι έτοιμοι να υποστηρί-
ξουν τη νέα κατάσταση;

Κοιτάζοντας πίσω με νοσταλ-
γία σε αυτό το εκπληκτικό μυ-
θιστόρημα, εστιάζουμε στην 
κατακλείδα του: «Θέλουμε να πα-
ραμείνουμε σπουδαίοι άνθρωποι 
σε ένα μικροσκοπικό κόσμο ή να 
καταστούμε μικροί μέσα σ’ έναν 
απέραντο κόσμο;». Ο αναγνώστης 
καλείται να πάρει θέση ζυγίζο-
ντας όλα όσα έχει προσλάβει στις 
περίπου 340 σελίδες του βιβλίου.

Η δρ Θάλεια Τραϊανού είναι ερευνήτρια, 
Ινστιτούτο Αστροφυσικής της 
Ανδαλουσίας (ΙΑΑ-CSIC) και Ινστιτούτο 
Max Planck Ραδιοαστρονομίας.

Η Σελήνη κρυμμένη από τα σύννεφα. Συμβαίνει συχνά. Τι θα συμβεί όμως αν ένα πυκνό μεσοαστρικό νέφος κρύψει τον ήλιο; Υπάρχει πιθανότητα να συμ-
βεί; Το βιβλίο του Χόιλ έχει φαντασία μόνο στη μυθοπλασία. Οπως γράφει στον πρόλογο, «πολύ λίγα από αυτά που αναφέρονται στο βιβλίο δεν θα μπορούσαν 
να συμβούν στην πραγματικότητα».

Η μυθοπλασία 
συναντά 
την επιστήμη
O Χόιλ προσπάθησε να φέρει

τη γνώση στα χέρια των αναγνωστών
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Ο μαέστρος ���
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Μπράντλεϊ Κούπερ
Ερμηνείες: Μπράντλεϊ Κούπερ,
Κάρεϊ Μάλιγκαν

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Καταξιωμένος ως ηθοποιός και 
ανερχόμενος με τη σκηνοθετι-
κή του ιδιότητα, ο Μπράντλεϊ 
Κούπερ υπογράφει μια φιλόδοξη 
βιογραφία του σπουδαίου Λέο-
ναρντ Μπερνστάιν σε μια πα-
ραγωγή του Netflix. Αυτό που 
βλέπουμε επί της ουσίας εδώ 
είναι μια επική ιστορία αγάπης, 
ανάμεσα στον Αμερικανό μαέ-
στρο (Κούπερ) και στην ηθοποιό 
Φελίσια Μοντεαλέγκρε (Κάρεϊ 
Μάλιγκαν).

Η σχέση τους ξεκινάει κατά 
τα νεανικά τους χρόνια και συ-
νεχίζεται, με αρκετά σκαμπανε-
βάσματα, επί δεκαετίες, σημα-
δεύοντας ανεξίτηλα τις ζωές και 
των δύο. Ταυτόχρονα ο Μπερ-
νστάιν εξελίσσεται σε θρύλο της 
τέχνης του, την οποία καλείται 
να εξισορροπήσει –δίχως μεγά-
λη επιτυχία– με την οικογενει-
ακή ζωή.

Ο Κούπερ βάζει ολοφάνερα 
όλες τις δημιουργικές του δυ-
νάμεις σε ένα αρκετά τολμηρό 
πρότζεκτ, που σε μεγάλο βαθ-
μό αφήνει στην άκρη τη μυθι-
κή καριέρα του πρωταγωνιστή 
του προκειμένου να αναδείξει 
τη λιγότερο ιστορημένη προ-
σωπική του ζωή.

Η αφήγησή του εκτυλίσσε-
ται σε διαφορετικούς χρόνους, 
ενώ ασπρόμαυρη και έγχρωμη 
φωτογραφία εναλλάσσονται, με 
την πρώτη να λειτουργεί μάλλον 
καλύτερα μέσα στο συγκεκριμέ-
νο πλαίσιο.

Γενικώς εδώ η συγκίνη-
ση και ο ρομαντισμός κυριαρ-
χούν· μέσα από το σενάριο, το 
οποίο ο Κούπερ συνυπογράφει 
με τον οσκαρικό Τζον Σίνγκερ 

(«Spotlight»), αναδύεται ένας 
Μπερνστάιν φλεγόμενος από 
πάθη, ο οποίος ελκύεται ερωτι-
κά τόσο από άνδρες όσο και από 
γυναίκες, καπνίζει ασταμάτητα 
και εκπέμπει μια σχεδόν παιδι-
κή αθωότητα, ειδικά στις προ-
σωπικές του σχέσεις.

Αν το φιλμ του Αμερικανού 
σκηνοθέτη και πρωταγωνιστή 
πάσχει κάπου σοβαρά, αυτό εί-
ναι σε σχέση με τον ρυθμό και 
τις κορυφώσεις του. Για την 

ακρίβεια, οι τελευταίες είναι πρα-
κτικά ανύπαρκτες, σε ένα αρκε-
τά επίπεδο σύνολο, με μοναδική 
εξαίρεση τη σκηνή της συναυ-
λίας στο αββαείο, η οποία είναι 
η αρτιότερη της ταινίας. Λόγος, 
τέλος, πρέπει να γίνει και για τις 
ερμηνείες των δύο πρωταγωνι-
στών, οι οποίες αποτελούν σπου-
δαίο ατού του συνόλου.

Ο Μπράντλεϊ Κούπερ από 
τη μεριά του, με εξαιρετικό μα-
κιγιάζ, προσθετικά κτλ., κατα-
φέρνει να γίνει πειστικός ως 
Λέοναρντ Μπερνστάιν, χωρίς 
ταυτόχρονα να παρασύρεται σε 
υπερβολές. Το ίδιο ισχύει και για 
την Κάρεϊ Μάλιγκαν, η οποία εν-
σαρκώνει με χάρη τη σύντροφο 
ζωής του μαέστρου, ενώ ο ρόλος 
της γίνεται επί της ουσίας πρω-
ταγωνιστικός στο τελευταίο, αρ-
κετά βαρυφορτωμένο δραματι-
κά, κομμάτι του φιλμ. Και οι δύο 
θεωρούνται σχεδόν «κλειδωμέ-
νοι» για τις επόμενες οσκαρικές 
υποψηφιότητες.

Monarch: Legacy
of Monsters
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2023)
Δημιουργός: Κρις Μπλακ,
Ματ Φράξιον
Ερμηνείες: Ανα Σαγουέι, Κερτ Ράσελ, 
Γουάιατ Ράσελ

Εμπνευσμένη από ένα ολόκληρο 
σύμπαν κινηματογραφικών... τε-
ράτων, η νέα σειρά της Apple TV 
μάς τοποθετεί σε μια εναλλακτι-
κή πραγματικότητα, όπου ο κό-
σμος «αναρρώνει» έπειτα από την 
τρομακτική μάχη του Γκοτζίλα 
με τους Τιτάνες. Μια νεαρή κο-
πέλα από την Αμερική ταξιδεύ-
ει στην Ιαπωνία προκειμένου να 
μάθει περισσότερα σχετικά με 
το παρελθόν του νεκρού πατέρα 
της. Καθώς η κρυφή ζωή του τε-
λευταίου έρχεται στο φως, η ίδια 
μαζί με δύο νέους συντρόφους 
μπαίνει στο στόχαστρο της μυ-
στηριώδους οργάνωσης Monarch, 
η οποία σχετίζεται άμεσα με τα 
τέρατα που τρομοκρατούν τον 
πλανήτη. Η σειρά της Apple TV 
ποντάρει στον μύθο που έχουν 
δημιουργήσει ταινίες όπως «Γκο-
τζίλα», «Κινγκ Κονγκ» κ.ο.κ., δη-
μιουργώντας μια πλοκή που τις 

συμπεριλαμβάνει, δίνοντάς τους 
ταυτόχρονα νέες διαστάσεις. Η 
αφήγηση εκτυλίσσεται σε δύο 
διαφορετικούς χρόνους: στο πα-
ρόν αλλά και στη δεκαετία του 
1950, που οι πρόγονοι των τωρι-
νών πρωταγωνιστών κάνουν τις 
πρώτες σχετικές ανακαλύψεις. 
Ενδιαφέρον ότι οι Κερτ και Γου-
άιατ Ράσελ (πατέρας και γιος) ερ-
μηνεύουν τον ίδιο χαρακτήρα με 
διαφορά δεκαετιών. Κατά τα λοι-
πά, εντυπωσιακά είναι εδώ τα ει-
δικά εφέ, χάρη στα οποία ζωντα-
νεύουν τόσο τα τέρατα όσο και 
μερικά πολύ εντυπωσιακά, ευρεί-
ας κλίμακας, σκηνικά.

 
Η βασίλισσα
της κυψέλης ���
ΔΡΑΜΑ (2021)
Σκηνοθεσία: Μπλέρτα Μπασόλι
Ερμηνείες: Ιλκα Γκάσι, Τσουν Λάιτσι, 
Αουρίτα Αγκούσι

Από την πλατφόρμα του Cinobo επι-
λέγουμε ένα πολύ αξιόλογο ντε-
μπούτο, που μιλάει για τη γυναι-
κεία χειραφέτηση και ταυτόχρονα 
φέρνει στο προσκήνιο τις οδύνες 
του πολέμου. Εχοντας χάσει τον 
σύζυγό της στις τελευταίες βαλ-

κανικές συγκρούσεις και με δύο 
παιδιά να μεγαλώσει, η Φαριγέ 
φτάνει σε δεινή οικονομική κα-
τάσταση. Αναζητώντας λύση, μα-
θαίνει να οδηγεί και ξεκινάει μια 
μικρή αγροτική επιχείρηση, πα-
ρέα με μερικές ακόμη χήρες που 
αντιμετωπίζουν παρόμοια προ-
βλήματα. Η δραστηριότητα αυ-
τή, ωστόσο, αντιμετωπίζεται με 
καχυποψία και εχθρότητα από 
την κλειστή, ανδροκρατούμενη 
κοινωνία του χωριού τους, η οποία 
θεωρεί πως η θέση της γυναίκας 
είναι εντελώς διαφορετική. Βασι-
ζόμενη σε μια πραγματική ιστορία 
από την πατρίδα της, η Μπλέρτα 
Μπασόλι, μαζί με την εξαιρετική 
πρωταγωνίστριά της Ιλκα Γκάσι, 
δημιουργεί μια ηρωίδα όνομα και 
πράγμα. Η μάχη για ελευθερία δεν 
είναι εδώ απλώς πνευματικό ζη-
τούμενο, αλλά κυριολεκτικά θέμα 
επιβίωσης, καθώς η Φαριγέ πρέπει 
να πάει κόντρα σε άγραφους νό-
μους και προκαταλήψεις αιώνων 
για να τα βγάλει πέρα. Η γενναιό-
τητά της θα μαζέψει γύρω και τις 
υπόλοιπες «μέλισσες» της κυψέλης 
σε μια ιδιότυπη κολεκτίβα και θα 
υπενθυμίσει πως το θεμέλιο της 
κοινωνίας είναι γένους θηλυκού.

Μια εξαιρετική βραδιά μουσικής 
δωματίου προσέφερε στο αθη-
ναϊκό κοινό το κουαρτέτο Εμπέν. 
Στις 16 Νοεμβρίου εμφανίστηκε 
στην αίθουσα «∆ημήτρης Μητρό-
πουλος» με ένα πρόγραμμα που 
περιελάμβανε χαρακτηριστικά 
έργα από όλη την ιστορία του 
σχετικού ρεπερτορίου από τις 
απαρχές του έως τον 20ό αιώνα, 
από τον Γιόζεφ Χάιντν έως τον 
Μπέλα Μπάρτοκ με ενδιάμεση 
στάση στον Φραντς Σούμπερτ. 
Μια δεξιοτεχνική εμφάνιση που 
φανέρωσε τις τεχνικές και εκφρα-
στικές ικανότητες των μουσικών 
του κουαρτέτου Εμπέν σε έργα 
μεταξύ τους τόσο διαφορετικά.     

Αρχή έγινε με το κουαρτέ-
το αρ. 3 σε σολ ελάσσονα, ένα 
από τα έξι που περιλαμβάνονται 
στο έργο 20 του Χάιντν. Συνολι-
κά πρόκειται για έξι σημαντικά 
κουαρτέτα στα οποία ο συνθέτης 
εξελίσσει αποφασιστικά την αυ-
τονομία των φωνών, την πολυ-
φωνία, τη διαρκή ανάπτυξη του 
μουσικού υλικού και τη μετρική 
ακανονιστία, θέτοντας τις βάσεις 
για τη συνέχεια του είδους. Στο 
χαρτί τα τέσσερα όργανα εμφα-
νίζονται ισότιμα και έτσι απο-
δείχθηκαν επίσης στην πράξη, 

στην ερμηνεία του κουαρτέτου 
Εμπέν, καθώς πλάι στους βιολονί-
στες Πιερ Κολομπέ και Γκαμπρι-
έλ Λε Μαγκαντίρ και στη βιόλα 
της Μαρί Σιλέμ βρισκόταν, εκτά-
κτως, το τσέλο του Γιούγια Οκα-
μότο, που αντικαθιστούσε τον 
Ραφαέλ Μερλέν. Με συνειδητά 
περιορισμένο παλμό στους μου-
σικούς φθόγγους και με περισσή 
ευγένεια έκφρασης στα μεσαία 
μέρη, οι τέσσερις μουσικοί έδω-
σαν κίνηση και αποχρώσεις στη 
μουσική.       

Στη συνέχεια, πραγματοποι-
ώντας άλμα περίπου ενάμιση αι-
ώνα, το κουαρτέτο Εμπέν μετέ-
φερε τους θεατές στον μουσικό 

κόσμο του τρίτου κουαρτέτου 
εγχόρδων του Μπάρτοκ. Το έργο 
γράφηκε το 1927, δηλαδή κατά 
τον Μεσοπόλεμο, είναι αρμονι-
κά περιπετειώδες και αντιστικτι-

κά σύνθετο, ενώ πειραματίζεται 
με διάφορες τεχνικές παιξίματος 
του βιολιού. Από τεχνική άποψη 
το απαιτητικό κουαρτέτο δεν φά-
νηκε να κρύβει μυστικά για τους 

τέσσερις μουσικούς, οι οποίοι 
υπήρξαν εντυπωσιακά συντονι-
σμένοι και έδωσαν μια δυναμική 
ερμηνεία.     

Στο δεύτερο μέρος της βρα-

διάς οι μουσικοί ερμήνευσαν το 
εκτενές και απολύτως συναρπα-
στικό κουαρτέτο αρ. 15 σε σολ 
μείζονα, έργο 161, του Φραντς 
Σούμπερτ, το τελευταίο που ολο-

κλήρωσε ο συνθέτης πριν από 
τον πρόωρο θάνατό του. Ο ίδιος 
πρόλαβε να ακούσει μονάχα το 
πρώτο από τα τέσσερα μέρη του 
έργου κατά τη διάρκεια συναυ-
λίας το 1828. Ολόκληρο το κου-
αρτέτο παίχτηκε για πρώτη φο-
ρά το 1850, δηλαδή 22 χρόνια 
μετά τον θάνατο του Σούμπερτ. 
Ο συνθέτης, που σε σχέση με 
τους περισσότερους συναδέλ-
φους του διέθετε επιπλέον το 
χάρισμα της μελωδίας και την 
αξιοποιούσε αποτελεσματικά ως 
μέσο έκφρασης, δημιουργεί στη 
συγκεκριμένη περίπτωση ένα έρ-
γο εξαιρετικής δύναμης και ενός 
ηχητικού κόσμου που ξεπερνάει 
τα όρια του κουαρτέτου. Με έναν 
ήχο ιδιαίτερα καλλιεργημένο, το 
κουαρτέτο Εμπέν προσέφερε στο 
έργο μια έντονα δραματική ερ-
μηνεία, στην οποία, όμως, είχαν 
επίσης θέση η κομψότητα, όπως 
χαρακτηριστικά φάνηκε στην ερ-
μηνεία του τελευταίου μέρους, 
ακόμη και η «βιεννέζικη» χάρη, 
όπως την απέδωσαν οι μουσικοί, 
στο «τρίο» του τρίτου μέρους. Συ-
νολικά, έξοχα ανταποκρίθηκε ο 
Γιούγια Οκαμότο στον αναβαθ-
μισμένο ρόλο που επιφυλάσσει 
ο Σούμπερτ στο τσέλο.

To «πάνθεον» των κινηματο-
γραφικών τεράτων συναντιέται 
στη σειρά της Apple TV.

Αγραφοι νόμοι και προκαταλή-
ψεις απέναντι σε μια γυναίκα που 
για να επιβιώσει γίνεται η «Βασί-
λισσα της κυψέλης».

Ο χορός των τεράτων και η κολεκτίβα της χειραφέτησης

Εργα Χάιντν, Σούμπερτ και Μπάρτοκ από το κουαρτέτο Εμπέν   

Μια ζωή με
την μπαγκέτα
του έρωτα
Η βιογραφία του Λέοναρντ Μπερνστάιν

σε σκηνοθεσία του Μπράντλεϊ Κούπερ

Ερμηνείες γεμάτες 
δύναμη σε έργα
που διέφεραν ριζικά
ως προς το περιεχόμενο 
και την αισθητική.     

Οσκαρικού επιπέδου 
ερμηνείες από 
τον σκηνοθέτη - 
πρωταγωνιστή και
την Κάρεϊ Μάλιγκαν, 
σε μια επική ιστορία 
αγάπης του Netflix.

Ο Μπράντλεϊ Κούπερ, με εξαιρετικό μακιγιάζ, είναι πειστικός ως Λέοναρντ Μπερνστάιν, όπως και η Κάρεϊ Μάλιγκαν, η οποία ενσαρκώνει τη Φελίσια Μοντεαλέγκρε.

Η τεχνική δεινότητα και ο άριστος συντονισμός. Προϋποθέσεις για τις εξαιρετικές ερμηνείες του κουαρτέτου Εμπέν.
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Το περασμένο Σαββατοκύριακο, 
προβλήθηκε στην Εθνική Λυ-
ρική Σκηνή (ΕΛΣ) ένα ντοκιμα-
ντέρ - φόρος τιμής στην 100ή 
επέτειο από τη γέννηση της αθά-
νατης Ελληνίδας ντίβας, με τίτλο 
«Μαίρη, Μαριάννα, Μαρία: Τα 
άγνωστα ελληνικά χρόνια της 
Κάλλας», σύλληψη, σενάριο και 
σκηνοθεσία του Βασίλη Λούρα, 
διευθυντή Προβολής και Επικοι-
νωνίας, Τύπου και ΜΜΕ της ΕΛΣ, 
σε συμπαραγωγή με τον Μιχάλη 
Ασλανίδη της Εταιρείας Εscape 
ΕΕ και υπεύθυνη παραγωγής τη 
Στέλλα Αγγελέτου. Η ταινία απο-
τελεί προϊόν έρευνας δύο και 
πλέον ετών, και μπορούμε με 
βεβαιότητα να πούμε ότι είναι 
όχι απλά συναρπαστικό αλλά και 
το πιο συγκινητικό από όλα τα 

ντοκουμέντα που υπάρχουν για 
τη μεγάλη ντίβα της χώρας μας.

Πώς λοιπόν προέκυψε η αρ-
χική ιδέα για το συγκεκριμένο 
θέμα και πώς μαθαίνει κάποιος 
από το μηδέν να γράψει ένα σε-
νάριο; «Ξεκίνησε λίγα χρόνια 
πριν, όταν καλούσαμε ξένους 
δημοσιογράφους εδώ για να 
τους μιλήσουμε για την ιστορία 
του οργανισμού και βλέπαμε ότι 
κανένας, ακόμη και αυτοί που 
ήξεραν καλά την Κάλλας, δεν 
γνώριζε ότι άρχισε την καριέρα 
της εδώ, ότι το πρώτο της συμ-
βόλαιο ήταν με την ΕΛΣ, όπου 
και είχε κάνει σημαντικά ντε-
μπούτα σε πολλούς ρόλους», 
εξηγεί ο Βασίλης Λούρας. «Κι 
εγώ ο ίδιος δεν ήξερα πάρα πολ-
λά, όμως επειδή όταν κάτι μ’ εν-
διαφέρει, παθιάζομαι και μπαίνω 
πολύ βαθιά μέσα στο θέμα, έτσι 
έγινε κι εδώ. Ψάχνοντας, διάβα-
σα τα θαυμάσια βιβλία του Νί-
κου Πετσάλη-∆ιομήδη και του 
Πολύβιου Μαρσάν και εντυπω-
σιάστηκα από τις άγνωστες και 
ανεκτίμητες πληροφορίες που 
περιείχαν. Σκέφτηκα λοιπόν ότι 
είναι καλή ευκαιρία, με αφορ-
μή τη φωτεινή εκατονταετη-
ρίδα, η ΕΛΣ να αφηγηθεί πλή-
ρως αυτή την ιστορία σ’ αυτούς 
που δεν τη γνωρίζουν».

Η πρώτη της «Τόσκα»
Καθώς αυτά τα βιβλία είναι 

γραμμένα στα ελληνικά –αν και 
κάποια στιγμή μεταφράστηκαν 
και σε άλλες γλώσσες–, δεν εί-
χαν τη διεθνή προβολή που εί-
χαν τα άλλα γνωστά βιβλία για 
την Κάλλας. Eτσι, ακόμη και σή-
μερα, αυτή η πρώτη περίοδος 
της ζωής της παραμένει άγνω-
στη, ακόμη και σ’ εμάς τους 
Eλληνες. «Και είναι πραγματι-

κά συναρπαστική. Σε όσους λέω 
ότι η πρώτη “Τόσκα” της Κάλ-
λας έγινε το 1942, όταν ήταν 19 
ετών, σε ένα υπαίθριο θέατρο 
στην πλατεία Κλαυθμώνος της 
Αθήνας, μένουν με ανοικτό το 
στόμα! Και αυτό, ενώ νωρίτερα 
το απόγευμα είχε τραγουδήσει 

ολόκληρο ρεσιτάλ στο καλοκαι-
ρινό θέατρο Μουσούρη στο Πε-
δίον του Aρεως!».

Μεγάλη εμπειρία απέκτησε ο 
Βασίλης Λούρας μέσα από την 
παραγωγή των πολλών DVD της 
ΕΛΣ, ιδίως κατά την περίοδο της 
COVID-19, σε συνεργασία πά-

ντοτε με τον Μιχάλη Ασλανί-
δη, και οι δυο τους έμαθαν να 
συνεργάζονται αρμονικά. «Το 
επόμενο βήμα ήταν “εύκολο” σε 
εισαγωγικά, γιατί στην πραγμα-
τικότητα δεν ήταν. Στην ουσία, 
αυτό που κάναμε είναι, επειδή 
το 2023 είναι δύσκολο να βρεις 

ανθρώπους που ζούσαν εκείνη 
την εποχή, να ψάξουμε όλες τις 
δυνατές πηγές για να διασταυρώ-
σουμε τα πραγματικά γεγονότα 
αυτών των ετών. 

Από εκεί και πέρα, εκτός από 
την έρευνα, το να γράψεις ένα 
σενάριο είναι, όπως λες, ένα και-

νούργιο επάγγελμα. Ομως, στην 
πραγματικότητα, επειδή δεν μι-
λάμε για μυθοπλασία αλλά για 
ντοκιμαντέρ, φυσικά αξιολογείς 
τι θα βάλεις πριν και μετά από τι. 
Οδηγός μου εδώ ήταν οι πηγές 
μου και οι προτεραιότητές μου. 
Πρώτον, η αφήγηση να είναι σα-
φής και η ιστορία απλή και κατα-
νοητή –δηλαδή ένας άνθρωπος 
που δεν έχει ιδέα για την Κάλλας 
να μπει και να καταλάβει κάποια 
πράγματα– και, δεύτερον, πόσο 
ενδιαφέρουσες θα είναι οι πηγές 
που βρήκα. Και εδώ έπεσα σε 
έναν τεράστιο θησαυρό χάρη 
στη χήρα του Νίκου Πετσάλη-∆ι-
ομήδη, τη Λίντια, που μου έδωσε 
μια κασέτα με όλες τις συνεντεύ-
ξεις που είχε πάρει ο συγγραφέ-
ας από όλους τους συναδέλφους 
της Κάλλας, που τη δεκαετία του 
1990 ήταν ακόμη ζωντανοί. Μέ-

σα από τον τεράστιο πλούτο αυ-
τού του υλικού κράτησα τα πιο 
ενδιαφέροντα στοιχεία. Και σε 
συνδυασμό με συνεντεύξεις της 
ίδιας της Κάλλας και συνεντεύ-
ξεις που κάναμε εμείς τώρα με 
άλλους ανθρώπους, καταλήξαμε 
στην τελική αφήγηση. 

Οπότε ναι, το να γράφεις ένα 
σενάριο είναι ένας καινούργιος 
κόσμος. Το να προσπαθείς να 
πεις μια ιστορία μέσω της εικό-
νας, της περιορισμένης εικόνας, 
διότι τότε δεν υπήρχαν οπτικοα-
κουστικά ντοκουμέντα, είναι πο-
λύ ενδιαφέρουσα δουλειά παρά 
τη δυσκολία του να βρεις και να 
πάρεις τα δικαιώματα από τις πη-
γές. Βασικά συνδυασμός δυσκολι-
ών και ταυτόχρονα δημιουργικών 
ευκαιριών – ένας πολύ ωραίος κό-
σμος στον οποίο ήμασταν βου-
τηγμένοι εδώ κι ένα χρόνο».

Τρεις περίοδοι
Τα χρόνια που καλύπτει το 

ντοκιμαντέρ έχουν να κάνουν 
με τρεις περιόδους. «Πρώτον, με 
την εποχή που η Αθήνα ήταν υπό 
τους Ιταλούς που, ως κατακτη-
τές, ήταν πιο μαλακοί από τους 
Γερμανούς που ακολούθησαν τη 
δεύτερη περίοδο. Τρίτον, η “Βρε-
τανική” περίοδος, το 1944, όταν 
η Κάλλας εργάστηκε για το Βρε-
τανικό Αρχηγείο Στρατού, πριν 
από τα ∆εκεμβριανά και κατά τη 
διάρκειά τους, και είχε και δε-
σμό με έναν Αγγλο αξιωματικό. 
Μερικές φορές, μάλιστα, οι ίδιες 
πληροφορίες που βρήκαμε σε 
διάφορες πηγές, όταν τις ακούς 
από την Κάλλας είναι κάπως δι-
αφορετικές, όπως π.χ. η ιστορία 
για την οντισιόν στη Μετροπόλι-
ταν Οπερα (που η Κάλλας διηγεί-
ται με έναν τρόπο και ο Ντίνος 
Γιαννόπουλος με άλλον).

«Ενα πολύ ενδιαφέρον στοιχείο 
που ανακαλύψαμε ήταν ο πολύ 
άσχημος, για μην πω αισχρός, 
τρόπος που της συμπεριφέρθη-
κε τότε ο επαγγελματικός κύκλος 
της. Το ήξερα, αλλά δεν το είχα 
ποτέ ακούσει από πρώτο χέρι. 
Ξέραμε για την άσχημη σχέση 
με τη μητέρα, την αδελφή της 
και μερικούς συναδέλφους της, 
αλλά αυτό που προέκυψε είναι η 
ανακάλυψη ότι υπέστη πραγμα-
τικό bullying. Γιατί ήταν παχιά, 
ψηλή και άγαρμπη, γιατί φορού-
σε γυαλιά, γιατί δεν είχε τρόπους 
και ήταν αναιδής επειδή, έχοντας 
μεγαλώσει στην Αμερική, δεν 
χρησιμοποιούσε τον πληθυντικό 
και απευθυνόταν στον Καλομοί-
ρη, διευθυντή του Ωδείου, στον 

ενικό, λέγοντας του “γεια σου 
Μανώλη”. Μιλούσαν για εκείνη 
με όρους –όπως χοντρομπαλού, 
μπουνταλού κ.λπ.– που σήμερα 
θα ήταν αδιανόητοι καθώς απο-
τελούν κακοποιητικό λόγο».

Το ντοκιμαντέρ αφηγείται επί-
σης με δραστικό τρόπο το βρώ-
μικο παρασκήνιο πίσω από την 
επιστροφή της Κάλλας στην Ελ-
λάδα το 1957, όταν έπειτα από 
δεκαετή καριέρα που την ανέβα-
σε στην κορυφή του επαγγέλμα-
τός της, έρχεται για ένα ρεσιτάλ 
στο Ηρώδειο στα πλαίσια του 
Φεστιβάλ Αθηνών και αντιμετω-
πίζει μια τεράστια επίθεση στον 
Τύπο, ιδίως από το συγκρότημα 
του ∆ημητρίου Λαμπράκη, πα-
τέρα του Χρήστου, που ωστόσο 
έμελλε να γίνει ο μεγαλύτερος 
θαυμαστής και στενός φίλος της. 
Ενορχηστρωμένη από τους πα-
λιούς εχθρούς της ελληνικής της 
περιόδου, παρότρυνε το κοινό 
να μποϊκοτάρει την εκδήλωση, 

πράγμα που δεν κατάφερε. Ομως 
δημιούργησε μια τόσο δηλητηρι-
ώδη ατμόσφαιρα ώστε το ξενο-
δοχείο Μεγάλη Βρεταννία όπου 
διέμενε, να δεχτεί απειλές ακόμα 
και για βομβιστική επίθεση. Η 
Κάλλας θριάμβευε και εκεί, όπως 
και στις τελευταίες εμφανίσεις 
της στην Ελλάδα, με τη «Νόρ-
μα» το 1960 και με τη «Μήδεια» 
το 1961 στην Επίδαυρο.

«Μάθαινε τα έργα απέξω»
«Τα λέω όλα αυτά», προσθέτει 

ο Βασίλης Λούρας, «για να δείξω 
ότι μεγάλωσε σε τρομακτικά δύ-
σκολες συνθήκες, όχι μόνο λόγω 
του πολέμου, της μάνας της, της 
στέρησης του πατέρα που υπε-
ραγαπούσε, της φτώχειας και 

της πείνας, αλλά και του φρικτού 
τρόπου που την αντιμετώπιζε το 
περιβάλλον της, όχι μόνο λόγω 
της εμφάνισής της, αλλά και δι-
ότι έβλεπαν το τεράστιο ταλέντο 
και την αλματώδη πρόοδό της. 
Ακόμη και τη μυωπία της χρησι-
μοποίησε εποικοδομητικά, αφού 
δεν έβλεπε καλά τον μαέστρο 
και, για να ξεπεράσει αυτή τη 
δυσκολία, μάθαινε όλα τα έργα 
απέξω. Εχω μαρτυρίες ότι τους 
πιο δύσκολους ρόλους, όπως τη 
Λεονόρα στο “Φιντέλιο”, τους 
έμαθε μέσα σ’ ένα απόγευμα. 
∆ηλαδή ήδη επρόκειτο για ένα 
μουσικό ταλέντο άνευ προηγου-
μένου, που σε αφήνει άναυδο. 
Αν δεν διέθετε την εσωτερική 
δύναμη και πίστη στο ταλέντο 

της, όλα αυτά θα την είχαν συ-
ντρίψει από την πρώτη μέρα. 

Ομως τότε φαίνεται ότι κατέ-
κτησε έναν τρόπο δουλειάς που, 
συν την ακλόνητη πίστη στο τα-
λέντο της, μπορούσε να προσπε-
ράσει κάθε εμπόδιο. Και αυτό την 
εξόπλισε για όλες τις δυσκολίες 
που θα αντιμετώπιζε αργότερα. 
Ολη η πορεία της είναι μια ιστο-
ρία του θριάμβου της θέλησης – 
μια ιστορία τόσο συγκλονιστική 
που, για μένα, αποτελεί παράδειγ-
μα για κάθε άνθρωπο».

∆εν θα αποκαλύψουμε τη πιο 
συγκλονιστική, και εντελώς άγνω-
στη, πληροφορία με την οποία 
τελειώνει αυτό το αριστουργη-
ματικό ντοκιμαντέρ. Η συνέχεια, 
λοιπόν, επί της οθόνης... 

«Υπέστη bullying για το σώμα της, για τα γυαλιά της...»

Το πιο συγκινητικό 
από όλα τα ντοκουμέντα 
που υπάρχουν 
για την κορυφαία 
σταρ της όπερας.

Η πρώτη «Τόσκα» 
της Κάλλας ήταν το 1942, 
σε ηλικία 19 ετών, σε ένα 
υπαίθριο θέατρο στην 
πλατεία Κλαυθμώνος.

«Κατηγορήθηκε 
ότι ήταν αναιδής επειδή, 
έχοντας μεγαλώσει 
στην Αμερική,
δεν χρησιμοποιούσε 
τον πληθυντικό και 
απευθυνόταν στον 
Καλομοίρη στον ενικό».

Η μορφή της Μαρίας Κάλλας προβάλλεται στο σπίτι της, στον αριθμό 61 της οδού Πατησίων. Το ντοκιμαντέρ του Βασίλη Λούρα αποκαλύπτει 
άγνωστες πτυχές της ζωής και της προσωπικότητας της σημαντικότερης λυρικής τραγουδίστριας όλων των εποχών. 
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Ο Βασίλης Λούρας (δεξιά) συνομιλεί με τον ∆ημήτρη Μεθενίτη για τη Μαρία 
Κάλλας. Η ταινία τεκμηρίωσης αποτελεί προϊόν έρευνας δύο και πλέον ετών.
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Στιγμιότυπο από τα γυρίσματα του ντοκιμαντέρ στην Επίδαυρο, όπου η Κάλ-
λας ερμήνευσε μοναδικά τη «Νόρμα» τον Αύγουστο του 1960.
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Της EΛΕΝΑΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΥ

Μαίρη, Μαριάννα, Μαρία ή... Κάλλας
Nτοκιμαντέρ του Βασίλη Λούρα, φόρος τιμής στην 100ή επέτειο από τη γέννηση της αθάνατης Ελληνίδας ντίβας
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